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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΤΕΧΝΕΣ ΚΑΙ  ΓΡΑΜΜΑΤΑ» 

ΠΡΟΣΩΠΑ

Από την 
Μπουμαλάνκα 
στο Παλάτι
Η Νοτιοαφρικανή σο-
πράνο Πρίτι Γέντε θα
τραγουδήσει στη στέψη
του Καρόλου στις 6 Μαΐ-
ου και μιλάει στην «Κ»
για την πορεία της ζωής
της. Τέχνες, σελ. 4

ΑΝΔΡΕΑΣ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΣ
Η εικόνα της Κύπρου δεν είναι
θέμα επικοινωνίας. Σελ. 5

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
Ο ΔΗΣΥ του σήμερα. Σελ. 8

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ
Ο ρόλος του ΔΗΣΥ. Σελ. 10

ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ
Συμπτώματα Υπαρκτού 
Σουρεαλισμού. Σελ. 12

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Το 2019, το υπουργείο Εξωτερικών βρισκόταν
σε ιδιαίτερα δύσκολη θέση, καθώς μία κυ-
βερνοεπίθεση είχε πλήξει καίρια τις υποδομές
ασφάλειάς του. Στη σύσκεψη που είχε γίνει
τότε εκφράστηκαν έντονες ανησυχίες ότι

Ρώσοι και Κινέζοι χάκερς είχαν ως στόχο
να υποκλέψουν απόρρητα έγγραφα της Κο-
μισιόν. Ένα ζήτημα που έστελνε το μήνυμα
στις Βρυξέλλες πως η Κύπρος αποτελεί μία
επικίνδυνα και για τα υπόλοιπα κράτη-μέλη,

ανοχύρωτη πολιτεία. Σε αυτό το πλαίσιο
είχε ληφθεί η απόφαση για μία ολιστική
στρατηγική στην κυβερνοασφάλεια. Από
το 2019 μέχρι και σήμερα, που εντείνονται
οι κυβερνοεπιθέσεις, διαφαίνεται πως επι-

κρατεί ακόμα έλλειψη εμπειρογνωμόνων,
αλλά και πραγματικής βούλησης από την
Πολιτεία, ώστε να ενισχύσει το ψηφιακό
κράτος, οχυρώνοντάς το επαρκώς από τις
επιθέσεις χάκερς. Σελ. 5

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ

Το μεταναστευτικό 
ανοιχτός φάκελος
για την Κύπρο

Ο ΥΠΕΣ Κωνσταντίνος
Ιωάννου ιεραρχεί το
μεταναστευτικό ως
ανοιχτό φάκελο και
εξηγεί τους κινδύνους

που υπήρχαν στο σχέδιο με τις άδει-
ες μετανάστευσης για επενδυτές.
Λέει επίσης πως με τα σημερινά δε-
δομένα δεν αλλάζει ο σχεδιασμός
για τις εκλογές του 2024. Σελ. 7

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ 

Να άγει και όχι να
ποδηγετείται ο ΔΗΣΥ
«Η απόσταση της βάσης από την
ηγεσία δημιουργήθηκε διότι σχεδόν
εξαφανίστηκε ο δομημένος διάλο-
γος της παράταξης με τη βάση μας»
λέει στην «Κ» ο υποψήφιος για τη
θέση του αναπληρωτή προέδρου του
ΔΗΣΥ Μιχάλης Σοφοκλέους. Σελ. 9

Η πρόσφατη λίστα κυρώσεων απέδειξε
πως η Κύπρος δεν είναι οχυρωμένη επαρ-
κώς αναφορικά με τις βιομηχανίες που
εξυπηρετεί. Από τις δεκαετίες του 1990-
2000 αναπτύχθηκε ένα τεράστιο «industry»
με τους δικηγόρους, λογιστές, fiduciary
servicers και τράπεζες το οποίο εξυπηρε-
τούσε και συνεχίζει να εξυπηρετεί –με πε-

ριορισμούς– εύρωστους ξένους. Εχει, λοι-
πόν, δημιουργηθεί καχυποψία προς τις
ενέργειες της χώρας που σχετίζονται με
την παροχή υπηρεσιών. Μεγάλος «ντόρος»
γίνεται και έντονες ανησυχίες εκφράζονται
για πιθανές νέες λίστες με «κυπριακά» ονό-
ματα. Ωστόσο, το ζήτημα είναι ποσοτικό
και όχι ποιοτικό. Οικονομική, σελ. 3

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Τολμηρές 
αποφάσεις

Για ακόμη μία φορά η χώρα καλείται
να βρει τρόπους για να «καθαρίσει»
το όνομά της, αυτή τη φορά με αφορ-
μή το ζήτημα των κυρώσεων που
επέβαλαν ΗΠΑ και Ηνωμένο Βασί-
λειο σε δικηγόρους Κύπριους πολί-
τες. Οι αντιδράσεις του Παγκύπριου
Δικηγορικού Συλλόγου και μερίδας
δικηγόρων δείχνουν ότι μάλλον δεν
έχουν αντιληφθεί τις προεκτάσεις
που μπορεί να έχουν ενέργειες και
πράξεις μελών του δικηγορικού σώ-
ματος σε ολόκληρη τη χώρα. Χρει-
άζονται επιτέλους τολμηρές απο-
φάσεις για από γωνιάς καθάρισμα
του στάβλου του Αυγείου.

Ανησυχίες για νέα λίστα κυρώσεων
Το αμαρτωλό παρελθόν και τα βήματα για την αξιοπιστία της Κύπρου

Κυβερνο-ανασφάλεια ζώνει το Δημόσιο 
Πώς οι ανεπάρκειες, οι ελλείψεις και ο ερασιτεχνισμός οδήγησαν στις συνεχείς επιθέσεις από χάκερς 

Αν μελετήσει κανείς τις χώρες που στράφηκαν προς τη Μόσχα μοιάζουν πολλές. Αν ρίξει επίσης μια ματιά στα γραφήματα θα διαπιστώσει ότι
ένα χρόνο μετά την εισβολή έχει περιοριστεί ο αριθμός των χωρών που καταδικάζουν ανοιχτά τη ρωσική επιθετικότητα. Μελέτη του ερευνητικού
τμήματος EUI του ομίλου του Economist, που εκπονεί και τις ετήσιες εκθέσεις και προβλέψεις για την επόμενη χρονιά, κάνει λόγο για μείωση
από 132 σε 122 χώρες σε όλο τον κόσμο μέσα σε 12 μήνες. Πληθυσμιακά οι χώρες που κλίνουν προς τη Ρωσία υπερτερούν, σε επίπεδο οικονομι-
κής δύναμης, όμως, όσες στηρίζουν την Ουκρανία με επικεφαλής τις ΗΠΑ είναι συντριπτικά ισχυρότερες. Σελ. 22

Πώς βλέπει τον Πούτιν ο πλανήτης

ΤΟΥΡΚΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ

Φόβος η πολιτική 
«προσάρτηση»
Ο Νίκος Μούδουρος μιλάει στην «Κ»
για το πώς το Κυπριακό συν τω χρόνω
άλλαξε στην ατζέντα του ΑΚΡ. Σελ. 10

Φρένο στο Κυπριακό λόγω 
εκλογών. Σελ. 5

ΝΟΥΡΙΕΛ ΡΟΥΜΠΙΝΙ

Ο ασθενής σουλτάνος
και η οικονομία
Ο Νουριέλ Ρουμπινί σε συνέντευξή
του στην «Κ» προβλέπει ότι, όποιος
και αν εκλεγεί (Ερντογάν ή Κιλι-
τσντάρογλου), θα χρειαστεί να προ-
σφύγει στο ΔΝΤ. Σελ. 20, 21

ΔΗΣΥ

Μέσα στο μυαλό 
της Αννίτας 
Δημητρίου
Η εκλογή της Αννίτας Δημητρίου στην
προεδρία της Βουλής κατάφερε να εκτο-
ξεύσει τη δημοτικότητά της στα ύψη. Η
εκλογή της πλέον στην προεδρία του
ΔΗΣΥ τη βάζει αναπόφευκτα σε έναν
δύσκολο ρόλο, καθώς έχει να διαχειριστεί
ένα κόμμα γεμάτο πληγές. Σελ. 8

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ

Σχέδια για τίτλους
τέλους στο Ουκρανικό
Όπως πληροφορείται η «Κ» συζητήθηκε
ανεπίσημα μεταξύ μικρού αριθμού ανώ-
τατων Ευρωπαίων αξιωματούχων η επι-
δίωξη για κατάπαυση του πυρός και εκε-
χειρία στην Ουκρανία. Ευρωπαίος αξιω-
ματούχος διεμήνυσε πως «ό,τι είναι να
γίνει στο επιχειρησιακό κομμάτι πρέπει
να γίνει εντός του 2023». Σελ. 6

ΕΛΛΗΝΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ

Η πίεση προς 
τον ΣΥΡΙΖΑ και 
τα αντίμετρα της Ν.Δ.
Στη Ν.Δ. εκφράζονται ανησυχίες μήπως η
εντύπωση ότι το κυβερνών κόμμα έχει εξα-
σφαλίσει άνετη επικράτηση οδηγήσει σε
χαλαρή ψήφο. Στον ΣΥΡΙΖΑ, βλέπουν ότι
τα ποσοστά τους είναι στάσιμα. Σελ. 17, 18

ΛΕΒΕΝΤΕΙΟΣ ΠΙΝΑΚΟΘΗΚΗ

Μύθων Αποκάλυψη: Αριάδνη - Ανδρομέδα 
«Μύθοι όπως αυτοί της Αριάδνης και της Ανδρομέδας μάς γοη-
τεύουν γιατί έχουν μέσα τους θέματα τα οποία είναι πολύ ανθρώπι-
να, έχουν να κάνουν με τον έρωτα, με την προδοσία, με τη θυσία, με
την αυτοθυσία, με τη θέση της γυναίκας σε αυτό τον αέναο κύκλο
ανάμεσα στη ζωή και στον θάνατο» λέει η Μυρτώ Χατζάκη, μία εκ
των επιμελητριών της έκθεσης «Μύθων Αποκάλυψη: Αριάδνη – Αν-
δρομέδα». Τέχνες, σελ. 1



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ε Υ Τ Ε Ρ Η  Σ Ε Λ Ι Δ Α

Διευθύνων Σύμβουλος: ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ • Διευθύντρια: ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ • Σύμβουλος Εκδοσης: ΑΛΚΗΣ ΑΝΔΡΕΟΥ

Υπεύθυνος Υλης: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ • Υπεύθυνος Ατελιέ: ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Iδιοκτησία
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΕΚΔΟΣΗ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ»

Νικόλαου Σαριπόλου 2 & Λεωφ. Λυκαβητού, 2401   Έγκωμη, Λευκωσία, Κύπρος
e-mail: info@kathimerini.com.cy   Τηλ.: +357 22472500   Fax: Σύνταξη +357 22472540

Fax: Διαφημιστικό Τμήμα - Μικρές Αγγελίες +357 22472550

Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΒΙΒΛΙΑ: Εις την Βρέμην ωργανώθη προ ημερών υπό των εθνικοσο-
σιαλιστών μία μεγάλη επίδειξις προωρισμένη να συμβολίση τον θρη-
σκευτικόν χαρακτήρα του αγώνος των κατά του μπολσεβικισμού.
Οπως άλλοτε ο Λούθηρος έκαιε τα χρυσόβουλα του Πάπα, έκαμαν
και αυτοί αληθινόν ολοκαύτωμα με τα έργα του μαρξισμού. Το «Κε-

φάλαιον» του Μαρξ, το
Κομμουνιστικόν Μανι-
φέστο του 1848, τα συγ-
γράμματα του Λένιν, της
Ρόζας Λούξεμπουργκ
κ.ά., εκάησαν δημοσία
εν μέσω μεγάλης συρ-
ροής κόσμου. Εις το Κίε-
λον οι σπουδασταί απε-

κήρυξαν διά ψηφίσματος τα εγχειρίδια και τα επιστημονικά συγ-
γράμματα αρκετών εκ των καθηγητών των, τους οποίους χαρακτηρί-
ζουν ως αριστερίζοντας ή ως Εβραίους, δηλούντες ότι δεν έχουν
καμμίαν εμπιστοσύνην εις αυτούς. Εις το Μπρεσλάου μια ομάς φαι-
οχιτώνων, υπό την ηγεσίαν ενός φοιτητού της φιλολογίας, περιήλθε
τα μεγάλα βιβλιοπωλεία της πόλεως και προέβη εις την κατάσχεσιν
αρκετών έργων της νεωτέρας φιλολογίας.
ΡΑΣΟ: Ο εισηγητής της καταργήσεως του ράσου ιεροδιάκονος θα δι-
κασθή σήμερον ενώπιον του Συνοδικού Δικαστηρίου. Οσον και αν το
ράσον δεν κάμνει τον καλόγηρον, η διατήρησις του ιερατικού σχήμα-
τος εν τη Ορθοδοξία αποτελεί όχι μόνον παράδοσιν, αλλά και φραγ-
μόν διά τους κληρικούς, λίαν ωφέλιμον περισσότερον από κάθε άλ-
λην εποχήν σήμερον εν τη κοινωνία.
ΦΥΓΑΔΕΥΣΗ: Κατά τον πλουν προς τον Αγιον Δημήτριον ο Παπάζο-
γλου συνομιλών εις τους ναύτας τούς εξομολογήθη ότι θα παρελάμ-
βανον και θα μετέφερον εις Δωδεκάνησα «ένα βάρος εβδομήντα
οκάδων» και ότι ο «καπετάν Γιακουμής» ο ιδιοκτήτης του πετρελαι-
οκινήτου συνεφώνησεν ως ναύλον εκατόν χιλιάδας δραχμών. «Τι εί-
νε αυτό το βάρος; Μήπως κανένα λαθρεμπόριο ναρκωτικά και μπλέ-
ξουμε;». «Οχι, άνθρωπος», εδήλωσεν ο κυβερνήτης. «Μήπως κανέ-
νας ληστής;», ηρώτησε ο ναύτης, ο οποίος είχε τρομοκρατηθή διότι
ήθελον να τον αναμίξουν εις μιαν ύποπτον υπόθεσιν. «Οχι, είνε ο
Πλαστήρας», εδήλωσεν ο Παπάζογλου.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Τίποτα δεν προμήνυε τη θύελλα
που θα ξεσπούσε. Στην οικία της
Ρενέ Κυπαρίσσι οι κυρίες είχαν κα-
θίσει γύρω από τη ροτόντα και μοί-
ραζαν τα χαρτιά της πρώτης παρτί-
δας. Ώσπου ξεκίνησε μια ζωηρή
συζήτηση για το GPT-4 και την επέ-
λαση της τεχνητής νοημοσύνης…
«Το ποιο;» ρώτησε δειλά η Καλαμα-
ρού, όταν κατάλαβε πως οι εξελί-
ξεις στην τεχνολογία τη βρήκαν
αδιάβαστη. «Δεν υπάρχει λόγος να
αισθάνεσαι άσχημα επειδή δεν
γνωρίζεις, χρυσή μου. Είναι άλλω-
στε και θέμα ηλικίας…». «Really?
Seriously? Δεν πρόκειται να ανεχτώ
τον ηλικιακό ρατσισμό!» ξέσπασε η
Ευγενία. 

«Η Καλαμαρού έπαθε Αννίτα» είπε
η Ιουλία και το περιστατικό, όπως
ήταν αναμενόμενο, έκανε τον γύρο
της αστικής Λευκωσίας. Με την ευ-
καιρία να θυμίσουμε την πικάντικη
λεπτομέρεια ότι ηλικιακή άβυσσος
χωρίζει τη Ρενέ από το υπόλοιπο
καρέ. Συγκεκριμένα 15 ολόκληρα
χρόνια, γεγονός που τροφοδότησε,
το πάλαι ποτέ, τα κουτσομπολιά για
«την μιτσιάν που ετύλιξεν τον Κυ-
παρίσσι». Ο υπαινιγμός λοιπόν για
το γήρας ου γαρ έρχεται μόνον, θε-
ωρήθηκε casus belli κατά τη μαινό-
μενη Καλαμαρού.

«Μπορείτε να γίνετε λίγο πιο περι-
γραφική, κυρία Ουίλσον;» παρακά-
λεσα την Πηγή μου. «Ευχαρίστως,
αγαπητέ. Πώς γύρισε το μάτι της
Αννίτας στην Πράγα; Αυτό! Το υπο-
νοούμενο του προέδρου της Τουρ-
κικής Εθνοσυνέλευσης για το νεα-
ρό της ηλικίας της την εξόργισε τό-
σο πολύ, που απάντησε με σθένος,
ως αγνή ελληνοπούλα, κάτι σαν το
δημώδες: Εγώ είμαι η Λένω Μπό-
τσαρη, η αδερφή του Γιάννη, και
ζωντανή δεν πιάνουμαι εις των
Τουρκών τα χέρια. Του ήρθε μια πα-
ραζάλη του Τουρκαλά, καθώς έτσι
κερδίζονται οι επικοινωνιακές μά-
χες στου TikTok τα μαρμαρένια
αλώνια».

Η συζήτηση για τη μάχη της Πρά-
γας αλάφρυνε κάπως το βαρύ κλί-
μα. Ήταν πολλά εξάλλου τα παρα-
λειπόμενα σχετικά με την είδηση
που μονοπώλησε το ενδιαφέρον τη
βδομάδα που πέρασε. Από τις ει-
ρωνείες της αγγλόφωνης Αριστε-
ράς, επειδή της έφταιξαν τα αγγλι-
κά της Αννίτας, μέχρι τους διθυράμ-
βους στο φεμινιστικό στρατόπεδο.
« Έχουμε νικήτρια!» ανακοίνωσε
στο καρέ η Ιουλία και τους διάβασε
το σχόλιο της Αντρούλας Βασιλείου
κάτω από φωτογραφία της Αννίτας
Δημητρίου με προέδρους άλλων
Κοινοβουλίων της Ε.Ε.: «Πάντως η
δική μας είναι η πιο σικάτη!». Οι κυ-
ρίες έσπευσαν να συμφωνήσουν

ότι «η Αντρούλα το τερμάτισε», για-
τί δεν γνώριζαν προφανώς την κο-
ρυφαία των αναρτήσεων διά χειρός
Άθου Αντωνιάδη.

«Είναι η δεύτερη φορά σε λίγους
μήνες που η Πρόεδρος της Βουλής
Αννίτα Δημητρίου βρίσκεται αντιμέ-
τωπη σε θεσμικό επίπεδο ως εκ-
πρόσωπος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας με εκπρόσωπο της κατοχι-
κής Τουρκίας και απαντά με ξεκά-
θαρο τρόπο. Οφείλουμε να το ανα-
γνωρίσουμε και να το υπερθεματί-
σουμε». «Να το υπερθεματίσουμε
ακούω!» είπε η αριστερή (με την
καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού
και οι κυρίες χαμογέλασαν συγκα-

ταβατικά. « Έως τώρα πιστεύαμε οι
αδαείς ότι μπορούσαμε να το τηγα-
νίσουμε, να το κάψουμε ή να το
καουρτίσουμε… Σύμφωνα με τα
εθνικοπατριωτικά ελληνικά του
(Λ)άθως Αντωνιάδη μπορούμε πλέ-
ον και να το υπερθεματίσουμε, κο-
πέλες!». 

Έπειτα από καιρό πάντως είχαμε τη
ευκαιρία να απολαύσουμε χορτα-
στικές δόσεις ΔΗΚΟ. Από το θεματι-
κό πάρτι γενεθλίων του Νικόλα, με
τον εύγλωττο τίτλο Circus, μέχρι την
πλειοδοσία πατριωτισμού για το δη-
μοψήφισμα του 2004. Τις εντυπώ-
σεις στο πάρτι έκλεψε ο ιδιοσυγ-
κρασιακός (sic) Χριστόφορος -ne-

ver surrender- Τορναρίτης, ο οποίος
διαμήνυσε προς κάθε ενδιαφερό-
μενο: «Συνεχίστε να πατάτε πάνω
μου μήπως βρείτε το μονοπάτι της
ελευθερίας». Στο πολιτικό πεδίο ξε-
χώρισε η ηρωική ανάρτηση του
Χρύση Παντελίδη και η δεικτική
απάντηση του Κωνσταντίνου Πετρί-
δη για τις φωτογενείς πολιτικές κα-
ριέρες που κτίστηκαν με φόντο τα
συντρίμμια του Κυπριακού. 

Με τούτα και με κείνα η συζήτηση
έφτασε και σε ένα από τα ορφανά
του ΔΗΚΟ, τον πληθωρικό Κυριάκο
Κενεβέζο, ο οποίος πήρε παράταση
στην πολυτελή εξορία της πρεσβεί-
ας μας στην Αθήνα έως τον Οκτώ-

βριο. « Έναντι του ευτελούς ποσού
των 122.400 ευρώ» ενημέρωσε το
καρέ η Ιουλία. «Really? Θα πληρώ-
σουμε δηλαδή οι φορολογούμενοι
πολίτες εκατόν είκοσι δύο χιλιάδες
ευρώ και κάτι ψιλά σε πιτόγυρα;»
ξέσπασε η Ευγενία η Καλαμαρού
κατακεραυνώνοντας την καθεστω-
τική Κυπαρίσσι.  

Όχι μόνο δεν υπέκυψε η Ρενέ στα
ξεσπάσματα οργής της Καλαμα-
ρούς αλλά της τη βγήκε και από τα
δεξιά. «Ας παίξουμε μπαλίτσα, Ευ-
γενία» την προκάλεσε, καθώς στο
γήπεδο των εντυπώσεων οι οπα-
δοί του Νίκου Χριστοδουλίδη αι-
σθάνονται ότι έχουν σαφές προ-
βάδισμα. «Δεν ισχυρίζομαι ότι εί-
ναι αμελητέα αντίπαλος η Αννίτα
αλλά… really? Μπορεί τώρα να
συγκριθεί με τον φάκτορα της επι-
κοινωνίας;» έθεσε το ακανθώδες
ερώτημα η Κυπαρίσσι στο βαθιά
προβληματισμένο καρέ. 

Ο αγώνας ανάμεσα στην Πρόεδρο
του Συναγερμού και τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας δεν κρίθηκε ακό-
μα. Κάποιοι μιλούν για «μάχη των
αιωνίων», αφού οι νίκες κερδίζον-
ται selfie με selfie και post με post.
«Την ώρα που η Αννίτα έκανε τη μι-
κρή της επανάσταση στην Πράγα, ο
εξωστρεφής Νίκος φωτογραφιζό-
ταν στο Προεδρικό με τον Iron Man
της Κύπρου Ανδρέα Τρικωμίτη. Αυ-
τή η μάχη θα κριθεί στα σημεία»
αποφάνθηκε η Ιουλία εν τη σοφία
της. Και για να ΤΟ υπερθεματίσει,
όπως λέει και ο Άθως, έδειξε στο
καρέ το διαμάντι του στέμματος των
social media με την υπογραφή του
Μιχάλη Π. Μιχαήλ, υποψήφιου για
τη θέση του Αντιπροέδρου στον πο-
λύπαθο Συναγερμό: «Επιλογή μου η
ταπεινή σιωπή για τις εκλογές στον
ΔΗΣΥ. Η προσφορά θέλει έργα όχι
λόγια». «Really?» ψέλλισε η Καλα-
μαρού, αφού μετά απ’ αυτό ήτανε
βέβαιη πως τα είδε όλα.

Really?

stavros.christodoulou@gmail.com

Στην πανέμορφη Πράγα δόθηκε η μάχη των (επικοινωνιακών) μαχών, μιας μάλλον βαρετής εβδομάδας, με πρωταγωνίστρια την Αννίτα Δημητρίου. 

Αλήθεια, τώρα;
Πρόσφατα μάθαμε και το Πόθεν
Έσχες του Προέδρου μας. Και –
οποία έκπληξη– άλλος ένας φτωχός
πλην τίμιος μεροκαματιάρης πολιτι-
κός με ελάχιστα περιουσιακά στοι-
χεία. Μάλιστα, ο κύριος Χριστοδου-
λίδης δεν διαθέτει ούτε καν ένα αυ-
τοκίνητο γραμμένο στο όνομά του,
οπότε ευτυχώς που τον εκλέξαμε
και έτσι τώρα τουλάχιστον θα του
δώσουμε μια λιμουζίνα για να μπο-
ρεί ο άνθρωπος να κυκλοφορεί χω-
ρίς να χρειάζεται να κάνει ωτοστόπ.
Τώρα θα ρωτήσετε, «χωρίς αυτοκί-
νητο πώς κυκλοφορούσε τόσο και-
ρό»; Φαντάζομαι με λεωφορεία,
τραμ, τελεφερίκ και άλλα μέσα μα-
ζικής μεταφοράς του τόπου μας. 

Η μικρή περιουσία του μικρού Νί-
κου με σόκαρε, γιατί θυμήθηκα την
ανάρτηση του πεθερού του, στην
οποία μας προέτρεπε να τον εκλέ-
ξουμε Πρόεδρο διότι, όπως έγραψε
χαρακτηριστικά, «ο γαμπρός μου εί-
ναι πλούσιος και δεν έχει ανάγκη να
πλουτίσει από την πολιτική»! Άουτς!
Η ανάρτηση του κυρίου Καρσερά θα
μπορούσε να χαρακτηριστεί και σαν
μια τεραστίων διαστάσεων μπηχτή
με πολλούς αποδέκτες. Κρίμα όμως
που ο ίδιος θεωρούσε τον γαμπρό
του πλούσιο, ενώ τελικά το Πόθεν
Έσχες του τον παρουσιάζει φτωχα-
δάκι, σε σημείο που θα ταίριαζε να
τροποποιήσει το όνομά του σε Νίκος
-Ξανθόπουλος- Χριστοδουλίδης! 

Από το Πόθεν Έσχες των υπουργών
εκείνος με τα περισσότερα περιου-

σιακά στοιχεία φαίνεται να είναι ο
υπουργός Εσωτερικών, πρώην Υγεί-
ας, Κωνσταντίνος Ιωάννου. Δήλωσε
μέχρι και κότερο. Αν μη τι άλλο ο άν-
θρωπος δεν κατέφυγε στα γελοία
τεχνάσματα άλλων ώστε να υποδυ-
θεί το φτωχαδάκι για να κερδίσει
συμπάθειες ή για να αποφύγει την
Εφορία. Respect. Και φυσικά ο
υπουργός με τα περισσότερα χωρά-
φια είναι, όπως θα ήταν λογικό και
αναμενόμενο, ο υπουργός Γεωρ-
γίας. I really love Cyprus!

My age Really? Αναφώνησε απευ-
θυνόμενη στον Τούρκο η πρόεδρος
– ινφλουενσερ, και όλη η Κύπρος
στάθηκε στο πλευρό της μαχητικής
προέδρου, η οποία δέχθηκε «σεξι-
στική» επίθεση από τον αιμοβόρο
Τούρκο πολιτικό. Η στήλη απορρί-
πτει κατηγορηματικά τις εικασίες και

ερμηνείες των αστών της μπουρ-
ζουαζίας που επιχειρηματολογούν
πως η αναφορά στην ηλικία της προ-
έδρου, «δεν είναι σεξιστική επίθε-
ση». Και βέβαια είναι, γιατί η όποια
λεκτική επίθεση εναντίον της Αννί-
τας μας είναι κατά βάση σεξιστική,
επειδή τη βλέπουν ξανθιά, όμορφη
έξυπνη νεαρή και τους έρχονται αλ-
λά πράγματα στο μυαλό. 

Επίσης, οφείλουμε να στηρίξουμε
την πρόεδρο και για άλλους λόγους.
Μαθαίνω πως δέχεται καθημερινά
επιθέσεις, λογικά και αυτές «σεξι-
στικές», από τον τέως. Ο τέως ως
απλός βουλευτής πλέον, αμφισβητεί
στην ομάδα του ΔΗΣΥ, ΟΛΕΣ τις
αποφάσεις της νυν με το πολιτικό
μπούλινγκ να είναι καθημερινό. Ευ-
τυχώς βέβαια στέκεται δίπλα της ο
Τόρνο και σαν βράχος σπάνε τα κύ-

ματα της τρικυμισμένης θάλασσας
της Αργάκας πάνω του. 

Ο τέως βέβαια την προηγουμένη
βδομάδα έκανε μια κίνηση – ματ,
δείχνοντας πως δεν έχει σκουριάσει
κοινοβουλευτικά. Κατέθεσε στην
Επιτροπή Εμπορίου και προέδρευσε
της συζήτησης για το νομοσχέδιό
του, για τα επισκέψιμα αγροκτήμα-
τα. Μάλιστα, σε μια κίνηση πολιτικού
πολιτισμού (sic) ζήτησε να εξαιρε-
θεί ο Ακάμας από τα επισκέψιμα
αγροκτήματα «επειδή κατάγεται
από την περιοχή». Το ότι ο τέως εί-
ναι ιδιοκτήτης ενός εκ των μεγαλύ-
τερων αγροκτημάτων της χώρας εί-
ναι small talk, το ότι απέκλεισε τον
Ακάμα, άρα τα χωράφια του που εί-
ναι όλα εκτός θα πάρουν έξτρα αξία,
το γνωρίζουν μόνο οι εκτιμητές γης.
Τέως κερνά, τέως πίνει. 

Εσύ δείξε μου κάποιον που έγινε πλούσιος από την ανάμειξή του με την πολιτική και εγώ θα σου δείξω έναν
απατεώνα. Χάρι Tρούμαν
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΓΟΥΛΑΤΟΥ

Η γαλλική αλογόμυγα της Ευρώπης

Η Ευρώπη υπολείπεται ως ενι-
αίος στρατηγικός δρων και
ο πρόεδρος Μακρόν δεν χάνει

την ευκαιρία να το υπενθυμίζει.
Ενίοτε με τρόπο ελάχιστα διπλω-
ματικό. Οι πρόσφατες δηλώσεις του
προκάλεσαν έντονες συζητήσεις.
Δεν ήταν τόσο το περιεχόμενό τους
όσο η χρήση συγκεκριμένων λέξεων,
όπως «υποτελής» και «ακόλουθος»,
που χρησιμοποίησε για να προσ-
διορίσει τι δεν θέλει να είναι η Ευ-
ρώπη.

Αν εξαιρέσουμε την προκλητική
διατύπωση, επί της ουσίας ο Γάλλος
πρόεδρος δεν είπε κάτι που θα έπρε-
πε να εκπλήσσει. Η αναζήτηση της
περίφημης «ευρωπαϊκής κυριαρχίας»
παραμένει εκκρεμής. Ο πόλεμος
στην Ουκρανία έχει άμεσες επιπτώ-
σεις για την Ευρώπη. Κι όμως, στα
κρίσιμα ζητήματα του πολέμου, το
βάρος των αποφάσεων βρίσκεται
στη Ουάσιγκτον – όχι στις Βρυξέλλες,
στο Βερολίνο ή στο Παρίσι. Ευλόγως,

αφού οι ΗΠΑ είναι ο μεγαλύτερος
πάροχος στρατιωτικής βοήθειας
στην Ουκρανία. Ο Μακρόν πιέζει
την Ε.Ε. να αναλάβει περισσότερες
ευθύνες για την άμυνά της. Υπεν-
θυμίζει επίσης ότι η εξωτερική και
αμυντική πολιτική της Ε.Ε. πρέπει
να θωρακιστεί απέναντι σε μια πι-
θανή επιστροφή του τραμπισμού
το 2024. Δεν ξεχνιέται εύκολα η τε-
τραετία του Τραμπ, που εκτόξευε
απειλές προς την Ευρώπη, τη χα-
ρακτήριζε «αντίπαλο», φλέρταρε με
τον Πούτιν και διερωτάτο εάν έχει
νόημα η Αμερική να χρηματοδοτεί
το ΝΑΤΟ. Ο Τραμπ υπήρξε κινητήρια
δύναμη του εγχειρήματος της ευ-
ρωπαϊκής στρατηγικής αυτονομίας.

Υποστήριξε επίσης ο Μακρόν
ότι η Ε.Ε. δεν πρέπει να συντάσσεται
τυφλά με τις ΗΠΑ όταν κανείς δεν
ξέρει ποιες πολιτικές δυνάμεις θα
χαράσσουν αμερικανική πολιτική
έναντι της Κίνας. Κοιτώντας την
κατάσταση πλειοδοσίας στο στρα-

τόπεδο των Ρεπουμπλικανών, θεωρεί
κανείς πραγματικά ότι πρέπει η Ε.Ε.
να παραχωρήσει τη χάραξη της πο-
λιτικής της σε οποιαδήποτε πολιτική
πλειοψηφία προκύψει στην Ουά-
σιγκτον; Η συμμαχία της Ευρώπης
με τις ΗΠΑ, στην Ευρώπη ή στα
Στενά της Ταϊβάν, δεν τέθηκε ποτέ
εν αμφιβόλω. Αλλά η Ε.Ε. δεν μπορεί
να παραιτηθεί από την ευθύνη της,
ως ιστορικός σύμμαχος των ΗΠΑ,
να συγκρατεί τη ρητορική της κλι-
μάκωσης με την Κίνα όποτε αυτή
ξεφεύγει επικίνδυνα. Συμπληρώ-
νοντας το σκεπτικό του Μακρόν, ο
Ζοσέπ Μπορέλ κάλεσε τις ευρωπαϊ-

κές χώρες να στείλουν πλοία να επι-
τηρούν τα Στενά της Ταϊβάν, προ-
στατεύοντας την ελευθερία της ναυ-
σιπλοΐας. Πρέπει ταυτόχρονα να εί-
μαστε σε εγρήγορση απέναντι σε
προκλήσεις και πλειοδοσίες, υπεν-
θύμισε. Η ενδυνάμωση της ευρω-
παϊκής αυτονομίας δεν είναι μηδε-
νικού αθροίσματος σε σχέση με τις
ΗΠΑ. Μια Ε.Ε. ισχυρότερη και «κυ-
ρίαρχη» θα ήταν λιγότερο ευάλωτη
στην επιρροή της Κίνας, άρα προς
το συμφέρον των ΗΠΑ. Μια Ενω-
μένη Ευρώπη θα ήταν καλύτερος
και πιο προβλέψιμος εταίρος και
σύμμαχος των ΗΠΑ από μια Ευρώπη
στρατηγικά κατακερματισμένη.

Ο Μακρόν είναι ο πιο ευρωπαϊ-
στής πρόεδρος της Γαλλίας επί δε-
καετίες. Ομως η Γαλλία κατηγορείται
ότι η ευρωπαϊκή στρατηγική αυτο-
νομία είναι απλώς ένα μέσον για
την επέκταση της δικής της εθνικής
ατζέντας και ηγεμονικής στρατη-
γικής. Ο φόβος των ακραιφνών ατ-

λαντιστών είναι ότι η ευρωπαϊκή
στρατηγική αυτονομία επιδιώκει
να κλείσει την πόρτα στην αμερι-
κανική αμυντική εμπλοκή στην Ε.Ε.
– κι αυτό τρομοκρατεί τους ανατο-
λικούς και βόρειους, που έχουν διαρ-
κή την αίσθηση της ρωσικής απει-
λής. Εύλογη η αίσθηση της απειλής,
αλλά μάλλον υπερβολικός ο φόβος.

Το πρόβλημα του Μακρόν είναι
ότι η Κίνα είναι κι αυτή οπαδός της
ευρωπαϊκής στρατηγικής αυτονο-
μίας. Τα (κρατικά κατευθυνόμενα)
κινεζικά ΜΜΕ πανηγύρισαν δεόντως
τις δηλώσεις του Γάλλου προέδρου.
Αυτό καθιστά την ατζέντα Μακρόν
ύποπτη στα μάτια των ακραιφνών
ατλαντιστών. Η διανοητική επιρροή
του Μακρόν είναι αναντίστοιχη της
διπλωματικής του ισχύος στο εσω-
τερικό της Ευρώπης: οι ιδέες του
έχουν ηγετικό δυναμισμό, το πάθος
του για την Ευρώπη εμπνέει, αλλά
δεν είναι πολλές οι ευρωπαϊκές
χώρες που συντάσσονται στρατη-

γικά μαζί του. (Η Ελλάδα είναι μία
από αυτές, ως χώρα-υποστηρικτής
της ευρωπαϊκής στρατηγικής αυ-
τονομίας και ταυτόχρονα ενθέρμως
και με συνέπεια ατλαντιστική.) Στην
εξωτερική πολιτική, σημασία δεν
έχει μόνο η διανοητική ισχύς αλλά
κυρίως τι πόρους βάζεις στο παιχνίδι.
Στην απολογία του ο Σωκράτης είχε
παρομοιάσει τον εαυτό του με την
αλογόμυγα που τσιμπά τους εφη-
συχασμένους πολίτες, ξυπνώντας
τους από τον λήθαργο. Με τρόπο
ενίοτε διπλωματικά ασυνήθη, ίσως
και αντιπαραγωγικό, ο Μακρόν λει-
τουργεί συχνά ως κορυφαίος δημό-
σιος διανοούμενος για την Ευρώπη.
Σαν αλογόμυγα, επιδιώκει να σπάσει
την αιδήμονα σιωπή.

Ο κ. Γιώργος Παγουλάτος είναι καθηγη-
τής Ευρωπαϊκής Πολιτικής και Οικονο-
μίας στο Τμήμα Διεθνών και Ευρωπαϊ-
κών Σπουδών του Οικονομικού Πανεπι-
στημίου Αθηνών.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Λίγες μέρες μετά τον σχηματισμό
της κυβέρνησης, ο νέος υφυπουρ-
γός Έρευνας και Καινοτομίας Φί-
λιππος Χατζηζαχαρία καλείτο στο
ραδιόφωνο του «Πολίτη» και από
τη δημοσιογράφο Κατερίνα Ηλιάδη
να εξηγήσει τι είναι το GPT και να
εκφράσει την άποψή του για το θέ-
μα. Η αμηχανία του ήταν εμφανής,
ενώ διάχυτη ήταν και η αίσθηση
πως ο νέος υφυπουργός πρώτη φο-
ρά άκουγε γι’ αυτές τις «μηχανές
διαλόγου», τα chatbots τεχνητής
νοημοσύνης που απασχολούσαν
από καιρό τα διεθνή ΜΜΕ και θα
κυριαρχούσαν λίγες μέρες αργότερα
στις συζητήσεις πολλών στην Κύ-
προ. Ήταν μία κακή στιγμή για τον
νεοδιορισμένο υφυπουργό Έρευνας
και Καινοτομίας ή η απόδειξη ότι
το εν λόγω υφυπουργείο εξακολου-
θεί να είναι υποσημείωση για την
Πολιτεία; Η αίσθηση ότι η έρευνα
και η καινοτομία αποτελεί υποση-

μείωση χωρίς καμία πρόθεση ενί-
σχυσης και προώθησης μιας ολι-
στικής στρατηγικής, όπως εξαγ-
γελλόταν όλο αυτό το διάστημα,
είχε ενισχυθεί από την πρώτη στιγ-
μή βεβαίως που ο Φίλιππος Χατζη-
ζαχαρίας, ένας λογιστής χωρίς καμία
προηγούμενη εμπειρία που να δι-
καιολογεί τον διορισμό του στο εν
λόγω πόστο, αναλάμβανε το συγ-
κεκριμένο υφυπουργείο. Όσα εκτυ-
λίχθηκαν τελευταίως, με τους server
του κράτους να πλημμυρίζουν, επι-
βεβαίωσαν την απουσία της όποιας
υποδομής και κατέδειξαν πως η
Έρευνα και Καινοτομία αντιμετω-
πίζεται λίγο πολύ ερασιτεχνικά.
Με αυτό ως δεδομένο ενισχύονται
οι ανησυχίες για το πώς η Πολιτεία,
με τις συγκεκριμένες υποδομές
αλλά και την απειρία των ανθρώπων
που ηγούνται της κατάστασης μπο-
ρούν να διασφαλίσουν την ασφά-
λεια από τις αλλεπάλληλες κυβερ-
νοεπιθέσεις που δέχεται το κράτος. 

Αίτημα για στελέχωση
Υπό τη σκιά του τι προηγήθηκε

στο υπουργείο Εξωτερικών, τον
Φεβρουάριο του ίδιου χρόνου, το
υπουργείο Εξωτερικών κατέθεσε

πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο
για την αντιμετώπιση περιστατικών
παραβίασης ασφάλειας στις υπο-
δομές του δημόσιου τομέα στο
πλαίσιο των αυξανόμενων γεωπο-
λιτικών εντάσεων. Με αφορμή το
εν λόγω συμβάν αποφασίστηκε
από το Υπουργικό μία ολιστική
προσέγγιση για την αντιμετώπιση
του θέματος. Το υφυπουργείο Έρευ-
νας και Καινοτομίας ζήτησε έγκριση
δομής ομάδας CISO (Chief Infor-
mation Security Officer) με 35 θέ-
σεις. Μία απόφαση που εκκρεμεί,
σύμφωνα με αλληλογραφία που
έχει στην κατοχή της η «Κ», μεταξύ
του γενικού διευθυντή του υφυ-
πουργείου Έρευνας, Καινοτομίας
και Ψηφιακής Πολιτικής Στέλιου
Χειμώνα και του γενικού διευθυντή
του υπουργείου Οικονομικών Γιώρ-
γου Παντελή τον Νοέμβριο του
2022. Στη συνεδρία του εθνικού
συμβουλίου κυβερνοασφάλειας
που πραγματοποιήθηκε τον περα-
σμένο Σεπτέμβριο ο τέως υφυπουρ-
γός Έρευνας και Καινοτομίας Κυ-
ριάκος Κόκκινος σημείωνε πως έχει
εγκριθεί μία θέση διευθυντή κυ-
βερνοασφάλειας (Α15+1) και μία
θέση ανώτερου λειτουργού κυβερ-

νοασφάλειας στη διοίκηση του
υφυπουργείου, οι οποίες είναι υπό
διαδικασία πλήρωσης, αλλά σύμ-
φωνα με τον ίδιο η εξασφάλιση
ικανοποιητικού επιπέδου κυβερ-
νοασφάλειας θα ήταν αδύνατη. Στο
πλαίσιο αυτό ζητούσε άμεση έναρξη
διαδικασίας για υλοποίηση της από-
φασης του Υπουργικού Συμβουλίου
για πρόσληψη 35 ατόμων αλλά και
την άμεση έναρξη διαδικασίας για
αγορά υπηρεσιών κυβερνοασφά-
λειας από τον ιδιωτικό τομέα για
περίοδο 3+2 ετών, «αφού η διαδι-
κασία πλήρους στελέχωσης, εκ-
παίδευσης και λειτουργίας του εσω-
τερικού τμήματος είναι χρονοβόρα
και θα διαρκέσει 3-4 έτη». Ήδη λει-
τουργοί από το Τμήμα Υπηρεσιών
Πληροφορικής έχουν ήδη εκδώσει
ανακοίνωση με την οποία εκφρά-
ζουν τη δυσφορία τους για την υπο-
στελέχωση, σημειώνοντας πως ένα
άτομο είναι υπεύθυνο για έργα εκα-
τομμυρίων ευρώ και συστήματα
δεκάδων χιλιάδων χρηστών. 

Οι διαφωνίες 
Το ζήτημα των προσλήψεων

υπήρξε αντικείμενο διαφωνίας με-
ταξύ του υφυπουργείου Καινοτομίας

και Έρευνας και του υπουργείου
Οικονομικών. Ανώτεροι κύκλοι του
υπουργείου Οικονομικών με τους
οποίους μίλησε η «Κ» υποστήριξαν
πως οι κυβερνοεπιθέσεις δεν αν-
τιμετωπίζονται με την πρόσληψη
ατόμων από το Δημόσιο ούτε με
την υπερμεγέθυνση του δημοσίου
τομέα. Η θέση του υπουργείου Οι-
κονομικών ήταν πως το θέμα των
κυβερνοεπιθέσεων αντιμετωπίζεται
με εξιδεικευμένες εταιρείες που
παρέχουν τέτοια προστασία. Βλέ-
ποντας το παράδειγμα της Γερμα-
νίας που χρησιμοποιείται ισραηλινή
εταιρεία που είναι εξειδικευμένη
στο αντικείμενο, όταν πραγματο-
ποιήθηκε συνάντηση του τέως
υπουργού Οικονομικών Κωνσταν-
τίνου Πετρίδη με τον Γερμανό ομό-
λογό του, το Μάρτιο του 2022, ο κ.
Πετρίδης υπέγραψε Μνημόνιο Συ-
νεργασίας μεταξύ της Κυπριακής
Δημοκρατίας και του κρατικού ορ-
γανισμού PD – Berater der öffent-
lichenHandGmb, αρμόδιου, μεταξύ
άλλων, για την προώθηση μεταρ-
ρυθμιστικών δράσεων, διαχείριση
έργων και ψηφιοποίηση διαδικα-
σιών του δημόσιου και ευρύτερου
δημόσιου τομέα. Σύμφωνα με τους

αρμόδιους κύκλους, η Γερμανία
προσέφερε στο εν λόγω μνημόνιο
συνεργασίας προστασία από τις
κυβερνοεπιθέσεις από εταιρεία
εξειδικευμένη, τους λεγόμενους
«white hackers» που δουλεύουν
για τις κρατικές υπηρεσίες.

Βεβαίως, οι κυβερνοεπιθέσεις
δεν είναι το μόνο ζήτημα που κα-
τέδειξε τις ανεπάρκειες του υφυ-
πουργείου Έρευνας και Καινοτο-
μίας. Ένα από τα ζητήματα που
εξέθεσαν το κράτος ήταν το τελευ-
ταίο ατυχές περιστατικό διαρροής
νερού στο Κέντρο Υπολογιστών
που βρίσκεται στο υπόγειο του
υπουργείου Οικονομικών. Για την
παρουσία του Κέντρου Υπολογιστών
στο υπόγειο του υπουργείου Οικο-
νομικών υπήρχαν εξ αρχής πολλές
αντιδράσεις, ενώ σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ» η ανώτερη λει-
τουργός πληροφορικής Μαρία Ξυδά,
προειδοποιούσε από το 2014 ότι
πολύ λανθασμένα έβαλαν το Κέντρο
Υπολογιστών στο υπόγειο του
υπουργείου Οικονομικών, σημει-
ώνοντας πως οι επιπτώσεις θα ήταν
πολύ μεγάλες στο ενδεχόμενο που
το υπόγειο πλημμυρίσει. 

Παρά τις προειδοποιήσεις της
δεν είχε υλοποιηθεί καμία απόφαση.
Σήμερα, το υφυπουργείο Έρευνας
και Καινοτομίας είχε εξαγγείλει
έρευνα για το συμβάν, για να φανεί
γιατί δεν μετακινήθηκε ο εξοπλισμός
στις εγκαταστάσεις της CYTA, όπως
λήφθηκε απόφαση από τον Νοέμ-
βριο 2022. Αυτό που προκύπτει, βε-
βαίως, είναι ότι ο Κωνσταντίνος
Πετρίδης είχε αναλάβει την πρω-
τοβουλία μετακίνησης του εν λόγω
εξοπλισμού. Τότε, είχε υπογραφεί
μνημόνιο Συνεργασίας μεταξύ
υπουργείου Οικονομικών και Cyta
για τη μετακίνηση των server. H
απόφαση που λήφθηκε δεν προνο-
ούσε, όπως αναφέρουν κύκλοι που
βρίσκονταν στο υφυπουργείο Και-
νοτομίας, άμεση μετακίνηση του
εξοπλισμού στις εγκαταστάσεις της
Cyta, αλλά την επένδυση της Cyta
σε ανάπτυξη κατάλληλου Κέντρου
Υπολογιστών και υποδομών Data
Center που να μπορεί δυνητικά να
φιλοξενήσει τις υπολογιστικές ανάγ-
κες του κράτους. Συγκεκριμένο βε-
βαίως χρονοδιάγραμμα δεν είχε τε-
θεί από το υφυπουργείο Καινοτο-
μίας, μέχρι και τη διαρροή νερού.
Σήμερα, εκπρόσωπος από το υφυ-
πουργείο Έρευνας και Καινοτομίας
έχει αναφέρει στην «Κ» πως μέχρι
το φθινόπωρο αναμένεται η μετα-
φορά των κυβερνητικών servers
από το υπουργείο Οικονομικών σε
εγκαταστάσεις της Cyta. Ερώτημα
το οποίο θα πρέπει να απαντήσει
παράλληλα το υφυπουργείο Καινο-
τομίας και Έρευνας είναι για ποιο
λόγο δεν λειτούργησε η πρόνοια
για «DisasterRecoveryandBusiness
Continuity», το οποίο είχε επιβληθεί
με ευθύνη εφαρμογής από το ΤΥΠ,
όπως επίσης για ποιο λόγο δεν είχαν
επισημανθεί οι κίνδυνοι από την
ύπαρξη δεξαμενής νερού. 

Η κυβερνοασφάλεια στον γύψο
Χρόνιες παθήσεις, ανεπάρκειες και έλλειψη εμπειρογνωμόνων που θα μπορέσουν να αντιμετωπίσουν επαρκώς τις κυβερνοεπιθέσεις

<<<<<<

Στην εξωτερική πολιτι-
κή, σημασία δεν έχει μό-
νο η διανοητική ισχύς,
αλλά κυρίως τι πόρους
βάζεις στο παιχνίδι.

<<<<<<

Το υπουργείο Οικονομι-
κών επί Κωνσταντίνου
Πετρίδη είχε συνάψει
μνημόνιο συναντίληψης
με τη Γερμανία, η οποία
θα παρείχε εξειδικευμέ-
νη βοήθεια για τις
κυβερνοεπιθέσεις. Το
υφυπουργείο Καινοτο-
μίας επέμενε στην πρόσ-
ληψη συγκεκριμένου
αριθμού λειτουργών.

Η επίθεση Ρώσων/Κινέζων χάκερς στο υπουργείο Εξωτερικών το 2019 για υποκλοπή εγγράφων από την Κομισιόν έκρουσε τον κώδωνα του κινδύνου για να
ετοιμαστεί μια ολιστική στρατηγική ασφάλειας των υποδομών του δημοσίου τομέα. 

Το σοβαρό
συμβάν
Το 2019, το υπουργείο
Εξωτερικών βρισκόταν
σε ιδιαίτερα δύσκολη θέ-
ση, καθώς μία κυβερνοε-
πίθεση είχε πλήξει καί-
ρια τις υποδομές ασφά-
λειάς του και το κύρος
της χώρας στο εξωτερι-
κό. Στη σύσκεψη που εί-
χε γίνει, εκφράστηκαν
έντονες ανησυχίες ότι
Ρώσοι και Κινέζοι χάκερς
είχαν ως στόχο να υπο-
κλέψουν απόρρητα έγ-
γραφα της Κομισιόν. Ένα
ζήτημα που εξέθετε το
κράτος για την απουσία
στρατηγικής κυβερνοα-
σφάλειας και που έστελ-
νε παράλληλα το μήνυμα
στις Βρυξέλλες πως η
Κύπρος αποτελεί μία επι-
κίνδυνα και για τα υπό-
λοιπα κράτη-μέλη, ανο-
χύρωτη πολιτεία. 
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Η εικόνα της Κύπρου δεν είναι θέμα επικοινωνίας

Η αναπάντεχη κίνηση Αμερι-
κανών και Βρετανών να συμ-
περιλάβουν Κύπριους στις

κυρώσεις κατά Ρώσων ολιγαρχών
επανάφερε στην επικαιρότητα το
θέμα της εικόνας της χώρας μας
στο εξωτερικό. Ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας φαίνεται να πιστεύει
ότι η εξέλιξη αυτή «είναι η ευκαιρία
μας, σε εισαγωγικά και χωρίς ει-
σαγωγικά, για να τελειώνουμε με
αυτό το θέμα, να καθαρίσει μια και
καλή το όνομα της χώρας μας». Φι-
λόδοξος στόχος, αν κρίνουμε από
τη δική του διαπίστωση ότι «γίνεται
μια προσπάθεια εδώ και πολλά χρό-
νια» για να καθαρίσει η φήμη της
χώρας, αλλά προφανώς για να χρει-
άζεται εκ νέου να ασπρίσουμε το
όνομά μας, ό,τι κι αν κάναμε δεν
ήταν αρκετό, οι προσπάθειές μας
δεν απέδωσαν.

Δεν απέδωσαν, διότι τα προβλή-
ματα εικόνας πολύ συχνά δεν έχουν
να κάνουν με την επικοινωνία, αλλά
με την αδυναμία μας να καθορί-
σουμε τους στόχους μας. Στη συγ-
κεκριμένη περίπτωση, κάθε φορά
που βρισκόμαστε αντιμέτωποι με

μια δυσμενή εξέλιξη γύρω από την
Κύπρο ως διεθνές κέντρο χρημα-
τοοικονομικών υπηρεσιών, αντί να
αντιμετωπίζουμε την αιτία του προ-
βλήματος, σκουπίζουμε βιαστικά
τους λεκέδες που άφησε στην εικόνα
της χώρας. Συγκαλούμε πολυπληθείς
συσκέψεις που δεν καταλήγουν
πουθενά και εκτοξεύουμε μεγαλό-
στομες προειδοποιήσεις, γενικώς
και αορίστως, όπως αυτή του Προ-
έδρου Χριστοδουλίδη: «δεν θα επι-
τρέψουμε σε κανέναν να θεωρεί
ότι μπορεί να παραβιάζει [κυρώσεις],
δημιουργώντας πρόβλημα, την ίδια
στιγμή, και στο όνομα της χώρας
μας». Αυτά όμως είναι για εσωτερική
κατανάλωση.

Για τα εξωτερικά ακροατήρια η
εικόνα μας είναι ότι συνεχίζουμε
να υποσχόμαστε περισσότερα απ’
όσα υλοποιούμε, τη στιγμή που θα
έπρεπε να υλοποιούμε περισσότερα
απ’ όσα υποσχόμαστε. Συνεχίζουμε
να έχουμε την ψευδαίσθηση ότι με
πομπώδεις εξαγγελίες και αυστηρές
προειδοποιήσεις θα τους πείσουμε
ότι κάτι αλλάζει. Δυστυχώς δεν λει-
τουργεί έτσι, διότι όταν έχει πληγεί

η αξιοπιστία σου, ουδείς πιστεύει
τις εξαγγελίες. Σε πιστεύουν μόνο
όταν σε δουν να τις υλοποιείς.

Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης έχει
αποφασίσει να πάρει προσωπικά
απάνω του το θέμα και να μην αφή-
σει τον χειρισμό του σε κάποιον
από τους υπουργούς του. Αυτό είναι
ενθαρρυντικό, ιδιαίτερα εάν έχει
πλάνο βάσει του οποίου κινείται,
αυτοβούλως, προς κάποια κατεύ-
θυνση. Μέχρι σήμερα επαναλαμ-
βάνει ότι περιμένει ΗΠΑ και Βρε-
τανία να μας δώσουν στοιχεία. Αυτό

δεν αρκεί. Τα στοιχεία το πολύ-
πολύ να καταδείξουν εάν έχει πα-
ραβιασθεί κάποια νομοθεσία ώστε
το κράτος να κινηθεί νομικά. Ας
μην εξετάσουμε, τώρα, την πατα-
γώδη αποτυχία του κράτους, από
το 2013, να κερδίσει σχετικές υπο-
θέσεις στα δικαστήρια. Η χασοδικία
ουδόλως συμβάλλει στο άσπρισμα
της εικόνας, το αντίθετο μάλιστα.

Συνεπώς, εάν ο Πρόεδρος εννοεί
αυτά που λέει, θα πρέπει να ασχο-
ληθεί με την ουσία. Και ουσία είναι
να αποφασίσει τι είδους κέντρο
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών
θέλει να είναι η Κύπρος. Αυτή του
η απόφαση θα καθορίσει την ποι-
ότητα της εποπτείας που ασκούν
οι αρμόδιοι φορείς: θέλει επιεική
εποπτεία, όπως αυτή του Παγκύ-
πριου Δικηγορικού Συλλόγου (ΠΔΣ),
του ΣΕΛΚ ή της Επιτροπής Κεφα-
λαιαγοράς ή αυστηρή όπως της Κεν-
τρικής Τράπεζας;  

Ο τραπεζικός τομέας από το «άτα-
κτο» παιδί που μας οδήγησε στο
κούρεμα του 2013, σήμερα έχει αλ-
λάξει κουλτούρα και πρακτικές,
απέκτησε σοβαρή εποπτεία από

την Κεντρική Τράπεζα και η αξιο-
πιστία του είναι πλέον τέτοια ώστε
η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας Κριστίν Λαγκάρντ
επισκέφθηκε δύο φορές πέρυσι την
Κύπρο. Αν ο Πρόεδρος κατεβεί στο
παζάρι θα ακούσει παράπονα από
δικηγόρους, ελεγκτές/ λογιστές και
τους ξένους πελάτες τους για τις
τράπεζες. Για το πόσο δύσκολο είναι
πλέον να ανοίξεις τραπεζικό λογα-
ριασμό στην Κύπρο, πόσο αυστηρά
τηρούνται οι κανόνες συμμόρφω-
σης, για την «ανάκριση» στην οποία
υποβάλλονται για να δικαιολογή-
σουν εμβάσματα προς και από την
Κύπρο. Αυτή όμως η αυστηρότητα
διόρθωσε την εικόνα του κυπριακού
τραπεζικού τομέα στο εξωτερικό. 

Από την άλλη, μάλλον δεν θα
ακούσει πολλούς δικηγόρους να τα
έχουν με τον ΠΔΣ ή ελεγκτές με
τον ΣΕΛΚ. Είμαι σίγουρος ότι ο ΠΔΣ
και ο ΣΕΛΚ μπορούν να τεκμηριώ-
σουν πόσο τυπικοί είναι με τις επο-
πτικές τους υποχρεώσεις. Η διαφορά
ίσως να έγκειται στο δίλημμα μεταξύ
του γράμματος και του πνεύματος
του νόμου. Ό,τι και να ’ναι, ο Προ-

έδρος της Δημοκρατίας καλείται
να αποφασίσει ποια από τις δύο
μορφές εποπτείας θέλει: αυστηρό-
τητα ή επιείκεια; Όποια κι αν είναι
η απόφαση, θα πρέπει να ληφθεί
σύντομα, διαφορετικά θα μας επι-
βληθεί, κακήν κακώς, απ’ έξω, απ’
αυτούς που κρατούν και το πεπόνι
και το μαχαίρι. Και ό,τι κι αν απο-
φασίσει θα έχει σημαντικό κόστος
στην οικονομία. Συνεπώς, η όποια
απόφαση πρέπει να ληφθεί όχι με
βάση το κόστος που θα επιφέρει,
αλλά την προοπτική που θα δημι-
ουργήσει στη χώρα. Αυτή η από-
φαση θα καθορίσει την εικόνα της
Κύπρου ως διεθνούς κέντρου χρη-
ματοοικονομικών υπηρεσιών. Ο νέ-
ος Πρόεδρος πολύ νωρίς καλείται
να φανεί χρήσιμος, αλλά μάλλον
όχι αρεστός. Καλείται να πάρει μια
άχαρη απόφαση, που θα δυσαρε-
στήσει σημαντικούς παράγοντες
και ίσως κοστίσει σημαντικές θέσεις
εργασίας χωρίς κάποιο αντίβαρο.

Ο κ. Ανδρέας Χατζηκυριάκος είναι διευ-
θύνων σύμβουλος της «ΓΝΩΡΑ Σύμβου-
λοι Επικοινωνίας».

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Με την Τουρκία (και την Ελλάδα,
ακολούθως, στις 21 Μαΐου) να ει-
σέρχεται στην πιο κρίσιμη εκλογική
διαδικασία των τελευταίων χρόνων,
σε λιγότερο από 15 ημέρες, η θέα
του Κυπριακού και εν γένει της
Ανατολικής Μεσογείου από τις με-
γάλες ευρωπαϊκές πρωτεύουσες εί-
ναι αυτή του όταν βλέπεις κάτι σε
κατάσταση αναμονής: Η έκβαση
των εκλογών στην Τουρκία μπορεί
να μην κάνει την ειδοποιό διαφορά
σε σχέση με το Κυπριακό αλλά σε
κάθε περίπτωση η επόμενη ημέρα
στη χώρα δείχνει να κρίνει μια σειρά
μεγάλων θεμάτων όπως η ευρω-
τουρκική σχέση, η κατάσταση στην
τουρκική οικονομία, οι βαθμοί εν-
τάσεων στην Ανατολική Μεσόγειο
και –στον βαθμό που έχει τη ση-
μασία του υπό το βάρος του συνε-
χιζόμενου πολέμου στην Ουκρα-
νία– την επόμενη ημέρα στο τρί-
γωνο Δύσης - Τουρκίας - Ρωσίας. 

Η Τουρκία στη μεγάλη εικόνα
της επόμενης ημέρας του Ουκρα-
νικού για την αρχιτεκτονική της
Δύσης δείχνει να έχει και ρόλο και
λόγο –τόσο για το Βερολίνο, το Πα-
ρίσι και το Λονδίνο όσο και σε σχέση
με τις δυναμικές στην άλλη πλευρά
του Ατλαντικού. Σε αυτό το πλέγμα
ισχύος, το Κυπριακό δείχνει να πα-
ραμένει στον πάγο και να διαμορ-
φώνονται, με σημασία για τη Λευ-
κωσία, οι προσλαμβάνουσες της
επόμενης ημέρας. 

Ανεξαρτήτως σεναρίων
Για το Βερολίνο και το Παρίσι,

τους σημαντικότερους δρώντες εν-
τός της Ε.Ε., αυτό που φαίνεται να
διαμορφώνεται την επόμενη ημέρα
σε σχέση με το αποτέλεσμα των
τουρκικών εκλογών δεν βασίζει την
ανάλυσή του στο αποτέλεσμα ως
προς την πολιτική επιβίωση του
Ερντογάν ή την αλλαγή παραδείγ-
ματος, αλλά σε ένα παράδοξο: Στο
αν την επόμενη ημέρα η Τουρκία
θα μπορεί να διαπραγματευθεί εκ
νέου όλα τα καυτά ζητήματα (την
ευρωτουρκική της σχέση, τη συμ-
φωνία για το μεταναστευτικό, την
ένταση στην Ανατολική Μεσόγειο
στην οποία εντάσσονται ελληνο-
τουρκικά και Κυπριακό) δεδομένου
του κορεσμού που επήλθε σε πολλά
εξ αυτών τα τελευταία χρόνια. Καλά
ενημερωμένες ξένες διπλωματικές
πηγές ανέφεραν στην «Κ» πως η
παραδοξότητα εδράζεται στο γε-
γονός πως παρά τα προβλήματα με
τον Ερντογάν τα τελευταία χρόνια
υπήρξε (προφανώς λόγω εμπλεκο-
μένων συμφερόντων) μια λειτουρ-
γική σχέση η οποία ωστόσο έδειξε
και τα όρια της εξεύρεσης λύσεων
σε ζητήματα στα οποία υπάρχει σο-
βαρή διάσταση απόψεων. Φυσικά,
τόσο για το Βερολίνο όσο και για
το Παρίσι το σενάριο επικράτησης

του Κιλιτσντάρογλου μετά από δε-
καετίες εξουσίας του Ερντογάν υπό
το AKP δημιουργεί δύο σημαντικά
παράθυρα ευκαιρίας:

l Toν επανακαθορισμό της ευ-
ρωτουρκικής σχέσης με μια φρέσκια
νέα αρχή στο κομμάτι της υποψη-
φιότητας προς ένταξη της Τουρκίας
–στο οποίο εντάσσονται μέσα από
συμβολικά ζητήματα, όπως ο Οσμάν
Καβαλά, μέχρι ουσιαστικά όπως η
εφαρμογή του Κράτους Δικαίου και
η βελτίωση του ζητήματος των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων στη Τουρκία
και 

l Την περαιτέρω ξεκάθαρη έν-
ταξη της Τουρκίας στη νέα αρχιτε-
κτονική ασφάλειας για την Ευρώπη,
ζήτημα που αναπόφευκτα θα προ-
κύψει μετά το πέρας του πολέμου

στην Ουκρανία. Σε αυτό το επίπεδο
τόσο το Βερολίνο όσο και το Παρίσι
επιδιώκουν μια ξεκάθαρη στάση
εκ μέρους της Τουρκίας σε σοβαρά
άλυτα προβλήματα στα οποία άμεσα
εμπλέκεται (ελληνοτουρκικά, Κυ-
πριακό, Συρία, σχέσεις της με τη
Μόσχα).

Τις επόμενες εβδομάδες η Λευ-
κωσία θα εκτεθεί σε αυτόν τον τρό-
πο σκέψης των δύο σημαντικών
ευρωπαϊκών πρωτευουσών, μιας
και ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης θα
βρεθεί τόσο στο Παρίσι όσο και στο
Βερολίνο στο πλαίσιο όχι μόνο των
διμερών σχέσεων της ΚΔ με τις δύο
χώρες αλλά και αναφορικά με την
πρόταση για αναμόχλευση του Κυ-
πριακού μέσω της ευρωπαϊκής δια-
μεσολάβησης. Συνεπώς σε αυτό το
επίπεδο θα διαφανεί και πρακτικά
σε ποιο βαθμό κάτι τέτοιο μπορεί
να καταστεί εφικτό τους επόμενους
μήνες σε σχέση με την προσπάθεια
της Λευκωσίας για επανεκκίνηση
των διαπραγματεύσεων. 

Σε στάση αναμονής
Αυτό που γίνεται εύκολα αντι-

ληπτό είναι πως το Κυπριακό, για
τους επόμενους μήνες, μπαίνει σε
στάση αναμονής που δεν διαφο-
ροποιείται, ουσιαστικά, από το με-
γάλο κενό που έχει επέλθει την πε-

ρίοδο 2017-2023 μετά την κατάρ-
ρευση των συνομιλιών στο Κραν
Μοντανά. Ωστόσο, το αποτέλεσμα
των εκλογών και το πολιτικό σκη-
νικό της επόμενης ημέρας στην
Τουρκία αναπόφευκτα θα δείξει και
την κατεύθυνση σε σχέση με την
προοπτική επανέναρξης του δια-
λόγου. Σημασία εδώ έχουν δύο στοι-
χεία ανεξαρτήτως αν την επόμενη
ημέρα στο τιμόνι της τουρκικής
προεδρίας βρίσκεται ο Ερντογάν ή
οι Κεμαλιστές: Το αν θα επανέλθει
η ρητορική ή και η πολιτική πρα-
κτική της περιόδου 2018-2020 (στα-
θερή προσήλωση στη λύση δύο
κρατών, εντάσεις με έκνομες γεω-
τρήσεις στην ΑΟΖ και τετελεσμένα
στο Βαρώσι) και αν η επόμενη ημέρα
στις σχέσεις Ε.Ε. – Τουρκίας αφήνει
περιθώριο να ανοίξουν εκ νέου τα
ελληνοτουρκικά και το Κυπριακό,
με την προοπτική στο πρώτο να
εξαρτάται και από την επόμενη
ημέρα στο πολιτικό σκηνικό της
Ελλάδας, δεδομένου πως δεν κρί-
νεται εύκολα η αυτοδυναμία και
ίσως η χώρα πάει σε εκλογές και
τρίτου γύρου. 

Φυσικά το αν ο επόμενος Πρό-
εδρος της Τουρκίας είναι ο Κιλισν-
τάρογλου ή ο Ερντογάν παίζει κι
αυτό τον ρόλο του, όπως αναφέρουν
χαρακτηριστικά στην «Κ» ξένες

ανώτερες διπλωματικές πηγές, μιας
και αναλόγως της περίπτωσης υπάρ-
χουν ξεχωριστά ποιοτικά χαρακτη-
ριστικά στο τρίγωνο Ελλάδα - Τουρ-
κία - Κύπρος. Η γενική αίσθηση
πάντως που υπάρχει μεταξύ έμπει-
ρων παρατηρητών της περιοχής
είναι πως στο Κυπριακό δεν θα
υπάρξει κινητικότητα πριν από τα
μέσα του πρώτου εξαμήνου του
2024 με ό,τι αυτό συνεπάγεται για
τον πολιτικό και διπλωματικό με-
τασχηματισμό τόσο της ανατολικής
Μεσογείου όσο και σε διεθνές και
περιφερειακό επίπεδο -σε μια χρο-
νική συγκυρία που ο πόλεμος στην
Ουκρανία επιταχύνει διάφορες εξε-
λίξεις και δυναμικές. 

Απαραίτητη η αξιοπιστία
Η προσπάθεια για επανεκκίνηση

του Κυπριακού μέσω της ευρωπαϊ-
κής διαμεσολάβησης δεν αποτελεί
μόνο μια δύσκολη διπλωματική εξί-
σωση που επηρεάζεται από εξωγε-
νείς παράγοντες όπως οι εκλογές
στη Τουρκία ή τις σχέσεις Ε.Ε. - Άγ-
κυρας. Εδράζεται, σε μεγάλο βαθμό,
και στην αξιοπιστία της Κυπριακής
Δημοκρατίας σε διεθνές και περι-
φερειακό επίπεδο. Το σκεπτικό της
Λευκωσίας ότι άλυτα ζητήματα
όπως το Κυπριακό ευνοούνται από
τη διεθνή συγκυρία λόγω της ρω-

σικής εισβολής, μετά τις 24 Φε-
βρουαρίου του 2022 στην Ουκρανία
δεν είναι επί της αρχής λανθασμένη.
Ο σχεδιασμός της αρχιτεκτονικής
της Ευρώπης της επόμενης ημέρας
μετά το Ουκρανικό θα επιχειρήσει
να βρει λύσεις σε χρόνια προβλή-
ματα, στο πλαίσιο των οποίων εν-
τάσσεται και το Κυπριακό. Ωστόσο
η αξιοπιστία σε αυτό το επίπεδο
κρίνεται ως πτυχή με κρίσιμες προ-
εκτάσεις, ιδίως υπό το βάρος της
περιόδου 2018-2023 όταν η Κύπρος
βρέθηκε στο επίκεντρο υποθέσεων
που αφορούν τη Ρωσία (τον εισβο-
λέα δηλαδή) που κατέστησαν το
κύρος της και το brand hexagon
της χώρας, τρωτό. Η πρόσφατη
συμπερίληψη Κύπριων σε κυρώσεις
από το Η.Β. και τις ΗΠΑ πρέπει να
ιδωθεί ως ένα ιδιαίτερο πεδίο σε
σχέση τόσο με την ανάγνωση του
διεθνούς περιβάλλοντος όσο και
αναφορικά με την προσπάθεια για
αναμόχλευση του Κυπριακού. Και
σε αυτό το επίπεδο η απόσταση με-
ταξύ της αποτελεσματικότητας και
πολύ δυσάρεστων εξελίξεων που
περαιτέρω θα βλάψουν την κυπρια-
κή αξιοπιστία είναι μικρή. Τουλά-
χιστον αυτήν την αντίληψη απο-
κομίζει κανείς πως προσλαμβάνουν
πολλές πρωτεύουσες σε ευρωπαϊκό
επίπεδο.

Φρένο στο Κυπριακό λόγω εκλογών
Οι κάλπες στην Τουρκία θα διαμορφώσουν νέες δυναμικές στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου και στις σχέσεις με την Ε.Ε.

<<<<<<<

Ο Πρόεδρος 
Χριστοδουλίδης 
πρέπει να αποφασίσει τι
κέντρο υπηρεσιών θέλει
να γίνει η Κύπρος: Με
αυστηρή εποπτεία, όπως
της Κεντρικής Τράπεζας
ή επιεική, όπως του
ΠΔΣ και του ΣΕΛΚ;

<<<<<<<

Η γενική αίσθηση που
υπάρχει μεταξύ έμπει-
ρων παρατηρητών της
περιοχής είναι πως στο
Κυπριακό δεν θα υπάρ-
ξει κινητικότητα πριν
από τα μέσα του πρώτου
εξαμήνου του 2024.

Η Τουρκία στη μεγάλη εικόνα της επόμενης ημέρας του Ουκρανικού για την αρχιτεκτονική της Δύσης δείχνει να έχει και ρόλο και λόγο τόσο για το Βερολίνο, το Παρίσι και το Λονδίνο, όσο και σε σχέ-
ση με τις δυναμικές στην άλλη πλευρά του Ατλαντικού.
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ 

Τίτλους τέλους στο Ουκρανικό ζή-
τημα εμφανίζονται να επιδιώκουν
οι Ηνωμένες Πολιτείες στο Ουκρα-
νικό, ενώ στην ίδια κατεύθυνση
σπεύδει σημαντικός αριθμός δυτι-
κών συμμάχων, που θεωρούν ότι
μέχρι τα τέλη του 2023, θα πρέπει
να συμφωνηθεί ένα πλαίσιο εκε-
χειρίας, μεταξύ Ουκρανίας και Ρω-
σίας, θεωρώντας απίθανο μέχρι
τότε τα ουκρανικά στρατεύματα
να καταφέρουν να απωθήσουν τις
ρωσικές δυνάμεις εισβολής. Όπως
πληροφορείται η «Κ», η επιδίωξη
για κατάπαυση του πυρός και εκε-
χειρία, συζητήθηκε ανεπίσημα με-
ταξύ μικρού αριθμού ανώτατων Ευ-
ρωπαίων αξιωματούχων, ένας εκ
των οποίων, διεμήνυσε πως «ό,τι
είναι να γίνει στο επιχειρησιακό
κομμάτι στην Ουκρανία, πρέπει να
γίνει εντός του 2023». Υπόδειξη η
οποία, όπως πληροφορούμαστε,
λαμβάνει υπόψη κατά κύριο λόγο
τις αμερικανικές εκλογές το 2024
και δευτερευόντως τις ευρωεκλογές,
στα μέσα του ιδίου έτους, κάτι που
όπως λέγεται, θα προκαλέσει εγγε-
νείς αδυναμίες κυρίως στις ΗΠΑ,
αλλά και στην Ε.Ε., να ασχοληθούν
με το ουκρανικό ζήτημα και να συ-
νεχίσουν να είναι επικεντρωμένες
σε αυτό. Στην εξίσωση αυτή, προ-
στίθεται, όπως έλεγαν κοινοτικές
πηγές, και ένα νέο ενδεχόμενο κύμα
ενεργειακής κρίσης, με αβέβαιες
οικονομικές αλλά και εκλογικές επι-
πτώσεις. Ως επίσης και ένα νέο εν-
δεχόμενο επισιτιστικής κρίσης, με

ανάλογες συνέπειες για την Ουά-
σιγκτον και τις Βρυξέλλες. Το παζλ
συμπληρώνει και η διαφαινόμενη
πρόθεση των ΗΠΑ να ασχοληθούν
με την περιοχή του Ινδο-Ειρηνικού,
θεωρώντας προφανώς ότι «μετά τη
Ρωσία, έπεται η Κίνα», την οποία
επιδιώκουν να «φρενάρουν». 

Σε κάθε πάντως περίπτωση και
πριν από την επιδίωξη εκεχειρίας
στο Ουκρανικό, τόσο οι ΗΠΑ όσο
και η Ε.Ε. εμφανίζονται να επεν-
δύουν στην «αντεπίθεση» που ανα-
μένεται να επιδιώξει η Ουκρανία,
για ανακατάληψη όσο το δυνατόν
μεγαλύτερου μέρους των εδαφών
της, κυρίως στον Ντονμπάς. Ωστό-
σο, απόρρητο αμερικανικό έγγραφο,

το οποίο επικαλείται η Washington
Post, προσγειώνει τις δημοσίως δε-
δηλωμένες προσδοκίες της Δύσης,
κάνοντας λόγο για ουσιώδεις «ελ-
λείψεις» και αδυναμίες των Ουκρα-
νών στην προσπάθειά τους να ανα-
καταλάβουν σημαντικό μέρος των
εδαφών που βρίσκονται υπό ρωσική
κατοχή. Δεν είναι προφανώς τυχαία
η δημόσια αναφορά του Αρχηγού
των Ενόπλων Δυνάμεων των ΗΠΑ,
Mark Milley (Defense One), που
υποστήριξε ότι είναι απίθανη μια
ουκρανική νίκη εφέτος, στο σύντομο
μέλλον και χαρακτήρισε «πολύ δύ-
σκολη στρατιωτική αποστολή» την
προσπάθεια απώθησης δεκάδων
χιλιάδων Ρώσων στρατιωτών από

τις κατεχόμενες περιοχές της Ου-
κρανίας. Θέση η οποία συγκλίνει
με τις εκτιμήσεις της Βρετανίας και
του ΥΠΑΜ Ben Wallace, ο οποίος
διαμήνυσε ότι «πρέπει να είμαστε
ρεαλιστές, δεν θα υπάρξει η στιγμή
ενός μαγικού ραβδιού, στην οποία
η Ρωσία θα καταρρεύσει». 

Αυτός λοιπόν ο «ρεαλισμός»,
που επικαλέστηκε και σέρβιρε ο
Βρετανός ΥΠΑΜ, πριν από μερικές
μέρες, ενώ επισκεπτόταν τις Ηνω-
μένες Πολιτείες, είναι προφανώς
ενδεικτικός του προβληματισμού
που υπάρχει γύρω από την προ-
οπτική τελεσφόρησης των προ-
σπαθειών της Ουκρανίας, για απώ-
θηση των ρωσικών στρατευμάτων

μέχρι το προσεχές φθινόπωρο και
θεωρείται η απαρχή μιας προσπά-
θειας για προετοιμασία της κοινής
γνώμης προς την κατεύθυνση ενός
συμβιβασμού, ο οποίος εκ των πραγ-
μάτων αναμένεται να είναι περισ-
σότερο οδυνηρός για την ίδια την
Ουκρανία. 

Εάν λοιπόν οι εκτιμήσεις των
ΗΠΑ και της Βρετανίας αποδειχθούν
ορθές, τότε εκτός συγκλονιστικού
απροόπτου, οι φωνές για μια συμ-
φωνία εκεχειρίας μεταξύ Κιέβου
και Μόσχας, θα ενταθούν και ανα-
μένεται να οδηγήσουν σε μια επί-
σημη προσπάθεια προς αυτήν την
κατεύθυνση, πιθανότατα το προ-
σεχές φθινόπωρο. 

Σε μια τέτοια ενδεχόμενη περί-
πτωση, οι λεπτομέρειες εκτιμάται
ότι θα καθοριστούν από την κατά-
σταση επί του εδάφους, όπως θα
έχει μέχρι τότε διαμορφωθεί. Με
στόχο, την κατάπαυση του πυρός
ή μια «διαρκή εκεχειρία», εν ανα-
μονή μιας πιο μακροπρόθεσμης δι-
ευθέτησης, συνεπεία διαπραγμα-
τεύσεων, η οποία πάντως μπορεί
να πάρει χρόνια (frozen conflict). 

Δυτικοί διπλωμάτες εκφράζουν
την πεποίθηση ότι η αναμενόμενη
«αντεπίθεση Ζελένσκι», αν και δεν
αναμένεται να απωθήσει τα ρωσικά
στρατεύματα, θα είναι σε θέση να
πειθαναγκάσει τον Πούτιν να προ-
χωρήσει σε μια συμφωνία για κα-

τάπαυση του πυρός. Η οποία θα
συνεπάγεται και την έναρξη συζη-
τήσεων για μια διαρκή ειρήνη, πε-
ριλαμβανομένου και του μέλλοντος
της κατεχόμενης ουκρανικής γης.
Την οποία έχει παράνομα προσαρ-
τήσει η Ρωσία και την οποία δικαίως
διεκδικεί η Ουκρανία. 

Αυτό που δεν πρέπει να διαφεύ-
γει της προσοχής μας, είναι το γε-
γονός ότι μια τέτοια εξέλιξη, υπό
τις παρούσες συνθήκες, δημιουργεί
τρία τουλάχιστον ρήγματα στο δυ-
τικό αφήγημα. 

l Το πρώτο, είναι ότι οι υποσχέ-
σεις που δόθηκαν προς την Ουκρα-
νία για την ευρωπαϊκή της προ-
οπτική, δεν θα είναι σε θέση να
διασφαλίσουν τη χώρα σε πολιτικό
επίπεδο, ως μέλος δηλαδή της Ε.Ε.
με συνοπτικές διαδικασίες. Όπως
όλα δείχνουν, θα ακολουθηθεί η
πεπατημένη των γνωστών εντα-
ξιακών διαδικασιών, οι οποίες απαι-
τούν χρόνο και την πολιτική βού-
ληση όλων των κρατών-μελών. 

l Το δεύτερο είναι η αμυντική
διασφάλιση της Ουκρανίας, μέσω
μιας ενδεχόμενης ένταξης στο ΝΑ-
ΤΟ. Ο γ.γ. της Συμμαχίας Γενς Στόλ-
τενμπεργκ μπορεί να έριξε την ιδέα,
προσκαλώντας τον Ζελένσκι στη
Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ, στο
Βίλνιους, τον Ιούλιο. Αλλά το Βε-
ρολίνο τη «γείωσε», διά του ΥΠΑΜ
Μπορίς Πιστόριους, λέγοντας ότι
η απόφαση για ένταξη της Ουκρα-
νίας στη Συμμαχία, δεν μπορεί να
ληφθεί με γνώμονα την αλληλεγγύη.
Ο Γερμανός αξιωματούχος υπέδειξε
ότι δεν είναι η ώρα για μια τέτοια
απόφαση, η οποία όπως είπε, θα
«πρέπει να ληφθεί με καθαρό κεφάλι
και όχι εν βρασμώ ψυχής». Κοινο-
τική πηγή με άριστη γνώση των
εξελίξεων, επεσήμανε ότι ανάλογοι
ενδοιασμοί με αυτούς της Γερμανίας,
επικρατούν σε αρκετά δυτικά κράτη,
που θεωρούν ότι ακόμη και μετά
την παρέλευση ικανού χρόνου, η
ένταξη της Ουκρανίας στο ΝΑΤΟ,
θα εξακολουθήσει να είναι ένα εξαι-
ρετικά δύσκολο εγχείρημα.

l Το τρίτο είναι η επιστροφή της
ουκρανικής γης στα χέρια του νο-
μίμου κράτους, κάτι που εκτιμάται
ότι δεν θα είναι απλή υπόθεση και
αναμφισβήτητα θα συνεπάγεται
απώλειες για την Ουκρανία. 

Σε περίπτωση εκεχειρίας και
έναρξης συζητήσεων για μια συμ-
φωνία διαρκούς ειρήνης, γίνεται
κατανοητό ότι ο Βλαντιμίρ Πούτιν
θα επιδιώξει ξέπλυμα του ονόματός
του και τερματισμό των κυρώσεων.
Κυρώσεις, οι οποίες ωστόσο ανα-
μένεται να εξακολουθήσουν να υφί-
στανται για αρκετά ακόμη χρόνια,
τόσο από τις ΗΠΑ όσο και από την
Ε.Ε. 

Άλλωστε, στόχος της Ουάσιγκτον
ήταν η αξιοποίηση της εισβολής
και των ρωσικών εγκλημάτων πο-
λέμου για να επέλθει ένα μόνιμο
και συντονισμένο οικονομικό πλήγ-
μα κατά της Ρωσίας, από το σύνολο
των δυτικών συμμάχων και όχι
μόνο. 

Η Τουρκία δεν έκρυψε ποτέ το εν-
διαφέρον της για ανάληψη ρόλου
«μεσολαβητή» σε μια ενδεχόμενη
έναρξη συζητήσεων μεταξύ Κιέ-
βου και Μόσχας, για διαρκή εκε-
χειρία που θα οδηγήσει σε συμ-
βιβασμό και ειρήνη. 

Κύκλοι στις Βρυξέλλες έλεγαν
στην «Κ» ότι το ενδιαφέρον της
Άγκυρας θεωρείται «δεδομένο»,
υπενθυμίζοντας ότι οι δύο πλευ-
ρές, Ουκρανία και Ρωσία, έχουν
διαμηνύσει επανειλημμένα ότι
εμπιστεύονται την Τουρκία ως

«μεσολαβητή», στις μεταξύ τους
διαφορές. 

Δεν είναι προφανώς τυχαίο,
ότι ο Ταγίπ Ερντογάν έχει απο-
σπάσει εγκωμιαστικά σχόλια από
τη διεθνή κοινότητα, περιλαμβα-
νομένου του γενικού γραμματέα
του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες, για
τον ρόλο που διαδραματίζει στις
συμφωνίες Μόσχας και Κιέβου,
αναφορικά με την εξαγωγή των
ουκρανικών σιτηρών. Άλλωστε,
η διεθνής κοινότητα βασίζεται
επί του προκειμένου και πάλι στην

τουρκική μεσολάβηση, για ανα-
νέωση της εν λόγω συμφωνίας,
υπό το φως της άρνησης της Μό-
σχας να συναινέσει σε επέκτασή
της, μετά τον Ιούνιο. 

Ένα πάντως ερωτηματικό
υπάρχει σε σχέση με τη συνέχιση
αυτού του μεσολαβητικού ρόλου
της Τουρκίας στο Ουκρανικό, εάν
στο τιμόνι της χώρας βρεθεί ο
Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου, εκτοπί-
ζοντας τον Ερντογάν, στις επι-
κείμενες προεδρικές εκλογές, στη
χώρα. 

Η διαφαινόμενη στροφή της δύσης
που δειλά-δειλά σχηματοποιείται,
προς την κατεύθυνση εκεχειρίας
στο Ουκρανικό, παραπέμποντας
στο φθινόπωρο του 2023, επιστρα-
τεύει και την Κίνα, στην οποία δυ-
τικοί διπλωμάτες αποδίδουν συμ-
φέρον από μια ενδεχόμενη διαιώ-
νιση του πολέμου. Στις συζητήσεις
που λαμβάνουν χώρα, ανεπίσημα,
υποδεικνύεται ότι η συνέχιση της
εμπόλεμης κατάστασης στην Ου-
κρανία, συνεπεία της ρωσικής ει-
σβολής, θα εξυπηρετήσει αφενός

τα συμφέροντα των εμπόρων όπλων
και αφετέρου το Πεκίνο, για οικο-
νομικούς κυρίως λόγους. Η Κίνα
που προφανώς γνωρίζει τις σκέψεις
της Δύσης, έβαλε από τον Φεβρουά-
ριο στο τραπέζι ένα «ειρηνευτικό
σχέδιο», 12 σημείων, το οποίο καλεί
Μόσχα και Κίεβο σε συνομιλίες,
κάνοντας λόγο για σεβασμό της
εθνικής κυριαρχίας, χωρίς όμως να
καλεί ευθέως τη Ρωσία να αποχω-
ρήσει από την Ουκρανία. Αφήνει
με τον τρόπο αυτό, ευρύ πεδίο δρά-
σης στον Πούτιν, ο οποίος στα τέλη

Μαρτίου συναντήθηκε με τον Πρό-
εδρο της Κίνας Xi Jinping και δή-
λωσε ότι το «ειρηνευτικό σχέδιο»
του Πεκίνου, μπορεί να λειτουργήσει
ως βάση για το τέλος του πολέμου.
Ο Κινέζος Πρόεδρος είχε πριν από
μερικές μέρες και την πρώτη του
συνομιλία με τον Ζελένσκι, στο
πλαίσιο της οποίας φέρεται να επα-
νέλαβε τη θέση για σεβασμό της
κυριαρχίας της Ουκρανίας, αλλά
και τη πρόθεση του Πεκίνου να
προωθήσει «ειρήνη και συνομιλίες»
στο Ουκρανικό.

Διεκδικεί ρόλο μεσολαβητή η Τουρκία  Η επίκληση του «φόβου» της Κίνας 

<<<<<<<<

Ο «ρεαλισμός» που 
επικαλέστηκε ο Βρετα-
νός ΥΠΑΜ είναι ενδει-
κτικός του προβληματι-
σμού που υπάρχει γύρω
από την προοπτική τελε-
σφόρησης των προσπα-
θειών της Ουκρανίας για 
απώθηση των ρωσικών
στρατευμάτων μέχρι το
προσεχές φθινόπωρο.

Προωθούν τίτλους τέλους
στο Ουκρανικό ζήτημα
Εκλογές σε ΗΠΑ και Ε.Ε. καθορίζουν τη στάση της Δύσης για εκεχειρία 

το 2023 – Χαμηλά ο πήχης αντεπίθεσης Ζελένσκι

Δυτικοί διπλωμάτες εκφράζουν την πεποίθηση ότι η αναμενόμενη «αντεπίθεση Ζελένσκι» θα είναι σε θέση να πειθαναγκάσει τον Πούτιν να προχωρή-
σει σε μια συμφωνία για κατάπαυση του πυρός. Στη φωτογραφία ο πρωθυπουργός της Ουκρανίας Denys Shmyhal και η πρωθυπουργός της Ιταλίας
Giorgia Meloni κατά τη διάρκεια της Διμερούς Διάσκεψης για την ανοικοδόμηση της Ουκρανίας, στη Ρώμη. 
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Το μεταναστευτικό παραμένει ανοι-
χτός φάκελος για την Κύπρο και
από πρώτα θέματα του υπουργείου
Εσωτερικών, αναφέρει ο Κωνσταν-
τίνος Ιωάννου σε συνέντευξή του
στην «Κ». Για τις πρόσφατες αλλαγές
που έγιναν στα κριτήρια για τις
άδειες μετανάστευσης σε επενδυ-
τές, ο κ. Ιωάννου ανάφερε πως
υπήρχε κίνδυνος να εμφανισθούν
παρόμοια φαινόμενα με το ΚΕΠ,
το οποίο λόγω λαθών και παραλεί-
ψεων δυσφήμισαν την Κύπρο. Για
τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης και το κατά πόσο θα
γίνουν ξεχωριστές εκλογές το 2024,
ο κ. Ιωάννου αναφέρει πως δεν
υπάρχουν σκέψεις, προς το παρόν.
Απαντά γιατί δέχθηκε το ΥΠΕΣ,
για τις αλλαγές που συντελούνται
στον ΔΗΣΥ, καθώς και για την απου-
σία στελεχών της παλιάς φρουράς
του κόμματος. 
–Με το σχέδιο «ΚτίΖΩ» μπορεί
να ισχυρισθεί κάποιος πως επι-
λύεται το στεγαστικό στους προ-
σφυγικούς οικισμούς;

–Πρόκειται για ένα φιλόδοξο
σχέδιο, κοστολογημένο και εφαρ-
μόσιμο, το οποίο δεν αποτελεί το
τέλος της προσπάθειας αλλά την
αφετηρία της. Είναι μια δραστική
παρέμβαση, με την οποία φιλοδο-
ξούμε να επιλύσουμε οριστικά όλα
τα ζητήματα που προκλήθηκαν
στα σχεδόν 50 χρόνια που μεσο-
λάβησαν μετά την τουρκική εισβο-
λή του 1974 και της επείγουσας
ανάγκης ανέγερσης των πολυκα-
τοικιών για στέγαση των χιλιάδων
προσφύγων. Είναι νομίζω αποδεκτό
από όλους και τεκμηριώνεται επι-
στημονικά, ότι ένα σπίτι ή μια πο-
λυκατοικία έχει κατά μέσο όρο 40-
50 χρόνια ζωής προτού κριθεί μη
ασφαλές κτίριο για τους δικαιούχους
και η επιδιόρθωση καταστεί οικο-
νομικά ασύμφορη. Γι’ αυτό θεω-
ρούμε δίκαιο το διαχρονικό αίτημα
των δικαιούχων για μια οριστική
λύση. Η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη
προσεγγίζει το θέμα του στεγαστι-
κού ευρύτερα, θέτοντάς το ως ύψι-
στη προτεραιότητά της. Ως κυβέρ-
νηση χαράζουμε στεγαστική στρα-
τηγική μέσα από συγκεκριμένες
δράσεις για τον εκσυγχρονισμό θε-
σμών, προγραμμάτων και σχεδίων,
με άξονα τη δημιουργία Ενιαίου
Φορέα Στέγασης. Αναμφίβολα, η
επίλυση του στεγαστικού προβλή-
ματος αποτελεί τεράστια πρόκληση
με πολλαπλές κοινωνικές και οικο-
νομικές προεκτάσεις. Ωστόσο, έχου-
με την αποφασιστικότητα και τη
βούληση να αναλάβουμε πρωτο-
βουλίες για ουσιαστική άμβλυνση
του προβλήματος.
–Το σχέδιο θα υλοποιηθεί από
τον ιδιωτικό τομέα. Μπορείτε
να διαβεβαιώσετε ότι δεν θα εμ-
φανισθούν κακοτεχνίες ή φαι-
νόμενα κακοδιαχείρισης των
κονδυλίων;

–Επιτρέψτε μου αρχικά να ευ-
χαριστήσω το ΕΤΕΚ και τους ορ-
γανωμένους επαγγελματίες της οι-
κοδομικής/κατασκευαστικής βιο-
μηχανίας για τη μεγάλη συνεισφορά
τους στον καταρτισμό και την υλο-
ποίηση ενός τόσο μεγάλου Σχεδίου.
Παρόλη τη μεγάλη εμπλοκή που
θα έχει ο ιδιωτικός τομέας, ο έλεγχος
και η διασφάλιση της ορθής δια-
χείρισης και αξιοποίησης των κον-
δυλίων παραμένει στις αρμόδιες
αρχές του κράτους. 
–Γιατί αναθεωρήσατε τα κριτή-
ρια για τις άδειες μετανάστευσης
σε επενδυτές;

–Η μέχρι σήμερα εφαρμογή του
εν λόγω Σχεδίου έχει καταδείξει
ότι ορισμένες πρόνοιές του έχρηζαν
επαναξιολόγησης, ενώ άλλες πε-
ριείχαν στρεβλώσεις που έπρεπε
να ρυθμιστούν. Οι αλλαγές στο-
χεύουν στη θωράκιση του Σχεδίου
και στην απάλειψη αδυναμιών που
πιθανόν να αφήνουν και περιθώρια
εκμετάλλευσής του. Η αναθεώρηση
θεωρήθηκε επιβεβλημένη για τη
θεσμοθέτηση μηχανισμού ελέγχου
διατήρησης της επένδυσης. Σύμ-
φωνα με το νέο Σχέδιο, ο αιτητής
υποχρεούται να προσκομίζει σε
ετήσια βάση, από την ημερομηνία
απόκτησης της Άδειας Μετανά-
στευσης, στοιχεία που να αποδει-
κνύουν ότι διατηρεί την επένδυση
και το απαιτούμενο εισόδημα που
έχει καθοριστεί για τον ίδιο και
την οικογένεια. 
–Υπήρχε κίνδυνος το συγκεκρι-
μένο σχέδιο να εξελιχθεί όπως
το Κυπριακό Επενδυτικό Πρό-
γραμμα (ΚΕΠ);

–Το Σχέδιο αυτό είναι για χορή-

γηση άδειας μόνιμης διαμονής και
όχι υπηκοότητας, όπως ίσχυε στο
ΚΕΠ. Η εν λόγω άδεια διαμονής δί-
νει περιορισμένα δικαιώματα στους
κατόχους της για διαμονή και εί-
σοδό τους στην Κύπρο. Η έγκαιρη
αντίδρασή μας για εισαγωγή προ-
ληπτικών προνοιών προστασίας
στο Σχέδιο έχει ακριβώς σκοπό να
το θωρακίσει έναντι συμπεριφορών
που θα μπορούσαν να εκθέσουν
τη Δημοκρατία.
–Θεωρείτε πως άδικα η Κύπρος
δακτυλοδείχνεται για ζητήματα
διαφθοράς, τα τελευταία 15 χρό-
νια;

–Θα περιοριστώ να πω ότι εξαι-
τίας λαθών και παραλείψεων, ένα
πρόγραμμα που βοήθησε την οι-
κονομία σε μια κρίσιμη περίοδο,
υπήρξε η αιτία για τη δυσφήμιση
της χώρας. Ασφαλώς δεν ευθύνεται
το πρόγραμμα αλλά τα φαινόμενα
κατάχρησής του.
–Θέλω το πολιτικό σας σχόλιο.
Υπάρχει ενδεχόμενο η ιστορία
με τις κυρώσεις Αμερικανών και

Βρετανών να διογκωθεί σε ό,τι
αφορά την Κύπρο;

–Εκείνο που μπορώ να αναφέρω
είναι ότι η κυβέρνηση ιεραρχεί ως
επείγουσα προτεραιότητα την απο-
κατάσταση της φήμης της χώρας,
ώστε, ανάμεσα σε άλλα, να διαφυ-
λάξουμε την αξιοπιστία που απαι-
τείται για να λειτουργεί ως κέντρο
παροχής επαγγελματικών υπηρε-
σιών υψηλού επιπέδου.  

Μια μεγάλη πρόκληση
–Πώς ιεραρχείτε το μεταναστευ-
τικό ως πρόβλημα;

–Το μεταναστευτικό είναι ένας
φάκελος που δεν κλείνει ποτέ. Δεν
είναι ένα απλό πρόβλημα, είναι ένα
ζήτημα με πολλαπλές όψεις και
προεκτάσεις ανθρωπιστικές, κοι-
νωνικές, πολιτικές και οικονομικές.
Για να απαντήσω όμως στην ερώ-
τηση, θα χαρακτήριζα τη μετανά-
στευση ως μια μεγάλη πρόκληση.
Η παράμετρός της που θεωρείται
ως μείζον πρόβλημα είναι η ανε-
ξέλεγκτη παράτυπη ροή μετανα-

στών από την πράσινη γραμμή.
Και αυτή είναι η προτεραιότητα
στους χειρισμούς μας σε ευρωπαϊκό
επίπεδο όσο και με λήψη μέτρων
εσωτερικά. 
–Μπορούν τα κέντρα υποδοχής
και φιλοξενίας να επιλύσουν το
ζήτημα;

–Κανένα μέτρο από μόνο του
δεν μπορεί να επιλύσει το μετανα-
στευτικό ζήτημα. Παρόλα αυτά,
όπως έχω ξαναπεί, θεωρώ μεγάλη
αδυναμία την έλλειψη χώρων φι-
λοξενίας για τους υπηκόους τρίτων
χωρών, η αίτηση των οποίων έχει
απορριφθεί, και είναι σε αναμονή
για επαναπατρισμό τους. Το Κέντρο
Φιλοξενίας Αιτούντων Διεθνή Προ-
στασία «Λίμνες» και το Προαναχω-
ρησιακό Κέντρο στην περιοχή Με-
νόγειας, των οποίων η κατασκευή
έχει δρομολογηθεί, θα συμβάλουν
σε μεγάλο βαθμό στην αποτελε-
σματικότερη διεκπεραίωση των
διαδικασιών ασύλου και στην επι-
τάχυνση των επιστροφών. Πρόκει-
ται για μεγάλα έργα αξίας περίπου

€70 εκατομμυρίων, που θα είναι
έτοιμα σε δύο περίπου χρόνια.
–Ο προκάτοχός σας λόγω κατα-
σταλτικών μέτρων που έλαβε
σε κάποιες περιπτώσεις επικρί-
θηκε ακόμα και για ρατσιστική
συμπεριφορά. Θεωρείτε πως ορ-
θώς λήφθηκαν τα μέτρα αυτά
(συρματοπλέγματα, Πουρνάρα);

–Αυτό που μπορώ να πω είναι
πως ο προκάτοχός μου είχε έρθει
αντιμέτωπος με μια πρωτόγνωρη
κατάσταση, εν μέσω αυξημένων
παράτυπων μεταναστευτικών ροών,
για την οποία έπρεπε να ληφθούν
άμεσα ενέργειες. Τόσο πολιτικές
όσο και μέτρα που λήφθηκαν, αξιο-
λογούνται από μέρους μας.  
–Στην περίπτωση που η Ε.Ε. δεν
μας συνδράμει στον βαθμό που
επιθυμούμε, πώς σκέφτεστε να
κινηθείτε;

–H Ε.Ε. έχει αντιληφθεί το μέ-
γεθος του προβλήματος, γι’ αυτό
και τα τελευταία χρόνια συνδράμει
με εμπειρογνώμονες επί κυπριακού
εδάφους από EUAA, Frontex, Eu-
ropol, με συγχρηματοδοτήσεις έρ-
γων και κάλυψη μεγάλου μεριδίου
από το καθημερινό κόστος διαχεί-
ρισης του μεταναστευτικού. Είμαι
αισιόδοξος ότι με τον ίδιο τρόπο
θα συνδράμει και την προσπάθειά
μας για να ανακόψουμε τις αυξη-
μένες παράτυπες μεταναστευτικές
ροές που στην πλειοψηφία τους
προέρχονται από τις κατεχόμενες
περιοχές, μέσω Πράσινης Γραμμής,
ως αποτέλεσμα των πρακτικών ερ-
γαλειοποίησης που υιοθετεί η Τουρ-
κία. Γι’ αυτό εστιάζουμε και στο
Σχέδιο Δράσης της Ανατολικής Με-
σογείου, το οποίο συμφωνήθηκε
από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο τον
περασμένο Φεβρουάριο και βρί-
σκεται σε στάδιο συζήτησης. Αυτή
τη βδομάδα είχα συνάντηση με Ευ-
ρωπαίους αξιωματούχους στις Βρυ-
ξέλλες, όπου παρουσίασα τις θέσεις
της Κυπριακής Δημοκρατίας, με
δράσεις και ενέργειες που θα επι-
τυγχάνουν απτά και μετρήσιμα
αποτελέσματα στον τομέα της πα-
ράτυπης μετανάστευσης. Η προ-
σέγγιση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
ήταν θετική.  

Τοπική αυτοδιοίκηση
–Το ΥΠΕΣ είναι έτοιμο για την
εφαρμογή της μεταρρύθμισης
της τοπικής αυτοδιοίκησης;

–Το νέο πλαίσιο λειτουργίας
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης θα ξε-
κινήσει από τον Ιούλιο του 2024
και επομένως έχουμε μπροστά μας
ένα πολύ συγκεκριμένο χρονοδιά-
γραμμα για να ολοκληρώσουμε
την προετοιμασία. Υπάρχουν ση-
μαντικές προκλήσεις ενώπιόν μας.
Παρακολουθούμε στενά τον οδικό
χάρτη και έχω ζητήσει να ενημε-
ρώνομαι συνεχώς, προκειμένου
να παρεμβαίνουμε άμεσα σε ζη-
τήματα που χρήζουν χειρισμού.
Παραμένοντας προσηλωμένοι στη
φιλοσοφία και στις αρχές που τη
διέπουν, επιδιώκουμε μικρές πα-
ρεμβάσεις σε συνεργασία με τους
εμπλεκόμενους για να βελτιώσουμε
το πλαίσιό της, με στόχο την εύ-
ρυθμη λειτουργίας της.
–Έχετε αναφερθεί σε προβλή-
ματα στη διεξαγωγή της εκλο-
γικής διαδικασίας τον Μάιο του
2024. Ποια είναι τα προβλήματα
που έχετε εντοπίσει; 

–Στις εκλογές της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης του Μαΐου του 2024
προστίθενται ακόμη τρεις εκλογικές
αναμετρήσεις, γεγονός που τις κα-
θιστά πιο πολύπλοκες. Συγκεκρι-
μένα, θα έχουμε την εκλογή αντι-
δημάρχων, προέδρων Επαρχιακών
Οργανισμών Αυτοδιοίκησης και
ανάδειξη μελών του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου. Αντιλαμβάνεστε ότι
ουσιαστικά ο συνολικός αριθμός
των εκλογικών αναμετρήσεων ανε-
βαίνει στις οκτώ, αντί πέντε που
ήταν προηγουμένως. Αυτό αυξάνει
και τον βαθμό δυσκολίας. Η ταυ-
τόχρονη διεξαγωγή των δύο εκλο-
γών σημαίνει και την ταυτόχρονη
χρήση τριών διαφορετικών εκλο-
γικών καταλόγων, ενώ ο τρόπος
κατανομής των εκλογέων στα εκλο-
γικά κέντρα, καθώς και η διαδικασία
διαλογής και καταμέτρησης των
ψήφων, αποτελούν μέρος των προ-
βληματισμών μας. Τα πρακτικά και
τεχνικής φύσεως προβλήματα, τυγ-
χάνουν αξιολόγησης από το υπουρ-
γείο Εσωτερικών, με στόχο την όσο
το δυνατό πιο ομαλή διεξαγωγή
των εκλογών, τόσο για τους ψηφο-
φόρους όσο και για το προσωπικό
που θα εργαστεί. 
–Υπάρχει σκέψη για δύο ξεχω-
ριστές εκλογές; 

–Δεν υπάρχει οποιαδήποτε σκέ-

ψη στο παρόν στάδιο για διεξαγωγή
των εκλογών σε διαφορετικές ημέ-
ρες. Είμαστε σε επαφή και με τα
πολιτικά κόμματα για να βρούμε
τις καλύτερες δυνατές λύσεις. 
–Περάσατε από το υπουργείο
Υγείας και διαχειριστήκατε το
δυσκολότερο κομμάτι της παν-
δημίας. Το φυσιολογικό θα ήταν
να επιστρέφατε. Γιατί στο υπουρ-
γείο Εσωτερικών;

–Εχω πει αρκετές φορές ότι το
2018 ανταποκρίθηκα στην τιμητική
πρόταση του Προέδρου Αναστα-
σιάδη και ανέλαβα το υπουργείο
Υγείας με όρο εντολής την εφαρ-
μογή του ΓεΣΥ. Ήταν μια μεγάλη
πρόκληση, ένας στόχος ζωής, μπο-
ρώ να πω. Η πανδημία ήταν κάτι
που προέκυψε στην πορεία και
έπρεπε να την διαχειριστούμε. Θα
έλεγα πως ήμουν συναισθηματικά
δεμένος με τον τομέα της υγείας,
λόγω και οικογενειακών καταβολών.
Παρόλα αυτά, δεν νομίζω ότι θα
επέστρεφα σε ένα συγκεκριμένο
υπουργείο εάν δεν ένιωθα ότι έχω
κάτι να προσφέρω. Το Εσωτερικών
είναι ένα υπουργείο με πολλά ανοι-
κτά μέτωπα και, ως εκ τούτου, απο-

τελεί μια δεύτερη μεγάλη πρόκληση
και προσωπικό στοίχημα για εμένα.  
–Εάν ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας σάς πρότεινε ένα άλλο
υπουργικό χαρτοφυλάκιο από
αυτό του ΥΠΕΣ, θα το αποδεχό-
σασταν;

–Αντιλαμβάνεστε ότι δεν μπορώ
να απαντήσω στη βάση υποθέσεων.
Η πρόταση από τον Πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη ήταν για το συγκεκρι-
μένο υπουργείο, αυτό των Εσωτε-
ρικών, και τον ευχαριστώ για την
τιμή που μου έκανε να μου εμπι-
στευθεί ένα τόσο σημαντικό αξίω-
μα. Είναι ένα υπουργείο με ευρείες
αρμοδιότητες και ζητήματα που
χρήζουν άμεσου χειρισμού, όπως
είναι η εφαρμογή της μεταρρύθ-
μισης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
το μεταναστευτικό και η δημιουργία
αρμόδιου υφυπουργείου, η διαχεί-
ριση των τ/κ περιουσιών, η στεγα-
στική πολιτική και πολλά άλλα, για
τα οποία θα προσπαθήσω να προ-
σφέρω όσα περισσότερα μπορώ.
–Είστε από τα λίγα μέλη της κυ-
βέρνησης με εμπειρία. Μπορείτε
να μας κάνετε μια πρώτη αξιο-
λόγηση του κυβερνητικού σχή-
ματος;

–Δεν είμαι ο αρμόδιος να αξιο-
λογήσω κανέναν και θέλω να σας
θυμίσω ότι κι εγώ όταν ανέλαβα
υπουργικό αξίωμα δεν είχα εμπειρία.
Όλοι αξιολογούμαστε από τους πο-
λίτες. Αυτός είναι ο ουσιαστικός
κριτής. Έχουμε αναλάβει να υλο-
ποιήσουμε το πρόγραμμα διακυ-
βέρνησης του Προέδρου, αυτός νο-
μιμοποιείται να μας αξιολογεί, γιατί
εξάλλου, οι δικές μας πράξεις ή πα-
ραλείψεις έχουν αντίκτυπο στο σύ-
νολο της κυβέρνησης. Από εκεί και
πέρα, όλοι δικαιούνται μια περίοδο
προσαρμογής και θεωρώ ότι στο
σύνολό τους τα μέλη του Υπουρ-
γικού δίδουν τον καλύτερό τους
εαυτό.

Ο ΚΩΝΣΤΑΝΤIΝΟΣ ΙΩAΝΝΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Λάθη και 
παραλείψεις 
δυσφήμισαν 

τη χώρα
Να διαφυλαχθεί η αξιοπιστία της Κύπρου, 

αναφέρει ο υπουργός Εσωτερικών  –  
Το μεταναστευτικό ανοιχτός φάκελος.

–Προέρχεστε από τον Συναγερμό.
Με τις αλλαγές που έχουν γίνει και
θα γίνουν, το κόμμα μπορεί να βγει
από την κρίση;
–Προέρχομαι από τον χώρο του
ΔΗΣΥ, αλλά δεν υπήρξα μέλος ή
ενεργό στέλεχος πριν από την
υπουργοποίησή μου το 2018.
Εκείνο που μπορώ να πω είναι
ότι η χώρα έχει ανάγκη τα κόμ-
ματα που λειτουργούν ως πυλώ-
νες πολιτικής, οικονομικής και
κοινωνικής σταθερότητας.
Ασφαλώς ο ΔΗΣΥ είναι ένας από
αυτούς τους πυλώνες και όλοι
αναγνωρίζουν τη διαχρονική

συμβολή του στην αποτελεσματι-
κή διαχείριση των μεγάλων προ-
κλήσεων που αντιμετώπισε η
χώρα, τόσο στο πρόσφατο πα-
ρελθόν όσο και παλαιότερα. Από
τη στιγμή που οι αλλαγές στο
κόμμα είναι αποτέλεσμα δημο-
κρατικών διαδικασιών, πρέπει να
γίνονται σεβαστές από όλους.
Πριν από μερικές μέρες συναν-
τήθηκα με τη νέα πρόεδρο του
ΔΗΣΥ και πρόεδρο της Βουλής,
Αννίτα Δημητρίου, στην οποία
μετέφερα την επιθυμία μου, που
είναι και θέση της κυβέρνησης,
για συνεργασία. Με την ίδια φι-

λοσοφία διατηρούμε σχέσεις και
με το σύνολο των πολιτικών κομ-
μάτων, προκειμένου να αντιμε-
τωπίσουμε αποτελεσματικά τα
προβλήματα της χώρας. 
–Σας ανησυχεί η απουσία της παλιάς
φρουράς στην ηγετική πυραμίδα
του κόμματος;
–Αυτό θα το απαντήσουν τα μέλη
του κόμματος. Εάν οι ίδιοι οι
αξιωματούχοι της παλιάς φρου-
ράς έκριναν ότι δεν θα διεκδική-
σουν, κανένας δεν μπορεί να
τους υποχρεώσει. Προσωπικά εί-
μαι της σχολής ότι πουθενά δεν
υπάρχουν αναντικατάστατοι. 

Δεδομένη η θέση της κυβέρνησης για συνεργασία με ΔΗΣΥ

Η έγκαιρη αντίδρασή
μας για εισαγωγή 
προληπτικών προνοιών
προστασίας στο Σχέδιο
έχει ακριβώς σκοπό 
να το θωρακίσει έναντι
συμπεριφορών που θα
μπορούσαν να εκθέσουν
τη Δημοκρατία.

Θεωρώ μεγάλη 
αδυναμία την έλλειψη
χώρων φιλοξενίας 
για τους υπηκόους 
τρίτων χωρών, η αίτηση
των οποίων έχει 
απορριφθεί, και είναι 
σε αναμονή για 
επαναπατρισμό τους.

Δεν υπάρχει οποιαδήποτε σκέψη στο παρόν στάδιο για διεξαγωγή των εκλογών σε διαφορετικές ημέρες,
αναφέρει στη συνέντευξή στου στην «Κ» ο υπουργός Εσωτερικών Κωνσταντίνος Ιωάννου.
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ΑΡΘΡΟ /  Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός του σήμερα

Σ τις 6 Μαΐου τα μέλη του Δη-
μοκρατικού Συναγερμού κα-
λούνται και πάλι να προσέλ-

θουν στις κάλπες για να αναδείξουν
με την ψήφο τους τα άτομα της
υπόλοιπης ανώτατης ηγεσίας της
Παράταξης. Το μεγάλο ενδιαφέρον
διεκδίκησης μιας θέσης, η μεγάλη
συμμετοχή στις εκλογές ανάδειξης
προέδρου και οι εκατοντάδες νέες
εγγραφές μελών φανερώνουν το
ενδιαφέρον που συγκεντρώνει η
παράταξη του Δημοκρατικού Συ-
ναγερμού ανάμεσα στα μέλη του
αλλά και στην ευρύτερη κοινωνία.
Ιδιαίτερα, δε, από τη στιγμή που
αυτό συμβαίνει σε ένα κόμμα που
δεν βρίσκεται στη συμπολίτευση
αλλά στην αντιπολίτευση. Δεν είναι
μυστικό, εξάλλου, ότι τα ιστορικά
κόμματα της Κύπρου παρουσίαζαν
εδώ και χρόνια σημάδια εσωτερικής
κόπωσης και γήρανσης της βάσης
τους. Ότι οι νέοι, και ιδιαίτερα οι

ηλικίες των παραγωγικών ομάδων
του πληθυσμού, αντιμετώπιζαν με
επιφύλαξη έως και με αρνητισμό
την εμπλοκή τους με κομματικές
διαδικασίες και σώματα. Σήμερα
παρατηρείται να επισυμβαίνει μία
θετική αλλαγή η οποία όμως δεν
θα κρατήσει για πολύ, εάν η νέα
ηγεσία δεν μπορέσει να την συν-
τηρήσει. 

Περίπου μισό αιώνα από την
ίδρυση του Δημοκρατικού Συνα-
γερμού το 1976 παρατηρούνται
σημαντικές αλλαγές στην ανθρω-
πογεωγραφία της Παράταξης. Μετά
το αποτέλεσμα των προεδρικών
εκλογών η ανανέωση εν πολλοίς
αποτέλεσε μία λαϊκή απαίτηση της
βάσης και πραγματοποιήθηκε με
δημοκρατικές διαδικασίες και με
την επικύρωση της λαϊκής ψήφου.
Επιπλέον, μέσα από τον διάλογο
με τα μέλη της Παράταξης προκύ-
πτει η ανάγκη ο Συναγερμός υπό

τον νέο του ρόλο να δώσει καθαρές
πολιτικές προτάσεις για μία σειρά
καίριων ζητημάτων με κυρίαρχο
το μεταναστευτικό, το εθνικό και
μέτρα στήριξης νεών και συνταξι-
ούχων. Τέλος, η εποχή κατά την
οποία οι δημόσιες σχέσεις αξιολο-
γούνταν ως βασικό θετικό χαρα-
κτηριστικό πολιτικής δράσης άρ-
χισε να ξεφτίζει. Αποδίδεται πολύ
μεγαλύτερη έμφαση στα ανθρώπινα
χαρακτηριστικά της ειλικρίνειας
και της ευγένειας, δεν ανέχονται
τον ελιτισμό, και ιεραρχούν τις πο-
λιτικές ικανότητες ως απαραίτητο
γνώρισμα. Επιζητούν όμως να ξα-
ναδέσει ιδεολογικά η Παράταξη με
τις αρχές της ίδρυσής της. Θέλουν
να βλέπουν αυτό το νοητό δέσιμο
των αξιών που τους οδήγησαν με
ενθουσιασμό αλλά και με θυσίες
να ιδρύσουν την Παράταξη να πε-
ριλαμβάνεται στον σημερινό σύγ-
χρονο πολιτικό λόγο. 

Μπορεί η νέα ηγεσία του Συνα-
γερμού να ανταποκριθεί σε αυτό
το κάλεσμα και να το δει ως μία ευ-
καιρία για να μεγαλώσει την Πα-
ράταξη και να την δυναμώσει; Πι-
στεύω πως ναι, εφόσον κρατήσει
την Παράταξη ενωμένη στις αμέσως
επόμενες πολιτικές και εκλογικές
τις μάχες. Αξιοποιώντας όλα της
τα στελέχη, παλιά και νέα. Ανα-
συγκροτώντας και εμπλουτίζοντας
τις Τοπικές Επιτροπές με στελέχη
από τη ΝΕΔΗΣΥ και την ΠΡΩΤΟ-
ΠΟΡΊΑ. Αναβαθμίζοντας τα Επαρ-
χιακά της Συμβούλια και δίνοντας
χαρτοφυλάκια ανά τομέα ευθύνης
σε αντιπροέδρους και μέλη του Πο-
λιτικού Γραφείου. Ένας Δημοκρα-
τικός Συναγερμός ανανεωμένος
και σε πλήρη αναδιάταξη θα απο-
τελεί την πλέον ελκυστική πολιτική
επιλογή εφόσον όλο αυτό περικλείει
και ένα ουσιαστικό πολιτικό πε-
ριεχόμενο. Ο Συναγερμός έχει τη

δυνατότητα παραγωγής πρωτογε-
νούς πολιτικής αλλά και τον μεγα-
λύτερο αριθμό έμπειρων στελεχών,
που υπηρέτησαν από εκτελεστικές
θέσεις ευθύνης, που μπορούν να
αξιοποιηθούν για να διαθέτει τα
πολιτικά αντανακλαστικά.

Βεβαίως, όλα τα πιο πάνω προ-
ϋποθέτουν συλλογικότητα και αφο-
σίωση. Κανείς δεν υποχρεώνει κα-
νέναν να βρίσκεται στον Δημοκρα-
τικό Συναγερμό. Η συμμετοχή είναι
ελεύθερη συνειδητή πολιτική επι-
λογή η οποία εμπερικλείει δικαιώ-
ματα αλλά και υποχρεώσεις. Κυρίως
την ηθική υποχρέωση, όταν δια-
φωνείς να διαχωρίζεις μεν τη θέση
σου και να αποχωρείς, ή να παρα-
μένεις και να δείχνεις σεβασμό
στην απόφαση της πλειοψηφίας.
Μόνο έτσι προχωρά μπροστά ένα
δημοκρατικό σώμα και μια συλλο-
γικότητα. Διαφορετικά δεν θα εί-
μαστε Παράταξη, αλλά μια ευκαι-

ριακή σημαία προς όφελος ατομι-
κών φιλοδοξιών. 

Εν κατακλείδι, διανοίγεται μία
μεγάλη ευκαιρία στο μακρύ βιβλίο
του Δημοκρατικού Συναγερμού,
το γεμάτο από μεγάλες στιγμές,
ιστορικά ορόσημα, νίκες και απο-
γοητεύσεις, για να ξεκινήσει μία
νέα σελίδα αισιόδοξη και νικηφόρα.
Δεν θα είναι μια εύκολη πορεία,
ούτε και θα έρθει η επιτυχία από
τη μία μέρα στην άλλη. Απαιτεί
σκληρή δουλειά και δύσκολες απο-
φάσεις, ενότητα και αφοσίωση. Αλ-
λά, αν είναι μία παράταξη που δια-
θέτει την τόλμη να βγαίνει μπροστά,
να διεκδικεί και να γράφει ιστορία,
είναι αυτή του Δημοκρατικού Συ-
ναγερμού, και σε αυτή τη νέα σελίδα
θέλω να δηλώσω ξανά, παρούσα.

Η κα Ξένια Κωνσταντίνου είναι μέλος του
Εκτελεστικού Γραφείου ΔΗΣΥ και υπο-
ψήφια αντιπρόεδρος ΔΗΣΥ.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Την εβδομάδα που πέρασε, ένα βίν-
τεο με την πρόεδρο της Βουλής Αν-
νίτα Δημητρίου κυριαρχούσε στην
επικαιρότητα και αποτελούσε αν-
τικείμενο πληθώρας συζητήσεων.
Καιαυτό,γιατί στο πολύ προσεγμένο
και επαγγελματικά επιμελημένο
βίντεο το οποίο η ίδια φρόντισε να
προωθήσει αμέσως στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης και στα ΜΜΕ,
κατάγγελλε τον πρόεδρο της Τουρ-
κικής Εθνοσυνέλευσης για σεξιστική
συμπεριφορά απέναντί της. Η κα-
ταγγελία για σεξισμό υιοθετήθηκε
αφιλτράριστα από μερίδα των ΜΜΕ,
ενώχρήστες των μέσων κοινωνικής
δικτύωσηςυποστήριζαν πως η πρό-
εδρος της Βουλής και πρόεδρος του
ΔΗΣΥ «αποστόμωνε» τον Τούρκο
ομόλογό της. Ήταν λοιπόν μία κί-
νηση που προσέθετε πολιτικό κε-
φάλαιο στην πρόεδρο του ΔΗΣΥ ή
η απόδειξη της πολιτικής της απει-
ρίας; Η πρόεδρος της Βουλής και
πρόεδρος του μεγαλύτερου πλέον
κόμματος είχε κάθε λόγο να ενο-
χληθεί από την ηλικιακή –και όχι
σεξιστική– διάκριση που δέχτηκε
από τον Πρόεδρο της Τουρκικής
Εθνοσυνέλευσης, ωστόσο έχασε
την ευκαιρία να τον εκθέσει με πο-
λιτικά επιχειρήματα, να ψέξει την
πολιτική της Άγκυρας και να απαν-
τήσει επί της ουσίας για τηΣυνθήκη
Εγγυήσεως. Η απόφασή της να πε-
ριοριστεί στο θυμικό με το «αλήθεια,
η ηλικία μου;» κατεβάζοντας θυ-
μωμένα το μικρόφωνο και προτάσ-
σοντας το προσωπικό έναντι του
πολιτικού, έκανε πολιτικούς κύ-
κλους να εντοπίσουν απουσία πο-
λιτικού βάρους και γνώσεων κι άλ-
λους να εκτιμήσουν πως η Αννίτα
Δημητρίου έχει ήδη βάλει πλώρη
για το 2028. Χρησιμοποιώντας, μά-
λιστα, την ίδια τακτική –της πολι-
τικής για εσωτερική κατανάλωση–
που χρησιμοποίησε ο νυν Πρόεδρος
της Δημοκρατίας Νίκος Χριστο-
δουλίδης.

Xρονικό αμφισβήτησης
Η αλήθεια βεβαίως είναι πως η

Αννίτα Δημητρίου είχε να αντιμε-
τωπίσει από την αρχή της πολιτικής
της σταδιοδρομίας και την αμφι-
σβήτηση αλλά και σεξιστικές ανα-
φορές, πρώτα και κύρια από το ίδιο
το κόμμα της. Ίσως γι’ αυτό, όπως
εκτιμούν πολιτικοί κύκλοι, αντέ-
δρασε ενστικτωδώς τόσο έντονα
για το εν λόγω συμβάν στην Πράγα.
Για άλλους κύκλους ο υποβόσκων
σεξισμός που δέχτηκε ήταν ακριβώς
ο λόγος που αγκαλιάστηκε και προ-
στατεύθηκεαπό τη βάση του ΔΗΣΥ.
Μία σύντομη διαδρομή στο 2016,
μας θυμίζει την απόφαση του Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου να την βγάλει από
το ψηφοδέλτιο του ΔΗΣΥ το 2016,
για να ενταχθεί στο ψηφοδέλτιο
της επαρχίας Λάρνακας ο Γιάννης
Γιαννάκη. Μία κίνηση που ξεσή-
κωσε θύελλα αντιδράσεων από τη
βάση, επικρίνοντας το κόμμα για
σεξισμό, με αποτέλεσμα η Πινδάρου

να αναδιπλωθείατάκτωςκαι να την
επανατοποθετήσει στο ψηφοδέλτιο.
Η κρίση αυτή δεν κόπασε αμέσως,
οδήγησε στο ιστορικό πλέον «δεν
είναι καλλιστεία αλλά εκλογές» του
τότε εκπροσώπου Τύπου του ΔΗΣΥ
Πρόδρομου Προδρόμου. Μία το-
ποθέτηση που ενίσχυσε τις αντι-
δράσεις στη βάση, απογείωσε τη
δημοτικότητά τηςκαι κλείδωσε την
έδρα της στη Βουλή λίγους μήνες
αργότερα. Από τότε, βεβαίως, η ίδια
δεν επαναπαύτηκε με την εκλογή
της, δούλεψε σκληρά εντός του κοι-
νοβουλίου με συναδέλφους της να
σημειώνουν πως ήτανπάντοτε καλά
προετοιμασμένη για τα θέματα της
Βουλής και πανταχού παρούσα σε
όλες τις εκδηλώσεις του κόμματος,
κτίζοντας ισχυρούς δεσμούς με τη
συναγερμικήβάση. Η δημοτικότητά
της σε συνδυασμό με τις καλές πα-

ρουσίες που είχε τηλεοπτικώς σε
πάνελ συζητήσεων, δεν πέρασαν
απαρατήρητα από τον τέως Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας Νίκο Ανα-
στασιάδη –με τον οποίο εξ αρχής
διατηρούσε άριστες σχέσεις– και
την επέλεξε ως εκπρόσωπο και κατ’
επέκταση ως εικόνα της υποψη-
φιότητάς του το 2018. Σε αυτό το
πλαίσιο, με την Αννίτα Δημητρίου
να κερδίζει συνεχώς πόντους δη-
μοτικότητας, η υποψηφιότητά της
για την Προεδρία της Βουλής αγ-
καλιάστηκε και η εκλογή της θεω-
ρήθηκε για πολλούς ως μία ιστορική
στιγμή για την πολιτική ζωή του
τόπου και την πολιτική νοοτροπία.
Μία νέα πολιτικός «έσπαζε τη γυά-
λινη οροφή» σύμφωνα με ΜΜΕ και
χρήστες των μέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης. Ήταν μία εκλογή με σο-
βαρούς συμβολισμούς, που έστελνε
το μήνυμα πως το μεγαλύτερο κόμ-
μα, ο ΔΗΣΥ, άνοιγε τον δρόμο της
ανώτατης πυραμίδας σε νέα ηλι-
κιακά πρόσωπα ανεξαρτήτωςφύλου
και ανεξαρτήτως ταξικής προέλευ-
σης.

Στα βήματα Χριστοδουλίδη
Όσο όμως και αν ο συμβολισμός

της εκλογής της Αννίτας Δημητρίου
ήταν πολύ σημαντικός από μόνος
του, αυτό που συζητήθηκε εντόνως
είναι πως από την εκλογή της στην
Προεδρία της Βουλής και μετά επέ-

λεξε να παραμείνει στην ασφαλή
ζώνη των συμβολισμών. Απέφυγε
επιμελώς, λοιπόν, το όποιο πολιτικό
κόστος ενδεχομένως να είχε με πα-
ράθεση καθαρά πολιτικών τοπο-
θετήσεων και αντιπαραθέσεων. Η
ίδια αντιλήφθηκε νωρίς τη δύναμη
των μέσων κοινωνικής δικτύωσης
με μία στρατιά followers ακόμα και
στο πρωτοποριακό για τους πολι-
τικούς Τik Τok και δημιούργησε
μία ομάδα γύρω της (φωτογράφοι,
κινηματογραφιστές, εταιρεία που
χειρίζεται μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης) για την προβολή βίντεο και
πληθώρας φωτογραφήσεων από
τις συναντήσεις που πραγματοποι-
ούσεμε ομολόγους της, ξένους αξιω-
ματούχους αλλά και απλούς πολίτες.
Πολλές ήταν και οι παρουσίες της
σε εκδηλώσεις, σχολικές γιορτές,
συναντήσεις με μαθητές στη Βουλή,
μνημόσυνα και εθνικές επετείους,
όμως λίγες οι πολιτικές της παρεμ-
βάσεις σε ζητήματα που είχαν κό-
στος και αφορούσαν τα μεγάλα θέ-
ματα όπως το εθνικό ζήτημα την
οικονομία ή το μεταναστευτικό. Γι’
αυτόν ακριβώς τον λόγο δεν χρει-
άστηκε να ξοδέψει πολιτικό κεφά-
λαιο σε αντιπαραθέσεις με τα υπό-
λοιπα κόμματα της αντιπολίτευσης.
Ούτε όμως τα στελέχη της αντιπο-
λίτευσης, παρά τη δυναμική που
αποκτούσε απότομα, μπήκαν ποτέ
στη διαδικασία να αντιπαρατεθούν

μαζί της για οποιονδήποτε λόγο.
Είτε γιατί τους είχε κερδίσει με τη
μετριοπαθή στάση της, είτε γιατί
υποβάθμιζαν πρώτα και κύρια τις
φιλοδοξίες της και στη συνέχεια
την δυναμική που είχε αναπτύξει
με τη βάση.

Χωρίς πολιτικό κόστος
Όμως για να αντιπαρατεθεί κά-

ποιος πολιτικά με ένα πολιτικό πρό-
σωπο, θα πρέπει να γνωρίζει και τι
πρεσβεύει και πού στοχεύει πολι-
τικά. Κανείς μέχρι τώρα στον ΔΗΣΥ
δεν μπορεί να πει με ασφάλεια ποιο
είναι το πολιτικό της αποτύπωμα,
και γι’ αυτό ακριβώς ενισχύονται
οι φωνές που μιλούν για απολιτίκ
φιγούρα και δίδουν έμφαση στο
ποιος τελικά θα είναι ο δεύτερος
τητάξει για να διαφανεί το πολιτικό
αποτύπωμα του κόμματος. Δεν είναι
καθόλου τυχαίο ότι κατά τον σύν-
τομο προεκλογικό για την προεδρία
του ΔΗΣΥ, επικεντρώθηκε στο γε-
νικό σύνθημα της ενότητας, απέ-
φυγε το ντιμπέιτ ανταλλαγής από-
ψεων με τον ανθυποψήφιό της, επι-
καλούμενη την έλλειψη χρόνου και
επικεντρώθηκε σε γενικότητες για
το πώς οραματίζεται τον Συναγερμό
του αύριο. Μόνο λίγες μέρες πριν
από την εκλογική μάχη, έγραψε μία
μακροσκελή ανάρτηση για σεξιστι-
κές επιθέσεις που δεχόταν, πισώ-
πλατες μαχαιριές και ψιθύρους με

αφορμή fake news που είχαν κυ-
κλοφορήσει σε ένα group στο Fa-
cebook και έκαναν λόγο για τον
αδελφό της. Σε αντίθεση με τους
προκατόχους της –ο Νίκος Αναστα-
σιάδης ήταν ο κατεξοχήν εκπρό-
σωπος της λαϊκής Δεξιάς και ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου, μέχρι και τον προ-
εκλογικό, εκπρόσωπος της φιλε-
λεύθερης τάσης– η ίδια δεν έχει ξε-
καθαρίσει πού ανήκει, πλην των
γενικών αναφορών περί κληριδικής
σχολής, σκέψης και κληρονομιάς.
Οι πολλές παρουσίες της σε εκκλη-
σίες, σε εθνικά μνημόσυνα, σε εκ-
δηλώσεις εθνικοφρόνωνσωματείων
και η επίκρισή της στα έργα του
γνωστού ζωγράφου Γαβριήλ –που
πρόσβαλλαν την ορθόδοξη πίστη–
έκαναν πολλούς να την κατατάσ-
σουν στη συντηρητική σχολή σκέ-
ψης (καθόλου τυχαία και η στήριξη
που είχε από το ΕΛΑΜ, την οποία
δέχτηκε ευγνωμονώντας) και στους
επικριτές της σε νέα πολιτικό με
ξύλινη ρητορική.

Την ίδια στιγμή πολλοί εντός
του ΔΗΣΥ εκτιμούν πως ανήκει στη
φιλελεύθερη τάση, με πρώτο τον
Κωνσταντίνο Πετρίδη να σημειώνει
δημοσίωςπως συμφωνούν μαζί στο
Κυπριακό. Έστω κι αν αυτές οι θέ-
σεις στο Κυπριακό, με τις οποίες
συμφωνεί ο κ. Πετρίδης, δεν έχουν
ποτέ δημοσιοποιηθεί. 

Οι βάρκες των τέως
Η σύγχυση για το τι ακριβώς

στηρίζει η κα Δημητρίου ενισχύθηκε
και από το γεγονός ότι είναι από
τα ελάχιστα στελέχη που διατηρεί
εξαιρετικές σχέσεις τόσο με τον
Νίκο Αναστασιάδη όσο και με τον
Αβέρωφ Νεοφύτου. Η Αννίτα Δη-
μητρίου ουδέποτε έψεξε κυβερνη-
τικούς χειρισμούς της κυβέρνησης
Αναστασιάδη, όπως έκαναν άλλα
συναγερμικά στελέχη, όπως για πα-
ράδειγμα οι Μιχάλης Σοφοκλέους
και Ξένια Κωνσταντίνου για το Κυ-
πριακό, ή ο Δημήτρης Δημητρίου
για θέματα διαφάνειας.Παράλληλα,
εργάστηκε με σθένος υπέρ της υπο-
ψηφιότητας Αβέρωφ Νεοφύτου,
ακολουθώντας τον σε όλες του τις
εκδηλώσεις. Καθόλου τυχαίο λοιπόν
που και οι δύο τέως –παρά τη σαφή
μεταξύ τους σύγκρουση– εργάστη-
καν για τηνυποψηφιότητά τηςστην
προεδρία του κόμματος, είτε γιατί
πίστευαν στις δυνατότητές της είτε
γιατί, όπως σημειώνουν στελέχη,
θεωρούσαν πως θα μπορούν μέσω
της και των καλών σχέσεων που
διατηρούν μαζί της να έχουν τη
δική τους επιρροή στα εσωκομμα-
τικά του ΔΗΣΥ. 

Το ζήτημα που τίθεται είναι πως
η Αννίτα Δημητρίου ως Πρόεδρος
της Βουλής είχε την ευχέρεια να
τοποθετείται για ό,τι ήθελε και όσο
ήθελε. «Ένα είναι να φοράς τη φα-
νέλα της Εθνικής και άλλο τη φανέλα
συγκεκριμένης ομάδας» λένε πο-
λιτικοί αναλυτές, σημειώνοντας
πως η μακρά περίοδος χάριτος για
την Αννίτα Δημητρίου τελειώνει
με την εκλογή και της υπόλοιπης

ηγετικής πυραμίδας του ΔΗΣΥ. Το
ερώτημα λοιπόν που εγείρεται στα
κομματικά πηγαδάκια είναι για ποιο
λόγο εγκατέλειψε τη θαλπωρή και
την ευκολία να υπηρετεί έναν θεσμό
από τον οποίο δεν έχει κανένα απο-
λύτως κόστος, μπαίνονταςστα κομ-
ματικά λασπόνερα με κίνδυνο να
λερωθεί. Η ίδια έχει πει επανειλημ-
μένα πως έμαθε να δίνει μάχες και
να τις κερδίζει. Υπάρχουν, ωστόσο,
και οι κύκλοι που υπογραμμίζουν
πως παρά τις δηλώσεις της ότι μόνο
η ίδια θα μπορούσε στην εν λόγω
χρονική συγκυρία να φέρει την ενό-
τητα, υπάρχει παράλληλα και μία
υποσημείωση. Το υπαρκτό μέχρι
τότε σενάριο εκλογής του σχεδόν
συνομήλικου της Δημήτρη Δημη-
τρίου θα της έκλεινε τον δρόμο για
την όποια μετέπειτα φιλοδοξία. Εν-
δεχομένως να την άφηνε και στις
βουλευτικές εκλογές του 2026 χωρίς
κανένα ρόλο και αξίωμα. Ήταν λοι-
πόν για την ίδια και την πολιτική
της επιβίωση μονόδρομος η διεκ-
δίκηση της προεδρίας. Το επόμενο
διάστημα, ωστόσο, με τη συμπλή-
ρωση της ηγετικής πυραμίδας θα
κληθεί να ισορροπήσει σε ένα τεν-
τωμένο σκοινί: 

• Να κλείσει τις πληγές που δη-
μιουργήθηκαν κατά τη διάρκεια
των προεδρικών και τη δημιουργία
δύο στρατοπέδων (Αβερωφικώνκαι
Αναστασιαδικών).

• Να δώσει σαφές ιδεολογικό απο-
τύπωμα στο κόμμα. 

• Να δημιουργήσει τη δική της
ομάδα στην Πινδάρου (επί του πα-
ρόντος δεν έχει ληφθεί καμία από-
φαση για τη μετά Αβέρωφ εποχή).

• Να αποφασίσει αν ο ΔΗΣΥ είναι
κόμμα αντιπολίτευσης ή συγκυ-
βέρνησης.

• Να μειώσει τις διαρροές προς
τον Νίκο Χριστοδουλίδη και τα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης. 

Μία νέα εποχή ανοίγει για τον
Δημοκρατικό Συναγερμό, αλλά και
για την πολιτική σταδιοδρομία της
Αννίτας Δημητρίου. Πλέον η ίδια
θα κριθεί ως κομματικός αρχηγός
και πρόσωπο με σαφείς επιδιώξεις
για το 2028. Η διαφορά είναι πλέον
πως, σε αντίθεση με τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη του οποίου την τακτική
ακολουθεί κατά γράμμα, θα διεκ-
δικήσει την προεδρία, όχι με την
ατσαλάκωτη εικόνα ενός θεσμού
όπως είναι η Προεδρία της Βουλής,
αλλά ως κομματάρχης, του οποίου
ο ρόλος είναι συχνά άχαρος και
πολλές φορές μη αρεστός. Και για
τα στελέχη του αλλά και για την
υπόλοιπη κοινωνία. Στοίχημα είναι
λοιπόν αν με την παρουσία της
στον πέμπτο όροφο της Πινδάρου
θα μπορέσει να διαψεύσει και τους
σκληρότερους επικριτές της, κλεί-
νοντας τις βαθιές εσωκομματικές
πληγές, ή αν η Προεδρία του ΔΗΣΥ
θα αποτελέσει τη χειροβομβίδα που
θα σκάσει στα χέρια της και ενδε-
χομένως να διακόψει απότομα την
πολύ πετυχημένη αλλά και ομολο-
γουμένως απότομη πολιτική της
ανέλιξη. 

Μέσα στην ατζέντα της Αννίτας Δημητρίου 
Η πρόεδρος της Βουλής δίνει πλέον τη μάχη από τον ισχυρό αλλά άχαρο ρόλο της αρχηγού ενός κόμματος με πολλές πληγές 

<<<<<<

Η πρόσφατη αντιπαρά-
θεση της Αννίτας Δημη-
τρίου με τον Τούρκο
ομόλογό της επί προσω-
πικού και η προώθηση
του επαγγελματικού βίν-
τεο στα ΜΜΕ από την
ίδια έστειλε σε κάποιους
το μήνυμα πως ακολου-
θεί μία επικοινωνιακή
πολιτική για εσωτερική
κατανάλωση. 

Η Αννίτα Δημητρίου έχει καταφέρει να κτίσει ένα ισχυρό δεσμό με την κοι-
νωνία, αξιοποιώντας πλήρως τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης και τις κοινωνι-
κές δραστηριότητές της. Ερώτημα είναι αν θα συνεχίσει στο ίδιο μοτίβο από
τη νέα της ιδιότητα ως αρχηγός κόμματος και αν αυτό θα αποδώσει.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Η απόσταση της βάσης από την
ηγεσία δημιουργήθηκε διότι σχεδόν
εξαφανίστηκε ο δομημένος διάλογος
της παράταξης με τη βάση μας. Αυ-
τόν είναι που θέλω να συνδράμω,
για να επανέλθει σε όλα τα επίπεδα,
γιατί μόνο εκεί μπορεί κάποιος να
εκφραστεί και να ληφθεί υπόψη»
λέει σε συνέντευξή του στην «Κ»
ο υποψήφιος για τη θέση του ανα-
πληρωτή προέδρου του ΔΗΣΥ Μι-
χάλης Σοφοκλέους. «Δεν στερήθη-
καν οι συναγερμικοί χειραψίες και
κοινωνικές συνευρέσεις με αξιω-
ματούχους, βουλευτές, υπουργούς
κοκ. Αυτό που στερήθηκαν είναι
την πραγματική ζύμωση και τον
διάλογο» αναφέρει χαρακτηριστικά.
Κληθείς να σχολιάσει τι οδήγησε
στη μεγάλη κρίση του κόμματος
που είχε ως αποτέλεσμα την ήττα
στις προεδρικές εκλογές, αναφέρει
πως πρώτα και κύρια σε αυτό συ-
νέβαλε η εντύπωση που δημιουρ-
γήθηκε ότι ο ΔΗΣΥ, αντί παράταξη
αρχών και αξιών, μετατράπηκε σε
οργανισμό εξυπηρέτησης οικονο-
μικών, πελατειακών ή μικροπολι-
τικών συμφερόντων. «Από την άλλη
επιτράπηκε να αιωρείται για καιρό
ότι θα μπορούσε ο Συναγερμός να
συμβιβαστεί με τη διχοτόμηση, ή
ότι ατόνησε στην αποστολή του
να προάγει την εθνική ταυτότητα
των Ελλήνων της Κύπρου, γεγονότα
απαράδεκτα που συγκρούονταν με
τους λόγους ύπαρξης του Συναγερ-
μού. Το δεύτερο πρόβλημα, ήταν
η μεγάλη απόσταση που δημιουρ-
γήθηκε μεταξύ ηγεσίας και βάσης»
υποστήριξε ο κ. Σοφοκλέους. Μι-
λώντας για τη σύγκρουση που υπάρ-
χει μεταξύ Νίκου Αναστασιάδη και
Αβέρωφ Νεοφύτου, ο ίδιος αναφέρει
ότι ασφαλώς έχουν κάνει λάθη. «Η
παράταξη δεν έχει όμως την πολυ-
τέλεια να μην αξιοποιεί τη γνώση
και την εμπειρία ενός πολιτικού
που ηγήθηκε του κόμματος και της
δημοκρατίας με αξιοθαύμαστο έργο
για την οικονομία, τις μεταρρυθμί-
σεις, την ανάπτυξη, όπως ο Νίκος
Αναστασιάδης. Ούτε και ενός πρώην
προέδρου της που με αυτοθυσία
πολλές φορές υπερασπίστηκε τη
χώρα και την παράταξη, όπως ο
Αβέρωφ Νεοφύτου» σημειώνει.

–Λένε πως η συχνή αναφορά
στο παρελθόν είναι μία πρώτης
τάξεως δικαιολογία για να κα-
λύψει κάποιος τη γύμνια του
σήμερα. Με τον ίδιο τρόπο δεν
είναι και η συνεχής επίκληση
στον Κληρίδη ένδειξη της ση-
μερινής πολιτικής γύμνιας του
ΔΗΣΥ; 

–Ο Συναγερμός περνάει μια κρί-
ση εξαιτίας της εκλογικής ήττας
των προεδρικών, με τις αιτίες που
την προκάλεσαν να ξεκινούν από
πολύ πριν. Όταν ένας μεγάλος πο-
λιτικός οργανισμός, όπως είναι ο
ΔΗΣΥ, περνάει μια εκτεταμένη
διεργασία ανασυγκρότησης όπως
τη σημερινή, είναι αναγκαίο να
αναβαπτίζεται στα θεμέλιά του,
στις αρχές και τις αξίες που τον
έκαναν αυτό που είναι. Ο Γλαύκος
Κληρίδης δεν είναι ούτε εικόνισμα,
ούτε άγαλμα για να προσκυνούμε,
ούτε και σύνθημα κενό περιεχο-
μένου. Η κληριδική φιλοσοφία,
όμως, η ιδεολογία μας και οι αρχές
μας, αποτελούν το νήμα που ενώνει
εμάς τους συναγερμικούς. Το νήμα
που ξεκινά από τον Ιούλιο του 1976,
φτάνει στο σήμερα και προεκτεί-

νεται στο μέλλον, είναι η μόνη συγ-
κολλητική μας ουσία. Μόνο σ’ αυτό
το νήμα είναι που μπορεί να κτιστεί
η πραγματική ενότητα. Για να θε-
μελιώνονται στις αρχές μας ακόμη
και οι πιο σύγχρονες μας πολιτικές.
Η κληριδική φιλοσοφία είναι πλού-
τος και όχι γύμνια για τον Δημο-
κρατικό Συναγερμό. 

–Η πολυφωνία στον ΔΗΣΥ θεω-
ρείτο για χρόνια το δυνατό ση-
μείο του κόμματος. Δεν συμφω-
νείτε πως αυτή ακριβώς η πο-
λυφωνία οδήγησε στην παρου-
σία δύο συναγερμικών υποψη-
φιοτήτων για τις προεδρικές
εκλογές και κατ’ επέκταση στην
ήττα;

–Η ύπαρξη τάσεων και η πολυ-
φωνία πράγματι είναι δύναμη για
την παράταξη, που καμία σχέση
δεν έχει με τη διάσπαση που προ-
κλήθηκε στις προεδρικές. Κατά τη
δική μου τη γνώμη, τα δύο μεγάλα
προβλήματα που καλλιέργησαν το
έδαφος για να φτάσουμε εκεί ήταν
άλλα. Το πρώτο ήταν η εντύπωση
που δημιουργήθηκε ότι ο ΔΗΣΥ,
αντί παράταξη αρχών και αξιών,
μετατράπηκε σε οργανισμό εξυ-
πηρέτησης οικονομικών, πελατει-
ακών ή μικροπολιτικών συμφερόν-
των. Σε αυτό συνέτειναν από τη

μία, κακές συμπεριφορές που έδιναν
την εντύπωση της αλαζονείας και
αδίκησαν το τεράστιο κυβερνητικό
έργο. Από την άλλη, επιτράπηκε
να αιωρείται για καιρό ότι θα μπο-
ρούσε ο Συναγερμός να συμβιβαστεί
με τη διχοτόμηση, ή ότι ατόνησε
στην αποστολή του να προάγει την
εθνική ταυτότητα των Ελλήνων
της Κύπρου, γεγονότα απαράδεκτα
που συγκρούονταν με τους λόγους
ύπαρξης του Συναγερμού. Το δεύ-
τερο πρόβλημα ήταν η μεγάλη από-
σταση που δημιουργήθηκε μεταξύ
ηγεσίας και βάσης. Χωρίς να πα-
ραγνωρίζω τις μεγάλες και ουσια-
στικές προκλήσεις που είχαμε να
αντιμετωπίσουμε, εντούτοις η βάση
του κόμματος ένιωσε ότι η γνώμη
της δεν λαμβανόταν υπόψη και ότι
η προσφορά της δεν αναγνωριζό-
ταν. Αυτά τα φαινόμενα ήταν που,
σε συνδυασμό με το ότι χάσαμε
την προνομιακή μας σχέση με την
κοινωνία και ειδικά τους νέους,
καλλιέργησαν το έδαφος για να
μπορέσει ο Νίκος Χριστοδουλίδης
να συμπεριφερθεί με τον τρόπο
που συμπεριφέρθηκε.  

–Το αποτέλεσμα των προεδρικών
εκλογών, σε συνδυασμό με τη
θέση πρωτοκλασάτων στελεχών
για στήριξη Ανδρέα Μαυρογιάννη

στον β΄ γύρο, έστειλε και το μή-
νυμα πως το Κέντρο βρίσκεται
σε πλήρη απόσταση από τη βάση. 

–Πρωτοκλασάτα στελέχη στή-
ριξαν και τον Ανδρέα Μαυρογιάννη
και τον Νίκο Χριστοδουλίδη. Η έκ-
φραση δημοσίως της προτίμησης
οποιουδήποτε δεν ήταν το πρό-
βλημα, από την ώρα της κατά συ-
νείδηση απόφασης. Πρόβλημα όμως
ήταν η ένταση και οι δημόσιες αψι-
μαχίες μεταξύ ορισμένων από αυτά
τα στελέχη, που έδωσαν προς στιγ-
μήν την εικόνα ότι ο Συναγερμός
διαλύεται. Γι’ αυτό και οι δικές μου
παρεμβάσεις εκείνες τις ημέρες. 

–Πώς προκλήθηκε αυτή η από-
σταση και αν εκλεγείτε με ποιο
τρόπο θα φέρετε τον συναγερμικό
κόσμο πιο κοντά; 

–Η απόσταση της βάσης από
την ηγεσία δημιουργήθηκε διότι
σχεδόν εξαφανίστηκε ο δομημένος
διάλογος της παράταξης με τη βάση
μας. Αυτόν είναι που θέλω να συν-
δράμω για να επανέλθει σε όλα τα
επίπεδα, γιατί μόνο εκεί μπορεί κά-
ποιος να εκφραστεί και να ληφθεί
υπόψη. Δεν στερήθηκαν οι συνα-
γερμικοί χειραψίες και κοινωνικές
συνευρέσεις με αξιωματούχους,
βουλευτές, υπουργούς κοκ. Αυτό
που στερήθηκαν είναι την πραγ-
ματική ζύμωση και τον διάλογο. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ, υποψήφιος για τη θέση του αναπληρωτή προέδρου του ΔΗΣΥ

Χρειαζόμαστε ηγεσία
που να ηγείται,

όχι να ποδηγετείται 
Ο ΔΗΣΥ θα πρέπει να είναι αυτόνομος, να καθοδηγεί ή και να τραβάει

το σχοινί όταν βλέπει ότι η πορεία των εξελίξεων είναι λανθασμένη

–Μία μεγάλη πληγή για το κόμμα
θεωρείται η σχέση του Νίκου
Αναστασιάδη και Αβέρωφ Νεο-
φύτου. Με ποιο τρόπο μπορείτε
να χειριστείτε τις αντίρροπες
δυνάμεις που υπάρχουν στον
ΔΗΣΥ μεταξύ Αβερωφικών και
Αναστασιαδικών; 

–Υπάρχει αυτό το ζήτημα, ιδι-
αίτερα όσο είναι νωπές οι πληγές
των προεδρικών εκλογών, όποιος
δεν το παραδέχεται εθελοτυφλεί.
Ο μόνος όμως τρόπος να λυθεί είναι
να προχωρήσει η νέα ηγεσία με
αποφασιστικότητα μπροστά στην
επόμενη μέρα της παράταξης. Νίκος
Αναστασιάδης και Αβέρωφ Νεο-
φύτου ασφαλώς έχουν κάνει λάθη.
Η παράταξη δεν έχει όμως την πο-
λυτέλεια να μην αξιοποιεί τη γνώση
και την εμπειρία ενός πολιτικού
που ηγήθηκε του κόμματος και της
δημοκρατίας με αξιοθαύμαστο έργο

για την οικονομία, τις μεταρρυθ-
μίσεις, την ανάπτυξη, όπως ο Νίκος
Αναστασιάδης. Ούτε και ενός
πρώην προέδρου της που με αυ-
τοθυσία πολλές φορές υπερασπί-
στηκε τη χώρα και την παράταξη,
όπως ο Αβέρωφ Νεοφύτου. Τους
χρειαζόμαστε όλους για να μας συν-
δράμουν, όχι όμως για να μας πο-
δηγετούν. Γι’ αυτό είναι που χρει-
αζόμαστε ηγεσία που θα ηγείται
και όχι να ποδηγετείται. 

–Θυμάμαι προεκλογικά να λέτε
πως η πολιτική δεν είναι Insta-
gramκαι likes, φωτογραφίζοντας
τον Νίκο Χριστοδουλίδη για πο-
λιτική της επικοινωνίας. Η ση-
μερινή ηγεσία του ΔΗΣΥ ωστόσο
ακολουθεί κατά γράμμα αυτή
τη –βάσει και του αποτελέσμα-
τος– πετυχημένη συνταγή… Αυ-
τό γιατί δεν το επικρίνετε; 

–Θεωρώ την Αννίτα Δημητρίου
πολιτικό με περιεχόμενο και δεν
είναι δίκαιο να κρίνεται χωρίς να
έχει καν συμπληρώσει ένα μήνα
στην ηγεσία. Η Αννίτα Δημητρίου
πράγματι έχει δημοφιλία μεγάλη
και αυτό είναι καλό για τον Συνα-
γερμό. Μας δίνει την ευκαιρία να
μιλήσουμε ξανά στην ευρύτερη
κοινωνία. Μια ευκαιρία που θα αξιο-
ποιήσουμε σωστά εάν με τις επι-
λογές που θα γίνουν στις 6 Μαΐου
διαμορφωθεί η νέα ηγεσία με τρόπο
που θα ενισχύει ακόμη περισσότερο
το πολιτικό βάθος της παράταξης
και θα εξασφαλίζει ασφάλεια στην
ηγεσία προκειμένου να έχουμε προ-
οπτική στην κοινωνία. 

–Πάντως, εσείς προσωπικά δί-
δετε ιδιαίτερη έμφαση στη σο-
βαρότητα και την ανάγκη πα-
ραγωγής πολιτικής, ωστόσο σε

αυτό τον εσωκομματικό προ-
εκλογικό δεν είδαμε να γίνεται
ένα καθαρά πολιτικό ντιμπέιτ
ιδεολογικής προσέγγισης ή πο-
λιτικών θέσεων ανάμεσα στους
υποψηφίους που διεκδικούν θέ-
ση για την ηγεσία του κόμμα-
τος… Για ποιο λόγο; 

–Έχετε δίκιο στην παρατήρησή
σας και λυπάμαι που δεν έχει γίνει
αυτός ο δημόσιος διάλογος. Προ-
σωπικά τον είχα προτείνει από την
ημέρα υποβολής των υποψηφιο-
τήτων. Όλοι αντιλαμβάνονται ότι
αυτές οι εσωκομματικές εκλογές
θα καθορίσουν τον χαρακτήρα και
τη φιλοσοφία με την οποία η πα-
ράταξη θα κινηθεί στο μέλλον. Ο
ΔΗΣΥ είναι πολιτική παράταξη και
στο τέλος της ημέρας πολιτικές θα
είναι οι προτάσεις και οι ιδέες μας.
Θλίβομαι που κάποιοι θεωρούν τον
διάλογο τραύμα αντί οξυγόνο ζωής

για τον Συναγερμό. Και θλίβομαι
ακόμη περισσότερο όταν ακούω
ότι η ανώτατη ηγεσία του ΔΗΣΥ
δεν πρέπει να έχει άποψη, διότι
αυτή εκφράζεται από την πρόεδρο
και τον εκπρόσωπο Τύπου του κόμ-
ματος. Ο ΔΗΣΥ πρέπει να γίνει ξανά
το κόμμα των πολλών προσωπικο-
τήτων. Και εγώ, προσωπικά, πάν-
τοτε είχα την άποψη και το θάρρος
της γνώμης μου, την οποία κατέ-
θετα χωρίς ποτέ να προκαλώ ζημιά
στην κομματική συνοχή. 

–Ένα από τα κύρια ζητήματα
που έπληξαν τη διακυβέρνηση
Αναστασιάδη και κατ’ επέκταση
τον ΔΗΣΥ είναι το ζήτημα της
διαφθοράς. Με ποιο τρόπο θα
αλλάξει η αίσθηση μιας ομάδας
ψηφοφόρων που πιστεύουν ότι
ο ΔΗΣΥ εξυπηρετεί τα μεγάλα
συμφέρονται και έκλεισε τα μά-

τια μπροστά σε φαινόμενα δια-
φθοράς; 

–Μόνο αν επαναφέρουμε στην
προμετωπίδα της δράσης μας τις
αρχές και τις αξίες μας θα το πε-
τύχουμε αυτό. Και αν αποδεικνύου-
με καθημερινά ότι κάθε τι που κά-
νουμε καθοδηγείται αποκλειστικά
από αυτές. Επαναλαμβάνω, ο ΔΗΣΥ
δεν είναι μαγαζί εξυπηρέτησης
συμφερόντων. Είναι η πολιτική πα-
ράταξη που και τις δύο φορές που
κυβέρνησε έφερε μεγάλη ωφέλεια
στην Κύπρο και τους πολίτες της.
Καμιά συμπεριφορά εκτός πλαισίου
δεν επιτρέπεται να αμαυρώνει αυ-
τήν την ιστορική παράταξη. Κυρίως,
δεν μπορούμε να υπονομεύουμε
τον ρόλο μας ως ο πυλώνας της
σταθερότητας, της ασφάλειας και
της προόδου αυτής της χώρας. Ρόλο
που μας αναγνωρίζουν ακόμη και
οι ψηφοφόροι των άλλων κομμάτων. 

Και ο Αναστασιάδης και ο Αβέρωφ έχουν κάνει λάθη 

Ο ΔΗΣΥ δεν μπορεί
να γίνει ΔΗΚΟ
ούτε ουρά του 
–Ακούμε συχνά τα περί σοβαρής
αντιπολίτευσης. Τι ακριβώς προ-
ϋποθέτει η σοβαρή αντιπολίτευση;
Με το χέρι στην καρδιά, εσείς θα
παραμείνετε μέχρι τέλους στη
θέση ότι ο ΔΗΣΥ θα πρέπει να μεί-
νει στην αντιπολίτευση; Υπάρχουν
προϋποθέσεις που μπορεί να σας
κάνουν να αλλάξετε γνώμη; 
–Δεν υπάρχει καμία προϋπόθε-
ση που μπορεί να με πείσει
εμένα ότι ο ΔΗΣΥ θα πρέπει να
δεχθεί την αλλοτρίωση του χα-
ρακτήρα, της φιλοσοφίας και
της ιστορίας του για να έχει 2 ή
3 υπουργεία σε μια κυβέρνη-
ση. Ο ΔΗΣΥ δεν μπορεί να είναι
ουρά κανενός, ούτε να γίνει
ΔΗΚΟ, ουρά μάλιστα του ίδιου
του ΔΗΚΟ. Σοβαρή και υπεύθυ-
νη αντιπολίτευση σημαίνει ότι ο
Συναγερμός θα υπερασπίζεται
με σθένος κάθε πολιτική αυτής
της κυβέρνησης με την οποία
συμφωνεί. Ακόμη και αν τα
κόμματα που στηρίζουν την κυ-
βέρνηση θα λιποψυχούν, γιατί
θα φοβούνται το πολιτικό κό-
στος. Από την άλλη, έχουμε
εξίσου μεγάλη ευθύνη να αντι-
στεκόμαστε σε οτιδήποτε θα
πάρει τη χώρα πίσω. Σήμερα,
την Κύπρο θα πάρει πίσω ακό-
μη και η αναποφασιστικότητα
και η αδράνεια, οι μεγαλύτεροι
φόβοι μου για αυτήν την κυ-
βέρνηση. Ιδιαίτερα στα μεγάλα
θέματα, το Κυπριακό, την οικο-
νομία, αλλά και στα υπόλοιπα,
ο ΔΗΣΥ θα πρέπει να είναι εκεί
αυτόνομος, να μπορεί να καθο-
δηγεί, να σταματά ή και να τρα-
βάει το σχοινί, όταν βλέπει ότι
η πορεία των εξελίξεων είναι
λανθασμένη. 

–Στο ενδεχόμενο εκλογής σας,
ποιες θα είναι οι κύριες θέσεις
που θα προτάξετε ούτως ώστε να
ενισχυθεί το κόμμα και να επα-
νακτήσει την εμπιστοσύνη των
ψηφοφόρων; 
–Θέλω να συμβάλω ώστε ο Συ-
ναγερμός να γίνει ξανά μεγά-
λος, σοβαρός και αυθεντικός.
Αυθεντικός για να έχει ξανά
ως προμετωπίδα τις αρχές και
τις αξίες του που με συνέπεια
θα αποτελούν το θεμέλιο των
σύγχρονων πολιτικών του. Σο-
βαρός στην πολιτική του πα-
ρέμβαση, το πολιτικό του βά-
θος, το όραμα και τις προτά-
σεις μας για το μέλλον της χώ-
ρας. Μεγάλος, φέρνοντας ξα-
νά πίσω όσους έχουν απομα-
κρυνθεί από την παράταξη, αλ-
λά και απευθυνόμενος στην
ευρύτερη κοινωνία. Ο Συνα-
γερμός πρέπει να επανέλθει
στο σημείο που θα ξεκινά τη
διεκδίκηση κάθε εκλογικής
αναμέτρησης με σημείο εκκί-
νησης το ένα τρίτο της κυπρια-
κής κοινωνίας. Θέλω να αισθά-
νεται μαζί μου ο κάθε συνα-
γερμικός σιγουριά και ασφά-
λεια στην εκπροσώπηση, στον
δημόσιο διάλογο και τη σωστή
αντιπαράθεση, στην πολιτική
κατεύθυνση, στην υπηρέτηση
των αρχών και των αξιών, της
πραγματικής αποστολής αυτής
της παράταξης.

Θλίβομαι όταν ακούω ότι η ανώτατη ηγεσία του ΔΗΣΥ δεν πρέπει να έχει άποψη, διότι αυτή εκφράζεται από την πρόεδρο και τον εκπρόσωπο
Τύπου του κόμματος. Ο ΔΗΣΥ πρέπει να γίνει ξανά το κόμμα των πολλών προσωπικοτήτων, λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο υποψήφιος για τη
θέση του αναπληρωτή προέδρου του ΔΗΣΥ.

Δεν στερήθηκαν οι συ-
ναγερμικοί χειραψίες
και κοινωνικές συνευρέ-
σεις με αξιωματούχους,
βουλευτές, υπουργούς.
Αυτό που στερήθηκαν
είναι την πραγματική ζύ-
μωση και τον διάλογο.  

Σήμερα, την Κύπρο θα
την πάρει πίσω ακόμη
και η αναποφασιστικότη-
τα και η αδράνεια. Οι με-
γαλύτεροι φόβοι μου γι’
αυτήν την κυβέρνηση.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Χωρίς ιδιαίτερες προσδοκίες από
τον Κιλιτσντάρογλου, τα μέρη εκεί-
να των Τουρκοκυπρίων που παρα-
δοσιακά εξέφραζαν αντιρρήσεις
ενάντια στην πολιτική της Άγκυρας
θέτουν ως προτεραιότητα σε αυτή
τη φάση την κατάρρευση της “αυ-
τοκρατορίας του φόβου” και της
καταπίεσης» λέει ο Νίκος Μούδου-
ρος, λέκτορας Τούρκικων και Με-
σανατολικών Σπουδών στο Πανε-
πιστήμιο Κύπρου, για το διακύβευμα
των τουρκικών εκλογών στα Κα-
τεχόμενα. Ο κ. Μούδουρος μιλάει
για την «πολιτική» πορεία του Κυ-
πριακού και την αντίκρισή του από
το Κόμμα Δικαιοσύνης και Ανά-
πτυξης του Ταγίπ Ερντογάν και
λέει πως η απόπειρα πραξικοπή-
ματος του 2016 και η κατάρρευση
των συνομιλιών στο Κραν Μοντάνα,
φαίνεται ότι «οριστικοποίησαν» το
κλείσιμο ενός συγκεκριμένου κύ-
κλου διαδικασιών και οικοδόμησαν
τη βάση για την έναρξη ενός νέου,
με σαφέστατα αρνητικότερες επι-
πτώσεις στο Κυπριακό. Αναφέρει
επίσης πως σε ό,τι αφορά στις επι-
κείμενες εκλογές, το Κυπριακό, οι
σχέσεις Ελλάδας – Τουρκίας, αλλά
και γενικά η εξωτερική πολιτική,
δεν λειτουργούν ως τροχιοδεικτικά
των εκλογικών τάσεων. «Αντίθετα
το ζήτημα των κοινωνικοοικονο-
μικών προβλημάτων και της οικο-
νομικής πολιτικής απέκτησε σχεδόν
“μονοπωλιακό” ενδιαφέρον».
–Μετά το 2002 και το Σχέδιο Ανάν,
το 2004, φαίνεται ότι αρχίζει μία
ρητορική από τη μία κρατική δι-
οίκηση στα δύο χωριστά κράτη...
ενώ σταδιακά μπαίνει και η πα-
ρουσία της ΤΔΒΚ στην Ανατολική
Μεσόγειο... Ισχύει; 

–Είναι γεγονός ότι το Κόμμα Δι-
καιοσύνης και Ανάπτυξης (ΑΚΡ),
στα αρχικά στάδια της εμφάνισής
του, υιοθέτησε σε ένα ευρύτερο
πλαίσιο τη θέση για ομοσπονδιακή
επίλυση του κυπριακού προβλή-
ματος. Έστω και αν την περίοδο
2002-2004 υπήρχαν διαφορές με-
ταξύ της προσέγγισης του ΑΚΡ για
μια ομοσπονδιακή λύση με τις προ-
σεγγίσεις ενός μεγάλου μέρους των
Ελληνοκυπρίων, είναι γεγονός ότι
για τα ιστορικά πλαίσια της Άγκυρας
η συγκεκριμένη αλλαγή αποτέλεσε
ένα είδος ρήξης. Ήταν σε εκείνα
τα πλαίσια άλλωστε που εντατικο-
ποιήθηκε και η αντιπαράθεση με-
ταξύ της τότε νέας κυβέρνησης
ΑΚΡ και του στρατού. Ωστόσο, είναι
επίσης γεγονός ότι μετά τα δημο-
ψηφίσματα του 2004, αλλά ιδιαίτερα
από το 2013 και μετά, καταγράφη-
καν πολύ σημαντικές αλλαγές που
είχαν ως μια από τις εκφράσεις
τους και την αλλαγή στάσης στο
Κυπριακό. Οι αλλαγές αυτές δεν
αφορούσαν μόνο στην εξωτερική
πολιτική της χώρας, αλλά και στο
εσωτερικό της. Η απόπειρα πραξι-
κοπήματος του 2016 και η κατάρ-
ρευση των συνομιλιών στο Κραν
Μοντάνα, φαίνεται ότι «οριστικο-
ποίησαν» το κλείσιμο ενός συγκε-
κριμένου κύκλου διαδικασιών και

οικοδόμησαν τη βάση για την έναρ-
ξη ενός νέου, με σαφέστατα αρνη-
τικότερες επιπτώσεις στο Κυπριακό. 

Μια πολύ χαρακτηριστική εξέ-
λιξη ήταν η σταδιακή επαναφορά
της αντίληψης ότι οι κατεχόμενες
περιοχές της Κύπρου δεν θα πρέπει
να αποτελούν μόνο το «αντικείμε-
νο» - αποδέχτη της ασφάλειας από
την Τουρκία, αλλά ένα «υποκείμενο»
- πάροχο ασφάλειας προς την Τουρ-
κία. Εάν θα μπορούσαμε να ορί-
σουμε χρονολογικά αυτή την εξέ-
λιξη, τότε η περίοδος από το 2015
μέχρι και σήμερα ίσως να είναι η
πιο καθοριστική. Γιατί αυτή η πε-
ρίοδος συνδέεται με παράλληλες
εξελίξεις όπως η ένταση της απο-
σταθεροποίησης εντός Τουρκίας,
η εμβάθυνση της οικονομικής κρί-
σης, η αύξηση των προβλημάτων
στην περιφέρεια και στην Ανατο-
λική Μεσόγειο, αλλά και η αναθέρ-
μανση των διαφωνιών της Άγκυρας
με ένα μεγάλο μέρος της τουρκο-

κυπριακής κοινότητας. Υπό μία έν-
νοια αυτή η περίοδος εντατικοποιεί
τη μετατροπή του κυπριακού προ-
βλήματος ως ένα πρόβλημα μεταξύ
Τουρκίας – Τουρκοκυπρίων, ενώ
η απουσία συνομιλιών γενικά αφαι-
ρεί την επίδραση που μπορεί να
έχει στις εξελίξεις η ελληνοκυπριακή
κοινότητα. Σε ένα τέτοιο περιβάλ-
λον, η «ΤΔΒΚ» μετατράπηκε σε δο-
μικό κομμάτι της γνωστής προσέγ-
γισης περί της «Γαλάζιας Πατρίδας». 
–Πώς επηρέασε αυτό;

–Με τη σειρά της αυτή η εξέλιξη

επηρέασε σε καθοριστικό βαθμό
το «βλέμμα» της Τουρκίας προς το
τουρκοκυπριακό πολιτικό σύστημα.
Πλέον οι διαφορετικές φωνές των
Τουρκοκυπρίων – μεταξύ των οποί-
ων και ο πρώην ηγέτης της κοινό-
τητας Μουσταφά Ακιντζί – αντι-
μετωπίζονται ως ένα είδος «εθνικής
απειλής». Το συγκεκριμένο σημείο
είναι σημαντικό, γιατί δείχνει το
ιδεολογικό υπόβαθρο της στροφής
του ΑΚΡ προς μια πολιτική περισ-
σότερου ελέγχου της καθημερινής
ζωής στα Κατεχόμενα και μιας πιο

σκληρής καταστολής των αντιπο-
λιτευτικών δυνάμεων. Συνεπώς το
πρόσφατο προεκλογικό πρόγραμμα
του ΑΚΡ ενόψει των επικείμενων
εκλογών της 14ης Μαΐου 2023, αν-
τικατοπτρίζει το απόσταγμα των
εξελίξεων των τελευταίων χρόνων.
Το Κυπριακό συνεχίζει να γίνεται
αντιληπτό ως ένα πρόβλημα, ωστό-
σο η λύση του παρουσιάζεται μέσα
από τις έννοιες της αναγνώρισης
του ψευδοκράτους και της κυριαρ-
χικής ισότητας μεταξύ δύο λαών.
Παράλληλα παρουσιάζεται ως ένα
πρόβλημα που σχετίζεται σχεδόν
αποκλειστικά και μόνο με τις με-
ταβαλλόμενες ισορροπίες στην
Ανατολική Μεσόγειο, μέρος των
οποίων φυσικά αποτελούν και οι
ενεργειακές εξελίξεις.   
–Πώς αλλάζει η εικόνα του κυ-
πριακού προβλήματος διαχρο-
νικά ως εκλογικό «διακύβευμα»
στις τουρκικές εκλογές; Είναι
αυτό που λέγεται για τη σταθερή
αλλά και ευέλικτη εξωτερική πο-
λιτική γραμμή της Τουρκίας; 

–Εδώ και αρκετά χρόνια το κυ-
πριακό πρόβλημα δεν αποτελεί
θέμα το οποίο παράγει αντιπαρά-
θεση σε βαθμό που να επηρεάζει
καθοριστικά την αλλαγή πολιτικών
και εκλογικών τάσεων εντός Τουρ-
κίας. Στο σημείο αυτό ωστόσο εμ-
φανίζεται μια αντίφαση. Ενώ υπάρ-
χει μια γενική σιωπή και αδιαφορία
για το Κυπριακό ως θέμα προεκλο-
γικό αντιπαραθέσεων, την ίδια
στιγμή υπάρχει και αποδοχή του
ως «εθνική υπόθεση» και από τους
δύο μεγάλους συνασπισμούς που
διεκδικούν την εξουσία στην Τουρ-
κία. Το δεδομένο αυτό ωστόσο δεν
παραπέμπει σε μια στατική πραγ-
ματικότητα. Ούτε και σε μια από-

λυτη ταύτιση θέσεων των κομμά-
των στην Τουρκία για το Κυπριακό.
Φαίνεται ότι είναι αποτέλεσμα –
μεταξύ άλλων – και μιας μακρό-
χρονης απουσίας ουσιαστικών συ-
ζητήσεων που φτάνει μέχρι και το
σημείο ένα μεγάλο μέρος της κοινής
γνώμης να θεωρεί ότι το Κυπριακό
«έχει κλείσει». Η αναπαραγωγή της
προαναφερθείσας αντίφασης εν-
τείνεται από τις περιστασιακές ανα-
φορές στο Κυπριακό μόνο ως ζή-
τημα επικρίσεων από τη μια συμ-
μαχία πολιτικών δυνάμεων προς
την άλλη. Τουλάχιστον σε ό,τι αφο-
ρά στις επικείμενες εκλογές, το Κυ-
πριακό, οι σχέσεις Ελλάδας – Τουρ-
κίας, αλλά και γενικά η εξωτερική
πολιτική, δεν λειτουργούν ως τρο-
χιοδεικτικά των εκλογικών τάσεων.
Αντίθετα το ζήτημα των κοινωνι-
κοοικονομικών προβλημάτων και
της οικονομικής πολιτικής απέκτη-
σε σχεδόν «μονοπωλιακό» ενδια-
φέρον. Ακριβώς γι’ αυτό τον λόγο
τα λεγόμενα ανοιχτά εθνικά ζητή-
ματα μάλλον χρησιμοποιούνται ως
«συμπληρώματα» στις βασικές πο-
λιτικές θέσεις και προσανατολι-
σμούς που προωθούν τα κυριότερα
κόμματα προς τους ψηφοφόρους. 

Αναβαθμισμένο ενδιαφέρον 
–Η τ/κ κοινότητα, η κοινωνία
εν γένει, και τα τ/κ κόμματα πώς
αντιμετωπίζουν τις τουρκικές
εκλογές, εμπλέκονται με κάποιον
πολιτικό τρόπο, ώστε να ανα-
δείξουν το Κυπριακό, ως εκλο-
γικό διακύβευμα; 

–Σε αυτές τις εκλογές καταγρά-
φεται αναβαθμισμένο και εντονό-
τερο ενδιαφέρον της τουρκοκυ-
πριακής κοινωνίας γενικά για τις
εκλογές στην Τουρκία. Μάλιστα,
θα μπορούσε να λεχθεί ότι αυτό
το ενδιαφέρον είναι πολλαπλάσιο,
εάν συγκριθεί με τη γενική σιωπή
των πολιτικών κομμάτων. Η εξέλιξη
αυτή είναι αποτέλεσμα κυρίως της
σαφέστατης επιδείνωσης των σχέ-
σεων Τουρκίας – Τουρκοκυπρίων
την τελευταία δεκαετία και της ξε-
κάθαρης εντατικοποίησης της αν-
τιπαράθεσης. Μεγάλο μέρος της
τουρκοκυπριακής κοινότητας πα-
ρακολουθεί με αγωνία, καθώς θε-
ωρεί κομβικό σημείο στη διαδικασία
περιθωριοποίησης της κοινοτικής
της ταυτότητας μια πιθανή επανε-
κλογή Ερντογάν. Χωρίς ιδιαίτερες
προσδοκίες από τον Κιλιτσντάρο-
γλου, τα μέρη εκείνα των Τουρκο-
κυπρίων που παραδοσιακά εξέφρα-
ζαν αντιρρήσεις ενάντια στην πο-
λιτική της Άγκυρας θέτουν ως προ-
τεραιότητα σε αυτή τη φάση την
κατάρρευση της «αυτοκρατορίας
του φόβου και της καταπίεσης»
που συμβολίζει η τελευταία φάση
της διακυβέρνησης Ερντογάν. Υπό
μία έννοια το δίλημμα που κυριαρχεί
σε αυτούς του κύκλους της κοινό-
τητας, δεν είναι η προσδοκία ότι
ο Κιλιτσντάρογλου θα υιοθετήσει
ολοκληρωτικά τις δικές τους θέσεις,
αλλά η προτεραιότητα απεγκλω-
βισμού από την πολιτική πολιτι-
σμικής και οικονομικής «προσάρ-
τησης» που προκάλεσε ο Ερντογάν
τα τελευταία χρόνια.

ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Ο ρόλος του ΔΗΣΥ

Τ ο κείμενο αυτό γράφτηκε
πριν από το χθεσινό Παγκύ-
πριο Συνέδριο του Δημοκρα-

τικού Συναγερμού, είναι μέρος της
τοποθέτησης που (μάλλον) έκανα
χθες, τοποθέτηση που έγραψα πα-
ράλληλα με αυτό το άρθρο. Όπως
και να ’χει, επειδή τα γραπτά μέ-
νουν, ανεξαρτήτως του τι είπα ή
δεν είπα χθες, αυτή είναι η προ-
σέγγισή μου για το πώς πιστεύω
πως πρέπει να πορευτεί ο Δημο-
κρατικός Συναγερμός στα επόμενα
χρόνια. 

Χρειάζεται να έχουμε σαφή
απάντηση για το πού στεκόμαστε
σε σχέση με τη κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη. Αν είμαστε στην αν-
τιπολίτευση, αν δεν είμαστε, ή αν
είμαστε κάπου στο μεταξύ. Η δική
μου προσέγγιση είναι πως είμαστε
στην αντιπολίτευση. Χάσαμε τις
εκλογές. Δεν συμμετέχουμε στην

κυβέρνηση, δεν καθόμαστε στο
υπουργικό τραπέζι. Τα επίθετα,
περί υπεύθυνης, δημιουργικής,
σοβαρής, εποικοδομητικής αντι-
πολίτευσης θεωρώ πως είναι σχήμα
πλεονασμού. Είναι αυτονόητο πως
ο Δημοκρατικός Συναγερμός ήταν,
είναι και θα συνεχίσει να είναι και
υπεύθυνος και δημιουργικός και
σοβαρός. Είναι στο DNA μας. Αυτό
που πρέπει, στη δική μου αντίλη-
ψη, να υπογραμμίσουμε είναι πως
είμαστε στην αντιπολίτευση. Τε-
λεία. Και προγραμματιζόμαστε στο
πώς θα κερδίσουμε τις εκλογές.
Όλες τις αναμετρήσεις που μεσο-
λαβούν, το 2024, το 2026 και τις
προεδρικές το 2028. Πρέπει να εί-
μαστε «προγραμματική αντιπολί-
τευση». Άλλωστε, τα κόμματα με-
γαλώνουν, δημιουργούν χαρακτή-
ρα, όταν βρίσκονται στην αντιπο-
λίτευση. Ταυτόχρονα βεβαίως και

παράλληλα, πρέπει να είμαστε
στην ηγεσία του πολιτικού σκη-
νικού της χώρας. Δεν αγόμαστε,
δεν σερνόμαστε από άλλες πολι-
τικές δυνάμεις. Ηγούμαστε. Έχου-
με θέσεις, πρέπει να έχουμε θέσεις,
και με θάρρος, με παρρησία να τις
καταθέτουμε. Σε όλη αυτή τη λο-
γική εμπίπτει και η πρότασή μου,
που είναι και πρόταση της προ-
έδρου Αννίτας Δημητρίου, για δη-
μιουργία σκιώδους κυβέρνησης.
Πέραν από όλα τα άλλα που ανέ-
λυσα πιο πάνω, έχουμε μια πλειάδα
στελεχών, κυρίως τέως υπουργούς,
που οφείλουμε να τους αξιοποι-
ήσουμε.

Για να μπορέσουμε να λειτουρ-
γήσουμε με αυτόν τον τρόπο, να
είμαστε δηλαδή μπροστά και να
μην ακολουθούμε, να ηγούμαστε
και να μην αγόμαστε, πρέπει να
έχουμε σωστά αντανακλαστικά.

Να καθορίζουμε εκεί και όπου πρέ-
πει την ατζέντα, να αντιδρούμε
άμεσα σε πολιτικές, κυρίως σε τα-
κτικισμούς, σε «πονηριές» και να
ανοίγουμε τον δρόμο, να σπρώ-
χνουμε ή να εγκλωβίζουμε και άλ-
λες πολιτικές δυνάμεις, στο να
ακολουθήσουν. Η σκιώδης κυβέρ-
νηση με πολιτικούς προϊστάμενους
σε κάθε σκιώδες υπουργείο θα ενι-
σχύσει αυτά τα απαραίτητα αντα-
νακλαστικά. 

Βεβαίως, χρειάζεται να γίνει
και η αποτίμηση των εκλογών.
Είχα και έχω την άποψη πως η
ανάλυση του τι πήγε λάθος στις
εκλογές έπρεπε να προηγείτο του
συνεδρίου και των εκλογών. Αυτό
προφανώς δεν έγινε. Είχα επίσης
την άποψη, την οποία μεταβίβασα
και στην πρόεδρο Αννίτα Δημη-
τρίου, μέσω επιστολής μου στα
τέλη Μαρτίου, πως έπρεπε να δη-

μιουργείτο μια επιτροπή, που θα
κατέληγε σε συμπεράσματα που
θα μας είναι χρήσιμα στο μέλλον.
Ούτε αυτό έγινε. Κατανοώ και τους
λόγους που δεν έγινε. Το νωπό
του αποτελέσματος, η ένταση, τα
έντονα συναισθήματα ίσως να μην
υποβοηθούσαν σε αυτό το βήμα
μέχρι σήμερα. Και τώρα δεν είναι
αργά. Ίσως να είναι και μία από
τις πρώτες αποφάσεις της νέας,
ολοκληρωμένης ηγεσίας που θα
προκύψει το Σάββατο. Το ζητού-
μενο δεν είναι να μοιράσουμε ευ-
θύνες. Το ζητούμενο, στη δική
μου αντίληψη, είναι να μπορέσου-
με να σκιαγραφήσουμε τους λό-
γους που ένας στους τρεις ψηφο-
φόρους του κόμματός μας έκανε
άλλες επιλογές στον πρώτο γύρο
των προεδρικών εκλογών. Και αυτό
οφείλουμε να το κάνουμε. Θέλουμε
να επιστρέψουν αυτοί οι ψηφο-

φόροι στον Δημοκρατικό Συνα-
γερμό. Αυτό θα γίνει πολύ πιο δύ-
σκολα, αν δεν κατανοήσουμε τους
πραγματικούς λόγους που απομα-
κρύνθηκαν. 

Σήμερα, δεν έχουμε την πολυ-
τέλεια να μην κοιτάμε μόνο μπρο-
στά. Το πεδίο πολιτικής δράσης,
εκτός κυβέρνησης, είναι στο κοι-
νοβούλιο. Εκεί θα πρέπει να δί-
νουμε, με αυτοπεποίθηση, τις πο-
λιτικές μάχες, να καταθέτουμε το
αποτύπωμά μας και να δημιουρ-
γούμε χαρακτήρα. Τα κόμματα,
άλλωστε, δημιουργούν χαρακτήρα
στην αντιπολίτευση. Αυτό ας μην
το ξεχνάμε ποτέ. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι βουλευ-
τής Λευκωσίας Δημοκρατικού Συναγερ-
μού, πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής Θεσμών.
twitter: @dmdemetriou

Από αποδέχτης σε πάροχο ασφάλειας οι Τ/κ
Προτεραιότητα ο απεγκλωβισμός από την πολιτική «προσάρτησης»  - Tο διακύβευμα των τουρκικών εκλογών για τους T/κ

Το Κυπριακό συνεχίζει
να γίνεται αντιληπτό ως
ένα πρόβλημα, ωστόσο 
η λύση του παρουσιάζε-
ται μέσα από τις έννοιες 
της αναγνώρισης του
ψευδοκράτους και της
κυριαρχικής ισότητας
μεταξύ δύο λαών.

Μεγάλο μέρος της τουρκοκυπριακής κοινότητας παρακολουθεί με αγωνία, καθώς θεωρεί κομβικό σημείο στη διαδικασία περιθωριοποίησης της κοινοτικής
της ταυτότητας μια πιθανή επανεκλογή Ερντογάν.

Η απουσία συνομιλιών γενικά αφαιρεί την επίδραση που μπορεί να έχει στις
εξελίξεις η ελληνοκυπριακή κοινότητα. Σε ένα τέτοιο περιβάλλον, η «ΤΔΒΚ»
μετατράπηκε σε δομικό κομμάτι της γνωστής προσέγγισης περί της «Γαλά-
ζιας Πατρίδας» λέει ο Νίκος Μούδουρος.
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ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Ένα κατοστάρικο, παρακαλώ
Φτώχια, καταραμένη φτώχια και κυρίως
αυτή του Προέδρου της Δημοκρατίας,
φάνηκε να υπάρχει στα μέλη του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου, μετά την κατάθεση
των Πόθεν Έσχες τους. Τι να πεις; Έτσι
είναι η ζωή. Βέβαια, από πού τα έχουν
δεν μας το πολυλένε και έχουμε και την
υπουργό Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τά-
ξης να δηλώνει στην κατηγορία «Άλλα
εισοδήματα» το λακωνικό «Ενοίκια»,
έτσι γενικά και αόριστα. Όπως κάποιοι
που όταν τους ρωτήσεις τι δουλειά κά-
νουν σου απαντούν «εισοδηματίας». Φυ-
σικά, αν το καλοσκεφτείτε, φτωχοί μπή-
καν οι περισσότεροι/ες και έτσι θα δού-
με πώς θα βγουν. Φτωχότεροι, πλουσιό-
τεροι ή θα έχουν τις ίδιες βιοποριστικές
ανάγκες και το 2028; Καλό αυτό, να ξέ-
ρουμε. Αναμένουμε και από εκείνους
που δεν έχουν καταθέσει «Πόθεν
Έσχες». 

Βαρώσια, ακούν; (Ι)
«Προ πάντων να μη γελασθείς, μην πεις
πως ήταν ένα όνειρο, πως απατήθηκεν η
ακοή σου». Τελικά, εκείνο το πυροτέχνη-
μα του ανοίγματος του Βαρωσιού, όσο
περνάει ο καιρός γίνεται φωτιά, που η
φλόγα της καίει... Ανοίγει ένας τουριστι-
κός παράδεισος, και όλα μοιάζουν να αλ-
λάζουν και εμείς να αναζητάμε πυρο-
σβέστες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Όπως
διαβάζω στην επισκόπηση του τ/κ Τύπου
που κάνει το Γραφείο Τύπου και Πληρο-
φοριών «Επιχειρηματίας ανοίγει τρία ξε-
νοδοχεία στην περίκλειστη Αμμόχωστο -
Θα αγοράσει άλλα έξι» στο πρωτοσέλιδο
της η Yeni Bak s και βλέποντας και το ρε-
πορτάζ του καλού συναδέλφου Ιάκωβου
Ιακώβου στην εκπομπή της Κάτια Σάββα
«Alpha Ενημέρωση» στον Alpha αντιλαμ-
βάνεται κανείς ότι έχουμε πρόβλημα. Αν
τα συνδυάσετε με την ανεξέλεγκτη αγο-

ρά γης από διάφορες εταιρίες σε όλη την
κατεχόμενη Κύπρο θα καταλάβετε πόσο
μεγάλο πρόβλημα έχουμε. Άλλωστε και
η Καθημερινή είχε γράψει και τον Αύ-
γουστο του 2019 για αγορές ξενοδοχεί-
ων... βέβαια, ήταν η αρχή των πυροτε-
χνημάτων. 

Βαρώσια, ακούν; (ΙΙ)
Βέβαια, για να δείτε ότι η «ΤΔΒΚ» έχει
μουσειακή πολιτική άνοιξε μέρος των
Βαρωσίων, έβαλε όμορφα κάγκελα
μπροστά από τα «αξιοθέατα» και τα «εκ-
θέματα» της πόλης, έβαλε σημαιάρες και
κόντρα πλακέ και έσβησε ενοχλητικές
επιγραφές και τώρα έφτιαξε και εφαρ-
μογή, η οποία δεν είναι και ό,τι πιο εύ-
χρηστο, αλλά εντάξει, για την περιήγηση
στην κλειστή πόλη, που όσο πάει θα γίνε-
ται και πιο ανοικτή, ώσπου να ανοίξει τε-

λείως για να γίνουν πιο εύκολα οι κρατή-
σεις, το 2025... Όλα μοιάζουν να κινούν-
ται σε μία διάθεση φαταλισμού και εντυ-
πωσιασμού, ώσπου μια μέρα θα ξημερώ-
σει και θα δούμε κατάματα την πραγματι-
κή εικόνα και θα λέμε «κι αποχαιρέτα
την, την Αλεξάνδρεια που χάνεις».

Ανακοινώσεις, γιοκ 
Τελικά, στο site του υφυπουργείου Πολι-
τισμού πότε θα βάλουν νέο υλικό; Διότι,
εκτός από την ανακοίνωση για τον θάνα-
το του Κυριάκου Μαππούρα, τα άλλα όλα
είναι της προηγούμενης διοίκησης. Τό-
σες και τόσους είδε ο κ. Χατζηγιάννης,
πήγε παντού, έκανε ομιλίες, χαιρετι-
σμούς... τίποτε δεν είναι αξιοποιήσιμο
στο site του υφυπουργείου; Ή μήπως και
για εκεί δεν έχουν κωδικούς για να μπαί-
νουν; Εκτός και αν με αυτό τον τρόπο μας

λένε ότι πρέπει να ακολουθούμε τον
υφυπουργό στα μέσα κοινωνικής του δι-
κτύωσης και να κάνουμε like στις αναρ-
τήσεις του. Ίσως πάλι να είναι έλλειψη
προσωπικού στα κεντρικά του υφυπουρ-
γείου, και δεν υπάρχει χρόνος. Όπως και
να ’χει, καλό θα είναι να επικαιροποιηθεί
η ενότητα «Ενημέρωση», όχι τίποτε άλ-
λο, για να δικαιολογεί την ύπαρξή της. 

Outsourcing, κύριοι
Μαθαίνουμε από συνεργάτη της στήλης
πως η αδελφή του Μάριου Κουλούμα ,
προέδρου της Ομοσπονδίας Συνδέσμων
Ασθενών Κύπρου, θα εργαστεί ως συ-
νεργάτης στη μηχανογράφηση νοσοκο-
μείου, μετά τη συνταξιοδότησή της, ενώ
η εργασία αυτή θα μπορούσε να γίνει
εσωτερικά, χωρίς να επιβαρυνθούν τα
οικονομικά του εν λόγω νοσηλευτηρίου.

Νομίζω θα ήταν καλό να δοθεί μια απάν-
τηση, διότι αυτό το παραμύθι με το παίρ-
νω σύνταξη, αλλά συνεχίζω να εργάζο-
μαι, σαν και πρώτα, κάπου πρέπει να τε-
λειώσει. 

Μια απάντηση, παρακαλώ
Τελικά, η πρόεδρος απάντων των αξιω-
μάτων, κα Αννίτα Δημητρίου, έχει τον δι-
κό της τρόπο να δημιουργεί εντυπώσεις.
Πιάστηκε από το σχόλιο του προέδρου
της Μεγάλης Τουρκικής Εθνοσυνέλευ-
σης, και δεν το άφησε το σχόλιο να πέσει
κάτω. Πάντως, αν πέτυχε τον στόχο της
και αν απάντησε το αφήνω ασχολίαστο,
αλλά αισθάνομαι πως δεν απάντησε στον
Τούρκο ομόλογό της. Μάλλον δεν του
απάντησε και έμεινε στην οργισμένη
απάντησή της περί σεξιστικής επίθεσης,
που δεν ήταν! 

Ανοίγει ένας τουριστικός παράδεισος, και όλα μοιάζουν να αλλάζουν και εμείς να αναζητάμε πυροσβέστες στην Ευρωπαϊκή Ένωση...

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

«Σπάνια ένα κινηματογραφικό σί-
κουελ είναι τόσο καλό όσο η αρχική
ταινία. Ολοι μας είμαστε σε θέση
να θυμηθούμε κάποιες ταινίες “Νού-
μερο 2” που θα ήταν καλύτερο να
μην είχαν γυριστεί ποτέ. Οι Αμε-
ρικανοί ψηφοφόροι μπορεί να έχουν
ανάλογες επιφυλάξεις για τις επό-
μενες προεδρικές εκλογές, καθώς
διαγράφεται ολοένα και περισσό-
τερο πιθανή η προοπτική να εξε-
λιχθούν σε επανάληψη του 2020,
όπου τα ίδια πρόσωπα θα παίξουν
τους πρωταγωνιστικούς ρόλους». 

Με αυτά τα λόγια υποδέχτηκε η
δημοσιογράφος Σάρα Σμιθ στην
ιστοσελίδα του BBC την επίσημη
αναγγελία της υποψηφιότητας
Μπάιντεν, την περασμένη Τρίτη.
Καθώς ο Ντόναλντ Τραμπ έχει ήδη
κατέβει στον στίβο και προηγείται
κατά πολύ όλων των ανθυποψηφίων
του, το σενάριο μιας νέας αναμέ-
τρησης μεταξύ των δύο μονομάχων
του 2020 εμφανίζεται ως το κατά
πολύ πιθανότερο. Μια εξέλιξη που
βρίσκει αντίθετη τη μεγάλη πλει-
ονότητα των Αμερικανών: σύμφωνα
με τις τελευταίες δημοσκοπήσεις,
μόλις ένας στους 20 πολίτες θα ήθελε
μία δεύτερη μονομαχία Μπάιντεν
- Τραμπ, ενώ δύο στους πέντε θα
προτιμούσαν να μην κατέβει κανέ-
νας από τους δύο. Ειδικά για τον εν
ενεργεία πρόεδρο, το 70% των Αμε-
ρικανών και το 51% των Δημοκρα-
τικών απεύχεται μια δεύτερη θητεία. 

Ο βασικός λόγος, τουλάχιστον
για τους ψηφοφόρους των Δημο-
κρατικών, είναι βέβαια η ηλικία
του. Στα 80 του χρόνια είναι ήδη
ο πιο ηλικιωμένος πρόεδρος που
γνώρισε ποτέ το αμερικανικό έθνος.
Αν νικήσει το 2024, θα είναι 82
χρόνων στην αρχή της δεύτερης
θητείας του και 86 στο τέλος της.
Λίγο προτού ανακοινώσει την υπο-
ψηφιότητά του με ένα τρίλεπτο
βίντεο, οι New York Times, μια
εφημερίδα σταθερά στο πλευρό
των Δημοκρατικών, δημοσίευαν
ένα δηλητηριώδες κύριο άρθρο
που έλεγε, εν ολίγοις, ότι η ηλικία
του Μπάιντεν θρέφει απολύτως δι-
καιολογημένες ανησυχίες των ψη-
φοφόρων. Δεν δίστασαν μάλιστα
να σαρκάσουν τη στερεότυπη απάν-
τηση του προέδρου σε όσους εγεί-
ρουν παρόμοιες ανησυχίες («το μό-

νο πράγμα που μπορώ να σας πω
είναι: Παρακολουθήστε με»), υπεν-
θυμίζοντας ότι ο Μπάιντεν δεν
δίνει, στην πραγματικότητα, στους
Αμερικανούς τη δυνατότητα να
τον «παρακολουθήσουν»: είναι ο
πρόεδρος που απάντησε σε λιγό-
τερες ερωτήσεις δημοσιογράφων
κατά τον τελευταίο αιώνα, με μόνες
εξαιρέσεις τον Ρίτσαρντ Νίξον και
τον (επίσης γηραιό και πάσχοντα
από Αλτσχάιμερ, στη δεύτερη προ-
εδρία του) Ρόναλντ Ρέιγκαν. 

Στην προηγούμενη προεκλογική
εκστρατεία του, ο Τζο Μπάιντεν
είχε αφήσει να εννοηθεί ότι σκε-
φτόταν να είναι πρόεδρος μιας
μόνο θητείας: ότι αποφάσισε να
κατέβει υποψήφιος σε προχωρη-
μένη ηλικία μόνο και μόνο για να
αποτραπεί μια εφιαλτική επανε-
κλογή του Τραμπ και ότι εννοούσε
να παίξει τον ρόλο γέφυρας ώστε
να έρθει στον Λευκό Οίκο η Κάμαλα
Χάρις ή κάποιος άλλος Δημοκρα-
τικός από τις νεότερες γενιές. Ωστό-
σο ο Τραμπ αποδεικνύεται, για την
ώρα, πολύ σκληρός για να πεθάνει
πολιτικά. Την επομένη των ενδιά-
μεσων εκλογών για το Κογκρέσο,
τον περασμένο Νοέμβριο, ύστερα
από την αποτυχία πολλών προβε-
βλημένων τραμπικών υποψηφίων,
θεωρείτο πολύ πιθανό να κερδίσει
το προεδρικό χρίσμα των Ρεπουμ-
πλικανών ο 44χρονος κυβερνήτης
της Φλόριντα, Ρον ντε Σάντις. Σή-
μερα, οι μετοχές του τελευταίου
πνέουν τα λοίσθια, ενώ ο Τραμπ
υπερισχύει δημοσκοπικά όλων των

ανθυποψηφίων του με τεράστια
διαφορά. Μάλιστα, η δημοτικότητά
του ανεβαίνει ύστερα από κάθε
καινούργια ποινική δίωξη που του
ασκούν εκλεγμένοι, Δημοκρατικοί,
εισαγγελείς. 

Είναι ακριβώς το φάντασμα της
επιστροφής Τραμπ που οδηγεί τους
Δημοκρατικούς να αποδεχθούν
την υποψηφιότητα Μπάιντεν ως
αναγκαίο κακό, ένα πικρό και ίσως
επικίνδυνο φάρμακο, που είναι
υποχρεωμένος κάποιος να καταπιεί
με κλειστή τη μύτη. Επιτέλους, ο
πολύπειρος πολιτικός κέρδισε τον
Τραμπ το 2020 και πιστώθηκε την
πέραν του αναμενομένου καλή επί-
δοση των Δημοκρατικών στις εν-
διάμεσες εκλογές, επομένως μπορεί

κανείς βάσιμα να ελπίζει ότι θα
κερδίσει ξανά το 2024. Με δεδομένο
ότι η αντιπρόεδρος Κάμαλα Χάρις
και άλλοι ανερχόμενοι αστέρες του
κόμματος μάλλον απογοήτευσαν
τα δυόμισι τελευταία χρόνια, καμία
άλλη υποψηφιότητα δεν εμφανι-
ζόταν περισσότερο υποσχόμενη.

Η λέξη-κλειδί
Αν και στο τρίλεπτο βίντεο της

περασμένης Τρίτης δεν εμφανιζό-
ταν καθόλου ο προκάτοχος του
Μπάιντεν, το αντι-Τραμπ στοιχείο
ήταν το κυρίαρχο. Η λέξη-κλειδί
ήταν «ελευθερία», με τον εν ενερ-
γεία πρόεδρο να εμφανίζει τους
τραμπικούς ως «εξτρεμιστές», που
απειλούν θεμελιώδη ατομικά δι-

καιώματα. Αποδέκτες αυτού του
μηνύματος ήταν κυρίως δύο κρί-
σιμες ομάδες του εκλογικού σώμα-
τος: οι μαύροι και οι γυναίκες. Στους
πρώτους απευθυνόταν η εικόνα
της Κετάνζι Μπράουν-Τζάκσον,
της πρώτης έγχρωμης που διορί-
στηκε στο Ανώτατο Δικαστήριο
από τον Μπάιντεν. Οσο για τις γυ-
ναίκες, οι αποφάσεις του Ανωτάτου
Δικαστηρίου και πολιτειών που
ελέγχονται από τους Ρεπουμπλι-
κανούς για τις αμβλώσεις, έκαναν
πιο εύκολη τη δουλειά του προ-
έδρου: όπως έδειξαν και οι ενδιά-
μεσες εκλογές, οι Ρεπουμπλικανοί
πληρώνουν μεγάλο πολιτικό τίμημα
για τις όποιες «επιτυχίες» τους στην
προσπάθεια περιορισμού του δι-

καιώματος των γυναικών να απο-
φασίζουν οι ίδιες για το σώμα τους.

Στα ατού των Δημοκρατικών
συγκαταλέγεται και η παράδοση,
καθώς ο κανόνας θέλει τον εκάστοτε
πρόεδρο να επανεκλέγεται για δεύ-
τερη θητεία. Ο απολογισμός των
δυόμισι προηγούμενων χρόνων ενι-
σχύει τις ελπίδες τους ότι ο Μπάιντεν
δεν θα αποτελέσει εξαίρεση: αστρο-
νομικό πρόγραμμα 1,9 τρισ. δολα-
ρίων για την αντιμετώπιση των επι-
πτώσεων της πανδημίας, άλλο ένα
τρισ. για την ενίσχυση των υποδο-
μών, φθηνότερα φάρμακα για τους
ηλικιωμένους και ελάφρυνση φοι-
τητικών χρεών, μεγάλη αύξηση του
ομοσπονδιακού κατώτατου μισθού
με παράλληλη αύξηση της φορολο-
γίας στις επιχειρήσεις, φιλική πο-
λιτική προς τα συνδικάτα. Στο με-
ταξύ, ο πληθωρισμός αποκλιμακώ-
νεται ενώ η ανεργία βρίσκεται στο
ναδίρ των τελευταίων 100 χρόνων.
Με αυτά και με αυτά, φαίνεται να
κυριαρχεί και πάλι στις κρίσιμες,
βιομηχανικές πολιτείες των Μεγά-
λων Λιμνών (Ουισκόνσιν, Πενσιλ-
βάνια, Μίσιγκαν) που έπαιξαν κα-
θοριστικό ρόλο στις δύο προηγού-
μενες αναμετρήσεις. 

Βέβαια, τίποτα δεν έχει ακόμη
κριθεί οριστικά. Εάν οι Ρεπουμπλι-
κανοί βρουν τελικά έναν νεότερο,
δυναμικό υποψήφιο στη θέση του
Τραμπ (οι δίκες του οποίου μπορεί
να εγκυμονούν απρόοπτα), η θέση
του Μπάιντεν θα είναι πιο δύσκολη.
Αρνητικό ρόλο θα έπαιζαν επίσης
ενδεχόμενες επιτυχίες της Ρωσίας
στον πόλεμο της Ουκρανίας ή μια
δυσμενής οικονομική συγκυρία,
σαν κι εκείνη που στέρησε, προς
γενική έκπληξη, τη νίκη στον «πλα-
νητάρχη» Μπους το 1992. Αλλωστε
και σήμερα, που τίποτα από αυτά
δεν διαγράφεται στον ορίζοντα, τα
προγνωστικά είναι αμφιλεγόμενα:
Η Wall Street Journal δίνει μικρό
προβάδισμα στον Μπάιντεν, ενώ
ο Economist και το Πανεπιστήμιο
του Χάρβαρντ βλέπουν να προηγεί-
ται ο Τραμπ. Στον ενάμιση χρόνο
που υπολείπεται μέχρι τις εκλογές,
όλα τα ενδεχόμενα μένουν ανοιχτά.
Ακόμη και μια επανεκλογή Τραμπ,
η οποία, για να αντιστρέψουμε τον
γνωστό αφορισμό του Μαρξ, θα
επιβεβαίωνε ότι την πρώτη φορά
η Ιστορία εκτυλίσσεται ως φάρσα
και τη δεύτερη ως τραγωδία.

Πικρό, αλλά αναγκαίο «σίκουελ»
Η επανάληψη της μονομαχίας Μπάιντεν εναντίον Τραμπ και η στάση των Δημοκρατικών απέναντι στον 80χρονο πρόεδρο

O πρόεδρος Μπάιντεν την περασμένη Τρίτη στον κήπο των ρόδων του Λευκού Οίκου. Ακόμη και οι μισοί ψηφοφόροι
του κόμματός του τον θεωρούν, σύμφωνα με τις δημοσκοπήσεις, πολύ ηλικιωμένο για να διεκδικήσει ξανά το αξίωμα
του προέδρου.

<<<<<<

Η αντιπρόεδρος
Κάμαλα Χάρις και άλλοι
ανερχόμενοι αστέρες
του κόμματος μάλλον
απογοήτευσαν τα δυό-
μισι τελευταία χρόνια.

<<<<<<

Είναι ήδη ο πιο ηλικιω-
μένος πρόεδρος που
γνώρισε ποτέ το αμερι-
κανικό έθνος· αν νικήσει
το 2024, θα είναι 82 ετών.
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Σεξιστική συμπεριφορά: «Η
συμπεριφορά που βασίζεται
στην πεποίθηση ότι ένα από
τα δύο φύλα είναι κατώτερο
από το άλλο, ειδικότερα, η
υποτιμητική μεταχείριση

γυναικών από τους άνδρες» αναφέρει χα-
ρακτηριστικά ο Μπαμπινιώτης. Έχοντας
λοιπόν υπόψη την έννοια της «σεξιστικής
συμπεριφοράς» εύλογα κάποιος θα μπο-
ρούσε να διερωτηθεί εάν τα ειρωνικά
σχόλια του προέδρου της Μεγάλης Τουρ-
κικής Εθνοσυνέλευσης Μουσταφά Σεντόπ
για την ηλικία και τις γνώσεις της προέδρου
της Βουλής Αννίτας Δημητρίου, στο πλαίσιο
μιας εμπρηστικής τοποθέτησης για το Κυ-
πριακό, εμπίπτουν σε αυτό που ονομάζουμε
«σεξιστική συμπεριφορά» ή σεξισμό. 

Ας δούμε τι έγινε: 
Ο πρόεδρος της Τουρκικής Εθνοσυνέ-

λευσης λειτουργώντας ως «άξιος» εκπρό-
σωπος του Αττίλα, επεχείρησε να νομιμο-
ποιήσει την τουρκική εισβολή, ενώπιον
των προέδρων κοινοβουλίων 42 κρατών,
περιλαμβανομένων της Ε.Ε. Παρέπεμψε

στο 1959-1960 και ισχυρίστηκε ότι «με
βάση τις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου» η
Τουρκία είναι εγγυήτρια δύναμη και ως
εκ τούτου το 1974, «επενέβη στο νησί για
να αποτρέψει αιματοχυσία του τουρκικού
‘λαού’». Στο πλαίσιο αυτής της προκλητικής,
πολιτικής του παρέμβασης, ο Τούρκος
αξιωματούχος φρόντισε να ειρωνευτεί την
Αννίτα Δημητρίου, υποστηρίζοντας ότι
«ίσως η ηλικία της δεν είναι αρκετά μεγάλη»,
ώστε να γνωρίζει το δήθεν «επεμβατικό
δικαίωμα» της Τουρκίας (intervention όπως
χαρακτήρισε την τουρκική εισβολή). 

Η Αννίτα Δημητρίου, δεύτερη τη τάξει
πολίτης της Κυπριακής Δημοκρατίας και
πρόεδρος του ΔΗΣΥ, απάντησε στις εμ-
πρηστικές τοποθετήσεις, υπενθυμίζοντας
ότι είναι πρόεδρος της Βουλής της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας και όχι της ε/κ κοινότητας.
Ωστόσο, δεν άρθρωσε λέξη επί της επιχει-
ρηματολογίας που ανέπτυξε ο Τούρκος
αξιωματούχος. Επέλεξε να εστιάσει την
προσοχή της στα ειρωνικά του σχόλια για
το νεαρό της ηλικίας και για τις γνώσεις
της, τα οποία ερμήνευσε ως σεξιστική συμ-

περιφορά, σημειώνοντας χαρακτηριστικά:
«Η ηλικία μου; Αλήθεια; Έχουμε σεξιστική
συμπεριφορά σε αυτήν την αίθουσα και
το αποδεχόμαστε;» διερωτήθηκε, εκφρά-
ζοντας απογοήτευση.  

Είναι βεβαίως γεγονός ότι ο πρόεδρος
της Τουρκικής Εθνοσυνέλευσης ειρωνεύ-
τηκε την Αννίτα Δημητρίου και επεχείρησε
να την εκθέσει για άγνοια σε σχέση με ου-
σιώδεις πτυχές του Κυπριακού, επικαλού-
μενος το νεαρό της ηλικίας της. Όπως
είναι, όμως, επίσης γεγονός, ότι η πρόεδρος
της Βουλής της Κυπριακής Δημοκρατίας
έχασε την ουσία, άφησε αναπάντητους
τους ισχυρισμούς του Τούρκου αξιωμα-
τούχου σε σχέση με το Κυπριακό και εστιά-
στηκε αποκλειστικά στα ειρωνικά του σχό-
λια για την ηλικία της, χαρακτηρίζοντάς
τα «σεξιστική συμπεριφορά». Γιατί η πρό-
εδρος της Βουλής επέλεξε να εξαντλήσει
την παρέμβασή της στα ειρωνικά σχόλια
Σεντόπ και να του επιτεθεί για σεξισμό,
αποφεύγοντας να αγγίξει καν την ουσία
των ισχυρισμών του προέδρου της Τουρ-
κικής Εθνοσυνέλευσης, μόνο η ίδια το

γνωρίζει. Αυτό που είναι βέβαιο είναι ότι
εισέπραξε συγχαρητήρια από το απολιτίκ
ακροατήριο των μέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης, το οποίο συνηθίζει να χειροκροτεί
την εικόνα, ανεξαρτήτως περιεχομένου.
Και δυστυχώς κατέδειξε, κι αυτό είναι το
χειρότερο, ότι σε αυτό το απολιτίκ ακρο-
ατήριο επενδύει για το μέλλον. 

Τι θα ανέμενε κανείς από την πρόεδρο
της Βουλής; Ουσιαστικό, σοβαρό και τεκ-
μηριωμένο πολιτικό λόγο. Να είναι σε θέση
να απαντήσει και επί της ουσίας στους
αβάσιμους ισχυρισμούς της Άγκυρας, επι-
κεντρωνόμενη στο ακροατήριο των προ-
έδρων του κοινοβουλίων και όχι στο απολιτίκ
ακροατήριο των μέσων κοινωνικής δικτύω-
σης. Να είναι σε θέση να εξηγήσει ότι το
καθεστώς εγγυήτριας δύναμης που επικα-
λείται η Τουρκία δεν νομιμοποιεί σε καμιά
περίπτωση δήθεν «επεμβατικά» δικαιώματα.
Πόσω μάλλον την κατοχή ενός κράτους
για μισό αιώνα. Να γνωρίζει και να είναι
σε θέση να επισημαίνει τη γνωμοδότηση
του νομικού τμήματος του Σ.Α. ΟΗΕ, σύμ-
φωνα με την οποία η Συνθήκη Εγγυήσεως

(άρθρο 3) «δεν δύναται λογικώς να ερμη-
νευθή ως παρέχον εις τους εγγυητάς από-
λυτον δικαίωμα επεμβάσεως διά της χρή-
σεως ενόπλου δυνάμεως εις περίπτωσιν
παραβιάσεως των διατάξεων της Συνθήκης». 

Αυτά θα ανέμενε κανείς από την πρόεδρο
της Βουλής. Και να μην εξαντλείται απο-
κλειστικά στην επιστράτευση της συμπε-
ριφοράς ενός Τούρκου αξιωματούχου ως
«σεξιστικής». Γιατί, σε κάθε περίπτωση,
η εντύπωση που δημιούργησε η Αννίτα
Δημητρίου είναι ότι η «σεξιστική συμπε-
ριφορά» αποτελεί το φύλλο συκής της δικής
της περιορισμένης πολιτικής επάρκειας,
να απαντήσει ουσιαστικά και τεκμηριω-
μένα. Μιας πολιτικής επάρκειας, η οποία
αν και γένους θηλυκού, δεν μετριέται με
το φύλο. Είτε την έχεις, είτε δεν την έχεις. 

Υγ. Κι αν δεν την έχεις, (την πολιτική επάρ-
κεια), φροντίζεις να την αποκτήσεις. Σύντο-
μα. Γιατί το 2028, για όσους επενδύουν σε
αυτό, δεν είναι μακριά. 

Η πολιτική επάρκεια, γένους θηλυκού, δεν μετριέται με το φύλο  
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Αν υπήρχαν Χρυσά Βατόμουρα για την κυ-
πριακή πολιτική πραγματικότητα (όπως τα
αντι-Όσκαρ για τις χειρότερες ταινίες της
χρονιάς) δύο πρόσωπα θα διεκδικούσαν με
αξιώσεις το βραβείο αυτή τη βδομάδα: Ο πρό-
εδρος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου

και ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ. Ο πρώτος γι’ αυτό που δήλωσε,
εντελώς ανερυθρίαστα, με αφορμή τις κυρώσεις που
επέβαλαν οι ΗΠΑ και το Ηνωμένο Βασίλειο σε Κυπρίους.
«Με ψύλλου πήδημα δεν πρέπει να αμαυρώνεται το όνομα
της Κύπρου» ήταν η δήλωσή του, η οποία στην καλύτερη
περίπτωση δηλώνει στενομυαλιά και στη χειρότερη κυνισμό.
Είναι εντυπωσιακό, πάντως, ότι ένας νομικός εγνωσμένου
κύρους παραμένει εγκλωβισμένος σε μια συντεχνιακή
λογική, ανίκανος να δει τη μεγάλη εικόνα. Να μην μπορεί
ν’ αντιληφθεί δηλαδή ότι το διακύβευμα δεν αφορά στο
τεκμήριο της αθωότητας κι ούτε βεβαίως στην έννοια του
δικαίου. Προφανώς οι κυρώσεις δεν είναι καταδικαστικές
αποφάσεις αλλά μονομερείς ενέργειες, οι οποίες ελέγχονται
για την αλήθεια των ισχυρισμών τους. Πέρα όμως από αυτή
τη στενή νομική ανάγνωση, εδώ υπάρχει ένα μεγάλο
πολιτικό θέμα: οι μειωμένες ηθικές αντιστάσεις. Αυτό, που
με πολιτικούς όρους, ονομάσαμε ηθικό έλλειμμα και αφορά
τόσο στο εμπόριο διαβατηρίων όσο και σε άλλες υπηρεσίες
που κόλλησαν στην Κύπρο την ταμπέλα του «πλυντηρίου».
Ο κύριος Χρίστος Κληρίδης οφείλει να γνωρίζει ότι μια
χώρα με σημαία ευκαιρίας (στη συνείδηση των Ευρωπαίων
εταίρων και όχι μόνο) δεν νομιμοποιείται να μιλά για στο-
χοποίηση ή για κυνήγι μαγισσών. Οπωσδήποτε, δε, είναι
ανεπίτρεπτο ο πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου να
αναφέρεται σε «ψύλλου πήδημα», όταν στο επίκεντρο της
ιστορίας βρίσκεται το κύρος της χώρας μας και η αξιοπρέπεια
του λαού μας. 

Το Χρυσό Βατόμουρο δικαιωματικά έπρεπε να αποδοθεί
στον κ. Χρίστο Κληρίδη, πλην όμως ο εχθρός του γελοίου
είναι το γελοιωδέστερο. Έτσι, στη χώρα του Υπαρκτού
Σουρεαλισμού προέκυψε μια εξίσου ισχυρή υποψηφιότητα,
του Νικόλα Παπαδόπουλου, ο οποίος τελικά μόνο για λίγο
καιρό ξαποσταίνει και ξανά προς τη δόξα τραβά. Ιδού το
απαύγασμα της πολιτικής σκέψης ενός πολιτικού που διεκ-
δίκησε την προεδρία της Δημοκρατίας και σήμερα κυβερνά
από το παρασκήνιο: «Το μοντέλο τεχνητής νοημοσύνης
GPT-4, με πληροφόρηση που χρονολογείται ως το Σεπτέμβριο
του 2021, καταλαβαίνει ξεκάθαρα ότι η Τουρκία προωθεί
λύση δύο κρατών στο Κυπριακό. Ίσως πρέπει να συμβου-
λευτούν αυτό το εργαλείο ορισμένοι κύκλοι, εντός και
εκτός Κύπρου, που ακόμα και σήμερα κάνουν πως δεν
το καταλαβαίνουν». Πρόκειται αναμφίβολα για σύμπτωμα
ακραίου πολιτικού σουρεαλισμού. Αν ο χαρακτηρισμός
είναι βαρύς ευχαρίστως να τον αποσύρω, με την προϋπό-
θεση φυσικά ότι ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ θα ξεκαθαρίσει
πως ήταν ένα (ατυχές έστω) αστείο στο Twitter σε κάποια
φάση που βαριόταν κι έψαχνε κάτι νόστιμο να πει. Δια-
φορετικά, εάν επιμένει στην ανεκδιήγητη θεωρία του,
ισχύει μάλλον αυτό που έγραψε ένα Troll με βιτριολικό
χιούμορ: «Φίλε Νικόλα, είτε σε χακάραν είτε ήταν πόμπες
τα ποτά στο πάρτι σου και ακόμα δεν έφερες το νου σου».
Γελάμε, γιατί αν πάρουμε σοβαρά αυτά που συμβαίνουν
θα κτυπάμε το κεφάλι μας στον τοίχο. Είναι δυνατόν σε
μια χώρα που βιώνει την αναπηρία της κατοχής επί σχεδόν
μισό αιώνα, ο ηγέτης ενός ιστορικού κόμματος να χρησι-
μοποιεί το GPT-4 για ν’ αντλήσει πολιτικά επιχειρήματα;
Αν αυτό δεν είναι κατάντια, αναρωτιέμαι πόσο μακριά
είναι ακόμα ο πάτος της κατηφόρας;

Όσα συμβαίνουν στη δημόσια σφαίρα δηλώνουν την
κρίση της πολιτικής στην Κύπρο. Μιας χώρας που αποθεώνει
το χρήμα και ξεπλένει μέσα από την κοινωνική κολυμβήθρα
όσους καταφέρνουν να «αξιοποιήσουν» τις ευκαιρίες για
πλουτισμό. Ενός κράτους που αποθεώνει τη λογική «ο
σκοπός αγιάζει τα μέσα» αρκεί τα μέσα να αποδίδουν ζεστό
χρήμα. Ενός λαού με ελλειμματική παιδεία, που χειροκροτεί
πολιτικούς μικρού βεληνεκούς αρκεί να του χαϊδεύουν τα
αφτιά. Δεν ξέρω ποια είναι η απάντηση του GPT-4 στο ερώ-
τημα «τι είναι η πατρίδα μας;» αλλά πολύ φοβάμαι πως βρι-
σκόμαστε ενώπιον μιας δυστοπικής πραγματικότητας, η
οποία μας δίνει συχνά αφορμές για να κάνουμε πλάκα,
αλλά δεν έχει δυστυχώς καθόλου πλάκα. 

Συμπτώματα Υπαρκτού
Σουρεαλισμού

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Κάνεις μια ανάρτηση στην οποία προ-
σαρμόζεις τα γεγονότα στα μέτρα σου
και θεωρείς πως έτσι ξεμπερδεύεις με
την Ιστορία. Απλό, βολικό και εύκολο.
Αυτό έπραξε και ο κ. Χρύσης Παντελί-
δης, ο οποίος με αφορμή τη 19η επέτειο

από το δημοψήφισμα για το Σχέδιο Ανάν, είπε να
μοιραστεί στα ΜΚΔ τον «πανηγυρισμό» του για το
Μεγάλο Όχι. «Αυτήν την απόφαση του 76% των Κυ-
πρίων που διέσωσε (κατά τον κ. Παντελίδη) την Κυ-
πριακή Δημοκρατία και που επέτρεψε (κατά τον κ.
Παντελίδη) την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και που απέτρεψε (κατά τον κ. Παντελίδη) την υπο-
βάθμιση της Κύπρου σε τουρκικό προτεκτοράτο». Η
εν λόγω ανάρτηση έπεσε και στην αντίληψη του κ.
Κωνσταντίνου Πετρίδη, ο οποίος φρόντισε να διορ-
θώσει πως «η ένταξη στην Ε.Ε. δεν έγινε λόγω του
Όχι΄, αλλά λόγω των χειρισμών Κληρίδη και της προσ-
δοκίας της Ε.Ε. για λύση με βάση το σχέδιο Ανάν». Η
διόρθωση ωστόσο του κ. Πετρίδη δεν έφτασε μέχρι
το βάθος του προβλήματος, διότι το βαθύτερο πρόβλημα
είναι πως η σκληρή αλήθεια για το τι είχε συμβεί με
το Σχέδιο Ανάν και την τότε περιρρέουσα ατμόσφαιρα
που δημιούργησε η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου
προκειμένου να δυναμιτίσει την αποδοχή του, δεν
λέχθηκε ποτέ μέχρι σήμερα. Όπως δεν λέχθηκε ποτέ
πόσο βαριές παραμένουν οι ευθύνες του ΑΚΕΛ, το
οποίο ουδέποτε τις αναγνώρισε ως τέτοιες, στην
απόρριψη του Σχεδίου Ανάν. Μήπως λοιπόν ο κ. Παν-
τελίδης, καθώς και όσοι ελαφρά τη καρδία διαχώριζαν
τότε τους πολίτες σε πατριώτες και προδότες, αντί
να κάνουν πανηγυρικές αναρτήσεις θα ήταν πιο χρή-
σιμο να διερωτηθούν κατά πόσο η κοινή γνώμη έτυχε
πράγματι αντικειμενικής, σφαιρικής και δίκαιης πλη-
ροφόρησης σχετικά με το εν λόγω Σχέδιο και κατά
πόσο η απόρριψή του ήταν τελικά σε μεγάλο βαθμό
προϊόν πολιτικής χειραγώγησης; 

Λίγες μέρες μετά την ανάρτηση του κ. Παντελίδη,
καλεσμένος στο podcast «Pints of Politics» ήταν ο κ.
Παπαπέτρου με θέμα το Ανάν και το Κυπριακό σήμερα.
Ο κ. Παπαπέτρου περιγράφοντας την τότε περιρρέουσα
ατμόσφαιρα είπε ξεκάθαρα πως «επρόκειτο για πε-
ριορισμό της ελευθερίας της έκφρασης και πως μόνο
μια φωνή ακουγόταν. Οποιαδήποτε άλλη φωνή τασ-
σόταν υπέρ του Σχεδίου, έπρεπε να σπιλωθεί, να τη
συκοφαντήσουν και να παρουσιαστεί ως προϊόν προ-
δοσίας ή εξαγοράς». Ανέφερε μάλιστα ως παράδειγμα
το «κόψιμο» ακόμα και του Αλβάρο Ντε Σότο από το
ΡΙΚ, όταν ο ίδιος πρότεινε να πάει στο κρατικό κανάλι
για να επεξηγήσει το περιεχόμενο του Σχεδίου. Είναι
λοιπόν μέσα σε αυτή την ατμόσφαιρα των συναισθη-
ματικών «εκβιασμών», των καθοδηγούμενων ερμηνειών
και μιας «εθνικιστικής υστερίας» που κλήθηκε ο απλός
κόσμος να αποφασίσει τι θα ψηφίσει στο δημοψήφισμα;
Και είναι αυτό το Μεγάλο Όχι που γιορτάζει με πα-
νηγυρικές αναρτήσεις σήμερα ο κ. Παντελίδης; Το
ενδεχόμενο της χειραγώγησης του κόσμου προς την
κατεύθυνση του Όχι προφανώς δεν του έχει περάσει
ποτέ από το μυαλό ώστε να οδηγηθεί σε κάποιους
βαθύτερους προβληματισμούς που να αφορούν στις
γενεσιουργούς του αιτίες. Το Σχέδιο Ανάν ήταν για
πολλούς λόγους –κυρίως για την υποστήριξή του από
τον διεθνή παράγοντα, την κατοχύρωσή του μέσω
των ευρωπαϊκών θεσμών, τη δυναμική αντίδραση
των Τουρκοκυπρίων εναντίον του Ντενκτάς και τον
παραμερισμό εν τέλει του Ντενκτάς– μια ιστορική
συγκυρία το momentumτης οποίας το χάσαμε οριστικά.
Και δυστυχώς οι λόγοι για τους οποίους το χάσαμε
όχι μόνο δεν έτυχαν της πρέπουσας ανάλυσης, αλλά
εξακολουθούν, αν κρίνουμε από την ανάρτηση του
κ. Παντελίδη, να καθορίζουν την τύχη μας. «Τίποτα
δεν άλλαξε από το Ανάν» είπε ο κ. Παπαπέτρου. «Πα-
ραμένουμε το ίδιο αρνητικοί» εξήγησε «το ίδιο “ηρωικοί”
και περιμένουμε να πάνε οι πολιτικοί μας ηγέτες στο
εξωτερικό για να κατακεραυνώσουν τους Τούρκους
αντιπάλους μας, αναρτώντας σχετικά βίντεο. Χωρίς
ωστόσο στο βάθος να υπάρχει πραγματική διάθεση
για ουσιαστικές τομές που θα ανοίξουν τον δρόμο»
κατέληξε. Υπάρχει μήπως νοήμων πολίτης που θα
διαφωνήσει μαζί του; Really;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Το Μεγάλο Όχι

elenixenou11@gmail.com
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Διαδηλωτές διαμαρτύρονται κατά της επίσκεψης της Ιταλίδας πρωθυπουργού Τζιόρτζια Μελόνι στο Λον-
δίνο στις 27 Απριλίου. Η κα Μελόνι είχε συνομιλίες με τον Βρετανό πρωθυπουργό Ρίσι Σούνακ. 

Ο χαμένος τα debates δεν τα φοβάται, εξ
ου και η εμμονή του κ. Αλέξη Τσίπρα για
μια επιπλέον «τηλεοπτική μονομαχία».

Θυμίζει λίγο τους χαμένους στην πόκα, που πι-
στεύουν ότι την επόμενη φορά θα γυρίσει ο τρο-
χός... Από την άλλη πλευρά, ο πρώτος στις δη-
μοσκοπήσεις κ. Κυριάκος Μητσοτάκης δεν έχει
κανέναν λόγο να εκτεθεί σε μια επιπλέον δοκι-
μασία. Μάλλον δεν φοβάται την αντιπαράθεση
με τον αρχηγό της αξιωματικής αντιπολίτευσης·
το έκανε πολλάκις στη Βουλή την προηγούμενη
τετραετία και, μάλιστα, με έκδηλη χαρά. Η
άρνηση στην εμμονική έκκληση του ΣΥΡΙΖΑ
για το τετ α τετ τον βολεύει διττώς. Πρώτον,
ελαχιστοποιεί το ρίσκο για κάποια στραβή –
όσα φέρνει η ώρα, δεν τα φέρνει η τετραετία
όλη. Δεύτερον, αφήνει τον κ. Τσίπρα να εκτίθεται
στα μάτια των δυνάμει μετεκλογικών εταίρων
του. Λογικώς ο κ. Νικος Ανδρου-
λάκης θα σκεφθεί, «αφού δεν
θέλει να μιλάμε στα debates,
θα μας αφήνει να μιλάμε στο
υπουργικό συμβούλιο;».

Παρ’ όλα αυτά, υπάρχει πρό-
βλημα με τις «τηλεοπτικές μο-
νομαχίες». Κατ’ αρχάς, με έξι
πολιτικούς αρχηγούς, δεν είναι
μονομαχίες, αλλά πολυμαχίες.
Δεύτερον: στη μεταφορά του
debate από την Εσπερία παρει-
σέφρησε ο δαίμων της μετά-
φρασης και ο «διάλογος» ή η
«συζήτηση» έγινε «μονομαχία».
Συνεπώς, είναι λογικό να τα
μπερδεύει ο κ. Τσίπρας, και λόγω της γνώσης
αγγλικών, και λόγω της «πολεμικής παράδοσης»
που έχει το κόμμα του.

Το τρίτο και βασικό πρόβλημα είναι ότι τα
debates γίνονται για εικόνα της πολιτικής και
όχι για την ουσία της. Για μία μέρα όλες οι ενη-
μερωτικές εκπομπές γίνονται κάτι σαν το «My
Style Rocks»· τι φορούσαν οι πολιτικοί και οι
τηλεπαρουσιαστές, πώς κοίταξε ο ένας την άλλη,
τι μπηχτές άφησαν κ.λπ. Λογικό, διότι σε δύο
ώρες δεν μπορούν να αναλυθούν τα πολλά και
πολύπλοκα προβλήματα του τόπου, και σε 90
δεύτερα ουδείς πολιτικός αρχηγός μπορεί να
εξηγήσει τι ακριβώς θα κάνει με την Τουρκία,
ακόμη και αν κατέχει τις «επιστολές του Ιησού»

με ακριβείς οδηγίες. Υπάρχει όμως κι ένα τέταρτο
ζήτημα, το οποίο ουδέποτε διανοηθήκαμε να
ρωτήσουμε: σε αυτά τα debates, ποιος είναι ο
προσκαλών και ποιος ο προσκεκλημένος; Το
ερώτημα δεν είναι φιλολογικό, ούτε αφορά
κάποια υποπαράγραφο των σπουδών επικοινω-
νίας. Εχει να κάνει με το ποιος ορίζει τους κανόνες
του παιγνιδιού.

Μέχρι τώρα τα debates είναι κάτι σαν τον
νόμο περί ευθύνης υπουργών. Πολιτικοί κερνούν,
πολιτικοί πίνουν και οι δημοσιογράφοι καλούνται
ως δευτεραγωνιστές σε ένα έργο που έχουν γρά-
ψει, σκηνοθετήσει και έχουν κάνει κάστινγκ οι
πρωταγωνιστές. Συνεδριάζει μια διακομματική
επιτροπή, η οποία δέχεται τα αιτήματα και των
πολιτικών αρχηγών (π.χ. ο ΣΥΡΙΖΑ ζήτησε δύο),
αλλά και των... δημοσιογράφων, όπως έγινε το
2015 όταν οι συμμετέχοντες δημοσιογράφοι ζή-

τησαν και το... αφεντικό απο-
δέχθηκε μία επιπλέον ενότητα
ελεύθερων ερωτήσεων.

Κατά τα άλλα, η διακομμα-
τική αποφασίζει: πότε θα γίνουν
τα debates· τα όρια χρόνου των
απαντήσεων, αλλά και των ερω-
τήσεων· τους κύκλους «συζή-
τησης»· ποιοι θα προσκληθούν
κ.λπ. Οι Ενώσεις Συντακτών
είναι απούσες. Βρίσκονται στο
κοινό που παρακολουθεί και
πάλι καλά που δεν εκδίδουν
κάποια ανακοίνωση λέγοντας
«δεν μάθαμε τίποτε από την
περίφημη τηλεμαχία...». Μήπως

πρέπει, επιτέλους, να αποκτήσουν λόγο; Στο
κάτω κάτω της γραφής, τα debates δεν αφορούν
μόνο τους πολιτικούς που συμμετέχουν. Αφορούν
και τη δημοσιογραφία.

Την περασμένη Κυριακή, ο Αλέξης Παπαχελάς
έγραφε ότι εμείς οι δημοσιογράφοι έχουμε κα-
κομάθει τους πολιτικούς, επειδή πολλοί συνά-
δελφοι δείχνουν «κατανόηση» στις «αγωνίες»
τους: «“Να κάνουμε συνέντευξη, αλλά μόνο γρα-
πτή”, “να βάλετε αυτόν τον τίτλο που σας προ-
τείνουμε”, “μα είναι ερωτήσεις αυτές που θέλετε
να κάνετε; Είναι όλες πολύ επιθετικές, τι θέλετε,
να με καταστρέψετε;”» («Καθημερινή», 23.4.2023).
Ας θεωρήσουμε, λοιπόν, τα debates κορωνίδα
αυτής της διαδικασίας.

Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Οι κανόνες των debates

<<<<<<

Πολιτικοί κερνούν,
πολιτικοί πίνουν και
οι δημοσιογράφοι
καλούνται ως δευτερα-
γωνιστές σε ένα έργο
που έχουν γράψει,
σκηνοθετήσει και
έχουν κάνει κάστινγκ
οι πρωταγωνιστές.
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Α υτή η υπόθεση με το «ντιμ-
πέιτ» έχει αρχίσει να με προ-
βληματίζει. Και επειδή τα

προβλήματα που θέτει ο ανθρώπινος
νους οξύνουν τη σκέψη μου, σκέ-
φτομαι ότι θα μου λείψει όταν με
το καλό γίνουν οι εκλογές. Ευτυχώς
θα ακολουθήσουν και δεύτερες,
οπότε θα μπορέσουμε να ανανεώ-
σουμε τον προβληματισμό μας για
το πώς μπορεί να γίνει ένα ντιμπέιτ
έως τον Ιούλιο. Μετά βλέπουμε. Ολο
και κάτι θα βρεθεί.

Για καιρό αναρωτιόμουν για ποιον
λόγο δεν έχουμε βρει μια ελληνική
λέξη για το «ντιμπέιτ». Κι ας μην
είναι ακριβής μετάφραση. Θα μπο-
ρούσαμε να το πούμε «δημόσια αν-
τιπαράθεση απόψεων», φέρ’ ειπείν.
Είναι λίγο μακρύ, δεν έχω αντίρρηση.
Και έχει και ένα μειονέκτημα: Πα-
ράγει σημασία και δημιουργεί προσ-
δοκίες στον ψηφοφόρο. Περιμένει
να αντιπαρατεθούν οι απόψεις των
υποψηφίων. Κάτι που τους δυσκο-
λεύει, ιδιαίτερα αν δεν έχουν από-
ψεις. Ενώ το «ντιμπέιτ» είναι μια
λέξη που δεν έχει άμεσο εννοιολο-
γικό αντίκρισμα. Ακούγεται σαν
κάτι ελαφρώς εξωτικό, σχεδόν μα-
γικό. Παραπέμπει σε αμερικανικές
εκλογές. Κοινώς ανεβάζει το επίπεδο
της χώρας.

Και δίνει την ευκαιρία στους
υποψηφίους να διαφωνούν για τον

τρόπο που θα γίνει το «ντιμπέιτ».
Ημέρες τώρα, προσπαθούν να ερ-
μηνεύσουν τη σημασία της λέξης.
Και τρεις εβδομάδες πριν από τις
εκλογές είναι το μεγάλο θέμα, ση-
μαντικότερο κι από τις ίδιες τις εκλο-
γές. Τόσο που σκέφτομαι μήπως
μετά την ανακοίνωση των αποτε-
λεσμάτων θα έπρεπε να ακολουθή-
σει ένα «ντιμπέιτ», ώστε όσοι εξ αυ-
τών βρουν μια θέση στη Βουλή να
μπορούν να κρίνουν τους ψηφο-
φόρους τους.

Ο κ. Τσίπρας ζητάει μια μονο-
μαχία με τον κ. Μητσοτάκη. Ελπίζει
ότι θα κερδίσει κάτι από το χαμένο
έδαφος; Ή μήπως διαισθάνεται ότι
είναι η τελευταία του ευκαιρία να
εμφανιστεί στο πανελλήνιο ως αξιό-
πιστος διεκδικητής της εξουσίας;
Με την τέχνη του διαλόγου, σε οποι-
αδήποτε γλώσσα, δεν έχει καλές
σχέσεις. Για να κάνεις διάλογο θα
πρέπει να έχεις καλές σχέσεις με
την πραγματικότητα, που είναι ο
τελικός κριτής των επιχειρημάτων.
Ελπίζει όμως να παρασύρει τον κ.
Μητσοτάκη σε μια ανταλλαγή εξυ-
πνακισμών, οι οποίοι αδικούν τη
νοημοσύνη του κοινού.

Ο κ. Μητσοτάκης αντιπροτείνει
ένα «ντιμπέιτ» με όλους τους πολι-
τικούς αρχηγούς – όχι και των πε-
νήντα σχημάτων, βέβαια. Αυτό δεν
το θέλει ο κ. Τσίπρας, διότι έτσι θα

αποκαλυφθεί ότι δεν μπορεί να συ-
νομιλήσει με τις πολιτικές δυνάμεις
με τις οποίες ελπίζει ότι θα συγκρο-
τήσει την «προοδευτική» συμμαχία.
Ο Βαρουφάκης τον βδελύσσεται, ο
Κουτσούμπας απολαμβάνει το γκου-
λάγκ της ιδεολογίας του. Περισσεύει
ο Ανδρουλάκης με τον φτωχοπρο-
δρομισμό της σοσιαλδημοκρατίας.
Οι αριθμοί μπορεί να μη βγαίνουν,
όμως οι αριθμοί δεν μετρούν στο
«ντιμπέιτ». Μετράει η ικανότητα
των πολιτικών να έχουν μελετήσει
τις ερωτήσεις των δημοσιογράφων,
για τις οποίες έχουν συμφωνήσει,
και να δώσουν τη σωστή απάντηση.
Κάτι σαν πανελλήνιες εξετάσεις.

Ολη αυτή η υπόθεση με τα «ντιμ-
πέιτ» με κάνει να νοσταλγώ το
υπερθέαμα που υπήρξαν κάποτε
οι εκλογές στη δημοκρατία μας.
Τότε τουλάχιστον το διασκεδάζαμε.
Τσακωνόμασταν για τους αριθμούς
της λαοθάλασσας. Θυμάμαι το τέρας
του Λοχ Νες που είχε συγκεντρώσει
στην Αθήνα ο Ανδρέας Παπανδρέ-
ου. Το πλήθος έφτανε ώς τους Αμ-
πελοκήπους από τη μία και το Πε-
δίον του Αρεως από την άλλη. Δεν
με συγκίνησε ποτέ η ρητορεία του.
Το ταλέντο του ήταν ότι την ξύλινη
γλώσσα του την έκανε να μοιάζει
χλωρή. Ηταν «μπαλκονάτος».
«Μπαλκονάτος» δεν ήταν ο Γεώρ-
γιος Ράλλης. Ομως το «δεν θέλω

ου...», που είπε στο Ηράκλειο Κρή-
της, έμεινε ιστορικό. Θυμάμαι τον
Κύρκο στην Ομόνοια με τη σχεδόν
τραγουδιστή φωνή του να λέει ότι
«δεν έχουμε καταφέρει να παρά-
γουμε ούτε ένα ελληνικό ρουλε-
μάν». Ηταν καλός ρήτορας ο Κύρ-
κος. Απλώς δεν εξελέγη βουλευτής.
Αφησα τελευταίο τον Κωνσταντίνο
Καραμανλή, τον Κανονικό. Δεν
ήταν καλός ρήτορας, με τη σερ-
ραϊκή προφορά του έπρεπε να απο-
κρυπτογραφήσεις τα συνθήματα.
Ομως ήταν ο Καραμανλής. Ολοι
ξέραμε, ακόμη κι αν δεν τον ψη-
φίζαμε, πως σ’ αυτόν οφείλουμε
τη δημοκρατία μας.

Δεν θέλω να συγκρίνω το επίπεδο
των πολιτικών τού όχι και πολύ μα-
κρινού τότε με το τώρα. Οι τότε
ήσαν χαρακτήρες, ένας κι ένας. Και
παρότι ή επειδή είχαν ζήσει την εμ-
πειρία του Εμφυλίου και της δικτα-
τορίας, είχαν αποκτήσει την καλ-
λιέργεια που τους επέτρεπε να χει-
ραγωγούν τη δύναμη του χαρακτήρα
τους. Και αυτή, ο σεβασμός στη δη-
μοκρατία, τους επέτρεπε να συνεν-
νοηθούν. Σήμερα η συνεννόηση
μοιάζει με ουτοπία. Εδώ δεν μπορούν
να συμφωνήσουν για το «ντιμπέιτ».
Πώς θα συμφωνήσουν για να μας
κυβερνήσουν, αυτοί τουλάχιστον
που μας προτείνουν κυβερνήσεις
συνεργασίας.

Ντιμπέιτ αντί για εκλογές
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Μ ε αφορμή την αρνητική
δημοσιότητα των τελευ-
ταίων εβδομάδων γύρω από

τα φαινόμενα βίας εις βάρος δημό-
σιων λειτουργών, αλλά και κατα-
στάσεις ανομίας και αυθαιρεσίας
που έχουν λάβει τεράστιες διαστά-
σεις στο νησί της Μυκόνου, προ-
καλώντας την παρέμβαση του ει-
σαγγελέα του Αρείου Πάγου αλλά
και του ίδιου του πρωθυπουργού,
θα πρέπει, δυστυχώς, να επαναλά-
βουμε κάποιες αυτονόητες αλήθει-
ες.

Κατ’ αρχάς, οι αυθαιρεσίες που
έχουν δει το φως της δημοσιότητας
στη Μύκονο δεν είναι σημερινά
φαινόμενα. Δεν «χτίστηκαν» σε μία
ημέρα οι παραλίες του νησιού. Ούτε
φυσικά συμβαίνει μόνο στη Μύκο-
νο. Συμβαίνουν και σε άλλες πε-
ριοχές της χώρας, ίσως όχι στον
ίδιο βαθμό, αλλά σίγουρα δεν «που-
λάνε» όσο πουλάει το brand Μύ-
κονος.

Τρία τα προβλήματα και αντί-
στοιχες οι λύσεις που πρέπει να
αναζητήσουμε: χρήσεις γης, στε-
λέχωση πολεοδομιών, αλλά και χω-
ρητικότητα των τουριστικών μας
προορισμών.

Οι χρήσεις γης αποτελούν αναμ-
φίβολα τον μεγάλο ασθενή διαχρο-
νικά, με δεδομένη και την αγάπη
μας στην Ελλάδα για την εκτός σχε-

δίου δόμηση, σχέση λατρείας που
ανατροφοδοτείται και από εμάς,
ως πολίτες.

Τι κτίζουμε, πού το κτίζουμε και
πώς το κτίζουμε, είναι κάτι που συ-
στηματικά, ίσως και εκούσια αγνο-
ούσαμε, ενώ οι δυσκαμψίες, οι κα-
θυστερήσεις στις εγκρίσεις πολε-
οδομικών μελετών και οι ιδεοληψίες
συγκεκριμένων ομάδων (εντός και
εκτός υπουργείων) οδήγησαν πολ-
λές περιοχές σε καταστροφή. Σε
αυτές όπου η «ανάπτυξη» δεν πε-
ρίμενε τα αργά αντανακλαστικά
της δημόσιας διοίκησης και βρήκε
τρόπους να προχωρήσει μόνη της,
τις περισσότερες φορές χωρίς καμία
ορθολογική και βιώσιμη διαχείριση.
Αλλωστε η πολυνομία, ειδικά στην
πολεοδομική της... έκδοση, είναι
γνωστή στη χώρα.

Θα μπορούσαμε να αισιοδοξού-
με, πάντως, έστω και τώρα, με την
πολύ σημαντική πρωτοβουλία του
ΥΠΕΝ για ένταξη στο Ταμείο Ανά-
καμψης των τοπικών πολεοδομικών
σχεδίων για όλη την Ελλάδα, αν
και αυτά δεν πήγαιναν με τους ρυθ-
μούς που τέτοια εμβληματικά για
τη χώρα έργα προχωράνε, πέρα και
πάνω από τις όποιες προσπάθειες
υπουργείου, ΤΕΕ ή του Δήμου Μυ-
κόνου που έχει κινήσει τις διαδι-
κασίες για το δικό του ειδικό πο-
λεοδομικό σχέδιο.

Και δεν είναι μόνον οι τουριστι-
κοί προορισμοί, αλλά και οι περιοχές
στις οποίες αναπτύχθηκαν άναρχα,
ελλείψει σχεδίων και υποδομών,
βιομηχανικές ζώνες. Και εκεί τα
αδιέξοδα είναι προ των πυλών, αν
δεν έχουν ήδη διαβεί τις πύλες αυ-
τές.

Δεύτερο ζήτημα, η προφανής,
διαχρονική υποστελέχωση (έως και
καθόλου στελέχωση) των πολεο-
δομιών στη χώρα. Και το πρόβλημα
γίνεται ακόμη πιο δυσεπίλυτο, όταν
μιλάμε για τέτοια νησιά, στα οποία
ακόμη και οι νεοδιορισμένοι μη-
χανικοί της πρόσφατης προκήρυξης
13Κ αδυνατούν στην πράξη να ζή-
σουν λόγω των γνωστών προβλη-
μάτων στέγασης, κόστους ζωής
κ.λπ.

Γιατί αν είχαμε ικανούς μηχα-
νισμούς ελέγχου τόσο στη φάση
υποβολής των αδειών όσο και στη
φάση της κατασκευής, θα μπορού-
σαμε να προλάβουμε καταστάσεις,
οι οποίες όμως δύσκολα μαζεύονται
αφού κατασκευαστούν. Συνεπώς
ναι, οι πολεοδομίες θέλουν προσω-
πικό και ιδίως σε τέτοιες περιοχές,
θα πρέπει να έχουν την έδρα τους
εκεί, τοπικά και όχι κεντρικοποι-
ημένα.

Τρίτο ζήτημα, η φέρουσα ικα-
νότητα κάθε τόπου. Τελικά, πόσο
τουρισμό χωράει η Μύκονος, η Σαν-

τορίνη, αλλά ακόμη και η Αθήνα ή
τα Τρίκαλα; Πώς μπορούμε να δια-
σφαλίσουμε τη διατήρηση της φυ-
σιογνωμίας των νησιών ή και των
πόλεών μας από τον υπερτουρισμό,
τα υπεράριθμα τουριστικά κατα-
λύματα βραχυχρόνιων μισθώσεων
και την υπερβολική κίνηση, δόμηση,
κατανάλωση, που όλα τα παραπάνω
δημιουργούν; Τελικά, αντέχουν τό-
ση «ένταση» αυτές οι περιοχές αλλά
και οι υποδομές τους; Αποψή μου
είναι πως όχι, αλλά με αφορμή τη
νομοθετική αρχή που έγινε για τον
παρεμβατικό ρόλο και λόγο των
δημοτικών αρχών στο θέμα των
βραχυχρόνιων μισθώσεων, θεωρώ
πως κάτι αντίστοιχο πλέον πρέπει
να εφαρμοστεί και σε τέτοιους προ-
ορισμούς. Να βάλουμε ένα όριο που
συσχετίζεται με τον πληθυσμό, την
έκταση, τη φυσιογνωμία, αλλά βα-
σικά με τη βιώσιμη ανάπτυξη κάθε
περιοχής. Και τότε η Αυτοδιοίκηση
μπορεί και θα αναλάβει τις ευθύνες
της, στεκόμενη στο ύψος των πε-
ριστάσεων.

Εχουμε δουλειά μπροστά μας,
αλλά πρέπει να την κάνουμε προ-
κειμένου να μην παριστάνουμε
τους έκπληκτους, με αντίστοιχες
καταστάσεις στο μέλλον.

Ο κ. Δημήτρης Παπαστεργίου είναι δή-
μαρχος Τρικκαίων, πρόεδρος της ΚΕΔΕ.

Χρήσεις γης, ο διαχρονικός ασθενής
Tου  ΔΗΜΗΤΡΗ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ

Τα καθαρά μηνύματα
είναι αυτά που πείθουν

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Λίγοι είναι οι ψηφο-
φόροι των κομμά-
των εξουσίας, και όχι
διαμαρτυρίας, που
θέλουν να παίξουν
«μπιλιάρδο» όταν

πάνε στην κάλπη να ψηφίσουν.
Οι περισσότεροι θέλουν να ξέρουν
τι ακριβώς θα τους προκύψει το
βράδυ της Κυριακής: αυτοδύναμη
κυβέρνηση, κυβέρνηση συνεργα-
σίας, κυβέρνηση ανοχής, οικου-
μενική, τι; Τα καθαρά μηνύματα
είναι αυτά που πείθουν. Ειδικά σε
μια χώρα που έχει περάσει πολλά.
Ενα μεγάλο μέρος της μεσαίας τά-
ξης φοβάται πολύ την αστάθεια,
την περιπέτεια. 

Η ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ δεν εκ-
πέμπει ένα σαφές μήνυμα. Δεν εί-
ναι, βέβαια, στην κουλτούρα της,
γιατί έχει βγει από ένα περιβάλλον
όπου τα θέματα συζητούνται και
ξανασυζητούνται μέχρι η ζύμωση
να κινδυνεύει να μοιάζει με απο-
σύνθεση. Το 2015 το μήνυμα ήταν
καθαρό, γιατί στηριζόταν στον θυ-
μό και στο «Οχι» στα μνημόνια,
στην τρόικα και σε όλα τα συναφή.
Σήμερα υπάρχει θυμός, αλλά όχι
όσος τότε. Ούτε και η ελπίδα ότι
μπορεί τα πράγματα να αλλάξουν
με ένα μαγικό ραβδί· αυτή η χίμαιρα
πέθανε το καλοκαίρι του 2015. 

Λείπει το καθαρό μήνυμα. Οι
ψηφοφόροι έχουν μπερδευτεί. Η
ιδέα μιας κυβέρνησης συνεργασίας
με τον κ. Βαρουφάκη μοιάζει με
επιστροφή στην περιπέτεια, στον
τυχοδιωκτισμό και στην αβεβαι-
ότητα. Η ιδέα μιας κυβέρνησης
ανοχής δεν φαίνεται ιδιαίτερα στι-
βαρή και πειστική. Πώς θα μπο-
ρέσει ένα τέτοιο σχήμα να παίρνει
αποφάσεις και να χειρίζεται κρί-
σιμες υποθέσεις όταν η τύχη του
θα κρίνεται κάθε μέρα στη Βουλή;
Ποιοι και με τι όρους θα έδιναν
την ανοχή τους; 

Η πολυφωνία στον ΣΥΡΙΖΑ απει-

κονίζει, πάντως, και το γεγονός
ότι ο πρόεδρός του δεν θέλησε
ποτέ να καθαρίσει το τοπίο μέσα
στο ίδιο του το κόμμα. Ο ίδιος ξέρει
ότι για το κόμμα του είναι (τηρου-
μένων των αναλογιών) ό,τι ήταν
ο Ανδρέας για το ΠΑΣΟΚ. Είναι
πολύ δύσκολο να φανταστεί κανείς
τον ΣΥΡΙΖΑ ως πρόταση εξουσίας
χωρίς τον Τσίπρα. Και όμως, έχον-
τας μεγαλώσει μέσα σε ένα περι-
βάλλον κομματικών ισορροπιών
και συνάξεων, του είναι πολύ δύ-
σκολο να φερθεί... ανδρεϊκά απέ-
ναντι στους συντρόφους του. Με
αποτέλεσμα να υπάρχει μια πολυ-
φωνία, που κατά την προεκλογική
περίοδο μοιάζει με την απόλυτη
κακοφωνία. Ο καθένας έχει από
μία άποψη, την οποία εκφράζει
χωρίς να συνυπολογίζει το κόστος
και τις συνέπειες.

Δεν μοιάζει, δε, να υπάρχει κά-
ποιος που να μπορεί να χτυπήσει
το χέρι του στο τραπέζι και να πει
«φτάνει, ένας θα μιλάει εδώ μέσα».
Είπαμε, άλλωστε, αυτό δεν ταιριάζει
στην κουλτούρα του ΣΥΡΙΖΑ.

Βρισκόμαστε λίγες εβδομάδες
πριν από τις εκλογές. Τα χρονικά
περιθώρια στενεύουν και μπαί-
νουμε στην περίοδο που οι ψηφο-
φόροι αρχίζουν να λειτουργούν
λίγο πιο εγκεφαλικά, να βάζουν
τον θυμό στην άκρη. Το χειρότερο
που μπορεί να κάνει ένα κόμμα σε
αυτή την κρίσιμη περίοδο είναι
να δώσει την εικόνα ότι δεν έχει
έτοιμη την επόμενη ημέρα, ότι δεν
έχει απαντήσεις με ποιους και πώς
θα κυβερνήσει αν εξασφαλίσει την
πρωτιά. Ο χρόνος κυλάει και απο-
δεικνύει ότι ο βασικός κανόνας
της πολιτικής ισχύει πάντοτε: αν
δεν καθαρίσεις εγκαίρως και απο-
φασιστικά το κόμμα σου πολύ πριν
από τις εκλογές, τα βαρίδια του θα
σε καθηλώσουν την κρίσιμη στιγ-
μή, όταν θα είναι πολύ αργά για
να τα ξεφορτωθείς. 

Μια μεγαλοπρεπέ-
στατη πομπή γεμά-
τη με συμβολισμούς
και εμβλήματα αι-
ώνων, που συνθέ-
τουν την ιστορία

του Ηνωμένου Βασιλείου, θα ξε-
κινήσει το ερχόμενο Σάββατο από
τα ανάκτορα του Μπάκιγχαμ για
το αββαείο του Ουέστμινστερ,
όπου σε μυστηριακή ατμόσφαιρα
θα πραγματοποιηθεί η τελετή της
στέψεως του βασιλέα Καρόλου
Γ΄.

Παρέλκει, βέβαια, η επισήμαν-
ση πως μόνο στα νησιά αυτά μπο-
ρούσε να συμβεί το γεγονός αυτό
που ίσως κάποιος θα έσπευδε να
το χαρακτηρίσει εξωπραγματικό.
Ιδιαίτερα σε μια εποχή –όπως η
σημερινή– που κυριολεκτικώς
κλονίζονται οι «σταθερές» της
παγκοσμίου τάξεως πραγμάτων,
δίχως να είναι δυνατόν να εκτι-
μηθεί πού, επιτέλους, οδηγούμα-
στε.

Το επιχρυσωμένο στέμμα, λό-
γου χάρη, πάνω στην άμαξα που
θα μεταφέρει το βασιλικό ζεύγος
στο αββαείο είναι από ξύλο δρυός
της ναυαρχίδας του λόρδου Νέλ-
σονα, «HMS Victory», στη ναυ-
μαχία του Τραφάλγκαρ. Μέσα
στην άμαξα υπάρχει ένα κομμάτι
από φόρεμα της θρυλικής Φλόρενς
Ναϊτενγκέιλ, που περιέθαλπε στην
Κωνσταντινούπολη τους τραυμα-
τίες του Κριμαϊκού Πολέμου στα
μέσα του 19ου αιώνα.

Η άμαξα με την οποία το ζεύγος
θα επιστρέψει στα ανάκτορα από
το αββαείο χρησιμοποιήθηκε πρώ-
τη φορά από τον βασιλέα Γεώργιο
Γ΄ το 1762, όταν μετέβη για να
παραστεί στην έναρξη των εργα-
σιών του Κοινοβουλίου.

Λίγα χρόνια αργότερα, ο φόρος
που επέβαλε το Κοινοβούλιο στο
τσάι που θα εισήγαν οι άποικοι
της Αμερικής, στάθηκε η αιτία
της Αμερικανικής Επαναστάσεως
εναντίον της «τυραννίας» του Γε-
ωργίου, ο οποίος όμως απλώς υπέ-
γραψε την απόφαση του Κοινο-

βουλίου, δημοκρατικότερου πο-
λιτικού θεσμού της εποχής εκείνης
σε επίπεδο παγκόσμιο.

Αλλά οι συμβολισμοί δεν στα-
ματούν εδώ. Στην πρώτη φάση
της τελετής ο Κάρολος θα φέρει
το στέμμα του Αγίου Εδουάρδου,
που κατασκευάσθηκε για τη στέ-
ψη του Καρόλου Β  ́της δυναστείας
των Στιούαρτ. Στη συνέχεια, ο
Κάρολος θα φέρει το αυτοκρατο-
ρικό στέμμα, που κατασκευάσθηκε
το 1937 κατά το πρότυπο του στέμ-
ματος της Βικτωρίας. Και φυσικά
θα έρθει η ύψιστη στιγμή του χρί-
σματος, που λαμβάνει ο βασιλιάς
από τον Αρχιεπίσκοπο του Καν-
τέρμπερι.

Ολα αυτά, βεβαίως, δεν έχουν
καμία σχέση με τις πραγματικές
εξουσίες του Καρόλου Γ΄. Διότι
ήδη από 1748 ο Γάλλος Μοντεσκιέ
περιέγραφε τη Βρετανία ως χώρα
«ρεπουμπλικανική μεταμφιεσμένη
σε μοναρχία».

Και αυτό γιατί μετά την καρα-
τόμηση του Καρόλου Α΄ το 1649,
η εξουσία πέρασε στο Κοινοβού-
λιο. Ο μονάρχης ενσαρκώνει τη
μεγαλοπρέπεια, κατοικεί σε αχανή
ανάκτορα και ως φορέας του Στέμ-
ματος συνέχει σε μία ενότητα τα
τέσσερα έθνη του Ηνωμένου Βα-
σιλείου.

Την εξουσία ασκεί ο εκάστοτε
πρωθυπουργός, ο οποίος κατοικεί
σε ένα «ετοιμόρροπο και πρόχειρο,
χτισμένο σπίτι κάποιου κερδο-
σκόπου εργολάβου» (του Τζορτζ
Ντάουνινγκ), όπως έγραφε ο Τσώρ-
τσιλ. Ο μόνος πρωθυπουργός που
άσκησε τα καθήκοντά του από
τα ανάκτορα της οικογένειάς του
στο Χάτφιλντ ήταν ο λόρδος Σόλ-
σμπερι.

Παρεμπιπτόντως, ο πρόεδρος
της ρεπουμπλικανικής Γαλλίας
κατοικεί στο Μέγαρο των Ηλυσίων
με τα 365 δωμάτια και ασκεί εξου-
σία μεγαλύτερη από εκείνη του
προέδρου των Ηνωμένων Πολι-
τειών. Ορθώς, λοιπόν, Αγγλος ιστο-
ρικός είχε χαρακτηρίσει τη Γαλλία
«ρεπουμπλικανική μοναρχία».

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Η στέψη του 21ου αιώνα
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Συνιστά μύθο ότι ο Τ.
Παπαδόπουλος «αιφνι-
διάστηκε» στις 23 Απρι-
λίου 2003. Το άνοιγμα
σημείων διέλευσης το
ανακοίνωσε δημόσια ο

Σερντάρ Ντενκτάς στις 29 Μαρτίου
2003. Είπε: «ΜΟΕ είναι αναγκαία με-
ταξύ Τ/κ και Ε/κ πριν από την επίλυση
του Κυπριακού. Επειδή δεν είναι δυ-
νατόν να λυθεί το Κυπριακό έως τις
16 Απριλίου 2003 –την ημέρα της ανα-
κοίνωσης για την ένταξη της Νότιας
Κύπρου στην Ε.Ε.– η ελεύθερη δια-
κίνηση και το εμπόριο πρέπει να είναι
η αρχή για να πιάσουμε την ευκαιρία
για λύση στο μέλλον. Έτσι οι Τ/κ θα
μπορούσαν να πηγαίνουν στο Νότο
και οι Ε/κ να πηγαίνουν στο Βορρά».
Η «Τζουμχουριέτ» είχε την είδηση
κάτω από τον τίτλο «Δηλώσεις σοκ
από τον Σερντάρ Ντενκτάς» (περισ-
σότερα: https://larkoslarkou.org.cy/ka-
ti-trechei/

Αλήθεια η σιωπή: η ε/κ ηγεσία βρέ-
θηκε στο κενό. Τι να κάνει; Να διαφω-
νούσε όπως ήθελε; Πώς θα αντιδρούσε
η Ε.Ε.; Τι μήνυμα θα έστελνε στα Η.Ε.;
Σιώπησε, γιατί δεν μπορούσε να το πα-
ρεμποδίσει. 

Μύθος ότι οι διελεύσεις συνιστούν
αναγνώριση του ψευδοκράτους. Υπε-
γράφη η Συνθήκη Προσχώρησης στην
Ε.Ε. στις 16/4/03, αλλά η ένταξη την
1η Μάϊου 2004. Έτσι βρήκε την πασί-
γνωστη φόρμουλα της «σιωπής», καθ’
ην στιγμή η Κύπρος από τις 23/4/03
ήταν σε πιο ισχυρή θέση από πριν. Μό-
νη αλήθεια, η υποκρισία: Καμιά ανα-
γνώριση δεν προέκυψε, αντίθετα, τα

εκατομμύρια από διελεύσεις συνέβαλαν
ώστε να «ξαναδούμε» τη νήσο με τον
φακό της περισσότερης προσπάθειας
για την επίλυση. 

Μύθος ότι ο Ραούφ Ντενκτάς θα τα
αναποδογύριζε. Ο Ρ. Ντενκτάς γνώριζε
ότι το μερικό άνοιγμα ακύρωνε τον
εαυτό του, αλλά δεν ήταν σε θέση να
ελέγξει την κυριαρχία του ΚΑΔ στην
Τουρκία -Τ. Ερντογάν με Α. Γκιουλ,
πρωθυπουργό και τώρα (2003), ΥΠΕΞ.
Ο Α. Γκιουλ υπήρξε η πιο συνεπής φι-
λοευρωπαϊκή δύναμη μέσα στο ΚΑΔ. 

Αλήθεια είναι ότι οι ε/κ πολιτικές
δυνάμεις που ενδιαφέρονται για την
επίλυση, δεν έχουν εκδώσει μια ανα-
κοίνωση που να λέει δημόσια τα οφέλη
από τις διελεύσεις -επανασύνδεση με
τον τόπο, πολιτικές, συνδικαλιστικές
πρωτοβουλίες, εκδηλώσεις, προσωπικές
επαφές κ.λπ. Πάνω σε μια στρατηγική:
όπως η ενίσχυση της προσπάθειας των
ηγετών στο τραπέζι των συνομιλιών.
Όπως η ενίσχυση της διπλωματίας των
πολιτών. Όπως γέφυρες που να κτίζουν
την προοπτική της επίλυσης. 

Ό,τι δεν έχει καταρρεύσει μέχρι σή-
μερα, οφείλεται στη συμμετοχή της
Ε.Ε. στα κοινά μας (Διελεύσεις, 2003,
Κανονισμός της Πράσινης Γραμμής,
2004, ΔΕΑ, 2006, ΤΕ για τη Διατήρηση
της Πολιτιστικής Κληρονομιάς, 2008,
Πρόγραμμα Βοήθειας στην τ/κ Κοινό-
τητα, 2022 κ.ά.). Αλλά η συνολική ιστο-
ρία του κυπριακού διαπλέκεται γύρω
από μια διπολική αντιπαλότητα: Επι-
χειρήματα Vs σλόγκαν! Τα επιχειρήματα
έχουν λογική βάση, εξηγούν, δίνουν
προοπτική σε έναν συλλογισμό. Τι είναι
το αντίθετο; Τα σλόγκαν! Δεν έχουν

ανάγκη την εξήγηση, επιχειρούν να
κερδίσουν τις εξωτερικές εντυπώσεις,
αλλά κυρίως κρύβουν πραγματικές επι-
διώξεις! Όπως: 

Α. «Διέσωσε την Κυπριακή Δημο-
κρατία». Ή «Η Κύπρος θα γινόταν προ-
τεκτοράτο της Τουρκίας». Αλλά βέβαια
η ΚΔ με όλο τον νομικό της πλούτο θα
εντασσόταν στο νέο συνταγματικό
πλαίσιο, σε μια Ενωμένη, Ομοσπονδιακή
Κύπρο! Άρα, αφού απορρίπτουμε την
λύση/ μετεξέλιξη της ΚΔ, τότε μένουμε
με αυτό που έχουμε. Η ΚΔ με την πα-
ρούσα μορφή της! Τα σλόγκαν εδώ δεν
μιλούν! 

Β. Η Ε.Ε. συγκροτεί μια πολυεθνική
οργάνωση με κανόνες που όλοι μαζί
έχουν συμφωνήσει (Επιτροπή, Ευρω-
κοινοβούλιο, Συμβούλιο κ.λπ.). Σε αυτήν
την Ε.Ε. πήρε εισιτήριο για να  γίνει
μέλος και η Τουρκία. Ποιος άναψε το
πράσινο φως για να πάρει η Τουρκία
το εισιτήριο; Ο ίδιος πολιτικός που κα-
τασκεύασε τα σλόγκαν της διολίσθησης.
Στην πιο ισχυρή θέση της Κύπρου μετά
την εισβολή, άναψε πράσινο φως στην
Τουρκία για να αρχίσει ενταξιακές συ-
νομιλίες, έτσι, χωρίς κανένα αντάλλαγ-
μα! 

Γ. Τόσος κόπος (Κρανιδιώτης, Ση-
μίτης, Βασιλείου, Πάγκαλος, Κληρίδης,
Φερχόιγκεν κ.ά.) για να έρθει αυτή η
στιγμή, 3 Οκτωβρίου 2005. Η Κύπρος
κρατά το ευρωπαϊκό χαρτί, η Τουρκία
στο κατώφλι. Πέταξε αυτή τη μοναδική
ιστορική συγκυρία στον γκρεμό! Το
μόνο βέτο με αξία, που μπορούσε να
αλλάξει το πεπρωμένο της νήσου με
την κατάλληλη αξιοποίησή του, με στο-
χευμένα ανταλλάγματα. Όπως με πτυχές

στην ασφάλεια, όπως με τις θεμελιώδεις
ελευθερίες. 

Δ. Η επίλυση του Κυπριακού μέσα
στη διετία 2004-05 δεν ήταν μια μεμο-
νωμένη κίνηση πάνω σε «προτεκτο-
ράτο». Εντασσόταν στο σχέδιο της Ε.Ε.
στην Α. Μεσόγειο, Διερεύνηση, λύσεις
κάτω από την εποπτεία της. Σε τρία
πόδια: 
α) Επίλυση του Κυπριακού
β) Εισιτήριο για να ξεκινήσει η Τουρκία
ενταξιακές συνομιλίες (εκδημοκρατι-
σμός, αποχώρηση του στρατού από το
παιχνίδι, δυτικός προσανατολισμός
κ.λπ.)
γ) Συμφωνημένο χρονοδιάγραμμα πέντε
ετών ανάμεσα σε Ελλάδα και Τουρκία
(1999-2004) για να βρουν λύσεις στις
διαφορές τους και, αν δεν συμφωνού-
σαν, πράγμα πιθανότερο, να προσφύ-
γουν από κοινού στο Δ.Δ. της Χάγης.
Τα σημεία β και γ αφορούσαν πλήρως
την Ε.Ε. Το σημείο α μαζί ΟΗΕ. και Ε.Ε. 

Ε. Τα σλόγκαν είναι κατασκευάσματα
για να παραμείνουμε έτσι, για να «πετά»
η λεηλασία πάνω στις προσόδους της
μισής Κύπρου. Η ε/κ ηγεσία εκτροχίασε
την πιο φιλόδοξη στρατηγική της Ε.Ε.
στην περιοχή. Είκοσι χρόνια μετά κάνει
δηλώσεις για «ενεργότερο ρόλο» της!
Όλοι βέβαια γνωρίζουν πως τα αδιέξοδα
που αντιμετωπίζει σήμερα η Ε.Ε. στην
περιοχή (Κυπριακό, Ενέργεια, ευρω-
τουρκικές περιπέτειες, εντάσεις στο
Αιγαίο) έχουν εξήγηση. Οι Βρυξέλλες
σιωπούν. Θέλουν αποδείξεις, πείστε
μας ότι (αυτή τη φορά) θα είσαστε σο-
βαροί!

Είκοσι χρόνια σημειωτόν!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Οδική πινακίδα με την ένδειξη «Καλώς ήρθατε στη Δημοκρατία της Σέρπσκα» στα περίχωρα του Σεράγεβο, στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη. Αν και επί του παρόντος χρησιμοποιείται
αποκλειστικά ως οδική πινακίδα, ο Σερβοβόσνιος ηγέτης Μίλοραντ Ντόντικ έχει προειδοποιήσει ότι μπορεί να γίνει πραγματικό όριο μεταξύ των οντοτήτων της Βοσνίας.
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Η ετυμηγορία του λαού, που απέρ-
ριψε το 2004 το σχέδιο Ανάν, είναι
σεβαστή. Αυτή είναι η επιτομή της
Δημοκρατίας, αν πιστεύουμε πραγ-
ματικά σε αυτήν. Σχεδόν μια εικο-
σαετία όμως μετά, η κληρονομιά

του 2004 και της πόλωσης της περιόδου 2003-
2004 που ακολούθησε την τελική διαμόρφωση
του σχεδίου Ανάν και της περιόδου του δημο-
ψηφίσματος είναι τραγική για την κοινωνία και
την πολιτική κουλτούρα αυτού του τόπου. 

Αρχικά για την ίδια την πόλωση που χώρισε
τους πολίτες σε υπέρμαχους του «ναι» και του
«όχι» αλλά, κυριότερα, για την ίδια την υποκρισία
του πολιτικού συστήματος που το αποκορύφωμά
της έφτασε στην –όπως μάλλον θα αποδειχθεί–
τελευταία ευκαιρία επίλυσης του Κυπριακού, το
2017 στο Κραν Μοντανά της Ελβετίας. Η περίοδος
που ακολούθησε μέχρι το 2023 περιείχε τα πάντα:
Διαφθορά, καταρράκωση της αξιοπιστίας της
ΚΔ διεθνώς, καθημερινή, σχεδόν, απόδειξη ότι
ζούμε σε ένα κράτος που δεν υπάρχει ούτε θεσμική
θωράκιση ούτε σοβαρή απονομή Δικαιοσύνης
και μια αέναη συζήτηση για τη διασφάλιση της
Κυπριακής Δημοκρατίας που αποτελεί το άλλοθι
για τον κάθε απατεώνα –πολιτικό ή επιχειρηματία,
προκειμένου να κερδίζει σε βάρος των πολιτών
και του κράτους. 

Την ίδια στιγμή, η κοινωνία χάνει τις αξίες
της, τον ηθικό της μπούσουλα, και περιορίζεται
σε μια ταυτοτική αντιπαράθεση από την οποία
δεν προκύπτει κάποιο σοβαρό αποτέλεσμα που
να αφορά την πρόοδο και την προκοπή του
τόπου. Εξάλλου στο Κυπριακό οι εξελίξεις δείχνουν
και να μας ξεπερνούν αλλά και να εισερχόμαστε
σε μια περίοδο που κανείς, πλέον, και πουθενά
δεν μας παίρνει και πολύ σοβαρά ως κοινότητα
σε σχέση με την προοπτική επανέναρξης του
διαλόγου και επίλυσης του Κυπριακού. 

Κι εδώ έρχεται η κληρονομιά του 2004 στην
πλήρη της ισχύ: 19 χρόνια μετά, αυτοί που απορ-
ρίπτουν τη λύση της διζωνικής/ δικοινοτικής
ομοσπονδίας αποτυγχάνουν να προτείνουν τη
δεύτερη καλύτερη λύση. Και οι υπέρμαχοί της,
αντίστοιχα, εμμένουν στο Ανάν ή στο Κραν
Μοντανά χωρίς να έχουν μια καλή προσέγγιση
ως προς το πώς σε μια κατάσταση συμφωνημένης
λύσης, τα γεγονότα της περιόδου 2013-2023,
ναι, ιδίως αυτά, θα λειτουργούσαν ως προς την
εφαρμογή της. Μήπως πρέπει τελικά να ξεβρω-
μίσει αυτός ο τόπος και μετά να μιλήσουμε για
λύση; Μετά το 2004, ως κοινωνία αποτύχαμε να
δημιουργήσουμε τις συνθήκες μιας εθνικής
στρατηγικής για το Κυπριακό που θα γίνονταν
και (α) κοινωνικό συμβόλαιο και (β) νόμος του
Κράτους. Θες απελευθέρωση; Θες ΔΔΟ; Θες δι-
χοτόμηση; Θες «αμπεντεβδιστική Δημοκρατία
του Ουράνιου Τόξου της 5ης Λάρνακας»; Θες
το ισχύον στάτους κβο; Ας αποφασίσουμε. Ας
καταλήξουμε και ας δουλέψουμε όλοι για αυτό.
Όχι να χρησιμοποιούμε το 2004 ως μια βολική
συνθήκη πόλωσης και στο «ναι» και το «όχι» να
στήνουμε την πολιτική καριέρα των επόμενων
50 ετών άλυτου Κυπριακού. 

Η Κύπρος των πρώτων ημερών της νέας δια-
κυβέρνησης δείχνει να έχει εγκολπώσει πλήρως
την κληρονομιά του 2004. Από ανιστόρητα tweets
όπως αυτό του κ. Παντελίδη μέχρι την καθημερινή
παράθεση χαρακτηρισμών όπως «νενέκος» και
«τουρκόφιλος». Ο Τιτανικός της Κύπρου οδεύει
ολόισια προς νέα παγόβουνα. Και η ορχήστρα
στο κατάστρωμα παίζει τη σύνθεση «Η κληρο-
νομιά του 2004». Ας ελπίσουμε πως θα δούμε το
παγόβουνο ως κοινωνία και πως η νέα διακυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη θα προτιμήσει το κου-
μάντο του καραβιού από την καλύτερη, ινσταγ-
κραμική, πόζα στην κουπαστή της γέφυρας.

Η κληρονομιά 
του 2004
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Καθώς η άνοιξη φτά-
νει κουτσά στραβά
και στις Βρυξέλλες,
μετά από έναν δύσκο-
λο, κρύο και υγρό
Απρίλη, που για ακό-

μα μια φορά κάνει όσους βρίσκονται
εδώ εξαιτίας της Ε.Ε. να εύχονται
οι θεσμοί να είχαν εγκατασταθεί
στη Ρώμη ή στη Μαδρίτη, η «ευ-
ρωπαϊκή συνοικία» της πόλης αρ-
χίζει να ζει σε ρυθμούς προεκλογι-
κούς. Έναν χρόνο περίπου από τώ-
ρα, όταν Κύπρος θα δοκιμάζει για
πρώτη φορά σε εκλογές τις νέες δο-
μές τοπικής αυτοδιοίκησης, θα κλη-
θεί μαζί με την υπόλοιπη Ευρώπη
στις κάλπες και για να εκλέξει τους
705 ευρωβουλευτές. 

Σε εμάς αναλογούν έξι, και οι
κλίκες της κυπριακής κομματοκρα-
τίας έχουν λίγο-πολύ μοιράσει τα
κουκιά τους διαχρονικά (δύο ο ΔΗ-
ΣΥ, δύο το ΑΚΕΛ, έναν το ΔΗΚΟ,

έναν η ΕΔΕΚ), γι’ αυτό η προεκλο-
γική που ξεκινά στην Κύπρο φαί-
νεται προς το παρόν να μένει στο
βαρετό διακύβευμα του πίσω από
ποιον θα σταθεί στην εξέδρα ο Μά-
ριος Καρογιάν ώστε το ΕΛΑΜ να
μην κανιβαλίσει (χωρίς ανταγωνι-
σμό) την ετοιμοθάνατη ευρωπαϊκά
ΕΔΕΚ, παίρνοντάς της τη θέση στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

Το παιχνίδι στις Βρυξέλλες είναι
φυσικά μεγαλύτερο καθώς οι προ-
εκλογικές μηχανές ξεκινούν σε με-
γάλες χώρες και μικρές, φέρνοντας
τα θέματα της Ε.Ε. στα μέτρα των
εθνικών προεκλογικών. Μόλις τις
προάλλες, το Ελεύθερο Δημοκρατικό
Κόμμα της Γερμανίας, που συμμε-
τέχει στον κυβερνητικό συνασπι-
σμό, ήρθε κοντά στο να φέρει ανά-
ποδα τη μεταρρύθμιση για τις εκ-
πομπές διοξειδίου του άνθρακα από
τα αυτοκίνητα, που στην πράξη βά-
ζει τέλος στα παραδοσιακά οχήματα

και ανοίγει τον δρόμο για τα ηλε-
κτροκίνητα.

Η ανάγνωση της στάσης της γερ-
μανικής κυβέρνησης στις Βρυξέλλες
ήταν πως η αντίρρηση αφορούσε
τα συμφέροντα των παραδοσιακά
ισχυρών γερμανικών αυτοκινητο-
βιομηχανιών, αναπόφευκτα συν-
δέοντάς την με την επόμενη εκλο-
γική αναμέτρηση. Κάπως έτσι θα
μπορούσε να διαβάσει κανείς και
τις αντιρρήσεις της Γερμανίας στις
μεταρρυθμίσεις της οικονομικής
διακυβέρνησης της Ε.Ε. που προ-
τείνει η Κομισιόν, αντιρρήσεις που
διατυπώνονται παρά το γεγονός
πως η Κομισιόν έχει κάνει υποχω-
ρήσεις απέναντι στο Βερολίνο για
αρκετά θέματα στο συγκεκριμένο
ζήτημα.

Τους επόμενους μήνες τα ζητή-
ματα αυτά θα πολλαπλασιάζονται,
καθώς τα πάντα μπορούν να αξιο-
ποιηθούν πολιτικά μέσα από τον

εθνικό φακό. Αν θέλουμε, μπορούμε
να δούμε ως (πρώιμα) προεκλογικές
και τις δηλώσεις Μακρόν για το
πώς πρέπει να σταθεί η Ευρώπη
μεταξύ Κίνας και ΗΠΑ σε σχέση με
την Ταϊβάν –δηλώσεις που εκνευ-
ρίζουν άλλες ευρωπαϊκές πρωτεύου-
σες και την Ουάσιγκτον, όμως που-
λούν στο γαλλικό αφήγημα για μια
γεωπολιτική αυτονομία της Ε.Ε.
με... γαλλικά χαρακτηριστικά.

Σε αυτό το πλαίσιο θα μπορού-
σαμε να εντάξουμε ακόμα και την
επιμονή της Γαλλίας όπως οι ρυθ-
μίσεις για κοινές στρατιωτικές προ-
μήθειες να δίνουν προτεραιότητα
στην ευρωπαϊκή (βλέπε γαλλική)
αμυντική βιομηχανία. Οι εθνικές
προεκλογικές τάσεις δεν αποτελούν
μόνο ανασταλτικό παράγοντα για
την πανευρωπαϊκή ατζέντα –όπως
γράφαμε την περασμένη Κυριακή,
πολλές κυβερνήσεις, ιδίως που σχε-
τίζονται με το Ευρωπαϊκό Λαϊκό

Κόμμα ή τους Σοσιαλδημοκράτες,
ή που έχουν ειδικό ενδιαφέρον
όπως η ισπανική που αναλαμβάνει
την Προεδρία του Συμβουλίου της
Ε.Ε. τον Ιούλιο, θέλουν τη μεταρ-
ρύθμιση της διαχείρισης της μετα-
νάστευσης να κλείσει πριν από τις
ευρωεκλογές, για να αφαιρεθεί ένα
ισχυρό επιχείρημα από τα όπλα της
πανευρωπαϊκής ακροδεξιάς.

Τις επόμενες εβδομάδες και μή-
νες, οι κυβερνήσεις από μεγάλες,
μεσαίου μεγέθους και μικρές χώρες
θα αναζητήσουν τους τρόπους να
προβάλουν τις επιδιώξεις και το
πρόγραμμά τους στο ευρωπαϊκό
πλαίσιο. Οι διαμάχες θα πολλαπλα-
σιάζονται σε υπερθετικό βαθμό και
θα έρχονται από παντού, και ανά-
λογα με την πολιτική κουλτούρα
της κάθε χώρας ή θα δίνουν έναυ-
σμα για χρήσιμες συζητήσεις ή θα
πέφτουν σε μια περιδίνηση ασχή-
μιας και λαϊκισμού.

Ήδη, λόγω της προεκλογικής
περιόδου που ξεκίνησε ξεχωριστά
στην Ελλάδα για τις εθνικές εκλογές
του Μαΐου, τα πολιτικά κόμματα
και τα ΜΜΕ στη χώρα έχουν βυθι-
στεί χωρίς ηθικούς φραγμούς στο
κουτσομπολιό και την πολιτικοφανή
εξήγησή του, εκχυδαΐζοντας πλήρως
μια σοβαρή καταγγελία για βιασμό
και σεξουαλική παρενόχληση κατά
ευρωβουλευτή. 

Δυστυχώς, λόγω γλωσσικής εγ-
γύτητας, τις ανοησίες γύρω από
την υπόθεση τις αναπαράγουμε και
στην Κύπρο. Αυτήν την παγίδα θα
την βρούμε ξανά μπροστά μας με
αφορμή κάποια άλλη ιστορία στην
Ελλάδα που θα κατακλύσει τα ΜΜΕ
μας μόνο και μόνο λόγω μεγέθους
και ευκολίας αναπαραγωγής. Πριν,
βέβαια, αναπτύξουμε και τις δικές
μας προεκλογικές ανοησίες.

Μυρίζει ευρωπροεκλογικός
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com
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Όλο και περισσότερο
απασχολούν τον λό-
γιο τύπο ερωτήματα
σχετικά με τις δυνα-
τότητες των προ-
γραμμάτων τεχνη-

τής νοημοσύνης, τα διάφορα Ch-
atGPT και άλλα OpenAI. Ένα από
τα πιο περίεργα ερωτήματα που
διατυπώθηκαν ήταν το αν στην
εποχή των ανοιχτών προγραμμά-
των τεχνητής νοημοσύνης και της
δυνατότητάς τους να συνδιαλέ-
γονται με τους χρήστες έχουν νόη-
μα οι πανεπιστημιακές σπουδές.
Τι να τους κάνουμε πλέον τους
ακαδημαϊκούς δασκάλους, όταν
τα προγράμματα αυτά μπορούν
να κάνουν διαλέξεις επί παντός
επιστητού; Όταν είναι σε θέση να
απαντούν εμπεριστατωμένα σε
πάσης φύσεως ερωτήματα σε σχέ-
ση με οποιοδήποτε προς ανάπτυξη
ζήτημα; Όταν μπορούν να αντα-
πεξέλθουν επαρκώς στις διευκρι-
νιστικές ερωτήσεις έχοντας πρό-
σβαση σε εκατομμύρια δεδομένα
μέσα σε κλάσματα δευτερολέπτου;
Όταν, τέλος, μπορούν να προσαρ-
μόζουν τον λόγο τους στον εκά-

στοτε χρήστη, αξιοποιώντας τις
πλέον εξελιγμένες πολιτικές ξύλι-
νου λόγου (politically correctness);
Άραγε τι δεν μπορεί να κάνει μια
τέτοια μηχανή; Για να απαντή-
σουμε σε αυτή την ερώτηση, ίσως
χρειαστεί να καταλάβουμε πρώτα
τι ακριβώς κάνει μια τέτοια μηχανή.
Όλα τα παραπάνω δεν απαντούν
στο ερώτημα «τι κάνει» η έξυπνη
μηχανή, αλλά «πώς το κάνει». Στην
ουσία, το μόνο που κάνει και που
μπορεί να κάνει ένα τέτοιο πρό-
γραμμα τεχνητής νοημοσύνης εί-
ναι να απαντάει. Και αντίστροφα,
τι δεν μπορεί να κάνει; -Να ερωτά!
Δεν είναι τυχαίο ότι κανείς φιλό-
σοφος δεν θεώρησε ποτέ σημαν-
τικές τις όποιες απαντήσεις. Όλοι,
δε, αρχής γενομένης από τον Πλά-
τωνα και τον Αριστοτέλη, θεώρη-
σαν ότι αρχή της σκέψης και της
φιλοσοφίας είναι το «θαυμάζειν»
ή το «απορείν», λέξεις συνώνυμες
της υπαρξιακής ικανότητας γέν-
νησης ερωτημάτων, της ικανότη-
τας δηλαδή να αντικρίζουμε τα
όντα που μας περιβάλλουν ως ερω-
τήσεις και ως προβλήματα.  

Διότι, για να το πούμε πιο απλά,

ένα μικρό παιδί που ρωτάει τους
γονείς του επίμονα γιατί αυτό και
γιατί το άλλο είναι πιο ευφυές από
την ευφυέστερη μηχανή τεχνητής
νοημοσύνης. Δεν πρόκειται απλώς
για διαφορετικές μορφές ευφυίας
και νοημοσύνης, μιας υπολογι-
στικής μηχανής κι ενός βιολογικού
όντος. Πρόκειται για τη μόνη μορ-
φή ευφυίας και νοημοσύνης, την
οποία ο άνθρωπος μπορεί να κα-
τανοήσει, του βιολογικού δηλαδή
όντος όταν επιβιώνει. Σε σχέση
με ένα βιολογικό ον, οι μηχανές
τεχνητής νοημοσύνης μόνο κατ’
ευφημισμόν αποκαλούνται μηχα-
νές «νοημοσύνης». Παραμένουν
πολύπλοκες υπολογιστικές μηχα-
νές και το αποτέλεσμά τους δεν
ονομάζεται «ευφυία» ή «νοημο-
σύνη», αλλά «υπολογιστική δύ-
ναμη ή ισχύς». Το ερώτημα που
προκύπτει, τελικά, είναι γιατί
εμείς, οι άνθρωποι, κάνουμε ερω-
τήσεις; Η ικανότητά μας να θέ-
τουμε ερωτήματα έγκειται σε ένα
στοιχείο της βιολογικής μας ύπαρ-
ξης, τη θνητότητά μας και τη συ-
νειδητοποίηση του υπαρξιακού
γεγονότος του επικείμενου θανά-

του μας. Συνεπώς, η ικανότητα
για σκέψη δεν βρίσκεται στο ζην,
αλλά, όπως έγραφε και ο Ζακ Ντε-
ριντά, στο επιζήν. Μια μηχανή
δεν έχει ανησυχίες, υπαρξιακά
προβλήματα ή αναζητήσεις. Δεν
έχει καμία βιολογική θέληση για
ζωή. Δεν νιώθει ευχαρίστηση ή
ηδονή, δεν έχει ορέξεις, ένστικτα
ή ορμές, όλα όσα σχετίζονται δη-
λαδή με τη βιολογική ανάγκη για
επιβίωση και κυριαρχία. Ακόμη
και αυτή η σκέψη, η λογική ή η
φιλοσοφία, είναι πρωτίστως βιο-
λογικά γεγονότα που προσφέρουν
ηδονή στον στοχαστή! Αν δεν
νιώσουμε την ηδονή του Πλάτωνα,
όταν έκανε τις λογικές του ασκή-
σεις, λέει ο Νίτσε, δεν θα κατα-
νοήσουμε ποτέ τον Πλάτωνα. Το
ανθρώπινο ον γίνεται «έξυπνο»
τη στιγμή που συνειδητοποιεί τη
θνητότητά του. Η ευφυία του στη-
ρίζεται στην αναζήτηση και τη
γνώση των δυνατοτήτων του και
των ορίων του. Το να καταφέρνει
να υπερβαίνει τα όριά του, είτε
ατομικά, είτε συλλογικά, αυτό ονο-
μάζεται «ευφυία». 

Η ισχυρότερη μηχανή τεχνητής

νοημοσύνης δεν θα μπορούσε να
αντικαταστήσει ποτέ τον χειρότερο
ακαδημαϊκό δάσκαλο, διότι ο ακα-
δημαϊκός δάσκαλος μιλάει την ίδια
γλώσσα με τις μαθήτριες και τους
μαθητές του, δηλαδή την ανθρώ-
πινη γλώσσα του βιολογικού όντος
που επιβιώνει. Γι’ αυτόν τον λόγο,
ο ακαδημαϊκός δάσκαλος δεν μα-
θαίνει στους φοιτητές και τις φοι-
τήτριές του να απαντούν, αλλά να
θέτουν ερωτήματα. Τέλος, υπάρχει
μια σημαντική διαφορά ύφους
ανάμεσα σε ένα κείμενο που απλώς
απαντά και σε ένα κείμενο που
ξέρει να ρωτά. Το πρώτο, όπως και
ο «νόμος» στην πλατωνική κριτική
του «Πολιτικού», μοιάζει με άν-
θρωπο «αυθάδη και αμαθή», που
απαντάει στα πάντα με τον ίδιο
τρόπο, νομίζοντας ότι γνωρίζει τα
πάντα, χωρίς να διαθέτει την οποι-
αδήποτε αναστοχαστική ικανό-
τητα. Το δεύτερο μοιάζει με έναν
αγωνιώδη διάλογο με τον εαυτό
μας, κατά τον οποίο αμφισβητείται
ουσιωδώς η όποια ικανότητά μας
να δώσουμε απαντήσεις στα ου-
σιώδη ερωτήματα. Το πρώτο είναι
το κείμενο ενός φλύαρου παπα-

γάλου, το δεύτερο ενός στοχαστή.
Για τον λόγο αυτό, ένας πανεπι-
στημιακός δάσκαλος πάντα θα εί-
ναι σε θέση να ξεχωρίσει ένα «ευ-
φυές» κείμενο, απόρροια της σκέ-
ψης ενός «ευφυούς» ατόμου, από
ένα κείμενο, προϊόν της χρήσης
προγράμματος ανοιχτής τεχνητής
νοημοσύνης. Αυτό βέβαια απαντάει
και σε ένα άλλο σχετικό ερώτημα,
το αν δηλαδή οι φοιτητές και οι
φοιτήτριες από εδώ και στο εξής
θα κάνουν άλλο πράγμα από το
να ζητούν από τα διάφορα Ch-
atGPT, που ήδη διαφημίζονται στο
διαδίκτυο, να γράψουν ένα δοκίμιο
συγκεκριμένου αριθμού λέξεων
πάνω σε ένα συγκεκριμένο θέμα,
όπως η θεωρία των υπερχορδών,
η κλιματική αλλαγή ή η έννοια
του «κράτους» στον Χέγκελ. Όποι-
ος θεωρεί ότι η τεχνητή νοημο-
σύνη θα ακυρώσει τον ακαδημαϊκό
λόγο και την πανεπιστημιακή πρά-
ξη, μάλλον ψάχνει για απαντήσεις
χωρίς να έχουν τεθεί ερωτήματα.               

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. κα-
θηγητής πολιτικής και κοινωνικής φιλο-
σοφίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Τεκμηριωμένη πολιτική εισήγηση 
Tης ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

Πριν από μερικές δεκαε-
τίες, όταν το Δημόσιο ξε-
κινούσε τη μηχανογρά-
φηση, η τότε βουλευτής
του ΔΗΣΥ Μαρία Κυρια-
κού κατήγγελλε ότι αντί

να χρησιμοποιηθούν οι ηλεκτρονικοί
υπολογιστές για να μειωθεί η γραφει-
οκρατία, οι «ειδήμονες» του Δημοσίου
πήραν το γραφειοκρατικό σύστημα
και το μετέφεραν στους υπολογιστές.
Από τότε μέχρι σήμερα το αποτέλεσμα
είναι να αυξάνεται, αντί να μειώνεται,
η γραφειοκρατία. Τότε είχαμε και τα
τρελά με διευθυντές του Δημοσίου,
οι οποίοι αρνούνταν να μάθουν τη
χρήση των υπολογιστών, ακόμη και
των ηλεκτρονικών ταχυδρομείων. Και
φθάσαμε στο τραγελαφικό, τότε νεαρές
γραμματείς ν’ αποκτήσουν υπερεξου-
σίες, αφού «έβλεπαν πλήκτρα». Οι «τυ-
φλοί» διευθυντές, για να τα έχουν καλά
με τις «ανοικτόμυαλες» γραμματείς,
έδιδαν συνεχώς προσαυξήσεις, με
αποτέλεσμα σε κάποιες περιπτώσεις
να φθάσουν και σε διευθυντικές κλί-
μακες.

Τα χρόνια περνούν, οι νέοι γεννι-
ούνται με τους υπολογιστές στο χέρι,
αλλά η νοοτροπία παραμένει η ίδια.
Από το κακό στο χειρότερο, και τώρα
φθάσαμε στις «σκοτεινές κλοπές» δε-
δομένων, από άγνωστους χάκερς, στο
κτηματολόγιο, στα πανεπιστήμια και
αλλού. Οι διαβεβαιώσεις υπουργών
και άλλων αρμοδίων ότι υπήρχαν αν-
τίγραφα ασφαλείας δεν φαίνεται να
πείθουν πολλούς ειδικούς στον τομέα
της κυβερνοασφάλειας. Τα «μισόλογα»
για τον τρόπο διαχείρισης της κατά-
στασης επιτείνουν τους φόβους, ότι
μάλλον το «κουλουβάχατο» του κρά-
τους ηττήθηκε κατά κράτος. 

Το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι άλ-
λαξε η νοοτροπία στο Δημόσιο τα τε-
λευταία χρόνια. Αντί η δημόσια υπη-
ρεσία να γνοιάζεται για τους πολίτες,
οι πολίτες τρέχουν να κάνουν δουλειές
δημοσίων υπαλλήλων. Πολλαπλασιά-
ζονται τα πιστοποιητικά τα οποία χρει-
άζονται να μαζέψουν οι πολίτες για
να υποβάλουν μια αίτηση, ενώ παρα-
μένει ο «παραλογισμός» των πιστο-
ποιούντων υπαλλήλων. Τρέχουν οι
πολίτες για ραντεβού, πληρώνουν ση-
μαντικά ποσά για έντυπα και χάνονται
πανάκριβες εργατοώρες, οι οποίες δεν
αναπληρώνονται. Και όλα αυτά, για
να μην μπουν στον κόπο οι διευθυντές
του Δημοσίου και οι δημόσιοι υπάλ-
ληλοι να πατήσουν ορισμένα κουμ-
πάκια στον υπολογιστή και να εντο-
πίσουν ηλεκτρονικά, όλα αυτά τα οποία
ζητούν με έγγραφα από τους «απελ-
πισμένους» πολίτες. 

Ο νέος Πρόεδρος της Δημοκρατίας,
ο Νίκος Χριστοδουλίδης, καλό είναι
να υιοθετήσει τη ρήση, η οποία απο-
δίδεται στον Θεόδωρο Κολοκοτρώνη,
ο οποίος ζήτησε να δημιουργηθεί μια
επιτροπή, για να διαλύσει όλες τις επι-
τροπές, ώστε να πάει μπροστά ο τόπος.
Μέσα στα πολλά υφυπουργεία και
«επιτροπάτα» να δημιουργήσει και

ένα υπερυπουργείο «Κοινής Λογικής»
το οποίο να αγγίζει αυτά τα οποία δυ-
σκολεύονται να αγγίξουν οι πολιτικοί
και οι τεχνοκράτες. Να κάνει αρχή με
τις αλληλεπικαλυπτόμενες αρμοδιό-
τητες. Έχουμε ολόκληρη Ελεγκτική
Υπηρεσία και ελεγκτές σε όλες τις δη-
μόσιες και ημιδημόσιες υπηρεσίες.
Όποιος διαβάσει τις εκθέσεις του
Οδυσσέα Μιχαηλίδη αντιλαμβάνεται
αμέσως ότι οι εκατοντάδες ελεγκτές
στο Δημόσιο, μάλλον «τσάμπα» πλη-
ρώνονται, αφού η κακοδιαχείριση αυ-
ξάνεται αντί να μειώνεται. Ας ακολου-
θήσουν το αμερικανικό παράδειγμα,
όπου ανεξάρτητες ιδιωτικές υπηρεσίες
ελέγχουν το Δημόσιο και αμέσως λαμ-
βάνονται αυστηρότατες διορθωτικές
αποφάσεις. 

Στο Δημόσιο, πολλές υπηρεσίες
έχουν περίπου τις ίδιες ευθύνες. Τα
παραδείγματα ατέλειωτα. Νομική Υπη-
ρεσία και Αρχή κατά της Διαφθοράς.
Υπουργείο Οικονομικών και Δημοσιο-
νομικό Συμβούλιο. Τμήμα Περιβάλ-
λοντος Υπουργείου Γεωργίας και Επί-
τροπος Περιβάλλοντος. Στη Βουλή,
Επιτροπές με αλληλεπικαλυπτόμενες
αρμοδιότητες. Επιτροπή Νομικών και
Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.
Επιτροπή Περιβάλλοντος και Επιτροπή
Γεωργίας. Επιτροπή Ελέγχου και Επι-
τροπή Θεσμών. Στα δημόσια Πανεπι-
στήμια ίδιες σχολές και στο Πανεπι-
στήμιο Κύπρου και στο ΤΕΠΑΚ. Το
Ανοικτό Πανεπιστήμιο δεν διασυνδέ-
εται με τα άλλα δημόσια Πανεπιστήμια.
Εντός των υπουργείων και των ημι-
κρατικών οργανισμών γίνεται το έλα
να δεις με τις λεγόμενες διευθύνσεις,
οι οποίες το μόνο που κάνουν είναι να
ρίχνουν την ευθύνη η μία στην άλλη. 

Το Υπερυπουργείο «Κοινής Λογικής»
καλό είναι να αγγίξει και τις σπατάλες
του Δημοσίου, τις οποίες πληρώνουν
οι πολίτες, προς το παρόν χωρίς επα-
ναστάσεις. Γέμισαν οι πόλεις με θέατρα,
τα οποία ουσιαστικά συντηρούνται
με χορηγίες. Το Δημόσιο πληρώνει
εδώ και δύο δεκαετίες, δεκάδες ή και
εκατομμύρια ευρώ, για να πηγαινο-
έρχονται άδεια τα λεωφορεία. Σίγουρα
υπάρχει λάθος και μάλλον θα πρέπει
να γίνουν και σκέψεις, αν συμφέρει
να πληρώνουμε ταξί, παρά λεωφορεία.
Επιτέλους, κάποτε πρέπει να ελεγχθεί
το πλάτος των δρόμων, τα καταστρο-
φικά κυρτώματα, τα ατέλειωτα φώτα
τροχαίας και οι άλλοι παραλογισμοί
στους δρόμους, οι οποίοι μολύνουν
και το περιβάλλον. Επιτέλους, πρέπει
κάποιος να αγγίξει την κατάσταση
στα νοσοκομεία με τις Πρώτες Βοή-
θειες, όπου στο Ισραήλ ο χρόνος ανα-
μονής είναι μέχρι 15 λεπτά, ενώ εδώ
μερικές ώρες. Άσε το ΓεΣΥ, το οποίο
τείνει να καταστεί ο Πίθος των Δαναΐ-
δων. Αλλά και οι στενάχωρες διαπι-
στώσεις και στον χώρο της Δικαιοσύ-
νης. Πάντως, το μόνο σίγουρο, είναι
ότι ουδείς δεν είναι αναντικατάστατος
και η θεία δίκη πάντα παραμονεύει.  

Υπερυπουργείο 
«κοινής λογικής»

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Απορείν

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός
καλείται να αποδείξει, στο
άμεσο μέλλον, πως παίρ-

νει στα πολύ σοβαρά τον ρόλο
της αξιωματικής αντιπολίτευσης.
Ο χρόνος, τα χρόνια, περνάνε
σαν αστραπή. Ο χρόνος δεν είναι
χρήμα, είναι όμως ανεκτίμητης
αξίας. Κανείς δεν τον κατέχει
και δεν μπορεί να τον αποταμι-
εύσει. Μπορεί μόνο να τον αξιο-
ποιήσει χρήσιμα ή να τον ξοδέ-
ψει άσκοπα. Στον ανήφορο που
λέγεται ζωή, όταν ο χρόνος χαθεί,
ποτέ δεν γυρίζει πίσω. Μακρο-
χρόνια, κρινόμαστε όλοι από τις
πράξεις και τις παραλείψεις μας. 

Αυτόν τον χρόνο, το 2023, ο
ΔΗΣΥ έχει μοναδική ευκαιρία
να εμπεδώσει και να προβάλει
πολιτικές θέσεις και αντιθέσεις.
Αντιθέσεις σε κομμουνιστικές
και φασιστικές αντιλήψεις. Οι
ακραίες τοποθετήσεις κάποιων
τούς οδηγούν σε ιδεολογική σύγ-
χυση. Το γεγονός αυτό δίνει
στον ΔΗΣΥ ένα σημαντικό πο-
λιτικό πλεονέκτημα και τη δυ-
νατότητα να προβάλει τις θέσεις
του μέσα από μία αμφίδρομη
επικοινωνία με τα μέλη του. Στο
πλαίσιο αυτής της επικοινωνίας
καταθέτω, λακωνικά, πέντε πο-
λιτικές, ιδεολογικές θέσεις. Επι-
στέγασμα της πείρας που απέ-
κτησα ως βουλεύτρια της Κερύ-
νειας και της πολυετούς ανάμιξής

μου στα κοινά. Παραθέτω θέσεις
και είμαι έτοιμη να ακούσω αν-
τιθέσεις, ώστε όλοι μαζί να δη-
μιουργήσουμε μια καλύτερη
σύνθεση πολιτικών θέσεων για
το καλό της πατρίδας.

1. Τουρκική Αδιαλλαξία. ΔΔΟ. 
Θεωρώ απαράδεκτη την τουρ-

κική αδιαλλαξία και τη συνεχι-
ζόμενη κατοχή και τον εποικισμό
της Κύπρου. Απάνθρωπα είναι

τα δεινά που η Τουρκία προξέ-
νησε και συνεχίζει να προξενεί,
σε εκτοπισθέντες, πρώην αιχ-
μαλώτους, εγκλωβισμένους, κα-
κοποιηθέντες, πολίτες και των
δύο κοινοτήτων. Υποστηρίζω
τη διζωνική/ δικοινοτική ομο-
σπονδία. Σας καλώ να κάνετε
το ίδιο, μακριά από φανατισμούς
και αφορισμούς.

2. Άμβλυνση επιπτώσεων. Κτή-
ματα σε δικαιούχους και απώλεια
χρήσης

Πιστεύω πως ήρθε ο καιρός

να ξεπεράσουμε κενά συνθή-
ματα όπως «ισότιμη κατανομή».
Ας εργασθούμε να επιτευχθεί
άμβλυνση επιπτώσεων από τις
αδικίες που προκαλεί η τούρκικη
κατοχή. Ο κηδεμόνας τουρκο-
κυπριακών περιουσιών πρέπει
να ανακαλέσει όλες τις άδικες
αποφάσεις και να αποδώσει κτή-
ματα σε άτομα που είναι ιδιο-
κτήτες περιουσιών στα Κατεχό-
μενα. Επιπλέον αυτού, και το
θέμα της «απώλειας χρήσης»
απαιτεί ουσιαστική μελέτη και
βιώσιμες διευθετήσεις. 

3. Τίτλοι ιδιοκτησίας σε συνοι-
κισμούς

Πιστεύω -έστω και καθυστε-
ρημένα- θα πρέπει να ενισχυ-
θούν όλοι οι κάτοικοι σε συνοι-
κισμούς. Η νόμιμη παραχώρηση
τίτλων ιδιοκτησίας σε όλους
είναι εφικτή. Τρόπος υπάρχει.
Χρειάζεται βούληση. Υπενθυμίζω
πως όταν εγώ και άλλοι βουλευ-
τές χαράξαμε το μονοπάτι πα-
ραχώρησης τίτλων, ακούγαμε
πολλά υβριστικά συνθήματα και
εμείς και ο Γλαύκος Κληρίδης.
Προχωρήσαμε όμως και δικαιω-
θήκαμε.

4. Παιδεία και υγεία
Θεωρώ καθήκον της Πολι-

τείας να ενισχύσει τη δημόσια
παιδεία και υγεία. Είναι απα-
ράδεκτο το 20% των μαθητών,
στη Μέση Παιδεία να φοιτούν

σε πολυδάπανα ιδιωτικά σχο-
λεία. Απαράδεκτο είναι επίσης
να υποσκάπτεται το Γενικό Σχέ-
διο Υγείας από γιατρούς, πολι-
τικούς, ασφαλιστές ή άλλους.
Δημόσιο συμφέρον είναι η δη-
μόσια υγεία.

5. Δικαιώματα γυναικών – Ενί-
σχυση πολυτέκνων

Πιστεύω πως οι γυναίκες, το
51,4% του κυπριακού πληθυσμού
των 920 χιλιάδων, θα πρέπει να
διεκδικήσουν δυναμικά τα δι-
καιώματά τους. Ενδεικτικά ανα-
φέρω την ενίσχυση των πολύ-
τεκνων μανάδων. Είναι εθνική
ανάγκη. Αδήριτη ανάγκη είναι
επίσης και η άμβλυνση των επι-
πτώσεων από αυτό που ονομά-
ζεται «η άσχημη μορφή του ανή-
θικου καπιταλισμού» που επη-
ρεάζει μέγιστα κάθε γυναίκα,
οικοκυρά και μάνα.

Τελειώνω, με μια ρήση του
Καζαντζάκη, αλλάζοντας μία μό-
νο λέξη: « Η Κύπρος επιζεί ακόμα,
επιζεί νομίζω μέσα από διαδοχικά
θαύματα». Όλοι μαζί ας αγωνι-
στούμε για το πολύ μεγάλο θαύ-
μα. Μία Κύπρο ενωμένη, δημο-
κρατική, πολιτισμένη, ευημε-
ρούσα και φυσικά ελεύθερη. 

Η κα Κατερίνα Παντελίδη είναι
πρώην βουλεύτρια, και υποψήφια
για μία θέση στο Πολιτικό Γραφείο
του Δημοκρατικού Συναγερμού.

<<<<<<<

Αυτόν τον χρόνο, 
το 2023, ο ΔΗΣΥ 
έχει μοναδική ευκαι-
ρία να εμπεδώσει και
να προβάλει πολιτικές
θέσεις και αντιθέσεις.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Ο συμψηφισμός δεν αποτελεί άλλοθι

Ο ι κυρώσεις σε δικηγορικά
γραφεία, κυπριακού ενδια-
φέροντος, σε καμία περίπτω-

ση δεν ήταν κεραυνός εν αιθρία.
Αυτό που μπορεί να θεωρηθεί έκ-
πληξη ήταν η αντίδραση μιας με-
ρίδας του δικηγορικού κόσμου στην
όχι αυθαίρετη άποψη που έχει δη-
μιουργηθεί εδώ και χρόνια, για την
εμπλοκή κάποιων δικηγορικών γρα-
φείων σε υποθέσεις, διεθνούς εν-
διαφέροντος. Ούτε λίγο ούτε πολύ
διατυπώνονται απόψεις, εντός της
δικηγορικής κοινότητας της Κύ-
πρου, που μπορεί να θεωρηθούν
ότι βάζουν πλάτη σε δικηγόρους
που στο όνομα της επαγγελματικής
δραστηριότητας φαίνεται να ξέφυ-
γαν του πλαισίου, παραβιάζοντας
διεθνείς κανόνες και αποφάσεις.
Το πλέον ανησυχητικό είναι πως
ακόμα και η ηγεσία του ΠΔΣ δεν

φαίνεται να αποστασιοποιείται από
μια λογική που θέλει να αποδείξει
πως οι δικηγόροι της Κύπρου στο-
χοποιούνται. Αν μέχρι σήμερα δεν
υπάρχει το αναγκαίο ενιαίο εποπτικό
υπόβαθρο που θα θέτει κανόνες,
ευθύνες φέρουν οι πολιτικές ηγεσίες
τα τελευταία 30 χρόνια. Στην πε-
ρίπτωση της παροχής υπηρεσιών
ευθύνη φέρει και ο δικηγορικός κό-
σμος και οι αντιδράσεις του οργάνου
τους. Μέσα στο κλίμα που έχει δη-
μιουργηθεί υπάρχουν απόψεις εντός
των δικηγόρων που στην προσπά-
θεια να δικαιολογήσουν την άρνησή
τους για Ενιαία Εποπτική Αρχή επι-
καλούνται το επιχείρημα του συμ-
ψηφισμού. Δηλαδή, χρησιμοποιούν
τι συμβαίνει σε άλλους επαγγελμα-
τικούς κλάδους. Τα όποια κενά υπάρ-
χουν, και οι δικηγόροι το ξέρουν
καλύτερα από τον καθένα, σε καμία

περίπτωση δεν δημιουργούν νομι-
μότητα. Θα επικαλεστώ μια άποψη
γνωστού δικηγόρου με παρουσία
στον δημόσιο λόγο τον οποίο φαί-
νεται να έχει ενοχλήσει το δημο-
σιογραφικό ενδιαφέρον για το ποιος
ελέγχει δικηγόρους και λογιστές.
Στην απορία που διατυπώνει, το
συγκεκριμένο πρόσωπο, θα πρέπει
να υπενθυμίσω τα ακόλουθα: Η Επι-
τροπή Δεοντολογίας δεν είναι όρ-
γανο του επαγγελματικού κλάδου
των δημοσιογράφων (ΕΣΚ). Αν κά-
ποιος δημοσιογράφος δημοσιεύσει
έναν λίβελλο κινδυνεύει να βρεθεί
ενώπιον της δικαιοσύνης. Η άποψη
πως η Επιτροπή Δεοντολογίας ελέγ-
χεται από δημοσιογράφους δεν
αποτελεί επιχείρημα για να δικαιο-
λογηθεί η άρνηση για έλεγχο και
των δικηγόρων από ένα ενιαίο όρ-
γανο. Θα πρέπει να υπενθυμίσω

και τούτο: Η λογική «και για εσάς
το ίδιο συμβαίνει» μόνο ως ατυχή
μπορώ να την χαρακτηρίσω. Δεν
υποστηρίζω πως δεν υπήρχαν λί-
βελλοι, ποτέ όμως δεν έπληξαν τη
αξιοπιστία της χώρας. Αν έχει ξε-
χαστεί το σκάνδαλο με τα μαύρα
του Μιλόσεβιτς δεν στήθηκε από
δημοσιογράφους αλλά από δύο
γνωστά δικηγορικά γραφεία σε συ-
νεργασία με την κυρία της Beo-
gradska Banka. Χρειάζεται να επα-
ναλάβω πως η Κύπρος πλήρωσε
ακριβά τα μαύρα του Μιλόσεβιτς;
Το 2013 δεν ήταν δημοσιογράφοι
που μέσα στην κλειστή περίοδο
μετέφεραν σε μαύρες τσάντες τα
ευρώ. Δεν ήταν οι δημοσιογράφοι
που πρόσφεραν υπηρεσίες σε πρό-
σωπα τα οποία ήταν στο στόχαστρο
για ζητήματα διαφθοράς. Τις υπη-
ρεσίες πρόσφεραν κάποια δικηγο-

ρικά και λογιστικά γραφεία, με το
αζημίωτο. Τα Χρυσά Διαβατήρια
σε κάθε κυνηγημένο δεν τα έδωσαν
δημοσιογράφοι. Άρα στον αγαπητό
δικηγόρο που διερωτάται, η απάν-
τηση είναι ξεκάθαρη, «δεν τα φά-
γαμε μαζί», και ας μελετήσει τα ουκ
ολίγα πορίσματα ερευνών που
υπάρχουν. Τα έφαγαν λίγοι, που
διαχρονικά εκθέτουν τη χώρα και
που πάντα την βγάζουν καθαρή.
Άλλοθι, επίσης, δεν αποτελούν δια-
χρονικά προβλήματα και κενά στον
δημοσιογραφικό κλάδο. Μακριά
από λογικές συμψηφισμού δεν θυ-
μάμαι οι δημοσιογράφοι να αρνή-
θηκαν ενίσχυση του πλαισίου ελέγ-
χου ή τη θέσπιση κανόνων. Οι δη-
μοσιογράφοι μπορεί να επικριθούν
για περιπτώσεις λίβελλων, οι δη-
μοσιογράφοι μπορεί να επικριθούν
για τον ρόλο κάποιων στο σκάνδαλο

με το Χρηματιστήριο, σε καμία πε-
ρίπτωση όμως δεν ευθύνονται ότι
συνέβαλαν να πέσει η οικονομία
της Κύπρου στα βράχια ή στο να
της κολλήσει η ρετσινιά «Πλυντήριο
της Μεσογείου». Να θυμίσω επίσης
πως δημοσιογράφοι λογοδότησαν
ενώπιον της δικαιοσύνης για λίβελ-
λους. Πόσοι δικηγόροι και λογιστές
έκατσαν στο σκαμνί της δικαιοσύ-
νης επειδή συμμετείχαν στο πάρτι
παροχής υπηρεσιών από το 1990
μέχρι σήμερα; Επί του προκειμένου.
Δεν στοχοποιείται ο δικηγορικός
κόσμος επειδή δύο γραφεία πέρασαν
την κόκκινη γραμμή ή αν αυξηθεί
ο αριθμός της λίστας με άλλα. Είναι
λάθος δικηγόροι να δίνουν την εν-
τύπωση πως προσφέρουν άλλοθι
στους λίγους, χρησιμοποιώντας επι-
χειρήματα του τύπου «κρύψτε να
περάσουμε». 

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες,
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Μετά από δύο σχεδόν χρόνια συ-
ζητήσεων μεταξύ των θεσμών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις τελευταίες
εβδομάδες κλείδωσαν οριστικά ή
μπήκαν στην τελική ευθεία οι νο-
μοθεσίες για δραστική αύξηση των
προσπαθειών για επίτευξη του στό-
χου της κλιματικής ουδετερότητας
στην Ευρώπη, της προσπάθειας
δηλαδή ώστε η συνεισφορά της
Ε.Ε. στις εκπομπές αερίων του θερ-
μοκηπίου που αλλάζουν το κλίμα
να μηδενιστεί μέχρι τα μέσα του
αιώνα. Αργά τη Δευτέρα, οι δια-

πραγματευτές του Συμβουλίου της
Ε.Ε. και του Κοινοβουλίου συμφώ-
νησαν καταρχάς στο πώς οι αερο-
μεταφορές θα περάσουν από τα
ορυκτά καύσιμα σε πιο βιώσιμα
καύσιμα, ενώ την Τρίτη το Συμ-
βούλιο έδωσε την τελική έγκριση
σε μια σειρά από μέτρα, μεταξύ άλ-
λων και για τη συμπερίληψη των
αερομεταφορών στο σύστημα εμ-
πορίας εκπομπών.

Όσα κλειδώνουν την τελευταία
περίοδο επηρεάζουν άμεσα και την
Κύπρο, καθώς μεταξύ άλλων αλλά-
ζουν το τοπίο στις αερομεταφορές
αλλά και στις θαλάσσιες μεταφορές,
δίνουν ώθηση στις ανανεώσιμες
πηγές ενέργειες και θέτουν τις βά-

σεις για μια τελείως διαφορετική
βιομηχανία και αγορά αυτοκινήτων
από αυτή στην οποία βάσισε τις
μεταφορές της η χώρα μας μετά
την ανεξαρτησία.

Η χρονική συγκυρία των αλλα-
γών, κάποιες από τις οποίες που
αρχίζουν ήδη να εφαρμόζονται και
άλλες αναμένεται να προχωρήσουν
γρήγορα μέχρι το τέλος του έτους,
εξηγείται εν μέρει από το ότι οι συ-
ζητήσεις ωρίμασαν, προχώρησαν
και ολοκληρώθηκαν. Άλλωστε το
πακέτο νομοθεσιών «FitFor55» για
μείωση των εκπομπών αερίων κατά
55% μέχρι το 2030 και για εξάλειψη
των καθαρών εκπομπών μέχρι το
2050, πρωτοπαρουσιάστηκε τον
Ιούλιο του 2021 στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Πράσινης Συμφωνίας.

Παράλληλα όμως, όσα σήμερα
αποφασίζονται και η πρόοδος που
γίνεται, έρχεται ως απάντηση στις
κρίσεις που αντιμετώπισε και αν-
τιμετωπίζει η Ευρώπη. Από τη μία,
το πακέτο «FitFor55» ήρθε στα
μέσα του 2021 ταυτόχρονα με την
προσπάθεια ανάκαμψης και ανοι-
κοδόμησης του οικονομικού μον-
τέλου της Ε.Ε. μετά την πανδημία.
Από την άλλη, η στροφή στην ενερ-
γειακή αποδοτικότητα και τις ανα-
νεώσιμες έρχεται να δέσει και στις
προσπάθειες της μεταρρύθμισης
της αγοράς ενέργειας μετά την ει-
σβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία
και τον στόχο της ενεργειακής απε-
ξάρτησης.

Η πράσινη ατζέντα
Δύο στοιχεία της πράσινης

ατζέντας της Ε.Ε. βρίσκονται πλέον
σε τροχιά ολοκλήρωσης τους επό-
μενους μήνες, καθώς Συμβούλιο

και Κοινοβούλιο έχουν φτάσει τον
τελευταίο μήνα στο στάδιο της
προκαταρκτικής συμφωνίας. Η πιο
πρόσφατη συμφωνία που πέτυχαν
κράτη-μέλη και οι ευρωβουλευτές,
την περασμένη Δευτέρα, αφορά
την απαλλαγή του τομέα των αε-
ρομεταφορών από τις εκπομπές
διοξειδίου του άνθρακα, κυρίως
μέσω της γρηγορότερης ανάπτυξης
βιώσιμων καυσίμων για τα αερο-

σκάφη, μέσω της αύξησης της προ-
σφοράς και της βελτίωσης των τι-
μών. Εφόσον εγκριθεί η συμφωνία,
οι αεροπορικές εταιρείες θα πρέπει
να διασφαλίσουν πως τουλάχιστον
το 2% των καυσίμων που χρησι-
μοποιούν θα είναι βιώσιμα καύσιμα
από το 2025, με το ποσοστό να αυ-
ξάνεται σταδιακά ανά πενταετία,
στο 6% το 2030, 20% το 2035, 34%
το 2040, 42% το 2045 και 70% το

2050. Στα βιώσιμα καύσιμα περι-
λαμβάνονται διάφορα είδη συνθε-
τικών καυσίμων, ακόμα και βιο-
καύσιμα, καθώς και «πράσινο»
υδρογόνο (υδρογόνο που παράγεται
με ανανεώσιμες). Επίσης, οι αερο-
μεταφορείς θα πρέπει να ανεφο-
διάζονται μόνο με τα καύσιμα που
είναι αναγκαία για την κάθε πτήση,
κάτι που αφορά και τα βιοκαύσιμα,
δημιουργώντας την ανάγκη τα αε-
ροδρόμια της Ε.Ε. να έχουν όλες
τις κατάλληλες υποδομές και για
βιοκαύσιμα.

Η δεύτερη συμφωνία, η οποία
κλείδωσε στις 30 Μαρτίου, αφορά
τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας,
θέτοντας νέους, υψηλότερους στό-
χους για τη συνολική κατανάλωση
ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές
από 32% μέχρι το 2030 σε 42,5%
μέχρι το ίδιο ορόσημο. Τα κράτη-
μέλη θα πρέπει να εργαστούν και
για την επίτευξη συγκεκριμένων
στόχων στη μείωση των εκπομπών
στις μεταφορές και στη βιομηχανία
μέσω της χρήσης ανανεώσιμων.
Κρίσιμο σημείο αυτής της συμφω-
νίας είναι και οι νέοι κανονισμοί
για αδειοδότηση έργων παραγωγής
ανανεώσιμης ενέργειας, ώστε αυτή
να γίνεται πιο γρήγορα. Ειδικότερα,
τα κράτη-μέλη θα ορίσουν εκ των
προτέρων περιοχές όπου θα επι-
τρέπεται η ανάπτυξη τέτοιων έργων
βάσει περιβαλλοντικών κριτηρίων,
ώστε να μη χρειάζεται ολοκληρω-
μένη μελέτη για κάθε περίπτωση
και η αδειοδότηση να γίνεται γρη-
γορότερα.

Τέλος σε χαλαρώσεις
Ταυτόχρονα, την Τρίτη το Συμ-

βούλιο ενέκρινε μια σειρά από νο-

μοθεσίες (μετά την ψήφισή τους
από το Κοινοβούλιο την περασμένη
εβδομάδα) που μεταξύ άλλων φέρ-
νουν και τις θαλάσσιες μεταφορές
στο Σύστημα Εμπορίας Εκπομπών
(που στην πράξη δίνει κίνητρα για
μείωση των εκπομπών) που μέχρι
τώρα κάλυπτε τη βιομηχανία, την
παραγωγή ενέργειας και τις αερο-
μεταφορές.

Ταυτόχρονα, οι νομοθεσίες που
εγκρίθηκαν βάζουν τέλος στις χα-
λαρώσεις που ίσχυαν για τις αε-
ρομεταφορές, δημιουργώντας έτσι
πιο αυστηρές υποχρεώσεις για τις
αεροπορικές εταιρείες. Στο πλαίσιο
των αποφάσεων της περασμένης
Τρίτης, οι οποίες πλέον εφαρμό-
ζονται, δημιουργήθηκε και το Κοι-
νωνικό Ταμείο για το Κλίμα με
στόχο τη στήριξη ευάλωτων νοι-
κοκυριών και πολύ μικρών επιχει-
ρήσεων. 

Στις 28 Μαρτίου επιτεύχθηκε
τέλος και η τελική έγκριση από το
Συμβούλιο των νέων στόχων για
τις εκπομπές αερίων του θερμο-
κηπίου από αυτοκίνητα, οι οποίοι
στην πράξη απαγορεύουν την ευ-
ρεία παραγωγή και πώληση πα-
ραδοσιακών αυτοκινήτων με μη-
χανή εσωτερικής καύσης μετά το
2035, αν και μετά από τις αντιρ-
ρήσεις που εξέφρασε την τελευταία
στιγμή η Γερμανία, προκαλώντας
κίνδυνο κατάρρευσης της συμφω-
νίας, συμφωνήθηκε πως η Κομι-
σιόν θα προωθήσει πολιτικές για
χρήση εναλλακτικών καυσίμων
στα αυτοκίνητα –ο νέος κανονι-
σμός με την εφαρμογή του ουσια-
στικά ανοίγει τον δρόμο για την
επικράτηση του ηλεκτρικού αυ-
τοκινήτου.

Η απογείωση της πράσινης μετάβασης
Οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειες θέτουν τις βάσεις για μια διαφορετική βιομηχανία – Πολλές οι προκλήσεις για την Κύπρο   

<<<<<<<

Ευκαιρία οι ανανεώσι-
μες, πρόκληση οι αερο-
μεταφορές και τα 
ηλεκτρικά αυτοκίνητα.

Οι ευκαιρίες για την Κύπρο

Τα πιο πάνω μπορεί να μοιάζουν πολύπλοκα και τεχνοκρατικά, όμως
δεν αποτελούν κεραυνό εν αιθρία για την Κύπρο. Πρόκειται δηλαδή
για αποφάσεις στις οποίες η χώρα είχε την ευκαιρία να συμμετάσχει,
και σε κάποιες περιπτώσεις έπαιξε ενεργό ρόλο για τη διαμόρφωσή
τους (ειδικότερα σε σχέση με τις αερομεταφορές). Ως εκ τούτου, οι
πολιτικές που θα αναλάβει για να τις εφαρμόσει θα πρέπει να σχε-
διάζονται ήδη. Ειδικά οι νέες περιβαλλοντικές απαιτήσεις για τις αε-
ρομεταφορές θα επηρεάσουν ιδιαίτερα την Κύπρο και άλλες χώρες-
νησιά στην Ε.Ε. ή και χώρες με περιορισμένη συνδεσιμότητα που βα-
σίζονται στις αεροπορικές και θαλάσσιες συνδέσεις για την κινητικό-
τητα των πολιτών αλλά και το εμπόριο. Κι αυτό γιατί οι όποιες νέες
υποχρεώσεις στις εταιρείες που δραστηριοποιούνται στους τομείς
αυτούς έχουν επιπτώσεις στο κόστος, στις τιμές, και τελικά στις οικο-
νομίες ορισμένων κρατών-μελών περισσότερο από ό,τι στις οικονο-
μίες άλλων. Σε αυτό το πλαίσιο η Κύπρος προώθησε τον υπολογισμό
αυτών των επιπτώσεων με επιστημονικές μεθόδους ώστε τα μέτρα
να ρυθμιστούν αναλόγως στις ειδικές περιπτώσεις. Όσον αφορά τις
ανανεώσιμες, η Κύπρος έχει κάθε λόγο να είναι ευχαριστημένη κα-
θώς/ και αν οι νέες νομοθεσίες αξιοποιηθούν σωστά, ανοίγει ο δρό-
μος για γρηγορότερη ανάπτυξη στην Κύπρο ενός τομέα ο οποίος έχει
μεγάλες προοπτικές, ιδιαίτερα στην ηλιακή ενέργεια. Όσον αφορά
το τέλος εποχής για τα αυτοκίνητα με μηχανές εσωτερικής καύσης,
ελέγχεται ακόμα το κατά πόσο η Κύπρος θα προλάβει να στήσει τις
απαραίτητες υποδομές για την επικράτηση του ηλεκτρικού αυτοκινή-
του ή για την ανάπτυξη δημόσιων μεταφορών που να αφήσουν μια
για πάντα στο παρελθόν την εξάρτηση από τους εισαγωγείς αυτοκι-
νήτων και από την κατασκευή νέων και μεγαλύτερων δρόμων.

Οσον αφορά το τέλος εποχής για τα αυτοκίνητα με μηχανές εσωτερικής καύσης, ελέγχεται ακόμα το κατά πόσο η Κύπρος θα προλάβει να στήσει τις απαραίτητες υποδομές για την επικράτηση του ηλεκτρι-
κού αυτοκινήτου ή για την ανάπτυξη δημόσιων μεταφορών.
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Το τοπίο εντός του οποίου εισέρ-
χονται στην τελική ευθεία των 
τριών εβδομάδων μέχρι τις κάλ-
πες της 21ης Μαΐου χαρτογρα-
φούν τα κόμματα, προκειμένου 
να οριστικοποιήσουν τη στρα-
τηγική τους: ως βασικό εργαλείο 
αξιοποιούν τις δημοσιευμένες 
και τις «μυστικές» δημοσκοπή-
σεις της περιόδου, οι οποίες για 
Ν.∆., ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ κρύ-
βουν σε ορισμένες περιπτώσεις 
ευχάριστες και σε άλλες δυσά-
ρεστες «εκπλήξεις».

Κοινό τόπο στα κομματικά 
επιτελεία, ενόψει της επερχό-
μενης κάλπης, αποτελούν ότι 
η Ν.∆. τείνει να απορροφή-
σει το μεγαλύτερο μέρος των 
απωλειών από την τραγωδία 
των Τεμπών, η στασιμότητα 
του ΣΥΡΙΖΑ που εμφανίζεται 
να αντιμετωπίζει αίφνης το 
«αγκάθι» της «αριστερής πο-
λυκατοικίας», ενώ ερωτηματι-
κό αποτελούν οι αντοχές που 
θα επιδείξει το ΠΑΣΟΚ εν μέσω 
των διλημμάτων που θα προ-
βληθούν, καθώς η χώρα εισέρ-
χεται στον σκληρό πυρήνα της 
προεκλογικής περιόδου. 

Βασικό «συν» για το Μέγαρο 
Μαξίμου αποτελεί πως η Ν.∆. 
εμφανίζεται να ανακάμπτει, 
να κινείται σε ποσοστά πέριξ 
του 32% στην πρόθεση ψήφου 
(Pulse για τον ΣΚΑΪ) και να δι-
ασφαλίζει «καθαρή» διαφορά 
από τον ΣΥΡΙΖΑ στην περιοχή 
των 6 ποσοστιαίων μονάδων. 
Ως αποτέλεσμα, θεωρείται ρεα-
λιστικός ο στόχος να προσεγγί-
σει το 33%-35% στις εκλογές της 
απλής αναλογικής, με απώτερη 
επιδίωξη να υπερβεί τον πήχυ 
της αυτοδυναμίας στη δεύτερη 
αναμέτρηση της 2ας Ιουλίου. 

Επίσης, θετική για τον πρω-
θυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη 
εξέλιξη συνιστά το γεγονός ότι 
διαφαίνεται πως κερδίζει την 
κρίσιμη μάχη του Κέντρου από 
τον Αλέξη Τσίπρα. Σε δημοσκό-
πηση της Metron Analysis («Βή-

μα»), σε όσους αυτοτοποθετού-
νται πολιτικά στο Κέντρο, η Ν.∆. 
λαμβάνει στην πρόθεση ψήφου 
28,8%, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ 13,9%.

Οπως λέγεται, ο κ. Μητσοτά-
κης ενδέχεται να αποκομίζει κέρ-
δη από το «θολό» κυβερνητικό 
αφήγημα του ΣΥΡΙΖΑ, που κινεί-
ται μεταξύ κυβέρνησης νικητών, 
ηττημένων και ψήφου ανοχής, 
αλλά και εξαιτίας του «άγνωστου 
Χ» για την πρωθυπουργία που 
καταλογίζεται ως στρατηγική 
στον Νίκο Ανδρουλάκη. 

Οι παγίδες

Στον αντίποδα, όμως, υπάρ-
χουν για το «γαλάζιο» στρατό-
πεδο στην τελική ευθεία προς 
τις κάλπες και παγίδες, για τις 
οποίες κυβερνητικά στελέχη 
αναγνωρίζουν πως απαιτείται 
αυξημένη προσοχή. Ειδικότερα, 
ως γκρίζες ζώνες εντοπίζονται:

• Ο κίνδυνος η Ν.∆. να παρασυρ-
θεί από τη στασιμότητα που εμ-
φανίζεται να καταγράφει ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Oπως λέγεται, «το ταγκό των 
υψηλών ποσοστών θέλει δύο». 
Εάν επικρατήσει βεβαιότητα ότι 
το κυβερνών κόμμα θα κόψει με 
άνεση πρώτο το νήμα των εκλο-
γών, είναι πιθανόν να εκδηλω-
θούν συνθήκες χαλαρής ψήφου 
που τελικώς θα υπονομεύσουν 
τον στόχο του Μεγάρου Μαξίμου 
για ένα ποσοστό - διαβατήριο για 
την αυτοδυναμία στις δεύτερες 
κάλπες. ∆εν είναι εξάλλου τυχαίο 
ότι ο κ. Μητσοτάκης μιλάει πλέ-
ον σταθερά, όχι για δύο αλλά μία 
«ενιαία» εκλογική αναμέτρηση.
• Η χαμηλή πτήση που καταγρά-

φει η Ν.∆. στο ειδικό ερώτημα 
προς το κόμμα των αναποφάσι-
στων «σε ποια επιλογή είστε πιο 
κοντά». Από το συγκεκριμένο σώ-
μα (κινείται στο 11%, σύμφωνα με 
την Pulse) η Ν.∆. επιλέγεται μό-
λις από το 8% των ερωτηθέντων. 

Αναφορικά με τον ΣΥΡΙΖΑ, στα 
«συν» καταγράφονται η καλύτερη 
εικόνα που έχει στους αναποφά-
σιστους (την αναφέρει ως πιθανή 
επιλογή του 14% των ερωτηθέ-
ντων), αλλά και ότι επιβεβαιώνει 
την υπεροχή του στη μάχη της 
νέας γενιάς και των ασθενέστε-
ρων στρωμάτων: στην Genera-
tion Z (17-26 ετών) ο ΣΥΡΙΖΑ προ-
ηγείται της Ν.∆. με 19,5% έναντι 
13% (Metron), ενώ προβάδισμα 

καταγράφει και στην εργατική 
τάξη (20,3% - 12,6%) και τους 
μικρομεσαίους (24,8% έναντι 
19,5%, σύμφωνα με τη Metron).

Ανταγωνισμός

Στον αντίποδα, διπλό –και 
πιθανότατα «διασυνδεδεμένο»– 
πρόβλημα για την Κουμουνδού-
ρου αποτελούν:
• Η στασιμότητα των ποσοστών 
του κόμματος της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης στην τελική ευ-
θεία προς τις κάλπες. Σύμφω-
να με την Pulse, μάλιστα, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατέγραψε από τις αρχές 
Απριλίου οριακή μείωση, υποχω-
ρώντας από το 26% στο 25,5%. 
Οπως λέγεται, εάν κυριαρχήσει 

η αίσθηση πως ο ΣΥΡΙΖΑ δεν 
έχει ελπίδες νίκης στις επερχό-
μενες εκλογές, δεν μπορεί να 
αποκλειστεί μια μερίδα απογο-
ητευμένων ψηφοφόρων του να 
στραφεί σε άλλους πολιτικούς 
σχηματισμούς ή προς την αποχή.
• Οι υψηλές δημοσκοπικές πτή-
σεις που πραγματοποιούν τα 
κόμματα στα αριστερά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ειδικότερα το ΚΚΕ και 
κυρίως το ΜέΡΑ25. Πολλοί εκτι-
μούσαν πως αθροιστικά το ΚΚΕ 
και το ΜέΡΑ25 στις εκλογές δεν 
θα υπερέβαιναν το 8%-9%, ενώ 
προεξοφλούσαν πως το κόμμα 
του κ. Βαρουφάκη θα έμενε 
εκτός Βουλής. Ομως, στην τρέ-
χουσα συγκυρία κινούνται στο 

6% και 5% αντίστοιχα (Pulse), με 
τους αναποφάσιστους να ανέρ-
χονται σε 11%. 

Μάλιστα, ορισμένοι συν-
δέουν τις αναφορές της Κου-
μουνδούρου σε κυβέρνηση με 
ψήφο ανοχής, ακριβώς στην 
αριστερή απειλή που δέχεται 
ο ΣΥΡΙΖΑ. Οπως λέγεται, ενδε-
χομένως η Κουμουνδούρου στο-
χεύει να «εκθέσει», μέσω της 
άρνησής τους, τους ∆ημήτρη 
Κουτσούμπα και Γιάνη Βαρου-
φάκη, ώστε να προβάλει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ως το μόνο όχημα για την 
απομάκρυνση της Ν.∆. από την 
εξουσία, συμπιέζοντας έτσι τις 
εκλογικές απώλειες προς τους 
συγκεκριμένους χώρους. 

Το «ζύγι» του ΠΑΣΟΚ

Τέλος, διπλής ανάγνωσης εί-
ναι τα ευρήματα του τελευταίου 
κύματος δημοσκοπήσεων και για 
τη Χαριλάου Τρικούπη. Το ΠΑ-
ΣΟΚ εμφανίζεται, τουλάχιστον 
προσώρας, να επιτυγχάνει τον 
στόχο του για καθαρό διψήφιο 
ποσοστό. Ομως, δεν αναπτύσ-
σει ανοδική δυναμική και ως εκ 
τούτου αντιμετωπίζει τον κίνδυ-
νο απωλειών λόγω της πόλωσης 
μεταξύ Ν.∆. και ΣΥΡΙΖΑ, που πι-
θανότατα θα κυριαρχήσει κατά 
τις τρεις τελευταίες εβδομάδες 
της προεκλογικής περιόδου.

Στα θετικά του ΠΑΣΟΚ μπο-
ρεί να πιστωθεί, επίσης, ότι κα-
ταγράφει υψηλά ποσοστά (14%) 
μεταξύ όσων αυτοτοποθετού-
νται κεντρώοι.

Αντιθέτως, πηγή προβλημα-
τισμού αποτελεί η χαμηλή απή-
χηση της πρότασης του Νίκου 
Ανδρουλάκη για σχηματισμό κυ-
βέρνησης συνεργασίας με πρω-
θυπουργό που δεν θα είναι είτε 
ο κ. Μητσοτάκης είτε ο κ. Τσί-
πρας. Σύμφωνα με την Pulse, στο 
ερώτημα «μετά τις εκλογές τι θα 
ήταν καλύτερο», πρωθυπουργός ο 
Κυρ. Μητσοτάκης απαντά το 38%, 
πρωθυπουργός ο Αλ. Τσίπρας το 
26%, ενώ «η πρόταση για πρω-
θυπουργό του Ν. Ανδρουλάκη» 
συγκεντρώνει μόλις 9%. 

Εκπλήξεις και αγκάθι στα αριστερά
Η δεύτερη ανάγνωση των γκάλοπ: πίεση στον ΣΥΡΙΖΑ από τους μικρούς – Αντίμετρα στη χαλαρή ψήφο από Ν.Δ.

Η παγίωση 
της διαφοράς μπορεί 
να προκαλέσει κλίμα 
εφησυχασμού 
στους δυνητικούς 
ψηφοφόρους του κυ-
βερνώντος κόμματος.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, κατά την παρουσίαση του προγράμματος της Ν.∆., την Τετάρτη, στον «Ελληνικό Κόσμο». 
Σύμφωνα με τα ευρήματα των δημοσκοπήσεων, ο πρωθυπουργός φαίνεται πως κερδίζει την κρίσιμη μάχη του Κέ-
ντρου από τον Αλέξη Τσίπρα, ενώ ενδέχεται να αποκομίσει κέρδη και από το «θολό» αφήγημα του ΣΥΡΙΖΑ, που κινεί-
ται μεταξύ κυβέρνησης νικητών, ηττημένων και ψήφου ανοχής.
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Αρχές Μαΐου του 2015, αρκετές 
ημέρες μετά τη φωτογράφιση 
του Γιάνη Βαρουφάκη και της ∆α-
νάης Στράτου στο «Paris Match» 
με θέα την Ακρόπολη και λίγο με-
τά την τοποθέτηση του Ευκλεί-
δη Τσακαλώτου στη θέση του 
επικεφαλής της διαπραγματευ-
τικής ομάδας, στο Μέγαρο Μα-
ξίμου πραγματοποιείται μια ευ-
ρεία, βραδινή σύσκεψη. Ο Αλέξης 
Τσίπρας, σε έντονο ύφος, ζητεί 
από τον τότε υπουργό Οικονο-
μικών να περιορίσει έως και να 
σταματήσει τις συνεντεύξεις σε 
εγχώρια και διεθνή μέσα, που 
προκαλούν θόρυβο στα social 
media και αρνητικά σχόλια για 
την κυβέρνηση σε μια εξαιρετι-
κά δύσκολη συγκυρία.

Ο Γιάνης Βαρουφάκης το απο-
δέχεται. Επειτα από λίγα λεπτά, 
προς έκπληξη όλων, ενημερώνει 
πως πρέπει να αποχωρήσει για 
λίγο από τη συνεδρίαση, προκει-
μένου να δώσει μια συνέντευξη. 
«Είχε προγραμματιστεί», ήταν η 
δικαιολογία του, με τους παρι-
στάμενους υπουργούς και στε-
νούς συνεργάτες του τότε πρω-
θυπουργού να μην πιστεύουν 
στα αυτιά τους.

Το παρασκήνιο που είναι σε 
θέση να γνωρίζει η «Κ» αποτέλε-
σε την αρχή του τέλους για την 
παραμονή του τότε υπουργού Οι-
κονομικών στην οδό Νίκης. Τον 
Ιούλιο εκείνης της περιπετειώ-
δους χρονιάς οδηγήθηκε σε πα-

ραίτηση. Εκτοτε οι σχέσεις του 
με τον Αλέξη Τσίπρα παρέμει-
ναν «παγωμένες». Ο Γιάνης Βα-
ρουφάκης βάζοντας στις τάξεις 
του πρώην βουλευτές και στε-
λέχη της ΛΑΕ, που αποχώρησαν 
από τον ΣΥΡΙΖΑ τον Αύγουστο 
του 2015, έχει συγκροτήσει μια 
συμπαράταξη αντιμνημονιακής 
νοσταλγίας ενισχύοντας τον ρι-
ζοσπαστισμό του.

Με το σχέδιο «∆ήμητρα», κα-
τά την αξιωματική αντιπολίτευ-
ση, επαναφέρει στο προσκήνιο 
λυμένα θέματα που έχουν να 
κάνουν με τη λειτουργία των 
τραπεζών και δεν αφορούν την 
κοινωνία. Στην Κουμουνδούρου 
παρακολουθούν με ανησυχία τη 
«ζημιά» που μπορεί να γίνει στο 
παρά πέντε των εκλογών από μια 
ξαφνική αφύπνιση του αντι-ΣΥ-
ΡΙΖΑ μετώπου. Αποτέλεσμα; Η 
αξιωματική αντιπολίτευση να 
λειτουργεί σαν «εκκρεμές» και 
η πιθανή συγκυβέρνηση με το 
ΜέΡΑ25, που δεν αποκλειόταν 
μέχρι πριν από λίγες ημέρες, να 
μετατρέπεται σε ανοχή. Με τη 
διευκρίνιση, πάντα, πως όλα τα 
σενάρια προϋποθέτουν τη νίκη 
στις εκλογές της 21ης Μαΐου.

Στην Κουμουνδούρου ψά-
χνουν να βρουν αν η στρατη-
γική Βαρουφάκη να παραμείνει 
στην αντιπολίτευση έχει προ-
καλέσει μια «μαύρη τρύπα» στα 
Αριστερά, που μέσα της έχουν 
ήδη αρχίσει να χάνονται ψη-
φοφόροι. Το πρώτο δείγμα της 
έρευνας της Pulse ήταν ανησυ-

χητικό. ∆εν είναι μόνο η αναιμι-
κή δημοσκοπική εικόνα που πα-
ρουσιάζει τρεις εβδομάδες πριν 
ανοίξουν οι κάλπες. Ο ΣΥΡΙΖΑ 
πέφτει έπειτα από καιρό μισή 
μονάδα και το ΜέΡΑ25 «τσιμπά-
ει» 1,5%. Πέρα από την υποεκτί-
μηση των δυνάμεών του, τα πιο 
ψύχραιμα στελέχη κάνουν μια 
διαφορετική ανάγνωση. Το κοι-
νό που κατευθύνεται αυτή την 
περίοδο στον πρώην υπουργό 
Οικονομικών δεν το τοποθετούν 
στα Αριστερά του πολιτικού φά-
σματος, αλλά στην αντισυστημι-
κή ψήφο. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν χρειά-
ζεται να κυνηγήσει ό,τι κινείται 
προς την «Αριστερή πολυκατοι-
κία», υποστηρίζει η πλειονότητα. 
«Θα χάσει τη συστημική ψήφο, 
αν αφοσιωθεί στην προσέλκυ-
ση της αντισυστημικής», τόνιζε 
έμπειρος βουλευτής του κόμμα-
τος στην «Κ» συμπληρώνοντας 
πως «όταν είσαι στο 26% χωρίς 
μέγιστη συσπείρωση και κοιτά-
ξεις προς το 3%, μοιραία θα πας 
προς το 15%».

Η μπλόφα

Είναι γεγονός πως αυτή την 
περίοδο στην Αριστερά, εξωκοι-
νοβουλευτική και μη, υπάρχει 
πολύ μεγάλη κινητικότητα. ∆εν 
αποκλείεται στην Κουμουνδού-
ρου να είχαν υποτιμήσει τις δυ-
νατότητες του πρώην στελέχους 
τους και να θεωρούσαν πως δεν 
θα καταφέρει να μπει στη Βου-
λή. Και τα περί συνεργασιών 
να λέγονταν εκ του ασφαλούς, 

προκειμένου να επαναπατρί-
σουν το κοινό που είχε στηρί-
ξει δυο φορές το κόμμα το 2015. 
Μετά τη δήλωση του Γιάνη Βα-
ρουφάκη που προτιμά να «του 
κοπεί το χέρι» παρά να συγκυ-
βερνήσει με τον Αλέξη Τσίπρα 
και ο ∆ημήτρης Κουτσούμπας 
σε σκληρή γλώσσα είπε για τον 
ΣΥΡΙΖΑ πως ήταν η «χειρότερη 
κυβέρνηση». Ειδικά η δήλωση 
του γραμματέα του ΚΚΕ θύμω-
σε πολύ κόσμο μέσα στο κόμμα. 
Ο Αλέξης Τσίπρας δεν σταματά 
να επισημαίνει πως τη δύσκο-
λη ώρα θα κληθούν και οι δυο 
να αναλάβουν τις ευθύνες τους. 
Αρκετοί πλέον στην αξιωματική 
αντιπολίτευση πιστεύουν πως 
με τα νέα δεδομένα ο πρόεδρος 

έπραξε σοφά σε σχέση με τον 
Παύλο Πολάκη, καθώς αν είχε 
προχωρήσει στην καρατόμησή 
του θα είχε οδηγήσει περισσό-
τερο κόσμο στην «αγκαλιά» του 
Γιάνη Βαρουφάκη.

«Με κουμπάρο τον Ολαφ 
Σολτς ο ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να “πα-
ντρευτεί” το ΠΑΣΟΚ», ανέφερε 
άλλο στέλεχος που υποστήριξε 
από την πρώτη στιγμή πως το 
«διαζύγιο» με τον Γιάνη Βαρου-
φάκη πάρθηκε πριν από οχτώ 
χρόνια και είναι οριστικό. Βγά-
ζοντας έξω από το κάδρο της συ-
γκυβέρνησης το ΜέΡΑ25, ο Αλέ-
ξης Τσίπρας για άλλη μια φορά 
«κλείνει το μάτι» στον Νίκο Αν-
δρουλάκη που δεν θέλει ούτε να 
ακούει για συμπόρευση. Είναι 

ίσως μια από τις τελευταίες προ-
σπάθειες που θα γίνουν προεκλο-
γικά. Το τριπλό «όχι» που εισέ-
πραξε ο Αλέξης Τσίπρας δείχνει 
πως ο δρόμος είτε για τη συγκυ-
βέρνηση είτε για την ανοχή θα 
είναι μακρύς.

Σύμφωνα με πληροφορίες 
της «Κ», την Πέμπτη συνεδρί-
ασε το διευρυμένο Εκτελεστικό 
Γραφείο και είναι ήδη έτοιμο το 
«μίνιμουμ πρόγραμμα συνεννόη-
σης» που θα έχει μαζί του ο Αλέ-
ξης Τσίπρας όταν θα έρθει η ώρα 
να συζητήσει με τις άλλες δυνά-
μεις την πιθανότητα συνεργασί-
ας έπειτα από νίκη του ΣΥΡΙΖΑ. 
Θα το παρουσιάσει ο πρόεδρος 
την άλλη εβδομάδα μαζί με το συ-
νολικό κυβερνητικό πρόγραμμα.

Το χαρτί της ανοχής
και το άγχος της διαρροής
Φόβοι για «τρύπα» προς το ΜέΡΑ25

Από τη συγκέντρωση του ΣΥΡΙΖΑ στα Χανιά. Παρασκηνιακά, εκφράζεται 
προβληματισμός για το γεγονός ότι, ενώ τα ποσοστά της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης μένουν στάσιμα, ανεβαίνουν οι επιδόσεις των μικρότερων κομμά-
των της Αριστεράς.

Δέσμη μέτρων για την αντι-
μετώπιση της ακρίβειας και 
την ενίσχυση του εισοδήμα-
τος περιλαμβάνει το σώμα των 
προγραμματικών εξαγγελιών 
που έδωσε στη δημοσιότητα ο 
ΣΥΡΙΖΑ. Ενδεικτικά, το κόμμα 
υπόσχεται αύξηση κατώτατου 
μισθού στα 880 ευρώ, αύξη-
ση μισθού στον δημόσιο τομέα 
κατά 10%, ετήσια τιμαριθμική 
προσαρμογή και επαναφορά 
της 13ης σύνταξης του 2019. 
Παράλληλα, ο ΣΥΡΙΖΑ υπόσχε-
ται αναστολή πλειστηριασμών 
πρώτης κατοικίας για ακίνη-
τα έως 300.000 ευρώ (μέχρι 
την ψήφιση του νέου νόμου), 
ρύθμιση ιδιωτικού χρέους σε 
ασφαλιστικά ταμεία και εφο-
ρία, μείωση του ΦΠΑ στα τρό-
φιμα στο 6% και μείωση του 
ειδικού φόρου στα καύσιμα 
(κατάργησή του για το αγροτι-
κό πετρέλαιο).

Πρόγραμμα
50 ημερών
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Πώς ενώθηκε ξανά το τρίγωνο της Ν.Δ.
Το παρασκήνιο της τήξης των πάγων μεταξύ του Μητσοτάκη και των δύο πρώην πρωθυπουργών, που συντάσσονται ενόψει εκλογών

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Οι ιδιότητες των τριγώνων έχουν 
απασχολήσει τους σοφούς από 
αρχαιοτάτων χρόνων. Σπανίως 
όμως έχει εφαρμοστεί το πυθα-
γόρειο θεώρημα στην πολιτική. 
Μια από αυτές τις απόπειρες θα 
είναι η κοινή εκδήλωση τριών 
πρωθυπουργών, δύο πρώην και 
ενός νυν, στο Ζάππειο. Εφαρμό-
ζοντας το θεώρημα στο νεοδη-
μοκρατικό τρίγωνο, μπορούμε 
να πούμε ότι το τετράγωνο της 
πλευράς Μητσοτάκη ισούται με 
το άθροισμα του τετραγώνου της 
πλευράς Καραμανλή και του τε-
τραγώνου της πλευράς Σαμαρά. 
Και καθώς οι τρεις γωνίες κάθε 
τριγώνου αθροίζουν 180 μοίρες, 
οι τρεις κορυφές του τριγώνου 
συγκεντρώνουν πολιτική επιρ-
ροή 180 μοιρών – από τις παρυ-
φές της Κεντροαριστεράς έως τα 
δεξιά σύνορα της Κεντροδεξιάς. 

Κάπως έτσι φαίνεται ότι σκέ-
φτηκαν οι «σοφοί» της προε-
κλογικής εκστρατείας της Ν.∆., 
ανάμεσα στους οποίους συγκα-
ταλέγονται οι: Γιάννης Μπρα-
τάκος, Ακης Σκέρτσος, Θωμάς 
Βαρβιτσιώτης, Σταύρος Παπα-
σταύρου, Θοδωρής Λιβάνιος και 
∆ημήτρης Τσιόδρας. Σε μια από 
τις συσκέψεις τους προ δύο εβδο-
μάδων έπεσε στο τραπέζι αυτή 
η μάλλον τολμηρή ιδέα: να μιλή-
σουν οι Μητσοτάκης, Σαμαράς 
και Καραμανλής σε μια κοινή 
εκδήλωση. Η πρόταση συζητή-
θηκε ξανά σε δεύτερη σύσκεψη 
στην οποία συμμετείχε ο πρωθυ-
πουργός, ο οποίος αντιλήφθηκε 
αμέσως το πολιτικό όφελος από 
μια τέτοια πρωτοβουλία. Το δύ-
σκολο ήταν να πειστούν ο Κώ-
στας Καραμανλής και ο Αντώνης 
Σαμαράς. 

Οσο κι αν η αφορμή βρέθηκε 
εύκολα και ήταν η 43η επέτει-
ος της ένταξης της χώρας στην 
ΕΟΚ, οι δύο πρώην πρωθυπουρ-
γοί δεν μπορούν να θεωρούνται 
δεδομένοι και δεν ήταν βέβαιο ότι 
θα απαντούσαν και οι δύο κατα-
φατικά, πολύ περισσότερο όταν 
είναι σχετικά πρόσφατες οι δη-
λώσεις τους με τις οποίες κρά-
τησαν αποστάσεις από την κυ-
βέρνηση με αφορμή το ζήτημα 
των υποκλοπών. Ακριβώς γι’ αυτό 
η απόσπαση της συγκατάθεσής 
τους δεν μπορούσε να ανατεθεί 
σε απεσταλμένους. Μπορεί ένα 
μήνυμα στον καγκελάριο Σολτς 
ή στον πρόεδρο Μακρόν να είναι 
θεμιτό να μεταφερθεί μέσω ενός 
«κονσιλιέρε», αλλά η επικοινωνία 
με τους πρώην πρωθυπουργούς 
της Ν.∆. είναι πολύ πιο λεπτή υπό-
θεση, που ο Μητσοτάκης ήξερε 
ότι έπρεπε να αναλάβει ο ίδιος 
για να αποφευχθούν διπλωματι-
κά επεισόδια. 

Επτά χρόνια τακτ

Ο Μητσοτάκης έχει διαχειρι-
στεί με σεβασμό τους προκατό-
χους του από το 2016, όταν δια-
δέχθηκε τον Σαμαρά στην ηγεσία 
της Ν.∆., φροντίζοντας να έχει μα-
ζί τους τακτικές επαφές και καλές 
προσωπικές σχέσεις. Παρά ταύτα 
δεν τους έχει προσφέρει όλα όσα 
θα ήθελαν. Οι δύο πρώην πρωθυ-
πουργοί δεν έχουν στήσει αντάρ-
τικα απέναντι στην κυβέρνηση, 
αλλά δεν έχουν λείψει αυτή την 
τετραετία τα παράπονα και οι πι-
κρίες τους για τη στάση του πρω-
θυπουργού απέναντι στους ίδιους 
και στο έργο τους. Πώς κατάφε-
ρε λοιπόν να τους πείσει να τον 
στηρίξουν ανεπιφύλακτα εξασφα-
λίζοντας έτσι ένα ηχηρό μήνυμα 
συσπείρωσης της Κεντροδεξιάς 
σε μια εκδήλωση που θα πραγμα-
τοποιηθεί μόλις 12 ημέρες πριν 
από τις εκλογές;  

Η προσωπική σχέση του Μη-
τσοτάκη με τον Σαμαρά, παρά το 
γεγονός ότι έχουν σαφείς ιδεολο-
γικές διαφορές, είναι πιο εύκολη, 
πιο αβίαστη συγκριτικά με τη σχέ-
ση του πρωθυπουργού με τον Κα-
ραμανλή. Ο Σαμαράς, απόφοιτος 
του Χάρβαρντ, γνώρισε τον υιό 
Μητσοτάκη την εποχή που ήταν 
πρωτοκλασάτος υπουργός του 
πατέρα του και ο Κυριάκος φοι-
τητής στο Χάρβαρντ. Οι σχέσεις 

του Σαμαρά με την οικογένεια 
Μητσοτάκη πέρασαν από σαρά-
ντα κύματα μετά το 1993, αλλά ο 
Κυριάκος απέφυγε να επενδύσει 
στο αντισαμαρικό μένος. Αντιθέ-
τως, όταν αποφάσισε να κάνει μια 
συμβολική κίνηση λελογισμένου 
απογαλακτισμού από την οικο-
γένεια, παρέμεινε στη Ν.∆. έπει-
τα από τη διαγραφή της Ντόρας 
Μπακογιάννη το 2010 – κι αυτό 
μέτρησε για τον Σαμαρά. Κι ενώ 
στην εποχή Καραμανλή, που προ-
ηγήθηκε, η Ντόρα έγινε υπουρ-
γός Εξωτερικών (2006-2009) με 
τον Κυριάκο να παραμένει απλός 
βουλευτής, στην εποχή Σαμαρά ο 
Κυριάκος επελέγη από τον τότε 

πρωθυπουργό για να γίνει ο φέ-
ρων το σκήπτρο της οικογένειας 
στο υπουργικό συμβούλιο (ανα-
λαμβάνοντας το υπουργείο ∆ιοι-
κητικής Μεταρρύθμισης από το 
2012 έως το 2015). 

Στην οριακή εκλογή αρχηγού 
του 2016 ο Σαμαράς έριξε όλο το 
βάρος του υπέρ του Μητσοτάκη 
και όταν ψηφίστηκε η συμφωνία 
των Πρεσπών το 2018 ήταν ο 
Σαμαράς εκείνος που πήγε στα 
συλλαλητήρια για να κρατήσει 
όρθια την πατριωτική συνιστώ-
σα ενός κόμματος που απέρρι-
ψε τη συμφωνία αλλά θα αποδε-

χόταν το περιεχόμενό της όταν 
θα ερχόταν στην κυβέρνηση. Η 
πολιτική ανταμοιβή για όλα αυ-
τά, που θα μπορούσε να ήταν η 
Προεδρία της ∆ημοκρατίας ή η 
θέση επιτρόπου στην Ε.Ε., δεν 
ήλθε, ενώ στην κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη καταλογίζεται ότι δεν 
κυνήγησε «μέχρι τέλους» ένα 
από τα τελευταία «κόλπα» του 
ΣΥΡΙΖΑ, την περιβόητη σκευω-
ρία της Novartis, στην οποία οι 
«τσιπραίοι» ενέπλεξαν και τον 
Σαμαρά. 

Παρ’ όλα αυτά ο Σαμαράς δεν 
έμεινε όμηρος της δυσαρέσκει-
άς του. Ο Μητσοτάκης τού τη-
λεφώνησε και αυτός απάντησε 
αμέσως «ναι» στην πρόταση για 
το Ζάππειο. Αλλωστε τον τελευ-
ταίο καιρό οι δυο τους συζητούν 
πολλά πράγματα. Ενα από αυτά 
είναι η κεντρική εκδήλωση της 
Ν.∆. στην Καλαμάτα, λίγες ημέ-
ρες πριν από τις εκλογές, για την 
οποία θα πραγματοποιηθεί κινη-
τοποίηση σε όλη την Πελοπόν-
νησο και στην οποία θα μιλήσει 
ο Σαμαράς. Ενα άλλο ζήτημα εί-
ναι η απόφαση να υποστηρίξει 
η Ν.∆. τον πρώην υφυπουργό 
Εξωτερικών Κώστα Βλάση για 
την Περιφέρεια Πελοποννήσου 
εγκαταλείποντας τον νυν περι-
φερειάρχη Παναγιώτη Νίκα, ο 
οποίος κατηγορείται ότι «συρί-
ζισε» επειδή υιοθέτησε κάποιες 
θέσεις της αντιπολίτευσης τα 
τελευταία χρόνια. 

Ο Σαμαράς δεν παραλείπει να 
λέει στους συνομιλητές του ότι 
τον συγκινεί ιδιαίτερα η προο-
πτική της εκδήλωσης στο Ζάπ-
πειο. Υπενθυμίζει ότι το 1979, 
στην τελετή ένταξης στην ΕΟΚ 
που έγινε στον ίδιο χώρο, παρευ-
ρίσκονταν όλοι οι βουλευτές της 
Ν.∆., ανάμεσα στους οποίους και 
ο ίδιος, που τότε ήταν μόλις 29 

ετών. Από εκείνη την κοινοβου-
λευτική ομάδα οι μόνοι βουλευ-
τές που παραμένουν στη Βουλή 
είναι ο Σαμαράς και ο Γιάννης 
Τραγάκης. Και μόνο γι’ αυτό δεν 
θα μπορούσε να αρνηθεί την πρό-
ταση να μιλήσει – και θα πει αρ-
κετά και για τη δική του συμβολή 
στην παραμονή της χώρας στην 
Ευρώπη όταν στην «πάνω και κά-
τω πλατεία» έπαιζαν το μέλλον 
στα ζάρια όλοι εκείνοι που σή-
μερα ονειρεύονται για δεύτερη 
φορά καταλήψεις της εξουσίας 
με «κυβερνήσεις ανοχής». 

Για να το πούμε ευθέως, ο Σα-
μαράς θεωρεί καθήκον του να 
συμβάλει ώστε να παραμείνει ο 

Τσίπρας εκτός οποιασδήποτε κυ-
βέρνησης. ∆εν χρειαζόταν δηλα-
δή να ακούσει τους επαίνους του 
πρωθυπουργού για το έργο του 
για να πει το «ναι», όπως έγινε 
στις 21 Απριλίου στην Καλαμάτα, 
όταν ο Μητσοτάκης εξήρε το έρ-
γο τής τότε κυβέρνησης και την 
προσωπικότητα του επικεφαλής 
της, κάτι που ασφαλώς τον ικα-
νοποίησε. Μάλιστα οι τιμές και 
τα εγκώμια πληθαίνουν εσχάτως 
για τον Σαμαρά. Αμέσως μετά τις 
εκλογές ταξιδεύει στη Βοστώνη, 
όπου στις 25 Μαΐου θα βραβευ-
θεί από το Χάρβαρντ ως ένας από 

τους πέντε διακεκριμένους απο-
φοίτους του, ο μοναδικός από την 
Ευρώπη. 

Το βάρος της Ιστορίας

Ο Κώστας Καραμανλής μπο-
ρεί να αστειεύεται εύκολα και να 
χαρίζει πλατιά χαμόγελα στον 
Μητσοτάκη δημοσίως, αλλά δεν 
διατηρεί μαζί του την ίδια φιλι-
κή σχέση που έχει ο Σαμαράς. Η 
σχέση Μητσοτάκη - Καραμαν-
λή μπορεί να επηρεάζεται από 
τη γενικότερη αποστασιοποίηση 
που αισθάνεται ο πρώην πρω-
θυπουργός απέναντι στην πολι-
τική, κάτι που τον οδήγησε να 
ανακοινώσει τον Φεβρουάριο ότι 
αποχωρεί από το Κοινοβούλιο. Ο 
Καραμανλής έχει εκφράσει την 
ενόχλησή του για την υπόθεση 
των υποκλοπών και ήδη από το 
καλοκαίρι προέβη σε σκληρές δη-
λώσεις όταν μίλησε στην Κρήτη, 
στο μνημόσυνο του Γιάννη Κε-
φαλογιάννη. Η πραγματική αιτία 
όμως της απόστασης ανάμεσα 
στους δύο πολιτικούς είναι η αί-
σθηση που υπάρχει στους καρα-
μανλικούς ότι ο Μητσοτάκης δεν 
έχει υποστηρίξει σχεδόν καθόλου 
την περίοδο Καραμανλή, αφήνο-
ντας να συντηρείται η εντύπωση 
ότι μπορεί να συμφωνεί με όσους 
υποστηρίζουν ότι ο Καραμανλής 
ευθύνεται για τη διολίσθηση στα 
μνημόνια. Αλλωστε η απόφαση 
του Μητσοτάκη να απόσχει από 
την ψηφοφορία για την εκλογή 
του Προκόπη Παυλόπουλου στην 
Προεδρία της ∆ημοκρατίας το 
2015 έχει ερμηνευτεί ως μια εύ-
γλωττη κριτική απέναντι στην 
πενταετία Καραμανλή συνολικά. 

Οταν ο Κώστας Καραμανλής 
έλαβε το τηλεφώνημα του Μητσο-
τάκη για την εκδήλωση στο Ζάπ-
πειο μάλλον αιφνιδιάστηκε. Σύμ-
φωνα με τους συνομιλητές του, 
δεν αισθάνθηκε κάποιου είδους 
ενθουσιασμό στην προοπτική άλ-
λης μιας ευρωπαϊκής φιέστας, αλ-
λά αντιλήφθηκε προφανώς ότι λό-
γω της ιστορίας του δεν μπορεί να 
είναι απών από τον προεκλογικό 
αγώνα. Αλλωστε όταν δήλωσε ότι 
αποχωρεί από τη Βουλή τόνισε ότι 
θα υποστηρίξει την προεκλογική 
προσπάθεια. Ηδη βρισκόταν στα 
σκαριά μια κοινή εμφάνιση με τον 
πρωθυπουργό στη Θεσσαλονίκη. 
Απέφυγε πάντως να απαντήσει 
αμέσως στον Μητσοτάκη για το 
Ζάππειο και ζήτησε λίγο χρόνο 
για να δει το πρόγραμμά του. Την 
επόμενη ημέρα τού τηλεφώνησε 
και τον ενημέρωσε ότι θα συμμε-
τάσχει. Η ομιλία του δεν προβλέ-
πεται να είναι διθυραμβική για το 
έργο της κυβέρνησης. Θα περιέ-
χει χρησμούς, αλλά ασφαλώς θα 
υποστηρίξει καθαρά τη Νέα ∆η-
μοκρατία χωρίς αμφισημίες. 

Τελετουργικά εγκώμια

∆ύσκολη άσκηση τριγωνομε-
τρίας αναμένεται να είναι και η 
ομιλία του πρωθυπουργού. Σκο-
πός της εκδήλωσης είναι να ανα-
δειχθεί ότι η Ν.∆., με όλες τις ηγε-
σίες της, βρίσκεται στη σωστή 
πλευρά της Ιστορίας και σε όλες 
τις εποχές έχει εγγυηθεί και έχει 
υπερασπιστεί την ευρωπαϊκή προ-
οπτική της χώρας, εξασφαλίζο-
ντας ασφάλεια και ευημερία για 
τη χώρα και την κοινωνία. Ο Μη-
τσοτάκης όμως θα πρέπει μάλλον 
να πει μια καλή κουβέντα παρα-
πάνω για την περίοδο Καραμαν-
λή, «ισοφαρίζοντας» τα εγκώμια 
που απλόχερα προσφέρει στον 
Σαμαρά. Οι συνομιλητές του πρω-
θυπουργού μεταδίδουν ότι αυτό 
ασφαλώς θα γίνει, όχι μόνο γιατί 
η περίοδος 2004-2009 συνδέεται 
με προσπάθειες για τη μεταρρύθ-
μιση του κράτους, αλλά και γιατί 
ο Καραμανλής μίλησε προεκλο-
γικά για τη δυσχερή θέση στην 
οποία είχε περιέλθει η οικονομία, 
γι’ αυτό και κατέβηκε σε εκλογές 
με πρόγραμμα λιτότητας ανταπο-
κρινόμενος στη σοβαρότητα της 
συγκυρίας. Κάπως έτσι η άσκηση 
τριγωνομετρίας αναμένεται να 
επιλυθεί στο Ζάππειο, έτσι ώστε 
οι τρεις πρωθυπουργοί της Ν.∆. 
να περάσουν με καλό βαθμό τις 
εξετάσεις για την ενότητα ενόψει 
της λαϊκής ετυμηγορίας.

Ηταν Ιούνιος του 1989, με τις αλ-
λεπάλληλες εκλογικές αναμετρή-
σεις της ταραγμένης εκείνης επο-
χής, όταν ο νεαρός τότε Κώστας 
Καραμανλής κατήλθε στην ενεργό 
πολιτική δράση διά της συμμετο-
χής του στο ψηφοδέλτιο της Ν.∆. 
στην Α΄ Θεσσαλονίκης. Βγήκε 
ψηλά, συγκεντρώνοντας 35.068 
σταυρούς, πίσω από τον πανίσχυ-
ρο τότε Σωτήρη Κούβελα (82.007 
σταυροί).
Εκτοτε ο Κώστας Καραμανλής κα-
τείχε τη μόνιμη πρωτιά στην Α΄ 
Θεσσαλονίκης, μέχρι τις αρχές Φε-
βρουαρίου, οπότε ο ίδιος ανακοί-
νωσε την «ολοκλήρωση της κοινο-
βουλευτικής του διαδρομής».
Τώρα, για πρώτη φορά ύστερα 
από 34 χρόνια, το ψηφοδέλτιο της 
Ν.∆. στην Α΄ Θεσσαλονίκης δεν 
θα φέρει το ισχυρό όνομα ενός 
Καραμανλή. Θα είναι αποδυναμω-
μένο; Το βέβαιο είναι ότι ο πρώην 
πρωθυπουργός, αν και «απόστρα-
τος», δεν πρόκειται να γυρίσει την 
πλάτη στην παράταξη. Ούτε και 
στη Θεσσαλονίκη, την πόλη που 
αγάπησε και όπου εξακολουθεί να 
καταφεύγει για να διασκεδάσει, 
σε λαϊκές ταβερνούλες συνήθως, 
με τους πολλούς φίλους του.
«Ο Καραμανλής θα είναι πάντα κο-
ντά στην παράταξη και θα βοηθάει 
με τον τρόπο που ο ίδιος θεωρεί 
ως τον προσφορότερο», λέει άν-
θρωπος του φιλικού του περιβάλ-
λοντος, τονίζοντας πως ο πρώην 
πρωθυπουργός δεν πρόκειται 
να δώσει γραμμή υπερψήφισης 
κάποιου ή κάποιων υποψηφίων. 
«∆εν κάνει τέτοια. ∆εν πριμοδότη-
σε ποτέ κανέναν στις εκλογές, ού-
τε θα το κάνει και τώρα. ∆εν αφή-
νει πίσω του “ορφανά”. Αυτό που 
τον ενδιαφέρει είναι να πάει καλά 
η παράταξη».
Οι πληροφορίες αναφέρουν ότι ο 
Κώστας Καραμανλής θα παραστεί 
στην προεκλογική συγκέντρωση 
του Κυριάκου Μητσοτάκη στη συ-
μπρωτεύουσα, όπου δεν αποκλεί-
εται να απευθύνει χαιρετισμό ή 
και να αναμειχθεί με τους συγκε-
ντρωμένους.
Οπως και να έχει, στη συλλογι-
κή συνείδηση της πόλης το όνομα 
«Καραμανλής» είναι ταυτισμένο με 
τη μεταπολεμική πορεία της και τη 
βοήθεια που θείος και ανιψιός τής 
πρόσφεραν, στο όνομα της μακε-
δονικής τους, κυρίως, καταγωγής.
Μερικά χιλιόμετρα βορειότερα 
της Θεσσαλονίκης, στην κοιτίδα 
του «καραμανλισμού», τις Σέρρες, 
ένας άλλος Κώστας Καραμανλής 
(του Αχιλλέως) μάχεται υπό δύ-
σκολες συνθήκες για τη συνέχι-
ση της παρουσίας της ευρύτερης 
οικογένειας στη Βουλή και στην 
πολιτική.
Το ενδιαφέρον για την εκλογή 
του εμφανίζεται αυξημένο, κα-
θώς μετά τα Τέμπη επιχειρήθηκε 
η πολιτική του σταύρωση, με την 
αντιπολίτευση να αξιώνει τον εξο-
στρακισμό του. Τώρα δίνει υπέρ 
πάντων αγώνα όχι απλώς να επα-
νεκλεγεί, αλλά να «σαρώσει» και 
να δώσει, όπως λένε συνεργά-
τες του, αποστομωτική απάντηση. 
Προς επίτευξη αυτού του στόχου, 
με βάση τις πληροφορίες, κατα-
γράφεται ξεσηκωμός φίλων, κομ-
ματικών και συντοπιτών του, σε 
συστράτευση ώστε να εκλεγεί με 
υψηλό ποσοστό.

Ο Σαμαράς λέει στους 
συνομιλητές του ότι τον 
συγκινεί η προοπτική 
της εκδήλωσης στο 
Ζάππειο. Ηταν εκεί 
το 1979, στην τελετή 
ένταξης στην ΕΟΚ, σε 
ηλικία μόλις 29 ετών.

Η ομιλία Καραμανλή 
δεν προβλέπεται να 
είναι διθυραμβική για 
το έργο της κυβέρνησης. 
Θα περιέχει χρησμούς, 
αλλά ασφαλώς θα 
υποστηρίξει καθαρά τη 
Ν.Δ. χωρίς αμφισημίες. 

Η σκιά ενός
ονόματος  

σε Σέρρες και
Θεσσαλονίκη

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ
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Tου ανταποκριτή μας 

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ

MANΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ   

Η ξαφνική αδιαθεσία του Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν την περασμένη 
Τρίτη σε ζωντανή τηλεοπτική του 
συνέντευξη έχει «παγώσει» την 
Τουρκία. Την επομένη του επεισο-
δίου ακύρωσε όλο το προεκλογικό 
του πρόγραμμα. Τώρα λέγεται ότι 
θα χρειαστεί να αναθεωρήσει όλο 
τον προγραμματισμό της προε-
κλογικής εκστρατείας του.    

Τα σενάρια για το μέλλον του 
ιδίου και της χώρας έχουν φου-
ντώσει. Το πιο ήπιο από αυτά με-
τράει τον προεκλογικό αντίκτυπο. 
Εκτιμάται ότι ίσως για πρώτη φο-
ρά στην εικοσαετή κυριαρχία του 
ο Ερντογάν δίνει την εικόνα ενός 
«κουρασμένου προέδρου». ∆ίνει 
δηλαδή το αντίθετο μήνυμα από 
αυτό στο οποίο έχει επενδύσει 
όλη την προεκλογική στρατηγική 
του – το μήνυμα της πανίσχυρης 
Τουρκίας που, παρά τους οικονο-
μικούς κλυδωνισμούς της, ναυ-
πηγεί αεροπλανοφόρα και κατα-
σκευάζει πυρηνικά εργοστάσια.   

∆εν είναι τυχαίο ότι η πρώτη 
δημόσια επανεμφάνιση του προ-
έδρου της Τουρκίας, έστω και μέ-
σω τηλεδιάσκεψης, έγινε στην τε-
λετή για το πυρηνικό εργοστάσιο 
Ακούγιου μαζί με τον σύμμαχό 
του Βλαντιμίρ Πούτιν. Ηταν μια 
εικόνα που διασκέδασε κάπως 
την ανησυχία στο επιτελείο του 
και στους οπαδούς του.  

«Οι Τούρκοι ψηφοφόροι είναι 
απαιτητικοί. Θέλουν ισχυρό ηγέ-
τη. Το 2002 ο τότε πρωθυπουργός 
Μπουλέντ Ετζεβίτ είχε ασθενήσει 
για πολλές εβδομάδες. Η ασθέ-
νειά του είχε συμπέσει με την οι-
κονομική κρίση, με αποτέλεσμα 
στις εκλογές εκείνου του έτους να 
πάρει μόλις το 1,2% των ψήφων. 
Τον νίκησε ο κ. Ερντογάν ως δυ-
ναμικός και νέος», μας υπενθύμι-
σε έμπειρος δημοσιογράφος της 

γειτονικής χώρας. Ομως όσα συ-
νέβησαν αυτές τις ημέρες προ-
βλημάτισαν για άλλη μία φορά 
όσους τονίζουν πως όλη η χώρα 
έχει εξάρτηση από τον κ. Ερντο-
γάν λόγω των αυξημένων εξουσι-
ών του, με αποτέλεσμα δίχως τον 
πρόεδρο να μη λειτουργεί σχεδόν 
τίποτα. Προκάλεσε επίσης προ-
βληματισμό η ευκολία διάδοσης 
φημών για την υγεία του, οι πε-
ρισσότερες εκ των οποίων εκπο-
ρεύθηκαν από πηγές της Ρωσίας 
και της Κίνας και ανέφεραν πως ο 
κ. Ερντογάν έχει πάθει έμφραγμα 
ή εγκεφαλικό. Ενώ οι γιατροί και 
οι συνεργάτες του στην Τουρκία 
μιλούσαν για βαρύ κρυολόγημα 
ή γαστρεντερίτιδα, λίγοι τους πί-
στευαν, καθώς το ιατρικό ιστο-
ρικό του κ. Ερντογάν είναι βεβα-
ρημένο.  

Τώρα η χώρα μπαίνει στην τε-
λική εκλογική ευθεία, έχουν απο-
μείνει μόλις δύο εβδομάδες μέχρι 
τις κάλπες και πολιτικοί αναλυτές 
αναρωτιούνται αν ο κ. Ερντογάν 
θα έχει τις αντοχές να «τρέξει» 
τα πιο δύσκολα μέτρα στο φίνις. 
Κάποιοι άλλοι θέτουν ήδη το ζή-
τημα εάν, σε περίπτωση που ο 
ίδιος νικήσει, θα είναι σε θέση να 
κυβερνήσει την Τουρκία. Μια χώ-
ρα που κάθε μήνα ο λαός γίνεται 
φτωχότερος καθώς μειώνεται η 
αγοραστική του δύναμη και όλοι 
προβλέπουν μεγάλη οικονομική 
κρίση μετά τις εκλογές.     

Οταν οι πολίτες γελούν... 

Πριν από λίγες ημέρες επισκε-
φθήκαμε ένα κατάστημα γνωστής 
τουρκικής αλυσίδας σούπερ μάρ-
κετ στην Κωνσταντινούπολη. Στό-
χος μας εκτός από τις αγορές ήταν 
να δούμε και τις τιμές των προϊ-
όντων στα ράφια. Εκεί συναντή-
σαμε δύο ηλικιωμένες κυρίες της 
μεσαίας τάξης που έκπληκτες κοι-
τούσαν τις τιμές της πατάτας και 
του κρεμμυδιού. Τις πλησιάσαμε 
και όταν διαπιστώσαμε πως η τι-

μή του κρεμμυδιού έχει φθάσει 
τις 35 λίρες, όταν τον Νοέμβριο 
του 2022 ήταν περίπου 10 λίρες, 
προβληματιστήκαμε κι εμείς μαζί 
τους. Η τιμή του κιμά έχει φθά-
σει τις 390 λίρες το κιλό, ενώ το 
καλοκαίρι του 2022 ήταν περίπου 
200 λίρες. Οι δύο κυρίες έβλεπαν 
τις τιμές και άρχισαν να γελούν 
και να κάνουν χιούμορ, καθώς 
δεν μπορούσαν να πιστέψουν τις 
ανατιμήσεις!       

Οταν έφθασα στο ταμείο συ-
νάντησα έναν γνωστό μου, στέ-
λεχος μεγάλης εταιρείας, ο οποί-
ος είχε αγοράσει ένα μπουκάλι 
τουρκικό ρακί και κάποιους με-
ζέδες. Μοιράστηκα μαζί του όσα 
είχα μόλις συζητήσει με τις κυρί-
ες και τα γέλια τους για τις τιμές. 
Τότε μου υπενθύμισε μια ιστορία: 
Ενας σουλτάνος της οθωμανικής 
εποχής έστελνε συχνά, λέει, τους 
συνεργάτες του στην αγορά για να 
του μεταφέρουν τις αντιδράσεις 

του κόσμου. Οταν του έλεγαν «ο 
κόσμος γκρινιάζει», ο σουλτάνος 
ανέβαζε τους φόρους. Του έλεγαν 
«ο κόσμος μουρμουράει εναντί-
ον σας» κι εκείνος συνέχιζε να 
ανεβάζει τις τιμές. Κάποια ημέρα, 
όμως, ένας από τους παρατρεχά-
μενούς του του είπε «ο κόσμος 
βλέπει τις τιμές και γελάει». Τότε 
ο σουλτάνος κάλεσε όλους τους 
συνεργάτες του και τους είπε «τα 
πράγματα είναι σοβαρά, πρέπει να 
λάβουμε μέτρα». «Φαίνεται πως 
βρισκόμαστε σε αυτή τη φάση», 
μου είπε ο συνομιλητής μου, κα-
θώς «ο κόσμος ξεπέρασε τα όριά 
του. Απλώς κάνει υπομονή για να 
δει τι θα γίνει μετά τις εκλογές».     

Ο επίσημος πληθωρισμός στην 
Τουρκία βρίσκεται περίπου στο 
50%. Ομως πολλά είδη διατροφής 
έχουν αυξηθεί από 100% μέχρι και 
210%. Οι τιμές των ακινήτων μέσα 
σε ένα έτος αυξήθηκαν 180%. Η 
αύξηση των ενοικίων έχει ξεπε-

ράσει το 140% το έτος.     
Ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, μέσα 

σε αυτή την οικονομική κατάστα-
ση, υπόσχεται πως θα βελτιώσει 
την οικονομία μετά τις εκλογές 
και προς το παρόν παρουσιάζει 
στους Τούρκους πολίτες τα συμ-
βολικά του επιτεύγματα: Τη μετα-
τροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαμί, 
το ηλεκτρικό αυτοκίνητο TOGG, 
τα μη επανδρωμένα αεροσκά-
φη αλλά και το αεροπλανοφόρο 
«Αnadolu».    

«To κρεμμύδι καθορίζει περισ-
σότερο την απόφαση του ψηφο-
φόρου σε σχέση με το ηλεκτρικό 
αυτοκίνητο TOGG. Πράγματι, ο 
ψηφοφόρος συγκινείται και δα-
κρύζει όταν προσεύχεται εντός 
της Αγίας Σοφίας ή εντυπωσιά-
ζεται όταν βλέπει αγκυροβολη-
μένο το πλοίο “Anadolu”. Ομως 
όταν επιστρέφει στο σπίτι του 
και βλέπει την τιμή του κρεμμυ-
διού, εκεί τα πράγματα αλλάζουν. 
Η υπερηφάνεια όμως δεν καθο-
ρίζει την πολιτική προτίμηση», 
αναφέρει ο πολιτικός αναλυτής 
και δημοσκόπος Μπεκίρ Αγιρντίρ 
στη συνέντευξή του στην εφημε-
ρίδα Oksijen.     

Οι περισσότερες δημοσκοπή-
σεις στην Τουρκία δείχνουν τον 
Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου να προ-
ηγείται έναντι του κ. Ερντογάν. 
Πάντως ο πρόεδρος της Τουρκίας 
τις τελευταίες ημέρες ανεβάζει κι 
αυτός τα ποσοστά του και μειώνει 
τη διαφορά από τον αντίπαλό του. 
Τελευταία στοιχεία αξιόπιστων 
εταιρειών δείχνουν τα ποσοστά 
του κ. Κιλιτσντάρογλου να κυ-
μαίνονται από 43% έως και 48%, 
με τον κ. Ερντογάν να ακολουθεί 
από 39,7% έως και 44%. ∆ημοσκο-
πήσεις που διενεργούνται για το 
επιτελείο μεγάλου κόμματος της 
Τουρκίας προβλέπουν, για τον 
πρώτο γύρο των εκλογών, 48% 
για τον υποψήφιο της τουρκικής 
αντιπολίτευσης και 47% για τον 
κ. Ερντογάν.      

Ο «δούρειος ίππος»

Κρίσιμος παράγοντας αυτής 
της εκλογικής αναμέτρησης θα εί-
ναι ο τρίτος υποψήφιος Μουαρέμ 
Ιντζέ, ο οποίος στις προεδρικές 
εκλογές του 2018 ήταν αντίπαλος 
του κ. Ερντογάν και υποψήφιος 
της αντιπολίτευσης και είχε χάσει 
με μεγάλη διαφορά. Τώρα η υπο-
ψηφιότητά του ίσως να οδηγήσει 
τις προεδρικές εκλογές στον δεύ-
τερο γύρο, καθώς την περισσότε-
ρη δύναμή του θα την αντλήσει 
από τους ψηφοφόρους του κ. Κι-
λιτσντάρογλου, αφού και ο ίδιος 
προέρχεται από το Ρεπουμπλικα-
νικό Λαϊκό Κόμμα. Στα κόμματα 
της αντιπολίτευσης τον κ. Ιντζέ 
τον θεωρούν δούρειο ίππο του 
προέδρου της Τουρκίας.    

Η πραγματικότητα είναι πως ο 
κ. Ερντογάν σηκώνει όλο το βά-
ρος της προεκλογικής εκστρατεί-
ας, καθώς είναι αυτός που μπορεί 
να διατηρεί και να συσπειρώνει 
τον κόσμο γύρω του. Το AKP εί-
ναι το κόμμα που ίσως φθάσει και 
το 38% με 40% στις βουλευτικές 
εκλογές, σε αντίθεση με τα υπό-
λοιπα κόμματα της Λαϊκής Συμμα-
χίας, με τον Ντεβλέτ Μπαχτσελί 
κουρασμένο, τον Φατίχ Ερμπακάν 
να μην έχει λαϊκό έρεισμα και τα 
ποσοστά του κόμματος Huda Par 
να μην αγγίζουν το 1%.    

Η αντιπολίτευση, όμως, σχεδόν 
καθημερινά «τρέχει» μια προε-
κλογική εκστρατεία με τέσσερα 
άτομα. Μαζί με τον Κεμάλ Κιλι-
τσντάρογλου συνεχίζουν την προ-
εκλογική εκστρατεία τους ο δή-
μαρχος της Αγκυρας Μανσούρ 
Γιαβάς, ο δήμαρχος της Κωνστα-
ντινούπολης Εκρέμ Ιμάμογλου και 
η πρόεδρος του Καλού Κόμματος, 
Μεράλ Ακσενέρ.   

Οι ψηφοφόροι του προέδρου 
της Τουρκίας υποστηρίζουν πως 
ο κ. Ερντογάν είναι ικανός και 
έχει το πολιτικό χάρισμα να τους 
αντιμετωπίσει όλους. Αρκεί να το 
επιτρέπει και η υγεία του.

Χλωμιάζει το γόητρο του σουλτάνου
Η κλονισμένη υγεία του προέδρου της Τουρκίας Ταγίπ Ερντογάν μπορεί να δυσκολέψει κι άλλο την εκλογή του   

Τούρκος δημοσιογράφος επισημαίνει στην «Κ» ότι διαχρονικά οι ψηφοφό-
ροι της Τουρκίας προτιμούν τους ισχυρούς ηγέτες, υπενθυμίζοντας την ανα-
μέτρηση του 2002, όταν ο τότε πρωθυπουργός Ετσεβίτ είχε ασθενήσει για 
καιρό, με αποτέλεσμα να ηττηθεί από τον «δυναμικό και νέο» Ερντογάν.
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Συνέντευξη στον

ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Τον ακολουθεί το παρατσούκλι 
«∆όκτωρ Ολεθρος», γιατί οι προ-
βλέψεις του είναι συνήθως δυ-
σοίωνες. Τη φήμη αυτή επιβε-
βαίωσαν και οι εκτιμήσεις που 
διατύπωσε στη συζήτησή του 
με την «Κ», στο περιθώριο της 
συμμετοχής του στο Οικονομι-
κό Φόρουμ των ∆ελφών. Για την 
ελληνική οικονομία, πάντως, ο 
Νουριέλ Ρουμπινί δηλώνει αισι-
όδοξος. Και δεν διστάζει, όπου η 
ανάλυσή του δεν τον οδηγεί σε 
ασφαλή συμπεράσματα, να πει 
«δεν ξέρω, θα δούμε». 

 
– Εδώ και καιρό ακούμε για δι-
όρθωση που πρόκειται να γί-
νει στην αγορά. Γιατί δεν έχει 
συμβεί ακόμη; 

– Εγινε πέρυσι μια διόρθωση. 
Οι αμερικανικές και οι παγκόσμι-
ες μετοχές σημείωσαν πτώση. Ο 
S&P κατά 15%. Ο NASDAQ κατά 
30%. Οι μετοχές τεχνολογίας και 
ανάπτυξης ακόμη περισσότε-
ρο. Ακόμη και οι τιμές των ομο-
λόγων μειώθηκαν απότομα κα-
θώς ανέβαιναν οι αποδόσεις, και 
πολλές άλλες επενδυτικές αξίες 
υψηλού ρίσκου παρουσίασαν 
πτώση. Υπήρξε ανάκαμψη φέτος 
και νομίζω ότι αρχικά αυτό εξη-
γείται από τη διαφαινόμενη δι-
άθεση της Κεντρικής Τράπεζας 
να μειώσει τα επιτόκια, από τον 
πληθωρισμό που παρουσιάζει 
πτώση και από την ήπια ύφεση 
που έρχεται. Ετσι, υπήρξε ένα 
πρώτο κύμα που οδήγησε στην 
ενίσχυση των αγορών. Οι αγο-
ρές έκαναν μια μικρή διόρθωση 
στην αρχή των τραπεζικών πι-
έσεων στις ΗΠΑ, αλλά παραδό-
ξως τώρα ανέβηκαν. Αυτό συνέ-
βη επειδή οι τραπεζικές πιέσεις 
οδήγησαν τις αγορές στην εκτί-
μηση ότι η Fed αλλά και η ΕΚΤ 
θα σταματήσουν να αυξάνουν 
τα επιτόκια νωρίτερα σε χαμη-
λότερα επίπεδα και στη συνέ-
χεια θα μειώσουν τα επιτόκια 
στο δεύτερο εξάμηνο του έτους.

Τώρα οι κεντρικές τράπεζες 
μας λένε «θα αυξήσουμε τα επι-
τόκια και στη συνέχεια θα τα δι-
ατηρήσουμε σε αυτό το επίπε-
δο για το υπόλοιπο του έτους». 
Ετσι, υπάρχει μια κάποια απο-
σύνδεση μεταξύ του τι πιστεύ-
ουν οι αγορές και του τι τους 
λένε οι κεντρικές τράπεζες. Νο-
μίζω ότι μέρος της πρόσφατης 
ανόδου της αγοράς οφείλεται 
στο γεγονός ότι οι κεντρικές 
τράπεζες θα αναγκαστούν να 
μειώσουν τα επιτόκια στο δεύ-

τερο εξάμηνο και αυτό είναι κα-
λό για την αγορά.

 
– Ποια είναι η άποψή σας για 
την τραπεζική κρίση που ξε-
κίνησε με την Credit Suisse; 
Υπάρχουν κρυμμένοι σκελετοί 
στις περιφερειακές τράπεζες 
των ΗΠΑ;

– Ορισμένες από τις περιφε-
ρειακές τράπεζες εξακολουθούν 
να βρίσκονται υπό σημαντική 
πίεση. Μία από αυτές είναι η 
First Republic. Νομίζω ότι το 
επιχειρηματικό μοντέλο πολλών 
από αυτές αμφισβητείται σήμε-
ρα διότι έχει μειωθεί η αξία όλων 
των περιουσιακών στοιχείων, 
όχι μόνο η αξία των τίτλων, αλλά 
και εκείνη του δανειακού τους 
χαρτοφυλακίου. Αυτό συμβαίνει 
διότι δανείζουν για ενυπόθηκα 
και άλλα δάνεια, όπου τα επιτό-
κια είναι πολύ χαμηλότερα. Το 
μεγαλύτερο μέρος των καταθέ-
σεων είναι ανασφάλιστο. Υπήρ-
ξε μια φυγή καταθέσεων και η 
μέση τράπεζα ουσιαστικά έδι-
νε στους καταθέτες μόλις 0,5%, 
όταν τώρα τα βραχυπρόθεσμα 
επιτόκια είναι 5%. Γιατί να θέ-
λει κάποιος να τοποθετήσει τα 
χρήματά του σχεδόν στο μηδέν 
στην τράπεζα, όταν κερδίζει σε 
ένα Αμοιβαίο Κεφάλαιο ∆ιαχείρι-
σης ∆ιαθεσίμων, ας πούμε, 5%; 
Αρα συνέβαλε και αυτό.

Νομίζω ότι ο κόσμος απομα-
κρύνεται από τις περιφερεια-
κές τράπεζες για δύο λόγους. 
Πρώτον, οι ανασφάλιστες κα-
ταθέσεις είναι επικίνδυνες. ∆εύ-
τερον, μπορεί να κερδίσει περισ-
σότερα. Οπότε, πρώτον, πιστεύω 
ότι τα προβλήματα ορισμένων 
από αυτές τις περιφερειακές 
τράπεζες δεν έχουν τελειώσει. 
∆εύτερον, θα γίνουν πολύ πιο 
προσεκτικές όσον αφορά τη χο-
ρήγηση δανείων. Θα υπάρξει πι-
στωτική ασφυξία. Πολλές από 
αυτές τις τράπεζες δανείζουν 
νοικοκυριά, μικρές και μεσαίες 
επιχειρήσεις και χορηγούν με-
γάλο μέρος δανείων για εμπορι-
κά ακίνητα. Υπάρχουν ήδη εκτι-
μήσεις ότι η πιστωτική ασφυξία 
που προκαλείται από αυτές τις 
τραπεζικές πιέσεις θα επηρεά-
σει την οικονομική ανάπτυξη 
των ΗΠΑ κατά τουλάχιστον 50 
μονάδες βάσης φέτος.

Ας υποθέσουμε, λοιπόν, ότι 
η πιστωτική ασφυξία είναι ελα-
φρώς πιο σοβαρή. Και ας υπο-
θέσουμε ότι τότε η οικονομία 
καταλήγει σε ύφεση. Και η βα-
σική εκτίμηση των οικονομο-
λόγων της Fed είναι ότι οι ΗΠΑ 
θα εισέλθουν σε ήπια ύφεση το 

δεύτερο εξάμηνο του έτους. Αν 
συμβεί αυτό, τα ποσοστά αθέ-
τησης πληρωμών θα αυξηθούν. 
Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια 
των τραπεζών θα αυξηθούν. Θα 
μετακινηθούν από το ρίσκο της 
αγοράς και της διάρκειας στο πι-
στωτικό ρίσκο. Και τότε υπάρχει 
ο κίνδυνος η πιστωτική ασφυξία 
να επιδεινώσει την οικονομική 
ύφεση, γεγονός που θα οδηγή-
σει σε περισσότερες αθετήσεις 
και μπορεί να καταλήξουμε σε 
μια δύσκολη κατάσταση για την 
οικονομία, τις χρηματοπιστω-
τικές αγορές και τις τράπεζες.

 
– Τώρα, γίνεται πολλή συζή-
τηση για το αν ο κόσμος απο-
μακρύνεται από το δολάριο ως 
νόμισμα αναφοράς. Ποια είναι 
η άποψή σας σχετικά με αυτό;

– Τον Φεβρουάριο έγραψα 
ένα μακροσκελές άρθρο για τους 
Financial Times σχετικά με το 
θέμα αυτό. Συνοπτικά, η άποψή 
μου είναι ότι ζούσαμε σε έναν 
κόσμο όπου υπήρχε ένα μονοπο-
λικό παγκόσμιο καθεστώς απο-
θεματικών νομισμάτων, όπου τα 
δύο τρίτα και πλέον όλων των 
αποθεματικών, των συναλλαγών 
κ.λπ. βασίζονταν στο δολάριο. 
Σε έναν κόσμο που διχάζεται 
από τη γεωπολιτική, η ύπαρξη 
ενός πολυπολικού παγκόσμιου 
καθεστώτος αποθεματικού νο-
μίσματος είναι απίθανη. Αυτό 
που είναι πιο πιθανό είναι να 
προσπαθήσει η Κίνα να οικοδο-
μήσει το γουάν ως πόλο για τις 
χώρες που είναι φίλοι και σύμ-
μαχοί της. Η Ρωσία, η Βόρεια Κο-
ρέα, το Ιράν, ίσως το Πακιστάν 
και άλλες. Γι’ αυτές τις χώρες, 
όλο και περισσότερο, το γουάν 

μπορεί να γίνει μέσο πληρωμής, 
αποθηκευτικής αξίας, ίσως ακό-
μη και λογιστική μονάδα. Ετσι 
θα έχουμε ένα διπολικό σύστη-
μα. ∆εν θα εξαφανιστεί το δολά-
ριο. Ισως ο σχετικός του ρόλος 
να πέσει και ο σχετικός ρόλος 
του γουάν να αυξηθεί. Αλλά ακό-
μη και αυτό είναι μια διαδικα-
σία που παίρνει δεκαετίες. ∆εν 
θα γίνει από τη μια μέρα στην 
άλλη, αλλά σίγουρα οι Κινέζοι 
θα ξεπεράσουν τη σφαίρα των 
δικών τους αυστηρών συμμά-
χων και θα πάνε σε χώρες όπως 
αυτές του Κόλπου και θα τους 
πουν: «Ακούστε, γιατί να μην 
πληρωθείτε σε γουάν για το πε-
τρέλαιο που αγοράζω από εσάς; 
Ναι, έχω ορισμένους ελέγχους 
στην κίνηση κεφαλαίων, αλλά 
δεν έχω ελέγχους στις συναλ-
λαγές στο ισοζύγιο τρεχουσών 
συναλλαγών. Αγοράζετε πολλά 
αγαθά και υπηρεσίες από εμένα. 
Μπορείτε να χρησιμοποιήσετε 
το γουάν γι’ αυτά». 

 
– Πιστεύετε ότι συντελείται μια 
διαδικασία αποπαγκοσμιοποίη-
σης; Και πώς θεωρείτε ότι αυτό 
θα επηρεάσει τη σταθερότητα;

– Πολλοί το ονομάζουν με δι-
αφορετικές λέξεις. Αποπαγκο-
σμιοποίηση ή απομάκρυνση από 
το ελεύθερο εμπόριο ή προστα-
τευτισμό κάποιου βαθμού. Ξέρε-
τε, δεν είναι άσπρο ή μαύρο. ∆εν 
πρόκειται να έχουμε την υπερ-
παγκοσμιοποίηση που είχαμε 
τα τελευταία 30 χρόνια. Και δεν 
πρόκειται, φυσικά, να επιστρέ-
ψουμε σε καθεστώς αυτάρκειας. 

Το ερώτημα, λοιπόν, είναι σε 
ποια κλίμακα θα υπάρξει περι-
ορισμός στην εμπορία αγαθών 

και υπηρεσιών και στην κίνηση 
κεφαλαίων, στις ξένες άμεσες 
επενδύσεις και στη διακίνηση 
εργατικού δυναμικού και όλο και 
περισσότερο στα τεχνολογικά 
δεδομένα και στις πληροφορί-
ες. Είναι λοιπόν θέμα κλίμακας. 
Κινούνταν προς αυτήν την κα-
τεύθυνση διότι ακόμη και πριν 
από τους πρόσφατους γεωπο-
λιτικούς παράγοντες υπήρχαν 
κάποιες αντιδράσεις κατά της 
υπερ-παγκοσμιοποίησης. Οσοι 
έμειναν πίσω άρχισαν να δια-
μαρτύρονται γι’ αυτό. Και τώ-
ρα υπάρχουν και τα ζητήματα 
εθνικής ασφάλειας. Ετσι, συνη-
θίζαμε να μιλάμε για ελεύθερο 
εμπόριο και στη συνέχεια για 
δίκαιο εμπόριο, τώρα μιλάμε για 
ασφαλές εμπόριο. Κάποτε είχα-
με το offshoring, τώρα έχουμε 
το friend-shoring. Είχαμε πα-
γκόσμιες αλυσίδες εφοδιασμού 
«just-in-time», τώρα έχουμε την 
Κίνα+1 «just-in-case». Και δί-
νουμε έμφαση στην ασφάλεια 
έναντι της αποτελεσματικότη-
τας στην κατανομή της παραγω-
γής και των επενδύσεων εργασί-
ας και κεφαλαίου, σε διάφορες 
περιοχές του κόσμου.

Το πόσο έντονη θα είναι αυτή 
η διαδικασία –η αποπαγκοσμιο-
ποίηση, η πολυδιάσπαση, η βαλ-
κανοποίηση των παγκόσμιων 
αλυσίδων εφοδιασμού, ο προ-
στατευτισμός, οι περιορισμοί 
διαφόρων τύπων εμπορίου– και 
η έκταση αυτής θα εξαρτηθεί 
σε μεγάλο βαθμό από το πόσο 
έντονες θα αποδειχθούν κάποιες 
από τις γεωπολιτικές εντάσεις. 
Η ειλικρινής απάντηση είναι ότι 
κανείς δεν ξέρει. Εγώ προβλη-
ματίζομαι. 

– Επιτρέψτε μου να σας ρω-
τήσω σχετικά με την έννοια 
των μεγα-απειλών (mega-
threats). Τα γεγονότα εκείνα 
που θα μπορούσαν πραγματι-
κά να αποσταθεροποιήσουν 
τα πάντα.

– Στο πρόσφατο βιβλίο μου 
μιλώ τόσο για οικονομικές, νο-
μισματικές και χρηματοπιστωτι-
κές απειλές, όσο και για κοινω-
νικές, πολιτικές, γεωπολιτικές, 
περιβαλλοντικές, υγειονομικές 
και τεχνολογικές απειλές που αλ-
ληλεπιδρούν με τις οικονομικές. 
Μπορούν να μας οδηγήσουν σε 
μια πολύ δυσχερή κατάσταση. 
Χρησιμοποιώ τον όρο «mega-

threats», αλλά, για παράδειγμα, 
οι Financial Times φέτος επέ-
λεξαν ως μία από τις λέξεις της 
χρονιάς τον όρο «holy crisis». 
Είναι η ίδια έννοια των οικονο-
μικών και μη οικονομικών πα-
ραγόντων που αλληλεπιδρούν 
μεταξύ τους. 

Τον περασμένο ∆εκέμβριο 
βρισκόμουν στη σκηνή με την 
Κρισταλίνα Γκεοργκίεβα, τη δι-
ευθύντρια του ∆ΝΤ, παρουσιά-
ζοντας το βιβλίο μου και συζητώ-
ντας μαζί της. Eγραψε μια ομιλία 
για τη συμβολή των συμφορών 
(confluence of calamities), αυτή 
την αλληγορική συμβολή των 
συμφορών που είχαμε να δούμε 

από τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. 
Η Κριστίν Λαγκάρντ, επικεφα-
λής της ΕΚΤ, μίλησε για τη μό-
νιμη κρίση (perma-crisis). Τον 
Ιανουάριο στο Νταβός, δημοσί-
ευσαν την ετήσια έκθεση World 
Global Risk που αφορούσε τις 
απειλές κινδύνου και τις πολυ-
κρίσεις (poly-crises). Πρόκειται 
για την ίδια έννοια, όπου αλλη-
λεπιδρούν οικονομικοί και μη οι-
κονομικοί παράγοντες. Και τώρα 
υπάρχει γεωπολιτική κρίση, κίν-
δυνος πολέμου, ψυχρών πολέμων 
και στη συνέχεια θερμών πολέ-
μων μεταξύ μεγάλων δυνάμεων, 
κίνδυνος κλιματικής αλλαγής, 
κίνδυνος πιο επίμονων και πιο 

σφοδρών μελλοντικών πανδημι-
ών, κίνδυνος ότι και η τεχνητή 
νοημοσύνη μπορεί να αυξήσει 
την οικονομική πίτα, μπορεί να 
οδηγήσει σε μόνιμη τεχνολογική 
ανεργία, όλα μπορούν να οδηγή-
σουν σε αύξηση της ανισότητας 
εισοδήματος και πλούτου. 

Σύμφωνα με κάποια σενάρια, 
η πολιτική εκδήλωση όλης αυ-
τής της κακοδαιμονίας –της αύ-
ξησης της εισοδηματικής και 
περιουσιακής ανισότητας, της 
συμπίεσης της μεσαίας τάξης, 
της αίσθησης των νέων ότι θα 
ζήσουν χειρότερα από τους γο-
νείς τους, της αίσθησης ολό-
κληρων κοινωνικών ομάδων 

ότι έχουν μείνει πίσω– είναι 
πλέον ένας ορισμένος βαθμός 
αντίδρασης κατά της φιλελεύ-
θερης δημοκρατίας και του δη-
μοκρατικού καπιταλισμού. Και 
βλέπουμε τώρα ακραία κόμματα 
της ριζοσπαστικής λαϊκιστικής 
∆εξιάς ή/και Αριστεράς –ανά-
λογα με τη χώρα– να γίνονται 
πιο δημοφιλή και σε ορισμένες 
περιπτώσεις να έρχονται στην 
εξουσία. Oπως όμως επισημαίνω 
στον επίλογο του βιβλίου, αυτή 
τη στιγμή δεν χειριζόμαστε κα-
νένα από αυτά τα προβλήματα 
και συσσωρεύονται και αλλη-
λοτροφοδοτούνται, γι’ αυτό και 
ανησυχώ. 

Επιτυχημένη
η πορεία
της ελληνικής
οικονομίας
Γιατί πιέζονται οι αμερικανικές τράπεζες

Νουριέλ Ρουμπινί, οικονομολόγος

Είναι πιθανό η Κίνα 
να προσπαθήσει να 
οικοδομήσει το γουάν 
ως πόλο για τις χώρες 
που είναι σύμμαχοί της. 
Ρωσία, Βόρεια Κορέα, 
Ιράν. Θα έχουμε ένα 
διπολικό σύστημα. 
Αλλά το δολάριο 
δεν θα εξαφανιστεί.

Νομίζω ότι ο κόσμος 
απομακρύνεται από τις 
περιφερειακές τράπεζες 
για δύο λόγους. Πρώτον, 
οι ανασφάλιστες 
καταθέσεις είναι 
επικίνδυνες. Δεύτερον, 
μπορεί να κερδίσει 
περισσότερα. 

Oλη αυτή η κακοδαιμο-
νία –η αύξηση της εισο-
δηματικής ανισότητας, η 
συμπίεση της μεσαίας τά-
ξης, η αίσθηση των νέων 
ότι θα ζήσουν χειρότερα 
από τους γονείς τους–
εκδηλώνεται και πολιτικά.

Συσσωρεύονται μεγάλες απειλές για τη φιλελεύθερη δημοκρατία

«Υπάρχουν πολιτικές αβεβαιότητες που προκύπτουν από τις επερχόμενες εκλογές στην Ελλάδα. Ωστόσο, οι αγορές δεν αντιδρούν σε αυτή την αβεβαιότητα διευ-
ρύνοντας τα spreads των ομολόγων. Αυτό σημαίνει ότι πιθανώς υπάρχει η αίσθηση πως η ανανεωμένη οικονομική σταθερότητα είναι αρκετά θεμελιωμένη, ανεξάρ-
τητα από το γεγονός ότι θα υπάρξει κάποια αβεβαιότητα σε πολιτικό επίπεδο και συνεπώς σε επίπεδο μέτρων», λέει ο Νουριέλ Ρουμπινί στον Αλέξη Παπαχελά.
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Υπάρχει κάποια προτίμηση της 
∆ύσης καθώς η Τουρκία πλησι-
άζει σε ένα μεγάλο σημείο κα-
μπής στις 14 Μαΐου; Θα προτι-
μούσαν οι Ηνωμένες Πολιτείες 
και η Ευρώπη να παραμείνει ο 
πρόεδρος Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν στην εξουσία ή θα επιθυμού-
σαν επιτέλους κάποια αλλαγή 
στην Αγκυρα; Η επιρρεπής στη 
συνωμοσιολογία τουρκική κοι-
νή γνώμη έχει συχνά εμμονή 
με τις εξωτερικές δυνάμεις που 
επιδιώκουν να διαμορφώσουν 
τη μοίρα της. Φυσικά, οι Τούρ-
κοι είναι αυτοί που θα επιλέξουν 
στις δικές τους προεδρικές και 
κοινοβουλευτικές εκλογές. Ωστό-
σο, καθώς ο Ερντογάν είναι αρι-
στοτέχνης στο να επιστρατεύει 
αυτό το αντιδυτικό εσωτερικό 
συναίσθημα υπέρ του, υπάρχει 
μεγάλη επιφυλακτικότητα, ει-
δικά στην Ουάσιγκτον, στο να 
παίρνει οποιαδήποτε θέση πέ-
ρα από δηλώσεις που υπενθυ-
μίζουν τη σημασία της διεξα-
γωγής «ελεύθερων και δίκαιων» 
εκλογών. Πίσω όμως από την 
επιφάνεια, φαίνεται να υπάρ-
χει, περιέργως, μια ανομολόγητη 
και άκρως ιδιοτελής προτίμηση 
της ∆ύσης. Και δυστυχώς, είναι 
λανθασμένη, είναι ανάξια των 
δυτικών δημοκρατιών που θα 
έπρεπε να είναι πολύ πιο υπο-
στηρικτικές προς την τουρκική 
δημοκρατία αντί να βλέπουν τον 
Ερντογάν ως «τον διάβολο που 
έστω γνωρίζουν». 
 
Η αυταρχική πορεία της Τουρκί-
ας του Ερντογάν, σε συνδυασμό 
με μια εξωτερική πολιτική που 
εμποδίζει την ένταξη της Σουη-
δίας στο ΝΑΤΟ και υποδέχεται 
τη Ρωσία του Πούτιν ως σημα-
ντικό οικονομικό και στρατιωτι-
κό εταίρο, θα έπρεπε κανονικά 
να απλοποιεί τα πράγματα για 
τη ∆ύση. Ωστόσο, τα πράγματα 
είναι πιο σκοτεινά όταν σκάψει 
κανείς λίγο βαθύτερα. Για παρά-
δειγμα, η διαμορφούμενη συμ-
βατική φρόνηση στην Ουάσι-
γκτον είναι ότι η Αγκυρα μετά 
τον Ερντογάν δεν θα είναι ριζικά 
διαφορετική στην εξωτερική πο-
λιτική και ότι η όποια μικρή αλ-
λαγή θα είναι περισσότερο στο 
ύφος παρά στην ουσία. Σύμφωνα 
με αυτήν την υπόθεση, τα δύο 
θεμελιώδη προβλήματα στην 
τουρκοαμερικανική ατζέντα 
–κυρίως η απογοήτευση της 
Αγκυρας για την αμερικανική 
υποστήριξη προς τους Κούρ-
δους της Συρίας και η απογο-
ήτευση της Ουάσιγκτον για 
την τουρκική αγορά του ρω-
σικού συστήματος αντιπυραυ-
λικής άμυνας S-400– δεν είναι 

πιθανό να εξαφανιστούν 
με μια νίκη της αντι-
πολίτευσης. Ομοί-
ως, αν ο Ερντογάν 
χάσει, κανείς δεν 
αναμένει ριζική 
διαφοροποίηση 
από τις τουρκι-
κές θέσεις για 
την  Κύπρο , 
την Ανατολι-
κή Μεσόγειο 
ή το Αιγαίο. Ο 

τουρκικός εθνικισμός και η ανα-
ζήτηση στρατηγικής αυτονομίας 
και ανεξαρτησίας είναι πιθανό 
να παραμείνουν οι κινητήριες 
δυνάμεις της τουρκικής εξωτε-
ρικής πολιτικής. 
 
Και οι προσδοκίες για την τουρκι-
κή αντιπολίτευση και τη Μέση 
Ανατολή; Κατά ειρωνικό τρόπο, 
υπό την ηγεσία του Ερντογάν 
σημειώθηκε σημαντική στροφή 
τα τελευταία δύο χρόνια. ∆εδο-
μένης της θλιβερής κατάστα-
σης της τουρκικής οικονομίας, 
η απεγνωσμένη ανάγκη του Ερ-
ντογάν για ρευστότητα έχει ήδη 
οδηγήσει σε σημαντική αλλαγή 
στις σχέσεις της Αγκυρας με τη 
Σαουδική Αραβία και τα Ηνωμέ-
να Αραβικά Εμιράτα. Η επίθε-
ση γοητείας του Ερντογάν στις 
χώρες του Κόλπου απαιτούσε 
αναθεωρήσεις στην τουρκική 
υποστήριξη προς τη Μουσουλ-
μανική Αδελφότητα, η οποία με 
τη σειρά της βοήθησε επίσης 
στη βελτίωση των σχέσεων με 
το Ισραήλ και την Αίγυπτο. Μια 
τέτοια ταχεία αναπροσαρμογή 
της τουρκικής εξωτερικής πο-
λιτικής πιθανώς ενίσχυσε την 
εικόνα του Ερντογάν στη ∆ύση 
ως πραγματιστή καιροσκόπου 
και όχι ως ισλαμιστή ιδεολόγου. 
∆ιόλου περίεργο που ένας πρώην 
Αμερικανός πρέσβης στην Αγκυ-
ρα, ο οποίος έχει μακρά ιστορία 
επαφών με τον Ερντογάν, δεν 
είχε κανέναν ενδοιασμό να εκ-
φράσει την προτίμησή του γι’ 
αυτόν ως «τον διάβολο που έστω 
γνωρίζουμε».
 
Σήμερα, με την ελπίδα να επανα-
πατρίσει κάποιους από τα τέσσε-
ρα εκατομμύρια Σύρους πρόσφυ-
γες στην Τουρκία, ο Ερντογάν 
επιδιώκει ακόμη και την εξο-
μάλυνση με τη Συρία του Μπα-
σάρ αλ Ασαντ – ένα καθεστώς 
που προσπαθούσε σθεναρά να 
ανατρέψει μόλις πριν από λίγα 
χρόνια. Το ζήτημα των Σύρων 
προσφύγων είναι αυτό που μας 
οδηγεί στις ευρωπαϊκές θέσεις 
για τον Ερντογάν. Κανονικά, η 
Γαλλία, η Γερμανία και η Ιταλία, 
καθώς και άλλες ευρωπαϊκές χώ-
ρες όπως η Ελλάδα και η Κύπρος, 
οι οποίες είναι αποδέκτριες της 
συγκρουσιακής ρητορικής του 
Ερντογάν, θα έπρεπε να υπο-
στηρίζουν την αλλαγή εξουσίας 
στην Αγκυρα. Ωστόσο, υπάρχει 
κάποια ανησυχία στη Γαλλία και 
στη Γερμανία ότι μια νέα τουρ-
κική κυβέρνηση υπό την ηγε-
σία του Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου 
θα θελήσει να αναθεωρήσει το 
σύμφωνο του 2016 για το προ-
σφυγικό, που υπεγράφη μεταξύ 
Αγκυρας και Βρυξελλών. Να θυ-
μίσουμε ότι στο αποκορύφωμα 
της προσφυγικής κρίσης η Ευ-
ρωπαϊκή Eνωση συμφιλιώθηκε 
με τον Ερντογάν προσφέροντας 
στην Τουρκία 6 δισ. ευρώ για να 
ανακόψει το κύμα των Σύρων 
μεταναστών. 
 
Ο Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου, ο ηγέ-
της της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης, του κοσμικού και 
σοσιαλδημοκρατικού Ρεπου-
μπλικανικού Λαϊκού Κόμματος 
(CHP), απέρριψε σθεναρά την 
υπογραφή της εν λόγω συμφω-
νίας για το προσφυγικό μεταξύ 
Αγκυρας και Βρυξελλών. Σήμερα, 
ο Κιλιτσντάρογλου κατεβαίνει 
εναντίον του Ερντογάν, ως κοι-
νός υποψήφιος ενός εκλεκτικού 
συνασπισμού έξι πολιτικών κομ-
μάτων, μεταξύ των οποίων και 
ένα άκρως εθνικιστικό. Η προ-
εκλογική πλατφόρμα αυτής της 
«Εθνικής Συμμαχίας» δεσμεύεται 
για τη βελτίωση των σχέσεων με 
την Ε.Ε., αλλά επιδιώκει επίσης 
την επαναδιαπραγμάτευση της 
συμφωνίας για το προσφυγικό, 
με μια προσέγγιση που ο Κιλι-
τσντάρογλου αποκαλεί «Πρώτα 
η Τουρκία». Είναι άραγε έτοι-
μη η Ευρώπη να αγκαλιάσει μια 
μετα-Ερντογάν Τουρκία που θα 
επιδιώκει καλύτερες σχέσεις με 
στόχο την πλήρη ένταξή της, κα-
θώς και μια νέα συμφωνία για το 

προσφυγικό που θα προστατεύ-
ει καλύτερα τα τουρκικά εθνικά 
συμφέροντα; Η απάντηση είναι 
«όχι». Ούτε η Γαλλία ούτε η Γερ-
μανία έχουν διάθεση να μιλή-
σουν για την από καιρό ξεχα-
σμένη ένταξη της Τουρκίας στην 
Ε.Ε. Και φυσικά δεν υπάρχει κα-
μία διάθεση να δεχτούν περισ-
σότερους πρόσφυγες στην Ευ-
ρώπη. Επομένως, είναι ίσως πιο 
εύκολο να διαπραγματεύονται 
σε ένα συναλλακτικό πλαίσιο με 
έναν οξύθυμο εθνικιστή όπως ο 
Ερντογάν, ο οποίος έχει κόψει 
πολλές γέφυρες με τις Βρυξέλ-
λες, ως «τον διάβολο που έστω 
γνωρίζουν». Και είναι πολύ πιο 
εύκολο να αποκρουστεί ένας ορ-
γισμένος απολυταρχικός ηγέτης 
που δεν έχει ούτε ένα δημοκρα-
τικό ψήγμα μέσα του, παρά μια 
δημοκρατική Τουρκία που προ-
σπαθεί να αναβιώσει την ευρω-
παϊκή της κλίση. 
 
Τέλος, σε μια πρόσφατη επίσκε-
ψή μου στην Αθήνα εξεπλάγην 
ιδιαίτερα όταν διαπίστωσα ότι το 
ελληνικό κατεστημένο της εξω-
τερικής πολιτικής φαινόταν από-
λυτα ικανοποιημένο με την προ-
οπτική να κερδίσει ο Ερντογάν 
άλλη μια εκλογική αναμέτρηση, 
από καθαρά ρεαλιστική και κυ-
νική εθνική σκοπιά. Αυτή η ελ-
ληνική θέση μπορεί να εξηγηθεί 
στη βάση του ότι ένας απολυ-
ταρχικός και ασταθής Ερντογάν, 
που εκτοξεύει συνεχώς απειλές 
στην Ανατολική Μεσόγειο και 
στο Αιγαίο, προκαλεί τη συμπά-
θεια της ∆ύσης για την Αθήνα. 
∆εν είναι τυχαίο ότι οι ελληνοα-
μερικανικές σχέσεις βρίσκονται 
σήμερα σε υψηλότατο επίπεδο, 
εν μέρει λόγω της αναξιοπιστίας 
της Τουρκίας ως εταίρου στο ΝΑ-
ΤΟ. Επειτα από 20 χρόνια συναλ-
λαγής μαζί του, για την Ελλάδα, 
ο Ερντογάν είναι πραγματικά «ο 
διάβολος που έστω γνωρίζουν» 
σε μια χώρα που «δεν βλέπει συ-
χνά αγγέλους». 
 
Τέτοιες αντιλήψεις για τον Ερ-
ντογάν είναι κοντόφθαλμες και 
επικίνδυνες. Υπάρχουν δύο βα-
σικοί λόγοι που δεν μπορούμε 
να βλέπουμε τον Ερντογάν ως 
τον γνώριμο κακό για τη ∆ύ-
ση. Ο πρώτος και πολύ απλός 
είναι ότι πρέπει να δοθεί μια 
ευκαιρία στη δημοκρατία. Απο-
λυταρχικοί ηγέτες όπως ο Πού-
τιν και ο Ερντογάν είναι σχεδόν 
πάντα επιρρεπείς στο να υπερ-
βάλλουν στην εξωτερική πολι-
τική τους, με κακές αποφάσεις. 
Θέλει πραγματικά η Ελλάδα να 
διακινδυνεύσει έναν πόλεμο 
με έναν όλο και πιο αυταρχικό 
και τυραννικό γείτονα; Προτιμά 
πραγματικά η Ουάσιγκτον μια 
καταπιεστική και πολεμοχαρή 
Τουρκία από μια Τουρκία που 
αναζητά μια δημοκρατική λύ-
ση στο κουρδικό της πρόβλη-
μα; Και πιστεύει πραγματικά 
η Ευρώπη ότι μια απολυταρχι-
κή Τουρκία, στην οποία μπο-
ρεί άνετα να πει όχι, είναι κα-
λύτερη εναλλακτική λύση από 
μια εκδημοκρατιζόμενη Aγκυρα 
που αναπόφευκτα θα γίνει πιο 
φιλοευρωπαϊκή και αντιρωσι-
κή; Ο δεύτερος λόγος για τον 
οποίο ο Κιλιτσντάρογλου αξί-
ζει μια ευκαιρία είναι ότι δεν 
βρισκόμαστε μπροστά σε μια 
δυαδική επιλογή, ανάμεσα σε 
άγγελο και διάβολο. Οπως δια-
τυπώθηκε στην περίπτωση των 
εκλογών της Βραζιλίας μεταξύ 
Λούλα και Μπολσονάρο, ο Κιλι-
τσντάρογλου δεν είναι η πύλη 
του παραδείσου. Είναι η πύλη 
εξόδου από την κόλαση. Οπως 
δεν κουράστηκε ποτέ να λέει ο 
Τζο Μπάιντεν κατά τη διάρκεια 
της προεκλογικής εκστρατείας 
«μη με συγκρίνετε με τον Πα-
ντοδύναμο. Να με συγκρίνετε 
με την εναλλακτική λύση».

 
O κ. Ομέρ Τασπινάρ είναι καθηγητής 
Εθνικής Ασφάλειας στο Πανεπιστήμιο 
Εθνικής Αμυνας στην Ουάσιγκτον. 
Διδάσκει επίσης στο Πανεπιστήμιο 
Johns Hopkins.

– Ποια είναι η πρόβλεψή σας για 
την Ευρώπη; Πολλοί θεωρούν 
ότι η Γαλλία είναι η αποφασι-
στική δοκιμή. Για το κατά πό-
σον ο Μακρόν θα καταφέρει να 
εφαρμόσει κάποιες μεταρρυθ-
μίσεις και να επιβιώσει.

– Υποστηρίζω την προθυμία 
του να κάνει μεταρρυθμίσεις. 
Και σίγουρα η μεταρρύθμιση του 
συνταξιοδοτικού είναι απαραίτη-
τη. Η Γαλλία γερνάει όπως και 
η υπόλοιπη Ευρώπη. Το προσ-
δόκιμο ζωής είναι υψηλότερο. 
Επομένως, η ιδέα να βγαίνου-
με στη σύνταξη στα 60, αν όχι 
νωρίτερα, δεν έχει νόημα. Αλλά 
το πρόβλημα είναι ότι δεν είχε 
την πλειοψηφία γι’ αυτό, οπότε 
προχώρησε με διάταγμα. Αυτή 
η μεταρρύθμιση ήταν εξαιρετι-
κά αντιδημοφιλής, ακόμη περισ-
σότερο από αυτήν που οδήγησε 
στα Gilets Jaunes. Και η ανησυ-
χία μου είναι ότι, ενώ πράττει 
το σωστό, αυτή η μεταρρύθμι-
ση είναι τόσο αντιδημοφιλής ως 
προς την ουσία και τον τρόπο με 
τον οποίο πέρασε, ώστε μέχρι το 
επόμενο έτος, στις ευρωπαϊκές 
κοινοβουλευτικές εκλογές που 
συνήθως είναι τυπικά ψήφος δι-
αμαρτυρίας, όπου οι άνθρωποι 
ψηφίζουν άλλα κόμματα επειδή 
είναι θυμωμένοι με το κατεστη-
μένο, η Λεπέν μπορεί να τα πάει 
καλύτερα από ό,τι τα πήγε ακό-

μη και την προηγούμενη φορά.
Αν συμβεί αυτό, θα μπορού-

σαμε να έχουμε μια κατάσταση 
στην οποία οι άνθρωποι θα πουν 
ότι μπορεί να κερδίσει τις επό-
μενες προεδρικές εκλογές. Τότε, 
τα spreads για τη Γαλλία θα αρ-
χίσουν να διευρύνονται και θα 
μπορούσε να υπάρξει ακόμη και 
μετάδοση σε ορισμένες χώρες 
της περιφέρειας. Και με τη δι-
εύρυνση των spreads, ο Μακρόν 
θα αναγκαστεί μερικά χρόνια 
πριν από τις εκλογές να προχω-
ρήσει σε δημοσιονομική λιτότη-
τα, όπως αναγκάστηκαν να κά-
νουν η Ιταλία ή η Ελλάδα ή το 
Ηνωμένο Βασίλειο. Και αυτό θα 
τον καταστήσει ακόμη πιο αντι-
δημοφιλή. Επίσης, δεν μπορεί να 
θέσει υποψηφιότητα για τρίτη 
θητεία και δεν υπάρχει προφα-
νής υποψήφιος για το Κέντρο, 
την Κεντροδεξιά. Και πιθανό-
τατα η Λεπέν θα στρογγυλέψει 
ελαφρώς τις απόψεις της ώστε 
να κερδίσει αυτές τις εκλογές. 
Στο τέλος, ενδέχεται η Λεπέν να 
κερδίσει τις επόμενες προεδρικές 
εκλογές στη Γαλλία. Και έως σή-
μερα, είναι πολύ πιο ριζοσπαστι-
κή από τη Μελόνι στην Ιταλία.

Ο κόσμος ανησυχεί για την 
Ευρωζώνη και αναρωτιέται τι 
συμβαίνει με την Ιταλία ή και 
κάποιες άλλες χώρες. Ωστόσο, 
νομίζω ότι ο κίνδυνος για την 
Ευρωζώνη μπορεί να προέλθει 
από τη Γαλλία. Οπότε αυτό εί-
ναι στην πραγματικότητα που 
με ανησυχεί περισσότερο. Ποιος 
μπορεί να νικήσει τη Λεπέν; Νο-
μίζω ότι τότε θα μπορούσε να βά-
λει υποψηφιότητα η Λαγκάρντ.

 
– Καταλαβαίνω ότι είστε αρκε-
τά αισιόδοξος για την Ελλάδα, 
σωστά;

– Σωστά. Υπάρχει αξιόλογη 
βελτίωση στη συνολική οικονο-
μική κατάσταση της χώρας. Τα 
στοιχεία για την ίδια την ανάπτυ-
ξη πέρυσι, ακόμη και φέτος, θα 
είναι χαμηλότερα, αλλά καλύτερα 
από τον μέσο όρο της Ευρωζώνης. 
Σίγουρα σε σύγκριση με τα χρό-

νια της κρίσης, υπήρξε μια τερά-
στια μεταστροφή στο τι συμβαί-
νει στην οικονομία από ένα ευρύ 
φάσμα δεικτών, ξεκινώντας από 
την οικονομική ανάπτυξη. Επο-
μένως, πρόκειται σίγουρα για μία 
επιτυχημένη πορεία τα τελευταία 
χρόνια. Φυσικά, υπάρχουν σήμε-
ρα πολιτικές αβεβαιότητες που 
προκύπτουν από τις επερχόμε-
νες εκλογές σας και τo ποιος θα 
κερδίσει και σε πόσες αναμετρή-
σεις. Και στη συνέχεια, ποια θα 
είναι η οικονομική πολιτική, αν 
η Νέα ∆ημοκρατία θα κερδίσει 
και πάλι και αν θα συνεχιστεί η 
μακροοικονομική και οικονομι-
κή μεταρρύθμιση που έγινε τα 
τελευταία τέσσερα χρόνια ή όχι. 
Ομως οι αγορές δεν αντιδρούν 
σε αυτή την αβεβαιότητα διευ-
ρύνοντας τα spreads των ομολό-
γων. Αυτό σημαίνει ότι πιθανώς 
υπάρχει η αίσθηση πως κάποια 
από αυτή την ανανεωμένη οικο-
νομική σταθερότητα είναι αρκε-
τά θεμελιωμένη, ανεξάρτητα από 
το γεγονός ότι θα υπάρξει κάποια 
αβεβαιότητα σε πολιτικό επίπεδο 
και συνεπώς σε επίπεδο μέτρων.

 
– Και το τελευταίο που ήθελα να 
σας ρωτήσω είναι αν πιστεύετε 
ότι για την Τουρκία είναι ανα-
πόφευκτο ένα πρόγραμμα του 
ΔΝΤ μετά τις εκλογές.

– Εξαρτάται από το ποιος θα 
κερδίσει. Αν κερδίσει η αντιπο-
λίτευση, τότε θα εφαρμόσει ένα 
πρόγραμμα μακροοικονομικής 
σταθεροποίησης, δεδομένου του 
μεγέθους του ελλείμματος του 
ισοζυγίου τρεχουσών συναλλα-
γών και των καθαρών αποθεμα-
τικών της κεντρικής τράπεζας. Το 
καθαρό ποσό των όσων δανείστη-
καν φαίνεται ότι είναι αρνητικό 
κατά 60 δισεκατομμύρια. Σίγου-
ρα θα χρειαστούν ένα αρκετά ση-
μαντικό πρόγραμμα του ∆ΝΤ για 
να εξομαλύνουν τη μετάβαση σε 
πιο σταθερές νομισματικές και 
δημοσιονομικές πολιτικές. Ετσι, 
πιστεύω ότι αν η αντιπολίτευση 
κερδίσει, ναι, ένα πρόγραμμα του 
∆ΝΤ θα καταστεί αναπόφευκτο, 
επειδή η νέα κυβέρνηση θα θέλει 
να κάνει το σωστό, αλλά χωρίς 
χρηματοδότηση –και δεν υπάρ-
χει μεγάλη χρηματοδότηση από 
τον ιδιωτικό τομέα– θα είναι πο-
λύ δύσκολο να γίνει.

Αντίθετα, αν ο Ερντογάν επα-
νεκλεγεί, οι τρέχουσες πολιτικές 
του είναι εξαιρετικά ανορθόδοξες 
και δεν υπάρχει περίπτωση, αν 
συνεχίσει αυτές τις πολιτικές, το 
∆ΝΤ να δεχθεί να τις χρηματοδο-
τήσει. Θα πρέπει να κάνει στρο-
φή και να περάσει από τον μα-
κροοικονομικό ανορθολογισμό 
στην ορθοδοξία. Ακόμη και τώρα 
επιτίθεται στο λόμπι των επιτοκί-
ων και υπάρχει αυτή η περίεργη 
άποψη ότι υψηλότερα επιτόκια 
σημαίνουν μεγαλύτερο πληθω-
ρισμό και χαμηλότερα επιτόκια 
σημαίνουν μικρότερο πληθωρι-
σμό. Αυτά είναι ανοησίες. Επο-
μένως, δεν είμαι σίγουρος αν θα 
δεχθεί το είδος της ταπείνωσης 
που θα προκύψει από την ανάγκη 
να έχει κάποιον που ουσιαστικά 
θα παρακολουθεί πολύ αυστηρά 
τις νομισματικές, δημοσιονομι-
κές, διαρθρωτικές πολιτικές και 
ούτω καθεξής. Ισως αναγκαστεί 
να το κάνει, γιατί αν δεν το κάνει, 
τελικά θα υπάρξει νομισματική 
και χρηματοπιστωτική κρίση. 
Οπότε, ίσως μόνο μετά την κρί-
ση δεχθεί να ορίσει κάποιον που 
είναι ακόμη πιο ορθόδοξος για 
να διαχειριστεί την οικονομία.

Κάποιοι έχουν υποστηρίξει 
ότι ο προηγούμενος υπουργός 
Οικονομικών και αναπληρωτής 
πρωθυπουργός Μεχμέτ Σιμσέκ, 
ο οποίος είναι ιδιαίτερα αξιόπι-
στος, μετά τις εκλογές, αν ο Ερ-
ντογάν αποδεχθεί ένα σοβαρό 
πρόγραμμα οικονομικής προσαρ-
μογής, μπορεί να εξετάσει το εν-
δεχόμενο να αναλάβει. Και τότε, 
ίσως μπορεί να πεισθεί να λάβει 
ένα πρόγραμμα του ∆ΝΤ. Αλλά 
είναι ένας πολύ περήφανος άν-
θρωπος και κανείς δεν μπορεί 
να μαντέψει ποια θα είναι η οι-
κονομική πολιτική του, αν επα-
νεκλεγεί. 

Θέλει η Δύση να κερδίσει
ο «διάβολος που γνωρίζει»;

Του ΟΜΕΡ ΤΑΣΠΙΝΑΡ

Αν ο Ερντογάν 
επανεκλεγεί, θα πρέπει 
να κάνει στροφή και 
να περάσει από τον 
μακροοικονομικό 
ανορθολογισμό 
στην ορθοδοξία.

Δεν είναι τυχαίο ότι 
οι ελληνοαμερικα-
νικές σχέσεις βρί-
σκονται σήμερα σε 
υψηλότατο επίπεδο, 
εν μέρει λόγω 
της αναξιοπιστί-
ας της Τουρκίας ως 
εταίρου στο ΝΑΤΟ.

Πιστεύει η Ευρώπη 
ότι μια απολυταρ-
χική Τουρκία, στην 
οποία μπορεί άνετα 
να πει όχι, είναι κα-
λύτερη εναλλακτι-
κή από μια εκδημο-
κρατιζόμενη Aγκυρα 
που θα γίνει πιο φι-
λοευρωπαϊκή και 
αντιρωσική;

Αναγκαία για την Τουρκία 
η χρηματοδότηση 
από το ΔΝΤ

Α Π Ο Ψ Η

Υπάρχουν δύο βασικοί λόγοι 
που δεν μπορούμε να βλέπου-
με τον Ερντογάν ως τον γνώ-
ριμο κακό για τη ∆ύση. Ο πρώ-
τος και πολύ απλός είναι ότι 
πρέπει να δοθεί μια ευκαιρία 
στη δημοκρατία. Ο δεύτερος 
λόγος, για τον οποίο ο Κιλιτσ-
ντάρογλου αξίζει μια ευκαι-
ρία, είναι ότι δεν βρισκόμαστε 
μπροστά σε μια δυαδική επι-
λογή, ανάμεσα σε άγγελο και 
διάβολο. Ο Κιλιτσντάρογλου 
δεν είναι η πύλη του παραδεί-
σου, αλλά η πύλη εξόδου από 
την κόλαση, εξηγεί ο Ομέρ Τα-
σπινάρ.
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Ο χάρτης των υποστηρικτών της Μόσχας
Η ρωσική επιρροή μέσα από την καταγραφή της στάσης των χωρών έναντι του πολέμου στην Ουκρανία

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Ο Ρόμπερτ Κιοχέιν ήταν από τους 
πρώτους που αμφισβήτησαν τη 
θεωρία της «ηγεμονικής σταθε-
ρότητας», όπου πλέον η ισχύς δεν 
είναι μονοπώλιο μιας χώρας-ηγε-
μόνος, αλλά διαχέεται μέσω της 
αλληλεξάρτησης των κρατών. Ο 
επίτιμος καθηγητής του Πανεπι-
στημίου Πρίνστον μιλάει στην «Κ» 
και εξηγεί πώς ο πόλεμος στην Ου-
κρανία υπέσκαψε τη δύναμη των 
διεθνών οργανισμών. Μήπως η 
μείωση της ρωσικής ισχύος είναι 
ο παράγοντας που κάνει τη Ρωσία 
ακόμη πιο επικίνδυνη;  

«∆εν έχουμε συνεκτικούς, 
ισχυρούς πολυμερείς θεσμούς», 
λέει ο Κιοχέιν. «Ακόμη και αν 
αφήσουμε στην άκρη τις χώρες 
του Νότου, οι οποίες μπορεί να 
έχουν πολύ διαφορετικά συμφέ-
ροντα, δεν υπάρχει ένας περιε-
κτικός οργανισμός στον οποίο οι 
Ηνωμένες Πολιτείες, η Κίνα και 
η Ρωσία να συνεργάζονται απο-
τελεσματικά».

Οι διεθνείς θεσμοί λειτουργούν 
εκεί όπου οι χώρες-μέλη έχουν 
ισχυρά κοινά συμφέροντα. «Κοι-

τάξτε», παρατηρεί ο καθηγητής, 
«την Ευρωπαϊκή Ενωση. Εχει επα-
νειλημμένως διαψεύσει τις προ-
βλέψεις για την κατάρρευσή της, 
συμπεριλαμβανομένης της ελλη-
νικής κρίσης, την οποία διαχειρί-
στηκε πολύ σκληρά για την Ελ-
λάδα, αλλά τα κατάφερε».

«Μπορούμε, άραγε, να πούμε 
ότι, 30 χρόνια μετά το τέλος του 
Ψυχρού Πολέμου, η ισορροπία 
δυνάμεων μεταξύ του ανατολι-
κού και του δυτικού μπλοκ έχει 
μετατοπιστεί ξανά;» ρωτάμε τον 
κ. Κιοχέιν.

«Η μεγάλη διαφορά με το 1990 
είναι πως η Κίνα είναι πλέον μια 
ισχυρή χώρα, ενώ ήταν πολύ φτω-
χή και εξαρτημένη. Και τώρα εξα-
κολουθεί να εξαρτάται σε μεγά-
λο βαθμό από το εμπόριο με τη 
∆ύση. Εχει πολλά τρωτά σημεία, 
αλλά είναι και πολύ ισχυρή τε-
χνολογικά, ενώ γίνεται όλο και 
πιο ισχυρή στρατιωτικά», απα-
ντά ο καθηγητής του Πρίνστον. 
«Η δεύτερη μεγάλη διαφορά εί-
ναι πως η Ρωσία είναι πολύ πιο 
αδύναμη και με μικρή οικονο-
μία. Είναι περίπου στο μέγεθος 
της Καλιφόρνιας. Εχει πυρηνικά 

όπλα, αλλά και ένα στρατό που 
μετά τον πόλεμο στην Ουκρανία 
συνειδητοποιούμε ότι είναι αρκε-
τά αναποτελεσματικός – λανθα-
σμένα καθοδηγούμενος από ένα 
κακό σύστημα διακυβέρνησης. Η 
Ρωσία είναι πολύ αδέξια, έχει ατα-
βιστικές αντιλήψεις για τον ρόλο 
της στον κόσμο και αυτές την κά-
νουν έναν επικίνδυνο παράγοντα, 
αλλά όχι έναν ισχυρό παράγοντα.  
Στην παγκόσμια πολιτική, οι πιο 
επικίνδυνοι παράγοντες είναι οι 
πιο αδύναμοι», σημειώνει ο Κιο-
χέιν και επικαλείται ένα ισχυρό 
ιστορικό παράδειγμα: «Η Αυστρο-
ουγγαρία ήταν ένας επικίνδυνος 
παράγοντας το 1914, όχι επειδή 
ήταν ισχυρή, αλλά επειδή κατέρ-
ρεε και προσπαθούσε απεγνωσμέ-
να να διατηρήσει την πολυεθνι-
κή αυτοκρατορία της. Επομένως, 
ήταν πρόθυμη να πάρει ρίσκα. 
Αυτήν τη στιγμή η Ρωσία είναι 
επικίνδυνη επειδή είναι αδύναμη. 
Η Κίνα είναι επικίνδυνη επειδή 
είναι ισχυρή». 

Κατά τον καθηγητή, η εικόνα 
αυτή αντανακλά και τη θεωρία 
της «ηγεμονικής σταθερότητας»: 
«Η άποψη του Ρόμπερτ Γκίλπιν 

είναι πως, όταν έχουμε την άνο-
δο μιας μεγάλης δύναμης από μια 
πρώην υποδεέστερη κατάσταση, 
αυτό είναι ένα σημείο κινδύνου 
στο σύστημα. Η αναδυόμενη δύ-
ναμη όχι μόνον είχε χάσει το στά-
τους της, αλλά και την επικράτειά 
της, οπότε είχε γίνει αντικείμενο 
εκμετάλλευσης. Οταν ξαναγίνει 
ισχυρή, θέλει να αποκαταστήσει 
το στάτους της». 

Μπορεί αυτή η ανασφάλεια να 
οδηγήσει τη Ρωσία ακόμη και σε 
χρήση πυρηνικών όπλων; «Πά-
ντα φοβάμαι όταν έχουμε κράτη 
με πυρηνικά όπλα που χάνουν 
έναν πόλεμο», εξηγεί ο Κιοχέιν. 
«Πρέπει να ανησυχείτε, αλλά μου 
φαίνεται πολύ δύσκολο πώς θα 
μπορούσαν να κερδίσουν από 
τη χρήση πυρηνικών όπλων. Θα 
μπορούσαν να χρησιμοποιήσουν 
τακτικά πυρηνικά όπλα για να κα-
ταστρέψουν μέρος του ουκρανι-
κού στρατού, αλλά το πρόβλημά 
τους με την Ουκρανία είναι ότι 
δεν μπορούν να κυβερνήσουν. 
Η Ρωσία θα πρέπει να συνειδη-
τοποιήσει ότι δεν υπάρχει περί-
πτωση να μπορεί να ελέγξει όλη 
την Ουκρανία». 

Πώς θα μπορούσε να βρεθεί 
μια νέα, μεταπολεμική ισορροπία; 
«Από κοινού με τον Τζόζεφ Νάι 
είχαμε πει ότι η ασύμμετρη αλλη-
λεξάρτηση είναι πηγή ισχύος. Αν 
είσαι περισσότερο εξαρτημένος 
από εμένα από ό,τι εγώ από σέ-
να, τότε είσαι ευάλωτος. Γιατί οι 
Γερμανοί δεν διάβαζαν αυτό το βι-
βλίο («Ισχύς και αλληλεξάρτηση») 
κάθε χρόνο; Γιατί η Μέρκελ δεν 
αποστήθισε το βιβλίο μας; ∆εν το 
έκανε και διέπραξε ένα τεράστιο 
λάθος, καθώς εξαρτήθηκε η χώ-
ρα από το ρωσικό φυσικό αέριο. 
∆εν πήραν το μάθημα. Επιδίωξαν 
ανόητα τον πλούτο χωρίς να εν-
διαφέρονται για την ευπάθεια. 
Ετσι, το μεγάλο μάθημα είναι ότι 
αν θέλετε να αποτρέψετε νέες 
συγκρούσεις, θα πρέπει πάντα 
να αναρωτιέστε για τις ασυμμε-
τρίες της αλληλεξάρτησης. Και αν 
βρείτε κάποιες που είναι εναντίον 
σας, ρωτήστε: είμαι ευάλωτος ή 
είμαι απλά ευαίσθητος; Η Ευρώπη 
ήταν ευαίσθητη στην εξάρτησή 
της από το πετρέλαιο, αλλά ήταν 
ευάλωτη στην εξάρτησή της από 
το φυσικό αέριο επειδή δεν είχε 
εναλλακτικές λύσεις». 

Κατά τον Ρόμπερτ Κιοχέιν, ο πόλε-
μος στην Ουκρανία υπέσκαψε τη δύ-
ναμη των διεθνών οργανισμών.

«Το μεγάλο μάθημα 
είναι ότι, αν θέλετε 
να αποτρέψετε νέες 
συγκρούσεις, θα πρέπει 
πάντα να αναρωτιέστε 
για τις ασυμμετρίες 
της αλληλεξάρτησης».

Ρόμπερτ Κιοχέιν, επίτιμος καθηγητής του Πανεπιστημίου Πρίνστον

«Η Ρωσία είναι επικίνδυνη επειδή βρίσκεται σε αδυναμία»
Γιατί το Κρεμλίνο θα πρέπει να συνειδητοποιήσει ότι δεν υπάρχει περίπτωση να μπορέσει να ελέγξει όλη την Ουκρανία

Τον περασμένο Οκτώβριο, όταν 
ήρθε στον ΟΗΕ το ζήτημα της 
ρωσικής προσάρτησης τεσσά-
ρων ουκρανικών επαρχιών, του 
Ντονέτσκ, του Λουγκάνσκ, της 
Χερσώνας και της Ζαπορίζια μό-
νο πέντε χώρες καταψήφισαν την 
καταδίκη της Μόσχας: η ίδια η 
Ρωσία, η Λευκορωσία, η Βόρεια 
Κορέα, η Συρία και η Νικαράγουα. 
Αυτά τα τέσσερα καθεστώτα εί-
ναι πράγματι οι στενότεροι σύμ-
μαχοι του Βλαντιμίρ Πούτιν, με 
το Μινσκ, την Πιονγιάνγκ, αλ-
λά και την Τεχεράνη να παρέ-
χουν εκτός από διπλωματική και 
στρατιωτική βοήθεια στη Ρωσία. 
Ακόμη όμως και ο Λευκορώσος 
ηγέτης Αλεξάντερ Λουκασέν-
κο αποφεύγει μέχρι στιγμής να 
συνδράμει με άνδρες τον ρωσι-
κό στρατό, παρά την αμυντική 
συμφωνία που έχει υπογράψει 
με τον Ρώσο ομόλογό του.

Αν μελετήσει κανείς τις χώρες 
που στράφηκαν προς τη Μόσχα 
μοιάζουν πολλές. Αν ρίξει επί-

σης μια ματιά στα γραφήματα 
θα διαπιστώσει ότι ένα χρόνο 
μετά την εισβολή έχει περιορι-
στεί ο αριθμός των χωρών που 
καταδικάζουν ανοιχτά τη ρωσι-
κή επιθετικότητα. Μελέτη του 
ερευνητικού τμήματος EUI του 
ομίλου του Economist, που εκ-
πονεί και τις ετήσιες εκθέσεις 
και προβλέψεις για την επόμε-
νη χρονιά, κάνει λόγο για μείω-
ση από 132 σε 122 χώρες σε όλο 
τον κόσμο μέσα σε 12 μήνες. 

Ωστόσο, Κίνα και Ινδία, οι 
δύο σημαντικότερες δυνάμεις 
που θα ήθελε η Ρωσία στο πλευ-
ρό της, επιμένουν στην ουδε-
τερότητα: για παράδειγμα στις 
κρίσιμες για τη Μόσχα ψηφο-
φορίες στον ΟΗΕ απλώς απέ-
χουν. Αυτήν την εβδομάδα ο 
Κινέζος ηγέτης Σι Τζινπίνγκ συ-
νομίλησε με τον Ουκρανό πρό-
εδρο Βολοντίμιρ Ζελένσκι και 
υποσχέθηκε ότι θα αποστείλει 
ειδικό απεσταλμένο στην ου-
κρανική πρωτεύουσα, ενώ έχει 

ήδη καταθέσει ειρηνευτικό σχέ-
διο 12 σημείων για τον τερμα-
τισμό του πολέμου, το οποίο 
δεν έχει απορριφθεί από το Κί-
εβο. Aπό την πλευρά της η Ιν-

δία δεν θέλει να παραβιάσει τις 
αμερικανικές κυρώσεις εις βά-
ρος της Μόσχας, κάτι που θα 
την έφερνε σε ρήξη με τη ∆ύση. 
Την Τετάρτη ανακοινώθηκε ότι 
«παγώνουν» οι εξαγωγές ρωσι-

κών οπλικών συστημάτων στη 
χώρα, λόγω συναλλαγματικού 
αδιεξόδου. Η Μόσχα επιμένει 
ότι θέλει να πληρωθεί σε δολά-
ρια εξαιτίας της αστάθειας στην 
ισοτιμία ρουβλίου-ρουπίας, αλ-
λά το Νέο ∆ελχί φοβάται ότι θα 
μπορούσε να βρεθεί αντιμέτωπο 
με αμερικανικές δευτερογενείς 
κυρώσεις, που έχουν στόχο να 
αποθαρρύνουν επιχειρήσεις και 
χώρες από συναλλαγές με χώρες 
οι οποίες τελούν υπό καθεστώς 
πρωτογενών κυρώσεων. 

Στον κατάλογο των χωρών 
που εγκατέλειψαν το φιλοδυτι-
κό στρατόπεδο και προσχώρη-
σαν στην ουδετερότητα πρω-
ταγωνιστεί η Τουρκία, η οποία 
προμήθευσε μεν στο Κίεβο τα 
πολύτιμα drones της, τα Μπαϊ-
ρακτάρ, αλλά απέφυγε να συμ-
μορφωθεί με τις δυτικές κυρώ-
σεις εναντίον της Μόσχας. Με 
αυτή την αμφίθυμη στάση πέτυ-
χε να αναδειχθεί σε διαμεσολα-
βητή μεταξύ των δύο χωρών και 

να παίξει σημαντικό ρόλο στη 
σύναψη της συμφωνίας για τα 
ουκρανικά σιτηρά. Παράλληλα, 
επειδή δεν έκλεισε τον εναέριο 
χώρο της στα ρωσικά αεροσκά-
φη έχει γίνει αγαπημένος προ-
ορισμός Ρώσων αντικαθεστωτι-
κών και λιποτακτών. 

Ισως το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο από τη μελέτη του EIU είναι 
η αυξανόμενη επιρροή της Ρωσί-
ας στην Αφρική. Σε κάποιες από 
τις χώρες που έχουν πραγμα-
τοποιήσει φιλορωσική στροφή 
δραστηριοποιείται η ομάδα Βά-
γκνερ, όπως το Μάλι και η Λιβύη, 
ενώ η μισθοφορική ομάδα φέρε-
ται να παίζει ρόλο και στην πρό-
σφατη κρίση στο Σουδάν. Σύμ-
φωνα με πρόσφατο άρθρο της 
Washington Post, στόχος της Βά-
γκνερ του στενού συμμάχου του 
Πούτιν Γεβγκένι Πριγκόζιν, είναι 
η δημιουργία μιας συνομοσπον-
δίας αντιδυτικών κρατών στην 
ήπειρο μέσα από την πρόκληση 
αστάθειας. «Η Βάγκνερ είναι μια 

ανεξέλεγκτη δύναμη στην Αφρι-
κή, που επεκτείνει την παρουσία 
και τις φιλοδοξίες της στην ήπει-
ρο ακόμη και στη στιγμή που ο 
πόλεμος στην Ουκρανία καθί-
σταται ένα συντριπτικό, απο-
κλειστικής απασχόλησης, πρό-
βλημα για το Κρεμλίνο», έγραψε 
η Washington Post.  

Μπορεί πληθυσμιακά οι χώ-
ρες που κλίνουν τον τελευταίο 
χρόνο προς τη Ρωσία να υπερ-
τερούν, σε επίπεδο οικονομι-
κής δύναμης, όμως, οι χώρες 
που στηρίζουν την Ουκρανία 
με επικεφαλής τις ΗΠΑ είναι 
συντριπτικά ισχυρότερες. Αυ-
τό αποτυπώνεται και στην παρο-
χή στρατιωτικής βοήθειας προς 
το Κίεβο: μόνο η Αμερική έχει 
παράσχει εκπαίδευση και εξο-
πλισμό ύψους 33 δισ. στη χώρα 
από την αρχή του πολέμου, ενώ 
άλλες 50 σύμμαχες χώρες έχουν 
προβεί σε ανάλογες δεσμεύσεις 
αξίας 13 δισ. δολαρίων το τελευ-
ταίο εξάμηνο. 

Πληθυσμιακά οι χώ-
ρες που κλίνουν προς 
τη Ρωσία υπερτερούν, 
σε επίπεδο οικονομικής 
δύναμης, όμως, όσες 
στηρίζουν την Ουκρανία 
με επικεφαλής τις ΗΠΑ 
είναι συντριπτικά 
ισχυρότερες.
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Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Επιφυλακτικός απέναντι στο ενδε-
χόμενο έναρξης των ενταξιακών 
διαπραγματεύσεων της Ουκρανίας 
φέτος –στόχο που έχει θέσει δη-
μοσίως ο πρόεδρος Βολοντίμιρ Ζε-
λένσκι– εμφανίζεται ο εκτελεστι-
κός αντιπρόεδρος της Κομισιόν, 
Φρανς Τίμερμανς. Σε αποκλειστι-
κή συνέντευξη που παραχώρησε 
στην «Κ», πάντως, ο Τίμερμανς 
επαναλαμβάνει ότι η υποστήρι-
ξη της Ε.Ε. προς την Ουκρανία θα 
συνεχιστεί για «όσο χρειαστεί», 
ενώ χαρακτηρίζει «καλό σημάδι» 
τη συνομιλία Σι - Ζελένσκι. Ως θε-
ματοφύλακας της πράσινης συμ-
φωνίας, ο Ολλανδός επίτροπος 
υπεραμύνεται των επιδόσεων της 
Ε.Ε. στη νομοθεσία για τη μείω-
ση των εκπομπών και εξηγεί πώς 
θα λειτουργήσει η επέκταση του 
συστήματος εμπορίας ρύπων στη 
ναυτιλία. Σημειώνει, δε, ότι δεν 
εκπλήσσεται με το πόσο σύνθε-
τη είναι η διαδικασία επίτευξης 
συμφωνίας για τους κλιματικούς 
στόχους, καθώς η μετάβαση στην 
οικονομία μηδενικών εκπομπών 
είναι «μια τεράστια αλλαγή».

 
– Σύμφωνα με το Climate Action 
Tracker, η Ε.Ε. –μαζί με τις άλλες 
μεγάλες οικονομίες– εξακολου-
θεί να μην κάνει αρκετά για να 
πετύχει τους στόχους της Συμ-
φωνίας του Παρισιού. Πού απο-
δίδετε αυτή την αποτυχία;

– Μόλις οριστικοποιήσαμε 
ένα σημαντικό σύνολο νόμων 
για το κλίμα, που έχουν σχεδι-
αστεί για να μειώνουν τις εκ-
πομπές μας κατά τουλάχιστον 
55% έως το 2030 (σ.σ.: σε σχέ-
ση με τα επίπεδα του 1990). Αυ-
τός ο στόχος είναι απαραίτητος 
ώστε να συμβάλει η Ε.Ε. στον 
περιορισμό της αύξησης της 
παγκόσμιας θερμοκρασίας όσο 
το δυνατόν πιο κοντά στον 1,5 
βαθμό Κελσίου. Οταν κατέθεσα 
τις σχετικές προτάσεις το 2021, 
ακόμη και οι περισσότεροι από 
τους συναδέλφους μου έλεγαν 
ότι ήταν ανέφικτες. Λοιπόν, δεί-
τε πού βρισκόμαστε τώρα, λιγό-
τερο από δύο χρόνια μετά. Είμα-
στε η πρώτη μεγάλη οικονομία 
που εφαρμόζει μια τόσο ευρεία 

μεταρρύθμιση. Αυτό δεν είναι 
αποτυχία σε καμία περίπτωση. 
– Προ ολίγων ημερών ο Ουκρα-
νός υπουργός Εξωτερικών Ντμί-
τρο Κουλέμπα επέκρινε την αδυ-
ναμία της Ε.Ε. να εφαρμόσει την 
απόφασή της για κοινή προμή-
θεια πυρομαχικών για τη χώρα 
του. Παραμένει η Ε.Ε. σταθε-
ρή στην υποστήριξή της στην 
πολεμική προσπάθεια της Ου-
κρανίας;

– Απολύτως. Η Ουκρανία έχει 
υποστεί βάναυση εισβολή και θα 
συνεχίσουμε την ισχυρή υποστή-
ριξή μας στη χώρα. Θα πρέπει να 
προσπαθήσουμε να είναι όσο το 
δυνατόν πιο σύντομη –γιατί όσο 
πιο γρήγορα νικήσει η Ουκρανία 
τόσο το καλύτερο–, αλλά η Ε.Ε. 
θα σταθεί στο πλευρό της όσο 
χρειαστεί. Υποστηρίζουμε την 
Ουκρανία ποικιλοτρόπως, μετα-
ξύ των οποίων και στρατιωτικά. 
Εκτός από τις συνεχείς προμή-
θειες όπλων, εργαζόμαστε για να 
αυξήσουμε τις δυνατότητες της 
ευρωπαϊκής αμυντικής βιομηχα-
νίας. Η στρατιωτική βοήθεια είναι 
απολύτως απαραίτητη: οι Ουκρα-
νοί παλεύουν για την επιβίωσή 
τους ως έθνος ενάντια σε έναν 
βάρβαρο εισβολέα. Αλλά παλεύ-
ουν επίσης για τη δημοκρατία, 
για την ελευθερία να αποφασί-
ζουν για το μέλλον τους, για τα 
ανθρώπινα δικαιώματα και τις 
θεμελιώδεις αξίες.

 
– Είναι ρεαλιστική προσδοκία 
να ξεκινήσουν οι ενταξιακές δι-
απραγματεύσεις φέτος για την 
Ουκρανία; Πόσο ακανθώδες θα 
είναι το κεφάλαιο της γεωργίας, 
όπου πρόσφατα είδαμε την αντι-
παράθεση σχετικά με την απα-
γόρευση εισαγωγών ουκρανικών 
σιτηρών από την Πολωνία και 
την Ουγγαρία;

– Οι Ευρωπαίοι ηγέτες απο-
φάσισαν πέρυσι να χορηγήσουν 
στην Ουκρανία καθεστώς υπο-
ψήφιας προς ένταξη χώρας. Η 
Ουκρανία θα χρειαστεί αρκετό 
χρόνο και προσπάθεια για να 
εκπληρώσει όλα τα βήματα που 
απαιτούνται πριν ξεκινήσουν επι-
σήμως οι ενταξιακές διαπραγμα-
τεύσεις. Αλλά η ουκρανική κυβέρ-
νηση παίρνει τη διαδικασία πολύ 

σοβαρά και αυτό είναι σημαντικό, 
διότι η πρόοδος εξαρτάται πολύ 
από το τι θα κάνει η ίδια. Αυτό 
το φθινόπωρο θα γίνει μια πρώτη 
αξιολόγηση από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή.

Η ένταξη είναι μια μακρά δι-
αδικασία και είναι πολύ νωρίς 
για να πούμε εάν η γεωργία θα 
είναι ένα ιδιαίτερα δύσκολο ζή-
τημα. Οι πρόσφατες συζητήσεις 
για τα σιτηρά είναι πάντως εύ-
γλωττες από μια διαφορετική 
οπτική. Μετά την έναρξη του 
πολέμου, δουλέψαμε σκληρά για 
να διευκολύνουμε τις εξαγωγές 
ουκρανικών σιτηρών σε μέρη 

του κόσμου που τα χρειάζονταν 
απεγνωσμένα – την Αφρική, την 
Κεντρική Ασία. Ακόμη και τότε 
ήταν ξεκάθαρο ότι η δυσκολία 
αφορούσε τη χρηματοδότηση 
και τα logistics, όχι την επάρ-
κεια προμηθειών. Το ευρωπαϊκό 
αγροτικό λόμπι, ωστόσο, ισχυ-
ρίστηκε ότι θα υπήρχαν ελλεί-
ψεις τροφίμων ακόμη και στην 
Ευρώπη και ότι θα έπρεπε να 
επιτραπεί στους αγρότες να καλ-
λιεργούν σιτηρά σε γη που είχε 
αποφασιστεί να μείνει ανεκμε-
τάλλευτη. Κοιτάξτε πού βρισκό-
μαστε τώρα: οι αγρότες αντιμε-
τωπίζουν σοβαρά προβλήματα 
λόγω υπερπροσφοράς σιτηρών 
στην αγορά. ∆εν κατηγορώ επ’ 
ουδενί τους αγρότες. Αλλά η 
αγροτική βιομηχανία πρέπει 
να αναρωτηθεί εάν ο οπορτου-
νισμός και, ειλικρινά, η τρομο-
λαγνεία είναι πραγματικά προς 
το συμφέρον των αγροτών που 
ισχυρίζεται ότι εκπροσωπεί. Κλι-
ματική αλλαγή, ξηρασίες, απώ-
λεια επικονιαστών: αυτές είναι 
οι πραγματικές απειλές για την 
επισιτιστική μας ασφάλεια.

 
– Οι προτεινόμενοι κανονισμοί 
για τις κρίσιμες πρώτες ύλες και 
για τη βιομηχανία μηδενικών εκ-
πομπών μοιάζουν να στοχεύουν 
κυρίως στη μείωση της έκθεσης 
στην Κίνα. Είναι σωστή αυτή η 
ερμηνεία; Ανησυχείτε ότι η προ-
σπάθεια να επανέλθει μέρος της 
παραγωγής πρώτων υλών στην 
Ευρώπη μπορεί να προκαλέσει 
βλάβη στο περιβάλλον;

– Αυτές οι προτάσεις έχουν 
σκοπό να μπορέσει η ευρωπα-

ϊκή βιομηχανία να υποστηρίξει 
τους κλιματικούς μας στόχους. 
Η πανδημία και μετά ο πόλεμος 
κατά της Ουκρανίας ανέτρεψαν 
τις αλυσίδες εφοδιασμού ανά τον 
κόσμο, όχι μόνο στην Κίνα. Ενί-
σχυσαν την ανάγκη να γίνουμε 
πιο ανθεκτικοί και λιγότερο εξαρ-
τημένοι από μη Ευρωπαίους προ-
μηθευτές. Ως απάντηση, πρέπει 
να προχωρήσουμε σε μια οικονο-
μία κυκλική, ενεργειακά αποδο-
τική, τροφοδοτούμενη από ΑΠΕ.

Στις πρώτες ύλες θέλουμε να 
διαφοροποιήσουμε τις πηγές 
προμήθειας. Το σχέδιο δεν είναι 
να εξορύξουμε ή να κατασκευά-
σουμε τα πάντα στην Ευρώπη: 
θα συνεχίσουμε να εισάγουμε, 
αυξάνοντας παράλληλα την πα-
ραγωγή εδώ. Αλλά επειδή οι φυ-
σικοί πόροι είναι σπάνιοι και η 
εξόρυξή τους ρυπαίνει και προ-
καλεί απώλεια βιοποικιλότητας, ο 
κανονισμός περί κρίσιμων πρώ-
των υλών προβλέπει ότι έως το 
2030 το 15% της κατανάλωσης 
πρώτων υλών στην Ε.Ε. θα προ-
έρχεται από την ανακύκλωση. Ο 
κανονισμός επιτυγχάνει επίσης 
μια σωστή ισορροπία μεταξύ της 
αυξανόμενης ζήτησης για πρώτες 
ύλες και της ανάγκης να προστα-
τευτεί το περιβάλλον. Περιλαμ-
βάνει ακόμη και τη δυνατότητα 
επιβολής υποχρεωτικών απαιτή-
σεων περιβαλλοντικού αποτυπώ-
ματος στο μέλλον.

 
– Η έννοια της στρατηγικής αυ-
τονομίας της Ε.Ε. δοκιμάζεται, 
καθώς οι σχέσεις μεταξύ ΗΠΑ 
και Κίνας επιδεινώνονται. Μπο-
ρεί πραγματικά η Ε.Ε. να χαράξει 

μια ανεξάρτητη πορεία έναντι 
της Κίνας; Θα έπρεπε;

– Ναι, μπορούμε και πρέπει. 
∆εν είναι προς το συμφέρον της 
Ε.Ε. ένας διπολικός κόσμος. Θέ-
λουμε ένα ισχυρό διεθνές σύστη-
μα βασισμένο σε κοινούς κανό-
νες. Για το παγκόσμιο εμπόριο, 
το χρηματοπιστωτικό σύστημα, 
το κλίμα, τη βιώσιμη ανάπτυξη, 
την υγεία, πρέπει όλοι να συνερ-
γαστούμε. Η Κίνα είναι ανταγω-
νιστής, αντίπαλος και εταίρος – 
η ισορροπία εξαρτάται από το 
θέμα και τη στιγμή, επομένως η 
εμπλοκή μας μαζί της πρέπει να 
είναι ευέλικτη. Υπάρχουν τομείς 
όπου τα συμφέροντά μας συγκλί-
νουν. Η κλιματική κρίση είναι ένα 
ξεκάθαρο παράδειγμα. Η Κίνα 
διαδραμάτισε ηγετικό ρόλο στη 
διαπραγμάτευση της παγκόσμι-
ας συμφωνίας για τη βιοποικιλό-
τητα τον περασμένο ∆εκέμβριο, 
το σύστημα εμπορίας ρύπων της 
Κίνας βασίζεται στο δικό μας και 
έχουμε έναν συνεχή διάλογο για 
το κλίμα και το περιβάλλον. Υπάρ-
χουν όμως και περιοχές όπου δι-
αφωνούμε. Ως μόνιμο μέλος του 
Συμβουλίου Ασφαλείας, η Κίνα θα 
πρέπει να υποστηρίξει την απο-
κατάσταση της κυριαρχίας και 
της εδαφικής ακεραιότητας της 
Ουκρανίας και να υπερασπιστεί 
το διεθνές κανονιστικό πλαίσιο 
και κανόνες στο σύνολό τους. Η 
στάση της Κίνας απέναντι στη 
ρωσική εισβολή θα επηρεάσει 
σημαντικά τις διμερείς μας σχέ-
σεις. Το τηλεφώνημα μεταξύ του 
προέδρου Σι και του προέδρου Ζε-
λένσκι είναι από αυτή την άποψη 
ένα καλό σημάδι.

Στο πλευρό
της Ουκρανίας

η Ε.Ε. για
όσο χρειαστεί

Καλό σημάδι η επικοινωνία Ζελένσκι - Σι

«Κλιματική αλλαγή, ξηρασίες, απώλεια επικονιαστών: αυτές είναι οι πραγματικές απειλές για την επισιτιστική μας ασφάλεια», λέει ο Φρανς Τίμερμανς.

Η αγροτική βιομηχανία 
πρέπει να αναρωτηθεί 
εάν ο οπορτουνισμός 
και, ειλικρινά, 
η τρομολαγνεία είναι 
πραγματικά προς το 
συμφέρον των αγροτών 
που ισχυρίζεται 
ότι εκπροσωπεί.

Δεν είναι προς το 
συμφέρον της Ε.Ε. 
ένας διπολικός κόσμος. 
Μπορούμε και πρέπει 
να έχουμε ανεξάρτητη 
σχέση με την Κίνα. 

– Πόσο κοντά είμαστε στην τε-
λική υιοθέτηση του πακέτου Fit-
for-55, συμπεριλαμβανομένης 
της αναθεώρησης του ETS (σύ-
στημα εμπορίας ρύπων); Πώς 
θα επηρεάσουν οι αλλαγές τη 
ναυτιλία, η οποία περιλαμβά-
νεται για πρώτη φορά στο ETS;

– Η αναθεώρηση του ETS ορι-
στικοποιήθηκε την περασμένη 
Τρίτη και έχουμε σχεδόν τελειώ-
σει με το σύνολο του πακέτου. 
Οσον αφορά τις ανανεώσιμες πη-
γές ενέργειας, την ενεργειακή 
αποδοτικότητα και τα αειφόρα 
καύσιμα που χρησιμοποιούνται 
στις αερομεταφορές και τη ναυ-
τιλία, περιμένουμε τις επίσημες, 
τελικές ψηφοφορίες, αλλά η ου-
σία έχει ήδη συμφωνηθεί.

Η εμπορία των εκπομπών θα 
εφαρμόζεται στη ναυτιλία από 
το 2024 και μετά. Αυτό είναι ση-
μαντικό, καθώς οι θαλάσσιες με-
ταφορές αποτελούν περίπου το 
4% των εκπομπών CO2 της Ευ-

ρώπης και ο τομέας αναμένεται 
να αναπτυχθεί. Το σύστημα θα 
καλύπτει τα ταξίδια εντός της 
Ε.Ε. και τις μισές εκπομπές από 
ταξίδια προς ή από την Ε.Ε. από 
τρίτες χώρες, καθώς η ναυτιλία 
είναι ένας πολύ διεθνοποιημέ-
νος τομέας.

Η εμπορία των εκπομπών εί-
ναι ένας πολύ αποτελεσματικός 
τρόπος μείωσής τους. Το ανώτα-
το όριο διασφαλίζει ότι το επί-
πεδό τους θα κινείται καθοδικά, 
η τιμή του άνθρακα ανταμείβει 
την καινοτομία και την αποτε-
λεσματικότητα και το σύστημα 
δημιουργεί επιπλέον έσοδα για 
τις κυβερνήσεις. Μέσω του Τα-
μείου Καινοτομίας θα επανεπεν-
δύσουμε μέρος των εσόδων από 
την εφαρμογή του ETS στη ναυ-
τιλία για την απανθρακοποίηση 
του ναυτιλιακού τομέα. Η παράλ-
ληλη συμφωνία για τα αειφόρα 
καύσιμα θα δημιουργήσει νέες 
δυνατότητες για τη μείωση των 

εκπομπών από τις θαλάσσιες με-
ταφορές.  

 
– Είστε ευχαριστημένος με τον 
συμβιβασμό που επιτεύχθηκε 
στο θέμα των εκπομπών ρύπων 
αυτοκινήτων μετά το 2035; Η 
δυσκολία της συζήτησης δεν 
σας κάνει πιο απαισιόδοξο για 
την πολιτική βούληση στην Ευ-
ρώπη να επιτευχθούν οι φιλό-

δοξοι στόχοι της πράσινης συμ-
φωνίας;

– Είμαι χαρούμενος που δια-
τηρήσαμε ανέπαφη τη συμφω-
νία που επιτεύχθηκε μεταξύ των 
κρατών-μελών και του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου. Από το 2035 
και μετά, όλα τα νέα αυτοκίνη-
τα που θα πωλούνται στην Ε.Ε. 
πρέπει να είναι μηδενικών εκπο-
μπών. Αυτό θέτει μια πολύ σαφή 
κατεύθυνση για το μέλλον. Το 
πώς οι κατασκευαστές αυτοκινή-
των θέλουν να πετύχουν αυτόν 
τον στόχο εξαρτάται αποκλειστι-
κά από αυτούς. Οι περισσότεροι 
επενδύουν μαζικά σε ηλεκτρικές 
μπαταρίες. Η Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή συμφώνησε με τη Γερμανία να 
θεσπίσει τη δυνατότητα τα αυ-
τοκίνητα που λειτουργούν απο-
κλειστικά με συνθετικά καύσιμα 
(e-fuels) να μπορούν κι αυτά να 
πωλούνται στην Ε.Ε. Αυτά τα αυ-
τοκίνητα δεν υπάρχουν ακόμη, 
αλλά θα μπορούσαν να κατασκευ-

αστούν εάν το αποφασίσει μέρος 
της αυτοκινητοβιομηχανίας.

Αυτό ήταν ένα απροσδόκητο 
εμπόδιο της τελευταίας στιγμής. 
Αλλά γενικά, δεν εκπλήσσομαι 
που οι συζητήσεις γίνονται πιο 
δύσκολες. Αυτή η μετάβαση εί-
ναι δύσκολη. Η επίτευξη καθα-
ρών μηδενικών εκπομπών, βοη-
θώντας τη φύση να ανακάμψει, 
η οικοδόμηση μιας κυκλικής οι-
κονομίας: πρόκειται για μια τερά-
στια αλλαγή. Και όταν οι μακρινοί 
στόχοι γίνονται νόμοι της πραγ-
ματικής ζωής, φυσικά θα είναι 
πολύ δύσκολο να επιτευχθεί συ-
ναίνεση. Αλλά η υποστήριξη για 
τα μέτρα μας για το κλίμα τόσο 
στο Συμβούλιο όσο και στο Κοι-
νοβούλιο είναι πολύ μεγάλη. Και 
ειλικρινά, αν η διαδικασία ήταν 
εύκολη, θα ήταν ένδειξη ότι δεν 
είμαστε αρκετά φιλόδοξοι.

 
– Πόσο ικανοποιημένος είστε 
με την εφαρμογή της στρατη-

γικής της Ε.Ε. για τη βιοποικι-
λότητα; Ποιοι είναι οι βασικοί 
στόχοι για φέτος;

– Λοιπόν, τώρα μπορούμε να 
μιλήσουμε για πραγματικές δυ-
σκολίες! Εχουμε πολλή δουλειά 
να κάνουμε για να πείσουμε τα 
κράτη-μέλη και τους ευρωβου-
λευτές ότι οι προτάσεις μας για 
την αποκατάσταση της φύσης, 
για τα φυτοφάρμακα και άλλες 
περιβαλλοντικές πολιτικές δεν 
είναι μόνον ορθές, αλλά και πο-
λύ αναγκαίες. Ως άνθρωποι εί-
μαστε μέρος της φύσης και δεν 
μπορούμε να συνεχίσουμε να τη 
ρυπαίνουμε όπως κάνουμε τώρα. 
Εξαρτιόμαστε από τη φύση για 
την τροφή μας, για καθαρό αέ-
ρα και νερό, για την υγεία μας. 
Τη χρειαζόμαστε επίσης στον 
αγώνα μας ενάντια στην κλιμα-
τική κρίση: η υγιής φύση βοη-
θάει στη διατήρηση της θερμο-
κρασίας χαμηλά και απορροφάει 
τον άνθρακα.

Εχουμε πολλή δουλειά 
να κάνουμε για να 
πείσουμε τα κράτη-μέλη 
και τους ευρωβουλευτές 
ότι οι προτάσεις μας 
για την αποκατάσταση 
της φύσης δεν είναι 
μόνο ορθές, αλλά 
και πολύ αναγκαίες.

Μηδενικών εκπομπών όλα τα αυτοκίνητα από το 2035

ΦΡΑΝΣ ΤΙΜΕΡΜΑΝΣ 
Εκτελεστικός αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 

αρμόδιος για την ευρωπαϊκή πράσινη συμφωνία



Είναι για να τρελαίνεσαι. Τόσα όμως έχου-
με αντέξει με δαύτους, στο ποια μέρα θα
γίνει ο τελικός κυπέλλου θα κολλάγαμε; 

Ενώ, που λες, ακόμη κι ένα νεαρό ζευ-
γάρι που επιθυμεί να παντρευτεί φροντίζει
καιρό πριν να οργανώσει την τελετή,
διαμορφώνοντας ένα συγκεκριμένο πρό-
γραμμα με συγκεκριμένες ημερομηνίες,
η Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου,
η ηγεσία της οποίας διοικεί το άθλημα

τις τελευταίες δύο δεκαετίες, δεν έδειξε τόσο ικανή όσο
δύο άπειρα άτομα που για πρώτη φορά θα ανέβουν τα
σκαλοπάτια της εκκλησίας. 

Φτάσαμε να ολοκληρωθούν οι δύο ημιτελικοί για ν’
ανακοινώσουν ότι το μεγάλο ματς θα διεξαχθεί σε δια-
φορετική μέρα απ’ ότι σχεδίαζαν και αφού αναστάτωσαν
την εγχώρια ποδοσφαιρική πιάτσα. 

Αφού δηλαδή κατάφεραν με τον διαχρονικό ερασι-
τεχνισμό τους, να προκαλέσουν μπάχαλο, αφήνοντας
να βγει προς τα έξω ότι ο τελικός θα γίνει την 3η Ιουνίου,
επιχείρησαν –επιτυχώς– μια εντυπωσιακή κωλοτούμπα,
ορίζοντας το ματς την 24η Μαΐου. 

Αγνόησαν ότι η 3η Ιουνίου θα προκαλούσε νομικό
κώλυμα λόγω της λήξης των συμβολαίων κάποιων παικτών,
ενώ αποδείχθηκαν αναίσθητοι για θέματα πέρα για πέρα
ευαίσθητα και που αφορούν την υγεία των παικτών. 

Ούτε και που νοιάστηκαν για τη σωματική κατάσταση
και τη ξεκούρασή τους…  ούτε καν ότι οι διεθνείς των
φιναλίστ, σε περίπτωση που ο τελικός γινόταν τελικώς
την 3η Ιουνίου, θα ενσωματώνονταν στην εθνική ομάδα
της Κύπρου λίγες μέρες μετά –χωρίς δηλαδή να πάρουν
ανάσα ξεκούρασης ενόψει του ξεκινήματος της νέας
σεζόν. 

Άσε κιόλας που εκτέθηκαν ανεπανόρθωτα καθώς η
απάντηση στα επιχειρήματα που έθεσε ο ΠΑ.Σ.Π,  για
την λανθασμένη απόφαση τους, αποδείχθηκε πέρα για
πέρα ανεπαρκής καθώς επικαλέστηκαν κανονισμούς
που καμία σχέση δεν είχαν με την υπόθεση. 

Ενώ θα μπορούσαν και θα όφειλαν να ορίζουν τη
ημέρα διεξαγωγής του τελικού πριν ακόμη ξεκινήσει η
σεζόν, φτάσαμε ένα περίπου μήνα πριν να το ανακοι-
νώσουν, και αυτό γιατί τους βόλεψε, αφού οι φιναλίστ,
ΑΕΛ δηλαδή και Ομόνοια, είναι αδιάφορες στο πρωτά-
θλημα. Άρτιος προγραμματισμός που θα ζήλευαν και οι
Ελβετοί.

Για εκατομμυριοστή φορά αποδείχθηκαν ανεπαρκείς
χωρίς καν να τους προκαλέσει κανείς, χωρίς ιδιαίτερα
να υπάρχει κάποιο πρόβλημα… από το πουθενά και
άνευ λόγου και αιτίας δεν μπορούν πια να κρύψουν ότι
βρίσκονται εκεί για άλλους λόγους, σίγουρα λανθασμέ-
νους!!! 

ΑΠΟΨΕΙΣ
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«Απόν αντρέπεται ο κόσμος εν δικός του»,
σύμφωνα με μια από τις γνωστές κυπρια-
κές παροιμίες. Ταιριάζει γάντι για όσα,
περίπου τέτοια εποχή κάθε χρόνο ακούμε,
περί αύξησης ομάδων, κατάργησης υπο-
βιβασμού και γενικότερα διαφοροποίησης
του τρόπου διεξαγωγής του πρωταθλή-
ματος πρώτης κατηγορίας και ας είμαστε,
για μία ακόμη φορά, στην αρχή ενός τριε-
τούς πλάνου και μοντέλου διεξαγωγής

των πρωταθλημάτων. Πλάνου και σχεδιασμού, μετά από
ανάλογες σχετικές αποφάσεις, με πρωτεργάτες λίγο-
πολύ τους ίδιους που τώρα προωθούν-μεθοδεύουν εκ
νέου αλλαγές!  

Υπάρχει και μία άλλη λαϊκή ρήση. Αυτή που υποστηρίζει
πως… «ό,τι μας κάνουν εν χαλάλι μας». Αυτή ταιριάζει
απόλυτα σε πολύ περισσότερους. Σε όλους όσοι ιδιαίτερο
ή προσωπικό συμφέρον δεν έχουν, στους μόνιμα εκτός
των κέντρων αποφάσεων, σε όσους απλά εκφράζουν
άποψη, έστω και χωρίς να εξασφαλίσουν την άδεια του
προέδρου της Δόξας Κατωκοπιάς... Χαλάλι μας λοιπόν,
για την ανοχή που δείχνουμε, χρόνια τώρα. Χαλάλι μας,
και καλά να μας κάνουν, αφού αντί να τους εκθέτουμε,
εξακολουθούμε να τους αναδεικνύουμε σε πρωταγωνιστές
του χώρου. Κλασικό παράδειγμα, πρόεδρος ομάδας, με
παράλληλη προϋπηρεσία και ως μάνατζερ… νιαούριζε
πέφτοντας στην πισίνα του, θέλοντας να στείλει το
μήνυμα σε συνάδελφό του, περί της «δύναμης» και της
επιρροής του γενικότερα στο χώρο του κυπριακού πο-
δοσφαίρου. Και όμως, περισσότερο θαυμασμό πήρε,
παρά κατακραυγή για το κατάντημα. Με το δίκαιο του
και φυσιολογικά, αντλεί δύναμη από τη γενικότερη αν-
τιμετώπιση τέτοιων θεμάτων (και υπάρχουν πολλά άλλα
παρόμοια) για να κουνάει το δάκτυλο και με ύφος να
κάνει παρατηρήσεις σε όποιον εκφράζει διαφωνία μαζί
του. Και το χειρότερο, δεν είναι ο μόνος με την ίδια κατά
καιρούς συμπεριφορά και αντιμετώπιση.

Ανοχή σημαίνει και ενοχή, και ευθύνες έχουμε όλοι.
Μπορεί στις γενικές συνελεύσεις της ΚΟΠ, στην Εκτε-
λεστική της Επιτροπή ή στο Διοικητικό της Συμβούλιο
να μην συμμετέχουμε, μπορεί το δικό μας χέρι να μην
ψήφισε κατά καιρούς ανάλογες αποφάσεις, και στο δικό
μας όμως κομμάτι, άθελα μας ίσως οι περισσότεροι, αν
μη τι άλλο δεν εκθέσαμε στον βαθμό που θα έπρεπε,
δεν κριτικάραμε, δεν ασχοληθήκαμε και κυρίως δεν απο-
μονώσαμε τέτοια φαινόμενα και συμπεριφορές.

Ως προς τους πιο αρμόδιους αλλά και πιο «δυνατούς»
στο χώρο του κυπριακού ποδοσφαίρου, περισσότερο -
κατά καιρούς- έψαξαν συμμαχίες από το να επιβληθούν
και να επιβάλουν ό,τι έπρεπε, προκειμένου να προστα-
τεύσουν το… προϊόν τους!

Ανοχή και 
ενοχή...

Τελικώς... 
τελικός 

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Μπαίνουμε αισίως στον Β΄ γύρο της
τελικής φάσης του πρωταθλήματος
με άλλες 5 «στροφές» στην «κούρσα»
για τον τίτλο. Φαβορί, με τα σημερινά
δεδομένα, είναι ο Άρης ο οποίος με
64 βαθμούς μπήκε από την προηγού-
μενη αγωνιστική σε θέση «οδηγού».
Ο αναποτελεσματικός ΑΠΟΕΛ έχασε
το πλεονέκτημα και τη δυναμική του.
ΑΕΚ και Πάφος με δύο συνεχόμενες
νίκες επανήλθαν στην διεκδίκηση
του τίτλου και το ενδιαφέρον των φι-
λάθλων κορυφώνεται. Ας δούμε ανα-
λυτικά τα δεδομένα για τους τέσσερις
διεκδικητές.

ΑΡΗΣ 

Δεν είναι... 
όνειρο απατηλό
Βλέποντας τον Άρη στην Α΄ φάση του
πρωταθλήματος, αρκετοί δεν πίστευαν
πως η ομάδα της Λεμεσού θα μπορέσει
να διεκδικήσει τον φετινό τίτλο. Η
αγωνιστική πτώση της ομάδας στο
μισό της σεζόν, η αμφισβήτηση στο
πρόσωπο του Σπιλέφσκι και ο απο-
κλεισμός από το Κύπελλο σχετικά νω-
ρίς… συνηγορούσαν πως η «Ελαφρά
Ταξιαρχία» το μόνο που θα «κυνηγού-
σε» ήταν η έξοδος στην Ευρώπη. 

Παρόλα αυτά, οι ιθύνοντες της ομά-
δας πίστεψαν στο πλάνο του προπο-
νητή, στην ποιότητα και τον ενθου-
σιασμό των παικτών και μέχρι στιγμής
δικαιώνονται και με το παραπάνω.

Πέντε «στροφές» πριν το τέλος της
τρέχουσας σεζόν, ο Άρης βρίσκεται
στην κορυφή του βαθμολογικού πί-
νακα με 64 βαθμούς και είναι το πρώτο
φαβορί για να κατακτήσει την κούπα.
Η εξαιρετική παρουσία του Άρη στα
πλέι οφ αποτυπώνεται άλλωστε και
στους αριθμούς, αφού είναι η ομάδα
με την μεγαλύτερη συγκομιδή. Συγ-
κεκριμένα, από την έναρξη της Β΄ φά-
σης έχει βάλει στο «τσουβάλι» της 11
από τους διαθέσιμους 15 βαθμούς.  

Μπορεί οι διώκτες του να βρίσκον-
ται σε απόσταση «βολής» και να κα-
ραδοκούν για μια απώλεια που θα τους
φέρει αυτούς στην πρώτη θέση, ωστό-
σο η ομάδα της Λεμεσού έχει δείξει
ότι διαθέτει όλα τα εχέγγυα για να πα-
ραμείνει στην κορυφή μέχρι το τέλος. 

Η επιθετική φιλοσοφία που χαρα-
κτηρίζει το συγκρότημα του Σπιλέφσκι
είναι κυριαρχική μέσα στον αγωνιστικό

χώρο και, άσχετα με τον αντίπαλο,
επιβάλλει τον δικό της ρυθμό και φτά-
νει στην ουσία. 

Μια ενδεχόμενη νίκη την περα-
σμένη αγωνιστική, κόντρα στο ΑΠΟ-
ΕΛ, θα έδινε σοβαρό προβάδισμα στον
Άρη για το πρωτάθλημα, παρόλα αυτά
υπάρχουν μπόλικες αναμετρήσεις που
η «Ελαφρά Ταξιαρχία» μπορεί να απο-
κτήσει απόσταση ασφαλείας από τις
ομάδες που ακολουθούν.

Βλέποντας το πρόγραμμα της λε-
μεσιανής ομάδας υπάρχουν ορισμένα
παιχνίδια που φαίνεται να είναι στα
μέτρα της και κάποια άλλα που θα
πρέπει να δώσει διαπιστευτήρια πρω-
ταθλήτριας για να πάρει το ζητούμενο.  

Συνεπώς, από εδώ και πέρα η ομάδα
της Λεμεσού με πίστη στο δικό της
πλάνο καλείται να πορευθεί με την
ίδια «συνταγή» για να φθάσει ακόμη
πιο κοντά στο δικό της «όνειρο» που
δεν φαντάζει καθόλου απατηλό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΤΖΙΑΚΟΥΡΗΣ

ΑΠΟΕΛ

Αν ξαναβρεί
την ευστοχία του
Παρά τις σχετικά καλές του εμφανίσεις,
ο ΑΠΟΕΛ δεν κατάφερε να είναι απο-
τελεσματικός στους πέντε πρώτους
αγώνες της τελικής φάσης (τέσσερις
ισοπαλίες και μία ήττα), με στόχο να
χάσει το πλεονέκτημα που είχε για

την υλοποίηση του στόχου της κατά-
κτησης του τίτλου.

Η ομάδα του Βλάνταν Μιλόγεβιτς
δυσκολεύεται πολύ στα τελειώματα
των φάσεων που δημιουργεί (πέτυχε
μόνο τρεια τέρματα σε πέντε αγώνες
και δέχτηκε πέντε!) και παρουσιάζει
αστάθεια, με κακά διαστήματα στο
παιχνίδι της, αποτέλεσμα ίσως της
σωματικής και της ψυχικής κούρασης
των βασικών παικτών. 

Στην κορυφή της επίθεσης ο Κβι-
λιτάια δείχνει να είναι σε εξαιρετική
κατάσταση, αλλά ελάχιστες είναι οι
φορές που η μπάλα φτάνει κοντά του
με καλές προϋποθέσεις. Λείπει πολύ
η ταχύτητα, η φρεσκάδα και η εκρη-
κτικότητα των ακραίων επιθετικών.

Το παράδοξο είναι ότι ο ΑΠΟΕΛ
διαθέτει στο δυναμικό του καλούς-
ποιοτικούς «εξτρέμ», οι οποίοι όμως
δεν βρίσκονται σε καλή αγωνιστική
κατάσταση και για διάφορους λόγους
δεν βοηθούν όσο μπορούν.

Ο νέος τραυματισμός του Λούκας
Βιγιαφάνιες και ο εκ νέου παροπλισμός
του αναμφίβολα είναι πολύ μεγάλο
πλήγμα, αφού πρόκειται για παίκτη
με πολύ ιδιαίτερα χαρακτηριστικά.

Για να υλοποιήσει ο ΑΠΟΕΛ τον
στόχο της κατάκτησης του 29ου τίτλου
πρωταθλήματος, θα πρέπει τεχνική
ηγεσία και παίκτες να βρουν τις λύσεις,
να διορθώσουν τις αδυναμίες τους
και να παρουσιαστούν δυνατοί ψυχικά
και αποφασιστικοί στους πέντε «τε-
λικούς» που έμειναν δείχνοντας πόσο

πολύ το θέλουν και πως είναι ικανοί
να επιστρέψουν στην κορυφή του πο-
δοσφαίρου μας.

Το νέο ντέρμπι των «αιωνίων» που
ακολουθεί τη Δευτέρα 1η Μαΐου έχει
τεράστια σημασία για τους «γαλαζο-
κίτρινους» που θέλουν οπωσδήποτε
τη νίκη. Ζητείται μια πειστική εμφά-
νιση με ουσία και ευστοχία. Ο Βλάνταν
Μιλόγεβιτς θα πρέπει να βρει τις λύσεις
για να ξανακάνει την ομάδα του απο-
τελεσματική και να την οδηγήσει,
μετά από τέσσερα χρόνια, ξανά στην
κορυφή του ποδοσφαίρου μας. 

Μεγάλο όπλο για τον ΑΠΟΕΛ η δυ-
ναμική που του δίνει ο κόσμος του.
Οι «πορτοκαλί» αναμένεται να κατα-
κλύσουν το ΓΣΠ στους «τελικούς» με
Ομόνοια, ΑΕΚ και Άρη, δίνοντας με-
γάλη ώθηση στους παίκτες τους. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΤΤΙΧΗΣ

ΑΕΚ

Θα παλέψει 
μέχρι το τέλος 
Η ΑΕΚ κατάφερε να επιστρέψει στις
νίκες μετά από τέσσερα ανεπιτυχή
αποτελέσματα στο πρωτάθλημα και
συνάμα να χαμογελάσει ξανά μετά
από σχεδόν ενάμιση μήνα. Φυσικά
για να έχει αντίκρισμα η νίκη κόντρα
στην Ομόνοια, πρέπει να υπάρξει
και η ανάλογη συνέχεια στους επό-
μενους πέντε «τελικούς» που απέ-

μειναν για την ολοκλήρωση του πρω-
ταθλήματος.

Η ομάδα της Λάρνακας μπορεί τον
τελευταίο ενάμιση μήνα να πέρασε
την πιο δύσκολη της περίοδο στη φε-
τινή χρονιά, μετά και την κόπωση
που βγήκε από την Ευρώπη, όμως η
νίκη της περασμένης εβδομάδας κόν-
τρα στους «πράσινους» άλλαξε ως
προς το καλύτερο την ψυχολογία των
παικτών. 

Ο Χοσέ Λούις Όλτρα γνωρίζει κα-
λύτερα από τον καθένα ότι για να μπο-
ρέσει η ΑΕΚ να κατακτήσει το πρω-
τάθλημα πρέπει στους εναπομείναντες
πέντε αγώνες να παρουσιαστεί σο-
βαρή, συγκεντρωμένη και κυρίως να
αποφύγει τα εύκολα λάθη στο μεσο-
αμυντικό κομμάτι. 

Μπορεί τα τελευταία άσχημα απο-
τελέσματα να έφεραν απογοήτευση
στις τάξεις του κόσμου της ΑΕΚ, όμως
βάσει των όσων παρουσίασε η ομάδα
στη φετινή χρονιά, μπορεί να παλέψει
για την πολυπόθητη κατάκτηση του
πρωταθλήματος μέχρι το τέλος. 

Σημαντικό ρόλο θα παίξει η από-
δοση κάποιων παικτών που θεωρούν-
ται «κλειδιά» στο παιχνίδι των «κιτρι-
νοπράσινων». Ένας από αυτούς είναι
ο Άνταμ Γκιούρτσο, ο οποίος επέστρε-
ψε στο ματς με τον ΑΠΟΕΛ και έκτοτε
έχει σημειώσει δύο γκολ σε τρία παι-
χνίδια. Ο Ούγγρος απέδειξε πολλές
φορές ότι όταν είναι στις καλές του,
η ΑΕΚ δύσκολα μπορεί να χάσει. 

Πέραν του Γκιούρτσο, παίκτες που
μπορούν να κάνουν τη διαφορά είναι
οι Ιμάντ Φαράζ, Γκουστάβο Λέδες,
Ιβάν Τρισκόφσκι και φυσικά ο «κέρ-
βερος» Κέναν Πίριτς. Ο Βόσνιος κίπερ
κράτησε πολλές φορές το μηδέν σε
σημαντικούς αγώνες και είναι ένας
από τους λόγους που η ΑΕΚ βρίσκεται
σε τροχιά τίτλου. 

Είναι πολύ σημαντικό για τους «κι-
τρινοπράσινους» της Λάρνακας να
πάρουν δεύτερη, συνεχόμενη νίκη
στο παιχνίδι κόντρα στον Απόλλωνα,
για να παραμείνουν ή να βρεθούν όσο
γίνεται πιο κοντά στην κορυφή.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΤΣΙΟΛΑΚΗΣ

Πάφος FC

Κι όμως είναι
ακόμα εδώ
Ο αποκλεισμός στο κύπελλο -από την
Ομόνοια- έφερε μεγάλη απογοήτευση
στις τάξεις της Πάφου. Πλέον οι «γα-
λάζιοι» στρέφουν την προσοχή τους
στο πρωτάθλημα όπου έχουν ενώπιον
τους πέντε «τελικούς» για να διεκδι-
κήσουν ακόμη και τον τίτλο.

Είναι γεγονός ότι η αποχώρηση
Μπεργκ, αλλά περισσότερο η έλευση
Σαλγκάδο, έφερε άλλο αέρα στην ομά-
δα. Οι «γαλάζιοι» έκαναν το 2/2 στο
πρωτάθλημα με τον Ισπανό στον πάγ-
κο και σε συνδυασμό με τα αποτελέ-
σματα των πρωτοπόρων μπήκαν ξανά
στο κόλπο για κατάκτηση του τίτλου.

Αυτή τη στιγμή η παφιακή ομάδα
βρίσκεται στο -6 από τον Άρη. Απο-
μένουν πέντε παιχνίδια μέχρι το τέλος
με τη διαφορά να είναι μεγάλη αλλά
όχι απαγορευτική. Για να καταφέρει
να διεκδικήσει το πρωτάθλημα με
πολλές πιθανότητες, θα πρέπει να συ-
νεχίσει με νίκες αλλά να ελπίζει και
σε απώλειες από τις ομάδες που προ-
πορεύονται.

Πρώτο στοίχημα, το εκτός έδρας
ντέρμπι με τον Άρη την ερχόμενη
Δευτέρα (1/5, 19:00). Στο ενδεχόμενο
που η Πάφος «αποδράσει» από το στά-
διο «Αλφαμέγα» με το διπλό, θα μειώσει
την απόσταση από την κορυφή, ακόμη
κι αν ο ΑΠΟΕΛ κερδίσει την Ομόνοια
και ανεβεί αυτός στην πρώτη θέση.

Στη δύσκολη «μάχη» για κατάκτηση
του πρωταθλήματος, οι «γαλάζιοι»
έχουν πολύ δυνατά «όπλα». Ο Ζάιρο
αποτελεί πάντα την πιο μεγάλη επι-
θετική απειλή της ομάδας, ενώ το τε-
λευταίο διάστημα εξαιρετικές εμφα-
νίσεις πραγματοποιεί και ο Μπεσάρτ
Αμπντουραχίμι. Ο 32χρονος φορ σκό-
ραρε τρία γκολ στους πρώτους πέντε
αγώνες στα πλέι οφ και αποδεικνύει
ότι μπορεί να κάνει τη διαφορά σε αυ-
τήν την κρίσιμη καμπή της σεζόν.

Το έργο της Πάφου για τον τίτλο
σαφώς και είναι πολύ δύσκολο. Ωστό-
σο, υπάρχουν ακόμη μαθηματικές πι-
θανότητες και όλοι στην ομάδα είναι
αποφασισμένοι να εξαντλήσουν όλα
τα περιθώρια για να σηκώσουν το
πρώτο πρωτάθλημα στην ιστορία τους. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ

Το πρωτάθλημα των ανατροπών 
Τέσσερις ομάδες εξακολουθούν να ελπίζουν και να παλεύουν για τον τίτλο 

<<<<<<<

Ο αναποτελεσματικός
ΑΠΟΕΛ έχασε το πλεονέ-
κτημα και τη δυναμική
του. ΑΕΚ και Πάφος με
δύο συνεχόμενες νίκες
επανήλθαν στην διεκδίκη-
ση του τίτλου και το ενδια-
φέρον κορυφώνεται.

Άρης και ΑΠΟΕΛ είναι τα δύο πρώτα φαβορί για το πρωτάθλημα, αλλά η ΑΕΚ και η
Πάφος είναι ακόμα μέσα στο παιχνίδι και θα το παλέψουν μέχρι το τέλος.
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Λογότυπο
ποιότητας σε
100 κρασιά
Ενσωμάτωση του WineCore

Σε εξέλιξη βρίσκονται οι ενέργειες
αναβάθμισης και προώθησης του
οινοποιητικού τομέα. Σε επίπεδο
ιδιωτικού τομέα, το Cyprus Wine
Consortium -που αποτελείται
από 15 οινοποιεία- έχει δημιουρ-
γήσει σήμα αναγνωρισιμότητας
του προϊόντος, WINΕCORE. Εκτι-
μάται ότι σε ένα χρόνο, το λογό-
τυπο θα φέρουν 100 ετικέτες κυ-
πριακού κρασιού. Σελ. 4

Πλεονάσματα
2% με 2,3% για
την Ελλάδα
Η συνταγή της Κομισιόν

Σε πρωτογενή πλεονάσματα 2%
με 2,3% του ΑΕΠ οδηγούν οι προ-
τάσεις της Κομισιόν για το νέο
Σύμφωνο Σταθερότητας. Η Ε.Ε.
απέστειλε στην Αθήνα την «προ-
σομοίωση» εφαρμογής των προ-
τεινόμενων κανόνων από την
οποία προκύπτει ότι απαιτείται
μείωση δαπανών ή αύξηση εσό-
δων ύψους 4 δισ. Σελ. 5

ΕΛΛΑΔΑ

Η «χρυσή βίζα» προκαλεί
έκρηξη αγορών ακινήτων
Εκρηξη αγορών από ξένους καταγράφε-
ται στην κτηματαγορά της Ελλάδας, γεγο-
νός που ωθεί τις τιμές ψηλότερα. Κι αυτό
γιατί από 1η Ιουλίου το όριο της επένδυ-
σης σε ακίνητο στο κέντρο της Αθήνας
για εξασφάλιση «χρυσής βίζας» διπλα-
σιάζεται από τις 250.000 στις 500.000
ευρώ. Σελ. 12

ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΟ ΚΑΤΑΡ

Ενισχύεται η κυριαρχία
ΗΠΑ στην αγορά LNG
Με την επιβολή αλλεπάλληλων περιορι-
σμών του δυτικού κόσμου στη Ρωσία,
αναδύονται άλλες χώρες που θα κυριαρ-
χήσουν στην παγκόσμια αγορά υγροποι-
ημένου φυσικού αερίου (LNG), με πρώ-
τες και σημαντικότερες τις ΗΠΑ και το Κα-
τάρ. Το μερίδιο της Ρωσίας, αντιθέτως,
θα μειωθεί αισθητά. Σελ. 10

«ΡΟΚΑΝΙΣΕ» ΤΗΝ ΑΥΞΗΣΗ

Ο πληθωρισμός μείωσε
τον μισθό στην Ελλάδα
Μπορεί το 2022 ο μέσος ονομαστικός μι-
σθός στην Ελλάδα να αυξήθηκε κατά
1,5% σε σχέση με το 2021, αλλά ο πλη-
θωρισμός που διαμορφώθηκε στο 9,7%,
όχι μόνο εξανέμισε την αύξηση αλλά
οδήγησε και σε μείωση του πραγματικού
μισθού κατά 7,4%. Μεγάλα τα φορολογι-
κά βάρη για μισθωτούς. Σελ. 7

ΔΙΕΘΝΗ

Παραμένουν
ευάλωτες
οι τράπεζες
στις ΗΠΑ

Σελ. 11

Το αμαρτωλό παρελθόν φέρνει κυρώσεις
Τα βήματα που έγιναν για «ξέπλυμα» της αξιοπιστίας της Κύπρου και οι ανησυχίες για νέες λίστες 

Κύπρος 4,00% -0,03%

Γερμανία 2,39% -0,05%

Γαλλία 2,96% -0,04%

Ιταλία 4,26% -0,04%

Ισπανία 3,44% -0,04%

Ιρλανδία 2,78% -0,05%

Ελλάδα 4,18% -0,08%

Ην. Βασίλειο 3,72% -0,04%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Η Μεσόγειος περιορίζει την κρουαζιέρα

Η πρόσφατη λίστα κυρώσεων απέ-
δειξε πως η Κύπρος δεν είναι οχυ-
ρωμένη επαρκώς αναφορικά με
τις βιομηχανίες που εξυπηρετεί.
Μεγάλος «ντόρος» γίνεται και για
πιθανές νέες λίστες, ωστόσο το
ζήτημα είναι ποσοτικό και όχι ποι-

οτικό. Από τις δεκαετίες του 1990-
2000 αναπτύχθηκε ένα τεράστιο
«industry» με τους δικηγόρους,
λογιστές, fiduciary servicers και
τράπεζες το οποίο εξυπηρετούσε
και συνεχίζει να εξυπηρετεί –με
περιορισμούς– εύρωστους ξένους

κυρίως από το ανατολικό μπλοκ
που ήθελαν να απεμπλακούν από
τη μετασοβιετική κατάσταση. Εδώ
και ένα χρόνο έχει γυρίσει το ευ-
ρωπαϊκό ενδιαφέρον στην Κύπρο
λόγω των σχέσεων που είχε και
συνεχίζει να έχει με τη Ρωσία και

επικεντρώνεται πλέον στην εφαρ-
μογή κυρώσεων από Αμερικανούς
και Βρετανούς. Εχει λοιπόν δημι-
ουργηθεί καχυποψία προς τις ενέρ-
γειες της χώρας που σχετίζονται
με την παροχή υπηρεσιών, καθώς
όπως αποδεικνύεται ακόμα και με-

τά την εφαρμογή πληθώρας κυ-
ρώσεων, η Κύπρος συνεχίζει να
συνεργάζεται με την ανατολή. Οι
τράπεζες έκλεισαν 120 χιλιάδες
«ύποπτους» λογαριασμούς και πε-
ρίπου 40 χιλιάδες εταιρείες κελύ-
φους «shell companies». Σελ. 3

Μετά τη Βενετία, τη Βαρκελώνη και το Ντουμπρόβνικ, το Μονακό προστίθεται στους προβεβλημένους μεσογειακούς –και όχι μόνον–
παραθαλάσσιους ταξιδιωτικούς προορισμούς που επιβάλλουν ολοένα και αυστηρότερους περιορισμούς στην προσέγγιση κρουαζιεροπλοίων στα
λιμάνια τους. Αντιθέτως, στην Ελλάδα καταστρατηγούνται και τα λίγα μέτρα που έχουν ληφθεί. Σελ. 9

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

H ανθρωπότητα πέτυχε αξιοση-
μείωτη πρόοδο στην αντιμετώ-
πιση της ενεργειακής κρίσης, που
προκάλεσε ο πόλεμος στην Ου-
κρανία. Ωστόσο, η πρόοδος δεν
είναι αρκετή. Οι εκπομπές ρύπων
εξακολουθούν να αυξάνονται,
ενώ η πρόσφατη έκθεση των Η.Ε.
καταδεικνύει ότι, οι υφιστάμενες
δεσμεύσεις/πολιτικές δεν επαρ-
κούν για επίτευξη του στόχου
που αφορά τον περιορισμό ανόδου
της θερμοκρασίας. Ως επακόλου-
θο, τα ακραία καιρικά φαινόμενα
και οι καταστροφές αναμένονται
να αυξηθούν περαιτέρω.

Στο πλαίσιο αυτό, η πρόσφατη
πρόταση της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής για μεταρρύθμιση της
αγοράς ενέργειας αποκτά καίρια
σημασία. Η πρωτοβουλία αυτή
στοχεύει, κυρίως, στην ενίσχυση
της αυτάρκειας της Ευρώπης σε
βασικές πρώτες ύλες για την πα-

ραγωγή ενέργειας, καθώς και σε
γενναιόδωρες επιδοτήσεις επεν-
δύσεων, μακροχρόνιου χαρακτή-
ρα, προς όφελος των ανανεώσι-
μων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ).

Ακόμη πιο σημαντική είναι η
πρόσφατη απόφαση του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου, που αφορά
το σύστημα εμπορίας των εκπομ-
πών ρύπων. Ιδιαίτερη πρόκληση
για την Κύπρο και τους κατανα-
λωτές αποτελούν οι αυστηρότεροι
στόχοι, καθώς και η συμπερίληψη
των νευραλγικών τομέων των κα-
τασκευών και των μεταφορών
στο σύστημα εκπομπών.

Πρακτικά, οι αποφάσεις έχουν
ως αποτέλεσμα περαιτέρω αυξή-
σεις των τιμών των ρύπων και,
κατ’ επέκταση, των τιμών παρα-
δοσιακών μορφών ενέργειας (πε-
τρέλαιο, κάρβουνο, φυσικό αέριο)
με δυσμενείς επιπτώσεις, ιδιαίτερα
για τους τομείς των κατασκευών

και του τουρισμού. Τα πρόστιμα
για τις εκπομπές ρύπων που επι-
βαρύνουν τους καταναλωτές και
ήδη ξεπερνούν τα €200 εκ. ετη-
σίως, αναπόφευκτα θα μεγεθυν-
θούν.

Η άμεση λήψη διορθωτικών
μέτρων αποτελεί αδήριτη ανάγκη.
Ενδεικτικά αναφέρονται τα ακό-
λουθα: (α) αναβάθμιση του δι-
κτύου ηλεκτρισμού, ώστε να κα-
ταστεί εφικτή η περαιτέρω διείσ-
δυση των ΑΠΕ, (β) κατάργηση
της υφιστάμενης επιδότησης κα-
τανάλωσης ηλεκτρισμού μέσω
μειωμένου ΦΠΑ, που αποτρέπει
την αναγκαία εξοικονόμηση ενέρ-
γειας και αντικατάστασή της με
στοχευμένα μέτρα προς όφελος
ευάλωτων ομάδων, (γ) έλεγχος,
με περιοριστικά μέτρα, της ανε-
ξέλεγκτης ανάπτυξης του κατα-
σκευαστικού τομέα και προώθηση
στοχευμένων παρεμβάσεων στο

στεγαστικό τομέα, προς όφελος
των χαμηλά αμειβόμενων, νεαρών
ζευγαριών και κατοίκων της υπαί-
θρου και, επιπλέον, υιοθέτηση
αυστηρότερων περιβαλλοντικών
προτύπων σε ό,τι αφορά νέες κα-
τασκευές, (δ) ενθάρρυνση της
διακίνησης με μέσα μαζικής με-
ταφοράς μεταξύ πόλεων και εντός
αυτών και, παράλληλα, προώθηση
διεθνών συμφωνιών για διασφά-
λιση αεροπορικής διασύνδεσης
της Κύπρου με το εξωτερικό, σε
λογικές τιμές.

Περαιτέρω μέτρα περιλαμβά-
νουν την ενθάρρυνση της έρευ-
νας, στον τομέα της αποθήκευσης
ενέργειας, ώστε να διευκολυνθεί
η διείσδυση των ΑΠΕ, και η συ-
στηματική ενημέρωση των πο-
λιτών για την αναγκαιότητα της
ενεργειακής μετάβασης.

Μια βέλτιστη πρακτική που
εφαρμόζεται σε χώρες της Ε.Ε.

είναι η σύσταση ανεξάρτητης
επιστημονικής επιτροπής για
αξιολόγηση της επίτευξης των
κλιματικών στόχων και η νομο-
θετική ρύθμιση για την αναγκαία
λήψη διορθωτικών μέτρων, σε
περίπτωση εντοπισμού αποκλί-
σεων.

Συμπερασματικά, οι δυνατό-
τητες ανάπτυξης μέσω συμβατι-
κών μορφών ενέργειας, περιλαμ-
βανομένου και του φυσικού αε-
ρίου, εξαντλούνται. Κλειδί για
επιτυχημένη μετάβαση προς ΑΠΕ
αποτελεί η υλοποίηση ενός στρα-
τηγικού σχεδιασμού, που να προ-
βλέπει την ενθάρρυνση της ιδιω-
τικής πρωτοβουλίας και στοχευ-
μένες κρατικές παρεμβάσεις. Τα
χρονικά πλαίσια είναι πλέον ασφυ-
κτικά περιορισμένα.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Ενεργειακή κρίση και αλλαγές στο πλαίσιο πολιτικής της Ε.Ε.
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cyΑ Ν Α ΛΥ Σ Η  
Του ΚΏΣΤΑ ΚΑΛΛΊΤΣΗ     

Το πρόβλημα της κλιματικής κρί-
σης είναι οικουμενικό: Τα τελευ-
ταία οκτώ χρόνια ήταν τα θερμό-
τερα που έχουν καταγραφεί από
το 1850, πέρυσι η άνοδος της
στάθμης της θάλασσας και η υπερ-
θέρμανση των ωκεανών έφθασαν
σε νέα υψηλά επίπεδα, ενώ νέο
ρεκόρ σημείωσαν οι συγκεντρώ-
σεις ρύπων στην ατμόσφαιρα.      

Είναι και δικό μας πρόβλημα:
Η Ελλάδα βρίσκεται μέσα στην
κόκκινη ζώνη.  Για «θερμοκρασίες
Σουδάν», αν δεν αναστρέψουμε
την πορεία, μιλούσε ο Χρ. Ζερεφός
στον ΣΚΑΪ, για καύσωνες διαρ-
κείας (χωρίς να αποκλείσει
50άρια), με ό,τι συνεπάγονται για
την ανθρώπινη ζωή και την υγεία,
τα δάση, τα νερά και τις καλλιέρ-

γειες, μιλούσε στην ΕΡΤ ο Κ. Λα-
γουβάρδος, διευθυντής Ερευνών
του Αστεροσκοπείου.      

Λίγα χιλιόμετρα μακρύτερα,
στην Πειραιώς, στο Ιδρυμα Μεί-
ζονος Ελληνισμού, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης παρουσίαζε το κυ-
βερνητικό πρόγραμμα της Ν.Δ.    

Το πρόγραμμα περιείχε πολλές
υποσχέσεις, κυρίως για θέματα
οικονομίας. Πολύ περισσότερες
από όσες θα περίμενε κανείς να
δίνει μια κυβέρνηση που, χωρίς
να αγγίξει κρίσιμα για την ανά-
πτυξη πεδία ή να αποπειραθεί να
κάνει τις κρίσιμες μεταρρυθμίσεις
στρατηγικής σημασίας, αύξησε
το δημόσιο χρέος κατά 45 δισ.
ευρώ και δαπάνησε πάνω από 55
δισ. (τόσα όσα είχαμε γλιτώσει
με το κούρεμα του χρέους το
2012...) σε –εν μέρει άνευ κριτη-
ρίων δικαιοσύνης και ανάπτυ-
ξης– επιδοτήσεις, με αποτέλεσμα
να ανακτηθούν οι απώλειες ΑΕΠ
από την κρίση COVID-19. Αυτό
που αποκαλεί «ανάπτυξη».    

Θα μπορούσε το πρόγραμμα
να διεκδικεί ορισμένη πειστικό-
τητα, αν επιχειρούσε μια τεκμη-
ριωμένη κοστολόγηση των πα-
ροχών. Αν, επίσης, επεξηγούσε

ορισμένες ακραίες ασάφειες –
πώς, για παράδειγμα, θα υποχρε-
ώσει τον ιδιωτικό τομέα να αυ-
ξήσει τους μισθούς (που μειώθη-
καν 7,4% πέρυσι) πάνω από 25%
στην 4ετία; Αν, επίσης, συνόδευε
κρίσιμες υποσχέσεις με ένα δε-
σμευτικό χρονοδιάγραμμα,
πότε/μέχρι πότε θα κάνει τι (αντί
για ρητορείες όπως «επιτάχυνση
χρόνου απονομής δικαιοσύνης»
ή «συστήνεται υπηρεσία –κι άλ-
λη;– για την αξιοποίηση της ακί-
νητης περιουσίας του Δημοσίου»
κ.ά.). Αν, τέλος, η απερχόμενη
κυβέρνηση έκανε κάτι που να δεί-
χνει διάθεση ειλικρίνειας. Πόση
πειστικότητα έχουν υποσχέσεις
περί θεσμών, διαφάνειας και κρά-
τους δικαίου όταν υπάρχει στο
δωμάτιο ο ελέφαντας που λέγεται
σκάνδαλο υποκλοπών και –ίσως
το πιο μεγάλο...– η συγκάλυψή
του; Ή, για να αλλάξουμε πεδίο,
πόσο λογικό και δίκαιο είναι να
τάζεις νέες αυξήσεις 3,4% στις
συντάξεις (πλέον του προεκλογι-
κού 7,8%) που «εδώ και τώρα» τις
πληρώνουν οι μισθοί των 500 ευ-
ρώ μεικτά που παίρνουν όσοι νέοι
έως 25 ετών έχουν (την τύχη να
έχουν) μια ευκαιριακή δουλειά,
των 800 ευρώ που παίρνουν οι
νέοι 25-34 ετών και οι φορολο-
γούμενοι; Ή, πάλι, ποιος θα πι-
στέψει τα περί αξιοποίησης του
Ταμείου Ανάκαμψης για κοινω-
νικούς στόχους, όταν –για παρά-
δειγμα– σε αυτό έχει ενταχθεί
μόλις ένα πρόγραμμα ανακαίνισης
100 κατοικιών, ενώ οι Ιταλοί έχουν
εντάξει κοινωνικά προγράμματα
κατασκευής 11.000, οι Ισπανοί
20.000 κι οι Πορτογάλοι 25.000
κατοικιών;    

Αλλά αυτό που μου κάνει εν-
τύπωση δεν είναι τόσο τα οικο-
νομικά του προγράμματος. Αυτό
που μου κάνει εντύπωση είναι τα
κενά στην αντιμετώπιση της κλι-
ματικής κρίσης. Απουσιάζουν η
έμπρακτη έγνοια για τις υποδομές,
που θα πρέπει να καταστούν αν-
θεκτικές στα ακραία καιρικά φαι-
νόμενα των επόμενων ετών, και
η γνήσια αγωνία για τη μείωση
των εκπομπών ρύπων. Διότι ένας
οικονομικός εκτροχιασμός διορ-
θώνεται – έστω με βαρύτατο τί-
μημα. Ομως ο περιβαλλοντικός
εκτροχιασμός είναι μη αναστρέ-
ψιμος.    
kallitsiskostas@yahoo.com  

Νέα διάσωση 
Άλλη μια περιφερειακή τράπεζα των ΗΠΑ
βρέθηκε στο στόχαστρο των επενδυτών μετά
την ανακοίνωση αποτελεσμάτων. Σύμφωνα με
την ανακοίνωση, η τράπεζα φαίνεται να έχει
απωλέσει το 40% της καταθετικής της βάσης
λόγω εκροών. Η αντίδραση των πωλητών
υπήρξε άμεση, αναγκάζοντας τη μετοχή της
First Republic σε ημερήσιες απώλειες της τά-
ξης του 49% διευρύνοντας τις ζημιές στο
90% από την αρχή του έτους. Για τη διάσωση
της τράπεζας, οι αρχικές καταθέσεις που
πραγματοποίησαν οι μεγάλες τράπεζες δεν
φαίνεται να αρκούν με αποτέλεσμα να επιχει-
ρείται ένα νέο πλάνο αγοράς ομολόγων. Συγ-
κεκριμένα, καλούνται οι μεγάλες τράπεζες
της Αμερικής να αγοράσουν ομόλογα της First
Republic σε τιμές πάνω από την τιμή της αγο-
ράς, οδηγώντας τις σε ζημιές μερικών δισεκα-
τομμυρίων δολαρίων. Για να πειστούν να το
πράξουν, οι μεγάλες τράπεζες έχουν ενημε-
ρωθεί πως, αν αφεθεί η First Republic να κα-
ταρρεύσει το κόστος για κάλυψη των καταθε-
τών που στο τέλος θα επιβαρυνθούν οι μεγά-
λες τράπεζες μέσω του σχετικού ταμείου προ-
στασίας, θα ανέλθει στα 30 δισ. δολάρια. 

••••
Κρίση εμπιστοσύνης 
Η τραπεζική κρίση που υποβόσκει στην Αμερι-
κή αν και δεν είναι ορατή, λόγω του ότι αφορά
στις μικρές περιφερειακές τράπεζες της χώ-
ρας, προβληματίζει τους οικονομολόγους. Ο
προβληματισμός αφορά στο γεγονός ότι είναι
αυτές οι τράπεζες που κινούν την εσωτερική
αγορά, καθώς οι συναλλαγές του μέσου Αμε-
ρικανού γίνονται από αυτά τα κανάλια. Η κατά-
σταση όπως διαμορφώνεται, περιγράφεται
ως μια βόμβα με βραδύκαυστο φυτίλι, καθώς
εκτιμάται πως ίσως προκαλέσει στο δεύτερο
μισό του έτους ύφεση στην μεγαλύτερη οικο-
νομία του πλανήτη. Σε κάθε περίπτωση η εμ-
πιστοσύνη των καταθετών έχει κλονιστεί και
αυτό είναι κάτι που δεν θα πρέπει να αφήνει
κανέναν να κοιμάται ήσυχος. 

••••
Περιθώρια βελτίωσης 
Η ανησυχία για την κατάσταση των αμερικανι-
κών τραπεζών που λειτουργούν στην περιφέ-
ρεια, δεν επιτρέπει τον εφησυχασμό από κα-
νένα. Οι πρόσφατες αποτυχίες -κι όσες θα έρ-
θουν- έχουν ως πηγή ένα πλέγμα από υπο-
βαθμισμένα συστήματα διακυβέρνησης και
διαχείρισης των κινδύνων εσωτερικά. Σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο, η τελευταία αξιολόγηση
που έγινε (SREP) κατέδειξε ότι η μεγάλη πλει-
οψηφία των τραπεζών λαμβάνουν αξιολόγη-
ση που υπολείπεται του επιθυμητού, καταδει-
κνύοντας σημαντικά περιθώρια βελτίωσης για
θέματα διακυβέρνησης. Στον έλεγχο του 2022
ως κύρια αιτία για αυτήν την κατάσταση οι

επόπτες αναγνώρισαν το ζήτημα της επάρ-
κειας των ατόμων που συμμετέχουν στα διοι-
κητικά συμβούλια των τραπεζών και του τρό-
που λειτουργίας των επιτροπών που στηρί-
ζουν το έργο τους. 

••••

Έντονη αντίδραση 
Σύμφωνα με τον επικεφαλής οικονομολόγο
της τράπεζας της Αγγλίας η χώρα ενδεχομέ-
νως να εισέρχεται σε μια κατάσταση πραγμά-
των που είδαμε να κυριαρχεί στη δεκαετία του
’70, όταν ο ψηλός πληθωρισμός τροφοδοτού-
σε τις αυξήσεις των μισθών οι οποίοι με τη σει-
ρά τους αναζωπύρωναν τον πληθωρισμό προ-
καλώντας έναν φαύλο κύκλο ανατιμήσεων. Τα
σχόλια του κ. Pill που προκάλεσαν την έντονη
αντίδραση της κοινής γνώμης καταλήγουν στο
συμπέρασμα ότι έφτασε η ώρα που ο καθένας
θα πρέπει να συνειδητοποιήσει ότι η αγοραστι-
κή του δύναμη έχει πληγεί και να σταματήσει
να επιδιώκει την ανατροπή αυτής της πραγμα-
τικότητας είτε μέσω αυξήσεων των μισθών
(εργαζόμενοί), είτε μέσω ανατιμήσεων των τι-
μών των προϊόντων (εμπορευόμενοι). 

••••
Επιβεβαιωμένη τάση 
Η τάση υπέρ της ηλεκτροκίνησης επιβεβαι-
ώνεται και από τα στοιχεία που εξέδωσε ο
διεθνής οργανισμός ΙΕΑ που αναφέρει πως το
2022 είχαν πραγματοποιηθεί πέραν των 10
εκατομμυρίων πωλήσεων, καταγράφοντας
άνοδο 55% σε σχέση με ένα χρόνο πριν. Τη
χρονιά που μας πέρασε εκτιμάται ότι στον
δρόμο βρίσκονταν πέραν των 26 εκατομμυ-
ρίων ηλεκτρικών αυτοκινήτων σημειώνοντας
άνοδο της τάξης του 60% σε ετήσια βάση. Την
αγορά ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων κυριαρ-
χεί η Κίνα με το μερίδιο της αγοράς να ανέρ-
χεται στο 60%. 

Ο πόλεμος στην Ουκρανία και οι συνεπακόλουθες κυρώσεις κατά των Ρώσων αγγίζει τον τομέα
των υπηρεσιών στην Κύπρο προκαλώντας νευρικότητα και ένα εσωτερικό παιγνίδι επίρριψης
ευθυνών, που μέρα με την μέρα καθίσταται και πιο αντιπαραγωγικό.  

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Εξυγίανση Πιστωτικού
Ιδρύματος

Εξυγίανση καλείται η
διαδικασία κατά την
οποία η αρχή εξυγίαν-
σης προχωρεί σε ανα-
διάρθρωση ενός πιστω-
τικού ιδρύματος μέσω
μεθόδων εξυγίανσης,
έτσι ώστε να διασφαλι-

στεί η συνέχιση των βασικών λειτουρ-
γιών του ιδρύματος, η ενίσχυση της
σταθερότητας και εμπιστοσύνης στο
χρηματοπιστωτικό τομέα, και ο περιορι-
σμός της επιβάρυνσης των φορολογού-
μενων, έχοντας ως απώτερο σκοπό τη
διασφάλιση του δημόσιου συμφέρον-
τος.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Μας αφορά η κλιματική κρίση;    

Στο «κόκκινο» η Ισπανία με 40άρια και ξηρασία
Αφύσικα υψηλές θερμοκρασίες αν-
τιμετωπίζει η Ισπανία τις τελευταίες
εβδομάδες, ενώ σύμφωνα με ορι-
σμένες προβλέψεις δεν αποκλείεται
να δει έως και 40 βαθμούς Κελσίου
μέχρι το τέλος του Απριλίου. Εχον-
τας ήδη διανύσει τον πιο ξηρό Μάρ-
τιο των τελευταίων 20 ετών, οι Αρ-
χές ανησυχούν πλέον σοβαρά για
μια επικείμενη λειψυδρία, καθώς
βλέπουν τις αποθήκες νερού να
αδειάζουν σε περιοχές που εξαρ-
τώνται σημαντικά από τις βροχο-
πτώσεις.

O πρωθυπουργός της χώρας,
Πέδρο Σάντσεθ, αναφέρθηκε με
ανησυχία στη συνεχιζόμενη «δο-
κιμασία» που αντιμετωπίζει η χώρα
του εξαιτίας της κλιματικής αλλα-
γής. «Η ισπανική κυβέρνηση κι
εγώ έχουμε επίγνωση πως η συζή-
τηση σχετικά με την ξηρασία θα
εξελιχθεί σε κεντρικό πολιτικό ζή-
τημα τόσο στην πρωτεύουσα όσο
και στην περιφέρεια της χώρας»,
είπε. Πολλοί προβλέπουν πως κατά
τους καλοκαιρινούς μήνες η θερ-
μοκρασία θα ξεπεράσει κατά πολύ
τους 40 βαθμούς στη χώρα. Η κρα-
τική μετεωρολογική υπηρεσία Ae-
met δήλωσε ότι θα σημειωθεί η
«προοδευτική είσοδος μιας πολύ
θερμής και ξηρής αέριας μάζας
αφρικανικής προέλευσης», που θα
προκαλέσει «θερμοκρασίες καλο-
καιριού».

Η Aemet δήλωσε ότι οι θερμο-
κρασίες στην κοιλάδα του Γουα-
δαλκιβίρ στην περιοχή της Ανδα-
λουσίας στη νότια Ισπανία, όπου
βρίσκονται πόλεις όπως η Σεβίλλη,
«θα μπορούσαν να φτάσουν ακόμη
και τους 40 βαθμούς Κελσίου» τις
επόμενες μέρες».

Τη φετινή χρονιά, η μέση θερ-
μοκρασία της παγκόσμιας επιφά-
νειας της θάλασσας έπιασε νέο
υψηλό ρεκόρ. Είναι η πρώτη φορά
στην Ιστορία που η θάλασσα θερ-
μαίνεται τόσο πολύ και τόσο γρή-
γορα, και οι επιστήμονες δεν είναι
αυτή τη στιγμή σε θέση να δώσουν
μια εντελώς σαφή εξήγηση για το
φαινόμενο. Ανησυχούν όμως ότι
η αύξηση αυτή, σε συνδυασμό με
άλλα καιρικά φαινόμενα, θα μπο-
ρούσε να οδηγήσει τη θερμοκρασία
του πλανήτη σε ακόμη πιο υψηλά
επίπεδα μέχρι το τέλος του επόμε-
νου έτους. Οι ειδικοί πιστεύουν ότι
το ισχυρό καιρικό φαινόμενο Ελ
Νίνιο –ένα ωκεάνιο φαινόμενο που
οδηγεί σε αύξηση της θερμοκρασίας
του νερού σε ωκεανούς κυρίως στο
ύψος του Ισημερινού κατά 3° C–

θα κάνει την εμφάνισή του κατά
τους επόμενους μήνες αυξάνοντας
και άλλο τη θαλάσσια θερμοκρα-
σία.

Η αύξηση της θερμοκρασίας
των ωκεανών μπορεί όχι μόνο να
σκοτώσει τη θαλάσσια ζωή, αλλά
και να ενισχύσει τα ακραία καιρικά
φαινόμενα. Επιπλέον, καθιστά τους

ωκεανούς λιγότερο αποτελεσμα-
τικούς στην απορρόφηση των αε-
ρίων του θερμοκηπίου, που θερ-
μαίνουν τον πλανήτη.

Μια σημαντική νέα μελέτη, που
δημοσιεύθηκε την περασμένη εβδο-
μάδα και πέρασε σχεδόν απαρα-
τήρητη, αναδεικνύει μια πολύ ανη-
συχητική εξέλιξη. Τα τελευταία 15
χρόνια, η Γη έχει συσσωρεύσει σχε-
δόν τόση θερμότητα όση και τα
προηγούμενα 45 χρόνια, με το με-
γαλύτερο μέρος τής επιπλέον θερ-
μότητας να πηγαίνει στους ωκεα-
νούς. Τον Μάρτιο, οι θερμοκρασίες
στην επιφάνεια της θάλασσας στην
ανατολική ακτή της Βόρειας Αμε-
ρικής ήταν κατά 13,8 βαθμούς υψη-
λότερες από τον μέσο όρο της πε-
ριόδου 1981-2011.

«Δεν είναι ακόμη καλά τεκμη-

ριωμένο γιατί συμβαίνει μια τόσο
ραγδαία αλλαγή», δήλωσε η Καρίνα
φον Σκούκμαν, επικεφαλής της με-
λέτης και ωκεανογράφος στην ερευ-
νητική ομάδα Mercator Ocean In-
ternational. «Δεν θέλω να πω ότι
αυτό είναι κλιματική αλλαγή ή φυ-
σική μεταβλητότητα ή ένα μείγμα
και των δύο, δεν ξέρουμε ακόμη.
Αλλά βλέπουμε αυτή την αλλαγή
και ανησυχούμε πάρα πολύ», πρό-
σθεσε.

Ρύπανση από τη ναυτιλία
Ενας παράγοντας που θα μπο-

ρούσε να επηρεάσει το επίπεδο
της θερμότητας που εισέρχεται
στους ωκεανούς είναι, παραδόξως,
η μείωση της ρύπανσης από τη
ναυτιλία. Το 2020, ο Διεθνής Ορ-
γανισμός Ναυτιλίας έθεσε σε εφαρ-

μογή έναν κανονισμό για τη μείωση
της περιεκτικότητας σε θείο των
καυσίμων που καίνε τα πλοία. Αυτό
είχε γρήγορο αντίκτυπο, μειώνον-
τας την ποσότητα των σωματιδίων
αερολύματος που απελευθερώνον-
ται στην ατμόσφαιρα. Ομως τα αε-
ρολύματα που ρυπαίνουν τον αέρα
βοηθούν επίσης στην ανάκλαση
της θερμότητας πίσω στο Διάστη-
μα.

Ορισμένες έρευνες έχουν δείξει
ότι η υπερθέρμανση του πλανήτη
γίνεται με άλματα. Βλέπουμε μικρές
αλλαγές για μια περίοδο ετών και
στη συνέχεια ξαφνικά άλματα προς
τα πάνω, που συνδέονται στενά
με την ανάπτυξη του Ελ Νίνιο.

Υπάρχει κάποια ελπίδα σε αυτό
το σενάριο, σύμφωνα με τη Φον
Σκούκμαν. Οι θερμοκρασίες μπορεί
να μειωθούν και πάλι μετά την υπο-
χώρηση του Ελ Νίνιο. «Εχουμε ακό-
μη ένα παράθυρο όπου μπορούμε
να δράσουμε και θα πρέπει να το
χρησιμοποιήσουμε για να μειώσου-
με τις συνέπειες», υπογράμμισε η
ερευνήτρια.

Στο μεταξύ, μια νέα βρετανική
μελέτη που δημοσιεύθηκε στο πε-
ριοδικό Nature δείχνει ότι περισ-
σότερο ευάλωτες στους καύσωνες
είναι χώρες και περιοχές που δεν
έχουν βιώσει στο παρελθόν ακραία
ψηλές θερμοκρασίες και είναι απρο-
ετοίμαστες. Ανάμεσά τους συγκα-
ταλέγονται οικονομικά ανεπτυγ-
μένες χώρες, όπως η Γερμανία, η
Ολλανδία, το Βέλγιο, το Λουξεμ-
βούργο και η περιοχή γύρω από το
Πεκίνο, αλλά και αναπτυσσόμενες,
όπως το Αφγανιστάν, η Γουατεμάλα
και η Παπούα Νέα Γουινέα. 

CNN

<<<<<<

Απουσιάζουνη έμπρα-
κτη έγνοια για τις υπο-
δομές και η γνήσια
αγωνία για τη μείωση
των εκπομπών ρύπων.     

Οι ισπανικές αρχές ανησυχούν για μια επικείμενη λειψυδρία, καθώς βλέπουν τις αποθήκες νερού να αδειάζουν
σε περιοχές που εξαρτώνται σημαντικά από τις βροχοπτώσεις. Η τεχνητή λίμνη Σάου, βόρεια της Βαρκελώνης,
έπεσε τον Μάρτιο  στο 9% της συνολικής δυνατότητας και οι αρμόδιοι αναγκάστηκαν να απομακρύνουν τα ψάρια. 

0,9
βαθμούς Κελσίου αυξήθηκε η
θερμοκρασία στην επιφάνεια της
θάλασσας σε σχέση με την περίο-
δο πριν από τη Βιομηχανική Επα-
νάσταση.

0,6
βαθμοί Κελσίου ήταν η αύξηση
στην επιφάνεια της θάλασσας τα
τελευταία 40 χρόνια.

0,2-0,25
βαθμοί Κελσίου πρόσθετη αύξη-
ση θα μπορούσε να είναι η επί-
δραση του φαινομένου Ελ Νίνιο.  

<<<<<<

Η αύξηση της θερμο-
κρασίας των ωκεανών
μπορεί να σκοτώσει τη
θαλάσσια ζωή και να
ενισχύσει ακραία καιρι-
κά φαινόμενα.
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Το οικονομικό περιβάλλον στην Ευ-
ρώπη, τον τραπεζικό τομέα και τις
προκλήσεις που αναμένονται ανέ-
λυσαν ο αντιπρόεδρος της ΕΚΤ,
Λουίς ντε Γκίντος, ο διοικητής της
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου,
Κωνσταντίνος Ηροδότου, και ο
πρόεδρος του Δ.Σ. της Εθνικής
Τράπεζας της Ελλάδος, Γκίκας Χαρ-
δούβελης, στη σχετική συζήτηση
για τη δυναμική του πληθωρισμού,
τη νομισματική πολιτική & χρη-
ματοπιστωτική σταθερότητα, στο
πλαίσιο του 8oυ Οικονομικού Φό-
ρουμ των Δελφών. Ο διοικητής της
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου,
Κωνσταντίνος Ηροδότου, επισή-
μανε: «Υπάρχουν προκλήσεις, όπως
η αύξηση των μισθών. Να αποφύ-
γουμε συνεχείς αυξήσεις γιατί αυτό
μπορεί να επηρεάσει τον πληθω-
ρισμό». Σημείωσε ότι το νέο «άνοιγ-
μα» της Κίνας μπορεί μεν να επιλύει
κάποια προβλήματα, μπορεί όμως
επίσης να επηρεάσει τον πληθω-
ρισμό. Έκανε λόγο για αύξηση 300
μονάδων βάσης την τελευταία πε-

ρίοδο, λέγοντας: «Ημασταν στις
μείον 50 μονάδες βάσης και χρει-
άστηκε να καλύψουμε μεγάλο φά-
σμα μέχρι να καταλήξουμε εδώ».

Για τη νομισματική πολιτική,
σημείωσε: «Οι αποφάσεις που λαμ-
βάνονται για τα επιτόκια, μέχρι να
επηρεάσουν την οικονομία, χρει-
άζονται 16-18 μήνες. Ο δομικός
πληθωρισμός εμμένει και θα πρέπει
να δουλέψουμε γι’ αυτό».

Την ίδια ώρα, ο διοικητής της
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου
επισήμανε πως «οι μνήμες από τις
προηγούμενες χρηματοπιστωτικές
κρίσεις δημιούργησαν εντάσεις
στην τραπεζική αγορά. Υπάρχει
ευμεταβλητότητα στην αγορά.

Υπάρχουν και εργαλεία που μπο-
ρούν να χρησιμοποιηθούν σε αυτές
τις περιπτώσεις. Παρά είναι νωρίς
για να δούμε ποια είναι η γνώμη
των αγορών». «Οσον αφορά τον

τραπεζικό τομέα της Κύπρου, έχου-
με από τις μεγαλύτερες ρευστότη-
τες στην Ε.Ε.» πρόσθεσε.

Ο Λουίς ντε Γκίντος από πλευράς
του σημείωσε πως «έχουμε καλά

νέα, δεν θα έχουμε ύφεση. Έχουμε
πάρα πολύ μικρή ανεργία, αρνητικό
ρεκόρ. Ο πληθωρισμός υποχωρεί
και θα συνεχίσει να υποχωρεί τους
επόμενους μήνες».

Στη συνέχεια τόνισε ότι «η Ευ-
ρώπη κατάφερε να αποφύγει την
τεχνητή ύφεση και δεν προβλέπε-
ται μια τέτοια προοπτική για το
2023, με όλους τους βασικούς δεί-
κτες να παραμένουν ευνοϊκοί». Ο
ίδιος πρόσθεσε σχετικά ότι «υπάρ-
χουν και κάποια όχι καλά νέα.
Υπάρχουν και κάποιες εντάσεις
από το εξωτερικό. Να προσέξουμε
πάρα πολύ τις εξελίξεις που έρχον-
ται. Υπήρξε μια αυστηροποίηση
των όρων χρηματοδότησης». Για
παρεμφερή ανά την Ευρωζώνη
εξέλιξη του εργατικού κόστους μί-
λησε επίσης ο αντιπρόεδρος της
ΕΚΤ. «Σε ό,τι αφορά τους μισθούς,
είδαμε μια επιτάχυνση στις αυξή-
σεις. Θα έχουμε μια αύξηση της
τάξεως του 5% το 2023», υπογράμ-
μισε. Σε ό,τι αφορά τυχόν κίνδυνο
σχετικά με τη ρευστότητα στην

Ευρώπη, ανάμεσα σε άλλα τόνισε
ότι «είμαστε στη φάση του να στο-
χοπροσηλωθούμε σε κάτι. Υπάρχει
εξέλιξη των τιμών στα κτηματο-
μεσιτικά, η οποία βαίνει μειούμενη.
Έχουμε σημεία που μας ανησυ-
χούν. Οι τράπεζες είναι ανθεκτικές,
σε καλύτερη θέση από ότι 10-15
χρόνια πριν. Τα αυξανόμενα επι-
τόκια είναι ικανά για τις ευρωπαϊκές
τράπεζες. Μπορούμε να είμαστε
ήσυχοι, αλλά όχι να επαναπαυό-
μαστε». Σε ό,τι έχει να κάνει με
την τραπεζική κρίση, σε συνέχεια
των εξελίξεων με τις τράπεζες των
ΗΠΑ και την Credit Suisse, ο αν-
τιπρόεδρος της ΕΚΤ, Λουίς ντε
Γκίντος, ανέφερε, μεταξύ άλλων:
«Στην Ευρώπη η κατάσταση δεν
μοιάζει καθόλου ίδια. Οι ΗΠΑ είναι
πολύ ιδιότυπη περίπτωση».

Υπογράμμισε την ανάγκη στην
Ευρωζώνη να δοθεί προσοχή στην
εξέλιξη των χρηματοπιστωτικών
συνθηκών, καθώς παρατηρείται η
μείωση της ζήτησης για πιστώ-
σεις.

Μεγάλη η ρευστότητα των κυπριακών τραπεζών
Λουίς ντε Γκίντος – Φόρουμ των Δελφών: Η Ευρώπη κατάφερε να αποφύγει την τεχνητή ύφεση

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ο προβολέας γύρισε ξανά προς την
Κύπρο και φάνηκε πως είναι ανα-
γκαία η δημιουργία εποπτικής αρχής
για συγκεκριμένες επαγγελματικές
ομάδες. Η νέα λίστα κυρώσεων απέ-
δειξε πως η Κύπρος δεν είναι οχυ-
ρωμένη επαρκώς αναφορικά με τις
βιομηχανίες (industries) που εξυ-
πηρετεί. Έτσι, ακόμα ένα επεισόδιο
της μακράς σχέσης της Κύπρου ως
διεθνούς κέντρου παροχής επαγ-
γελματικών υπηρεσιών, με εγγραφή
εταιρειών, εγγραφή «τραστ», εγγρα-
φή ταμείωνκαι άλλες υπηρεσίες που
παρέχονται, ξετυλίγεται ενώπιόν
μας. Εδώ και ένα χρόνο έχει γυρίσει
το ευρωπαϊκό ενδιαφέρονστην Κύ-
προ λόγω των σχέσεων που είχε,
και συνεχίζει να έχει, με τη Ρωσία
και επικεντρώνεται πλέον στην
εφαρμογή κυρώσεων από Aμερικα -
νούς και Bρετανούς στη βάση του
Ρωσο-ουκρανικού πολέμου. Από τις
δεκαετίες του 1990-2000 αναπτύχ-
θηκε ένα τεράστιο «industry» με
τους δικηγόρους, λογιστές, fiduciary
servicers και τράπεζες το οποίο εξυ-
πηρετούσε και συνεχίζει να εξυπη-
ρετεί –με περιορισμούς– εύρωστους
ξένους κυρίως από το ανατολικό
μπλοκ που ήθελαν να απεμπλακούν
από την μετασοβιετικήκατάσταση.
Με την Κύπρο, λοιπόν, δημιουργή-
θηκαν τόσοι οικονομικοί δεσμοί ανά
τα χρόνια, που αν και προσπαθεί η
Κύπρος με βήματα προς τα εμπρός,

δεν μπορεί να απεμπλακεί εύκολα.
Εύλογα λοιπόν έχει δημιουργηθεί
καχυποψία προς τις ενέργειες της
χώρας που σχετίζονται με την πα-
ροχή υπηρεσιών, καθώς όπως απο-
δεικνύεται ακόμακαι μετά την εφαρ-
μογή πληθώρας κυρώσεων, η Κύ-
προς συνεχίζει να συνεργάζεται με
την ανατολή. Η Κύπρος καλείται
για ακόμα μια φορά να διαλέξει τον
προσανατολισμό του τομέα, αξιο-
ποιώντας ευκαιρίες και αφορμές
που παρουσιάζονται. Τα προηγού-
μενα χρόνια οι τράπεζες, λόγω της
ανταπόκρισης με το δολάριο και

την ανάγκη τού να μπορεί να συ-
ναλλάσσεται η Κύπρος, προχώρησαν
σε τομές. Πλέον, ίσως και άλλοι να
πρέπει να προχωρήσουν σε τομές,
για να φύγει επιτέλους η –δικαιο-
λογημένη– σκιά από την Κύπρο. Οι
τράπεζες προχώρησαν σε τομές
γιατί είχαν θεσμούς από πάνω τους
που θα τους έβαζαν πρόστιμα και
θα είχαν πραγματικά κυρώσεις εάν

δεν τις εφάρμοζαν.Οι τράπεζες έτσι
αξιολογούν τον κίνδυνο με αυτούς
που συνεργάζονται και πράττουν
αναλόγως. Σε επαγγελματικές ομάδες
όπως δικηγόροι και λογιστές, δεν
υπάρχει αυτή η αξιολόγηση του κιν-
δύνου με τη «στενή» έννοια. Νωπή
εξάλλου η μνήμη από το «επεισόδιο»
με το Πρόγραμμα των διαβατηρίων
και την ανεξέλεγκτη χρήση του,
που όπως διαφάνηκε, δικηγόροι και
λογιστές χρησιμοποίησαν ευρέως
δίχως να ασκούν τους απαραίτητους
ελέγχους.

Οι λογαριασμοί που έκλεισαν
Σύμφωνα με τα δεδομένα που

υπάρχουν, οι τράπεζες προχώρησαν
σε κλείσιμο πολλών λογαριασμών
από το 2015 μέχρι και σήμερα. Όπως
αναφέρουν οι εγχώριοι επόπτες, οι
τράπεζες έκλεισαν 120 χιλιάδες
«ύποπτους» λογαριασμούς και πε-
ρίπου 40 χιλιάδες εταιρείες κελύφους
«shell companies». Μέχρι το 2020
οι τράπεζες είχαν κλείσει περίπου
80-90 χιλιάδες «ύποπτους» λογα-
ριασμούς και περίπου 25-30 χιλιάδες
εταιρείες κελύφους «shell compa-
nies». Από τα άνω δεδομένα που
συνέλεξε η «Κ», γίνεται αντιληπτό
πως οι τράπεζες, ακόμα και μέσα
στην πανδημία και μετά το σκάν-
δαλο των διαβατηρίων, συνέχισαν
να είναι «τα καλά παιδιά». Οι θεσμοί
που είχαν για να τις εποπτεύουν τις
υπέδειξαν το τι έπρεπε να κάνουν,
με τις υπόλοιπες επαγγελματικές

ομάδες, επί της ουσίας να «δείχνουν»
ότι παράγουν και αυτές έργο. Αδή-
ριτη λοιπόν η ανάγκη για ένταξη
επαγγελματικών ομάδων όπως οι
δικηγόροι και οι λογιστές κάτω από
μία Αρχή όπως για παράδειγμα του
Ενιαίου Εποπτικού Μηχανισμού
της ΕΚΤ που είναι για τις τράπεζες.

Ποσότητα και ποιότητα
Μεγάλος «ντόρος» γίνεται για

τα υπόλοιπα «κυπριακά» ονόματα
που θα είναι στις λίστες των κυ-
ρώσεων στο επόμενο διάστημα. Ο
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης εξάλλου
άφησε να εννοηθεί πως θα υπάρ-
ξουν και άλλα κυπριακά ονόματα
στις αμερικανο-βρετανικές λίστες.
Παράγοντες της αγοράς, ωστόσο,
επισημαίνουν στην «Κ» πως δεν
έχει τόση σημασία ποια ονόματα

δικηγορικών ή λογιστικών γραφεί-
ων θα ανακοινωθούν και πόσο ηχη-
ρά θα είναι, αλλά η ποσότητα αυ-
τών. Δημοσιεύματα κάνουν λόγο
για 35 ακόμα «κυπριακά ονόματα»,
και όπως γίνεται εύκολα αντιληπτό
δεν πρόκειται για μικρό αριθμό.
Τα 35 «κυπριακά ονόματα» ακο-
λουθούνται από δεκάδες εργαζο-
μένους στο δυναμικό τους, γραφεία
τα οποία εάν «παγώσουν» θα αρ-
χίσει να δημιουργείται πρόβλημα
στην αγορά.

Διαχειρίσιμες επιπτώσεις
Σύμφωνα με το οικονομικό δελ-

τίο Δεκεμβρίου 2022 της Κεντρικής
Τράπεζας της Κύπρου, η απευθείας
έκθεση του εγχώριου χρηματοπι-
στωτικού τομέα στη Ρωσία και την
Ουκρανία βρίσκεται σε πολύ χα-

μηλά επίπεδα τόσο σε επίπεδο κα-
ταθέσεων όσο και δανείων, απο-
μακρύνοντας τον κίνδυνο που σχε-
τίζεται με τις ρωσικές επιχειρήσεις.
Οι επιπτώσεις της εισβολής της
Ρωσίας στην Ουκρανία και οι με-
τέπειτα κυρώσεις που επιβλήθηκαν
στη Ρωσία επηρέασαν σε μικρότερο
βαθμό το Ισοζύγιο Τρεχουσών Συ-
ναλλαγών το πρώτο εξάμηνο του
2022, ενώ σχετικά σημαντικότερη
επίπτωση αναμένεται το δεύτερο
εξάμηνο του 2022 και μετά. Σημει-
ώνεται πως, μέχρι το τέλος του
2021 τα συνολικά δάνεια στις κυ-
πριακές τράπεζες με έκθεση στη
Ρωσία αποτελούσαν το 0,8% των
συνολικών δανείων και οι συνο-
λικές καταθέσεις με έκθεση στη
Ρωσία εκπροσωπούσαν μόλις το
3,8% των συνολικών καταθέσεων.

Η πολύχρονη «γκρίζα»
σχέση της Κύπρου
με το ξένο κεφάλαιο
Γύρισε ξανά ο προβολέας – Πόσοι λογαριασμοί έκλεισαν

στις τράπεζες και πού πρέπει να πάει η χώρα

Μεγάλος «ντόρος» γίνεται για τα υπόλοιπα «κυπριακά» ονόματα που θα είναι στις λίστες των κυρώσεων στο επόμενο
διάστημα, ωστόσο το ζήτημα είναι ποσοτικό και όχι ποιοτικό.

<<<<<<

Οι τράπεζες έκλεισαν
120 χιλιάδες «ύπο-
πτους» λογαριασμούς
και περίπου 40 χιλιάδες
εταιρείες κελύφους
«shell companies».

Οι μνήμες από τις προηγούμενες χρηματοπιστωτικές κρίσεις δημιούργησαν
εντάσεις στην τραπεζική αγορά, ανάφερε ο διοικητής της ΚΤΚ.

<<<<<<

Ο πληθωρισμός υποχω-
ρεί και θα συνεχίσει να
υποχωρεί τους επόμε-
νους μήνες.

Eξι τρόποι για ξέπλυμα χρήματος με τη «χρυσή βίζα» στην Ελλάδα
ΤουΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

Διάτρητοείναι το πρόγραμμα Golden
Visa («χρυσή βίζα»), σύμφωνα με
έκθεση που δημοσιοποίησε η «Αρχή
για το ξέπλυμα χρήματος». «Σε αρ-
κετές περιπτώσεις τα κεφάλαια που
επενδύονται για την απόκτηση ακι-
νήτων είναι ύποπτης προέλευσης»,
αναφέρεται στο πόρισμα, με την Αρ-
χή να αποδίδει κεντρικό ρόλο στην
απάτη σε εταιρείες real estate, δι-
κηγορικά γραφεία και offshore εται-
ρείες.

Τα συμπεράσματα δημοσιοποι-
ούνται σε μια περίοδο κατά την
οποία καταγράφεται αύξηση στις

αγοραπωλησίες ακινήτων ενόψει
του διπλασιασμού του κόστους από-
κτησης βίζας από τις 250.000 στις
500.000 ευρώ και της ταυτόχρονης
κατάργησης αντίστοιχου προγράμ-
ματος της Πορτογαλίας. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι από τον Οκτώβριο
του 2022 έως τον Φεβρουάριο του
2023 έχουν υποβληθεί, σύμφωνα με
στοιχεία του υπουργείου Μετανά-
στευσης, 3.782 αιτήματα έκδοσης
άδειας παραμονής από επενδυτές.
«Οι εταιρείες real estate εν γνώσει
τους ευνόησαν την κατάχρηση των
προγραμμάτων Golden Visa για τον
προσπορισμό ιδίου περιουσιακού
οφέλους, ενώ διευκόλυναν τη νομι-

μοποίηση εσόδων από παράνομες
δραστηριότητες», επισημαίνεται
στην έκθεση που συντάχθηκε υπό
την εποπτεία του επικεφαλής, Χα-
ράλαμπου Βουρλιώτη. 

Από την έρευνά τους, τα στελέχη
της Αρχής εντόπισαν έξι τρόπους
απάτης - κατάχρησης του προγράμ-
ματος από φυσικά πρόσωπα ή εται-
ρείες real estate. Η πρώτη από αυτές
αφορά την αγορά του ακινήτου από
αλλοδαπούς επενδυτές με τη χρήση
επιταγής. Αν και η νομοθεσία ορίζει
ότι στο συμβόλαιο αγοραπωλησίας
πρέπει να αναφέρεται το τίμημα, ο
τρόπος πληρωμής και η προέλευση
των κεφαλαίων, η Αρχή εντόπισε

δεκάδες περιπτώσεις αγοράς ακι-
νήτων από εταιρείες real estate με
πληρωμή μέρους ή του συνόλου του
ποσού με επιταγή. «Η χρήση αυτού
του τρόπου πληρωμής καθιστά δύ-
σκολη την εξακρίβωση της προέλευ-
σης των κεφαλαίων. Δημιουργούνται
υπόνοιες ότι η πώληση του ακινήτου
γίνεται με παραπλανητικά στοιχεία».
Η δεύτερη περίπτωση απάτης αφορά
πληρωμή των ακινήτων μέσω POS.
Η Αρχή ήλεγξε περίπτωση αγορα-
πωλησίας ακινήτων από μεσιτική
εταιρεία μέσω τερματικού POS που
βρισκόταν εγκατεστημένο σε άλλη
χώρα. Οπως και στην προηγούμενη
περίπτωση, «η χρήση του POS κα-

θιστά αδύνατη την εξακρίβωση της
προέλευσης των χρησιμοποιηθέντων
κεφαλαίων», επισημαίνεται στην
έκθεση. Ως τρίτη και τέταρτη μέθο-
δος κατάχρησης του προγράμματος
περιγράφεται –με ελάχιστες μεταξύ
τους διαφορές– η αγορά από εταιρείες
real estate σε χαμηλές τιμές ακινήτων
τα οποία στη συνέχεια μεταπωλούν
αποκλειστικά σε ξένους αγοραστές
αντί 250.000 ευρώ που είναι το όριο
της επένδυσης για την απόκτηση
άδειας παραμονής. Μετά την από-
κτηση άδειας παραμονής, πολλά
από τα ακίνητα μισθώνονται από
τις πωλήτριες εταιρείες σε τιμές πολύ
υψηλότερες από τις επικρατούσες

στην αγορά. Σε άλλη περίπτωση (5ος
τρόπος δράσης), από την έρευνα
προέκυψαν αγορές ακινήτων με εμ-
βάσματα εξωτερικού και αποστολέα
την ίδια εταιρεία offshore. Δηλαδή,
η ίδια εταιρεία offshore διαπιστώθηκε
ότι αγόρασε διαμερίσματα για λο-
γαριασμό διαφορετικών και άσχετων
μεταξύ τους αλλοδαπών που κατέ-
θεσαν αίτηση απόκτησης άδειας
διαμονής. Τέλος, σε κάποιες περι-
πτώσεις προέκυψε ότι ορισμένα σπί-
τια που αγοράστηκαν από αλλοδα-
πούς που απέκτησαν «χρυσή βίζα»
μεταπωλήθηκαν σε άλλους αλλοδα-
πούς που επίσης απέκτησαν βίζα,
μολονότι αυτό απαγορεύεται.
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Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Σε σημείο καμπής βρίσκεται ο κυ-
πριακός οινοποιητικός τομέας, με
ενέργειες αναβάθμισης και προ-
ώθησης του να γίνονται σε πιο
συντονισμένο επίπεδο τόσο σε
ιδιωτικό όσο και σε δημόσιο τομέα.
Σε επίπεδο ιδιωτικού τομέα, το
Cyprus Wine Consortium –το
οποίο αποτελείται από 15 οινο-
ποιεία– έχει δημιουργήσει σήμα
αναγνωρισιμότητας του προϊόν-
τος, WINECORE, το οποίο σημαίνει
Wineries of Cyprus Own-Rooted
Evolution. Από σήμερα, μέχρι και
το πρώτο τρίμηνο του 2024, θα
πρέπει να ενσωματωθεί στην συ-
σκευασία των κρασιών του con-
sortium και να τοποθετείται στα
καψύλια των φιαλών κρασιού.
Υπολογίζεται ότι, σε ένα χρόνο
το συγκεκριμένο λογότυπο θα φέ-
ρουν στη συσκευασία τους 100
διαφορετικές ετικέτες κυπριακού
κρασιού. Παράλληλα, το σήμα θα
αξιοποιείται και σε άλλα προωθη-
τικά Μέσα όπως banners και συμ-
μετοχή σε εκθέσεις. Όπως εξηγεί
στην «Κ» ο διευθύνων σύμβουλος
και Ιδρυτικό μέλος του Cyprus
Wine Consortium Χάρης Θεοχά-
ρης, το WineCore προσδιορίζει
τον αποκλειστικά κυπριακό χα-
ρακτήρα των κρασιών και θα απο-
τελέσει μια σημαντική γέφυρα
προς τους καταναλωτές, εντός και
εκτός Κύπρου, με στόχο την ενί-
σχυση της παρουσίας του στην
αγορά. Ωστόσο, το σήμα πρωτί-
στως θα λανσαριστεί στην κυ-
πριακή αγορά, και αγορές του εξω-
τερικού θα ακολουθήσουν επιλε-

κτικά. Στο πλαίσιο της προώθησης
του νέου σήματος ταυτότητας,
πολύ σύντομα θα παρουσιαστεί
στο εξωτερικό η έκθεση κρασιού
ΑΝΤΑΜΩΜΑ –η μόνη έκθεση που
επικεντρώνεται στα κυπριακά
κρασιά και τις γηγενείς ποικιλίες,
στην οποία λαμβάνουν μέρος μόνο
τα 15 οινοποιεία WINECORE και
η οποία λαμβάνει χώρα δύο φορές
τον χρόνο. 

Σήμα ποιότητας
Εκτός από σήμα ταυτότητας,

το συγκεκριμένο σήμα θα μπο-
ρούσε να χαρακτηριστεί και ως
σήμα ποιότητας, εφόσον θα δίνε-

ται μόνο στα κρασιά που θα περ-
νούν επιτυχώς από τον εσωτερικό
έλεγχο ποιότητας του Cyprus wine
Consortium. 

Έτσι ο καταναλωτής ο οποίος
θα βλέπει το σήμα, θα γνωρίζει
ότι το κρασί είναι οργανοληπτικά
ορθό, κάτι που σημαίνει ότι δεν
θα περιέχει δυσάρεστες οσμές,
όπως αυτές της οξείδωσης ή της
αναγωγής (βαριά αρώματα από
θειούχες ενώσεις) ούτε οποιοδή-
ποτε άλλο οινολογικό λάθος. Τα
κρασιά που θα επιλεγούν να φέ-
ρουν το λογότυπο, τελούν υπό
την αυστηρή προϋπόθεση ότι
φτιάχνονται μονοποικιλιακά ή κα-

τά πλειοψηφία (blends) από γη-
γενείς και αυτόριζες κυπριακές
ποικιλίες σταφυλιού. 

«Έχουμε αναγνωρίσει, προ-
ωθούμε, και στοχεύουμε να γνω-
ρίσουμε σε όλο τον κόσμο τις ακό-
λουθες Κυπριακές ποικιλίες: Ξυ-
νιστέρι, Μαραθεύτικο, Μοροκα-
νέλλα, Γιαννούδι, Βασίλισσα, Πρω-
μάρα, Όφθαλμο, Μιχαλιάς, Μα-
ρούχο, Κατομυλίτικο, Κανέλλα,
Σπούρτικο, Μοσχάτο Άσπρο,
Φλούρικο», αναφέρει ο κ. Θεοχά-
ρης. Τονίζεται πάντως ότι αν δεν
υπάρχει το συγκεκριμένο σήμα
σε κάποιο κυπριακό κρασί, δεν
θα πρέπει να εκληφθεί ότι πρό-

κειται για χαμηλότερης ποιότητας
προϊόντα, αλλά ότι ενδεχομένως
να πρόκειται για οινοποιείο που
δεν συμμετέχει στο Consortium.

Συλλογική προσπάθεια
Όπως τονίζει ο κ. Θεοχάρης,

προκειμένου να αναπτυχθεί πε-
ραιτέρω η εικόνα του κυπριακού
κρασιού και να αυξηθεί το μερίδιο
αγοράς του τοπικά και σε χώρες
του εξωτερικού, χρειάζεται πλέον
συλλογική προσπάθεια από τα οι-
νοποιεία, ενώ τονίζει ότι  η μέχρι
σήμερα επικοινωνία των μοναδι-
κών χαρακτηριστικών και πλεο-
νεκτημάτων της οινικής Κύπρου
δεν είναι επαρκής. 

Για αντιμετώπιση αυτού του
ζητήματος, τα οινοποιεία WINE-
CORE έχουν ήδη αρχίσει τη δημι-
ουργία υλικού και μηχανισμών
διάδοσης των στοιχείων που κα-
θιστούν τα κρασιά από κυπριακές
ποικιλίες ποιοτικά με τον δικό τους
μοναδικό χαρακτήρα, κάτι που
επιχειρείται και μέσα από το σήμα
WINECORE.

Το άλλο branding
Πέρα από την πρωτοβουλία του

Cyprus Wine Consortium, προ-
ωθητικές ενέργειες του κυπριακού
κρασιού γίνονται και από πλευράς
υπουργείου Εμπορίου, αν και η
διαδικασία κινείται με αργούς ρυθ-
μούς. Από  το 2021 είχε καταρτι-
στεί ένα σχέδιο δράσης για τη δη-
μιουργία και την προώθηση κυ-
πριακής οινικής ταυτότητας (bran-
ding) το οποίο περιλάμβανε και
τη δημιουργία λογότυπου κοινής
αποδοχής, που θα εκφράζει την
εθνική οινική οντότητα της Κύ-
πρου, και θα χρησιμοποιείται σε
κάθε προωθητική ενέργεια. Στα
πλάνα ήταν και η δημιουργία ιστο-
σελίδας και προώθησή της στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης. Αυτή
τη στιγμή, η δημιουργία ενός ενι-
αίου wine branding του κυπριακού
κρασιού είναι σε εξέλιξη, ενώ όπως
ενημέρωσε σχετικά ο υπουργός
Ενέργειας σε εκδήλωση του Cy-
prus Wine Consortium την περα-
σμένη Τετάρτη, η πρόταση για τη
δημιουργία ειδικού εμπορικού σή-
ματος βρίσκεται ενώπιον της Νο-
μικής Υπηρεσίας για έλεγχο. Από
τη στιγμή που ο έλεγχος ολοκλη-
ρωθεί με επιτυχία, τότε θα πρέπει
να εγγραφεί στον έφορο εταιρειών
και στη συνέχεια, θα ακολουθήσει
περίοδος υποβολής ενστάσεων.
Εφόσον ενστάσεις δεν υπάρξουν,
τότε το σήμα θα παρουσιαστεί
και θα ξεκινήσει η καμπάνια προ-
ώθησής του. 

Αυτό αφορά την Υπηρεσία Εμ-
πορίου. Υπενθυμίζεται ότι είναι
παράλληλα σε εξέλιξη και η δη-
μιουργία του λογότυπου Cyprus
Made, το οποίο επίσης θα μπορεί
να αξιοποιηθεί και στο κομμάτι
προώθησης του κυπριακού κρα-
σιού

Με νέο σήμα 100 κυπριακά κρασιά
Το WineCore θα ενσωματωθεί στην συσκευασία του κρασιού της Cyprus Wine Consortium μέχρι το α΄ τρίμηνο του 2024

Σε επίπεδο Υπηρεσίας Βιομηχανίας,
επίσης υπάρχουν εξελίξεις που
αφορούν τον οινοποιητικό κλάδο.
Συγκεκριμένα, περί τα τέλη Αυ-
γούστου, αρχές Σεπτεμβρίου ανα-
μένεται να προκηρυχθεί το νέο
σχέδιο χορηγιών για στήριξη του
οινοποιητικού τομέα, με στόχο
την ενίσχυση των μονάδων  ώστε
να αναβαθμιστούν σε επίπεδο εξο-
πλισμού, τεχνολογίας, κτιριακής
υποδομής και παραγωγικής δια-
δικασίας, κάτι που τελικά θα έχει
αποτύπωμα στην τιμή του κυπρια-
κού κρασιού και θα το καταστήσει
πιο ανταγωνιστικό. Το συνολικό
ύψος των χορηγιών αναμένεται
να είναι φέτος αυξημένο σε σχέση
με προηγούμενες προκηρύξεις,
υπολογίζεται γύρω στα 2 εκατ. ευ-
ρώ, ενώ οι πρώτες απορροφήσεις
χορηγιών θα γίνουν το 2024. 

Υπενθυμίζεται ότι τα οινοποιεία
είναι πλέον δικαιούχοι στο σχέδιο
virtual net metering. Πρόκειται
για μια εξέλιξη εξαιρετικά σημαν-
τική για τα οινοποιεία η οποία θα

βελτιώσει το περιβαλλοντικό απο-
τύπωμα των κυπριακών οινοποι-
είων, θα μειώσει την κατανάλωση
συμβατικής ενέργειας, και αναμέ-
νεται ότι θα έχει θετικό αποτύπωμα
στο κόστος παραγωγής. Εκτιμάται
παράλληλα ότι το μειωμένο περι-
βαλλοντικό αποτύπωμα θα έχει
ιδιαίτερη σημασία και σε επίπεδο
μάρκετινγκ και προώθησης του
προϊόντος στην αγορά.

Σε επίπεδο υπουργείου Γεωρ-
γίας, έχει ανακοινωθεί πρόσφατα
ότι στην παρούσα προγραμματική
περίοδο μέχρι και το έτος 2027,
το χρηματοδοτικό εργαλείο υλο-
ποίησης της αμπελοοινικής πολι-
τικής μας είναι το Στρατηγικό Σχέ-
διο της Κύπρου για την εφαρμογή
της Κοινής Γεωργικής Πολιτικής.
Αναμένεται, όπως έχει ανακοινω-
θεί, ότι μέχρι το τέλος του 2027
θα έχουν διατεθεί περισσότερα
από 22 εκατομμύρια ευρώ σε αμ-
πελουργούς και οινοποιούς για
υλοποίηση σημαντικών παρεμβά-
σεων στον αμπελοοινικό τομέα.

Νέο σχέδιο χορηγιών
πέραν των 2 εκατ. ευρώ

Τα κρασιά που θα επιλεγούν να φέρουν το λογότυπο, τελούν υπό την αυστηρή προϋπόθεση ότι φτιάχνονται μονοποικιλιακά ή κατά πλειοψηφία (blends)
από γηγενείς και αυτόριζες κυπριακές ποικιλίες σταφυλιού.  

<<<<<<

Τα επιλεγμένα κρασιά
των 15 οινοποιείων 
θα φέρουν το σήμα WI-
NECORE ως προσδιορι-
στικό της ποιότητας
και του αποκλειστικά
κυπριακού τους χαρα-
κτήρα.

Σε χαμηλά επίπεδα είναι οι εξα-
γωγές κυπριακού κρασιού αφού
απορροφούν πολύ μικρό ποσο-
στό (μόλις το 5%) της κυπριακής
παραγωγής. Ωστόσο παρουσιά-
ζουν σταθερή αύξηση κάθε χρό-
νο. Ενδεικτικά, το 2022 η αξία
των εξαγωγών παρουσίασε αύ-
ξηση πέραν του 40%. Συγκεκρι-
μένα, το 2021 η αξία των εξαγω-
γών του κυπριακού κρασιού
ήταν €1.403.801, ενώ το 2022
ανήλθε σε €1.990.177. Οι εξαγω-

γές ποιοτικού κρασιού θεω-
ρούνται ακόμα μικρότερες δε-
δομένου του ανταγωνισμού σε
αυτό το επίπεδο, ενώ, βεβαίως,
το επίπεδο εξαγωγών πάντα
συνδυάζεται με τον όγκο και την
ποιότητα της παραγωγής. Όσον
αφορά την εγχώρια αγορά, υπο-
λογίζεται ότι το κυπριακό κρασί
καλύπτει γύρω στο 40% της κα-
τανάλωσης, ενώ το υπόλοιπο
60% καλύπτεται από εισαγόμε-
νο κρασί. 

Ανεβαίνουν οι εξαγωγές

Οι εξαγωγές κυπριακού κρασιού ήταν σχεδόν 2 εκατ. το 2022 και
σημείωσαν αύξηση πέραν του 40%.

Tα οινοποιεία είναι πλέον δικαιούχοι στο σχέδιο virtual net metering, μια
εξαιρετικά σημαντική εξέλιξη.
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O «στενός κορσές» του Συμφώ-
νου Σταθερότητας επιστρέφει, 
έπειτα από τέσσερα χρόνια 
αναστολής του, σε μεγαλύτε-
ρο ίσως «μέγεθος» από αυτόν 
του υφιστάμενου συμφώνου, 
αλλά πάντως με περιορισμούς 
στα περιθώρια δαπανών των 
κρατών-μελών της Ευρωπαϊ-
κής Ενωσης.

Οικονομικοί παράγοντες 
στην Αθήνα χαρακτήριζαν κατ’ 
αρχήν θετικές τις προτάσεις που 
υπέβαλε την Τετάρτη η Κομι-
σιόν για την αναμόρφωσή του, 
αλλά σημείωναν, παράλληλα, 
ότι αυτές σηματοδοτούν το τέ-
λος της εποχής των επιδομάτων 
λόγω κορωνοϊού, ενεργειακής 
κρίσης κ.τ.λ., στα οποία εθίστη-
κε τα τελευταία χρόνια η χώρα 
και γενικότερα βάζουν φρένο σε 
κάθε πρόσθετη δαπάνη. «Ισως 
δυσκολέψει ακόμη και η αύξη-
ση των συντάξεων», σχολίαζαν. 
Σύμφωνα με τις προτάσεις της 
Κομισιόν, οι λεγόμενες «καθαρές 
δαπάνες», δηλαδή οι δαπάνες 
αφαιρουμένων των προσωρινού 
χαρακτήρα εσόδων, δεν πρέπει 
να αυξάνονται με ρυθμό υψηλό-
τερο από το μεσοπρόθεσμο ΑΕΠ. 
Ετσι, ένα έκτακτο έσοδο, που 
δημιουργεί προσωρινά δημοσι-
ονομικό χώρο, δεν δικαιολογεί 
αύξηση μόνιμης δαπάνης, όπως 
οι συντάξεις,  σύμφωνα με τους 
νέους κανόνες. Μόνο μια μόνιμη 
αύξηση εσόδων, π.χ. ένας νέος 
φόρος, το επιτρέπει.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έστει-
λε, σύμφωνα με πληροφορίες 
της «Κ», στις ελληνικές αρχές 
μια «προσομοίωση» της εφαρ-
μογής των προτεινόμενων κα-
νόνων της για την Ελλάδα. Από 

αυτήν προκύπτει ότι η χώρα 
πρέπει να εμφανίζει τα προσεχή 
χρόνια πρωτογενή πλεονάσμα-
τα 2%-2,3% του ΑΕΠ για να ικα-
νοποιεί τους νέους κανόνες, δη-
λαδή για να εμφανίζει καθοδική 
πορεία χρέους. Η απαιτούμενη 
προσαρμογή δεν είναι αμελητέα, 
παρά την ανατροπή του 2022, 
που κατέληξε σε πρωτογενές 
πλεόνασμα 0,1% του ΑΕΠ, αντί 
του προβλεπόμενου ελλείμμα-
τος 1,6% του ΑΕΠ. Αντιστοιχεί 
σε ποσόν –περικοπές δαπανών 
ή αύξηση εσόδων– πάνω από 4 
δισ. ευρώ.

Το Πρόγραμμα Σταθερότητας 
2023-2026, που υποβάλλει η κυ-
βέρνηση αύριο Κυριακή 30 Απρι-

λίου στην Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή, προσπαθεί να υπακούσει σ’ 
αυτούς τους κανόνες, που –πά-
ντως– βρίσκονται ακόμη υπό δι-
απραγμάτευση. Προβλέπει πρω-
τογενές πλεόνασμα 0,7%-1% του 
ΑΕΠ για φέτος και στην περιο-
χή του 2% τα επόμενα χρόνια. 
Ωστόσο, όπως διευκρινίζεται, 
το πρόγραμμα αυτό έχει μόνο 
ένα βασικό σενάριο, που δεν 
περιλαμβάνει τις προεκλογικές 
εξαγγελίες, πλην της πρόβλεψης 
για αναμόρφωση του μισθολο-
γίου των δημοσίων υπαλλήλων, 
κόστους 500 εκατ. ευρώ. Τα μέ-
τρα, όμως, που ανακοίνωσε ο 
πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-

τσοτάκης έχουν δημοσιονομι-
κό κόστος 1,2 δισ. ευρώ για το 
2023 (περιλαμβανομένων των 
500 εκατ. ευρώ των δημοσίων 
υπαλλήλων), που ανεβαίνει στα-
διακά στα 2,2-2,3 δισ. ευρώ το 
2027 (συνολικά 8 δισ. ευρώ την 
τετραετία). Για να εφαρμοστούν 
τα συγκεκριμένα μέτρα πρέπει 
να εξασφαλισθεί πρόσθετος δη-
μοσιονομικός χώρος μόνιμου 
χαρακτήρα 700 εκατ. ευρώ έως 
1,8 δισ. ευρώ. Αυτό σημαίνει 
πρόσθετα μόνιμα μέτρα, αλλά 
προφανώς η διαπραγμάτευση 
θα γίνει αργότερα.

Οικονομικοί αναλυτές επιση-
μαίνουν ότι την παρτίδα προς το 

παρόν σώζει η μη τιμαριθμοποί-
ηση της φορολογικής κλίμακας, 
αφού ο πληθωρισμός αυξάνει τα 
ονομαστικά εισοδήματα, μετα-
τάσσοντας φορολογούμενους 
σε υψηλότερα κλιμάκια και εξα-
σφαλίζοντας έτσι πρόσθετα και 
μόνιμα έσοδα.

Σε κάθε περίπτωση, στο οικο-
νομικό επιτελείο της κυβέρνη-
σης επισημαίνουν ότι το κόστος 
του προεκλογικού προγράμμα-
τος της κυβέρνησης είναι συ-
γκρατημένο –σίγουρα πολύ πιο 
φειδωλό από αυτό του ΣΥΡΙΖΑ, 
το οποίο ανέρχεται σε 11 δισ. 
ευρώ τον χρόνο– ακριβώς για 
να παραμείνει η χώρα σε πορεία 

δημοσιονομικής πειθαρχίας και 
να επιστρέψει στην επενδυτική 
βαθμίδα.

Η κεντρική ιδέα της πρότα-
σης της Κομισιόν για τους νέ-
ους δημοσιονομικούς κανόνες 
είναι τα εθνικά μεσοπρόθεσμα 
σχέδια 4ετούς διάρκειας, που 
θα συμφωνούνται σε διμερή βά-
ση με το κάθε κράτος-μέλος και 
θα προβλέπουν έναν συνδυα-
σμό μέτρων δημοσιονομικής 
προσαρμογής, μεταρρυθμίσε-
ων και επενδύσεων. Το μέγεθος 
της προσαρμογής πρέπει να εί-
ναι τέτοιο ώστε να εξασφαλίζει 
καθοδική πορεία του χρέους για 
χώρες με χρέος πάνω από 100% 

του ΑΕΠ και μείωση του ελλείμ-
ματος κατά 0,5% του ΑΕΠ τον 
χρόνο για χώρες με έλλειμμα 
πάνω από το όριο του 3% του 
ΑΕΠ. Αυτά θα προκύπτουν από 
την ανάλυση βιωσιμότητας χρέ-
ους που θα κάνει η Επιτροπή.

Εκ πρώτης όψεως η Ελλάδα 
δεν φαίνεται να έχει πρόβλημα 
με τα κριτήρια αυτά, καθώς το 
έλλειμμά της είναι ήδη κάτω από 
3% του ΑΕΠ (2,3% του ΑΕΠ το 
2022) και το χρέος της μειώθη-
κε κατά 23,3 ποσοστιαίες μονά-
δες το 2022. Οι επιφυλάξεις της 
αφορούν:
– Τη μεταχείριση των επενδύ-
σεων, που φαίνεται να μην εξαι-
ρούνται από τις δαπάνες, αν και 
ελπίζεται να υπάρξει τελικά κά-
ποια ειδική αντιμετώπιση, ειδι-
κά για τις ψηφιακές και πράσινες 
επενδύσεις. Θα ήταν παράλογο, 
σημειώνουν αρμόδιες πηγές, να 
βρεθεί εκτός ορίων η Ελλάδα, 
αν απορροφήσει π.χ. περισσό-
τερους πόρους από το Ταμείο 
Ανάκαμψης.
– Το κατά πόσον θα υπολογίζε-
ται η επίτευξη των στόχων σε 
ετήσια βάση ή συνολικά στην 
τετραετία, κάτι που θα επέτρε-
πε μεγαλύτερη ευελιξία.

Η μάχη πάντως τώρα ξεκινάει 
και τα δύο στρατόπεδα έλαβαν 
ήδη θέση. Ο Γερμανός υπουργός 
Οικονομικών Κριστιάν Λίντνερ 
προειδοποίησε ήδη ότι δεν πρέ-
πει να θεωρείται δεδομένη η συ-
ναίνεση της Γερμανίας και ότι 
οι δικλίδες ασφαλείας δεν είναι 
αρκετές. Στον αντίποδα, η Γαλ-
λία θεωρεί ότι η Κομισιόν έγινε 
πολύ αυστηρή για να ικανοποι-
ήσει τις απαιτήσεις των Γερμα-
νών, ενώ η Ιταλία δεν είναι ικα-
νοποιημένη με την εξαίρεση των 
επενδυτικών δαπανών.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Για να μειώνεται 
το χρέος απαιτείται 
μείωση δαπανών 
ή αύξηση εσόδων 
ύψους 4 δισ. ευρώ.

Σήμα Ε.Ε. για πρωτογενές πλεόνασμα 2%-2,3%
Τι δείχνει για την Ελλάδα η προσομοίωση της εφαρμογής των νέων δημοσιονομικών κανόνων που προτείνει η Κομισιόν
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Μικρότερη σε σχέση με το πρό-
σφατο παρελθόν είναι σήμερα 
η «δεξαμενή» κατοικιών που 
πληρούν τα κριτήρια του προ-
γράμματος «Σπίτι μου», που επι-
δοτεί το επιτόκιο στεγαστικού 
δανείου προκειμένου να διευ-
κολύνει την είσοδο νέων (έως 
39 ετών) στην αγορά κατοικί-
ας. Το πρόγραμμα αφορά ακί-
νητα αξίας έως 200.000 ευρώ, 
ηλικίας τουλάχιστον 15 ετών 
(δηλαδή έχουν κατασκευαστεί 
πριν από το 2007) και επιφανεί-
ας έως 150 τ.μ.

Τέτοια ακίνητα είναι δύσκο-
λο να βρεθούν στις δημοφιλείς 
περιοχές των βορείων και των 
νοτίων προαστίων, εκτός κι αν 
πρόκειται για κτίρια της δεκα-
ετίας του ’60 και του ’70 και οι 
ενδιαφερόμενοι αναζητούν δι-
αμερίσματα μικρής επιφανεί-
ας, της τάξεως των 50-65 τ.μ. 
Αν, αντιθέτως, τα προς απόκτη-
ση διαμερίσματα πρόκειται να 
στεγάσουν μια νέα οικογένεια, 
τριμελή ή τετραμελή, τότε οι 
ενδιαφερόμενοι θα πρέπει να 
στραφούν προς άλλες περιοχές 
της Αττικής, όπως το κέντρο της 
Αθήνας ή τα δυτικά προάστια, 
όπου είναι περισσότερες οι επι-
λογές διαμερισμάτων επιφανεί-
ας 80-100 τ.μ. που πληρούν τα 
κριτήρια του προγράμματος.

Στα σημεία αυτά είναι εφι-
κτή η ανεύρεση κατοικιών 72 
τ.μ. και 115 τ.μ. κατά μέσον όρο, 
ακόμη κι αν οι ενδιαφερόμενοι 
επιλέξουν ακίνητα της τάξεως 
των 150.000 ευρώ, που θεωρεί-
ται και πιο εύλογο ποσό δεδομέ-
νης της οικονομικής επιφανείας 
των περισσοτέρων ενδιαφερο-
μένων. Αν, πάντως, επιλέξουν 
να εξαντλήσουν το όριο των 
200.000 ευρώ που επιδοτείται, 
είναι εφικτή η αγορά 125 τ.μ. 
στους Αμπελοκήπους, 137 τ.μ. 
στα Εξάρχεια, 117 τ.μ. στην Αγία 

Παρασκευή ή 166 τ.μ. στο Πε-
ριστέρι. Ασφαλώς τα παραπάνω 
αφορούν ακίνητα μεγάλης ηλι-
κίας, συνήθως άνω των 30-40 
ετών. Τα στοιχεία προκύπτουν 
με βάση πραγματικές τιμές που 
έχουν καταγραφεί από συναλλα-
γές που πραγματοποιήθηκαν το 
2022 μέσω του δικτύου μεσιτι-
κών γραφείων RE/MAX Ελλάς. 

Το κόστος της ανακαίνισης
Οπως αναφέρουν στελέχη 

της αγοράς ακινήτων, η εύρε-
ση του κατάλληλου ακινήτου 
δεν είναι απλή υπόθεση, καθώς 
υπεισέρχονται πολλοί παράγο-
ντες, όπως η περιοχή και το ση-
μείο που βρίσκεται, ο όροφος, 
η ποιότητα κατασκευής και η 
κατάστασή του, η εσωτερική 
διαμόρφωση και άλλες παροχές, 
όπως π.χ. θέση στάθμευσης, ή 
αποθήκη. Επίσης, σε σχέση με 
πριν από την πανδημία το από-
θεμα των κατοικιών που βρί-
σκονται σε καλή κατάσταση και 
ταυτόχρονα είναι σε θέση να 
ενταχθούν στο πρόγραμμα «Σπί-
τι μου» είναι σαφώς μικρότερο. 
Αυτό σημαίνει ότι θα πρέπει να 
εντοπιστούν ακίνητα που ναι 
μεν να χρήζουν ανακαίνισης, 
αλλά ταυτόχρονα να προσφέ-
ρονται και με το ανάλογο χα-
μηλό τίμημα. Στην αγορά αυτό 
δεν είναι δεδομένο, καθώς αρ-
κετοί ιδιοκτήτες ζητούν πολύ 
πιο υψηλές τιμές σε σχέση με 
την κατάσταση των ακινήτων 
τους και τα κόστη που πρέπει 
να επωμιστεί ο αγοραστής για 
να τα ανακαινίσει.

Κατά τη διάρκεια των τελευ-
ταίων ετών η πλειονότητα των 
προσιτών διαμερισμάτων που 
πωλούνταν έχει ήδη απορρο-
φηθεί, χωρίς να έχει αντικατα-
σταθεί επαρκώς ή όπου αυτό 
έχει συμβεί τα ακίνητα διατί-
θενται σε σαφώς υψηλότερες 
τιμές –π.χ. σε σχέση με το 2019 
τουλάχιστον 20%-25% υψηλό-

τερες–, με αποτέλεσμα αρκε-
τά εξ αυτών να μην μπορούν 
να ενταχθούν στο πρόγραμμα 
λόγω ζητούμενης τιμής ή λόγω 
της οικονομικής αδυναμίας των 
ενδιαφερομένων να ανταποκρι-
θούν σε τέτοιο ύψος τιμής.

Παράλληλα, σε ορισμένες πε-
ριπτώσεις φαίνεται πως κάποιοι 
ιδιοκτήτες επιχειρούν να επω-
φεληθούν του προγράμματος, 
προχωρώντας σε ανατιμήσεις. 
Υπάρχουν αναφορές για από-
τομες αυξήσεις των τιμών κατά 
20.000-30.000 ευρώ σε σχέση 
με την περίοδο πριν από την 
έναρξη του προγράμματος, δείγ-
μα της προσπάθειας ορισμένων 
να κερδοσκοπήσουν. Ωστόσο, 
με δεδομένο ότι το μεγαλύτερο 
μέρος του τιμήματος θα κατα-
βληθεί μέσω στεγαστικού δα-
νείου, τέτοιες προσπάθειες θα 
είναι πιο δύσκολο να καρποφο-
ρήσουν, καθώς θα πρέπει να 
γίνει εκτίμηση της αξίας του 
ακινήτου από τον μηχανικό της 
τράπεζας. Αν λοιπόν υπάρχει 

μεγάλη απόκλιση, τότε η δια-
φορά (ανάμεσα στην τιμή που 
αποτιμά το ακίνητο η τράπεζα 
και τη ζητούμενη) θα πρέπει 
να καλυφθεί από τον εκάστο-
τε δικαιούχο.

Ανταγωνισμός από ξένους
Επιπλέον, σε κάποιες συνοι-

κίες του κέντρου οι ενδιαφερό-
μενοι θα κληθούν να διαχειρι-
στούν και τον ανταγωνισμό από 
τους ξένους επενδυτές. Οι τε-
λευταίοι, ιδίως όσοι ενδιαφέ-
ρονται να αποκτήσουν άδεια 
παραμονής μέσω του σχετικού 
προγράμματος, ή όσοι ενδιαφέ-
ρονται να επενδύσουν στη βρα-
χυχρόνια μίσθωση (συχνά και 
τα δύο), κινούνται για την από-
κτηση κατοικιών σε συνοικίες 
όπως το Παγκράτι, η Κυψέλη, το 
Κουκάκι και οι Αμπελόκηποι. Ως 
εκ τούτου, σε πολλές περιπτώ-
σεις οι ζητούμενες τιμές στις 
περιοχές αυτές ξεπερνούν τις 
200.000 ευρώ, καθώς οι ιδιοκτή-
τες τους προσδοκούν να προ-
σελκύσουν ξένους επενδυτές, 
παρά να πουλήσουν σε Ελληνες. 
Στο πλαίσιο αυτό, οι επαγγελ-
ματίες του κλάδου συστήνουν 
στους ενδιαφερομένους να κι-
νηθούν προς λιγότερο δημοφι-
λείς περιοχές, όπως π.χ. Κάτω 
Πατήσια, Σεπόλια, Ζωγράφου, 
Γαλάτσι και Νέα Φιλαδέλφεια, 
που δεν αποτελούν «στόχους» 
ξένων αγοραστών.  

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στο κέντρο της Αθήνας 
ή στα δυτικά προάστια 
οι περισσότερες 
επιλογές για 
διαμερίσματα επιφά-
νειας 80-100 τ.μ. 

Δύσκολη, ακόμη
και με επιδότηση,
η αγορά σπιτιού
από τους νέους
Μικρό απόθεμα κατοικιών πληροί 

τα κριτήρια του προγράμματος της ΔΥΠΑ

Το τηλέφωνο του κ. Λευτέρη Φρα-
γκιουδάκη, μεσίτη που δραστη-
ριοποιείται στα νότια προάστια, 
δεν έχει σταματήσει να χτυπά-
ει από τα μέσα Απριλίου. «Το 
70% όσων καλούν ενδιαφέρο-
νται να αγοράσουν ακίνητο μέσω 
του νέου προγράμματος». Αντί-
στοιχο ενδιαφέρον διαπιστώνει 
και ο συνάδελφός του κ. Πάνος 
Καρράς. «Με καλούν καθημερι-
νά νέα παιδιά που έχουν ενθου-
σιαστεί. ∆υστυχώς, πολλές φορές 
καλούμαι να τους προσγειώσω», 
σημειώνει ο ίδιος στην «Κ». Ο 
ενθουσιασμός των υποψήφιων 
αγοραστών είναι αντιστρόφως 
ανάλογος με εκείνον των πωλη-
τών. «Οι ιδιοκτήτες δεν θέλουν 
να εμπλακούν στο πρόγραμμα», 
διευκρινίζει ο κ. Καρράς, «προτι-
μούν να πουλήσουν σε κάποιον 
ενδιαφερόμενο που έχει μετρη-
τά, άλλωστε υπάρχουν και πολ-
λοί ξένοι, Κινέζοι και Ισραηλινοί, 
πρόθυμοι να πληρώσουν». Πολ-
λές αγγελίες αναγράφουν ρητά 
ότι δεν απευθύνονται σε δικαι-
ούχους του προγράμματος, άλλες 
φορές αυτό διευκρινίζεται στην 
πρώτη τηλεφωνική επικοινωνία. 
Γι’ αυτό, άλλωστε, οι αναρτήσεις 
σε ομάδες πώλησης ακινήτων 

χωρίς μεσίτη στα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης έχουν πάρει τις 
τελευταίες εβδομάδες «φωτιά».    

Κατεξοχήν «αγκάθι», σύμφωνα 
με τον κ. Φραγκιουδάκη, είναι ότι 
το πρόγραμμα δεν συνυπολογίζει 
τους (αργούς) ρυθμούς της ελλη-
νικής γραφειοκρατίας. «Για να 
ολοκληρωθεί μια τέτοια αγορα-
πωλησία απαιτούνται δύο μετα-
γραφές. Μόνο μία μεταγραφή από 
το υποθηκοφυλακείο του ∆ήμου 
Αθηναίων χρειάζεται ένα χρό-
νο», περιγράφει. «Αν οι ρυθμοί 
εξυπηρέτησης στα υποθηκοφυ-
λακεία και στις πολεοδομίες δεν 
επιταχυνθούν είναι αδύνατον να 
“τρέξει” με επιτυχία το νέο πρό-
γραμμα». Επίσης, εμπόδιο για να 
προχωρήσει η διαδικασία είναι 
οι ίδιες οι τιμές που είναι ήδη 
υψηλές και πολλοί, εκμεταλλευ-
όμενοι και τη νέα συγκυρία, τις 
αυξάνουν και άλλο. ∆εδομένων 
όλων αυτών, διαθέσιμα σπίτια 
εντός Αττικής με αυτά τα χαρα-
κτηριστικά μπορεί να βρει κανείς 
σε γειτονιές του Πειραιά, κάποια 
από τα δημοτικά διαμερίσματα 
της Αθήνας και στα δυτικά προ-
άστια – όμως και αυτά συνήθως 
χρήζουν «γενναίας ανακαίνισης».    

IΩΑΝΝΑ ΦΩΤΙΑΔΗ   

Πακέτο μέτρων που στην πλήρη 
εφαρμογή του, το 2027, θα κο-
στίζει στον προϋπολογισμό πε-
ρίπου 2 δισ. ευρώ ανακοίνωσε 
ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης κατά την παρουσίαση 
του κυβερνητικού προγράμματος 
για τη νέα τετραετία. Το πακέτο 
στοχεύει στην ελάφρυνση των 
οικογενειών με παιδιά καθώς αυ-
ξάνεται το αφορολόγητο όριο κα-
τά 1.000 ευρώ, των μισθωτών με 
νέα μείωση των ασφαλιστικών 
εισφορών, και των επαγγελμα-
τιών και αγροτών με τη σταδι-
ακή κατάργηση του τέλους επι-
τηδεύματος. 

Ωστόσο, η μείωση του τέλους 
επιτηδεύματος θα συνοδευθεί 
από μέτρα συμμόρφωσης για τον 
περιορισμό της φοροδιαφυγής 
που θα ληφθούν εντός του 2024. 
Επιπλέον, το πρόγραμμα της Ν.∆. 
περιλαμβάνει και τη συρρίκνω-
ση των τεκμηρίων διαβίωσης κα-
τά 30%.  

Σταδιακή εφαρμογή 
Το κόστος των μέτρων για το 

2024 υπολογίζεται σε 1 δισ. ευ-
ρώ, ποσό το οποίο αυξάνεται πε-
ρίπου κατά 300 εκατ. ευρώ κατ’ 
έτος, για να φθάσει όπως προ-
αναφέρθηκε στην πλήρη εφαρ-
μογή του προγράμματος στα 2 
δισ. ευρώ. Ολα τα μέτρα είναι 
μόνιμου χαρακτήρα, αλλά θα 
εφαρμοσθούν σταδιακά, πλην 

του αφορολόγητου ορίου που 
θα ισχύσει από τον Ιανουάριο 
του 2024.  

Το σχέδιο που παρουσίασε 
ο Κυριάκος Μητσοτάκης προ-
βλέπει: 
1. Αύξηση από 1ης Ιανουαρίου 
2024 του αφορολόγητου ορίου 
κατά 1.000 ευρώ για οικογένει-
ες που έχουν παιδιά. Με βάση 
την εξαγγελία το αφορολόγητο 
θα διαμορφωθεί σε:  
• 10.000 ευρώ από 9.000 ευρώ 
σήμερα για έγγαμους με 1 εξαρ-
τώμενο τέκνο.
• 11.000 ευρώ από 10.000 ευρώ 
για έγγαμους με 2 εξαρτώμενα 
τέκνα.
• 12.000 ευρώ από 11.000 ευρώ 
για όσους έχουν 3 εξαρτώμενα 
παιδιά.
• 13.000 ευρώ από 12.000 ευρώ 
για έγγαμους με 4 εξαρτώμενα 
παιδιά. 

Το ετήσιο φορολογικό όφελος 
που προκύπτει από την αύξηση 
του αφορολόγητου ορίου ανέρ-
χεται σε 90 ευρώ για μισθωτούς, 
συνταξιούχους και αγρότες με 

ένα παιδί, και ανεβαίνει στα 220 
ευρώ για τους φορολογουμένους 
με δύο ή περισσότερα εξαρτώ-
μενα παιδιά.              
2. Σταδιακή κατάργηση του τέ-

λους επιτηδεύματος έως το 2027. 
Σύμφωνα με τον σχεδιασμό, το 
τέλος επιτηδεύματος, το οποίο 
σήμερα κυμαίνεται από 400 έως 
1.000 ευρώ, θα μειωθεί κατά: 

• 20% το 2025 και θα διαμορφω-
θεί από 320 έως 800 ευρώ. 
• 30% το 2026 για να περιορισθεί 
στα 224 έως 560 ευρώ. 
• Το 2027 το τέλος επιτηδεύμα-
τος θα σβήσει τελείως έπειτα από 
15 χρόνια. 
Σημειώνεται ότι το τέλος επιτη-
δεύματος επιβλήθηκε στα χρόνια 
των μνημονίων σε επιχειρήσεις 
και επαγγελματίες ανεξάρτητα 
από το εάν έχουν κέρδη ή ζημίες.  
3. Οριστική κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύματος για τους κα-
τά κύριο επάγγελμα αγρότες έως 
το 2027.  

Εισφορές  
4. Μείωση κατά μία επιπλέον 
μονάδα των ασφαλιστικών ει-
σφορών και του μη μισθολογι-
κού κόστους. Σημειώνεται ότι 
οι εισφορές έχουν μειωθεί κατά 
4,4 μονάδες τα τελευταία χρόνια.   
5. Μείωση τεκμηρίων διαβίωσης 
κατά 30% μεσοσταθμικά από 
1/1/2025. Σήμερα ακόμη και εάν 
κάποιος δεν έχει εισοδήματα, η 
εφορία υπολογίζει ελάχιστο ποσό 
διαβίωσης. Για κάθε φορολογού-
μενο ο οποίος απέκτησε εισόδη-
μα από οποιαδήποτε πηγή (π.χ. 
ακόμη και από τόκους καταθέ-
σεων, επιδόματα τέκνων κ.λπ.), 
η ισχύουσα νομοθεσία προβλέ-
πει ότι ισχύει ελάχιστο τεκμήριο 
διαβίωσης:   
• 3.000 ευρώ αν είναι άγαμος ή 
έγγαμος ή μέρος συμφώνου συμ-
βίωσης κι έχει επιλέξει να υπο-

βάλλει τη δήλωσή του χωριστά 
από τη σύζυγο ή τον σύζυγο ή 
το έτερο μέρος συμφώνου συμ-
βίωσης. Από τον Ιανουάριο του 
2025 το ανωτέρω τεκμήριο πε-
ριορίζεται κατά 30% και θα δια-
μορφωθεί στα 2.100 ευρώ.  
• 2.500 ευρώ αν είναι έγγαμος ή 
έχει συνάψει σύμφωνο συμβίω-
σης κι έχει επιλέξει να υποβάλ-
λει κοινή δήλωση με τη ή τον 
σύζυγο ή με το έτερο μέρος του 
συμφώνου συμβίωσης. Το ανω-
τέρω τεκμήριο θα διαμορφωθεί 
στα 1.750 ευρώ.  
• Αντίστοιχα θα περιορισθούν 
και τα τεκμήρια που ισχύουν σή-
μερα για την κατοικία και τα αυ-
τοκίνητα.  
6. Μείωση του φόρου συγκέ-
ντρωσης κεφαλαίων από 0,5% 
σε 0,2%. Μείωση 50% του φόρου 
χρηματιστηριακών συναλλαγών.        

Μισθοί    
7. Αύξηση του μέσου μισθού πά-
νω από 25% μέσα στην τετραετία 
2023-2027 (στα 1.500 ευρώ από 
1.170 ευρώ) και αύξηση κατώτα-
του μισθού στα 950 ευρώ εντός 
της τετραετίας.   
8. Αύξηση 3%-4% στις συντάξεις 
από 1/1/2024.   
9. Αύξηση μισθών των δημοσίων 
υπαλλήλων και αναμόρφωση του 
μισθολογίου τους από 1/1/2024.    
10. Αύξηση κατά 8% του ελά-
χιστου εγγυημένου εισοδήμα-
τος και των αναπηρικών επι-
δομάτων.   

Απρόθυμοι οι ιδιοκτήτες
να μπουν στο πρόγραμμα   

Ελαφρύνσεις για οικογένειες με παιδιά και μείωση τεκμηρίων σχεδιάζει η Ν.Δ.  

Στην πλήρη εφαρ-
μογή του, το 2027, 
το πακέτο των μέτρων 
θα κοστίζει στον προϋ-
πολογισμό περίπου 
2 δισ. ευρώ. 

Σύμφωνα με το προεκλογικό πρόγραμμα της Ν.∆., ο μέσος μισθός θα αυ-
ξηθεί πάνω από 25% μέσα στην τετραετία 2023-2027 (στα 1.500 ευρώ από 
1.170 ευρώ) και ο κατώτατος μισθός στα 950 ευρώ.  
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Τα έσοδα από ΦΠΑ ανήλθαν σε 5,610 δισ. ευρώ και είναι αυξημένα έναντι 
του στόχου κατά 417 εκατ. ευρώ.

H Eλλάδα σημείωσε την τρίτη 
μεγαλύτερη μείωση των πραγ-
ματικών μισθών μεταξύ των χω-
ρών του ΟΟΣΑ το προηγούμενο 
έτος, σύμφωνα με την έκθεση 
του Οργανισμού Taxing Wages. 
Ο υψηλός πληθωρισμός 9,7% εί-
χε αποτέλεσμα τα πραγματικά 
εισοδήματα να μειωθούν κατά 
7,4% το 2022 σε σύγκριση με 
το 2021, ενώ αντίθετα ο μέσος 
ονομαστικός μεικτός μισθός το 
2022 αυξήθηκε κατά 1,5% και 
διαμορφώθηκε στα 19.912 ευρώ 
έναντι 19.614 το 2021. 

Στη Γερμανία, για παρά-
δειγμα, που ο πληθωρισμός δι-
αμορφώθηκε στο 8,5% το προ-
ηγούμενο έτος, η μείωση του 
πραγματικού μισθού περιορί-
σθηκε κατά 3,9%. Στην Ιταλία 
ο πληθωρισμός διαμορφώθη-
κε στο 8,1%, ενώ η μείωση του 
πραγματικού μισθού ήταν της 
τάξης του 2,2%, ενώ στην Πορ-
τογαλία ο πληθωρισμός ήταν 
στο 8,3%, ενώ η μείωση του 
πραγματικού μισθού ήταν 3,5%. 

Η συνολική φορολογική επι-
βάρυνση των μισθωτών στην 
Ελλάδα (φόρος εισοδήματος και 
ασφαλιστικές εισφορές που κα-
ταβάλλουν στο κράτος) ως πο-
σοστό στο συνολικό κόστος 
εργασίας μειώθηκε οριακά κα-
τά 0,02 ποσοστιαία μονάδα για 
τους άγαμους μισθωτούς χωρίς 
παιδιά με μέσο εισόδημα και δι-
αμορφώθηκε στο 37,1%, σύμ-
φωνα με την έκθεση του Ορ-
γανισμού. 

Η μικρή υποχώρηση της επι-
βάρυνσης ήταν αποτέλεσμα κυ-
ρίως της μείωσης των εισφορών 
εργαζομένων και εργοδοτών 
για την επικουρική ασφάλιση, 
η οποία μείωσε συνολικά την 
επιβάρυνση κατά 0,21 ποσο-
στιαία μονάδα. Η μείωση αυτή 
υπερκάλυψε την αύξηση της 
επιβάρυνσης από τη φορολογία 
εισοδήματος κατά 0,18 ποσοστι-
αία μονάδα, λόγω της αύξησης 

των ονομαστικών εισοδημάτων.
Ωστόσο, η Ελλάδα συνεχί-

ζει να έχει από τις μεγαλύτερες 
επιβαρύνσεις (παρά τις οριακές 
μειώσεις σε κάποιες κατηγορίες) 
μεταξύ των χωρών του ΟΟΣΑ, 
με τον μέσο συντελεστή να δι-
ατηρείται στα ίδια επίπεδα και 
συγκεκριμένα στο 34,6%. 

Αντίθετα, το μεγάλο πρόβλη-
μα που δεν έχει αντιμετωπίσει η 
χώρα μας είναι οι επιβαρύνσεις 
στις οικογένειες με παιδιά. Συ-
γκεκριμένα, για παντρεμένους 
με δύο παιδιά, εκ των οποίων ο 
ένας έχει μέσο μισθό και ο άλ-
λος το 67% του μέσου μισθού, 
η φορολογική επιβάρυνση αυ-

ξήθηκε κατά 1,52 ποσοστιαία 
μονάδα στο 35,7%. Σύμφωνα με 
τον ΟΟΣΑ, η αύξηση οφείλεται 
στο γεγονός ότι στην ανωτέρω 
κατηγορία «χάθηκαν» τα επιδό-
ματα παιδιών λόγω της αύξησης 
του μέσου μισθού (και ενδεχο-
μένως του κατώτατου μισθού). 
Στις χώρες του ΟΟΣΑ η μέση 
αύξηση της φορολογικής επιβά-
ρυνσης για την κατηγορία αυτή 
ήταν 0,45 ποσοστιαία μονάδα, 
στο 29,4%.

Στη ∆ανία οι επιβαρύνσεις 
για τις οικογένειες με δύο παι-
διά διαμορφώνονται στο 31,2%, 
στην Ιρλανδία στο 27,7% ενώ 
στην Πολωνία στο 22,2%. Τις 
μεγαλύτερες επιβαρύνσεις επι-
βάλλουν το Βέλγιο με 45,5%, η 
Γερμανία με 40,8% και η Γαλλία 
με 40,7%. 

Για τα ζευγάρια με δύο παι-
διά και έναν εργαζόμενο με μέ-
σο μισθό, η συνολική επιβάρυν-
ση αυξήθηκε οριακά κατά 0,03 

ποσοστιαία μονάδα στο 33,7%, 
ενώ στον ΟΟΣΑ αυξήθηκε κατά 
μέσο όρο κατά 1,05 ποσοστιαία 
μονάδα, στο 25,6%.

Τα αποτελέσματα της έκθε-
σης, σημειώνει ο ΟΟΣΑ, υπο-
γραμμίζουν τη σημασία πολι-
τικών για τον μετριασμό του 
αντίκτυπου που έχει ο πληθω-
ρισμός. Από τα στοιχεία που 
συγκέντρωσε, προκύπτει ότι σε 
17 χώρες εφαρμόστηκε πέρυσι 
αυτόματη αναπροσαρμογή του 
συστήματος φορολογίας εισο-
δήματος φυσικών προσώπων, 
ενώ σε 21 χώρες η προσαρμογή 
ήταν στη διακριτική ευχέρειά 
τους. Οι περισσότερες χώρες 
προχώρησαν σε προσαρμογή 
των ασφαλιστικών εισφορών 
και οι μισές σε προσαρμογή των 
επιδομάτων. Σημειώνεται πά-
ντως ότι τις μεγαλύτερες επι-
βαρύνσεις μεταξύ του συνόλου 
των χωρών του ΟΟΣΑ είχαν οι 
οικογένειες με παιδιά. 

Επανενεργοποιεί το Μετοχικό 
Ταμείο Πολιτικών Υπαλλήλων 
(ΜΤΠΥ) τη δυνατότητα προ-
εξόφλησης μερίσματος, σε 
12μηνη βάση, για τους νέους 
συνταξιούχους. Αυτό ανακοινώ-
θηκε κατά τη διάρκεια επίσκε-
ψης της ηγεσίας του υπουργεί-
ου Εργασίας στα γραφεία του 
ΜΤΠΥ, όπου και ενημερώθηκε 
για τη διοικητική και οργανω-
τική αναβάθμιση του Ταμείου. 
Ετσι, στο πλαίσιο της ψηφιακής 
τους αναβάθμισης αναμένεται 
να δημιουργηθεί ειδική ψηφια-
κή πλατφόρμα, στην οποία σε 

οικειοθελή βάση αρχικά οι νέοι 
συνταξιούχοι και στη συνέχεια 
και οι παλαιότεροι θα μπορούν 
να «δανείζονται» τα μερίσματα 
12 μηνών, με προεξοφλητικό 
επιτόκιο ανταγωνιστικό της αγο-
ράς, της τάξης του 4%. 

Να σημειωθεί ότι το μέτρο εί-
χε «παγώσει» κατά τη διάρκεια 
της κρίσης, όταν και το Ταμείο 
αντιμετώπιζε σημαντικά προ-
βλήματα ρευστότητας, όμως 
πλέον, και λόγω της προόδου 
που επετεύχθη, το μέτρο ανα-
μένεται να επανενεργοποιηθεί, 
στο πλαίσιο των χρηματικών 

διευκολύνσεων που παρέχει το 
ΜΤΠΥ.  Η αρχή θα γίνει από τις 
αρχές Μαΐου που θα λειτουργή-
σει πλατφόρμα μέσω της οποίας 
οι νέοι μερισματούχοι θα μπο-
ρούν να αιτούνται και να λαμβά-
νουν προεξόφληση μερισμάτων. 
Βάσει του σχεδιασμού, στο τέλος 
του έτους, αναμένεται να επε-
κταθεί η υπηρεσία και σε όλες 
τις κατηγορίες μερισματούχων, 
αλλά και μετόχων του Ταμείου, 
σύμφωνα με τις οικονομικές του 
δυνατότητες.

Παράλληλα, κατά τη διάρ-
κεια της συνάντησης που εί-

χαν ο υπουργός Εργασίας Κω-
στής Χατζηδάκης, ο υφυπουργός 
Πάνος Τσακλόγλου και η γενική 
γραμματέας Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων Παυλίνα Καρασιώτου με 
τον διοικητή και πρόεδρο του 
∆.Σ. του ΜΤΠΥ, Επαμεινώνδα 
Ατσαβέ, ανακοινώθηκε η ορι-
στική εξάλειψη του στοκ των 
ληξιπρόθεσμων μερισμάτων –το 
2022 ήταν χρονιά ρεκόρ με την 
απονομή 25.000 μερισμάτων– 
αλλά και η επίσπευση των νέων, 
τα οποία θα αποδίδονται ακόμη 
και μέσα σε ένα μήνα.

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Στα 17,676 δισ. ευρώ διαμορφώθη-
καν τελικά πέρυσι οι ταξιδιωτι-
κές εισπράξεις, παρουσιάζοντας 
αύξηση κατά 68,3% σε σύγκρι-
ση με το 2021 αλλά παρέμειναν 
κατά 500 εκατομμύρια περίπου 
κάτω από αυτές του 2019 (18,2 
δισ.), έτους ρεκόρ για τον ελλη-
νικό τουρισμό και τελευταίο πριν 
από την πανδημία. 

Η άνοδος των ταξιδιωτικών 
εισπράξεων το 2022 ήταν αποτέ-
λεσμα της αύξησης της εισερχό-
μενης κίνησης μη κατοίκων τα-
ξιδιωτών κατά 96,0%, στα 29,875 
εκατομμύρια ταξιδιώτες καθώς 
και της υψηλότερης μέσης δα-
πάνης ανά διανυκτέρευση κατά 
1,8 ευρώ ή 2,2% (2022: 80,3 ευρώ, 
2021: 78,5 ευρώ). 

Ωστόσο η μέση δαπάνη ανά 
ταξίδι παρουσίασε μείωση κατά 
14,1% σε σχέση με το 2021 (2022: 
591,7 ευρώ, 2021: 688,9 ευρώ) 
όπως και η μέση διάρκεια παρα-

μονής, η οποία υποχώρησε κατά 
16% και διαμορφώθηκε στις 7,4 
διανυκτερεύσεις (2021: 8,8 διανυ-
κτερεύσεις). Η Περιφέρεια Νοτί-
ου Αιγαίου σημείωσε τη μεγαλύ-
τερη συμμετοχή στις συνολικές 
εισπράξεις, επισκέψεις και διανυ-
κτερεύσεις το 2022. Σε σχέση με 
το 2019, το 2022 οι ταξιδιωτικές 
εισπράξεις παρουσίασαν μείωση 
κατά 2,8%, όπως και οι ταξιδιω-
τικές πληρωμές κατά 29,9%, ενώ 
το πλεόνασμα του ταξιδιωτικού 
ισοζυγίου αυξήθηκε κατά 316,6 
εκατ. ευρώ.

Αναλυτικότερα σε σχέση με 
το 2019, άνοδο κατά 10,7% ση-

μείωσε η μέση δαπάνη ανά ταξί-
δι (2022: 591,7 ευρώ, 2019: 534,6 
ευρώ) και κατά 4,4% η μέση δαπά-
νη ανά διανυκτέρευση (2022: 80,3 
ευρώ, 2019: 76,9 ευρώ), ενώ η μέ-
ση διάρκεια παραμονής αυξήθηκε 
κατά 6,0% (2022: 7,4 διανυκτερεύ-
σεις, 2019: 7,0 διανυκτερεύσεις). 
Ο συνολικός αριθμός διανυκτε-
ρεύσεων το 2022 παρουσίασε μεί-
ωση κατά 6,9% σε σύγκριση με 
το 2019 (2022: 220.213,1 διανυ-
κτερεύσεις, 2019: 236.547,4 δια-
νυκτερεύσεις), ενώ η εισερχόμενη 
ταξιδιωτική κίνηση κατά 12,1%. 

Τα ταξίδια για λόγους αναψυ-
χής το 2022 υποχώρησαν κατά 
5,1% σε σχέση με το 2019, ενώ 
αύξηση των εισπράξεων παρα-
τηρήθηκε στα ταξίδια για επαγ-
γελματικούς λόγους, κατά 6,1% 
(2022: 950,0 εκατ. ευρώ, 2019: 
895,0 εκατ. ευρώ). Οσον αφορά 
τις συνολικές εισπράξεις από επι-
βάτες κρουαζιέρας, αυτές μειώθη-

καν κατά 11,2% το 2022 έναντι 
του 2019. Οσον αφορά τις χώρες 
αυξημένης προέλευσης ταξιδιω-
τών, οι εισπράξεις από τη Γερ-
μανία κατέγραψαν άνοδο κατά 
40,6% σε σχέση με το 2021 και 
διαμορφώθηκαν στα 3,255 δισε-
κατομμύρια ευρώ, ενώ οι εισπρά-
ξεις από τη Γαλλία αυξήθηκαν 
κατά 28,8% και διαμορφώθηκαν 
σε 1,277 δισ. ευρώ. Από τις χώ-
ρες εκτός της Ε.Ε.-27, ενισχυμέ-
νες κατά 113,3% σε σχέση με το 
2021 ήταν οι εισπράξεις από το 
Ηνωμένο Βασίλειο, οι οποίες δι-
αμορφώθηκαν στα 3,127 δισεκα-
τομμύρια. Οι εισπράξεις από τις 
ΗΠΑ αυξήθηκαν κατά 101,3% και 
διαμορφώθηκαν σε 1,2 δισ., ενώ 
αυτές από τη Ρωσία μειώθηκαν 
περαιτέρω και πρακτικά εκμηδε-
νίστηκαν αφού για ολόκληρο το 
2022 διαμορφώθηκαν μόλις σε 
41,4 εκατ. ευρώ.

ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Μεγάλα παραμένουν 
τα φορολογικά βάρη 
για τους μισθωτούς 
με παιδιά. 

Στα 17,676 δισ. ευρώ, 
μόλις 500 εκατ. ευρώ 
λιγότερα από τις 
εισπράξεις του 2019. 

Ο ΦΠΑ και η φορολογία εισοδήμα-
τος έπαιξαν τον μεγαλύτερο ρόλο 
στην υπέρβαση του στόχου του 
προϋπολογισμού για τα έσοδα το 
α΄ τρίμηνο φέτος, με αποτέλεσμα 
να εμφανίσει αυτός πρωτογενές 
πλεόνασμα 3 δισ. ευρώ, έναντι 
στόχου για πρωτογενές πλεόνα-
σμα 28 εκατ. ευρώ.

Το υπουργείο Οικονομικών 
δημοσίευσε τα οριστικά στοιχεία 
για το α΄ τρίμηνο, τα οποία επιβε-
βαίωσαν την υπεραπόδοση που 
είχαν δείξει και τα προσωρινά 
στοιχεία προ δεκαημέρου. Επι-
πλέον, τα στοιχεία κατέγραψαν 
τις πηγές της υπεραπόδοσης. Τα 
φορολογικά έσοδα ανήλθαν σε 
13,6 δισ. ευρώ, αυξημένα κατά 
1,436 δισ. ευρώ ή 11,8%, έναντι 
του στόχου του προϋπολογισμού. 
Τμήμα της αύξησης αυτής, 470 
εκατ. ευρώ, αφορά την παράτα-
ση της προθεσμίας πληρωμής 
των τελών κυκλοφορίας μέχρι 
το τέλος Φεβρουαρίου 2023, ενώ 
είχε εκτιμηθεί ότι το ποσό αυτό 
θα εισπραττόταν τον ∆εκέμβριο 
του 2022.

Το υπόλοιπο ποσό της υπε-
ρεκτέλεσης των φορολογικών 
εσόδων προέρχεται από την κα-
λύτερη απόδοση των φόρων ει-
σοδημάτων φυσικών και νομικών 
προσώπων του προηγούμενου 
έτους, που εισπράχθηκαν σε δό-
σεις μέχρι και το τέλος Φεβρου-
αρίου 2023, όσο και από την κα-
λύτερη απόδοση ΦΠΑ τρέχοντος 
έτους, όπως αναφέρει η ανακοί-
νωση του υπουργείου Οικονο-
μικών. Με άλλα λόγια, η υψηλό-
τερη ανάπτυξη του 2022 –και 
πιθανώς και του 2023, μέχρι 
στιγμής– καθώς και τα υψηλό-
τερα κέρδη των εταιρειών, σε 
συνδυασμό με τον πληθωρισμό, 
οδήγησαν στο καλύτερο δημοσι-
ονομικό αποτέλεσμα, που αποτυ-
πώθηκε άλλωστε –σε ό,τι αφορά 
το 2022– και στα στοιχεία της 
Eurostat.

Ειδικότερα, για τους κυριό-
τερους φόρους της κατηγορίας 

αυτής παρατηρούνται τα εξής:
Τα έσοδα από ΦΠΑ ανήλθαν 

σε 5,610 δισ. ευρώ και είναι αυ-
ξημένα έναντι του στόχου κατά 
417 εκατ. ευρώ.

Τα έσοδα των ΕΦΚ ανήλθαν 
σε 1,522 δισ. ευρώ και είναι μει-
ωμένα έναντι του στόχου κατά 
34 εκατ. ευρώ.

Τα έσοδα των φόρων ακίνητης 
περιουσίας ανήλθαν σε 282 εκατ. 
ευρώ και είναι μειωμένα έναντι 
του στόχου κατά 67 εκατ. ευρώ.

Τα έσοδα των φόρων εισοδή-
ματος ανήλθαν σε 4,137 δισ. ευ-
ρώ, και είναι αυξημένα έναντι 
του στόχου κατά 488 εκατ. ευρώ.

 Ειδικότερα, τον Μάρτιο, του 
οποίου τα έσοδα δεν αποδίδο-

νται στο 2022, σημειώθηκε και 
πάλι υπέρβαση στα φορολογικά 
έσοδα, κάτι που σημαίνει ότι η 
δυναμική συνεχίζεται, αν και με 
χαμηλότερους ρυθμούς.
Τα έσοδα από φόρους ήταν 3.620 
εκατ. ευρώ, αυξημένα κατά 190 
εκατ. ευρώ ή 5,6% έναντι του 
στόχου.

Τα έσοδα από ΦΠΑ ανήλθαν 
σε 1.503 εκατ. ευρώ και είναι αυ-
ξημένα έναντι του στόχου κατά 
88 εκατ. ευρώ.

Τα έσοδα των ΕΦΚ ανήλθαν 
σε 543 εκατ. ευρώ και είναι αυ-
ξημένα έναντι του στόχου κατά 
5 εκατ. ευρώ.

Τα έσοδα των φόρων ακίνητης 
περιουσίας ανήλθαν σε 60 εκατ. 
ευρώ και είναι μειωμένα έναντι 
του στόχου κατά 14 εκατ. ευρώ.

Τα έσοδα των φόρων εισοδή-
ματος ανήλθαν σε 989 εκατ. ευ-
ρώ, και είναι αυξημένα έναντι 
του στόχου κατά 120 εκατ. ευρώ.

Φόρος εισοδήματος
και ΦΠΑ εκτόξευσαν
τα έσοδα το α΄ τρίμηνο

Μειώθηκε κατά 7,4% ο πραγματικός
μισθός το 2022 λόγω πληθωρισμού

Κοντά στο ιστορικό ρεκόρ του 2019 ανήλθαν τα τουριστικά έσοδα το 2022

Προεξόφληση μερίσματος στο Μετοχικό Ταμείο

Στην Ελλάδα η τρίτη μεγαλύτερη συρρίκνωση μεταξύ των χωρών του ΟΟΣΑ 

Ανήλθαν σε 13,6 δισ., 
υπερβαίνοντας 
τον στόχο κατά 
1,4 δισ. – Πρωτογενές 
πλεόνασμα 
3 δισ. ευρώ.

Η μέση δαπάνη ανά διανυκτέρευση αυξήθηκε στα 80,3 ευρώ από 78,5 ευρώ 
το 2021. Συνολικά τη χώρα επισκέφθηκαν 29,875 εκατομμύρια ταξιδιώτες.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ
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Η βροχή αιτήσεων με τις οποίες 
βρίσκονται αντιμέτωπες οι τρά-
πεζες απέχει πολύ ακόμη από το 
να μεταφραστεί σε εκταμιεύσεις 
δανείων. Αυτό προκύπτει από 
τα στοιχεία των τραπεζών βάσει 
των οποίων, από το σύνολο των 
20.000 αιτήσεων που έχουν υπο-
βληθεί μέχρι σήμερα, επιλέξιμες, 
ήτοι αυτές που οι υποψήφιοι πλη-
ρούν τα κριτήρια, είναι περίπου 
65%, δηλαδή περί τις 13.500, και 
από αυτές μόλις το 10% περίπου 
συνοδεύεται με συγκεκριμένη 
πρόταση αγοράς ακινήτου.

Ο υψηλός αριθμός των αιτή-
σεων περιλαμβάνει επίσης και 
διπλοεγγραφές, αφού αρκετοί 
είναι αυτοί που κάνουν αίτηση 
όχι σε μία, αλλά σε περισσότερες 
τράπεζες, αξιολογώντας το ύψος 
του συνολικού δανείου που εξα-
σφαλίζουν ανάλογα και με την 
πιστωτική πολιτική κάθε τρά-
πεζας. Οπως εξηγούν αρμόδια 
στελέχη, «αυτό δεν σημαίνει ότι 
το ενδιαφέρον δεν είναι πραγ-
ματικό». Σε συνδυασμό με τους 
ευνοϊκούς όρους του προγράμ-
ματος που επιτρέπουν την από-
κτηση στέγης σε προσιτό κόστος 
εν μέσω ανόδου των επιτοκίων, 
η αυξημένη ζήτηση αποτυπώνει 
τις υψηλές ανάγκες για στέγαση 
μέσω αγοράς κατοικίας που έχει 
δημιουργήσει και η άνοδος των 
ενοικίων. Η πλειονότητα των αι-
τούντων επιδιώκει να κατοχυρώ-
σει μια θέση στο επιδοτούμενο 
πρόγραμμα ακόμη και αν δεν έχει 
εντοπίσει το υποψήφιο ακίνητο, 
και αρκετοί είναι αυτοί που δη-
λώνουν ενδεικτικά ένα ακίνητο. 
Αυτό συμβαίνει γιατί η διαδικα-
σία μέσω του προγράμματος δί-
νει προβάδισμα, μετά την προέ-
γκριση της επιλεξιμότητας και 
της πιστοληπτικής ικανότητας 
του αιτούντος για την εξέταση 
της αίτησης, σε αυτές που συ-
νοδεύονται με πρόταση ακινή-
του, δεσμεύοντας το σχετικό πο-
σό από τον προϋπολογισμό του 
προγράμματος.

Ο συνωστισμός πάντως έχει 

δημιουργήσει ήδη τα πρώτα προ-
βλήματα στις τράπεζες και στο 
δίκτυο των καταστημάτων που 
είναι στελεχωμένα με μικρότερο 
αριθμό υπαλλήλων και σε αρκε-
τές περιπτώσεις ο χρόνος για τον 
προγραμματισμό ενός ραντεβού 
απαιτεί μία ή ίσως και δύο εβδο-
μάδες, ειδικά για τα καταστήμα-
τα σε κεντρικά σημεία, που είναι 

ούτως ή άλλως υψηλής επισκε-
ψιμότητας.

Το στάδιο της προέγκρισης 
απαιτεί κάτι λιγότερο από μία 
εβδομάδα, αλλά με δεδομένο ότι 
η συντριπτική πλειονότητα των 
αιτούντων δεν έχει βρει το ακί-
νητο που θα αγοράσει, ο δρόμος 
μέχρι την έγκριση του δανείου 
και την εκταμίευση του ποσού 
αναμένεται ότι θα είναι μακρύς. 
∆εδομένου μάλιστα ότι το πρό-
γραμμα επιδοτεί τα ακίνητα με-
γάλης παλαιότητας, πολλά από 
τα οποία έχουν μεγάλες αυθαι-
ρεσίες, ο χρόνος της εκταμίευ-
σης αναμένεται ότι θα απαιτήσει 
έως και ένα χρόνο, στον βαθμό 
που η νομοθεσία επιβάλλει την 
τακτοποίηση του ακινήτου πριν 
από τη μεταβίβαση.

Αυτός είναι και ο λόγος που οι 
τράπεζες έχουν προϋπολογίσει 

μέρος μόνο της αύξησης των ερ-
γασιών τους από το συγκεκριμέ-
νο πρόγραμμα, εκτιμώντας ότι η 
ωρίμανση αυτών των αιτήσεων, 
που περνάει από την αξιολόγηση 
του πελάτη, τον τεχνικό και νομι-
κό έλεγχο του ακινήτου και εντέ-
λει την υπογραφή της σύμβασης 
και την εκταμίευση του ποσού, 
θα απαιτήσει αρκετό χρόνο και 
μέρος της ζήτησης θα μεταφερ-
θεί και στο 2024. 

Να σημειωθεί ότι μέσω του 
προγράμματος οι τράπεζες χρη-
ματοδοτούν το 90% της τιμής 
που αναγράφεται στο συμβόλαιο, 
θέτοντας ως ασφαλιστική δικλί-
δα την αξιολόγηση της εμπορι-
κής αξίας του ακινήτου. Ετσι, αν 
η εμπορική αξία του ακινήτου 
υπολείπεται της αξίας που ανα-
γράφεται στο συμβόλαιο, το δά-
νειο θα προσαρμοστεί ανάλογα.

Το πρόβλημα της ακριβής στέγης 
δεν είναι, προφανώς, μόνο ελλη-
νικό. «Το μέσο ενοίκιο στην πό-
λη μας το 2014 ήταν στα 700 ευ-
ρώ και σήμερα είναι στα 1.000», 
αναφέρει στην «Κ» μέσω βιντεο-
κλήσης ο Εντουάρντ Καμπρέ Ρο-
μάν, υπεύθυνος δημοσίων σχέ-
σεων του Barcelona Housing 
Department. O δήμος της Βαρ-
κελώνης αποφάσισε το 2016 να 
αναλάβει δράση ώστε να προ-
σφέρει στεγαστικές λύσεις στους 
κατοίκους του. «Για πολλές δεκα-
ετίες, σε εθνικό επίπεδο, υποστη-
ρίχθηκε η απόκτηση ιδιόκτητης 
κατοικίας, ταυτόχρονα το κρά-
τος υποστήριζε οικονομικά κα-
τασκευές, οι οποίες εν συνεχεία 
πωλούντο σε χαμηλές τιμές, αυτό 
ήταν το πρόγραμμα κοινωνικής 
κατοικίας», περιγράφει ο ίδιος, 
«τα σπίτια μεταπωλούντο σε κα-
λές τιμές για 20 χρόνια, μετά όμως 
οι ιδιοκτήτες είχαν το δικαίωμα 
να τα δώσουν στις εμπορικές τι-
μές». Από εκείνη την εποχή έχουν 
απομείνει ως πάλαι ποτέ κοινωνι-
κές κατοικίες μόνο 2% του συνό-
λου των κατοικιών. Το δεκαετές 
πρόγραμμα που εκπονεί τώρα η 
Βαρκελώνη έχει διαφορετική προ-
σέγγιση, δίνει έμφαση στην ενοι-
κίαση σπιτιών σε προσιτές τιμές 
και στην παροχή γης σε μοντέλα 
συνεργατικής κατοικίας. 

Φθηνότερες κατοικίες
«Εχουμε καταφέρει να προ-

σφέρουμε σε τιμές κάτω της αγο-
ράς 11.500 κατοικίες». Αυτές δίνο-
νται σε άτομα ή οικογένειες που 
έχουν περιορισμένη οικονομική 
δυνατότητα (σ.σ. έως 50.000 ευρώ 
ετήσιο ατομικό εισόδημα και έως 
60.000 ευρώ ετήσιο οικογενεια-

κό εισόδημα) έναντι 500 έως 700 
ευρώ και σε ευάλωτες κοινωνικά 
ομάδες (άστεγους, θύματα οικο-
γενειακής βίας και πρόσφυγες) με 
μηδενικό ή έως 200 ευρώ αντίτι-
μο. «Η πρώτη κατηγορία μπορεί 
να μείνει για όσο χρονικό διάστη-
μα δεν είναι σε θέση να πληρώσει 
1.000 ευρώ ενοίκιο, ακόμα και για 
όλη τους τη ζωή, η δεύτερη έχει 
έναν περιορισμό δύο ετών». Τα εν 

λόγω σπίτια ανήκουν στη μεγαλύ-
τερη πλειονότητά τους, περίπου 
10.000, στον δήμο, ενώ τα υπόλοι-
πα είναι σπίτια ιδιωτών, «τα οποία 
έχουν ανακαινίσει με δική μας 
οικονομική υποστήριξη και έως 
εκ τούτου έχουν την υποχρέωση 
να νοικιάζουν σε χαμηλές τιμές». 
Το ποσοστό του πληθυσμού που 
δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις 
τιμές της αγοράς ακινήτων είναι 
περίπου 75% του συνόλου. «Ως 
εκ τούτου, ξέρω ότι πολλοί είναι 
ακόμα δυσαρεστημένοι», λέει με 
νόημα ο κ. Ρομάν. 

«Παράλληλα, υλοποιούμε προ-
γράμματα μόνο για νέους ή για 
ηλικιωμένους, ενώ στηρίζουμε 
και συνεργατικά πρότζεκτ (σ.σ. 
κατοικίες όπου η διαχείριση από 
τους ενοίκους θα είναι κοινή ή θα 
κατοικηθούν από ομάδες με κοινή 
κουλτούρα)· ως δήμος τούς παρα-
χωρούμε γη για 75 έως 99 χρόνια, 
ώστε να χτίσουν τα συγκροτήμα-
τά τους». Εως τώρα έχουν πραγ-
ματοποιηθεί έξι τέτοια πρότζεκτ, 
ενώ υπό κατασκευήν βρίσκονται 
άλλα 22. 

Ο ρόλος του Airbnb
Οι τιμές στην πόλη της Βαρκε-

λώνης και σε άλλες μεγάλες ισπα-
νικές πόλεις δεν ήταν τέτοιες 
πριν από την άνθηση της βρα-
χυχρόνιας μίσθωσης. «Το 2017 
τα νόμιμα καταλύματα βραχυχρό-
νιας μίσθωσης ήταν 9.500 και τα 
παράνομα ήταν 8.000», αναφέρει 
ενδεικτικά μία από τις ρίζες του 
«κακού». Το 2017 ψηφίστηκε μια 
νέα νομοθεσία για τον έλεγχο 
της βραχυχρόνιας μίσθωσης. «Η 
ενοικίαση έγινε εφικτή μόνο με 
τη σχετική άδεια, έχουμε πάψει 
να δίνουμε άδειες στο κέντρο 

της πόλης παρά μόνο στα προά-
στια», περιγράφει, «ταυτόχρονα 
έχουμε επανδρώσει κλιμάκια που 
κάνουν ελέγχους σε σπίτια, για 
τα οποία υπάρχει η υποψία ότι 
νοικιάζονται βραχύχρονα χωρίς 
άδεια». Και μόνο η απειλή επι-
βολής του σχετικού προστίμου, 
σύμφωνα με τον κ. Ρομάν, αρκεί 
για να «συνετιστούν» οι ιδιοκτή-
τες. Σήμερα, τα νόμιμα Airbnb 
κυμαίνονται από 9 έως 10.000. 
«Επόμενος στόχος μας είναι οι 
μισθώσεις σε μη Ισπανούς για 
λιγότερο από ένα χρόνο», επιση-
μαίνει. Οι digital nomads έχουν 
προκαλέσει πονοκέφαλο στον 
κ. Ρομάν. 

«∆εν έχουμε στοιχεία, καθώς η 
μίσθωση γίνεται βάσει της εθνι-
κής και όχι της τοπικής νομοθε-
σίας», διευκρινίζει, «δεν υπάρ-
χει κανένα “ταβάνι” σε αυτά τα 
μισθώματα, κάτι που προκαλεί 
αναταράξεις στην αγορά». 

Συνεργασία με ιδιώτες
Τη δεδομένη στιγμή γίνεται 

σε εθνικό επίπεδο συζήτηση για 
το πώς θα ρυθμιστεί η αγορά κα-
τοικίας στην Ισπανία. «Είμαστε 
πεπεισμένοι ότι πρέπει να αξιο-
ποιούμε όλα τα εργαλεία και να 
προσφέρουμε εναλλακτικές στους 
πολίτες ανάλογα με τις ανάγκες 
τους», τονίζει. «Εμείς σχεδιάζου-
με να ιδρύσουμε έναν οργανισμό, 
στον οποίο να κατέχουμε το 50% 
και το άλλο 50% ιδιώτες επενδυ-
τές, μέσω του οποίου θα προσφέ-
ρουμε σπίτια σε προσιτές τιμές», 
καταλήγει, «το κέρδος για τους 
επενδυτές δεν θα είναι, βέβαια, 
μεγάλο, αλλά θα είναι σταθερό 
και εγγυημένο».

ΙΩΑΝΝΑ ΦΩΤΙΑΔΗ

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Οι εκταμιεύσεις 
δανείων θα αργήσουν, 
καθώς εκτιμάται ότι 
για την πολεοδομική 
τακτοποίηση των ακι-
νήτων θα χρειαστεί 
αρκετός χρόνος.

Εκπρόσωπος του δή-
μου Βαρκελώνης 
μιλάει στην «Κ» για 
τις αιτίες του κακού, 
αλλά και τις προσπά-
θειες αντιμετώπισης 
του προβλήματος.

Οταν ο ιδιοκτήτης του διαμερί-
σματος όπου διέμενε ο Ηλίας Στα-
μούλης τού ζήτησε άρον άρον να 
αδειάσει το δυάρι που νοίκιαζε, 
επειδή η κόρη του ερχόταν για 
σπουδές στην Αθήνα, ήξερε ότι 
το επόμενο σπίτι που θα έβρισκε 
θα ήταν ακριβότερο. «Ετσι, από 
τα 350 πήγα στα 450 ευρώ για ίδιο 
μέγεθος σπιτιού στα Ανω Πατή-
σια». Ο 34χρονος σήμερα υπάλ-
ληλος είχε ήδη απευθυνθεί σε 
τράπεζα για να μάθει αν μπορού-
σε να πάρει στεγαστικό δάνειο. 
«Βάσει του εκκαθαριστικού μου 
μπορούσα να λάβω μόλις 90.000 
ευρώ και αυτά με την προϋπόθε-
ση ύπαρξης εγγυητή». Ετσι, όταν 
ανακοινώθηκε το πρόγραμμα επι-
δοτούμενων στεγαστικών δανεί-
ων για άτομα έως 39 ετών, ο Ηλίας 
αναθάρρησε. «Εχω κάνει αίτηση 
και είμαι εν αναμονή της προέ-
γκρισης από την τράπεζα», λέει 
στην «Κ» – «με τα τωρινά δεδο-
μένα η δόση θα μου βγαίνει όσο 
και το ενοίκιο που πληρώνω». Το 
ζητούμενο, βέβαια, εν προκειμέ-
νω, είναι να βρει και το ακίνητο 
που θα πληροί τις προϋποθέσεις 
του προγράμματος και ταυτόχρο-
να θα είναι κατοικήσιμο. «Εως 
τώρα έχω δει δύο – το ένα ήταν 
τρώγλη 71 τ.μ. και μου ζητούσαν 
110.000 ευρώ, το άλλο σε καλύτε-
ρη κατάσταση, ίδια τετραγωνικά, 
έναντι 148.000 ευρώ». 

Το αίτημα του 39χρονου Γιάν-
νη Ψυχογιού, πατέρα δύο παι-
διών, έχει ήδη εγκριθεί από την 
τράπεζα. Η οικογένεια μένει στου 
Ζωγράφου, όμως το διαμέρισμα 
που νοικιάζει –έναντι διόλου ευ-
καταφρόνητου αντιτίμου– χρήζει 
επισκευών. «Εδώ και δύο χρό-
νια ασχολούμαι με την αγορά 
ακινήτων, οι τιμές ανεβαίνουν 
συνεχώς», αναφέρει στην «Κ» ο 
39χρονος, που τώρα ψάχνει δια-
μέρισμα λίγο πιο νότια, προς Αγιο 
∆ημήτριο και Καλλιθέα. Καθώς, 
όμως, διαβάζει τα «ψιλά» γράμ-
ματα, αρχίζει να αναρωτιέται αν 
τελικά το πρόγραμμα τον συμ-
φέρει. «Το πρόγραμμα προσφέ-
ρει κυμαινόμενο επιτόκιο, όχι 
σταθερό, επομένως αν ανεβούν 
στο μέλλον τα επιτόκια, καθώς η 
επιδότηση θα παραμείνει ίδια, η 
δόση μου θα αυξηθεί», αναφέρει 
ενδεικτικά. «Επίσης, η επιδότη-
ση αφορά τα 20 χρόνια, για τα 
επόμενα 10 θα πρέπει να κάνω 
αναδιαπραγμάτευση». 

Πιο αισιόδοξη εμφανίζεται η 
τρίτεκνη Εύα Σφουντούρη. «Το 
πρόγραμμα θεωρώ ότι απευθύ-
νεται κυρίως σε εμάς, καθώς 
προβλέπει άτοκο δάνειο», επι-
σημαίνει. Η νεαρή μητέρα ζει 
με την οικογένειά της σε ένα μι-
κρό διαμέρισμα στη Νέα Σμύρνη. 
«Χρειαζόμαστε ένα σπίτι με τρία 
δωμάτια», υπενθυμίζει, «ψάχνω 
πυρετωδώς να βρω, όχι μόνο στη 
Νέα Σμύρνη, αλλά και σε όμορες 
περιοχές, όπως και στα δυτικά 
προάστια». Η αναζήτηση, ωστό-
σο, δεν έχει αποδώσει καρπούς. 
«Εχω εντοπίσει τρία ακίνητα, τα 
οποία δεν καλύπτουν απόλυτα 
τις ανάγκες μου», σημειώνει, «ελ-
πίζω ότι είτε κάποιος από τους 
ιδιοκτήτες τους θα ρίξει την τιμή 
είτε άλλοι ιδιοκτήτες θα βγάλουν 
ακίνητα προς πώληση». Με το κι-

νητό ανά χείρας κοιτάζει αγγε-
λίες πρωί, μεσημέρι και βράδυ. 
«Εχω αγχωθεί», ομολογεί. «Αν 
δεν τα καταφέρουμε τώρα, θα 
χρειαστεί να πάρουμε μελλοντι-
κά έντοκο στεγαστικό δάνειο». 

Προσεκτικά ζυγίζει τα δεδομέ-
να και η 31χρονη Μ.Κ. «∆εν έχω 
κάνει εγώ προσωπικά αίτηση, 
αλλά ο φίλος μου, με την προο-
πτική να μείνουμε μαζί». Το εν 
λόγω ζευγάρι δεν είναι το μονα-
δικό που θα αναγκαστεί να φαί-
νεται επισήμως «χώρια», για να 
αποκτήσει ιδιόκτητη κατοικία. 
«Εγώ έχω ένα μικρό ακίνητο, λό-
γω του οποίου θα απορριφθώ από 
το πρόγραμμα. Ομως πουλώντας 
το θα εξασφαλίσω το κεφάλαιο 
που ζητείται», επισημαίνει το πα-
ράδοξο του νέου προγράμματος 
η Μ.Κ. Η «Κ» συνομίλησε με ενδι-
αφερόμενο, του οποίου η αίτηση 
απορρίφθηκε επειδή φαίνεται να 
κατέχει ακίνητο 30 τ.μ. στο χω-
ριό των γονιών του. «Πρόκειται 
για στάβλο και δη ανενεργό», το-
νίζει ο ίδιος με πικρία. «∆εν είναι 
χώρος στον οποίο μπορώ να μεί-
νω ούτε να αξιοποιήσω αλλιώς». 

Πολλές ελπίδες για να πάρει 
το δάνειο και να βρει σπίτι για 
να μείνει με την οικογένειά της 
είχε η 32χρονη Κατερίνα Σ., όταν 

έκανε αίτηση για το πρόγραμ-
μα «Σπίτι μου», ωστόσο αυτές 
σύντομα εξανεμίστηκαν γιατί 
αντιλήφθηκε πως οι όροι του 
δεν την ευνοούν ιδιαίτερα. «Με 
χαρά ξεκίνησα να κάνω αίτηση 
και βρίσκομαι στο στάδιο όπου 
έχει προεγκριθεί δάνειο ύψους 
130.000 ευρώ. Ψάχνω σπίτι στα 
δυτικά προάστια, Αγίους Αναρ-
γύρους, Ιλιον, όμως δεν βρίσκω 
τίποτα που να ανταποκρίνεται 
στις ανάγκες μου», λέει. Τώρα 
η ίδια και η οικογένειά της μέ-
νουν στους Αγίους Αναργύρους 
και πληρώνουν ενοίκιο κοντά 
στα 500 ευρώ. «Μέσα σε 2 μή-
νες πρέπει να βρω ένα ακίνη-
το που να συμβαδίζει με τους 
όρους του προγράμματος για να 
λάβω το δάνειο», επισημαίνει, 
υπογραμμίζοντας πως μέσα σε 
πολύ μικρό χρονικό διάστημα η 
αξία των ακινήτων που κοίταζε 
στις αγγελίες έχει εκτοξευθεί. 
«Η ίδια αγγελία με τιμή 150.000 
ευρώ, την επόμενη εβδομάδα 
έχει ανέβει στις 175.000 ευρώ», 
αναφέρει, τονίζοντας πως ακό-
μη και νεότερα σπίτια ίσως τα 
βρει κάποιος σε πιο χαμηλή τι-
μή. «Πρόσφατα επισκέφθηκα ένα 
σπίτι με τιμή 140.000 ευρώ, στο 
οποίο δεν μπορούσες να ζήσεις, 
ήταν τρώγλη. Επίσης το δάνειο 
που μπορούμε να πάρουμε υπο-
λογίζεται με βάση την αντικειμε-
νική αξία του ακινήτου, αλλά η 
αντικειμενική με την εμπορική 
αξία δεν έχουν καμία σχέση».

«Δύσκολο να βρεις
σε λογική τιμή
το κατάλληλο σπίτι»

20.000 αιτήσεις υποβλήθηκαν
στις τράπεζες για το «Σπίτι μου»

Παγκόσμιο το πρόβλημα της ακριβής στέγης

Το 65% πληροί τα κριτήρια, μόλις 1.350 με συγκεκριμένη πρόταση ακινήτου

Εξωπραγματικές τιμές 
για διαμερίσματα 
σε κακή κατάσταση 
ζητούν οι ιδιοκτήτες, 
τονίζουν στην «Κ» 
νέοι που αναζητούν 
στέγη μέσω 
του προγράμματος.

«Πρόσφατα επισκέφθηκα ένα σπίτι με τιμή 140.000 ευρώ, στο οποίο δεν 
μπορούσες να ζήσεις, ήταν τρώγλη», λέει στην «Κ» η 32χρονη Κατερίνα Σ.

Των ΙΩΑΝΝΑΣ ΦΩΤΙΑΔΗ 
και ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Το μέσο ενοίκιο στη Βαρκελώνη το 
2014 ήταν στα 700 ευρώ, ενώ σή-
μερα είναι στα 1.000 ευρώ.
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Μεγαλώνει η λίστα των προβεβλη-
μένων μεσογειακών, και όχι μόνο, 
παραθαλάσσιων ταξιδιωτικών προ-
ορισμών που επιβάλλουν ολοένα 
και αυστηρότερους περιορισμούς 
στην προσέγγιση κρουαζιερόπλοι-
ων στα λιμάνια τους. Το Μονακό 
ήρθε τώρα να προστεθεί σε πόλεις 
όπως η Βενετία, η Βαρκελώνη και 
το Ντουμπρόβνικ που επιχειρούν 
να σταματήσουν την ανεξέλεγκτη 
αποβίβαση χιλιάδων τουριστών κα-
θημερινά, που προκαλούν σοβαρή 
επιβάρυνση στις υποδομές και στο 
περιβάλλον τους αφήνοντας δυσα-
νάλογα μικρά οικονομικά οφέλη. 
Στον ίδιο δρόμο, της επιβολής πε-
ριορισμών στην κρουαζιέρα, προ-
σανατολίζονται και η Μασσαλία 
στη Γαλλία, το Αμστερνταμ στην 
Ολλανδία, ενώ περαιτέρω αυστη-
ροποίηση του σχετικού πλαισίου 
εξετάζει η Βαρκελώνη.

Το Μονακό από φέτος θα δέχε-
ται πλέον μόνον κρουαζιερόπλοια 
που πραγματοποιούν κρουαζιέ-
ρες πολυτελείας, στοχεύοντας σε 
υψηλής προστιθέμενης αξίας τα-
ξιδιώτες, υπό τον όρο πως αυτά 
δεν θα ξεπερνούν τα 250 μέτρα 
μήκους και η δυναμικότητά τους 
τούς 1.250 επιβάτες. Αποκλείει δη-
λαδή όλα τα σύγχρονα πολύ με-
γάλα κρουαζιερόπλοια που έχουν 
δρομολογηθεί τα τελευταία χρό-
νια και αναμένεται να αυξηθούν 

στα νερά της Μεσογείου. Την ίδια 
ώρα, στην Ελλάδα η δραστηριό-
τητα της κρουαζιέρας παραμέ-
νει εν πολλοίς ανεξέλεγκτη και 
ακόμα και οι όποιοι περιορισμοί 
έχουν τεθεί σε υπερκορεσμένους 
προορισμούς όπως η Σαντορίνη, 

δεν τηρούνται. Ειδικότερα, αν και 
έχει τεθεί όριο αποβίβασης έως 
και 8.000 επιβατών ημερησίως 
στη Σαντορίνη, μια ματιά στον 
φετινό προγραμματισμό αφίξεων 
δείχνει πως για παράδειγμα στις 
5 Ιουλίου αναμένονται περισσό-
τεροι από 9.000 επιβάτες όπως κι 
άλλες μέρες αυτού του μήνα και 
ακόμα περισσότεροι τον Αύγου-
στο. Εν τω μεταξύ, άλλα λιμάνια 
όπως του Πειραιά αλλά και της 
Θεσσαλονίκης προετοιμάζονται 
για να μπορούν να φιλοξενήσουν 
ολοένα μεγαλύτερα πλοία με χα-
ρακτηριστικό παράδειγμα το έργο 

επέκτασης του επιβατικού λιμένα 
του Οργανισμού Λιμένος Πειραι-
ώς. Στις αρχές του 2019, ένα χρόνο 
πριν από την πανδημία που έθε-
σε πρόσκαιρο φρένο στην αλμα-
τώδη ανάπτυξη της κρουαζιέρας 
στη Μεσόγειο, έκθεση της Επιτρο-
πής Μεταφορών του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου (TRAN Committee) 
τοποθετούσε τη Σαντορίνη αλλά 
και άλλους ελληνικούς προορι-
σμούς στη λίστα με τις ευρωπα-
ϊκές περιοχές υψηλού κινδύνου 
από τον υπερτουρισμό και έκα-
νε λόγο για αλλοίωση του χαρα-
κτήρα και του κοινωνικού ιστού 
από την ανεξέλεγκτη καθημερινή 
ροή δεκάδων χιλιάδων τουριστών. 

Ο Pierfrancesco Vago, πρόεδρος 
της CLIA (∆ιεθνούς Ενωσης Εται-
ρειών Κρουαζιέρας) και εκτελεστι-
κός πρόεδρος της MSC Cruises, από 
τη Θεσσαλονίκη όπου διεξήχθη το 
7ο Posidonia Sea Tourism Forum, 
ισχυρίστηκε ότι «το 2021, το οικο-
νομικό όφελος για την Ελλάδα ξε-
πέρασε το 1 δισ. ευρώ, ενώ δημι-
ούργησε περισσότερες από 15.000 
θέσεις εργασίας» και «σήμερα τα 
οικονομικά οφέλη από τους τουρί-
στες που φθάνουν στις ελληνικές 
ακτές με κρουαζιερόπλοια είναι 
ήδη υψηλότερα από ό,τι το 2019, 
κάτι που οφείλεται εν μέρει στο ση-
μαντικό έργο των τοπικών αρχών», 
καθώς πέρυσι «από τα 87 κρουα-
ζιερόπλοια της CLIA που προσέγ-
γισαν τα ελληνικά λιμάνια, τα 47, 

δηλαδή το 54%, είχαν λιμάνι επι-
βίβασης (homeporting) στην ελ-
ληνική επικράτεια».

Μια ματιά όμως στα στοιχεία 
που δημοσίευσε η Tράπεζα της 
Ελλάδος, διαψεύδει τους παρα-
πάνω ισχυρισμούς: οι δαπάνες 
που πραγματοποίησαν επιβάτες 
κρουαζιέρας το 2021 ήταν μόλις 
174,3 εκατ., ενώ ακόμα και πέρυ-
σι, οπότε και σημειώθηκε σημα-
ντική ανάκαμψη της δραστηρι-
ότητας, έφτασαν τα 418,7 εκατ., 
«χρειάζεται ένας πολύ γενναίος 
πολλαπλασιαστής για να στηρίξει 
τους ισχυρισμούς του κ. Vago», 
σχολιάζουν χαρακτηριστικά οι-
κονομολόγοι που παρακολουθούν 
τον κλάδο. Και προσθέτουν πως 
σύμφωνα με μελέτη που έγινε στο 
Μπέργκεν της Νορβηγίας, διαπι-
στώθηκε ότι οι επιβάτες που απο-
βιβάζονται εκεί δεν ξοδεύουν κα-
τά μέσο όρο περισσότερα από 23 
ευρώ. Εσοδο πάρα πολύ χαμηλό 

για να δικαιολογήσει κάνεις την 
επιβάρυνση στο περιβάλλον και 
στην ποιότητα των υδάτων, στις 
υποδομές κυκλοφορίας και δια-
χείρισης αποβλήτων, στην ποιό-
τητα της ατμόσφαιρας και εντέ-

λει στο ίδιο το τουριστικό προϊόν 
για τους κανονικούς ταξιδιώτες 
που επιλέγουν να διαμείνουν σε 
αυτούς τους προορισμούς και να 
ξοδέψουν πολύ περισσότερα χρή-
ματα, εξηγούν οι ίδιες πηγές.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Σε κλοιό αυστηρών 
περιορισμών η κρουαζιέρα 
σε χώρες της Μεσογείου
Σε αντίθετη ρότα η Ελλάδα, καταστρατηγούνται και τα λίγα 

μέτρα που έχουν ληφθεί σε διάφορους προορισμούς

Μονακό, Βενετία, 
Βαρκελώνη, Ντου-
μπρόβνικ, Μασσαλία 
επιβάλλουν περιορι-
σμούς για να σταμα-
τήσουν την ανεξέ-
λεγκτη προσέγγιση 
κρουαζιερόπλοιων.

Δεύτερη σε κρατήσεις για διακοπές φέτος το καλοκαίρι, μετά την Ισπανία, 
είναι η Ελλάδα την περίοδο αυτή τόσο στη Βρετανία όσο και στη Γαλλία. Ει-
δικότερα για τη Βρετανία, αυτό προκύπτει από στοιχεία πωλήσεων που δη-
μοσίευσε η Personal Travel Consultants (PTC) σε συνεργασία με την Blue 
Bay Travel. Η PTC γνωστοποίησε πως οι συνολικές πωλήσεις της κατά το 
διάστημα Ιανουαρίου - Μαρτίου αυξήθηκαν κατά 60% σε σχέση με την ίδια 
περίοδο του 2019. Η Ισπανία αντιπροσωπεύει το 11,5% αυτών των κρατή-
σεων, ενώ η Ελλάδα αντιπροσωπεύει περίπου το 10% των κρατήσεων του 
πρώτου τριμήνου. Οσον αφορά τη Γαλλία, σύμφωνα με στοιχεία για τον 
μήνα Μάρτιο του Baromètre Orchestra της L’ Echo Touristique, που συγκε-
ντρώνει δεδομένα για τις πωλήσεις τόσο παραδοσιακών όσο και διαδικτυ-
ακών ταξιδιωτικών οργανισμών, η Ελλάδα είναι πάλι δεύτερη σε πωλήσεις 
μετά την Ισπανία και μάλιστα οι πωλήσεις αυτές αυξάνονται με ισχυρούς 
ρυθμούς σε σχέση με τους προηγούμενους μήνες.

Δεύτερη σε πωλήσεις η Ελλάδα 
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Με την επιβολή αλλεπάλληλων 
περιορισμών του δυτικού κό-
σμου στη Ρωσία, αναδύονται 
άλλες χώρες που θα κυριαρχή-
σουν στην παγκόσμια αγορά 
υγροποιημένου φυσικού αερίου 
(LNG) με πρώτες και σημαντικό-
τερες τις ΗΠΑ και το Κατάρ. Το 
μερίδιο της Ρωσίας, αντιθέτως, 
θα μειωθεί σημαντικά.

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
της S&P, μέχρι το 2030 η πα-
γκόσμια παραγωγική δυνατό-
τητα LNG θα έχει αυξηθεί κατά 
50% φτάνοντας στα 671 εκατ. 
τόνους ετησίως. Οπως, όμως, 
τονίζει ο Ζι Σι Τσονγκ, διευθυ-
ντής της S&P για το φυσικό αέ-
ριο σε Νότια και Νοτιοανατολι-
κή Ασία, το μερίδιο των ΗΠΑ 
θα ανέρχεται στο 25% αυτής 
της παραγωγικής δυνατότητας 
και του Κατάρ στο 19%. Το με-
ρίδιο της Ρωσίας, αντιθέτως, 
θα έχει μειωθεί στο 5% από το 
6,7% στο οποίο ανέρχεται σή-
μερα. Ηδη από το πρώτο εξά-
μηνο του περασμένου έτους, η 
υπερδύναμη είχε εκτοπίσει το 
Κατάρ και την Αυστραλία και 
αναδείχθηκε σε πρώτη εξαγω-
γική δύναμη σε LNG, σύμφω-
να με στοιχεία της υπηρεσίας 
ενημέρωσης για θέματα ενέρ-
γειας. Οπως, άλλωστε, τονίζει ο 
Χένινγκ Γκλοϊστάιν, υπεύθυνος 
θεμάτων ενέργειας, κλίματος 
και φυσικών πόρων στη συμ-
βουλευτική Eurasia Group, οι 
ΗΠΑ και το Κατάρ θα είναι κυ-
ρίως οι χώρες που θα επωφε-
ληθούν τα μέγιστα, καθώς η 
Ρωσία θα απομονώνεται εκτός 
του παγκόσμιου συστήματος 
εμπορίας LNG. Ο ίδιος τονίζει 
πως από τη στιγμή που η Ευρώ-
πη στράφηκε στην αγορά LNG, 
«επισπεύσθηκαν νέα σχέδια και 
έργα επέκτασης των υφιστάμε-
νων εγκαταστάσεων τόσο στις 
ΗΠΑ όσο και στο εκτεταμένο 
βόρειο κοίτασμα του Κατάρ».

Πέραν των ΗΠΑ και του Κα-
τάρ, οι χώρες της Ανατολικής 
Μεσογείου είναι, σύμφωνα με 
τον Χένινγκ, πιθανόν να επω-
φεληθούν καθώς η γεωγραφι-
κή τους θέση τις διευκολύνει 
να υποκαταστήσουν το ρωσικό 
φυσικό αέριο που μεταφέρεται 
μέσω αγωγών στις χώρες του 
ευρωπαϊκού Νότου και ιδιαι-
τέρως η Ιταλία, η Ελλάδα και 
η Κροατία. Ο ρόλος της Ρωσί-
ας πρόκειται να περιορισθεί 
μέσα στη δεκαετία, εκτιμά ο 
ίδιος, ενώ επισημαίνει πως ήδη 

είχε αρχίσει να υποβαθμίζεται 
προτού ακόμη εισβάλει στην 
Ουκρανία στις αρχές του περα-
σμένου έτους. Ομοίως ο Τσονγκ 
της S&P υπογραμμίζει πως «μέ-
σα στη δεκαετία που διανύου-
με, η Ρωσία θα αντιμετωπίσει 

εξαιρετικά μεγάλες δυσκολίες 
στην προσπάθειά της να επε-
κτείνει τις δυνατότητές της 
στον τομέα υγροποίησης του 
φυσικού αερίου εξαιτίας των 
κυρώσεων που της έχουν επι-
βληθεί». Ο ίδιος εκτιμά πως η 
συνολική παραγωγική δυνα-
τότητα των ρωσικών εγκατα-
στάσεων LNG θα παραμείνει 
αμετάβλητα στα 37 εκατ. τό-
νους τα επόμενα χρόνια. Το 
2021, όταν δεν είχε εισβάλει 
στην Ουκρανία, η Ρωσία ήταν 
η πρώτη στον κόσμο σε εξα-
γωγές φυσικού αερίου καθώς 
και τέταρτη σε εξαγωγές LNG 
μετά την Αυστραλία, το Κατάρ 
και τις ΗΠΑ.Σε ό,τι αφορά, πά-
ντως, τις χώρες του ευρωπαϊκού 
Νότου που ενδέχεται να ανα-
βαθμιστούν στον διεθνή χάρτη 

εμπορίου του φυσικού αερίου, 
οι αναλυτές επισημαίνουν πως 
το «παράθυρο ευκαιρίας είναι 
σχετικά στενό», δεδομένου ότι 
η Ευρώπη σχεδιάζει να περιο-
ρίσει τη συνολική κατανάλωση 
φυσικού αερίου επιβάλλοντας 
περιορισμούς στη χρήση του 
σχετικά ρυπογόνου καυσίμου 
και επενδύοντας στις εναλλα-
κτικές πηγές ενέργειας. Αμέ-
σως μετά τη ρωσική εισβολή 
στην Ουκρανία η Ε.Ε. παρουσί-
ασε το σχέδιο REPowerEU που 
προβλέπει αύξηση στο 45% του 
ποσοστού των ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας στην κατα-
νάλωση ενεργειακών πόρων. 
Ο φιλόδοξος αυτός στόχος θέ-
τει χρονικό ορίζοντα μάλιστα 
το τέλος της δεκαετίας.

CNBC

Ηδη από το α΄ εξάμηνο του περασμένου έτους, οι ΗΠΑ έχουν εκτοπίσει το Κατάρ και την Αυστραλία και αναδείχθηκαν 
σε πρώτη εξαγωγική δύναμη σε LNG, σύμφωνα με στοιχεία της υπηρεσίας ενημέρωσης για θέματα ενέργειας.
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Παράθυρο ευκαιρίας 
για Ελλάδα, Ιταλία, 
και Κροατία να επω-
φεληθούν, καθώς 
η γεωγραφική τους 
θέση τις διευκολύνει 
να υποκαταστήσουν το 
ρωσικό φυσικό αέριο.

Ενισχύεται η κυριαρχία των ΗΠΑ 
στην παγκόσμια αγορά LNG
Περιορίζεται σε βάθος δεκαετίας ο ρόλος της Ρωσίας μετά τις κυρώσεις της Δύσης

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η Microsoft καθώς και η μη-
τρική εταιρεία της Google, η 
γνωστή Alphabet, δείχνουν 
να χρησιμοποιούν λίγη από 
τη μαγεία της τεχνητής νοη-
μοσύνης για να συναρπάσουν 
τη Γουόλ Στριτ. Τα πρόσφατα 
τριμηνιαία αποτελέσματα των 
τεχνολογικών κολοσσών, που 
δημοσιεύθηκαν την Τρίτη, ξε-
πέρασαν τον χαμηλό πήχυ του 
να είναι καλύτερα από εκείνο 
που φοβούνταν οι επενδυτές. 
Αλλά κανένα από τα δύο δεν 
είχε το είδος της ιλιγγιώδους 
ανάπτυξης, που τους ανέδειξε 
σε τιτάνες του κυβερνοχώρου. 
Η προβολή αβέβαιων μελλοντι-
κών κερδών από τις δραστη-
ριότητες στην τεχνητή νοη-
μοσύνη είναι ένας τρόπος για 
τις διοικήσεις τους να ανανεώ-
σουν τον ενθουσιασμό του κοι-
νού και να αιτιολογήσουν τις 
αποτιμήσεις των μετοχών τους. 
Τα έσοδα της Microsoft ήταν 
52,9 δισ. δολάρια, ή περίπου 
7% υψηλότερα από ό,τι πριν 

από ένα χρόνο, και σχεδόν ίσα 
σε σχέση με το προηγούμενο 
τρίμηνο, το τελευταίο του 2022. 
Η απότομη μείωση των πωλή-
σεων υπολογιστών πλήττει τα 
έσοδα από το λειτουργικό σύ-
στημα Windows της εταιρείας. 
Ακόμη και πρώην αστέρια με 
ρεκόρ υψηλής ανάπτυξης, όπως 
το κοινωνικό δίκτυο επαγγελ-
ματικής δικτύωσης LinkedIn 
και η πλατφόρμα λογισμικού 
νέφους, Azure, επιβραδύνθη-
καν επίσης. Ο ετήσιος ρυθμός 
ανάπτυξης της τελευταίας εί-
ναι τώρα 27%, έναντι 46% ένα 
χρόνο πριν. Ωστόσο, η εταιρεία 
κέρδισε 18,3 δισ. δολάρια, ση-
μειώνοντας αύξηση 9% από 
έτος σε έτος.

Μία παρόμοια εικόνα είναι 
και αυτή της Alphabet, αν και 
πιο συγκεχυμένη. Τα έσοδά 
της είχαν μία αύξηση της τά-
ξεως του 3% από πέρυσι, ήτοι 
στα 69,8 δισ. δολάρια. Ο γίγα-
ντας της διαδικτυακής αναζή-
τησης κέρδισε 15,1 δισ. δολά-
ρια, ήτοι ήταν λιγότερα από τα 
16,4 δισ. δολάρια του περασμέ-
νου έτους. Ωστόσο, αυτά περι-
λαμβάνουν και δαπάνες ύψους 

2,6 δισ. δολαρίων από τη μεί-
ωση των υπαλλήλων και των 
χώρων εργασίας, διότι ο όμιλος 
εστιάζει στην εξοικονόμηση κό-
στους, ώστε να ενισχυθούν τα 
κέρδη του στην πορεία. Ακό-
μα προσέθεσε 70 δισ. δολάρια 
στο πρόγραμμα επαναγοράς 
τίτλων του, κι αυτό είναι ένας 
εύκολος τρόπος να πάρει με το 
μέρος του τους επενδυτές και 
αναλυτές της Γουόλ Στριτ. Οι 
αριθμοί ξεπέρασαν τις χαμη-
λές προσδοκίες των αναλυτών, 
σύμφωνα με το ειδησεογραφι-
κό πρακτορείο Ρόιτερς, και εν 
μέσω μιας δύσκολης οικονομι-
κής εκκίνησης. Αυτό ήταν αρ-
κετό για να ανέλθει η τιμή των 
μετοχών των δύο ομίλων στις 
συναλλαγές, που έπονται του 
κλεισίματος της αγοράς. Ωστό-
σο σκεφθείτε ότι η Microsoft 
διαπραγματεύεται με 27 φορές 
τα εκτιμώμενα κέρδη τον επό-
μενο χρόνο, περίπου δύο φορές 
τον πολλαπλασιαστή κερδών 
το 2014, όταν ο Σατία Ναντε-
λά έγινε αφεντικό. Η Alphabet 
διαπραγματεύεται 20 φορές, 
κάτι που εξακολουθεί να είναι 
σημαντικό για μια ουσιαστικά 
αδιέξοδη εταιρεία. Η διατήρηση 
αυτών των πλούσιων αποτιμή-
σεων φαίνεται δύσκολη χωρίς 
γρήγορη αύξηση πωλήσεων.

Αυτό πιθανώς εξηγεί γιατί 
και οι δύο εταιρείες δύσκολα 
περιμένουν να υλοποιηθεί η 
υπόσχεση της τεχνητής νοη-
μοσύνης. Η ταχεία πρόοδος 
σε τεχνολογία chatbot, όπως 
το ChatGPT, που αναπτύχθη-
κε από τον συνεργάτη της Mi-
crosoft, OpenAI, έχει τραβήξει 
την προσοχή του κοινού, εξά-
πτοντας τη φαντασία του. Σύμ-
φωνα με τους θιασώτες της εν 
λόγω τεχνολογίας, υπόσχεται 
να βελτιώσει ριζικά τις υπάρ-
χουσες αγορές, όπως είναι εκεί-
νη με την αναζήτηση στο Ιντερ-
νετ, αλλά και να δημιουργήσει 
νέες γιγαντιαίες αγορές. Το πό-
σο γρήγορα θα εμφανιστεί αυτό 
στις οικονομικές καταστάσεις 
κάθε εταιρείας από τις προα-
ναφερόμενες ακόμα δεν είναι 
ξεκάθαρο. Παρά ταύτα, υπό το 
πρίσμα των τελευταίων απο-
τελεσμάτων του πρώτου τρι-
μήνου, δείχνει να προσφέρει 
εύκολα μία ευχαρίστηση τόσο 
στις αντίστοιχες διοικήσεις όσο 
και στο επενδυτικό κοινό το 
να οραματίζονται πως τα κέρ-
δη από τις δραστηριότητες της 
τεχνητής νοημοσύνης βρίσκο-
νται προ των πυλών.

Στην αγορά τεχνητής 
νοημοσύνης οι ελπί-
δες για μελλοντικό 
άλμα εσόδων.

Επιβράδυνση μεγεθών
στους τεχνολογικούς ομίλους

Του ΡΟΜΠΕΡΤ ΣΑΪΡΑΝ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Κατεβάστε την εφαρμογή
της Καθημερινής Κύπρου

στο κινητό σας

H No1
ενημερωτική

εφαρμογή
στην Κύπρο 

Την αύξηση της παραγωγής των 
πρώην προβληματικών τζετ 737 
ΜΑΧ σχεδιάζει ο αμερικανικός 
κολοσσός αεροναυπηγικής της 
Boeing, όπως δήλωσε εκπρόσω-
πός της στα μέσα της εβδομά-
δας. Ο αριθμός τους, αυξανόμε-
νος κατά επτά αεροσκάφη, θα 
φθάσει τα 38 σε μηνιαία βάση 
έως την εκπνοή του τρέχοντος 
έτους, ενώ ο στόχος των ταμει-
ακών ροών παραμένει αμετά-
βλητος. Κι αυτό καθησυχάζει 
κάπως τους επενδυτές, οι οποί-
οι προβληματίστηκαν όταν ένα 
κατασκευαστικό ατόπημα λίγο 
έλειψε να εκτροχιάσει τις πω-
λήσεις. Στην αρχή της συνεδρί-
ασης στην αμερικανική αγορά 
η τιμή της μετοχής της Boeing 
σημείωσε άνοδο 4%, αφού η 
εταιρεία επιβεβαίωσε τα σχέ-
διά της να δημιουργήσει ελεύ-
θερες ταμειακές ροές ύψους 
3 έως 5 δισ. δολαρίων φέτος, 
καθώς και να παραδώσει 400 
έως 450 αεροπλάνα 737 MAX 
και 70 έως 80 τζετ τύπου 787 
Dreamliner. Οι πωλήσεις αερι-
ωθούμενων αεροσκαφών και οι 
προβλέψεις για ελεύθερες ταμει-
ακές ροές είναι δύο στοιχεία τα 
οποία το επενδυτικό κοινό και 
οι αναλυτές του κλάδου της αε-
ροναυπηγικής παρακολουθούν 
εκ του σύνεγγυς. Ο όμιλος κα-

ταβάλλει προσπάθειες να ανα-
κάμψει έπειτα από αλλεπάλλη-
λες κρίσεις, που ξεκίνησαν με 
αφορμή τα δύο τραγικά πολύ-
νεκρα δυστυχήματα μέσα σε 
λίγους μήνες με 737 ΜΑΧ το 
2018 και το 2019. Προ ημερών 
το ειδησεογραφικό πρακτορείο 
Ρόιτερς ανέφερε πως το πρό-
γραμμα της Boeing απαιτούσε 
από τους προμηθευτές να αυξά-
νουν την παραγωγή τους έως τα 
38 τζετ 737 ΜΑΧ σε μηνιαία βά-
ση μέχρι τον Ιούνιο. Αυτό ισο-
δυναμεί με επτά αεριωθούμενα 
περισσότερα από τον τρέχοντα 
ρυθμό παραγωγής. Αναφορικά 
τώρα με την παραγωγή του μο-
ντέλου ευρείας ατράκτου 787 
Dreamliner, αυτή έχει σταθε-
ροποιηθεί στα τρία, όπως τόνι-
σε η Boeing, προσθέτοντας ότι 
θα αυξηθεί σε πέντε τον μήνα 
μέχρι το τέλος του έτους.

Οι νέες επεμβάσεις που 

απαιτούνται στο 737 ΜΑΧ, «θα 
επηρεάσουν το χρονοδιάγραμ-
μα των παραδόσεων τους επό-
μενους αρκετούς μήνες, ωστό-
σο είμαστε σίγουροι για τους 
επιχειρησιακούς και οικονο-
μικούς στόχους που θέσαμε 
φέτος», έγραψε ο διευθύνων 
σύμβουλος της Boeing, Ντέ-
ιβ Κάλουν, σε επιστολή προς 
τους υπαλλήλους. Το τελευταίο 
πρόβλημα κατασκευής του 737 
ΜΑΧ σχετίζεται με δύο βραχί-

ονες που τοποθετήθηκαν λαν-
θασμένα στην άτρακτο, που 
κατασκευάστηκε από τη Spirit 
AeroSystems. 

Οπως ήταν αναμενόμενο, 
έθεσε ερωτήματα αναφορικά 
με την ικανότητα της Boeing 
να εκπληρώσει τους ετήσιους 
στόχους της. «Η Boeing δεν 
έχει πραγματικά πολλές επιλο-
γές πέρα από το να παραμείνει 
ορθόδρομη στην πορεία της 
προγραμματισμένης παραγω-
γής της, ακόμα κι αν οι τελευ-
ταίες εκδόσεις του 737 MAX 
θα καθυστερήσουν να παραδο-
θούν, θα επαυξήσουν το κεφά-
λαιο κίνησης και θα αφήσουν 
την εταιρεία με πολλά να κά-
νει στο δεύτερο εξάμηνο», δή-
λωσε ο αναλυτής της Vertical 
Research Partners, Ρόμπερτ 
Στάλαρντ σε αναφορά προς 
τους επενδυτές. Ο αεροναυ-
πηγικός όμιλος είχε προσαρμο-
σμένη ζημία ανά μετοχή 1,27  
δολαρίων, υψηλότερη δηλαδή 
από τις προσδοκίες των ανα-
λυτών για απώλεια 1,07 δολα-
ρίων ανά μετοχή, βάσει στοι-
χείων της Refinitiv. Τέλος, τα 
έσοδα 17,92 δισ. δολαρίων του 
πρώτου τριμήνου ξεπέρασαν 
τις προσδοκίες των αναλυτών 
για 17,57 δισ. δολάρια.

REUTERS

Στα 17,92 δισ. δολ. 
τα έσοδα του πρώτου 
τριμήνου, ξεπέρα-
σαν τις προσδοκίες 
των αναλυτών για 
17,57 δισ. δολάρια.

Η Boeing αυξάνει την παραγωγή των τζετ 737 MAX

Η παραγωγή των τζετ 737 ΜΑΧ, 
αυξανόμενη κατά επτά αεροσκά-
φη, θα φθάσει τα 38 σε μηνιαία 
βάση έως την εκπνοή του τρέχο-
ντος έτους.
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Υπερέβησαν τα προ πανδημίας επίπεδα
οι οικονομίες των Δυτικών Βαλκανίων   

Ανθεκτικές αποδεικνύονται οι οι-
κονομίες των ∆υτικών Βαλκα-
νίων παρά την υποτονική ανά-
πτυξη. Σε αυτό το συμπέρασμα 
καταλήγει η Παγκόσμια Τράπε-
ζα. Οπως επισήμανε στην τα-
κτική εξαμηνιαία οικονομική 
έκθεσή της για την περιοχή, οι 
οικονομίες των έξι χωρών των 
∆υτικών Βαλκανίων επιδεικνύ-
ουν ανθεκτικότητα παρά την οι-
κονομική ανάπτυξη που εκτιμά-
ται ότι θα περιοριστεί στο 2,6% 
το 2023 και τη συνεχιζόμενη αύ-
ξηση των τιμών.  

Ο λόγος για την Αλβανία, τη 
Βοσνία, το Κόσοβο, το Μαυρο-
βούνιο, τη Βόρεια Μακεδονία 
και τη Σερβία που έχουν υπερ-
βεί τα προ πανδημίας επίπεδα 
ανάπτυξης. Σημειώνουν αυτή 
τη θεαματική ανάκαμψη μολο-
νότι έχουν υποστεί πλήγμα από 
τις επιπτώσεις της ρωσικής ει-
σβολής στην Ουκρανία και του 
παρατεταμένου πολέμου στη 
γειτονική χώρα τους, από τον 
καλπάζοντα πληθωρισμό και ει-
δικότερα τις υψηλές τιμές ενέρ-
γειας και τροφίμων, από τις δυ-
σμενείς καιρικές συνθήκες αλλά 
και από την επιβολή πολύ σκλη-
ρότερων όρων χρηματοδότησης 
μετά τις αυξήσεις των επιτοκίων 
από τις περισσότερες κεντρικές 
τράπεζες.  

Η ανάπτυξη αναμένεται να 
τονωθεί περαιτέρω από την ιδι-
ωτική κατανάλωση, τις εξαγωγές 
και τις δημόσιες επενδύσεις σε 
ορισμένες χώρες. 

Οπως, όμως, υπογραμμίζει 
η Παγκόσμια Τράπεζα, η ευρύ-
τερη περιοχή πρέπει να συγκε-
ντρώσει αποθέματα ασφαλείας 
προκειμένου να προετοιμαστεί 
για μελλοντικούς κλυδωνισμούς. 
Πρέπει επίσης να προχωρήσει σε 
μεταρρυθμίσεις από την πλευρά 
της προσφοράς ώστε να προε-
τοιμαστεί για πιο βιώσιμη και 
πιο πράσινη ανάπτυξη, αναφέ-
ρει η έκθεση.    

Παρουσιάζοντας την εν λόγω 
έκθεση ο διευθυντής της Παγκό-
σμιας Τράπεζας, υπεύθυνος για 

τις οικονομίες των ∆υτικών Βαλ-
κανίων, Ξιαοκίνγκ Γιου, τόνισε 
πως «για να εξακολουθήσουν να 
αντιμετωπίζουν αποτελεσματικά 
την καταιγίδα που παρουσιάζουν 
τα πολλαπλά οικονομικά σοκ, 
αυτές οι χώρες μπορούν να πε-
τύχουν υψηλές αποδόσεις προ-
ωθώντας μεταρρυθμίσεις που 
ενισχύουν την παραγωγικότητα 
μεσοπρόθεσμα. Ανάμεσά τους η 
αύξηση των επιπέδων ανταγωνι-
σμού στην αγορά και η προσέλ-

κυση επενδύσεων υψηλότερης 
ποιότητας».    

Ο πληθωρισμός στα ∆υτικά 
Βαλκάνια εκτινάχθηκε σε υψη-
λό δύο δεκαετιών το 2022, με 
τον πληθωρισμό των τροφίμων 
να ανέρχεται κατά μέσον όρο 
στο 20%. Η Παγκόσμια Τράπεζα 
έκανε ιδιαίτερη αναφορά στον 
πληθωρισμό των τιμών των τρο-
φίμων τονίζοντας πως οι πιέσεις 
στις τιμές παραμένουν αυξημέ-
νες στις αρχές του 2023, γι’ αυτό 
και απαιτείται επιβολή περαιτέ-
ρω περιοριστικής νομισματικής 
πολιτικής. Οι υψηλότερες τιμές 
επηρέασαν ιδιαίτερα σοβαρά τα 
νοικοκυριά με χαμηλό εισόδημα, 
με αποτέλεσμα ο ρυθμός μείω-
σης της φτώχειας να είναι πολύ 
πιο αργός, παρά τα κυβερνητι-
κά προγράμματα στήριξης για 
τον μετριασμό της ενεργειακής 
κρίσης. Η αύξηση της απασχό-
λησης, η οποία έφθασε σε ιστο-
ρικά υψηλό ποσοστό 47% τον 
Σεπτέμβριο του 2022, άρχισε να 
μειώνεται το β΄ εξάμηνο του πε-
ρασμένου έτους.   

Αλβανία, Βοσνία, Κό-
σοβο, Μαυροβούνιο, 
Βόρεια Μακεδονία και 
Σερβία σημειώνουν 
θεαματική ανάκαμψη 
παρά τις επιπτώσεις 
του πολέμου 
και τον καλπάζοντα 
πληθωρισμό.   

Σε έκθεση της Παγκόσμιας Τράπεζας σημειώνεται πως «για να εξακο-
λουθήσουν να αντιμετωπίζουν αποτελεσματικά την καταιγίδα που παρου-
σιάζουν τα πολλαπλά οικονομικά σοκ, οι χώρες των ∆υτικών Βαλκανίων 
μπορούν να πετύχουν υψηλές αποδόσεις προωθώντας μεταρρυθμίσεις 
που ενισχύουν την παραγωγικότητα μεσοπρόθεσμα».  

Εδώ και λίγο περισσότερο από 
ένα μήνα επικρατούσε παγκό-
σμια ανησυχία για τη σταθερό-
τητα του χρηματοπιστωτικού 
συστήματος μετά την κατάρρευ-
ση δύο περιφερειακών τραπεζών 
των ΗΠΑ, των Silicon Valley Bank 
(SVB) και Signature Bank. Τώρα 
οι αμερικανικές τράπεζες κατα-
βάλλουν προσπάθειες για να αφή-
σουν τα οδυνηρά αυτά επεισόδια 
πίσω τους, αλλά δεν είναι καθόλου 
σαφές κατά πόσον έχει σταθερο-
ποιηθεί η κατάσταση ή πρόκειται 
απλώς για την ηρεμία πριν από 
την καταιγίδα. 

Οπως επισημαίνει σχετικό ρε-
πορτάζ του CNN, αν κοιτάξου-
με τα επίπεδα των καταθέσεων 
των τραπεζών, εκ πρώτης όψε-
ως μπορεί να πείθουν ότι τώρα 
οι τράπεζες είναι σε καλύτερη 
κατάσταση από πριν. Σύμφωνα, 
όμως,  με την Ανα Αρσόφ, γενι-
κή διευθύντρια της Moody’s, η 
εικόνα είναι μάλλον παραπλανη-
τική και η τραπεζική κρίση δεν 
έχει λήξει ακόμη. Οπως τονίζει η 
ίδια, την περασμένη εβδομάδα η 
Moody’s Investors Service προ-
έβη σε μια ασυνήθιστη κίνηση, 
όταν υποβάθμισε ταυτοχρόνως 
11 περιφερειακές τράπεζες. Ανά-
μεσά τους οι First Republic Bank, 

US Bancorp, Western Alliance και 
Zions Bancorp. Κύριες αιτίες που 
επικαλέστηκε ήταν προβλήματα 
αναφορικά με την αναλογία ανά-
μεσα στο ενεργητικό τους και στις 
υποχρεώσεις τους, την έκθεσή 
τους στον τομέα των ακινήτων 
που έχει δεχθεί ισχυρό πλήγμα 
και τη μείωση της κεφαλαιακής 
τους επάρκειας. Και το πρόβλημα 
είναι ότι, για να ενισχύσουν την 
κεφαλαιακή τους θέση, οι τρά-
πεζες αυτές πρέπει να καταβά-
λουν υψηλότερα επιτόκια για να 
προσελκύσουν καταθέσεις. Αυτό 
συνεπάγεται ότι θα έχουν περιο-
ρισμό στο ύψος των κεφαλαίων 
που μπορούν να αντλήσουν εφό-
σον αυτό θα διαβρώνει την κερ-
δοφορία τους. Σύμφωνα με την 
Ανα Αρσόφ, «αυτό δεν σημαίνει 
ότι θα αντιμετωπίσουν εκροές 
καταθέσεων ανάλογες εκείνων 
που είδαμε στην περίπτωση της 
Sillicon Valley, αλλά ότι οι τράπε-
ζες παραμένουν πιο ευάλωτες στα 
πλήγματα». Μετά την κατάρρευση 
της SVB και της Signature Bank, 
οι μεγάλες αμερικανικές τράπε-
ζες, Bank of America JPMorgan 
Chase και Citibank, κατέγραψαν 
εισροές-ρεκόρ, που προήλθαν από 
τις περιφερειακές τράπεζες και 
τις τράπεζες μεσαίου μεγέθους. Η 

προέλευσή τους είναι σαφής δε-
δομένου ότι στη διάρκεια του α΄ 
τριμήνου οι καταθέσεις της επί-
σης περιφερειακής τράπεζας First 
Republic Bank μειώθηκαν κατά 
41%, στα 104,5 δισ. δολ. Η κινη-
τικότητα των καταθέσεων παρα-
μένει, πάντως, σταθερή από τα 
τέλη Μαρτίου και μετά, όπως επι-
σημαίνει ο διευθύνων σύμβουλός 
της, Μάικλ Ρόφλερ.

Σύμφωνα με στοιχεία της 
Federal Reserve, το ίδιο ισχύει 
για όλες τις αμερικανικές τράπε-
ζες, τόσο τις μεγάλες όσο και τις 
μικρές. Εως τις 21 Απριλίου, το 
σύνολο των καταθέσεων της First 
Republic ανερχόταν σε 102,7 δισ. 
δολ. συμπεριλαμβανομένων των 
30 δισ. δολ. που είχε λάβει από 
τις μεγάλες αμερικανικές τράπε-
ζες. Το ποσό αυτό είναι κατά 1,7% 
μικρότερο από το αντίστοιχο στα 
τέλη Μαρτίου, αν και σύμφωνα με 

τον Μάικλ Ρόφλερ, η ελαφρά αυ-
τή μείωση αντανακλά «τις εποχι-
ακές πληρωμές φόρων από πλευ-
ράς των πελατών της τράπεζας». 
Η στροφή σε περιοριστική νομι-
σματική πολιτική, που εγκαινία-
σε πριν από ένα χρόνο η Federal 
Reserve για να ανακόψει τον πλη-
θωρισμό, έχει εν μέρει επιταχύνει 
την τραπεζική κρίση. Και αυτό 
γιατί η Federal Reserve αυξάνει 
τα επιτόκια πουλώντας τίτλους και 
συγκεκριμένα ομόλογα του αμε-
ρικανικού δημοσίου. Ετσι, όμως, 
υποχωρεί η τιμή των ομολόγων 
και αυξάνονται οι αποδόσεις τους. 
Η SVB άρχισε να δέχεται μεγάλες 
πιέσεις επειδή μεγάλο μέρος των 
κεφαλαίων της πελατείας της εί-
χε τοποθετηθεί σε ομόλογα. Η κα-
τάσταση άρχισε να γίνεται προ-
βληματική όταν οι καταθέτες της, 
κυρίως νεοφυείς και τεχνολογικές 
εταιρείες, άρχισαν να αποσύρουν 

κεφάλαια αφού δεν υπήρχαν άλλες 
πηγές χρηματοδότησης. Προκει-
μένου να ανταποκριθεί στα αιτή-
ματά τους για μεγάλες αναλήψεις, 
η SVB αναγκάστηκε να πουλήσει 
ομόλογα, αλλά σε τιμές που συνε-
πάγονταν ζημία ύψους σχεδόν 2 
δισ. δολ.

Σύμφωνα με τον Κρίστοφερ 
Βολφ, επικεφαλής του τομέα 
τραπεζών Βορείου Αμερικής στη 
Fitch Ratings, η περίπτωση της 
SVB ήταν μάλλον ακραία. Η πε-
λατειακή της βάση δεν είχε δι-
αφοροποιηθεί, οι περισσότερες 
καταθέσεις δεν ήταν ασφαλισμέ-
νες και η τράπεζα είχε επενδύσει 
σχεδόν τα πάντα σε μακροπρόθε-
σμα ομόλογα του αμερικανικού 
δημοσίου. Οπως επισημαίνει ο 
Κρίστοφερ Βολφ, το αποτέλεσμα 
ήταν να είναι σαφώς πιο ευάλω-
τη στις αυξήσεις των επιτοκίων 
σε σύγκριση με άλλες τράπεζες. 

Πολλές τράπεζες και οι καταθέτες 
τους αναστέναξαν με ανακούφιση 
όταν η αμερικανική κυβέρνηση 
ανακοίνωσε ότι θα εγγυηθεί όλες 
τις καταθέσεις, συμπεριλαμβανο-
μένων όσων υπερβαίνουν το όριο 
των 250.000 δολ. που προβλέπει το 
αμερικανικό σύστημα ασφάλισης 
καταθέσεων. Περιορίστηκε, έτσι, 
κάπως ο πανικός που είχε προ-
καλέσει η κατάρρευση της SVB. 
Πολλές τράπεζες, όμως, προσπα-
θούν ακόμη να ανακτήσουν τις 
καταθέσεις που έχασαν μετά την 
κατάρρευση της SVB, καθώς και 
όσες έχουν αποσύρει πολλοί Αμε-
ρικανοί και εξακολουθούν να απο-
σύρουν για να αντιμετωπίσουν το 
αυξημένο κόστος της διαβίωσης. 
Και όπως υπογραμμίζει ο Κρίστο-
φερ Βολφ, οι αναμενόμενες νέες 
αυξήσεις των επιτοκίων από τη 
Fed μάλλον θα προκαλέσουν νέ-
ες μαζικές αναλήψεις. 

Ευάλωτες
σε πλήγματα
οι αμερικανικές
τράπεζες
Στην υποβάθμιση 11 περιφερειακών

τραπεζών προχώρησε η Moody’s 

Μετά την κατάρρευση των Silicon Valley Bank και Signature Bank, οι αμερικανικές τράπεζες καταβάλλουν προσπάθειες για να αφήσουν τα οδυνηρά αυτά 
επεισόδια πίσω τους, αλλά δεν είναι καθόλου σαφές κατά πόσον έχει σταθεροποιηθεί η κατάσταση ή πρόκειται απλώς για την ηρεμία πριν από την καταιγίδα. 
Σύμφωνα με την Ανα Αρσόφ, γενική διευθύντρια της Moody’s, η τραπεζική κρίση δεν έχει λήξει ακόμη.

Ανησυχία για ζημίες στα χαρτοφυλάκια
ομολόγων των ευρωπαϊκών τραπεζών 

Οι κίνδυνοι που εγκυμονούν οι 
απότομες αυξήσεις των επιτο-
κίων για τις τράπεζες της Ευρω-
ζώνης και το ενδεχόμενο να κυ-
οφορούνται μεγάλες ζημίες στο 
χαρτοφυλάκιο των ομολόγων 
τους, όπως συνέβη στην αμε-
ρικανική Silicon Valley Bank, 
απασχολεί την εποπτική αρχή 
τραπεζών της ΕΚΤ. Μιλώντας 
σε εκδήλωση που είχε διοργα-
νώσει το δίκτυο ΜΙΝ, ο επικε-
φαλής της εποπτικής αρχής, 
Αντρέα Ενρία, δήλωσε πως στο 
πλαίσιο των περιοδικών «τεστ 
κοπώσεως», η ΕΚΤ θα καλέσει 
τις ευρωπαϊκές τράπεζες να 
αποτιμήσουν την κλίμακα της 
έκθεσής τους στους κινδύνους 
που απορρέουν από τη ραγδαία 
αύξηση των επιτοκίων και σε 
τι βαθμό έχουν λάβει τα μέτρα 
τους για να προστατευθούν ένα-
ντι του «κινδύνου των αυξήσε-
ων επιτοκίων». Αιτία της ανησυ-
χίας της ΕΚΤ είναι κατά κύριο 
λόγο η πτώση που έχει σημει-
ώσει η αξία των ομολόγων στα 
χαρτοφυλάκια των τραπεζών 
μετά τις αλλεπάλληλες αυξήσεις 
των επιτοκίων και το ενδεχόμε-
νο η κυοφορούμενη αυτή ζημία 
να πλήξει την κεφαλαιακή βά-
ση των τραπεζών σε περίπτω-
ση κρίσης. Οπως τόνισε ο κ. 
Ενρία, η ΕΚΤ διερευνά το είδος 
των μέτρων αντιστάθμισης κιν-
δύνου που έχουν λάβει οι τρά-
πεζες. Ανησυχεί ιδιαιτέρως για 
το ενδεχόμενο μια τέτοια ζημία 
που δεν έχει έρθει ακόμη στην 
επιφάνεια να μεταδοθεί εκτός 
τραπεζικού τομέα όπως στον 
κλάδο των κεφαλαίων αντιστάθ-
μισης κινδύνων, των γνωστών 
ως hedge funds, ή στη βιομη-
χανία των ασφαλιστικών όπου 
οι ζημίες είναι λιγότερο ορατές.

Οπως τόνισε ο κ. Ενρία, οι 
τράπεζες της Ευρωζώνης έχουν 
στα χαρτοφυλάκιά τους ένα 
«σημαντικό» όγκο ομολόγων 
που υπολογίζονται στους ισο-
λογισμούς τους σαν να πρόκει-
ται να τα διατηρήσουν μέχρι τη 
λήξη τους, οπότε δεν καταγρά-

φουν τις ζημίες από την πτώση 
της αξίας τους. Στην κατηγορία 
αυτή ανήκουν, σύμφωνα με τον 
Αντρέα Ενρία, κρατικά ομόλο-
γα αξίας 2,8 τρισ. ευρώ που βρί-
σκονται στα χαρτοφυλάκια των 
τραπεζών της Ευρωζώνης. Και 
αποτελούν «σαφώς ένα σημείο 
που πρέπει να προσέξουμε». 
Τόνισε, πάντως, πως οι πιθα-
νές ζημίες στα χαρτοφυλάκια 
ομολόγων των τραπεζών της 
Ευρωζώνης είναι πολύ μικρό-
τερης κλίμακας σε σύγκριση με 
εκείνες των αμερικανικών τρα-
πεζών. Στην πρόσφατη έκθεσή 
του για τη χρηματοπιστωτική 
σταθερότητα το ∆ΝΤ υπολο-
γίζει πως οι πιθανές ζημίες σε 

ένα δείγμα αμερικανικών τρα-
πεζών μπορούν να φτάσουν πε-
ρίπου στις 2,5 εκατοστιαίες μο-
νάδες των κεφαλαίων τους, ενώ 
το αντίστοιχο ποσοστό για τις 
τράπεζες της Ευρωζώνης δεν 
υπερβαίνει τις 0,5 εκατοστιαί-
ες μονάδες.

Οπως επισημαίνει σχετι-
κό δημοσίευμα των Financial 
Times, οι διεθνείς εποπτικές 
αρχές αντιλαμβάνονται τώρα 
πως είχαν υποτιμήσει τις εν-
δεχόμενες επιπτώσεις που θα 
μπορούσαν να επιφέρουν στο 
τραπεζικό σύστημα οι ραγδαίες 
αυξήσεις των επιτοκίων. Στη δι-
άρκεια του περασμένου έτους, 
πάντως, η ΕΚΤ ζήτησε από τις 
τράπεζες της Ευρωζώνης να 
υπολογίσουν τον αντίκτυπο που 
θα έχει μια αύξηση των επιτο-
κίων κατά 2 εκατοστιαίες μο-
νάδες στην αξία των ομολόγων 
στο χαρτοφυλάκιό τους. Εκτο-
τε, όμως, η ΕΚΤ έχει αυξήσει 
τα επιτόκια του ευρώ σαφώς 
περισσότερο και συγκεκριμέ-
να 3,5 εκατοστιαίες μονάδες.

Η ΕΚΤ θα ζητήσει απο-
τίμηση των κινδύνων 
που απορρέουν από 
τη ραγδαία αύξηση 
των επιτοκίων.

Οι τράπεζες της Ευρωζώνης έχουν στα χαρτοφυλάκιά τους έναν «σημα-
ντικό» όγκο ομολόγων, που υπολογίζονται στους ισολογισμούς τους σαν 
να πρόκειται να τα διατηρήσουν μέχρι τη λήξη τους. Στην κατηγορία αυ-
τή ανήκουν, σύμφωνα με τον επικεφαλής της εποπτικής αρχής της ΕΚΤ, 
Αντρέα Ενρία, κρατικά ομόλογα αξίας 2,8 τρισ. ευρώ. 
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Εκρηξη 
αγοραπωλησιών
ακινήτων για
«χρυσή βίζα»
Σπεύδουν να κλείσουν συμφωνίες
πριν διπλασιασθεί το κόστος της  

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Τρεις ακόμημήνες χρονικό περιθώριο
θα έχουν οι επενδυτές τρίτων χωρών
εκτός Ε.Ε. ώστε να προλάβουν να
«κλειδώσουν» συμφωνίες για την
απόκτηση ακινήτων στη μειωμένη
τιμή των 250.000 ευρώ, εξασφαλί-
ζοντας έτσι την πολυπόθητη άδεια
παραμονής, αλλά και το ακίνητο
της επιλογής τους από πλευράς το-
ποθεσίας, πριν το ελάχιστο κόστος
αυξηθεί σε 500.000 ευρώ. Στον πρό-
σφατο νόμο για τον νέο κώδικα με-
τανάστευσης, του υπ. Μεταναστευ-

τικής Πολιτικής, που δημοσιεύτηκε
στο ΦΕΚ πριν από μερικές ημέρες,
προβλέπεται διάταξη η οποία ορίζει
ότι το χρονικό περιθώριο για την
υπογραφή προσυμφώνου (ή και ορι-
στικού συμβολαίου αγοραπωλησίας)
με την υφιστάμενη τιμή των 250.000
ευρώ παρατείνεται, από τις 30 Απρι-
λίου που ήταν μέχρι πρότινος, έως
τις 31 Ιουλίου.

Εως τότε οι ενδιαφερόμενοι επεν-
δυτές θα μπορούν να προχωρούν
σε συμφωνίες για την απόκτηση
ακινήτων στο κέντρο, στα νότια και
στα βόρεια προάστια με το χαμη-
λότερο όριο επένδυσης των 250.000
ευρώ. Από την 1η Αυγούστου και
μετά, κι εφόσον δεν δοθεί και νέα
παράταση, όσοι επιθυμούν να λά-
βουν άδεια παραμονής και παράλ-
ληλα θέλουν να αποκτήσουν ακίνητο
στις παραπάνω περιοχές (όπως επί-
σης και σε Μύκονο, Σαντορίνη και

στον Δήμο Θεσσαλονίκης) θα πρέπει
να επενδύσουν τουλάχιστον 500.000
ευρώ. Οσοι έχουν υπογράψει προ-
σύμφωνα έως τις 31 Ιουλίου, θα
έχουν περιθώριο έως το τέλος του
2023 προκειμένου να προχωρήσουν
στην υπογραφή των οριστικών συμ-
βολαίων αγοραπωλησίας και να αι-
τηθούν την έκδοση της άδειας πα-
ραμονής για τους ίδιους και τα μέλη
της οικογένειάς τους.

Στο πλαίσιο αυτό, στην αγορά
επικρατεί «φρενίτιδα» αγοραπωλη-
σιών, καθώς οι επενδυτές προσπα-
θούν να προλάβουν τις σχετικές
προθεσμίες. Η κατάσταση αυτή έχει
διαμορφωθεί ουσιαστικά από τον
προηγούμενο Σεπτέμβριο, λίγο μετά
την αναφορά του πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη, στη ΔΕΘ που
είχε προηγηθεί, για διπλασιασμό
του ορίου επένδυσης για τη χορή-
γηση άδειας παραμονής. «Ηδη από
τα τέλη Σεπτεμβρίου, όταν κατέστη
σαφές ότι θα άλλαζε το όριο για τους
επενδυτές, είδαμε μια σημαντική
αύξηση του αγοραστικού ενδιαφέ-
ροντος, το οποίο κορυφώθηκε μετά
και την απελευθέρωση των μετα-
κινήσεων για τους Κινέζους επεν-
δυτές, από το τέλος του 2022 και
μετά», αναφέρει στην «Κ» ο κ. Αλέ-
ξανδρος Ρισβάς, επικεφαλής του δι-
κηγορικού γραφείου Ρισβάς & Συ-
νεργάτες, που ειδικεύεται σε προ-
γράμματα επενδυτικής μετανάστευ-
σης.

Τα παραπάνω αποτυπώνονται
και στα επίσημα νούμερα που δη-
μοσιεύει το υπουργείο Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής. Από τον Οκτώβριο
του 2022 μέχρι και τον φετινό Φε-
βρουάριο έχουν υποβληθεί 3.782
αιτήματα έκδοσης άδειας παραμονής
από επενδυτές. Πρόκειται για ένα
σημαντικά αυξημένο μέγεθος δε-
δομένου ότι από τον Φεβρουάριο
2022 έως τον Φεβρουάριο 2023 ο
αντίστοιχος αριθμός αιτήσεων δια-
μορφώνεται σε 5.479. Εν ολίγοις,
το 70% των αιτήσεων αυτού του

χρονικού διαστήματος υποβλήθηκε
κατά τη διάρκεια των τελευταίων
πέντε μηνών, δείγμα της δυναμικής
που έχει δημιουργηθεί πλέον στην
αγορά. Μόνο κατά τη διάρκεια του
φετινού πρώτου διμήνου υποβλή-

θηκαν 1.446 νέα αιτήματα έκδοσης
άδειας μόνιμου επενδυτή, αριθμός
που είναι κατά 252% υψηλότερος
σε ετήσια βάση, όταν το αντίστοιχο
νούμερο πέρυσι είχε αγγίξει τα 411
αιτήματα. Επίσης, κατά την ίδια πε-
ρίοδο, οι υπηρεσίες του υπ. Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής εξέδωσαν
574 νέες άδειες, αριθμός που είναι
101% υψηλότερος από πέρυσι.

Αξίζει να σημειωθεί ότι πλέον
έχει αρχίσει να διακρίνεται και αδυ-
ναμία των υπηρεσιών να ανταπο-
κριθούν στην πρωτοφανή αυτή ζή-
τηση. Αν υπολογιστούν και οι αι-
τήσεις ανανέωσης από υφιστάμε-
νους επενδυτές, από τον Φεβρουάριο
2022 έως τον Φεβρουάριο 2023 οι
αιτήσεις ανήλθαν σε 6.922, εκ των
οποίων οι 5.479 αφορούσαν νέες
άδειες. Από αυτές, εκδόθηκαν μόλις
1.918 άδειες και εκκρεμεί η έκδοση
επιπλέον 3.548 αδειών.

Από την έναρξη ισχύος του προ-
γράμματος «χρυσή βίζα» και μέχρι
σήμερα, οι Κινέζοι αποτελούν την
πολυπληθέστερη κατηγορία αγο-
ραστών. Οι επενδυτές από την Κίνα
έχουν σήμερα 6.314 άδειες, αριθμός
που αποτελεί το 62,5% του συνόλου.
Στη δεύτερη θέση βρίσκονται οι
Τούρκοι επενδυτές, οι οποίοι δια-
θέτουν 664 άδειες και μερίδιο της
τάξεως του 6,6%, ενώ έπονται οι
επενδυτές από τον Λίβανο, που δια-
θέτουν 460 άδειες, ή το 4,6% του
συνόλου. 

Οι Λιβανέζοι έχουν πλέον ξεπε-

ράσει τους Ρώσους, οι οποίοι έχουν
αποκλειστεί από την απόκτηση
νέων αδειών ήδη από τον περυσινό
Φεβρουάριο. Σήμερα βρίσκονται
στην τέταρτη θέση της σχετικής
λίστας με 389 άδειες και το 3,8%
του συνόλου.

Ξένοι επενδυτές
Ενας επιπλέον λόγος που η Ελ-

λάδα αποτελεί πλέον βασικό προ-
ορισμό των ξένων επενδυτών που
ενδιαφέρονται για τη λήψη άδειας
παραμονής είναι η διακοπή άλλων
δημοφιλών προγραμμάτων, όπως
εκείνα της Πορτογαλίας και της Κύ-
πρου, κατά τη διάρκεια των προ-
ηγούμενων μηνών.

Μάλιστα, όπως αναφέρει σχετική
έρευνα της βρετανικής εταιρείας
επενδυτικής μετανάστευσης Astons,
μόνο κατά τη διάρκεια του προ-
ηγούμενου μήνα οι διαδικτυακές
αναζητήσεις για το ελληνικό πρό-
γραμμα αυξήθηκαν κατά 75,2%.
Πρόκειται ακριβώς για το διάστημα
κατά το οποίο καταργήθηκε το αν-
τίστοιχο πρόγραμμα της Πορτογα-
λίας, καταγράφοντας πτώση της
τάξεως του 18,7% σε ό,τι αφορά τις
διαδικτυακές αναζητήσεις. Η δεύ-
τερη μεγάλη αύξηση της ζήτησης
αφορά το πρόγραμμα της Ισπανίας,
το οποίο όμως επίσης βρίσκεται
ενώπιον πιθανούς κατάργησης.
Υπενθυμίζεται ότι το ελάχιστο όριο
επένδυσης στην Ισπανία διαμορ-
φώνεται σε 500.000 ευρώ. Μεγάλη

πτώση κατά 59,2% σημειώνει επίσης
και το αντίστοιχο πρόγραμμα επεν-
δυτικής μετανάστευσης της Μάλτας,
το τελευταίο που δίνει τη δυνατό-
τητα εξασφάλισης διαβατηρίου.

Σύμφωνα με έτερη ανάλυση της
Astons, η κατάργηση του προγράμ-
ματος στην Πορτογαλία θα έχει
άλλο ένα όφελος για την Ελλάδα,
καθώς εκτιμάται ότι θα στρέψει
προς τα καθ’ ημάς το μεγαλύτερο
μέρος των Αμερικανών επενδυτών
που ενδιαφέρονται να εξασφαλίσουν
άδεια παραμονής και μέχρι πρότινος
επέλεγαν, ως επί το πλείστον, τη
χώρα της Ιβηρικής Χερσονήσου.
Σύμφωνα με την ανάλυση της εται-
ρείας, μετά την υγειονομική κρίση
έχει αυξηθεί κατακόρυφα ο αριθμός
των Αμερικανών επενδυτών που
επιλέγουν να αποχωρήσουν από
τις ΗΠΑ. Το 2020, ο αριθμός αυτός
ανήλθε σε 6.705, όντας 224% υψη-
λότερος από το 2019, ενώ το 2022
σημειώθηκε και νέα αύξηση κατά
18%. Στο πλαίσιο αυτό, η Ελλάδα
και η αγορά ακινήτων της αναμέ-
νεται να αποτελέσουν βασικό προ-
ορισμό και για Αμερικανούς επεν-
δυτές. Το 2021 η Ελλάδα αποτέλεσε
την τρίτη δημοφιλέστερη χώρα (με
βάση τις αιτήσεις για άδεια παρα-
μονής) για τους επενδυτές από τις
ΗΠΑ. Οι 42 αιτήσεις που κατατέ-
θηκαν σηματοδοτούν μια αύξηση
της τάξεως του 740% σε σχέση με
τις μόλις πέντε αιτήσεις που είχαν
υποβληθεί το 2020. 

<<<<<<

Στις δημοφιλείς περιο-
χές η ελάχιστη επένδυ-
ση που εξασφαλίζει την
άδεια παραμονής αυξά-
νεται στις 500.000 ευ-
ρώ μετά τις 31 Ιουλίου.

Ο αποκλεισμός του κέντρου της
Αθήνας αλλά και των νοτίων προ-
αστίων από τη δυνατότητα από-
κτησης ακινήτου, μέσω του προ-
γράμματος «χρυσή βίζα», έχει πυ-
ροδοτήσει φρενίτιδα αγοραστικού
ενδιαφέροντος μεταξύ των ξένων
επενδυτών. Ιδίως στις συνοικίες
του κέντρου, όπου στο άμεσο μέλ-
λον δεν θα είναι εφικτή η εύρεση
κατοικιών αξίας τουλάχιστον
500.000 ευρώ, πλην ελαχίστων πε-
ριπτώσεων, πολύ κοντά στην Ακρό-
πολη και εντός του ιστορικού κέν-
τρου, αυτήν την περίοδο κατα-
γράφεται μεγάλος αριθμός συναλ-
λαγών. Η κατάσταση αυτή έχει
γεννήσει πληθωριστικές τάσεις
στις ζητούμενες τιμές πώλησης,
ανεβάζοντας προς τα πάνω και δη
στο όριο των 250.000 ευρώ ακίνητα
που σε διαφορετική περίπτωση
μπορεί να πωλούνταν ακόμα και
στο 50% της τιμής αυτής. Ασφα-
λώς, ακόμα κι έτσι, οι ξένοι επεν-
δυτές θέτουν κάποιες ελάχιστες
απαιτήσεις, όπως η εγγύτητα με
την Ακρόπολη, ή σταθμούς ΗΣΑΠ
και μετρό που να απέχουν 1-2 στά-
σεις από τα τουριστικά αξιοθέατα.
Επίσης, ζητούν ακίνητα πλήρως
ανακαινισμένα, ή ακόμα και επι-
πλωμένα, που να είναι κατάλληλα

να αποδώσουν σημαντικό εισό-
δημα, κυρίως μέσω των ψηφιακών
πλατφορμών βραχυχρόνιας μί-
σθωσης.

Στο πλαίσιο αυτό, σύμφωνα με
φορείς της αγοράς ακινήτων, συ-
νοικίες όπως το Παγκράτι, η Κυ-
ψέλη, τα Εξάρχεια και οι Αμπελό-
κηποι καταγράφουν σημαντική
ζήτηση. Την υψηλότερη ζήτηση
βέβαια εμφανίζουν το Κουκάκι και
οι περιοχές του ιστορικού κέντρου,
όπως π.χ. το Μεταξουργείο, ο Κε-
ραμεικός, του Ψυρρή, η Πλάκα και
η Ακρόπολη. Εκεί όμως οι επιλογές
δεν είναι πολλές και σίγουρα ξε-
περνούν κατά πολύ σε κόστος το
ελάχιστο όριο των 250.000 ευρώ,
με αποτέλεσμα αρκετοί επενδυτές
να επιλέγουν διαφορετικά σημεία.

Από την άλλη πλευρά, είναι πο-

λύ μικρότερος ο αριθμός των ξένων
επενδυτών που αναζητούν ακίνητα
στα βόρεια προάστια, για να εξα-
σφαλίσουν άδεια παραμονής. Παρ’
όλα αυτά, αρκετοί ιδιοκτήτες θε-
ωρούν ότι θα μπορέσουν να προ-
σελκύσουν ξένους για την πώληση
των ακινήτων τους, με αποτέλεσμα
και στις περιοχές αυτές να κατα-

γράφονται σημαντικά υψηλότερες
τιμές σε σχέση με ό,τι ίσχυε πριν
από μερικούς μήνες. 

Στελέχη της αγοράς ακινήτων
θεωρούν ότι μόλις επιβληθεί το
όριο των 500.000 ευρώ και κατα-
στεί ξεκάθαρο, οι ξένοι θα προτι-
μήσουν άλλα σημεία της Αττικής
και θα αρχίσει και η αποκλιμάκωση

των ζητούμενων τιμών από ιδιο-
κτήτες που σήμερα αποτιμούν τα
ακίνητά τους σε τιμές μη ρεαλι-
στικές.

Νότια προάστια
Οσον αφορά τα νότια προάστια

και δη τις περιοχές έως και τη Γλυ-
φάδα, όπου θα ισχύσει το όριο των

500.000 ευρώ, εκτιμάται ότι η ζή-
τηση θα συνεχίσει να υφίσταται
και στο μέλλον, αλλά σε σαφώς
μικρότερη κλίμακα απ’ ό,τι σήμερα.
Με δεδομένο πάντως ότι υπάρχει
πολύ μεγαλύτερη πληθώρα ακι-
νήτων σε τιμές άνω των 500.000
ευρώ (κάτι που δεν μπορεί να ισχύ-
σει στο κέντρο της Αθήνας), ιδίως
στα τμήματα που βρίσκονται κοντά
στην επένδυση του Ελληνικού, ή
με θέα στη θάλασσα, δεν αποκλεί-
εται κάποιοι επενδυτές να συνε-
χίσουν να επιλέγουν ακίνητα και
στα νότια προάστια. Σε κάθε πε-
ρίπτωση όμως, το ρεύμα προς αυ-
τές τις περιοχές θα είναι σαφώς
χαμηλότερο, τουλάχιστον από
τους πολίτες τρίτων χωρών, που
ενδιαφέρονται και για την άδεια
παραμονής.

Υπενθυμίζεται ότι κατά τη διάρ-
κεια του 2022, οι ξένες εισροές κε-
φαλαίων για την απόκτηση ακι-
νήτων στην Ελλάδα αυξήθηκαν
κατά 68% από το 2021 και ανήλθαν
σε 1,97 δισ. ευρώ, από 1,17 δισ.
ευρώ. Παράλληλα, η επίδοση του
2022 ξεπέρασε κατά 37% και το
προηγούμενο ρεκόρ που είχε κα-
ταγραφεί το 2019, όταν οι ξένες
επενδύσεις είχαν ανέλθει σε 1,45
δισ. ευρώ.

<<<<<<

Ακόμα και κατά 50%
υψηλότερα πωλούνται
κατοικίες, σε σχέση με
την πραγματική τους τι-
μή, φτάνοντας το όριο
των 250.000 ευρώ.  

Στα ύψη οι ζητούμενες τιμές πώλησης στις περιοχές του κέντρου 

252%
αυξήθηκαν τα αιτήματα έκδοσης
άδειας μόνιμου επενδυτή κατά το δί-
μηνο Ιανουαρίου - Φεβρουαρίου.

1.446
νέα αιτήματα έναντι 411 αιτημάτων
το αντίστοιχο δίμηνο του 2022.

574
άδειες εκδόθηκαν το πρώτο δίμηνο,
101% περισσότερες από πέρυσι.

5.479
αιτήσεις χορήγησης άδειας έχουν
υποβληθεί από τον Φεβρουάριο
2022 έως τον Φεβρουάριο 2023.

1.918
άδειες εκδόθηκαν το ίδιο διάστημα
και εκκρεμούν επιπλέον 3.548 άδειες. 



ΚΥΡΙΑΚΗ 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2023

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο συλλέκτης δρ Ανδρέας Πίττας 
έχει στις συλλογές του έργα που 
συνδέονται με τον μύθο της Αρι-
άδνης και της Ανδρομέδας. Έργα 
εξαιρετικά, όπως μας πληροφο-
ρούν οι επιμελήτριες της έκθεσης 
«Μύθων Αποκάλυψη: Αριάδνη – 
Ανδρομέδα», έργα που σηματο-
δοτούν εποχές-σταθμούς στην 
ευρωπαϊκή Ιστορία της Τέχνης. 
Αλλά και έργα που συνδέονται θε-
ματολογικά με δύο γυναίκες των 
οποίων οι μύθοι, και οι ιστορίες, 
αποτέλεσαν μια αποκάλυψη για 
τις επιμελήτριες, τη Μυρτώ Χα-
τζάκη (επιμελή τρια της Συλλογή ς 
του Παρισιού της Λεβεντεί ου Πι-
νακοθή κης), τη διευθύντρια της 
Λεβεντεί ου Πινακοθή κης, Λουκί α 
Λοΐ ζου Χατζηγαβριή λ και την επι-
μελή τρια της Λεβεντεί ου Πινα-
κοθή κης, Κατερί να Στεφανί δου. 
Συνάντησα τη Μυρτώ Χατζάκη, 
μία εκ των επιμελητριών της Έκ-
θεσης στη Λεβέντειο Πινακοθήκη 
για να συζητήσουμε για τη θεμα-
τική της έκθεσης και τι αυτή κο-
μίζει σήμερα στον θεατή και τη 
θεάτρια που θα την επισκεφθεί. 

Πρώτη μου ερώτηση προς 
την κα Χατζάκη, καθώς μπαίνα-
με στην έκθεση, ακολουθώντας 
το κόκκινο νήμα, σημάδι πρώτο 
της θεματικής... ήταν γιατί επελέ-
γησαν αυτές  οι δύο μυθολογικές 
μορφές, η Αριάδνη και η Ανδρο-
μέδα και τι εκπροσωπούν: «Τα τε-
λευταία χρόνια υπάρχει μια στρο-
φή στη σύγχρονη λογοτεχνία, σε 
θέματα που αντλούνται από τη 
μυθολογία και μάλιστα βλέπουμε 
πολλές γυναίκες συγγραφείς να 
πραγματεύονται ζητήματα που 
αφορούν γυναίκες από τον μύθο 
και να δίνουν μια πολύ διαφορε-
τική φεμινιστική οπτική σε όλο 
αυτό. Και μπήκαμε στη διαδικα-
σία να σκεφτούμε γιατί ο μύθος 
είναι τόσο σαγηνευτικός ακόμα 
και σήμερα και συγκεκριμένα αυ-
τές οι ιστορίες, όπως της Αριάδ-
νης και της Ανδρομέδας, γιατί μας 
γοητεύουν ακόμα. Μας γοητεύ-

ουν γιατί έχουν μέσα τους θέματα 
τα οποία είναι πολύ ανθρώπινα, 
έχουν να κάνουν με τον έρωτα, 
με την προδοσία, με τη θυσία, με 
την αυτοθυσία, με τη θέση της 
γυναίκας σε αυτό τον αέναο κύ-
κλο ανάμεσα στη ζωή και στον 
θάνατο. Η μία είναι η Αριάδνη, 
η οποία σύμφωνα με τον μύθο 
τουλάχιστον εγκαταλείπεται από 
τον Θησέα, σύμφωνα με μια εκ-
δοχή του μύθου, στις ακτές της 
Κύπρου, στην Αμαθούντα, και η 
άλλη είναι η Ανδρομέδα, της οποί-
ας ο πατέρας ήταν ο Κηφέας, ο 
ιδρυτής της Κυρήνειας». 

Η κα Χατζάκη μού εξηγεί ξε-
κινώντας από την Αριάδνη για 
την εικόνα της, όπως αποτυπώ-
νεται από τους καλλιτέχνες, οι 
οποίοι έδωσαν τη δική τους πινε-
λιά στις ζωές της, ενθυμούμενοι 
τον μύθο... και ρωτώ τι εστί τελι-
κά μύθος: «Ο μύθος είναι και μια 
μαρτυρία της εποχής του. Μας 
λέει δηλαδή πώς ήταν τα πράγ-
ματα και πώς ο κόσμος πίστευε 
ότι έπρεπε να είναι τα πράγματα. 
Άρα αναπαράγει τα στερεότυπα 
μιας εποχής.

Κάθε φορά όμως που κοιτάμε 
τον μύθο, βλέπουμε να καθρε-
φτίζεται σε αυτόν και η κοινωνία 
που τον ξαναδιαβάζει και τον ξα-
ναγράφει. Άρα μας λέει και κάτι 
και για τους μετέπειτα που ξανα-
είδαν αυτές τις ιστορίες και μ’ αυ-
τήν την αφετηρία πιαστήκαμε να 
δούμε σε αντιπαραβολή ανάμεσα 

σε κείμενα παλιά και σε κείμενα 
πιο σύγχρονα από τον Ευριπίδη 
μέχρι τη σύγχρονη λογοτεχνία, 
τους μύθους από δύο γυναίκες, 
οι οποίες έχουν μια ξεχωριστή 
σύνδεση με την Κύπρο, όπως εί-
παμε και προηγουμένως». 

Η γυναικεία φωνή
Ο ανδροκρατούμενος κόσμος 

αποτυπώνεται και μέσα από τα έρ-
γα της έκθεσης, έστω και αν τα κε-
ντρικά πρόσωπα είναι δύο μυθικές 
γυναικείες φιγούρες, λέω στην κα 
Χατζάκη, η οποία μού εξηγεί: «Μία 
από τις προσπάθειες που έχουμε 
κάνει μέσα από τα κείμενα που 
έχουμε αντιπαραβάλει είναι να 
φέρουμε και τη γυναικεία φωνή 
κάπως προς τα έξω. Ελπίζω ότι θα 
δώσουμε το έναυσμα στον κόσμο 
που θα επισκεφθεί την έκθεση να 
αγοράσει βιβλία μυθολογίας, να τα 
δει με άλλη ματιά, να τα διαβάσει, 
να ξανασκεφτεί αυτές τις ιστορίες 
και να σκεφτούμε ίσως γενικότε-
ρα και τα γυναικεία πρότυπα, τα 
τότε και σήμερα και τους ρόλους 
στους οποίους παρουσιαζόμαστε 
οι γυναίκες». Τελικά ποιος μύθος 
αποκαλύπτεται μέσα από αυτές 
τις δύο φιγούρες, ρωτώ την κα 
Χατζάκη: «Για μένα είναι πολλοί 
οι μύθοι και αυτή ήταν και η σκέ-
ψη του λαβυρίνθου, καλούμε τον 
κόσμο στην ουσία να προσπαθή-
σει να βρει τη δική του άκρη στον 
λαβύρινθο. ∆εν υπάρχει ένας μόνο 
δρόμος. Είναι τόσα τόσοι πολλοί 
οι τρόποι να ειπωθούν αυτές οι 
ιστορίες και τότε και σήμερα, είναι 
μια πολυπρόσωπη αφήγηση...». 

 Να ξανασκεφτούμε τον μύθο
«Επιθυμούμε οι επισκέπτες/

τριες της έκθεσης να ξεκινήσουν 
από τα κείμενα, να πάρουν την 
αφετηρία του μύθου μέσα στην 
αφήγηση για να δουν από πού ξε-
κινάνε αυτές οι ιστορίες και πώς 
τις διαλαμβάνει μετά η δυτική τέ-
χνη. Να σας πως ότι για τη δυτι-
κή τέχνη η μυθολογία είναι ένας 
τρόπος να πεις μια ιστορία σε 
ένα κοινό περιορισμένο, το οποίο 

μπορεί να τη διαβάσει, μόνο έχο-
ντας την κατάλληλη μόρφωση 
και γνωρίζοντας τους αρχαίους 
συγγραφείς, μπορεί να καταλάβει 
γιατί αυτές οι γυμνές φιγούρες εί-
ναι ο Βάκχος και η Αριάδνη και 
πού παρουσιάζονται και σε ποια 
χρονική στιγμή και μετά από τι 
και πριν από τι. Προϋποτίθεται, 
λοιπόν, μια γνώση του αρχαίου 
κόσμου και αυτό κάνει τα έργα 
λίγο ελιτίστικα, ενώ στην ουσία 
ο μύθος όταν ξεκίνησε ήταν η 
ιστορία, η αφήγηση, η λαϊκή που 
ήταν για όλους».

Φυσικά, αν κάποιος δεν γνωρί-
ζει τον τίτλο του πίνακα θα μπο-
ρούσε να σκεφτεί ότι εικονίζονται 
οποιαδήποτε γυναίκα, είτε οποιο-
δήποτε άλλο ζευγάρι... αντιτείνω 
στην κα Χατζάκη, χρειάζεται να 
γνωρίζει εξ αρχής ή να αφεθεί σε 
αυτό που βλέπει;: «Ναι, θα μπο-
ρούσε, θα έβγαζε όμως το έργο 
από το περιβάλλον στο οποίο δη-
μιουργήθηκε. Εμείς αναγνωρίζου-
με ότι το έργο αυτό φτιάχτηκε 
για ένα κοινό που θα αναγνώριζε 
από τις λεπτομέρειες του πίνα-
κα ποιο ακριβώς ήταν το θέμα 
και ένα κομμάτι αν θέλετε, του 
συγκεκριμένου συγκείμενου της 
εποχής ήταν να κάτσουμε όλοι 
εδώ με το κρασάκι μας και να συ-
ζητήσουμε γύρω από κάτι, γιατί 
ήμασταν όλοι διαβασμένοι και 
ανήκαμε στην ελίτ εκείνη που τα 
ήξερε αυτά και μπορούσε να τα 
συζητήσει ή να διαβάσει ποίηση 
αντίστοιχη. Μια από τις σκέψεις 
μας πίσω από την έκθεση είναι 
ακριβώς αυτή, ότι χωρίς να εκλα-
ϊκεύουμε κάτι, το κάνουμε πιο 
προσιτό, λέγοντας στον κόσμο 
σήμερα αυτές είναι οι ιστορίες, 
ελάτε να τις ξαναδούμε, να τις ξα-
νασκεφτούμε». Και ίσως να κάνει 
ο καθένας τις δικές του αναγνώ-
σεις; «Τώρα πια ναι, γιατί όχι».

Πληροφορίες: «Μύθων
Αποκάλυψη: Αριάδνη –

Ανδρομέδα», Λεβέντειος Πινακοθή-
κη, Λευκωσία. ∆ιάρκεια έκθεσης
έως 3 Σεπτεμβρίου 2023.

Δύο ηρωίδες ενός άλλου κόσμου
Εκθεση «Μύθων Αποκάλυψη: Αριάδνη – Ανδρομέδα», ξαναδιαβάζοντας τις περιπέτειές τους

«Μύθοι όπως αυτοί της Αριάδνης και της Ανδρομέδας μάς γοητεύουν γιατί έχουν μέσα τους θέματα τα οποία είναι πολύ ανθρώπινα, έχουν να κάνουν με τον έρωτα, με την προδοσία, με τη θυσία, με την 
αυτοθυσία, με τη θέση της γυναίκας σε αυτό τον αέναο κύκλο ανάμεσα στη ζωή και στον θάνατο» λέει η Μυρτώ Χατζάκη, μία εκ των επιμελητριών της έκθεσης.

«Ο μύθος είναι και μια 
μαρτυρία της εποχής 
του. Μας λέει δηλαδή 
πώς ήταν τα πράγματα 
και πώς ο κόσμος
πίστευε ότι έπρεπε να 
είναι τα πράγματα.
Άρα αναπαράγει τα στε-
ρεότυπα μιας εποχής»

Στην έκθεση υπάρχουν και κείμε-
να, τα οποία ενώνουν και ίσως και 
να νοηματοδοτούν τα ίδια τα έργα. 
Η κα Χατζάκη εξηγεί: «Στην ουσία 
είναι κομματάκια από το αφήγημα. 
∆ηλαδή θέλαμε στα κείμενα ειδικά 
να παίξουμε ανάμεσα σε αρχαίες 
πηγές και σύγχρονες πηγές, οπότε 
να προκαλέσουμε τον κόσμο λίγο 
να δει διαφορετικές μυθοπλασί-
ες γύρω από τον μύθο. Πέραν από 
τους αρχαίους συγγραφείς, από 
τους αρχαίους ειδικά, επιλέξαμε 
κυρίως κομμάτια που να δίνουν 
τον πρώτο λόγο στις φιγούρες που 
μας ενδιέφεραν, για παράδειγμα η 
κατάρα της Αριάδνης. «Ποια καρ-
διά θες, έρμη μ’ άφησε ο Θησέας 
μ’ αυτήν την ίδια ο ίδιος και το σόι 

του να κλάψει». Από τις σύγχρονες 
πηγές διαλέξαμε αναφορές κυρί-
ως από τη σύγχρονη μυθοπλασία, 
όπου μπαίνει σε πρώτο πρόσω-
πο η Αριάδνη για παράδειγμα, ή 
που μπαίνουν σε πρώτο πρόσωπο 
άλλες μεγάλες ηρωίδες από τον 
μύθο και βλέπουμε λίγο τη δική 
τους οπτική, κάτι που ξεκινάει στην 
ουσία με την Άτγουντ και την “Πη-
νελοπιάδα”, που αντί να δούμε την 
Οδύσσεια μέσα από τον Οδυσσέα 
τη βλέπουμε μέσα από την Πηνε-
λόπη. Με αυτή τη λογική επιλέξα-
με τις πηγές». Για την πληρέστερη 
αφήγηση του μύθου συνδράμουν 
δάνεια αρχαίων αντικείμενων από 
το Κυπριακό μουσείο και το Μου-
σείο Ιεράς Μονής Κύκκου.

Τα κείμενα η αρχή του νήματος

«Αριάδνη (Arijadna)» Mersad Berber (1940-2012). Λάδι και μεικτή τεχνική 
σε μουσαμά, 65 x 48 εκ. (2009). Συλλογή Πίττα.
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Η Aριάννα Οικονόμου συνεχίζει την έρευνα 
της ορμώμενη από το θεατρικό έργο του Σά-
μιουελ Μπέκετ «Happy Days» σε ένα ταξίδι 
ζωής, αναζητήσεων και νοήματος. Στο Ηappy 
Happier Days η δημιουργός μοιράζεται με το 
κοινό, σε αυτή την ώριμη καλλιτεχνική θέση 
που βρίσκεται, κοιτάζοντας το παρελθόν, το 
παρόν και το μέλλον: τι υπήρξε, τι θα μπο-
ρούσε να υπάρξει και αναζητά τι θα μπορού-
σε να προσδιοριστεί ως οι πιο ευτυχισμένες 
ημέρες. Σε ένα διαρκή διάλογο με το κείμε-
νο, αναπόφευκτα έρχεται αντιμέτωπη με τις 
επιλογές της ως ενεργού γυναίκας καλλιτέ-
χνη στην Κύπρο από το πρώτα βήματα της μέ-
χρι σήμερα, αλλά και με προσωπικές μνήμες 
ή σκέψεις. Παράλληλα με την παράσταση, 
θα παρουσιάζεται μια προθήκη με υλικό από 

το αρχείο της καλλιτέχνιδας. Η δράση αυτή 
συσχετίζεται τόσο με τις θεματικές της παρά-
στασης όσο και με μια ερευνητική προσέγγι-
ση που έχει ως σημείο εκκίνησης την ερώ-
τηση: ποια η ζωή του αρχείου και με ποιους 
τρόπους το ενεργοποιούμε. Ιδέα, Σκηνοθε-
σία, Κείμενα, Μουσική, Περφόρμερ: Aριάννα 
Οικονόμου. ∆ραματουργία, Συνεργάτης καλλι-
τέχνης: Έλενα Αγαθοκλέους. Σύμβουλος κίνη-
σης: Πέτρος Κονναρης Ηχητικός σχεδιασμός: 
Γιάννης Χριστοφίδης. Σκηνογράφος: Νάταλυ 
Σάββα. Επιλογή από αρχείο καλλιτέχνιδας: 
Ευαγόρας Βανέζης. Στέγη Χορού Λευκωσίας, 
Παρθενώνος 25, Λευκωσία. Παραστάσεις Πα-
ρασκευή, Σάββατο και Κυριακή 5, 6, 7 Μαΐου, 
ώρα 8:00 μ.μ. Απαραίτητη η κράτηση: τηλέ-

φωνο 977722 64.

ΧΟΡΟΣ 

«Happy Happier Days»
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

O Μισέλ
μέσα μας

«Δ
εν μπορούν τα φεστιβάλ να είναι 
μόνο εμπορικά φόρουμ της κι-
νηματογραφικής βιομηχανίας, 

τελετές κενοδοξίας και υποχρεώσεων 
μάρκετινγκ. Κινηματογραφικά φεστι-
βάλ, όπως και αυτό της Θεσσαλονίκης, 
εκ των πραγμάτων αποτελούν νησίδες 
αντίστασης απέναντι στην ιστορική 
και πολιτισμική καταστροφή». Το από-
σπασμα, από ένα κείμενο του Μισέλ 
∆ημόπουλου που είχε δημοσιευΘεί σε 
αφιέρωμα των «Επτά Ημερών» της «Κ» 
(6/11/1994) για τα 35 χρόνια του Φεστι-
βάλ Κινηματογράφου Θεσσαλονίκης. Εί-
χαν συμπληρωθεί μόλις δύο χρόνια από 
τη διεθνοποίηση του θεσμού (με κόπο 
και «αίμα»), η πόλη άρχιζε να αποκτά 
έναν ζωτικό χώρο κινηματογραφικού 
πολιτισμού.

Σήμερα βέβαια μοιάζει προφανές. Τι 
άλλο μπορεί να είναι ένας φεστιβαλικός 
θεσμός που σέβεται τον εαυτό του εκτός 
από διεθνής; Τότε, όμως, για ένα μέρος της 
ελληνικής κινηματογραφικής κοινότητας, 
ο αναγκαίος μετασχηματισμός, χωρίς τον 
οποίο το φεστιβάλ θα συρρικνωνόταν και 
θα πέθαινε, ισοδυναμούσε με προδοσία. 
Με «αφελληνισμό», όπως έλεγαν ορισμέ-
νοι. Στα χρόνια που ακολούθησαν, η πό-
λη μπήκε στον διεθνή πολιτιστικό χάρτη, 
εγκατέλειψε την εσωστρέφειά της, τον 
αδιέξοδο ελληνοκεντρισμό της, άνοιξε το 
θαλάσσιο μέτωπό της και άρχισε να ταξι-
δεύει το βλέμμα της σε άλλους κόσμους, 
να αναμετριέται με το παγκόσμιο, το σύγ-
χρονο, το πρωτοπόρο. Περιόρισε δραστικά 
την τάση να αυτοκαταναλώνεται και να 
ανακυκλώνει τα προβλήματά της.

Ενα νέο, νεανικό, κοινό έκανε την εμ-
φάνισή του, πήρε την κατάσταση στα χέ-
ρια του, γέμισε τις αίθουσες του φεστιβάλ, 
που εν τω μεταξύ απέκτησε στέγη («Ολύ-
μπιον») και «προίκα» στην προβλήτα του 
λιμανιού. Οι διευθυντές που διαδέχθη-
καν τον Μισέλ ∆ημόπουλο (η ∆έσποινα 
Μουζάκη, ο ∆ημήτρης Εϊπίδης και, από το 
2016, ο Ορέστης Ανδρεαδάκης) εξέλιξαν, 
εμπλούτισαν, καλλιέργησαν το έδαφος 
που βρήκαν κατοχυρωμένο. Το «διεθνές» 
ήταν δεδομένο και μη αναστρέψιμο. Απέ-
μενε να έχει κάθε φορά τον σωστό πλοηγό 
(όχι λίγο φυσικά) που θα το οδηγεί στην 
πρωτοπορία της εποχής του. Που δεν θα 
απομακρύνεται από την ιδρυτική συνθή-

κη του: την ανοιχτή πλεύση, το διαρκώς 
υπό διαμόρφωση νέο, την αναζήτηση, τον 
πειραματισμό με ρίσκο.

Την περασμένη ∆ευτέρα, στην πολιτική 
κηδεία του Μισέλ ∆ημόπουλου (έφυγε από 
τη ζωή 74 χρόνων) ήμασταν εκεί πολλοί, 
με διαφορετικό βαθμό «συγγένειας» μα-
ζί του. Πάνω στο φέρετρο, σκόρπια προ-
γράμματα του φεστιβάλ, τεύχη του «Σύγ-
χρονου Κινηματογράφου», έντυπα που 
είχαν τη σφραγίδα του Μισέλ, στον οποίο 
οφείλεται και η εξαιρετική βιβλιοθήκη από 
μονογραφίες ξένων σκηνοθετών που πε-
ριλαμβάνονταν στην «ύλη» του φεστιβάλ. 
Προφανώς δεν ήταν μόνος του σε αυτήν 
την προσπάθεια. Περιβαλλόταν από άξιους 
συνεργάτες. Ηταν άνθρωποι που, όπως και 
ο Μισέλ, είχαν «μεγάλη κινηματογραφική 
παιδεία· γνώση του ιστορικού και του κρι-
τικού· άποψη και αίσθηση», όπως είχε πει 
ο συνυπεύθυνος για το διεθνές προφίλ του 
θεσμού και για το Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ, 
∆. Εϊπίδης (πέθανε αρχές του 2021).

Ηταν, εκτός των άλλων, ένας κόσμος 
και μια εποχή με οργανική σχέση με τα 
κινηματογραφικά έντυπα, με την ανάγνω-
ση της τέχνης, με συζητήσεις, αναλύσεις, 
ζυμώσεις, για δημιουργούς, τάσεις, πλάνα, 
εικόνες. ∆εν ήταν τίποτα παλιό ή σκονι-
σμένο. Οπως και οι εκδόσεις πάνω στο 
φέρετρο ήταν απλώς φθαρμένες από τη 
χρήση. Ηταν μια νησίδα ο κόσμος αυτός, 
παρά τις όποιες εμμονές του (θα τις ονο-
μάζαμε και σθεναρές προτιμήσεις). Ενα 
εργαστήρι του κινηματογραφικού μέλλο-
ντος. Ενας τόπος συνάντησης ανθρώπων 
και βλεμμάτων. Το διατύπωσε ιδανικά ο 
στενός φίλος του, Τέλης Σαμαντάς, στον 
τόσο μεστό και συγκινητικό επικήδειό 
του: «Και εμείς, οι φίλοι σου, δεν θα πά-
ψουμε να σε φέρουμε μέσα μας και με-
τά την αναχώρησή σου». Κάπως έτσι, ο 
Μισέλ έγινε «τόπος», ο δικός μας «τόπος 
συνάντησης».

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Πολιτισμός και Τουρισμός, λοιπόν; 

Η 
χώρα, όπως όλοι γνωρίζουμε, έχει 
πλούσιο πολιτιστικό απόθεμα, και 
το οποίο πρέπει να αναδειχθεί. Θα 

είχε ενδιαφέρον, λοιπόν, να βλέπαμε από 
το υφυπουργείο Πολιτισμού και από το 
υφυπουργείο Τουρισμού έναν οδικό χάρ-
τη για πολιτιστικές διαδρομές στη χώρα 
για τους επισκέπτες, που, όπως λένε οι 
άνθρωποι του τουρισμού, φέτος θα ξε-
περάσουν εκείνους του 2019 και ανα-
μένεται να σπάσει ρεκόρ. Φυσικά και 
ρεκόρ να μη σπάσουμε πάλι θα πρέπει 
οργανωμένα η Πολιτεία να ξέρει πώς θα 
αξιοποιήσει προς όφελός της την πολιτι-
στική κληρονομιά της και νομίζω πως γι’ 
αυτό θα πρέπει να δούμε συγκεκριμένες 
ενέργειες από όλα τα εμπλεκόμενα μέ-
ρη. Όλη η χώρα, όση μισή έχουμε τέλος 
πάντων, μπορεί να γίνει μια πολιτιστι-
κή διαδρομή, γεύσης, αρχιτεκτονικής, 
ιστορίας, φύσης, και πόσα άλλα, και αν 
είχαμε και όραμα θα συνδέαμε τη μισή 
Κύπρο με την άλλη μισή, στα Κατεχό-
μενα, είτε με μία εφαρμογή, είτε με μια 
ενδιαφέρουσα εικαστική εγκατάσταση, 
είτε με εκθέσεις στα αεροδρόμιά μας. 
Ιδέες πολλές, για να δείξουμε το πολι-
τιστικό όλον της χώρας, όποιο κι αν εί-
ναι αυτό. Φυσικά, για να γίνει αυτό θα 
πρέπει να συνεργαστούν πολλοί φορείς, 
πολλά τμήματα του ∆ημοσίου... 

Όπως και να ’χει και πέραν από με-
γαλοϊδεατισμούς όπως οι παραπάνω η 

συνεργασία των δύο υφυπουργείων, 
Τουρισμού και Πολιτισμού, θα πρέπει 
να είναι μία από τις πρώτες προτεραιό-
τητες και των δύο υφυπουργών –εντά-
ξει, είναι νέοι στις θέσεις τους και ακόμα 
δοκιμάζουν τα νερά και πρέπει να τους 
πιστώσουμε με χρόνο, άλλωστε η προε-
δρική θητεία είναι μέχρι το 2028!– μιας 
και το ένα χέρι νίβει το άλλο. Η Κύπρος 
έχει τεράστιο πολιτιστικό απόθεμα που 
αισθάνομαι πως δεν αναδεικνύεται κα-
τάλληλα από τις αρμόδιες υπηρεσίες 
της χώρας. Εκτός από χώρα υπηρεσι-
ών, λογιστών και δικηγόρων, είμαστε 
και χώρα που έχει αρχαιολογικούς χώ-
ρους, μουσεία, εκκλησιαστικά και άλλα 
μνημεία και φυσικά εγκατεσπαρμένους 
διάφορους μουσειακούς χώρους σε όλη 
την αγροτική Κύπρο, τα οποία είναι ανοι-
κτά... σχεδόν ποτέ. 

Έτσι, σε αυτή την προσπάθεια της 
χώρας για να αναβάθμιση του πολιτι-
στικού προϊόντος της χώρας σημαντικό 
μερίδιο έχουν και το υπουργείο Εσωτερι-
κών, καθώς και οι δήμοι και οι κοινότη-
τες της χώρας, μιας στα διοικητικά τους 
όρια στεγάζονται συνήθως κλειστά μι-
κρά τοπικά μουσεία, για τα οποία όμως 
έχουν δοθεί από την Πολιτεία και από 
την Ευρώπη αρκετές εκατοντάδες χιλιά-
δες ευρώ. Φυσικά, στην εξίσωση πρέπει 
να μπει και η Εκκλησία της Κύπρου, διά 
των κατά τόπους εκκλησιαστικών επι-

τροπών, αφού ιστορικοί ναοί και μονές 
μπορούν να γίνουν πόλος έλξης όχι μόνο 
για πιστούς, αλλά και για άλλου είδους 
επισκέπτες.  

Η προώθηση της κυπριακής αρ-
χαιολογίας, με εκθέσεις όπως η πρό-
σφατη στο Πανεπιστημιακό Μουσείο 
Fitzwilliam του Κέμπριτζ, «Islanders: 
The Making of the Mediterranean» πολύ 
πιθανόν να φέρει ακόμη περισσότερους 
επισκέπτες στα μουσεία μας και δη στο 
Κυπριακό Μουσείο, είναι έτοιμο να υπο-
δεχθεί παραπάνω επισκέπτες απ’ όσους 
έχει συνηθίσει; Βέβαια, σε όλη την Κύ-
προ υπάρχουν δεκάδες αρχαιολογικοί 
χώροι και ελπίζω να είναι έτοιμοι κατά 
πάντα να υποδεχθούν επισκέπτες, ικα-
νοποιώντας κάθε ανάγκη τους. Είναι 
εξασφαλισμένη η πρόσβαση σε άτομα 
με μειωμένη κινητικότητα ή άλλες ανα-
πηρίες; Υπάρχουν στα μουσεία μας και 
στους αρχαιολογικούς μας χώρους κα-
τάλληλες εφαρμογές για άτομα με προ-
βλήματα όρασης ή οπτική αναπηρία; 
Επιτρέπονται τα ζώα συντροφιάς; Όλα 
αυτά θα είχε ενδιαφέρον να ήταν συ-
γκεντρωμένα σε ένα φυλλάδιο, και αυ-
τό να ήταν διαθέσιμο στα αεροδρόμια 
της Λάρνακας και της Πάφου, αλλά και 
διαδικτυακά. ∆ύσκολο το εγχείρημα, το 
καταλαβαίνω, ιδίως τώρα που παλεύου-
με για την κυβερνοασφάλειά μας, ποιος 
θα καθίσει να ασχοληθεί με τέτοια θέ-

ματα. Πάντως, θα έπρεπε να το είχα-
με στα υπόψη μας ότι και η σελίδα του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων χρειάζεται μια 
γερή αναβάθμιση, ώστε να γίνει πιο φι-
λική για τον επισκέπτη και φυσικά πιο 
ελκυστική και σύγχρονη.  

Υγ. 1. Με την υπαγωγή του Τμήματος Αρ-
χαιοτήτων στο υφυπουργείο Πολιτισμού θα 
είχε ενδιαφέρον να ξέραμε πώς προτίθε-
νται να προχωρήσουν ο κ. Χατζηγιάννης με 
την κυρία Μαρίνα Σολομίδου-Ιερωνυμίδου. 
Ποιος είναι ο οδικός χάρτης που θα ακολου-
θηθεί; Τι πρόκειται να αλλάξει, αν αλλάξει 
κάτι. Είδαμε από τα κοινωνικά δίκτυα του 
υφυπουργού, επίσημα και ανεπίσημα, πως 
συναντήθηκαν, φωτογραφήθηκαν, αλλά τι 
είπαν δεν μάθαμε ακόμα. Ίσως τίποτε το 
σημαντικό, ίσως ότι προχωράνε κανονικά τα 
πράγματα, όπως είναι σχεδιασμένα, ή κάτι 
άλλο. ∆ελτία Τύπου πλέον δεν εκδίδονται, 
τα δελτία Τύπου τα αντικατέστησαν οι φωτο-
γραφίες και τα μουσικά ιντερμέδια.
 
Υγ. 2. Υποθέτουμε πως τα ωράρια των μου-
σείων, αρχαιολογικών χώρων και μνημείων 
πως είναι τα ίδια με το 2022, γι’ αυτό δεν τα 
έχουν αλλάξει ακόμα στην ιστοσελίδα του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων, αν και έχουμε μπει 
στη θερινή περίοδο από τις 16 Απριλίου (σύμ-
φωνα πάντα με το ημερολόγιο του 2022).  

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Το Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης ∆ΙΑΤΟΠΟΣ παρουσιάζει 
την ομαδική έκθεση με τίτλο «Cruel Spring» σε επιμέ-
λεια της ∆άφνης Νικήτα. Η έκθεση επιθυμεί να αγγί-
ξει τις κοινωνικές, πολιτικές και περιβαλλοντολογικές 
συνθήκες και πραγματικότητες όπως διαμορφώνονται 
σήμερα με φόντο τον νέο πολιτικοκοινωνικό παραλο-
γισμό που οδηγεί σε εθνικές τραγωδίες και αδιέξο-
δα. Μια πραγματικότητα που κρούει τον κώδωνα του 
κινδύνου και μας αφορά απόλυτα είναι και η οικολογι-
κή καταστροφή. Οι καλλιτέχνες που λαμβάνουν μέρος 
στην έκθεση ερευνούν ο καθένας με το δικό του προ-
σωπικό λεξιλόγιο τη Σκληρή αυτή Άνοιξη που περνά 
στην μνήμη και γίνεται ιστορία ανίκανη να τιθασεύσει 
το παρελθόν.  Στην έκθεση λαμβάνουν μέρος οι Λία 
Λαπίθη, Σαβέλλα Μιχαήλ, Μαρίζα Παρτζίλη, PASHIAS, 

Μαρία Τριλλίδου, Στέλλα Χριστοφή. Η έκθεση θα δι-
αρκέσει μέχρι τις 12 Μαΐου. Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης 
∆ΙΑΤΟΠΟΣ, οδός Κρήτης 11. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22766117, www.diatopos.com

ΝΕΑ ΕΚΔΟΣΗ

«Οφθαλμοσκοπήσεις»

Το βιβλίο του δρα Ανδρέα Ν. Παπα-
βασιλείου «Οφθαλμοσκοπήσεις», το 
οποίο κυκλοφόρησε πρόσφατα στις 
εκδόσεις του «Κέντρου Μελετών της 
Ιεράς Μονής Κύκκου», αποτελείται 
από 896 σελίδες και έχει γενικό θέ-
μα του τον οφθαλμό υπό την πολυ-
διάστατη σημασία του. Η έννοια αυ-
τή, ανεξάρτητα από τη γλωσσική της 
εκφορά δεν ενδιαφέρει μόνο την 
Οφθαλμολογία, ως κλάδο της Ιατρι-
κής, αλλά και πολλούς άλλους τομείς 
του Επιστητού, όπως είναι η Θεολο-
γία, η Φιλολογία και ειδικά η Ποίηση, 
η Μουσική και η Λαογραφία. Διάθεση 

στα βιβλιοπωλεία.

Tο Σατιρικό Θέατρο παρουσιάζει την κυπρια-
κή κωμωδία του Μιχάλη Πιτσιλλίδη, «Το κρά-
τος του Ττόφαλλου» («Ττόφαλλος ο Κλωνα-
ρίτης»), σε σκηνοθεσία Βασίλη Μιχαήλ. Στο 
«Κράτος του Ττόφαλλου» ο συγγραφέας «χτί-
ζει» ένα γεμάτο χιούμορ έργο, με ζωντανούς 
χαρακτήρες και χυμώδεις κωμικές σκηνές 
με σκοπό να αναδείξει πικρές αλήθειες για 
την πλεονεξία μας, τη μεγαλομανία και την 
τυφλή υπακοή μας στις ουτοπικές προτάσεις 
και επιζήμιες πρακτικές της εξουσίας για την 
επίλυση σημαντικών προβλημάτων. Ο Μιχά-
λης Πιτσιλλίδης σφράγισε με το έργο του την 

κυπριακή δραματουργία, σκιαγραφώντας μέ-
σα από τα έξυπνα και διασκεδαστικά κείμενα 
του γεγονότα είτε αυτοβιογραφικά, είτε που 
αφορούσαν σε στιγμές της καθημερινής ζω-
ής της κυπριακής κοινωνίας. Παίρνουν μέρος 
οι ηθοποιοί: Σπύρος Γεωργίου, Χάρης Πισί-
ας, Βασίλης Μιχαήλ, Λουκία Μουσουλιώτη, 
Ανδρέας Ρόζου, Ιωάννα Μαραγκού, Νικόλας 
Κουρουζίδης. Παραστάσεις: Κεντρική Σκηνή 
Σατιρικού Θεάτρου, Κάθε Σάββατο και Κυρια-
κή στις 8:00μ.μ. (μέχρι 28 Μαΐου). Κρατήσεις: 

τηλέφωνο 22312940 – 22421609,  satiriko.

tameio@cytanet.com.cy 

ΘΕΑΤΡΟ 

«Το κράτος του Ττόφαλλου» 

ΠΕΡΙΟΔΙΚΟ 

«Διόραμα»
Κυκλοφόρησε το νέο τεύχος του 
διμηνιαίου περιοδικού τεχνών και 
πολιτισμού «∆ιόραμα» αρ. 46-47, 
με πλούσια ύλη και ενδιαφέρου-
σες συνεργασίες. Πιο συγκεκρι-
μένα στο τεύχος στη στήλη των 
εικαστικών κείμενο της Λουίζας 
Καραπιδάκη με τίτλο «Βασίλης 
Καρακατσάνης ΤΙΤΑΝΙΑ», κριτικές 
θεάτρου της Χρυσόθεμις Χατζη-
παναγή για την παράσταση «Λυσ-
σασμένη γάτα» σε σκηνοθεσία 
Πάρι Ερωτοκρίτου και του Κλείτου 
Ιωαννίδη για το έργο «Φωτεινή» 
της Ευρυδίκης Περικλέους-Παπα-
δοπούλου, κείμενα των Κωνστα-
ντίνου Γιαγκουλλή, του Ανδρέα 
Χατζηθωμά, της Ανδρεανής Ηλιο-
φώτου, του Παναγιώτη Νικολαΐ-
δη και του Κλείτου Ιωαννίδη για 
τα κυπριακά γράμματα, στη στήλη 
μελέτη υπάρχουν οι εργασίες της 
Νάντιας Στυλιανού και της Καίτης 
Χρίστη. Στο τεύχος περιλαμβάνο-
νται επίσης κείμενα για τη φωτο-
γραφία, την αρχιτεκτονική, ποι-
ητικό αναλόγιο κ.ά. Διάθεση στα 

μεγάλα βιβλιοπωλεία,

ή στο 99653588 και

eteandros@hotmail.com

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Οι «Νύχτες» επιστρέφουν
Το έργο «Νύχτες στη Ρώμη – Τενν και Άννα» του Φράνκο Ντ’ 
Αλεσσάντρο επιστρέφει σε ένα νέο κύκλο παραστάσεων στη 
σκηνή του Πολυχώρου ΕΣΤΙΑ. Το έργο, που παρουσιάζεται 
για πρώτη φορά στην ελληνική γλώσσα σε μετάφραση Χλό-
ης Βερίτη και αναφέρεται στη θυελλώδη σχέση ανάμεσα σε 
δύο ανθρώπους που άφησαν ανεξίτηλη τη σφραγίδα τους 
στη θεατρική και κινηματογραφική τέχνη: τον Αμερικανό θε-
ατρικό συγγραφέα Τενεσί Ουίλιαμς και την Ιταλίδα ηθοποιό 
Άννα Μανιάνι. Συντελεστές: Μετάφραση: Χλόη Βερίτη. Ερμη-
νεύουν: Φάνη Πέτσα, ∆ημήτρης Κωνσταντινίδης. Παραστά-
σεις Παρασκευή 28 Απριλίου, ώρα 8:00 μ.μ. και Κυριακή 30 
Απριλίου, ώρα 7:00 μ.μ. και τον Μάιο τις Παρασκευές 5, 12, 
19 και 26, ώρα 8:00 μ.μ. και Κυριακές 7, 14, 21 και 28, ώρα 
7:00. Πολυχώρος Εστία, Ολυμπίας 7, Λευκωσία. Τηλέφωνα 

επικοινωνίας: 97790 533, 99588 330. 

ΕΚΘΕΣΗ 

«Cruel Spring» στον «ΔΙΑΤΟΠΟ»

Hταν μια νησίδα ο κόσμος 
αυτός. Eνα εργαστήρι του κι-
νηματογραφικού μέλλοντος. 
Eνας τόπος συνάντησης
ανθρώπων και βλεμμάτων.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΒΟΥ  

Πρέπει να υπήρξα ένα από τα λίγα 
παιδιά της γενιάς μου –οπωσδή-
ποτε ένα από τα λίγα παιδιά που 
αργότερα καταπιάστηκαν με τη 
συγγραφή– που δεν διάβασαν Αλ-
κη Ζέη. Πρωτοδιάβασα βιβλίο της 
στα 35, αφού τη γνώρισα σ’ ένα 
ταξίδι στη Μόσχα. Ηταν μια από 
τις πιο ευχάριστες εκπλήξεις της 
ζωής μου: δεν συναντάς συχνά 
κάποιον που έχει δυόμισι φορές 
τα χρόνια σου και νιώθεις λες κι 
είστε συνομήλικοι.    

Το 2016 η Ελλάδα ήταν τιμώ-
μενη χώρα στη ∆ιεθνή Εκθεση 
Βιβλίου της Μόσχας. Οι συγγρα-
φείς που εκπροσώπησαν τη χώρα 
ήταν η Αλκη Ζέη, ο Β. Βασιλικός, 
ο Ε. Τριβιζάς, η Ι. Μπουραζοπού-
λου, ο Χρ. Χρυσόπουλος, η Κρ. 
Γλυνιαδάκη κι εγώ. Ταξίδευα προς 
και από τη Ρωσία με τον Βασιλι-
κό και τη Ζέη· έφθασα στο αερο-
δρόμιο ένα δίωρο πριν από την 
αναχώρηση κι οι δυο τους ήταν 
ήδη εκεί, κάθονταν πλάι πλάι, 
κουβέντιαζαν σαν συμμαθητές.     

Στη Μόσχα, στο βανάκι που 
μας παρέλαβε, κάθισα δίπλα στη 
Ζέη. Απ’ το παράθυρο παρακολου-
θούσε εντατικά τα πάντα. Ηξερα 
ότι είχε ζήσει εδώ πριν από σχε-
δόν 60 χρόνια. «Πώς σας φαίνεται 
τώρα η πόλη;», τη ρώτησα. «∆εν 
ξέρω», σήκωσε τους ώμους. «Θα 
πάω αύριο να δω το σπίτι μου». 
Και πρόσθεσε: «Σου είπα ποιος 

έκανε μπέιμπι σίτινγκ στον γιο 
μου τότε; Ο Ταρκόφσκι. Φαινόταν 
ότι θα γίνει σπουδαίος».   

 Εγκατασταθήκαμε στο γιγά-
ντιο, σοβιετικής κατασκευής, ξε-
νοδοχείο μας –το λόμπι γεμάτο 
κοπέλες που πρόσφεραν υπηρε-
σίες συνοδού– και την επομέ-
νη, αφού πέρασα τη μέρα στην 
έκθεση, τη συνάντησα στο δεί-
πνο. Ηταν μακιγιαρισμένη, ευδι-
άθετη, μ’ ένα ποτήρι ουίσκι στο 
χέρι. «Επισκεφθήκατε το σπίτι 
σας;», τη ρώτησα. «Ναι», είπε. 

«∆εν το αναγνώρισα. Ξέρεις κά-
τι; ∆εν μ’ αρέσει η Μόσχα όπως 
έγινε. ∆εν θα ξανάρθω». Για κοί-
τα, σκέφθηκα: μια γυναίκα 93 
ετών δηλώνει ότι δεν θα ξανάρ-
θει στη Μόσχα, στην άλλη άκρη 
της Ευρώπης, όχι επειδή είναι 93 
ετών, αλλά επειδή δεν της άρε-
σε. Αργότερα, αφού τη συνανα-
στράφηκα λίγο περισσότερο, κα-
τάλαβα γιατί το είπε: το πνεύμα 
της ήταν ταγμένο στο εδώ και 
στο τώρα, οι κεραίες της ήταν 
στραμμένες προς τα μπρος, χω-
ρίς νοσταλγία, χωρίς την έπαρση 
που συχνά έχουν οι άνθρωποι 
της ηλικίας της και της γενιάς 
της, είτε λόγω της πείρας τους 
είτε λόγω πικρίας για όσα υπέ-
στησαν. Κατάλαβα ότι είχε τη 
σοφία να είναι γήινη και προ-
σηνής, αστεία, ένα χαριτωμένο 
και δεξιωτικό πειραχτήρι, γιατί 
δεν είχε τίποτα να αποδείξει σε 

κανέναν: τι να αποδείξει και σε 
ποιον κάποιος που έζησε τόσα, 
που πρόσφερε τόσα;

Το επόμενο διήμερο περάσαμε 
κάμποσο χρόνο μαζί. Οι αποστά-
σεις ήταν μεγάλες και, για να μην 
κουράζεται, χρειάστηκε να κινεί-
ται με αμαξίδιο. Ως ο νεότερος της 
αποστολής, τη μετακινούσα εγώ. 
Την τελευταία μέρα το πρόγραμ-
μά μας ήταν ελεύθερο και βγήκα 
να τριγυρίσω στην πόλη. Κάποια 
στιγμή χάθηκα και άργησα να τη 
συναντήσω στο ξενοδοχείο. Μου 
τηλεφώνησε: «Πού είσαι;». «Ερ-
χομαι σε δέκα λεπτά», απάντησα. 
«Θα μπλέχτηκες με κάνα κουνε-
λάκι», είπε, εννοώντας τις κοπέ-
λες στο λόμπι. «Οχι, όχι», διαμαρ-
τυρήθηκα. «Αν θέλω σε πιστεύω», 

είπε, και το ’νιωθες ότι χαμογε-
λούσε. Πίνοντας καφέ αργότερα 
στο φουαγέ, η κουβέντα γύρισε 
στην πολιτική: «∆εν καταλαβαί-
νω τις φίλες μου», είπε. «Κολλη-
μένες στα παλιά. Οταν έρχονται 
σπίτι, αποφεύγω τα πολιτικά. ∆εν 
αντέχω».    

Στην Αθήνα, τη συνόδευσα 
μέχρι τον γιο της και συμφωνή-
σαμε να ξαναβρεθούμε. Υστερα 
από δύο εβδομάδες, αφού διάβα-
σα τον «Μεγάλο περίπατο του Πέ-
τρου», την επισκέφθηκα στο δι-
αμέρισμά της. Περάσαμε τέλεια 
– μιλήσαμε, έπειτα, λίγες φορές 
ακόμη στο τηλέφωνο. Εκείνο το 
απόγευμα της έδωσα να μου υπο-
γράψει τον «Περίπατο». Ντράπη-
κα να της πω ότι μόλις τον είχα 

διαβάσει κι ότι το φθαρμένο αντί-
τυπο δεν ήταν δικό μου – μου το 
είχε χαρίσει ένας φίλος, είχε δύο 
αντίτυπα από παιδί. Είμαι σίγου-
ρος ότι, αν μπορούσε να διαβά-
σει αυτές τις γραμμές, θα μου το 
συγχωρούσε.  

Ο κ. Γιάννης Παλαβός (Κοζάνη, 
1980) είναι διηγηματογράφος και 
μεταφραστής. Η συλλογή διηγημάτων 
«Αστείο» (Νεφέλη, 2012) τιμήθηκε με 
το Κρατικό Βραβείο Διηγήματος και το 
Βραβείο Διηγήματος του ηλεκτρονικού 
περιοδικού «Ο Αναγνώστης». Επίσης, 
σε συνεργασία με τον Τάσο Ζαφειριάδη 
έγραψε το σενάριο των κόμικς «Το 
πτώμα» (Jemma Press, 2011) και 
«Γρα-Γρου» (Ικαρος, 2017), τα οποία 
εικονογράφησε ο Θανάσης Πέτρου.

«Είχε τη σοφία να είναι γήινη και προσηνής, αστεία, ένα χαριτωμένο πειραχτήρι, γιατί δεν είχε τίποτα να αποδείξει σε 
κανέναν: τι να αποδείξει και σε ποιον κάποιος που έζησε τόσα;», γράφει ο Γιάννης Παλαβός για την Αλκη Ζέη.     

«Δεν μ’ άρεσε η Μόσχα.
Δεν θα ξανάρθω...»
Αναμνήσεις από το ταξίδι με την Αλκη Ζέη στη ρωσική

πρωτεύουσα το 2016, για τη Διεθνή Εκθεση Βιβλίου  
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Η Αλκη Ζέη το 1955 στην Τασκένδη.   

«Σου είπα ποιος έκανε 
μπέιμπι σίτινγκ στον γιο 
μου τότε; Ο Ταρκόφσκι. 
Φαινόταν ότι θα γίνει 
σπουδαίος», θυμάται
και το μυαλό της τρέχει 
στο σπίτι όπου ζούσε. 
«Θα το επισκεφθώ
αύριο», προσθέτει...  
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Συνέντευξη στην ΕΛΕΝΑ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΥ

Το επόμενο Σάββατο, 6 Μαΐου, το 
τηλεοπτικό κοινό ολόκληρου του 
πλανήτη θα έχει την ευκαιρία να 
απολαύσει την εξαιρετική ομορ-
φιά της φωνής της σοπράνο Πρί-
τι Γέντε. Οπως ανακοινώθηκε 
από το Παλάτι του Μπάκιγχαμ, 
η συμπαθέστατη Νοτιοαφρικανή 
λυρική κολορατούρα θα συμμε-
τάσχει στo μoυσικό πρόγραμμα 
της στέψης του βασιλιά Καρόλου 
Γ΄, μαζί με διάσημους σολίστες 
και διακεκριμένους Βρετανούς 
συνθέτες, όπως ο Αντριου Λό-
ιντ Βέμπερ. O βασιλιάς Κάρολος, 
λάτρης και γνώστης της μουσι-
κής, ξέρει ότι τα τελευταία χρό-
νια η Γέντε κατέκτησε κορυφαία 
θέση στο οπερατικό στερέωμα, 
με επιτυχέστατα ντεμπούτα στα 
μεγαλύτερα λυρικά θέατρα του 
κόσμου: τη Μετροπόλιταν Οπε-
ρα, τη Σκάλα του Μιλάνου, το 
Κόβεντ Γκάρντεν, το Τεάτρο Ρε-
άλ της Μαδρίτης, το Λισέου της 
Βαρκελώνης και τις κρατικές όπε-
ρες της Βιέννης, του Παρισιού, 
του Βερολίνου και του Μονάχου.

Την πρωτοσυνάντησα στη 
Νάπολη το καλοκαίρι του 2021, 
μία μέρα πριν από το σόλο ρεσι-
τάλ της στο θρυλικό Τεάτρο Σαν 
Κάρλο. Η εξωστρεφής, φωτεινή 
και εγκάρδια προσωπικότητά της 
με έκανε να τη συμπαθήσω αμέ-
σως και γι’ αυτό η χαρμόσυνη 
είδηση της συμμετοχής της στη 
στέψη με χαροποίησε ιδιαίτε-
ρα. Μην ξεχνάμε ότι η παρόμοια 
εμφάνιση της Κίρι Τε Κανάουα 
στους βασιλικούς γάμους το 1981 
εκσφενδόνισε στα ύψη την ήδη 
αξιόλογη καριέρα της. 

Πρόσφατα βρεθήκαμε ξανά 
με τη Γέντε στη Μαδρίτη για την 
ανακοίνωση νέου φεστιβάλ στο 
Καπ Ροκάτ της Μαγιόρκας (στο 
οποίο θα συμμετάσχει τον Αύ-
γουστο) και με πληροφόρησε ότι 
βρισκόταν στη Βιέννη όταν έμα-
θε το νέο από τον μάνατζέρ της, 
και φυσικά έμεινε άφωνη. «Αλλά 
και πολύ χαρούμενη, γιατί θυμή-
θηκα μια εξαιρετική συνάντηση 
με τον μεγαλειότατο στον Πύργο 
του Ουίνδσορ στην 75η επέτειο 
της Βασιλικής Φιλαρμονικής Ορ-
χήστρας. Ξέρω ότι είχα το προνό-
μιο να βιώσω καθοριστικές εμπει-
ρίες και στιγμές που άλλαξαν την 
πορεία της ζωής μου. Ομως αυτή 
η στιγμή θα είναι, και θα παρα-
μείνει, καταλυτική εμπειρία που 
θα σημαδέψει την υπόλοιπη ζωή 
μου – και όχι μόνο τη δική μου, 
αλλά και μιας ολόκληρης γενιάς 
συμπατριωτών συναδέλφων μου 
τώρα και στο μέλλον».

Η ομορφιά της φωνής της Γέ-
ντε, λαμπερή και «τρομώδης», 
συνδυάζεται με φωτεινή σκηνική 
παρουσία που εκπέμπει χαρά για 
το «∆ώρο» (έτσι αναφέρεται στη 
φωνή της) που της έδωσε ο Θεός. 
Αυτή η χαρά κάνει τα πάντα να 
μοιάζουν αβίαστα, χωρίς καμία 
αίσθηση προσπάθειας ή τρακ. 

Σχολείο, ένα χωράφι
Κι όμως, η πορεία της προς 

την κορυφή ήταν δύσκολη και 
ασυνήθιστη. Γεννήθηκε σε ένα 
μικρό, απομακρυσμένο χω-
ριό, το Πιέτ Ρετίφ (Piet Retief), 
στην ανατολική επαρχία Μπου-
μαλάνκα της Νότιας Αφρικής, 
αποκομμένο από αστικά κέντρα 
και οποιαδήποτε μορφή τέχνης. 
Υπήρχε όμως πάντα μουσική, κυ-
ρίως εκκλησιαστικοί ύμνοι που 
τραγουδιόνταν καθημερινά στο 
οικογενειακό τραπέζι χάρη στη 
γιαγιά της. Η Πρίτι ήταν το με-
γαλύτερο από τα τέσσερα παι-
διά της οικογένειας, με πατέρα 
οδηγό ταξί και μητέρα δασκάλα. 
Στο πρώτο της σχολείο, «ένα χω-
ράφι όπου τα παιδιά κάθονταν 
χάμω, φυσικά δεν υπήρχε μου-
σική εκπαίδευση και δεν ήξερα 
καν την ύπαρξη ενός μουσικού 
οργάνου που ονομάζεται πιάνο. 
Ομως, στον δρόμο για το σχο-
λείο, η γιαγιά μού μάθαινε να 
τραγουδώ μουσική γκόσπελ».

Ακόμη και τώρα αναπολεί την 

απλότητα της ζωής στην αφρι-
κανική ύπαιθρο και την αίσθηση 
ότι ανήκε σε μια σφιχτοδεμένη 
κοινότητα. «Στο χωριό μου, αν 
είχες δύο μήλα, το δεύτερο προ-
οριζόταν για κάποιον άλλο. Μου 
λείπει αυτή η ζωή, και όποτε το 
επιτρέπει η καριέρα μου επιστρέ-
φω στο χωριό μου». (Εκεί πέρα-
σε όλη την περίοδο της πανδη-
μίας – επιβεβλημένης απραξίας.) 
«Ακόμη και σήμερα, τις μέρες 
που τραγουδώ, ηρεμώ μαγειρεύ-
οντας με καρυκεύματα, με μυρω-
διές της πατρίδας μου».

Η πρώτη επαφή
Ηταν ήδη δεκαέξι ετών όταν 

πρωτοάκουσε οπερατική μου-
σική –το «Ντουέτο των λου-
λουδιών» από τη «Λαμέ» του 
Ντελίμπ–, σε μια ραδιοφωνική 
ρεκλάμα των Βρετανικών Αερο-
γραμμών, «και θαμπώθηκα από 
χαρά αλλά και απορία. Πώς μπο-
ρεί η ανθρώπινη φωνή να παρά-
γει τέτοιους υπέροχους ήχους; 
Αυτό το ντουέτο ήταν τόσο απε-
ρίγραπτα όμορφο που είπα στον 
εαυτό μου ότι θα ήθελα κι εγώ 

να νιώσω αυτή τη χαρά». Η δα-
σκάλα τής εξήγησε ότι πρόκειται 
για μια τέχνη που λέγεται όπερα 
και η μαθήτρια αμέσως ζήτησε 
να μάθει να τραγουδάει έτσι – 
παρότι στο σχολείο δεν υπήρχε 
πιάνο και το κοντινότερο θέατρο 
όπερας ήταν χιλιόμετρα μακριά. 
Ομως, ευτυχώς, από το 2001 η 
κυβέρνηση συμπεριέλαβε την 
όπερα μέσα στην ύλη της μου-
σικής διδασκαλίας στα σχολεία 
και το πρώτο οπερατικό κομμά-
τι που έμαθε και τραγούδησε 
ήταν –τι άλλο;– το αγαπημένο 
της «Ντουέτο των λουλουδιών». 
«Επιτέλους, μπορούσα να βιώσω 
μέσα στο σώμα μου τη χαρά που 
με είχε πλημμυρίσει στο πρώτο 
άκουσμα αυτού του ντουέτου 
και να τη μοιραστώ με τους γύ-
ρω μου – απαραίτητη προϋπό-
θεση για μένα». 

Σύντομα άρχισε να εκπροσω-
πεί την επαρχία της σε εθνικούς 
φωνητικούς διαγωνισμούς και τη 
δεύτερη χρονιά κέρδισε σ’ έναν 
από αυτούς το βραβείο για σο-
πράνο – διαβατήριο για το Εθνι-
κό Μουσικό Κολέγιο στο Κέιπ 

Τάουν, όπου σπούδασε μουσι-
κή αρχίζοντας «από το μηδέν». 
Μετά την αποφοίτησή της, με 
έπαινο, συνειδητοποίησε ότι το 
μέλλον της ήταν στην Ευρώπη 
και ότι το μόνο πράγμα που εμπό-
διζε τους ταλαντούχους Νοτιοα-
φρικανούς συναδέλφους της να 
λάμψουν στον διεθνή στίβο ήταν 
οι οικονομικές δυσκολίες. Ετσι 
σκέφθηκε ότι, αν δήλωνε συμ-
μετοχή σε όλους τους μεγάλους 
διεθνείς διαγωνισμούς με μόνη 
απαίτηση ένα εισιτήριο με επι-
στροφή, αυτό θα ισοδυναμούσε 
με δεκάδες οντισιόν. Συμμετείχε 
στον «Μπελβεντέρε» στη Βιέννη 
το 2009, στον «Βιντσέντσο Μπε-
λίνι» το 2010 και στα «Oπεράλια» 
του Πλάσιντο Ντομίνγκο το 2011. 
Κέρδισε σε όλους! 

Ακολούθησαν δύο χρόνια 
σπουδών στην Ακαδημία Νέ-
ων Τραγουδιστών της Σκάλας 
του Μιλάνου όπου, χάρη στη 
διάσημη υψίφωνο Μιρέλα Φρέ-
νι, ανακάλυψε την πραγματική 
φύση της φωνής της και κατευ-
θύνθηκε προς το ρεπερτόριο του 
μπελκάντο (η καθαρόαιμη ιτα-

λική όπερα). Ομως πέρασε δύ-
σκολες μέρες στην ακαδημία. 
«Μου φαινόταν απίστευτο πώς 
ένας κόσμος τόσο όμορφος όσο 
αυτός της μουσικής ήταν γεμά-
τος από τόσους τοξικούς ανθρώ-
πους... Ηρθα από τη Νότιο Αφρι-
κή με ανοιχτή καρδιά, έτοιμη και 
πρόθυμη να μάθω, να σπουδά-
σω. Ομως έφθασα στο σημείο 
να θέλω να τα παρατήσω και να 
γυρίσω σπίτι μου. Και την ημέρα 
που πήρα αυτή την απόφαση, 
καθόμουν στα σκαλιά του θεά-
τρου κλαίγοντας. Ξαφνικά πέ-
ρασε μπροστά μου ο Ηλίας (σ.σ. 
Τζεμπετονίδης, τότε διευθυντής 
διανομών της Σκάλας του Μι-
λάνου, πριν από τη θητεία του 
ως καλλιτεχνικού διευθυντή της 
Οπερας του Παρισιού και τώρα 
του Τεάτρο Σαν Κάρλο της Νά-
πολης) και με ρώτησε “Τι κάνεις 
εδώ, Πρίτι, σ’ αυτή την κατάστα-
ση;”. “Θέλω να παρατήσω τα πά-
ντα, να πάω σπίτι μου”, απάντη-
σα. “Ελα στο γραφείο μου”, είπε, 
παρότι ήταν το τέλος της ημέρας 
και πήγαινε σπίτι του. Στον τοί-
χο του γραφείου του μου έδειξε 
μια σειρά από αφίσες της Μα-
ρίας Κάλλας, για την οποία έχει 
πάθος, ως Λουτσία, Νόρμα, Αν-
να Μπολένα, Τόσκα, Ιμογένη, 
και μου είπε: “Ξέρεις, μια μέρα 
κι εσύ θα τραγουδήσεις αυτούς 
τους ρόλους”. Πρέπει να είδε κά-
τι σε μένα που δεν ήταν ακόμη 
προφανές σε όλους. Είναι ένας 
από τους δύο ανθρώπους που 
με καθοδήγησαν και με διαμόρ-
φωσαν καλλιτεχνικά, και χάρη 
στον οποίο είμαι τώρα αυτό που 
είμαι». (Σύμφωνα με τον Ηλία 
Τζεμπετονίδη, είδε «ένα διαμά-
ντι που δεν είχε ακόμη κοπεί και 
γυαλιστεί, αλλά ήδη έλαμπε κά-
τω από την επιφάνεια».) 

Ο Τζεμπετονίδης τη σύστησε 
στη Μαρκέλα Ντέβια, κορυφαία 
πρώην ερμηνεύτρια του μπελκά-
ντο, και η Γέντε έμαθε να έχει 
εμπιστοσύνη στον εαυτό της, 
αγάπησε ξανά το τραγούδι και 
ανακάλυψε την πραγματική της 
φωνή. Οπως της είχε εξηγήσει 
και ο Αντζελο Γκομπάτο, δάσκα-
λός της στη Μουσική Ακαδημία 
στη Νότιο Αφρική, «κανένας δεν 
είναι τέλειος. Η ουσία είναι να 
βρεις την αλήθεια σε κάθε ρόλο 
και σε κάθε όπερα και να μας την 
πεις. Αν αυτό το καταλάβεις και 
μπορείς να το κάνεις, βρίσκεσαι 
στον σωστό δρόμο και θα πετύ-
χεις. Γιατί αυτό ψάχνει το κοι-
νό, και σ’ αυτό το μυστηριώδες 
μείγμα της αλήθειας του ρόλου 
με τη δική σου αλήθεια ανταπο-
κρίνεται. Στην καθημερινή ζωή 
μπορείς να προσποιηθείς οτιδή-
ποτε. Αλλά τη στιγμή που βγαί-
νεις στη σκηνή δεν μπορείς να 
κρυφτείς ή να κρύψεις τίποτα. 
Είσαι γυμνή. Γιατί μέσα από τη 
φωνή σου εκφράζεται όλο σου το 
είναι, όλη σου η αλήθεια. Εκείνη 
τη στιγμή όλοι ξέρουν ακριβώς 
πια είσαι».

Θαυμασμός για την Κάλλας
Οταν η Γέντε τραγούδησε την 

Τραβιάτα στο Παλέρμο, ένας πα-
λαίμαχος δημοσιογράφος, που 
είχε δει αυτή την όπερα με την 
Κάλλας, την πλησίασε και της 
είπε: «Μετά τη Μαρία δεν έχω 
ξαναδεί κάτι τόσο ειλικρινές, 
τόσο βαθύ και αληθινό όσο αυ-
τό που φέρατε εσείς στον ρό-
λο». «Οπως φαντάζεστε, αυτό 
σήμαινε τα πάντα για μένα, για-
τί μόνο από εκείνην αντλώ την 
έμπνευσή μου. Ποτέ μου δεν εί-
χα είδωλα, γιατί όλοι οι καλλι-
τέχνες έχουν κάτι ιδιαίτερο να 
προσφέρουν στην τέχνη μας. 
Ομως η Μαρία είχε έναν απίστευ-
το τρόπο να διηγείται μια ιστο-
ρία με τη φωνή της – και αυτή 
είναι η μοναδική μου έμπνευ-
ση. Ελπίζω να είμαι μια από τις 
καλλιτέχνιδες που μεταλαμπα-
δεύουν τη φλόγα της, την πυρε-
τώδη και ασταμάτητη αναζήτη-
σή της για την αλήθεια. Οχι την 
τελειότητα –άλλωστε ποιος είναι 
τέλειος;–, αλλά την αλήθεια».

Από την Μπουμαλάνκα στο Παλάτι
Η Νοτιοαφρικανή σοπράνο Πρίτι Γέντε, που θα τραγουδήσει στη στέψη του Καρόλου, μιλάει για την πορεία της ζωής της

Η ομορφιά της φωνής της Πρίτι Γέντε, λαμπερή και «τρομώδης», συνδυάζεται με φωτεινή σκηνική παρουσία που εκπέμπει χαρά για το «δώρο» (έτσι αναφέ-
ρεται στη φωνή της) που της έδωσε ο Θεός.

Στο χωριό μου, αν είχες 
δύο μήλα, το δεύτερο 
προοριζόταν για κάποιον 
άλλο. Μου λείπει 
αυτή η ζωή.

Μου φαινόταν απίστευτο 
πώς ένας κόσμος τόσο 
όμορφος όσο αυτός 
της μουσικής ήταν 
γεμάτος από τόσους 
τοξικούς ανθρώπους...
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Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Ενας θάνατος ξαφνικός, απρόσμε-
νος, σοκαριστικός, που ανατρέπει 
τις ζωές όσων έμειναν να πεν-
θούν. Το νεκρό ή τους ίδιους; Ο 
Ζάκαρι, ο ένας από τους συζύγους 
των δύο ζευγαριών, άνδρας της 
Λίντια και αχώριστος φίλος του 
Αλεξ και της Κριστίν, πεθαίνει 
και γεννάει ρωγμές στο ψηφιδω-
τό της ζωής τους. Ο έμπορος τέ-
χνης, ευκατάστατος κι εξωστρε-
φής, αλέγρος κι απολαυστικός, 
γεννημένος να γεύεται και να 
απολαμβάνει τις χαρές της ζω-
ής, περνάει στο σκοτάδι του θα-
νάτου και αναγκάζει τους τρεις 
που απομένουν να αναμετρηθούν 
με το κοινό παρόν τους, που κα-
ταρρέει, το παρελθόν τους, που 
έχει καθορίσει τη σχέση τους, το 
μέλλον τους, που –φαντάζει και– 
γίνεται πηγή δεινών. 

Οι τέσσερίς τους έχουν μια 
άνετη ζωή, τους ενδιαφέρει η 
τέχνη, η λογοτεχνία, η μουσική 

και ο κινηματογράφος, απολαμ-
βάνουν τα προνόμια της κοινωνι-
κής τους θέσης, έχουν από μία κό-
ρη, αντίγραφο ή κακέκτυπο των 
ίδιων. Τους ενώνουν οι εμπειρίες 
που έχουν ζήσει, η σχέση τους ξε-
κινά από την εφηβεία τους, συν-
δέονται όχι τυπικά, κοινωνικά, 
τιμώντας απλά τη φιλία τους, μα 
ουσιαστικά, αφού επικοινωνούν, 
συναισθάνονται, φανερώνονται 
ο ένας στον άλλο ατόφιοι χωρίς 
φτιασίδια, δεν χρειάζονται καμιά 
πανοπλία για να συνυπάρχουν. 
Είναι απλά οι εαυτοί τους. Ή μή-
πως όχι; Μήπως ο πυρήνας κρύ-
βεται κάτω «από αλλεπάλληλες 
συγκαλύψεις και μεταμφιέσεις» 
και «σε τελική ανάλυση, μήπως 
και οι μεταμφιέσεις δεν ήταν το 
ίδιο ενδιαφέρουσες;».

Αταίριαστοι
Οταν οι τέσσερίς τους είναι 

μαζί, μοιάζουν τόσο ταιριαστοί, 
συντονισμένοι, ενδιαφέροντες, 
απολαυστικοί. Οταν δούμε όμως 
τα δύο ζευγάρια χωριστά, καταλα-
βαίνουμε πόσο διαφορετικοί εί-
ναι οι σύζυγοι μεταξύ τους, τόσο 
που να καταλήγουν αταίριαστοι, 
έχοντας διαλέξει ο καθένας τους 
στην πραγματικότητα την εικόνα 

που είχε για τον άλλο, αυτή που 
τον τράβηξε τον καιρό της γνω-
ριμίας και τη συγκράτησε από 
ατολμία να αποδεχθεί τις αλλα-
γές που γίνονταν, από ραθυμία 
να αναγνωρίσει τον καινούργιο 
«άλλο», από βολή στο γνωστό, 
πάγιο, ακίνδυνο, δεδομένο. 

Μόλις ο κρίκος που τους ενώ-
νει σπάσει με αυτόν τον απροσ-

δόκητο θάνατο, θα αποκαλυφθεί 
ότι χωρίς να υποκρίνονται, δεν 
είναι αυτοί που φαίνονταν, ο πί-
νακας της ζωής τους που πίστευ-
αν ότι ήταν αυθεντικός, αποδει-
κνύεται πλαστός και ξεφλουδίζει, 
αποκαλύπτοντας απωθημένα κι 
επιθυμίες, πικρίες και μυστικά, 
εξαρτήσεις και ανταγωνισμούς. 
Αποκαλύπτει την άρρητη, πραγ-
ματική σχέση τους, που έμοιαζε 
σταθερή και ακλόνητη, σχεδόν 
προδιαγεγραμμένη, που την άλ-
λαξε όμως μια ανάσα, η τελευ-
ταία ανάσα εκείνου που πέθανε. 

Η Κριστίν έχει τον κύριο ρό-
λο της αφήγησης, εκείνη κυρίως 
θυμάται, αναπολεί, πληγώνεται, 
παραιτείται, χαλυβδώνεται για να 
συνεχίσει να ζει. Αποδεικνύεται 
πιο δυνατή από ό,τι νόμιζε, πιο 
αυτάρκης, πιο ανεξάρτητη, πιο 

ανελέητη, όταν θα χρειαστεί να 
συντροφέψει τον εαυτό της μετά 
την απρόσμενη φριχτή μοναξιά 
της. Ο άντρας της, Αλεξ, φανε-
ρώνοντας καινούργιες ανάγκες, 
ακάλυπτες κι εκκρεμείς πριν από 
τον θάνατο του φίλου του, θα θε-
λήσει να τις εκπληρώσει μ’ έναν 
τρόπο οδυνηρό για τους άλλους 
μα και τον ίδιον. Κι η Λίντια, η χή-
ρα του Ζάκαρι, θα βγάλει το πέπλο 
της μποέμ, εύθραυστης, όμορφης, 
ανέμελης γυναίκας, που τη θρέφει 
το ενδιαφέρον των άλλων και την 
εξημερώνουν η ύλη, ο πλούτος, η 
πολυτέλεια, και με μια αργοπορη-
μένη ωριμότητα, θα απλώσει το 
χέρι της σε αυτόν που ήθελε πά-
ντα, τον σύζυγο της άλλης.

Η μεγάλη διάλυση 
Υποδόρια και μυστικά, χαμηλό-

φωνα και υπαινικτικά εξελίσσεται 
για τους ήρωες η αναπόφευκτη 
σύγκρουση, η μεγάλη διάλυση. 
Ερωτες που πνίγηκαν, γάμοι που 
έγιναν παράταιρα, επιθυμίες που 
αφέθηκαν να υποφώσκουν και 
τώρα εκδικούνται. Μελαγχολική 
και αργή εξέλιξη, φοβερή εσωτε-
ρική ένταση, μια συνεχής ισορ-
ροπία στο κενό και η Χάντλι μάς 
δίνει ένα μυθιστόρημα που ανατέ-
μνει την ανθρώπινη ψυχή, διχα-
σμένη ανάμεσα στο θέλω, μπορώ, 
διεκδικώ, παραιτούμαι, ανάμεσα 
στη χαρά και στην πληγή, ανάμε-
σα στο δράμα και στην ανακού-
φιση της αλήθειας. 

Εχει μια θεατρικότητα η γρα-
φή της Χάντλι. Κλειστοί χώροι, 
πολύτιμα αντικείμενα, προσοχή 
στους συμβολισμούς των μικρών 
λεπτομερειών, εσωτερικοί πόλε-
μοι, φίνα ξεσπάσματα, αυτοκυ-
ριαρχία και σιωπή. Κι ένας προ-
κλητικός ήχος. Είναι  το δέρμα 
που αλλάζει πολλές φορές μέσα 
στον γάμο, μέχρι ν’ αποφασίσεις 
αν «έμενες μαζί με τον άλλο περ-
νώντας από τη μία μεταμόρφωση 
στην επόμενη. Ή δεν έμενες».

Ο πίνακας της ζωής 
των ηρώων αποδει-
κνύεται πλαστός και 
ξεφλουδίζει, αποκαλύ-
πτοντας επιθυμίες, 
πικρίες, εξαρτήσεις 
και ανταγωνισμούς.

Η τελευταία ανάσα του ήρωα θέτει σε κίνηση μηχανισμούς που αποκαλύπτουν την πραγματική εικόνα.

Ερωτες που πνίγηκαν, γάμοι που 
έγιναν παράταιρα, επιθυμίες που 
αφέθηκαν να υποφώσκουν. Η Νέμε-
ση γράφει πάντα τον επίλογο.
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Ενας θάνατος
και τέσσερις 
χαμένες ζωές
Οι ανθρώπινες σχέσεις καταρρέουν

υπό το βάρος της αλήθειας
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Στην καρδιά του Μεσοπολέμου, 
το καλειδοσκόπιο του Μοντέρνου

«Ξέρεις την ορμή του βίου μας· τι θέρμην έχει· τι ηδονή υπερτάτη»

Η νέα έκθεση με θέμα τον Μεσο-
πόλεμο, με έμφαση στη δεκαετία 
του 1920, στο Μουσείο Τέχνης της 
Βόννης (έως τις 30 Ιουλίου) είναι 
όπως τιτλοφορείται ένα «καλει-
δοσκόπιο του μοντερνισμού». Η 
δεκαετία του 1920 θα μπορούσε 
να συγκριθεί μόνο με τη δεκαετία 
του 1960 σε ορμή ανανέωσης και 
ρήξη με το παρελθόν. Και οι δύο 
δεκαετίες, μετά από παγκόσμιους 
πολέμους, ενθάρρυναν την αμ-
φισβήτηση, την καινοτομία και 
τον πειραματισμό. Στη Βόννη, ο 
Μεσοπόλεμος (τόσο καθοριστικός 
και για την ίδια τη Γερμανία) εξε-
τάζεται μέσα από κορυφαία έργα 
τέχνης και θεματικές αφηγήσεις. 
Οπως αναφέρεται από το Μουσείο 
της Βόννης, η ριζοσπαστική φύση 
της εποχής εκείνης τής προσδίδει 
εντυπωσιακή και διαρκή επικαιρό-
τητα ακόμη και στον 21ο αιώνα. 
Στην έκθεση, σαν σε ένα καλειδο-
σκόπιο, η ποικιλία των εικόνων και 
των ήχων γεννάει νέες προσλήψεις 
για τον Μεσοπόλεμο, διεργασία 
ισχυρή που συμβάλλει στην πα-
ραγωγή νέας σκέψης για τη μο-
ναδικότητα της εποχής αλλά και 
τις αναλογίες της με τη δική μας. 
Η δεκαετία του 1920, αλλά και του 
1930, χαρακτηριζόταν από κοινω-
νικό αναβρασμό. Υπήρχε ακλόνη-
τη πίστη στην πρόοδο και μια άνευ 
προηγουμένου ορμή για καινοτο-
μία σε όλες τις σφαίρες της ζωής. 

Εκτεταμένα δίκτυα καλλιτεχνών, 
κοινωνικές αναταραχές, πολιτικές 
ακρότητας, μαζική επικοινωνία και 
αυξημένη πρόσβαση συνέβαλαν 
στη δημιουργία πολλών και ποικί-
λων μορφών της αβάν-γκαρντ στα 
αστικά κέντρα. Ηταν μια εποχή 
αντιθέσεων και συγκρούσεων. Ο 
παλιός κόσμος αποκαθηλωνόταν. 

Η έκθεση στη Βόννη δομείται 
πάνω σε τρεις θεματικές ενότη-
τες: Πρώτον, το φαινόμενο της 
μεγαλούπολης ως βιότοπου και 
παραμορφωτικής αντανάκλασης 
του μοντερνισμού. ∆εύτερον, η 
συζήτηση για τα νέα μοντέλα ρό-
λων για τις γυναίκες και τους άν-
δρες. Τρίτον, η σάρωση της παλιάς 
αρχιτεκτονικής έκφρασης και η 
προώθηση νέων προτύπων κατοί-
κησης. Είναι, προφανώς, μια έκθε-
ση που παράγει στοχασμό μέσα 
από την τέχνη, τα τεκμήρια, τα 
ντοκουμέντα. Εμφαση δίνεται και 
στα φαινόμενα που έφερε ο Μεσο-
πόλεμος: τη δική του εκδοχή της 
παγκοσμιοποίησης, την ταχύτητα, 
την επιθυμία πειραματισμού, την 
αμφισβήτηση των παραδοσιακών 
ρόλων των φύλων, την απόσχιση 
από τις μορφές του ιστορισμού 
και την υιοθέτηση νέων τεχνο-
λογιών. Ισως από τα πιο ενδιαφέ-
ροντα στοιχεία της έκθεσης είναι 
η σύγκριση και ο παραλληλισμός 
με τη δική μας εποχή, ομοιότητες 
και διαφορές. 

Στη σελίδα 5 του σημερινού ενθέ-
του, σύγχρονοι Ελληνες ποιητές 
και ποιήτριες επιλέγουν το αγα-
πημένο τους ποίημα του Καβά-
φη. Ο κύριος Γκρι, χωρίς να είναι 
ποιητής, θέλει να επιλέξει και 
αυτός ένα δικό του αγαπημένο 
ποίημα από τον κορυφαίο (και 
παγκόσμιο) Ελληνα ποιητή: το 
«Ιασή τάφος». 

Σύντομο, λακωνικό ποίημα 
που υπακούει στη λογική του 
αρχαίου ταφικού επιγράμματος. 
Ποιητικά σχόλια με μια ιδιαιτερό-
τητα: μιλάει ο ίδιος ο νεκρός μέ-
σα απ’ το μνήμα. ∆εν έχει πολλά 
να πει: οι νεκροί δεν φλυαρούν. 
Εχουν κατακτήσει μια ζηλευτή 
οικονομία και, επιπροσθέτως, η 
ματιά τους στα πράγματα μοιάζει 
να έχει κάτι αφόρητα ρεαλιστι-
κό, έως και κυνικό: η ζωή έληξε, 
τι άλλο να πούμε; 

Ο Ιασής του Καβάφη «της με-

γάλης ταύτης πόλεως (σ.σ. της 
Αλεξάνδρειας) ο έφηβος ο φη-
μισμένος για εμορφιά», που τον 
θαύμασαν «βαθείς σοφοί» μα και 
ο «επιπόλαιος, ο απλούς λαός», 
από τον άλλο κόσμο εκφράζει 
τον καημό του: «Μα απ’ το πολύ 
να μ’ έχει ο κόσμος Νάρκισσο κ’ 
Ερμή, οι καταχρήσεις μ’ έφθει-
ραν, μ’  εσκότωσαν». 

Η κατάληξη του ποιήματος 
έχει τη σοβαρή μα και τόσο αλ-
λόκοτα ανάλαφρη προφορική 
απεύθυνση που συνηθίζουν οι 
νεκροί στα αρχαία ταφικά επι-

γράμματα προς τον περαστικό 
πάνω απ’ το μνήμα τους: «∆ια-
βάτη, αν είσαι Αλεξανδρεύς, δεν 
θα επικρίνεις. Ξέρεις την ορμή 
του βίου μας· τι θέρμην έχει· τι 
ηδονή υπερτάτη». 

Μάλιστα· ο νεκρός δεν λησμο-
νεί την ευδαιμονία, την ευφορία, 
τον ηδονισμό του απλώς και μό-
νον να είσαι ζωντανός. Και, επι-
πλέον, η πόλις σε ακολουθεί και 
μετά θάνατον, ειδικά όταν είναι 
ταυτόσημη με τον χείμαρρο του 
βίου, με την αντίφαση που φω-
λιάζει στον πυρήνα του. 

Ο κύριος Γκρι αγαπά αυτό το 
καβαφικό ποίημα για έναν ακό-
μη λόγο: του θυμίζει τα αρχαία 
ελληνικά επιτύμβια επιγράμμα-
τα που είχε ανακαλύψει στα 25 
του μέσα από τις εξαίσιες μετα-
φράσεις του Παντελή Μπουκάλα 
(«Επιτάφιος Λόγος», εκδ. Αγρα, 
1995). Παραθέτει: 

«Συχνά-πυκνά τ’ ετραγούδη-
σα, τώρα απ’ τον τάφο θα βοή-
σω: Πιείτε. Προτού σας περικλεί-
σει τούτη η σκόνη» (Ιουλιανού 
Αιγυπτίου). 

Ενας ανώνυμος νεκρός παρα-
δέχεται: «Πολλούς θανάτους πέ-
θανα, μα σαν κι αυτόν ποτέ μου». 

Ο Συμωνίδης Κείος μέσα απ’ 
τον τάφο σιχτιρίζει: «Λειψά έφα-
γα, λειψά ήπια, αρρώστησα πο-
λύ. Και πέθανα. Εστω κι αργά. 
Στα τσακίδια λοιπόν. Ολοι σας». 

Ο κύριος Γκρι έχει για τελευ-
ταίο σταθμό τον Παύλο Σιλε-
ντάριο: «- Τ’ όνομά μου.../ Ε, και 
λοιπόν;/ - Πατρίδα μου.../ - Ε, κι 
ύστερα;// - Από γένος κρατάω 
τρανό./ - Κι αν ήσουν από τα-
πεινότατο;/ - Ως να πεθάνω, έν-
δοξα έζησα./ - Κι αν άδοξα είχες 
ζήσει;// - Και τώρα, ενθάδε κεί-
μαι./ - Ποιος, και σε ποιον τα λες 
ετούτα;».

ΛΟΝΔΙΝΟ
Ανθη φιλοτελισμού
Η νέα σειρά γραμματοσήμων των Βα-
σιλικών Ταχυδρομείων του Ηνωμέ-
νου Βασιλείου με ευκρινές το προφίλ 
του βασιλιά Καρόλου Γ΄ είναι αφιε-
ρωμένη σε λουλούδια και δίνει ήδη 
χαρά σε χιλιάδες συλλέκτες γραμ-
ματοσήμων. Τα νέα γραμματόσημα 
έχουν δέκα αξίες (θέματα) σε λευκό 
φόντο με εξαιρετικό σχεδιασμό αν-
θέων, όπως παιώνια, ρόδο, ντάλια, 
ηλιοτρόπιο, μοσχομπίζελο, ίρις, του-
λίπα, λίλιουμ... Η σειρά πλαισιώνε-
ται από το σχετικό φιλοτελικό υλικό, 
όπως οι περίφημες καρτ ποστάλ των 
Βρετανικών Ταχυδρομείων. 

ΠΑΡΙΣΙ
Μαρσέλ Μαρσό
Από τον εκδοτικό οίκο Actes Sud 
κυκλοφόρησε η αυτοβιογραφία του 
πολύπλευρου καλλιτέχνη, μίμου και 
ηθοποιού Μαρσέλ Μαρσό (1923-
2007), ο οποίος ήταν ιδιαίτερα δη-
μοφιλής (και στην Ελλάδα). Το κεί-
μενο, γραμμένο από τον ίδιο, είχε 
παραδοθεί στα παιδιά του και πλέ-
ον κυκλοφορεί στα γαλλικά με τίτλο 
«Η ιστορία της ζωής μου». Γεννη-
μένος στο Στρασβούργο, ο Μαρσέλ 
Μαρσό ήταν ίσως ο πιο διάσημος 
μίμος του εικοστού αιώνα. Εμφανί-
στηκε ενώπιον χιλιάδων θεατών σε 
πολλές χώρες. 

ΦΛΟΡΙΝΤΑ
Νέος Σάρτζεντ
Το Μουσείο Νόρτον στο Γουέστ 
Παλμ Μπιτς στη Φλόριντα ανακοίνω-
σε πως θα προσθέσει στις συλλογές 
του έναν νέο πίνακα του Τζον Σίν-
γκερ Σάρτζεντ. Είναι το «Πορτρέτο 
της κυρίας Φρέντερικ Γκεστ (Εϊμι Φί-
λιπς)» (1905), που αποτελεί γενναιό-
δωρη προσφορά στο μουσείο εκ μέ-
ρους του εγγονού της εικονιζόμενης, 
Αλεξάντερ Γκεστ, και της οικογενείας 
του. Το νέο απόκτημα ισχυροποιεί τη 
θέση του Μουσείου Νόρτον ως κιβω-
τού της αμερικανικής τέχνης και κα-
τόχου, επίσης, του πρώτου έργου του 
Τζον Σίνγκερ Σάρτζεντ. 

ΜΑΛΑΓΑ
Πρώιμος Πικάσο
Στη Μάλαγα, τη γενέτειρα του Πά-
μπλο Πικάσο, μπορεί να δει κανείς 
το σπίτι όπου μεγάλωσε αλλά και τα 
πρώιμα έργα του, τα έργα πριν ο Πι-
κάσο γίνει «Πικάσο». Στο Μουσείο Πι-
κάσο της Μάλαγας, περισσότεροι από 
700.000 επισκέπτες προσέρχονται 
ετησίως, γεγονός που μας υπενθυμί-
ζει ότι η αγορά του πολιτισμού συμ-
βάλλει στο εθνικό εισόδημα. Εκεί, 
στο Μουσείο της Μάλαγας, μπορεί 
να θαυμάσει κανείς επίσης ένα έρ-
γο υφαντό της Jacqueline Dürrbach, 
μεταφορά των «∆εσποινίδων της Αβι-
νιόν» (έργο του 1907). 

ΠΑΡΙΣΙ
Αρχαίοι τάφοι
Εντύπωση προκάλεσε ανακάλυψη 
αρχαιολόγων στο κεντρικό Παρίσι. 
Βρήκαν 50 τάφους, απείραχτους 
επί αιώνες, πολύ κοντά στον σταθ-
μό μετρό Port-Royal στην αριστερή 
όχθη. Η παρισινή νεκρόπολη προ-
σφέρει τώρα μια σπάνια μαρτυρία 
για το πώς ήταν η ζωή σε αυτό το 
κομμάτι της γαλλικής πρωτεύουσας 
2.000 χρόνια πριν, κατά τους ρω-
μαϊκούς χρόνους. Το όνομα των Πα-
ρισίων στη διάρκεια της Ρωμαϊκής 
Αυτοκρατορίας ήταν Λουτέτια. Πολ-
λά ευρήματα μαρτυρούν την ακμή 
της πόλης.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Ιασή Τάφος», χειρόγραφο του Καβάφη. Τα αρχειακά τεκμήρια αποτελούν 
ευγενική παραχώρηση του Αρχείου Καβάφη του Ιδρύματος Ωνάση.

Ταμάρα ντε Λέμπικα, «Γυναίκα 
με γαλάζιο φόρεμα» (1933).

©
 2

0
16

-2
0

18
, Α

ΡΧ
ΕΙ

Ο
 Κ

Α
Β

Α
Φ

Η
, I

Δ
Ρ

Υ
Μ

Α
 Ω

Ν
Α

ΣΗ

«Μα απ’ το πολύ 
να μ’ έχει ο κόσμος 
Νάρκισσο κ’ Ερμή, 
οι καταχρήσεις μ’ έφθει-
ραν, μ’  εσκότωσαν».
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ΜΑΝΟΣ ΚΟΝΤΟΛΕΩΝ
Απόψεις για την Παιδική Λογοτεχνία
σελ. 87, εκδ. της Ανοικτής Βιβλιοθήκης
(β΄ εκδ. 2023)

Η σειρά δοκιμίων του Μάνου Κοντολέων 
«Απόψεις για την Παιδική Λογοτεχνία», που 
είχε εκδοθεί για πρώτη φορά το 1988 από 
τις εκδόσεις «Πατάκη», επανεκδόθηκε μόλις 
πρόσφατα ψηφιακά από την «Ανοιχτή Βιβλι-
οθήκη».Η λογοτεχνία που απευθύνεται σε 
αναγνώστες μικρής ηλικίας -δηλαδή σε παιδιά 
και εφήβους- είναι μια ιδιαίτερα ευαίσθητη περιοχή εντός της οποίας το 
κείμενο που γράφεται, ακροβατεί ανάμεσα στην ελευθερία της καλλι-
τεχνικής δημιουργίας και στην οριοθέτηση των κανόνων της παιδαγωγι-
κή, αναφέρει στο προλογικό του σημείωμα ο συγγραφέας. Κατά τη δε-
καετία του ’80 είχε γίνει ένα άλμα στο Παιδικό βιβλίο. Νέοι συγγραφείς 
μπαίνουν δυναμικά στο χώρο προσπαθώντας να ακουστούν. Στο πλαίσιο 
αυτής της προσπάθειας, σε μια περίοδο όπου ακόμα η παιδική λογοτε-
χνία δεν αποτελούσε θέμα προς μελέτη στα ελληνικά Πανεπιστήμια, 
πολλοί συγγραφείς είχαν αναλάβει το ρόλο να καταθέτουν τις εμπειρί-
ες και απόψεις τους με έναν κάποιον θεωρητικό τρόπο. Ο συγγραφέας 
ανήκει κι αυτός σ’ αυτήν τη γενιά των συγγραφέων που χτίσανε τη νέα 
μορφή της ελληνικής παιδικής λογοτεχνίας. Πάντα πίστευε, όπως λέει, 
πως μαζί με τα καθαρώς λογοτεχνικά κείμενα, αξίζει ένας συγγραφέας 
να ασχολείται και με θεωρητικούς προβληματισμούς. Τα άρθρα του που 
περιλαμβάνονται σε αυτόν τον τόμο γραφτήκανε εκείνη την περίοδο, 
της μεταπολίτευσης, και εκφράζουν τις απόψεις αλλά και τις συνθήκες 
εκείνων των χρόνων. Τα κείμενα αυτά αποκτούν μια νέα επικαιρότητα 
καθώς και στον αιώνα που διανύουμε τα έργα για παιδιά τα χαρακτηρίζει 
μια νέα μορφή συντηρητικότητας. Αυτός ήταν και ο λόγος που ο Μ. Κο-
ντολέων θέλησε να εντάξει το βιβλίο αυτό στην «Ανοικτή βιβλιοθήκη». 

 Το βιβλίο διανέμεται δωρεάν και από τη Read Library.
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και 
περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Η 
Νταϊάν Αρμπους θα γινόταν 
100 χρόνων στις 14 Μάρτη, 
μα θα μπορούσε να μην εί-

χε γεννηθεί ακόμη. Γιατί οι φω-
τογραφίες της εξακολουθούν να 
δείχνουν καινούργιες, με μια πα-
ράλογη φρεσκάδα, λες και η τέ-
χνη της φωτογραφίας έχει μόλις 
ανακαλυφθεί, κι εμείς κοιτάζουμε 
τις εικόνες της, αυτή τη συλλο-
γή από παραδοξότητες, με την 
ίδια έκπληξη που ο άνθρωπος 
του 19ου αιώνα αντίκρισε για 
πρώτη φορά τις νταγκεροτυπί-
ες, όπως είχε κάποτε δηλώσει ο 
Τζον Σαρκόφσκι, ο οποίος καθό-
ρισε με τις επιλογές του την πο-
ρεία της φωτογραφικής τέχνης 
στον 20ό αιώνα, ως διευθυντής 
του αντίστοιχου τμήματος στο 
MoMA για περίπου 30 χρόνια. 

Οταν αυτοκτόνησε το 1971, 
ήταν ήδη γνωστή στους καλλι-
τεχνικούς κύκλους της Νέας Υόρ-
κης, αλλά η αναδρομική της έκ-
θεση στο Μουσείο Μοντέρνας 
Τέχνης, ένα χρόνο αργότερα, επι-
βεβαίωσε τη φήμη της, επειδή ο 
κόσμος ήρθε αντιμέτωπος με ένα 
βλέμμα τόσο πρωτόγονο και λο-
ξό όσο τα πρόσωπα που επέλεγε 
να καδράρει με τον φακό της. 
Μια διαφορετική εμπειρία ζω-
ής, που δεν είχε φανερωθεί έως 
εκείνη τη στιγμή, κυκλοφορούσε 
ανάμεσα στις 112 φωτογραφίες, 
στην πιο αλλόκοτη εκδοχή της. 

Η δυσφορία που προκαλούσε 
στο κοινό προέκυπτε από το γε-
γονός πως η Αρμπους δεν ήταν 
καθόλου συμπονετική όταν φω-
τογράφιζε τις ομάδες περιθωρί-
ου που προσέγγιζε –απόκληροι, 
φρικιά, γυμνιστές–, αλλά, αντι-
θέτως, η καταγραφή της υλο-
ποιούσε μια ψύχραιμη θέση που 
σύμφωνα με τη Σούζαν Σόνταγκ 
ήταν μια προσέγγιση «σεμνή» 
και «ολέθρια» επειδή στηριζό-
ταν στην απόσταση. 

Ομως τα πράγματα δεν ήταν 
ακριβώς έτσι και με τον καιρό 
αποδείχθηκε πως εκείνος ο άλ-
λος κόσμος ήταν τελικά η κρυ-
φή προσωπογραφία μας, η οποία 
ερμήνευε τις πιο καλά φυλασσό-
μενες πληγές που είχαμε, επιτρέ-
ποντας να εκδηλωθούν και να 
βγουν επιτέλους από το σκοτάδι: 
το μωρό που κλαίει, το παιδί που 
κρατάει την πλαστική χειροβομ-
βίδα στο Σέντραλ Παρκ, ο γίγα-
ντας που κοιτάζει τους γονείς του 
σαν μυρμήγκια, ακόμη και εκεί-

νο το φορτωμένο χριστουγεννιά-
τικο δέντρο που βρίσκει ταβάνι 
απεικόνιζαν ένα ξεχωριστό και 
θαμμένο κομμάτι μας, με τον μα-
γικό τρόπο που η αντανάκλαση 
ενός παραμορφωτικού καθρέφτη 
ή τα φίλτρα που διαθέτει ένα κι-
νητό τηλέφωνο μας κάνουν να 
μοιάζουμε περισσότερο όμορφοι 
ή ηλίθιοι, που είναι περίπου το 
ίδιο. «Ολα περίεργα και υπέρο-
χα σαν φρικιά. Κανείς δεν μπο-
ρεί να διακρίνει τον εαυτό του. 
Ολοι είμαστε θύματα της ιδιαι-
τερότητάς μας», έγραφε σε ένα 
από τα πολλά σημειωματάρια 
που άφησε πίσω της. 

Η μέθοδός της θα μπορούσε 
να συνοψιστεί ως εξής: «Πηγαί-
νω εκεί που δεν έχω βρεθεί πο-
τέ». Αλλά και στην αντίστροφη 
παραλλαγή της: «Πηγαίνω εδώ 
που ανήκω, γιατί δεν έχω βρε-
θεί ποτέ». Για την Αρμπους μια 
εικόνα ήταν ένα μυστικό για 
ένα μυστικό. Ενα μυστικό μέ-

σα στην ανησυχητική γαλήνη 
της ακινησίας, θα συμπλήρωνε 
κανείς. Η δασκάλα της και φω-
τογράφος Λιζέτ Μοντέλ θυμά-
ται την αγωνία της να βρει ένα 
σύστημα προκειμένου να απα-
θανατίζει τους ανθρώπους που 
συναντούσε στον δρόμο μέσα 
σε μια αφύσικη ακινησία, λες 
και ήθελε να σταματήσει τον 
χρόνο. Τους έβαζε να ποζάρουν 
με το βλέμμα τους καρφωμένο 
στον φακό, επιδιώκοντας μια 
πεντακάθαρη ατμόσφαιρα χω-
ρίς αέρα επειδή σιχαινόταν τον 
αυθορμητισμό. Πέτυχε τελικά 
ακριβώς το αντίθετο. Τα πάντα 
πάλλονται στα πορτρέτα της και 
ειδικά οι λεπτομέρειες: το κου-
μπί στη ζακέτα, τα χοτ ντογκ, 
το κουτάλι στο χέρι, η ελιά στον 
λαιμό, το δόντι που λείπει, ο κα-
πνός του τσιγάρου. 

Ακόμη και στη σειρά που τρά-
βηξε από το ’69 έως το ’71 σε 
κέντρα ψυχικά ασθενών, και 
εκδόθηκε μεταθανάτια με τίτ-
λο «Ατιτλο», δεν είχε πραγματι-
κά σημασία το θέμα, όσο κι αν 
πίστευε σε αυτό άνευ όρων, αλ-
λά το φόντο πίσω από τις ομά-
δες τροφίμων που περιφέρονταν 
στους εξωτερικούς χώρους του 
ασύλου. Ενα δειλινό ακίνητο και 
μαζί υγρό σαν γάλα, μαύρο και 
λευκό, μακάριο και επικίνδυνο, 
ένας ιστός αράχνης που παρα-
μόνευε το θήραμά του: εμάς. Για 

την Αρμπους το παιχνίδι δεν παι-
ζόταν στην τεχνική, στην ποιό-
τητα του χαρτιού ή στα χημικά 
εμφάνισης, αλλά από πού ερχό-
σουν αποφασισμένος να φωτο-
γραφίσεις, από ποιες βαθιές κι 
απόκρημνες πλευρές του σώμα-
τός σου, εφόσον υπάρχουν τέ-
τοιες, ανέσυρες τις εικόνες που 
αποθήκευες στη μηχανή σου. 

Με την αφέλεια του διανοου-
μένου, με την οποία μόνο οι Αμε-
ρικανοί καλλιτέχνες έχουν ευλο-
γηθεί, απομακρύνθηκε από την 
αστική καταγωγή της κι αφού 
εργάστηκε σε περιοδικά μόδας 
μάς παρέδωσε μια κολεξιόν αλ-
λόκοτων προσώπων χωρίς ίχνος 
κυνισμού και χωρίς να αρκεί-
ται στην πρόκληση – άλλωστε 
περισσότερο πάσχιζε για την 
οριοθέτησή της. Μπορεί η Ναν 
Γκόλντιν, η πιο ισχυρή επίγονός 
της, να κατέγραψε από πιο κο-
ντινή απόσταση τη λούμπεν πα-
ρέα της, τη φιλία και τον έρωτα 
σαν πεδίο μάχης όπου ο θάνατος 
θερίζει, αλλά ακόμη κι αυτή δεν 
ξεπέρασε την Αρμπους, ούτε σε 
ηθικό επίπεδο, μα ούτε στον τό-
πο του σπαραγμού. Ισως επειδή 
η μονοθεματική μανία της Αρ-
μπους την έκανε, σε αντίθεση 
με την Γκόλντιν, να είναι πά-
ντα εκτός θέματος, προσφέρο-
ντάς της αυτό που επιθυμούσε: 
να φωτογραφίζει το παρόν ως 
μια ξέφρενη τελετή ακινησίας. 

H Eλένη Τασοπούλου γεννήθηκε και 
ζει στο Αγρίνιο. Σπούδασε Νομικά στο 
ΕΚΠΑ και Contemporary Sociology 
στο Lancaster University στην Αγ-
γλία. Εχει βραβευΘεί τρεις φορές από 
τη Γυναικεία Λογοτεχνική Συντροφιά 
(2016, 2017, 2018) για τα βιβλία της 
«Το σκιάχτρο και η τριανταφυλλιά», 
«Το λουζεράκι» και «Ο σκέιτερ και 
το φανταστικό υπερόπλο». Το 2019, 
το παραμύθι της «Η αράχνη και το 
φεγγαρόφωτο» βραβεύΘηκε από 
την Πανελλήνια Ενωση Λογοτεχνών. 
Το καινούργιο βιβλίο της είναι το νε-
ανικό μυθιστόρημα «Αυτό που κρύ-
βεται στα δέντρα» (εκδ. Καστανιώ-
τη). Εχει μια κόρη, την Εύα.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό πλάι 
στο κρεβάτι σας;
«Σαν σκόνη στον άνεμο» του Λε-
ονάρδο Παδούρα, «Οδήγησε το 
αλέτρι σου πάνω από τα οστά των 
νεκρών» της Ολγκα Τοκάρτσουκ και 
«Η γυναίκα του επάνω ορόφου» 
της Κλερ Μεσούντ.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοιχείο 
που μάθατε πρόσφατα, χάρη στην 
ανάγνωση ενός βιβλίου;
Η Μάρτα Οριόλς, στο βιβλίο της «Να 
μάθω να μιλώ με τα φυτά», μου 
υπενθύμισε πως ακόμη και μέσα 
από την πιο σκληρή συνθήκη μπο-
ρεί να αναδυθεί μια καινούργια συ-
νειδητοποίηση, μια άλλη οπτική του 
εαυτού και της ζωής μας.

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
«Καθώς ψυχορραγώ» του Ουίλιαμ 
Φόκνερ.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνωστι-
κή συνθήκη.
Να έχω ηρεμία, κυρίως εσωτερι-
κή. Τότε τα υπόλοιπα δεν έχουν 
και πολλή σημασία, αφού η ανά-
γνωση δημιουργεί μια καινούργια, 
δική της συνθήκη.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να νιώ-
θετε ενοχές που σας άρεσαν;
Νιώθω ενοχές όταν για άλλη μια 
φορά διαπιστώνω ότι τα βιβλία που 
διάβασα τους τελευταίους, πολλούς 
μήνες, είναι αποκλειστικά και μόνο 
αστυνομικής λογοτεχνίας.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί περισ-
σότερο σε ένα βιβλίο;
Η δεξιοτεχνία στη γραφή, ασφαλώς. 
Η ακρίβεια στις περιγραφές. Και όταν 
φωτίζονται οι σκοτεινές πλευρές αν-
θρώπων και πραγμάτων, αλλά χωρίς 
να χλευάζονται – εντέλει, η ευσπλα-
χνία του συγγραφέα για την ανθρώ-
πινη κατάσταση.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που θα 
διαβάσετε;
Προτιμώ να μη γνωρίζω ποιο θα είναι 
αυτό. Η αναζήτηση ενός καινούργιου 
βιβλίου στους πάγκους των βιβλιοπω-
λείων είναι μια συγκίνηση αναντικα-
τάστατη – και παραμένει αναλλοίωτη, 
όσες φορές και αν επαναληφθεί.
 
Τι πραγματεύεται το νεανικό μυθι-
στόρημα «Αυτό που κρύβεται στα 
δέντρα;»
Είναι μια ιστορία ενηλικίωσης μέ-
σα από την απέραντη οδύνη μιας 
απώλειας και τη συγκλονιστική, 
λυτρωτική δύναμη μιας «αταίρια-
στης» φιλίας.
 
Ποιος είναι ο ρόλος του αόρατου αν-
θρώπου στην πλοκή της ιστορίας;
Αν και έχει φύγει για πάντα, κατορ-
θώνει με κάποιον τρόπο να είναι 
παρών στις δύσκολες στιγμές, να 
στηρίζει, να εμπνέει, να δείχνει τον 
δρόμο. Αν και η ίδια προσωρινά το 
αγνοεί, είναι ο Σημαντικός Αλλος της 
ηρωίδας του βιβλίου.

ΕΝΤΟΥΑΡ ΛΟΥΙ
Αλλαγή: μέθοδος 
μτφρ. Στέλα Ζουμπουλάκη 
εκδ. Αντίποδες, σελ. 284

 

Η 
απονομή στην Ανί Ερνό του 
βραβείου Νομπέλ 2022 προ-
κάλεσε έντονες συζητήσεις 

σχετικά με τη λογοτεχνική αξία 
του έργου της. ∆εν είμαι σε θέση 
να υποστηρίξω πως πρόκειται για 
έργο κορυφαίο, πρόκειται ωστό-
σο για μια πεζογραφία μέσα στην 
οποία συναντά κανείς τον εαυτό 
του – κοινωνικές εμπειρίες που 
υπήρξαν σε όλους όσοι γεννηθή-
καμε μετά τον Πόλεμο, κοινές. Κι 
ακόμα πρόκειται για κείμενα τα 
οποία εισήγαγαν ένα ρεύμα που 
στις τελευταίες δεκαετίες κερδίζει 
ολοένα περισσότερους συγγρα-
φείς και αναγνώστες – την αυτο-
βιογραφική λογοτεχνία. Πρόκει-
ται δηλαδή για επιτεύγματα όχι 
μικρά. Στο ίδιο ρεύμα ανήκει και 
ο κατά πενήντα χρόνια νεότερος 
της Ερνό, πεζογράφος Εντουάρ 
Λουί (γ. 1992): και όσον αφορά 
τον αυτοβιογραφικό χαρακτήρα 
του έργου του και τα εργαλεία 
της κοινωνιολογικής ανάλυσης 
στα οποία προσφεύγει, και όσον 
αφορά τον πολιτικό ακτιβισμό 
του. ∆ιότι ανήκοντας σε στρώμα-
τα πολύ φτωχά, οι δύο συγγραφείς 

κατόρθωσαν να διαπεράσουν τα 
παραδοσιακά στεγανά της γαλ-
λικής κοινωνίας, να σπουδάσουν 
και να αλλάξουν τη μοίρα τους. 
Εδώ όμως σταματούν οι μεγάλες 
ομοιότητές τους καθώς ο Λουί 
έζησε επιπλέον, από τα πρώτα 
χρόνια της ζωής του μέσα στο ίδιο 
του το περιβάλ-
λον, τον εκφοβι-
σμό λόγω των «μη 
ανδρικών» κινή-
σεων και της «λε-
πτής» φωνής του. 
Οπως στο παλαιό-
τερο «Να τελειώ-
νουμε με τον Εντύ 
Μπελγκέλ» (2014) 
που ο Εντουάρ 
Λουί έγραψε στα 
είκοσι δύο χρόνια 
του και γνώρισε 
διεθνή επιτυχία, 
στο «Αλλαγή: μέ-
θοδος», ο συγγρα-
φέας αναπλάθει την ακαταμάχητη 
επιμονή του να ξεφύγει από το οι-
κογενειακό περιβάλλον, το χωριό, 
τη φτώχεια και το ομοφυλοφιλικό 
«στίγμα». Πρόκειται ωστόσο για 
επιμονή που γρήγορα φανερώνει 
τον τραυματικό της χαρακτήρα 
καθώς θα αποδειχθεί πως κανένας 
τόπος δεν συνιστά καταφύγιο, και 
καμιά επιτυχία δεν τον απαλλάσ-

σει από τον σταθερό καταναγκα-
σμό της φυγής. Από το απομονω-
μένο Αλλενκούρ της Πικαρδίας 
πηγαίνει στην πρωτεύουσα της 
περιοχής Αμιένη, και από εκεί 
στην πόλη των Φώτων, στο Πα-
ρίσι. Ούτε όμως η μεγάλη Εκόλ 
Νορμάλ στην οποία πετυχαί-

νει να φοιτήσει 
τον καθησυχά-
ζει, ούτε το με-
γαλοαστικό και 
αριστοκρατικό 
περιβάλλον στο 
οποίο κατορθώ-
νει να μπει. Ενα 
μέσο διαχείρισης 
του τραύματος θα 
ήταν η ψυχανά-
λυση προς την 
οποία ο Εντου-
άρ Λουί δεν δεί-
χνει καμιά κλίση. 
Κάνει αντιθέτως 
χρήση των εργα-

λείων του κοινωνιολόγου Πιερ 
Μπουρντιέ (όπως και ο μέντοράς 
του Ντιντιέ Εριμπόν στο επίσης 
αυτοβιογραφικό «Επιστροφή στη 
Ρενς», 2009). Ο Λουί προσπαθεί 
να αποκαλύψει τους υπόρρητους 
κανόνες που επιβάλλει η καθε-
στηκυία τάξη για το τι είναι νό-
μιμο, τι είναι επιβεβλημένο και 
τι περιττό. Και όπως και στα εν-

διάμεσα βιβλία του «Η ιστορία 
της βίας» (2016) και το «Ποιος 
σκότωσε τον πατέρα μου» (2018), 
επιδιώκει να καταδείξει πως οι 
εντέλει «αυτονόητες» κοινωνι-
κές επιταγές έχουν ως συνέπεια 
να θέτουν διά παντός στο περι-
θώριο ολόκληρες μερίδες πληθυ-
σμού. Προκειμένου λόγου χάρη 
να αποδείξει την αρρενωπότη-
τά του σύμφωνα με τις κοινω-
νικές αρχές του περιβάλλοντός 
του, ο πατέρας του έπρεπε να 
αμφισβητήσει τους καθηγητές 
στο σχολείο, με αποτέλεσμα να 
αποκλειστεί από το εκπαιδευτικό 
σύστημα και να καταδικαστεί σε 
ακραία φτώχεια.

Τα βιβλία του Λουί διαβάζονται 
χωρίς ανάσα. Ο συγγραφέας μιλά-
ει για τα πάντα χωρίς αναστολή. 
Εχοντας βιώσει τις πιο ακραίες 
προσβολές δεν φοβάται μην εκτε-
θεί. Οπως άλλωστε υποστήριξε σε 
συνέντευξή του, το λογοτεχνικό 
τέχνασμα της έμμεσης υποβολής 
και όχι της ευθείας κατάθεσης 
των όσων θέλει να εκφράσει, απο-
τελεί αισθητικό τρόπο της συντη-
ρητικής λογοτεχνίας. Αντιθέτως, 
γι’ αυτόν τέχνη είναι να δείχνει 
όψεις της πραγματικότητας που οι 
άνθρωποι δεν θέλουν να βλέπουν, 
και έτσι να την καθιστά σοβαρό 
εργαλείο άσκησης πολιτικής.

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ 

Από φυγή σε φυγή

«Ατιτλο» 

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

H Νταϊάν Αρμπους 
μας παρέδωσε μια 
κολεξιόν αλλόκοτων 
προσώπων χωρίς 
ίχνος κυνισμού 
και χωρίς να αρκείται 
στην πρόκληση. 

Φωτογραφία της Νταϊάν Αρμπους σε παλαιότερη έκθεση προς τιμήν της στο Βερολίνο. 
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Αν επισκεφθεί κάποιος τα βιβλιο-
πωλεία στη Νέα Υόρκη και στο 
Παρίσι, στο Βερολίνο και στο Λον-
δίνο, θα διαπιστώσει ότι ο Κα-
βάφης είναι παρών περισσότερο 
από οποιονδήποτε άλλον ελληνό-
φωνο ποιητή ή ποιήτρια. Σήμερα 
συμπληρώνονται 90 χρόνια από 
τον θάνατο του Αλεξανδρινού 
και ένας καλός τρόπος για να με-
τρήσουμε πόσο επιδραστική πα-
ραμένει η ποίησή του στον σύγ-
χρονο πολιτισμό είναι να δούμε 
ενδεικτικά ποιοι αλληλεπιδρούν 
με αυτήν: ο Λέοναρντ Κοέν με 
το «Alexandra leaving» (τραγου-
διστική παράφραση του «Απο-
λείπειν ο θεός Αντώνιον»)· ή το 
ποίημα του πολυβραβευμένου 
Αμερικανού Τζέιμς Μέριλ «After 
Cavafy», που δίνει μια νέα εκ-
δοχή του «Περιμένοντας τους 
Βαρβάρους»· ή το μυθιστόρημα 
του νομπελίστα Τζ. Μ. Κουτσί 
με τον ίδιο ακριβώς τίτλο (1980)· 
τα καβαφικά ποιήματα του Γιό-
αχιμ Ζαρτόριους· η κριτική πα-
ρουσίασή του από τη Μαργκερίτ 
Γιουρσενάρ· ο Ισραηλινός αστρο-
ναύτης που τον Απρίλιο του 2022 
απήγγειλε την «Ιθάκη» κατά την 
απογείωση. 

Αν έπρεπε να προτείνω ένα 
ποίημα θα διάλεγα το «Πολύ σπα-
νίως». Μια στιγμή της παγκόσμι-
ας ποίησης που συγκεντρώνει 
μέσα σε λίγους στίχους τη μεθυ-
στική αλληλεξάρτηση του θανά-
του, της τέχνης και της ερωτικής 
επιθυμίας. 

Σημαντικό: ο Καβάφης αρχει-
οθετούσε συστηματικά το έργο 
του. Το αρχείο Καβάφη πέρασε 
στη διαχείριση του Ιδρύματος 
Ωνάση στα τέλη του 2012 εξα-
σφαλίζοντας τη παραμονή του 
στην Ελλάδα και αποφεύγοντας 
ενδεχόμενο κατακερματισμό του. 
Η επιλογή του Ιδρύματος για πλή-
ρη και ανοικτή πρόσβαση για το 
σύνολο των περιεχομένων του 
αρχείου οδήγησε στην ψηφιο-
ποίηση και δημοσίευση της ψη-
φιακής συλλογής του αρχείου, 
το https://cavafy.onassis.org/ \n 
_blankhttps://cavafy.onassis.org/, 
εξασφαλίζοντας ελεύθερη πρό-
σβαση τόσο στην επιστημονική 
κοινότητα όσο και το ευρύ κοινό. 

Το Ιδρυμα Ωνάση θα ενεργο-
ποιήσει το φθινόπωρο του 2023 
νέους χώρους για το έργο του 
τόσο στην Αθήνα όσο και στην 
Αλεξάνδρεια: στην Αθήνα, στην 
οδό Φρυνίχου 16, θα στεγαστούν 
το αρχείο και η βιβλιοθήκη του 
ποιητή, καθώς και η συλλογή με 
προσωπικά αντικείμενα και έργα 
τέχνης με αναφορές στον τελευ-
ταίο. Στην Αλεξάνδρεια ανακαι-
νίζει την Οικία Καβάφη σε συ-
νεργασία με το Ελληνικό Ιδρυμα 
Πολιτισμού. Οι δύο χώροι, σε Ελ-
λάδα και Αίγυπτο, θα «συνομι-
λούν», καθώς θα αλληλοτροφο-
δοτούνται με περιεχόμενο και 
δράσεις.

Από χθες έως τις 6 Μαΐου η 
Νέα Υόρκη πλημμυρίζει με σει-
ρά δράσεων που αποσκοπούν να 

γιορτάσουν τα 160 χρόνια από τη 
γέννηση και τα 90 από τον θάνα-
το του ποιητή. Με ονόματα όπως 
οι Νικ Κέιβ, Μπoμπ Φάουστ, Λόρι 
Αντερσον, Λένα Πλάτωνος, Ρού-
φους Γουέινραϊτ, Τζούλιαν Μουρ, 
Ντάνιελ Μέντελσον κ.ά., το φε-
στιβάλ του Ιδρύματος Ωνάση στη 
Νέα Υόρκη «Archive of Desire» 
προσθέτει κάτι ακόμη στην πα-
γκόσμια ακτινοβολία του Καβάφη.

Σήμερα η «Κ» ζητάει από ποι-
ήτριες και ποιητές της νεότερης 
γενιάς –έβγαλαν το πρώτο τους 
βιβλίο τον 21ο αιώνα– να μιλή-
σουν για το αγαπημένο τους κα-
βαφικό ποίημα. 

 
Ενο Αγκόλλι
«Μέρες του 1909, ’10 και 

’11»
Τις «Μέρες του 1909, ’10, και 

’11» (όπως και τις άλλες «Μέρες») 
δεν τις διδαχτήκαμε και –φευ!– 
δεν θα τις διδαχτούμε μάλλον πο-
τέ στο ελληνικό σχολείο, παρά τη 
συναρπαστική εξομολογητικό-
τητά τους, τη σπάνια αφηγημα-
τική υφή, τον διακριτικό ρυθμό. 
Με συγκινούν εδώ ιδιαίτερα η 
αντιπαράθεση της λεπτομερούς 
εικονοποιίας και του απεριποίη-
του νέου, ο φιλοσοφικός αναστο-
χασμός για τη φυσική μας φθορά 
και η εύρωστη στίξη.

 
Βασίλης Αμανατίδης
«Εν τω μηνί Αθύρ»
Το 1917 στο «Εν τω μηνί Αθύρ» 

δημιουργεί σχεδόν ένα νέο είδος 
ποιήματος τεσσάρων διαστάσε-
ων: ένα δισδιάστατο αντικείμενο 
χρόνου από λέξεις. Ο ίλιγγος του 
χρόνου και τα δάκρυα για την 
απώλεια σώματος, ομορφιάς, ζω-
ής, επιθυμίας, ηδονής προσποιού-
νται πως μισοκαλύφθηκαν κάτω 
από έναν μουσικότατο μισοσπα-
σμένο ίαμβο αρχαίο και μελλοντι-
κό. Εδώ, το ψευδο-ελληνιστικό εί-
ναι με τέτοια ακρίβεια καμωμένο, 
ώστε έχει τη δύναμη να απλώνε-
ται προς τον λετρισμό, την ψη-
φιακότητα, και το metafiction. 
Ενα αξιοθαύμαστο έργο τέχνης, 
που μας υπενθυμίζει πως το πραγ-
ματικό ποίημα είναι ένα πλαστό 
νοητικό γλυπτό τεσσάρων δια-
στάσεων, με υλικά τις λέξεις, τον 
χρόνο και τη μνήμη, την κ...α και 
το πένθος. 

 
Αννα Γρίβα
«Εις τα περίχωρα της Αντι-

οχείας»
Ποίημα της ωριμότητας του 

Καβάφη με πρωταγωνιστή τον 
Ιουλιανό, ρομαντικό μιας «ορια-
κής» εποχής, που επιθυμούσε μια 
αυτοκρατορία ελληνικού τρόπου, 
αποτρέποντας την επικράτηση 

του χριστιανικού κοσμοειδώλου. 
Στο ποίημα αυτό, οι χριστιανοί 
χλευάζουν τον Ιουλιανό που απο-
μακρύνει τα λείψανα του μάρτυρα 
Βαβύλα από το ιερό του Απόλλω-
να. Κι όταν έπειτα ξεσπάει φωτιά 
στο απολλώνιο τέμενος, για την 
οποία ο αυτοκράτορας ενοχοποι-
εί τους χριστιανούς, εκείνοι απο-
κρίνονται: ∆εν αποδείχθηκε· ας 
πάει να λέει. Ποιον ειρωνεύεται ο 
Καβάφης; Τον Ιουλιανό, μέσω της 
φωνής των χριστιανών; Ή μήπως 
τους χριστιανούς, που υποκρίνο-
νται την αρετή, ενώ χαιρέκακα 
απολαμβάνουν τη φωτιά – χωρίς 
να αρνούνται την εμπλοκή τους; 
Εμείς, πάντως, ατενίζουμε την ήτ-
τα των ρομαντικών και την επι-
κράτηση της υποκρισίας.

 
∆ήμητρα Κατιώνη
«Ο ∆εκέμβρης του 1903»
Ο «∆εκέμβρης του 1903» ψελ-

λίζεται με θρησκευτική ευλάβεια 
και νηπιακή ντροπή. ∆εν απαγ-
γέλλεται, σίγουρα δεν τραγουδιέ-
ται. Οταν κάποιος, η ανάμνηση 
κάποιου σού το θυμίζει, σημαίνει 
έρωτα. Οταν το θυμάσαι μόνος 
σου, σημαίνει μοναξιά. Το απο-
μνημονεύεις με την πρώτη ανά-
γνωση και το κρατάς για πάντα. 
Σύμβολο πίστεως ατομικό, ακου-
μπά στο στέρνο σου, ζεσταίνε-
ται από το δέρμα σου. Μπροστά 
στον «∆εκέμβρη του 1903» είμαι 

πάντα παιδί, σε σχολική εορτή, 
το μικρόφωνο κάνει παράσιτα, 
το χέρι μου παίζει με το μανίκι 
και η φωνή μου ίσα που βγαίνει.

 
∆ήμητρα Κωτούλα
«Τρόμος» ή «τα κρυφά που 

ξέρουν» 
Η βαρύτητα και η χάρη, το αρ-

σενικό και το θηλυκό, η ηδονή (οι 
ηδονές) και η αρετή, η μνήμη και 
η λήθη, οι φανταστικοί εχθροί 
και οι τραχιές περιστάσεις, ο βί-
ος και το όνειρο, η αντάρα της 
αίσθησης και το ξαστέρωμα του 
νου, η εξουσία του λόγου και οι 
αντιστάσεις της σιωπής, η κα-
θαρεύουσα γραφή και οι αναζη-
τήσεις στη δημοτική, η ζωτική 
ενέργεια του αρχαίου κόσμου και 
η στοχαστική γενναιότητα του 
χριστιανισμού: ο Κωνσταντίνος 
Φωτιάδης Καβάφης της στενής 
αλεξανδρινής κάμαρας, ποιητής 
«κακός» κατά τον Ε. Μ. Φόρστερ, 
και ο παγκόσμιος Κ. Π. Καβάφης 
ανιχνεύονται αναπόφευκτα στη 
ραχοκοκαλιά κάθε αληθινού και 
ανθεκτικού ελληνικού ποιητικού 
λόγου – υποκλίνομαι στον Κων-
σταντίνο Καβάφη ακριβώς γι’ αυ-
τό το «αναπόφευκτα».

 
Αλέκος Λούντζης
«Από υαλί χρωματιστό»
Το πιο φορεμένο ή το πιο φυ-

λαγμένο, ανακάλυψη ή επανά-

ληψη, ποιο να ’ναι το κριτήριο 
του «αγαπημένου», ιδίως εκείνου 
του διασπορικού ολιγογράφου 
ποιητή, μα και τυπογράφου, και 
δωρητή και αρνητή διαφόρων 
πραγμάτων, μα όχι ανθρώπων, 
του μέγιστου επιμελητή (εαυτού), 
που έδειξε για πάντα στους επό-
μενους, τουλάχιστον, πώς να σβή-
νουμε. Κάθε επιλογή μοιάζει επι-
σφαλής εκεί όπου η τεχνική δεν 
παράγει αλλά είναι συγκίνηση 
αυτή καθαυτή, που η ειρωνεία 
φέρει το αποτύπωμα από χάδι 
που ξαστόχησε, που όσες λέξεις 
έμειναν αντηχούν εκείνες που 
ζέσταναν το άδειο κάθισμα σε 
κάθε δοκιμή.

 
Ολγα Παπακώστα
«Οσο μπορείς»
Αν και δεν είναι το ωραιότερο 

ποίημα του Καβάφη, το άφυλο, 
ανέραστο, ανιστόρητο (πλην φι-
λοσοφικότατο) «Οσο μπορείς» συ-
γκαταλέγεται στα πιο αγαπημέ-
να μου. Το θεωρώ ultra-moderne 
(όπως θεωρούσε και ο Καβάφης 
τον εαυτό του), εφιαλτικό και 
ακαταμάχητο. Απ’ τα μαθητικά 
μου χρόνια είχα τη σιγουριά ότι 
όποιος δίνει αυτή τη συμβουλή, 
είτε στον αναγνώστη είτε στον 
εαυτό του, την έχει ήδη πατή-
σει και όχι μόνο δεν ζει τη ζωή 
που θα ’θελε, αλλά επιπλέον θα 
καταντήσει, αργά ή γρήγορα, να 
την αισθάνεται σαν ανυπόφο-
ρο βάρος.

 
Γιώργος Πρεβεδουράκης
«Στα 200 π.Χ.» 
Η άνω τελεία στο «εμείς». Το 

κάτοπτρο που αναμένεται να συν-
θλιβεί με όλες τις σκιές μέσα. Ο 
ώριμος Καβάφης ναρκοθετεί περί-
κομψα έναν ωρολογιακό μηχανι-
σμό τρομακτικών παρεξηγήσεων. 
Λίγο πριν την έναρξη της κατιού-
σας, πριν η καμπή γίνει καμπύλη, 
πριν τον, εκ νέου, κατακερματι-
σμό. Λες και στο αμέσως επόμενο 
ποίημα της συγκεντρωτικής του 
Σαββίδη («Μέρες του 1908»), δεν 
είναι μόνο ο καλλιεπής 25άρης 
που βρίσκεται χωρίς δουλειά, να 
ζει απ’ τα χαρτιά, τα δανεικά και 
το τάβλι, αλλά ολόκληρος ο ελ-
ληνισμός που δεν «στοχάστηκε 
προσαρμοστικά», που σκάλωσε 
μυωπικά στην ίδια του την άνω 
τελεία, φριχτό ξενύχτι, με τον πο-
νοκέφαλο ν’ αντηχεί σαν αρχαίος 
θεός πάνω από χάπια πενικιλίνης. 
Σάμπως να χαραμίσαμε τη μιλιά 
μας σχολιάζοντας μια ζωή κάτι 
ακατάδεχτους Σπαρτιάτες. 

 
∆ανάη Σιώζιου
«Επάνοδος από την Ελλάδα»
Τα ποιήματα του Καβάφη άρ-

γησα να τα αγαπήσω, αν και οι 
γονείς μου τα αγαπούσαν πολύ: 
είναι ο αγαπημένος ποιητής του 
πατέρα μου, ενώ η μητέρα μου 
είχε χαράξει δύο ποιήματα, τα 
οποία κοσμήσανε όλα τα σπίτια 
που αλλάξαμε και μάλιστα ένα 
από αυτά με ακολούθησε στο 
πρώτο φοιτητικό μου σπίτι της 
Αθήνας. Κατάφερα να συνδεθώ 
σιγά σιγά με τα ποιήματα όπου ο 
ποιητής μεταφέρει την ιδιαίτερη 
ατμόσφαιρα και τα χαρακτηρι-
στικά τοπίων και τόπων και αυτά 
στα οποία πραγματεύεται θέματα 
ταυτότητας και μνήμης. Το αγα-
πημένο μου ποίημα παραμένει το 
«Επάνοδος από την Ελλάδα». Με 
κάνει να χαμογελάω κάθε φορά 
που το διαβάζω, καθώς από στίχο 
σε στίχο το τοπίο γίνεται ενσαρ-
κωμένο, εμπεριέχεται δηλαδή στο 
σώμα και στη γλώσσα, αυτό που ο 
ποιητής αποκαλεί μεταξύ άλλων 
«αίμα» και το πλοίο ταξιδεύει σε 
μια θάλασσα που δεν αναγνωρί-
ζει σύνορα. 

 
Θωμάς Τσαλαπάτης
«Ο Θεόδοτος»
Αν επιλέγω τον «Θεόδοτο» 

από άλλα προφανή καβαφικά 
αριστουργήματα είναι λόγω της 
εξέχουσας σκληρής εικονοποιί-
ας του. Ο Θεόδοτος φέρνει στον 
Καίσαρα το κομμένο κεφάλι του 
αντιπάλου του Πομπήιου. Με την 
τελευταία στροφή του ποιήματος, 
ο Καβάφης πολλαπλασιάζει τη 
φρικτή εικόνα, την κάνει μέρος 
της καθημερινότητας της πόλης 
και της ρουτίνας της και τίμη-
μα των αποφάσεων και των επι-
λογών της. Η βία δεν βρίσκεται 
εδώ για να εντυπωσιάσει ή να 
προκαλέσει. Γίνεται η ουσία του 
ηθικού τυχοδιωκτισμού και της 
αξιακής χρεοκοπίας πάνω στην 
οποία μπορεί να στηθεί μια καθ’ 
όλα νόμιμη κανονικότητα.

 
Μάριος Χατζηπροκοπίου
«Μύρης, Αλεξάνδρεια του 

340 μ.Χ.» 
Για την (αυτο)εθνογραφική 

πυκνότητα. Τα ρήματα-σφυριές. 
«Εμαθα.» «Πέθανε.» «Πήγα.» 
«Στάθηκα.» «Μ’ �βλεπαν.» «Εί-
δα.» Τη χωρική και ακουστική 
ακρίβεια: ποιος μιλά, ψιθυρί ζει, 
ακού ει, δέ εται· ποιος μπαί νει, τρα-
βιέ ται, πετά γεται έ ξω, πριν να–. 
Την οπτική γωνία του κατωφλιού, 
τον θρήνο που εκτοπίζεται, «σε 
μια άκρη του διαδρόμου.» «Στέ-
κομουν.» «Σκέπτομουν.» «Εχα-
σα.» Την αντιμνήμη. «Γνωρίζαμε.» 
«Ηταν.» «Μα ζούσεν.» «Ρίχνο-
νταν.» Το αντεστραμμένο μοιρο-
λόι: βαθαίνει την από σταση από  
τον νεκρό. «Θυμούμαι τώρα.» Αν 
όμως, εισβάλλοντας στην κάμαρη 
των συγγενών, τον προσφωνού-
σε: «σε λά τρευα», «σε έ χασα για 
πά ντα»; «Αισθάνομουν.» «Γένο-
μουν.» «Ενοιωθα.» «Ημουν.» Για 
τη φιλία, τη μοναξιά, το ρήγμα· 
την αραιογράμματη επανάληψη: 
ξένος, ξένος πολύ· πάντα.

Εκτενέστερη εκδοχή στο 
kathimerini.gr

Το ταξίδι του Κ. Π. Καβάφη συνεχίζεται 
Ποιήτριες και ποιητές του σήμερα γράφουν για το αγαπημένο τους δημιούργημά του με αφορμή τα 90 χρόνια από τον θάνατό του

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Αντίγραφο φωτογραφίας του Καβάφη στο διαμέρισμά του. Η πρωτότυπη 
φωτογραφία τραβήχτηκε από τον φωτογράφο Racine γύρω στο 1930. Φυ-
λάσσεται σε χαρτονένιο φάκελο που φέρει το λογότυπο του φωτογράφου 
της Αλεξάνδρειας, Apkar Retian.
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Στη Νέα Υόρκη 
διοργανώνεται 
έως τις 6 Μαΐου 
σειρά εκδηλώσεων 
αφιερωμένη στον 
σπουδαίο Αλεξανδρινό.

Το Ιδρυμα Ωνάση 
θα ενεργοποιήσει 
το φθινόπωρο του 2023 
νέους χώρους για 
το έργο του σε Αθήνα 
και Αλεξάνδρεια.
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εκδ. Πατάκης, 2022, σελ. 160

 
Του ΠΕΤΡΟΥ ΣΤΕΦΑΝΕΑ

Η «Γοητεία των υποσχέσεων» 
του Τάσου Γουδέλη δεν είναι 
μια απλή συλλογή διηγημάτων. 
Συνιστά πρόταση λογοτεχνικής 
φόρμας, προϊόν της ωριμότητας 
του συγγραφέα. Με τη χαρακτη-
ριστική υποδόρια σαρκαστική 
γραφή του, ο Γουδέλης κατα-
θέτει ένα βιβλίο-πρόταση προς 
ανάγνωση αλλά και προς ανά-
λυση, με επίκεντρο τον προβλη-
ματισμό του για τον ρόλο και τα 
όρια της μικρής φόρμας. 

Πιστός οπαδός του τέλους του 
μυθιστορήματος, αλλά και της 
όποιας μεγαλύτερης φόρμας, ο 
συγγραφέας στο έργο αυτό κα-
ταθέτει μια σημαντική πρόταση 
για τα σημερινά ελληνικά γράμ-
ματα, όπου το μικρό λογοτεχνι-
κό μέγεθος δεν έχει βρει ακόμη 
τη θέση που του αξίζει. Σημείο 
αναφοράς του Γουδέλη είναι τα 
προσωπικά του βιώματα σε συν-
δυασμό με μια φιλτραρισμένη 
μυθοπλασία, που εγκιβωτίζει την 
όποια θέση, αντίθεση και σύνθε-
ση στο μικρό και το σαφές. Κρά-
τα το μικρό, απλό και ασφαλές  
–με την έννοια της πληρότητας– 
έλεγαν θεωρητικοί της μικρής 
φόρμας τον προηγούμενο αιώνα. 
Αυτό συνδυάζει ο Γουδέλης, μαζί 
με πλείστες αφετηρίες προερχό-
μενες από στιγμές της δικής του 
ιστορίας. Το ενδιαφέρον σε αυτή 
τη σύνθεση είναι η μίξη του φα-
νταστικού με το πραγματικό, του 
αναλυτικού λόγου με την οργα-
νωμένη μυθοπλασία. Κύριο χα-

ρακτηριστικό της γραφής του η 
διακριτικότητα μέσα από τη λε-
πτότητα των περιγραφών, που 
συχνά είναι και επιχειρήματα 
και θέσεις του συγγραφέα για 
την ουσία της ζωής. 

Πρόκειται για μια αφήγηση 
με δικούς του όρους, που συχνά 
υπονομεύουν και πολλές φορές 
καταστρέφουν τα αυτοβιογραφι-
κά στοιχεία. Το μικρό σχήμα και 
οι αναφορές στην παιδική ηλικία, 
όπως διατυπώνονται στο κείμε-
νο λόγω του προσεκτικά οργα-
νωμένου ύφους του συγγραφέα, 

οδηγούν από το αυτοβιογραφικό 
στοιχείο προς την κατεύθυνση 
μιας λογοτεχνικής νοηματικής 
καθολικότητας. Συχνά ο συγγρα-
φέας συνδυάζει το λογοτεχνικό 
με το εξωλογοτεχνικό στοιχείο, 
με δεξιότητα που παραπέμπει σε 
ένα είδος λογοτεχνικής επεμβατι-
κής μικροδεξιοτεχνικής γραφής. 

Τα εξωλογοτεχνικά του στοι-
χεία προέρχονται συχνά από δια-
βάσματα από φιλοσοφικά δοκί-
μια ή ταξιδιωτικά βιώματα, που 
όμως εντάσσονται με πληρότητα 
μέσα στη γραφή του. Η πληρό-
τητα αυτή ικανοποιεί τον συγ-
γραφέα, κάτι ιδιαίτερα φανερό 
στον αναγνώστη. ∆εν αφήνει 
έτσι ερωτήματα αναπάντητα, 

παρά μόνο ως μέρος του παι-
χνιδιού που στήνει ο ίδιος σε 
κάποια από τα διηγήματα.

Στο διήγημα «Λήθη» ξεκινά-
ει με μια έκφραση κλειδί – «δεν 
θυμάμαι εάν ευχήθηκα να ξεχά-
σω». Οριοθετεί έτσι το αποτέλε-
σμα της σύνθεσής του, «Ετσι, 
σηκώθηκα ένα πρωί, διόρθωσα 
το μαξιλάρι στο κενό δίπλα μου 
και είπα “Ναι, αυτό...”», όπως τε-
λειώνει τη φράση του ένας φίλος 
με άνοια. Η περιγραφή αυτή με 
αυτοαναφορά στη σκέψη του 
συγγραφέα είναι χαρακτηριστι-
κό του Γουδέλη. Συχνά είναι και 
οπτικοποιήσιμη με αμεσότητα, 
χωρίς καμία προσπάθεια για την 
προστασία του συγγραφέα. Μέ-

σα από ένα μη χιουμοριστικό 
αυτοσαρκασμό ο συγγραφέας 
κάνει μια δική του πρόταση μα-
τιάς προς τον αναγνώστη.

Απουσία στίξης
Μια πιο πειραματική γραφή 

συναντάμε στο «Χρόνοι 2». Το 
διήγημα αυτό συνοψίζει τα παι-
χνίδια του Γουδέλη με τα όρια 
της μικρής φόρμας. Η απουσία 
στίξης καταργεί έτσι με τον τρό-
πο του την προφορικότητα, έστω 
όσο διαρκεί η ανάγνωση ενός δι-
ηγήματος. Ο αναγνώστης μπο-
ρεί να επιλέξει πού και εάν θα 
διακόψει το διάβασμά του – τον 
καθιστά δηλαδή ένα μικρό σκη-
νοθέτη σε κάθε ανάγνωση. Η νο-

ηματική ευελιξία και η σύνδεση 
του αναγνώστη με τον συγγρα-
φέα επιτυγχάνεται έτσι και με 
έναν προσωπικό αφηγηματικό 
αυτοσχεδιασμό – με απόφαση 
του αναγνώστη και μόνο. Η επι-
λογή μπορεί να είναι αυθαίρετη, 
αλλά προσωπική: ο συγγραφέας 
δίνει το υλικό – όχι τον τρόπο 
ανάγνωσης, αυτό είναι στα χέ-
ρια του αναγνώστη. 

Τα πειράματα αυτά αποτε-
λούν ένα από τα ισχυρά σημεία 
του βιβλίου, που αξίζει να διαβα-
στεί κυρίως από τους μη λάτρεις 
του διηγήματος – καθότι επα-
νατοποθετεί έτσι τον προβλη-
ματισμό για τη μικρή φόρμα σε 
σύγχρονο επίπεδο. Η «Γοητεία 

των υποσχέσεων», εκτός από 
τον πειραματικό προβληματισμό 
που τη διατρέχει, έχει πολλά ση-
μεία αναφοράς στο σήμερα, αλ-
λά και στο πρόσφατο παρελθόν 
μέσα από αισθηματικές ιστορίες 
– συχνά έμμεσης αυτοβιογραφί-
ας, ως όχημα για τη γνωριμία με 
τη λογοτεχνική εμπειρία. Χαρα-
κτηριστικό το διήγημα «Αφορ-
μές», που συνοψίζει εμπειρίες 
από τον Κύριο Ν. (Νίκο Καρού-
ζο). ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι 
το πείραμα του Γουδέλη αξίζει 
να το δει κανείς δυναμικά μέσα 
από τη γονιμότητα που ο ίδιος 
προτείνει ως λύση για την ενερ-
γοποίηση του αναγνώστη. 

Ο κ. Πέτρος Στεφανέας είναι 
αναπληρωτής καθηγητής στο ΕΜΠ και 
συγγραφέας. 

Η μεγάλη γοητεία της μικρής φόρμας
Μια πρόταση για τα σημερινά ελληνικά γράμματα, όπου το μικρό λογοτεχνικό μέγεθος δεν έχει βρει τη θέση που του αξίζει

Μέσα από έναν 
μη χιουμοριστικό 
αυτοσαρκασμό, 
ο συγγραφέας κάνει μια 
δική του πρόταση ματιάς 
προς τον αναγνώστη. Σημείο αναφοράς του Γουδέλη είναι τα προσωπικά του βιώματα, σε συνδυασμό με μια φιλτραρισμένη μυθοπλασία, 

που εγκιβωτίζει την όποια θέση, αντίθεση και σύνθεση στο μικρό και το σαφές.

«Κράτα το μικρό, απλό και ασφα-
λές» –με την έννοια της πληρότη-
τας– έλεγαν θεωρητικοί της μικρής 
φόρμας τον προηγούμενο αιώνα. 
O Γουδέλης καταθέτει ένα βιβλίο - 
πρόταση προς ανάγνωση.
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Ο Μπο φοβάται ���
ΘΡΙΛΕΡ (2023)
Σκηνοθεσία: Αρι Αστερ
Ερμηνείες: Χοακίν Φίνιξ, 
Εϊμι Ράιαν, Νέιθαν Λέιν

 

Ο Αρι Αστερ («∆ιαδοχή», «Μεσο-
καλόκαιρο»), από τους πιο ενδι-
αφέροντες νέους δημιουργούς 
του κινηματογραφικού τρόμου, 
υπογράφει την πιο φιλόδοξη αλ-
λά και άνιση μέχρι τώρα ταινία 
του, πάντα υπό τη σκέπη του 
θαυματουργού στούντιο πα-
ραγωγής Α24. Πρωταγωνιστής 
εδώ είναι ο σπουδαίος Χοακίν 
Φίνιξ, ο οποίος υποδύεται τον 
Μπο, έναν μεσήλικα άνδρα κυ-
ριευμένο από φοβίες που ανα-
λογούν περισσότερο σε παιδί 
του δημοτικού. 

Με τις κρίσεις πανικού και 
τη γενικότερη παράνοια στην 
ημερήσια διάταξη, ο Μπο ετοι-
μάζεται να επισκεφθεί την αγα-
πημένη αλλά επικριτική μητέ-
ρα του, όταν την παραμονή της 
αναχώρησης μαθαίνει πως αυ-
τή σκοτώθηκε με φρικτό τρό-
πο. Εντελώς απελπισμένος και 
στα πρόθυρα της τρέλας πια, 
ξεκινά για την κηδεία της, σε 
ένα ταξίδι ωστόσο που θα απο-
δειχθεί απολύτως χαοτικό, τό-
σο στον αληθινό δρόμο όσο 
και μέσα στο ίδιο το μυαλό του.

Εχοντας πιθανότατα εξασφα-
λίσει απόλυτη εκφραστική ελευ-
θερία από τους παραγωγούς του, 
ο Αστερ ξεκινά μια εφιαλτική 
περιπέτεια-σπουδή σε όλες τις 
διαφορετικές εκφάνσεις του αν-
θρώπινου φόβου. Ο ήρωάς του, 
Μπο, μοιάζει με κεραία ικανή να 
συλλάβει κάθε τρόμο που υπάρ-
χει εκεί έξω, καθώς και να δημι-
ουργήσει από μόνος του άλλους 
τόσους. Η αγωνία είναι αρχικά 
ένα συναίσθημα που καταλαμ-
βάνει και τον θεατή, ο οποίος 

πάντως σταδιακά βυθίζεται πα-
θητικά στη σουρεαλιστική πα-
ράνοια όλων όσοι περνούν από 
την οθόνη. Και αυτά είναι πολ-
λά· τόσα που ο (σταθερά εξαι-
ρετικός) Χοακίν Φίνιξ αλλάζει 
στην πορεία τρεις διαφορετι-
κές «ηλικίες» –συν άλλη μία, 
την παιδική– προκειμένου να 
καλύψει όλες τις μνήμες και 
τις εναλλακτικές ιστορίες που 
γεννάει η φαντασία του Μπο. 

Για την ακρίβεια, δεν είναι πά-
ντα ξεκάθαρο πότε μιλάμε για 
φαντασία και πότε για πραγμα-
τικότητα. Αντιθέτως, ο Αστερ 
δείχνει πρόθυμος να θολώσει 
τα όρια μεταξύ των δύο, χρη-
σιμοποιώντας και διαφορετικά 
εκφραστικά μέσα (π.χ. anima-
tion) προκειμένου να το πετύχει. 
Επιπλέον το χιούμορ, προφα-
νώς κατάμαυρο, δεν λείπει από 
ένα φιλμ μαραθώνιας διάρκει-
ας (τρεις ώρες), το οποίο είναι 
εντελώς ανοικονόμητο αφηγη-
ματικά, αλλά ταυτόχρονα γοη-
τευτικό με τον τρόπο του. Η δε 
διαπίστωση ότι στο βάθος όλων 
των τρόμων βρίσκονται ο ίδιος ο 
εαυτός και οι τροφοί μας, είναι 
μεν μάλλον κοινότοπη, αλλά και 
απολύτως εύστοχη, τουλάχιστον 
για τον πρωταγωνιστή μας, ο 
οποίος άλλωστε περνάει τα πάν-
δεινα για να φτάσει μέχρι αυτή.

Η σφαγή του Γουέικο
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2023)
Δημιουργός: Τάιλερ Ράσελ
Εμφανίζονται: Ντέιβιντ Τίμποντο, 
Λι Χάνκοκ

 
Η μεγαλύτερη ένοπλη σύγκρουση 
που έλαβε χώρα σε αμερικανικό 
έδαφος μετά τον αμερικανικό εμ-
φύλιο εξιστορείται σε μια καλο-
φτιαγμένη σειρά τριών επεισοδί-
ων του Netflix. Βρισκόμαστε στο 
1993 και στο Γουέικο του Τέξας, 
εκεί όπου μια ομάδα αιρετικών 
χριστιανών –άνδρες γυναίκες και 
παιδιά– με επικεφαλής τον Ντέι-
βιντ Κορές, ζουν σε ένα συγκρό-
τημα κτιρίων μέσα στους αγρούς. 
Αρματωμένοι μέχρι τα δόντια, οι 
«νταβιντιανοί» θα υποδεχθούν 
με σφαίρες ένα απόσπασμα ντό-
πιων αστυνομικών σκοτώνοντας 
τέσσερις και τραυματίζοντας δε-
κάδες. Αυτό που θα ακολουθή-
σει είναι μια άνευ προηγουμένου 
πολιορκία 51 ημερών, με τη συμ-
μετοχή ακόμη και στρατιωτικών 
αρμάτων, η οποία θα λάβει και τε-
ράστια δημοσιογραφική κάλυψη 
μέσα και έξω από τη χώρα.

Χρησιμοποιώντας αυτά τα 
τελευταία ντοκουμέντα, καθώς 
και πολλά ακόμη μέχρι πρότινος 

αδημοσίευτα, το τρίωρο ντοκι-
μαντέρ μάς βάζει στην καρδιά 
αυτής της απίστευτης και όμως 
αληθινής υπόθεσης. 

Πεπεισμένοι πως ο ηγέτης 
τους αποτελεί μετενσάρκωση του 
Μεσσία στη μιλιταριστική εκδο-
χή του, οι ακόλουθοι του Κορές 
έφτασαν στα άκρα, τραβώντας 
μαζί τους και τις ομοσπονδιακές 
αρχές, οι οποίες διαχειρίστηκαν 
την υπόθεση (το λιγότερο) με αμ-
φιλεγόμενο τρόπο. 

Παρουσιάζοντας ενδιαφέρου-
σες συνεντεύξεις και από τις δύο 
πλευρές και δίχως να καθοδηγούν 
τον θεατή, οι δημιουργοί της σει-
ράς καταφέρνουν να αναδείξουν 
στην πορεία και αρκετά διαχρονι-
κά ζητήματα, από την καταστρο-
φική ισχύ των προλήψεων μέχρι 
την αυθαιρεσία των ΜΜΕ και την 
ανεξέλεγκτη οπλοκατοχή.

 

Αδέλφια 
σε σύγκρουση ���
ΔΡΑΜΕΝΤΙ (2020)
Σκηνοθεσία: Τζέρεμι Σιμς
Ερμηνείες: Σαμ Νιλ, Μίκαελ Κάτον

 
Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε μια αυστραλέζικη 

κομεντί με πρωταγωνιστή τον 
Σαμ Νιλ. Ο τελευταίος υποδύε-
ται τον Κόλιν, έναν εκτροφέα 
προβάτων, περήφανο για την 
εκλεκτή ράτσα των ζώων του, 
που σαρώνουν τα βραβεία σε 
μια απομακρυσμένη περιοχή 
της δυτικής Αυστραλίας. 

Σπουδαιότερος ανταγω-
νιστής είναι ο μεγαλύτερος 
αδελφός του, Λες, με τον οποίο 
μάλιστα είναι από χρόνια αποξε-
νωμένοι, παρότι ουσιαστικά οι 
δυο τους εργάζονται πλάι πλάι 
καθημερινά στις φάρμες τους. 
Οι ισορροπίες θα ανατραπούν 
όταν ένα κριάρι του Λες διαγι-
γνώσκεται με έναν επικίνδυνο 
ιό και οι αρμόδιες Αρχές διατά-
ζουν τη θανάτωση όλων των 
κοπαδιών της κοιλάδας.

Ο Σαμ Νιλ είναι εξαιρετικός 
στον ρόλο του γκρινιάρη αγρό-
τη, το ίδιο και ο Μίκαελ Κάτον 
σε εκείνον του Λες, ο οποίος 
συνεννοείται κυρίως με γρυλί-
σματα, σε ένα φιλμ που γενι-
κότερα κινείται ανάμεσα στην 
κωμωδία και στο δράμα, κρα-
τώντας τελικά αρκετά καλά την 
ισορροπία και δίχως να ξεπέ-
φτει σε ανόητους μελοδραματι-
σμούς ή ελαφρότητες.

Eνα ξεχωριστό ρεσιτάλ πραγμα-
τοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 
στην αίθουσα «Aρης Γαρουφα-
λής» του Ωδείου Αθηνών. Ο χώ-
ρος φιλοξένησε τον βαθύφωνο 
Αλέξανδρο Σταυρακάκη, από-
φοιτο του συγκεκριμένου ωδεί-
ου, ο οποίος σήμερα διαπρέπει 
σε ορισμένα από τα μεγαλύτε-
ρα λυρικά θέατρα του κόσμου. 
Eχοντας κερδίσει το πρώτο βρα-
βείο στον 16ο ∆ιαγωνισμό Τσα-
ϊκόφσκι (2019), έχει ήδη ερμη-
νεύσει σημαντικούς ρόλους του 
ρεπερτορίου σε λυρικές σκη-
νές όπως η Κρατική Oπερα της 
∆ρέσδης, το Θέατρο Μπολσόι 
της Μόσχας, η Γερμανική Oπε-
ρα του Βερολίνου, η Οπερα του 
Μπορντό, το Θέατρο Μάσιμο 
στο Παλέρμο και η Μητροπολι-
τική Oπερα της Νέας Υόρκης. Σε 
λίγους μήνες αναμένεται να εμ-
φανιστεί για πρώτη φορά στην 
Κρατική Oπερα της Βαυαρίας 
και στο παρισινό Σατλέ. 

Στην Αθήνα, ανάμεσα σε 
πολλούς φίλους αλλά και αρ-
κετούς φιλόμουσους που πλη-
ροφορήθηκαν σχετικά με την 
εκδήλωση, παρουσίασε ένα μη 
οπερατικό πρόγραμμα, αφιε-
ρωμένο σε τραγούδια του Σού-
μπερτ και του Μουσόργκσκι. 

Στο πιάνο τον συνόδευσε ο ∆η-
μήτρης Βεζύρογλου. 

«Μη οπερατικό» ήταν το ρεσι-
τάλ μόνο στα χαρτιά. Στην πρά-
ξη, ο αριστουργηματικός κύκλος 
«Τραγούδια και χοροί του θα-
νάτου» του Μουσόργκσκι, τον 
οποίο απέδωσε ο Σταυρακάκης, 
αποτελείται από τέσσερις μικρές 
σκηνές. Καθεμία πραγματεύε-
ται τον θάνατο με ποιητικό τρό-
πο μέσα από απεικονίσεις που 
αντικατοπτρίζουν εμπειρίες διό-
λου ασυνήθιστες στη Ρωσία του 
19ου αιώνα: τον παιδικό θάνα-
το, τον θάνατο σε νεαρή ηλικία, 
τον θάνατο ενός μεθυσμένου 
και τον θάνατο στον πόλεμο. Ο 
τραγουδιστής αναλαμβάνει ρό-

λο αφηγητή, ενώ ταυτόχρονα 
καλείται να αποδώσει με «ρε-
αλιστικό» τρόπο τα λόγια του 
Χάρου και, στην περίπτωση του 
«Νανουρίσματος», επίσης αυ-

τά της μάνας που παραστέκε-
ται στο άρρωστο παιδί της. 

∆εδομένο είναι ότι ο Αλέξαν-
δρος Σταυρακάκης έχει μια φωνή 
εξαιρετικά ωραίου ηχοχρώματος, 

μεστή, άνετη και ισχυρή σε όλη 
της την έκταση. Προφανώς στη 
συγκεκριμένη μικρή αίθουσα 
ηχούσε ακόμη πιο εντυπωσια-
κή. Το διόλου αυτονόητο είναι 

ο έλεγχος επί του συγκεκριμέ-
νου οργάνου, όπως και η άνεση 
με την οποία ο τραγουδιστής 
έμπαινε κάθε φορά στο πετσί 
κάθε διαφορετικού χαρακτήρα. 

Το πρώτο αφορά το γεγονός ότι 
ο Σταυρακάκης δεν περιοριζόταν 
μονάχα σε μια ένταση και ένα 
χρώμα, αλλά αυξομείωνε τη φω-
νή και προσάρμοζε το ηχόχρω-
μα στο εκάστοτε ζητούμενο από 
μουσική και κείμενο. Το δεύτε-
ρο αφορούσε την άνεση με την 
οποία τραγουδούσε στα ρωσι-
κά –δεύτερη «μητρική» γλώσσα 
στη δική του περίπτωση– και 
επιπλέον απέδιδε με μεγάλη εκ-
φραστικότητα τον χαρακτήρα 
όσων τραγουδούσε, τον λυρισμό, 
τον σαρκασμό, τον κυνισμό ή 
και το χιούμορ. Ως προς το τε-
λευταίο, έξοχο ήταν το κωμικό 
«Τραγούδι του ψύλλου», πάντα 
του Μουσόργκσκι, που δόθηκε 
εκτός προγράμματος. 

Νωρίτερα, από τον κύκλο «Κύ-
κνειο άσμα» του Σούμπερτ, ο 
Σταυρακάκης είχε ερμηνεύσει τα 
έξι τραγούδια σε ποίηση Χάινε. 
Κινούμενος ανάμεσα στη λυρική 
«Θάλασσα» και στον άκρως δρα-
ματικό «Σωσία», απέδειξε ότι το 
πληθωρικό ταλέντο του μπορεί 
να δαμαστεί και να αποδώσει με 
ανάλογη επιτυχία έργα τελείως 
διαφορετικής αισθητικής. Αναμ-
φίβολα ένας τραγουδιστής που 
έχει όλα τα προσόντα για μια 
σημαντική σταδιοδρομία.

Επάνω, σκηνή από το ντοκιμα-
ντέρ του Netflix «Η σφαγή του 
Γουέικο». Κάτω, ο Σαμ Νιλ πρω-
ταγωνιστεί στην ταινία «Αδέλφια 
σε σύγκρουση», που είναι δια-
θέσιμη στο Cinobo.

Πολιορκία στο «Κούγκι» ενός Αμερικανού μεσσία

Θαυμάσιο ρεσιτάλ τραγουδιού από τον Αλέξανδρο Σταυρακάκη

Βυθισμένος
στην άβυσσο
των φόβων του
Ενδιαφέρον δείγμα κινηματογραφικού

τρόμου από τον ταλαντούχο Αρι Αστερ

Υποδειγματικά 
ερμήνευσε τα «Τραγού-
δια και τους χορούς 
του θανάτου» του Μό-
ντεστ Μουσόργκσκι. 

Η αγωνία είναι 
αρχικά ένα συναίσθημα 
που καταλαμβάνει 
και τον θεατή, ο οποίος 
σταδιακά αφήνεται 
παθητικά στη σουρεα-
λιστική παράνοια 
όλων όσοι περνούν 
από την οθόνη.

O Χοακίν Φίνιξ υποδύεται τον Μπο, έναν μεσήλικα άνδρα κυριευμένο από φοβίες. Την παραμονή μιας επίσκεψης στη μητέρα του, μαθαίνει πως αυτή σκοτώθηκε 
με φρικτό τρόπο. Εντελώς απελπισμένος και στα πρόθυρα της τρέλας πια, ξεκινά για την κηδεία της, σε ένα ταξίδι που θα αποδειχθεί απολύτως χαοτικό.

Ο βαθύφωνος Αλέξανδρος Σταυρακάκης συνδυάζει την ερμηνεία με φωνή εξαιρετικά ωραίου ηχοχρώματος, μεστή 
και ισχυρή (εδώ, σε παλαιότερη εμφάνιση).

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ
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Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

1934, Πέρα, Κωνσταντινούπολη. Ο 
Ακύλας Μήλλας, μωρό στην αγκα-
λιά της μητέρας του, περνάει το 
κατώφλι της οδού Κουμπαρατζί 
115. Η οικογένεια κατοικεί στο 
appartement του δευτέρου ορό-
φου, όπως αφηγείται ο ίδιος με 
τα γαλλικά, τα τουρκικά και τα 
ελληνικά να εναλλάσσονται στην 
κουβέντα του αυθόρμητα. Η πο-
λυκατοικία αποτελεί μικρογραφία 
της πολίτικης ζωής στα χρόνια 
του ’30. Στο διαμέρισμα του έκτου 
ορόφου μένει ο κύριος Κοέν, στον 
πέμπτο η οικογένεια Γεωργιάδη, 
ηλικιωμένοι, που ενοικιάζουν ένα 
δωμάτιο στην κυρία Σεϊμίρη. Στον 
τέταρτο όροφο μένει ο Αυστρο-
γερμανός Ρούντολφ Σίντλερ με 
την πιθανότατα Ρωμιά σύζυγό του 
και ενοικιαστή έναν καθηγητή 
ξένων γλωσσών που υπήρξε κυ-
νηγός αγρίων ζώων στην Αφρική, 
στον τρίτο ο αλευροβιομήχανος 
κύριος Λαμπρινίδης, όσο για τη 
θυρωρό, στην αρχή ήταν η Σοφία 
από την Ιμβρο και μετά η Μπερ-
τσουχί από την Αρμενία. 

Οι ένοικοι της οδού Κουμπαρα-
τζί 115 θα μπορούσαν να αποτε-
λούν ήρωες μυθιστορήματος, με 
πρωταγωνιστή τον Ακύλα Μήλ-
λα, που πλησιάζοντας τα 90 του 
χρόνια διατηρεί τέτοια ενάργεια, 
δυναμισμό και όρεξη για ζωή. Η 

οικογένειά του καταγόταν από 
την Ανδρο και τη Νίσυρο. Οι παπ-
πούδες του συνδέθηκαν με την 
παλιά γενιά της γιαγιάς του, που 
καταγόταν από το Φανάρι και ρί-
ζωσαν στο Πέρα. Μεγάλωσε στο 
Σταυροδρόμι, εκεί όπου η Κου-
μπαρατζί συναντάει τη Μεγάλη 
Οδό του Πέρα –τη νυν Ιστικλάλ, 
τη λεωφόρο της Ανεξαρτησίας 
από το 1923– κι έζησε σ’ αυτό το 
διαμέρισμα επί 30 χρόνια. Σπού-
δασε και διακρίθηκε στην ιατρι-
κή στην Κωνσταντινούπολη και 
συγχρόνως ασχολήθηκε εντατι-
κά με τον αθλητισμό. Από μικρός 
ζωγράφιζε κι έφτιαχνε συλλογές 
(γραμματόσημα, όστρακα, έντο-
μα, καρτ ποστάλ). Το πλούσιο και 
πανταχού παρόν παρελθόν της 
Βασιλεύουσας τον έστρεψε στη 
μελέτη της πολίτικης και μικρα-
σιατικής ρωμιοσύνης με παράλ-
ληλες περιηγήσεις στο εσωτερικό 
της Μικράς Ασίας. Είναι πολυ-
γραφότατος συγγραφέας, έχει πι-
στούς φίλους κι αναγνώστες στην 
Ελλάδα και την Τουρκία, καθώς 
τα βιβλία του –«καθαρώς περιε-
χομένου ρωμιοσύνης», υπογραμ-
μίζει– μεταφράζονται στα τουρ-
κικά, εξαντλούνται γρήγορα κι 
επανεκδίδονται. Ταξιδεύει συχνά 

στην Πόλη για διαλέξεις, αλλά μέ-
νει κυρίως στην Πρίγκηπο. «Εγώ 
είμαι Πριγκηπιανός», διευκρινί-
ζει, «δηλαδή παραθεριστής στην 
Πρίγκηπο». Για τα Πριγκηπόνησα 
χτυπάει δυνατά η καρδιά του. «Θα 
ήμουν εκεί αν δεν ήταν η εκδή-
λωση», εξηγεί κι έτσι αφήνουμε 
την Προποντίδα για να πάμε στη 
μεγάλη έκθεση που εγκαινιάζεται 
στις 2 Μαΐου στο Πολιτιστικό Κέ-
ντρο του ∆ήμου Αθηναίων «Με-
λίνα» (πρώην πιλοποιείο Πουλό-
πουλου) υπό την αιγίδα του ∆ήμου 
Αθηναίων. Ο τίτλος της, «Το Πέρα 
διά χειρός Ακύλα Μήλλα», βασι-
σμένη σε μια ιδέα του φίλου του, 
ομότιμου καθηγητή Νευρολογίας 
στο ΕΚΠΑ Ιωάννη Ευδοκιμίδη. Τη 
συντονίζει ο ίδιος σε επιμέλεια 
της Κατερίνας Κοσκινά.  

Η έκθεση αφορά τα σχέδια του 
κ. Μήλλα, που αποτυπώνουν τη 
Μεγάλη Οδό του Πέρα, τον Ισιο 
∆ρόμο ή την Grande Rue, όπως 
τον έλεγαν οι Ρωμιοί. Ο δρόμος 
αυτός, ραχοκοκαλιά και βιτρίνα 
της ευρωπαϊκής Κωνσταντινούπο-
λης –το Πέρα των Ευρωπαίων, η 
Περαία των Ρωμιών, των Λεβαντί-
νων, των Αρμενίων και των Εβραί-
ων, το Μπέγιογλου των Τούρκων– 
απεικονίζεται σε 32 σχέδια που 

έμειναν στο συρτάρι για 20 χρόνια 
με την ελπίδα να γίνουν κάποτε 
βιβλίο. Στην αρχή σχεδίαζε με πε-
νάκι, μετά με ραπιδογράφο. Κάθε 
σπίτι, κάθε πολυκατοικία που ζω-
γράφισε τεκμηριώνεται με φωτο-
γραφίες της εποχής, των αρχών 
του 20ού αιώνα. Σήμερα πολλά 
από τα κτίρια έχουν κατεδαφιστεί 
και στη θέση τους χτίστηκαν σύγ-
χρονες πολυκατοικίες. 

«Αυτά τα σχέδια φτιάχτηκαν 
μόνα τους», λέει ο κ. Μήλλας. «Αρ-
χιτεκτονικές γνώσεις δεν έχω, εί-
μαι όμως τελειομανής. Ημουν χει-
ρουργός, δηλαδή καλός τεχνίτης, 

είχα καλό χέρι όπως λένε. Το 1973-
74 παραθέριζα στη Χάλκη και εί-
δα ότι κάποια από τα αρχοντικά 
γκρεμίζονταν. Αρχισα λοιπόν να 
τα ζωγραφίζω για τον εαυτό μου. 
Οταν ήρθα στην Ελλάδα το 1980, 
ομολογώ ότι δυσκολεύτηκα να 
προσαρμοστώ στην Αθήνα, οπό-
τε το έριξα στη ζωγραφική. Για-
τί έφυγα από την Πόλη; Επειδή, 
όπως έχω πει και σε μια συνέντευ-
ξή μου στην εφημερίδα «Μιλιέτ», 
βαρέθηκα να μετρώ τους Ρωμιούς 
που φεύγουν και προτίμησα να 
έρθω στην Ελλάδα για να μετρώ 
αυτούς που φτάνουν».

«Ο Ακύλας Μήλλας ζωγραφίζει 
αυτά που είδε, αυτά που θυμό-
ταν και αυτά που οι παλιές φω-
τογραφίες μαρτυρούσαν», λέει 
ο κ. Ευδοκιμίδης. «Ουσιαστικά 
ζωγραφίζει τη φθίνουσα πολυπο-
λιτισμικότητα με προσήνεια και 
ελαφρά θλίψη, γιατί προσπαθεί 
να αποτυπώσει έναν κόσμο που 
όχι μόνο έχει οριστικά χαθεί, αλλά 
έχει αρχίσει να ξεθωριάζει και στη 
μνήμη των ανθρώπων. Τα σχέδιά 
του είναι πάντοτε μαυρόασπρα. 
Οι γραμμές είναι καθαρές, τα πε-
ριγράμματα σαφή, οι λεπτομέρει-
ες συμπλέκονται με τις ευρύτερες 
συνθέσεις. Το αποτέλεσμα έχει 
αισθητικό αποτύπωμα στη μνή-
μη και αυτό το αποτύπωμα ίσως 
θα μπορούσε να αποτελέσει την 
πρόκληση για περαιτέρω έρευνα 
που θα ξεπερνάει τη νοσταλγία». 

Ο επισκέπτης της έκθεσης θα 
περπατήσει, λοιπόν, στη Μεγάλη 
Οδό του Πέρα, όπως ήταν περί-
που στα 1900. Tο δεξί μήκος της 
μακρόστενης αίθουσας του Πολι-
τιστικού Κέντρου θα γίνει η δεξιά 
πτέρυγα της Grande  Rue de Péra, 
από το Τουνέλ έως το σταυρο-
δρόμι του Γαλατά Σαράι. Το αρι-
στερό μήκος, η αριστερή πλευρά 
του δρόμου, που προεκτείνεται 

προς την πλατεία Ταξίμ για να 
συμπεριληφθούν κάποια σημα-
ντικά κτίρια – η εκκλησία της Αγί-
ας Τριάδας, η Σχολή Ζωγραφείου, 
το Ζάππειο Παρθεναγωγείο. Οσο 
για την οδό Κουμπαρατζί, θα τη 
συναντήσουμε στη δεξιά πλευ-
ρά. Ο κ. Μήλλας έχει σχεδιάσει 
τη θέα αυτού του πολύ ανηφο-
ρικού δρόμου, όπως την έβλεπε 
από το μπαλκόνι του. «Πέρασα 
τα μικρά μου χρόνια σε αυτά τα 
παράθυρα», θυμάται. Αλλά «οι 
αναμνήσεις έχουν συνήθως την 
ανάγκη της αναπαράστασης», 
σχολιάζει ο μαθηματικός και θεω-
ρητικός τέχνης δρ Αρης Μαυρομ-
μάτης. Με τη συμβολή του αξιο-
ποιήθηκε η σύγχρονη ψηφιακή 
τεχνολογία της τρισδιάστατης μο-
ντελοποίησης (3D Modeling) για 
να μετατραπούν οι δισδιάστατες 
σχεδιαστικές αναπαραστάσεις σε 
τρισδιάστατα δυναμικά ψηφιακά 
μοντέλα και στη συνέχεια, χάρη 
στην τρισδιάστατη εκτύπωση (3D 
Printing), να γίνουν αντικείμενα, 
«ώστε να μπορεί ο επισκέπτης να 
τα κρατήσει στα χέρια του και να 
αναπτύξει στη βάση των δικών 
του εμπειριών το προσωπικό του 
φαντασιακό αφήγημα».

«Μου κάμανε δώρο το σπίτι 
μου στην Πρίγκηπο», μου λέει 
ο Ακύλας Μήλλας αναφερόμε-
νος στο μοντέλο που του χάρι-
σαν. Εκείνο που τον ενθουσιάζει 

είναι το ενδιαφέρον των Τούρ-
κων για όλα αυτά. Εχει φιλέλ-
ληνες φίλους που αγαπούν τη 
ρωμιοσύνη, νέα παιδιά που θέ-
λουν να ξέρουν την ιστορία της 
πόλης τους. Στο πλαίσιο μιας ελ-
ληνοτουρκικής προσέγγισης, το 
βιβλίο με τα σχέδια που έπεται 
της έκθεσης είναι γραμμένο κα-
τά ένα μέρος στα ελληνικά και 
κατά άλλο στα τουρκικά. «Ισως 
αυτή η μοναχική και επίμονη 
ενασχόληση του Μήλλα με ένα 
πρόσφατο χαμένο παρελθόν να 
συγκινεί την απέναντι του Αι-
γαίου πλευρά –τουλάχιστον ένα 
τμήμα της– και γι’ αυτό έχουν 
τόσο πολύ αγκαλιάσει το έργο 
του», λέει ο κ. Ευδοκιμίδης. «Οι 
εκδόσεις των βιβλίων του στην 
τουρκική γίνονται ανάρπαστες 
γιατί ανασύρουν μνήμες άγνω-
στες και εν πολλοίς “απαγορευ-
μένες” για πολύ καιρό. Η γέφυ-
ρα της μνήμης θα λειτουργήσει 
και η έκθεση θα καλοταξιδέψει 
πέρα από τα νερά του Αιγαίου». 
Ηδη έχουν παρουσιαστεί εκθέ-
σεις με δικά του έργα στην Πρί-
γκηπο, αλλά προγραμματίζεται 
επισήμως μια ευρύτερη για το 
Πέραν στην Κωνσταντινούπολη 
το προσεχές διάστημα. 

Στον Ισιο Δρόμο των Ρωμιών 
Η βιτρίνα της ευρωπαϊκής Κωνσταντινούπολης του 1900 ξαναζωντανεύει στην Αθήνα διά χειρός Ακύλα Μήλλα

Aπό δεξιά: Η Grande Rue (σημερινή Istiklal) ανηφορίζοντας προς το Ταξίμ από την οδό Κουμπαρατζί μέχρι τη rue de Postes (η σημερινή Postacilar). Στη γωνία τα apt Kayserlian με το ζαχαροπλαστείο Lebon, στη συνέχεια το ξενοδοχείο 
Paulich, το καπελάδικο Balthazard και η είσοδος της ρωσικής πρεσβείας. ∆ίπλα, το κτίριο με το φωτογραφείο των Sebah και Joiallier και η Santa Maria Draperii των Φραγκισκανών. Στη γωνία τα apt Gazi Osman και Friedmann.

Από αριστερά: Το Μέγαρο Χρηστάκη, η Cite de Pera, το ονομαζόμενο Cicek 
passage (η στοά των λουλουδιών) στη θέση του Θεάτρου Ναούμ, ιδιοκτησίας του 
μεγάλου ευεργέτη Χρηστάκη Ζωγράφου. Στη συνέχεια, το ξενοδοχείο - εστια-
τόριο πολυτελείας Tokatlian, όπου εκτυλίσσονται κάποιες σκηνές με τον Ηρακλή 
Πουαρό στο μυθιστόρημα «Εγκλημα στο Οριάν Εξπρές» της Αγκαθα Κρίστι.

Ψηφιακή αναπαράσταση του Φιλολογικού Συλλόγου Κωνσταντινούπολης. Στις 2 Μαΐου, στο Πολιτιστικό Κέντρο του ∆ήμου Αθηναίων «Μελίνα» (πρώην πιλο-
ποιείο Πουλόπουλου), εγκαινιάζεται μεγάλη έκθεση για την Πόλη.

«Αρχιτεκτονικές
γνώσεις δεν έχω, είμαι 
όμως τελειομανής. 
Ημουν χειρουργός, 
δηλαδή καλός τεχνίτης, 
είχα καλό χέρι
όπως λένε». 

«Εφυγα από την Πόλη 
γιατί βαρέθηκα να 
μετρώ τους Ρωμιούς που 
φεύγουν και προτίμησα 
να έρθω στην Ελλάδα 
για να μετρώ αυτούς
που φτάνουν».



Κάρολος Γ΄
ο άνθρωπος, ο βασιλιάς

→ Την Κυριακή 7 Μαΐου

μαζί με την «Καθημερινή»

Christopher Andersen,
Victoria Hislop,
Hillary Rose,
Ελεάννα Βλαστού,
Χρήστος Ζαμπούνης,
Ρωμανός Γεροδήμος,
Θύμιος Τζάλλας,
και άλλες δώδεκα
υπογραφές σε ένα
πρωτότυπο βιβλίο
που φωτίζει την
προσωπικότητα
και τον ρόλο του νέου
Βρετανού μονάρχη
και αναδεικνύει τους
ιδιαίτερους δεσμούς
του με την Ελλάδα.                
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